
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 16977, 17099
2. Δήλωση του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων κ. Κων-

σταντίνου Τασούλα για την 46η επέτειο αποκατάστασης της
Δηµοκρατίας, σελ. 17013

3. Ανακοινώνεται ότι µε την αριθµό πρωτοκόλλου 9106/
6207/24-7-2020 απόφαση του Προέδρου της Βουλής κ. Κων-
σταντίνου Τασούλα, συγκροτήθηκε η Διακοµµατική Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή για την ανάπτυξη της Θράκης, σελ.
17017 - 17019

4. Έκφραση συλλυπητηρίων για το θάνατο του πρώην Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ του νοµού  Έβρου Δηµήτρη Ρίζου, σελ.
17016, 17032, 17055, 17057

5. Αναφορά στην 46η επέτειο αποκατάστασης της Δηµο-
κρατίας και στην µετατροπή της Αγιάς Σοφιάς σε τζαµί, σελ.
17002, 17006, 17026, 17030, 17032, 17033, 17035, 17041,
17042, 17043, 17045, 17046, 17047, 17049, 17051, 17052,
17053, 17055, 17057, 17059, 17061, 17063, 17065, 17067,
17068, 17069

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 17004, 17006, 17013,
17014, 17016, 17021, 17027, 17029, 17030, 17040, 17045,
17051, 17071, 17072, 17075

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 17040

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2334 έως 2411,

σελ. 16977 – 16992                                                                                                                                          
2 . Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

16993 - 17001
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 27 Ιουλίου 2020, σελ. 17002
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:

«Ο δυνητικός υποβιβασµός της Larisa BC/ΚΑΕ Λάρισα καθι-
στά το πρωτάθληµα απολύτως αφερέγγυο», σελ. 17002

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Οι υπάλληλοι
των Δήµων της χώρας ξανά όµηροι στα πολιτικά παιχνίδια
της κυβέρνησης», σελ. 17004

γ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i. µε θέµα: «Αφαίρεση διδακτικής υπηρεσίας από εκπαιδευ-

τικό λόγω επαπειλούµενης κύησης», σελ. 17006
ii. µε θέµα: « Άµεση καταβολή των δεδουλευµένων στους

εργαζόµενους των Ιδιωτικών Εκπαιδευτηρίων «Νέα Γενιά Ζη-
ρίδη» και διασφάλιση των δικαιωµάτων τους», σελ. 17008

iii. µε θέµα: « Ίδρυση και λειτουργία νέων Τµηµάτων στο
Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης», σελ. 17009

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Με κρατικό χρήµα, χωρίς κρατικό έλεγχο οι εξορύξεις
στην Ελλάδα», σελ. 17011

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i.  Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-

τει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Απλούστευση πλαισίου
άσκησης οικονοµικών δραστηριοτήτων αρµοδιότητας
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και άλλες
διατάξεις», σελ. 17013

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: «Φορολογικές παρεµβάσεις για την ενίσχυση της
αναπτυξιακής διαδικασίας της ελληνικής οικονοµίας, ενσω-
µάτωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ)
2017/1852, (ΕΕ) 2018/822, (ΕΕ) 2020/876, (ΕΕ) 2016/1164,
(ΕΕ) 2018/1910 και (ΕΕ) 2019/475, συνεισφορά Δηµοσίου για
την αποπληρωµή δανείων πληγέντων δανειοληπτών λόγω
των δυσµενών συνεπειών της νόσου COVID-19 και άλλες δια-
τάξεις», σελ. 17013

2. Κατάθεση πρότασης νόµου:  
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδος και οι Βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν στις 23-7-2020 πρόταση νόµου: «Μέτρα ανα-
κούφισης της λαϊκής οικογένειας από τα χρέη», σελ. 17013

3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Απλού-
στευση πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστηριοτήτων αρ-
µοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και άλλες διατάξεις», σελ. 17014 - 17078

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 17013

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16977 – 17013, 17013 - 
17024

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 17058 – 17099                                      

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 17024 - 17045
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 17045 - 17058

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Έκφραση συλλυπητηρίων για το θάνατο του πρώην
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ του νοµού  Έβρου Δηµήτρη Ρίζου:

ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 17057
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 17055
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 17016
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 17032

Β. Επί της αναφοράς στην 46η επέτειο αποκατάστασης
της Δηµοκρατίας και στην µετατροπή της Αγιάς Σοφιάς σε
τζαµί:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 17067
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 17065
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 17057
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 17026
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 17035
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 17030
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 17061
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 17055
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 17053
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 17043
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 17042
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 17044
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ. , σελ. 17046

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’

Παρασκευή 24 Ιουλίου 2020



ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 17041
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 17047
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 17002
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 17021
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 17051
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 17052
ΜΠΙΖΙΟΥ Σ. , σελ. 17046
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 17063
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 17042
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 17033
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 17045
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 17065
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 17068
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 17049
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 17069
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 17016
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 17032
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 17039
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 17063
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 17059
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 17059

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 17004, 17006, 17013, 

17014, 17021
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 17027, 17029
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 17071, 17072, 17075
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 17027, 17029, 17030, 17040
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 17071
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 17045, 17051
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 17014                                                                               
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 17040

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 17040
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 17040

Ε. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 17004, 17005, 17011, 17012
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17003, 17004
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 17006, 17007
ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ Β. , σελ. 17010
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 17006, 17007, 17008, 17009
ΘΩΜΑΣ Γ. , σελ. 17011, 17012
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 17008
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 17002, 17003, 17004
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 17005, 17006
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 17009, 17010

ΣΤ. Επί του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 17067
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 17035
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 17065, 17066, 17067
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 17027, 17057, 17058, 

17072, 17075
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 17026, 17027, 17029, 17030
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17023, 17070
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 17035
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 17030, 17036, 17070, 

17072, 17073, 17074, 
17075

ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 17061, 17062
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 17055
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 17048
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 17053, 17055

ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 17043
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 17042, 17043, 17073, 17074
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 17044, 17045
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ. , σελ. 17046
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 17041
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 17047
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 17031
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 17021, 17071, 17072, 17073
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 17051, 17052
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 17025
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 17052
ΜΠΙΖΙΟΥ Σ. , σελ. 17046
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 17058, 17063
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 17029, 17042
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 17033
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 17020
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 17045, 17046
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 17065
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 17014, 17030, 17071
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 17068
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 17039, 17040, 17049, 17051
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 17034
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 17069
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 17016, 17027, 17071, 

17073, 17074
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 17032
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 17056
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 17039
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 17063
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 17058, 17059
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 17059, 17060



Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιουλίου 2020, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 22-7-2020

εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
22 Ιουλίου 2020)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Απόστολο Πάνα, Βουλευτή Χαλκιδικής, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’

Παρασκευή 24 Ιουλίου 2020



16978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16979



16980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16981



16982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16983



16984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16985



16986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16987



16988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16989



16990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16991



16992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16993

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



16994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16995



16996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16997



16998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16999



17000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17001



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου επι-
καίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 27 Ιουλίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 936/17-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παύλου
Πολάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Καθυστέρηση στο
πρόγραµµα ενεργειακής αναβάθµισης νοσοκοµείων».

2. Η µε αριθµό 934/15-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αποκλεισµένη η Ηλεία από τους σχε-
διασµούς του Υπουργείου Υγείας».

3. Η µε αριθµό 939/17-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προβλέψεις και πρόνοιες
µε αφορµή την αύξηση κρουσµάτων COVID-19».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 937/17-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέ-
ξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Εκτός λειτουργίας το ένα από τα δύο ακτινοθεραπευτικά µηχα-
νήµατα του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Λάρισας
(ΠΓΝΛ)».

2. Η µε αριθµό 935/16-7-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κυρίας
Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Επανεµφανίστηκαν τα ράντζα στο «Απικόν» Νο-
σοκοµείο, παρά τον κίνδυνο που ελλοχεύει λόγω κορωνοϊού».

3. Η µε αριθµό 949/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Θα νοσηλευόσασταν σε
ράντζο στο «Αττικόν» εν µέσω πανδηµίας, κύριε Υπουργέ;»

4. Η µε αριθµό 938/17-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικό-
λαου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Άµεση στήριξη των εργαζόµενων οδηγών
τουριστικών λεωφορείων».

5. Η µε αριθµό 940/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Άµεση εφαρµογή των αποφάσεων της Ολοµέλειας του Συµβου-
λίου της Επικρατείας για τα αναδροµικά των συνταξιούχων».

6. Η µε αριθµό 948/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Στήριξη των ψυχικά πασχόντων και όσων χρειάζονται ψυχολο-
γική υποστήριξη».

7. Η µε αριθµό 941/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Παράταση της συλλογικής σύµβασης εργασίας των οδη-
γών τουριστικών λεωφορείων Κρήτης µε τους τουριστικούς πρά-
κτορες και τους ιδιοκτήτες τουριστικών λεωφορείων».

8. Η µε αριθµό 945/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Διονύσιου
- Χαράλαµπου Καλαµατιανού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Οι Νοσηλευτικές Μονάδες Υγείας Ηλείας αποκλεισµένες από
την προκήρυξη θέσεων για ειδικευµένους ιατρούς του κλάδου
ΕΣΥ».

9. Η µε αριθµό 942/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε

θέµα: «Έκδοση υπουργικής απόφασης σύµφωνα µε τη διάταξη
της εύλογης αµφιβολίας (ν.4554/18) και στους µηχανικούς - πα-
λιούς ασφαλισµένους που έχουν πλήρη ασφάλιση σε άλλο
φορέα, πέραν του ΤΣΜΕΔΕ».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)!

1. Η µε αριθµό 5687/10-4-2020 ερώτηση της Βουλευτού Κιλκίς
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ειρήνης - Ελένης
Αγαθοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Λειτουργία
µονάδας εντατικής θεραπείας (ΜΕΘ) στο Γενικό Νοσοκοµείο Κιλ-
κίς».

2. Η µε αριθµό 6854/27-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αναγκαία µια
σύγχρονη και σοβαρή πολιτική ανάπτυξης της δηµόσιας υγείας».

3. Η µε αριθµό 6623/19-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη
Δελή προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εργαζόµενοι ορισµέ-
νου χρόνου στο Νοσοκοµείο Δράµας».

4. Η µε αριθµό 7074/4-6-2020 ερώτηση του Βουλευτή Βοιωτίας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Εξί-
σωση ορίων ηλικίας ανδρών-γυναικών για λήψη σύνταξης µε ανή-
λικο παιδί (εικοσιπενταετία 2010)».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωστοποιώ ότι µε έγ-
γραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Οικονοµικών και Κοινοβουλευ-
τικών Θεµάτων κ. Στέλιος Κουτνατζής µας ενηµερώνει για τον
κατάλογο των σηµερινών επίκαιρων ερωτήσεων. Θα συζητηθούν
έξι από τις αναγραφείσες.

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η µε αριθµό 943/20-7-2020 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Λήψη µέτρων για τη στέγαση περίπου τε-
τρακοσίων Ροµά στον Ασπρόπυργο µετά την κατεδάφιση των κα-
ταλυµάτων τους. Λήψη εκτάκτων µέτρων για την προστασία της
υγείας».

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 933/14-7-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Ο δυνητικός υποβιβασµός της Larisa
BC/ΚΑΕ Λάρισα καθιστά το πρωτάθληµα απολύτως αφερέγγυο».
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λευ-
τέρης Αυγενάκης.

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για την πρω-
τολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-
µέρα σας, κύριε Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς απευθύνοµαι στο Υπουργείο
Πολιτισµού και Αθλητισµού σήµερα δεν µπορώ παρά να µην ανα-
φερθώ στην επαίσχυντη απόφαση πρόκλησης της Τουρκίας που
σήµερα προκαλεί µια θλιβερή µέρα, µε ένα συναίσθηµα πολύ
βαρύ για όλους µας στο ελληνικό Κοινοβούλιο και στον ελληνικό
λαό, καθώς αυτή η απόφαση, η πρωτοφανής αυτή απόφαση,
προσβάλλει πολιτισµικά και ιστορικά το συναίσθηµα των Ελλή-
νων πολιτών, αλλά και της οικουµένης, χρησιµοποιώντας ουσια-
στικά στη φαρέτρα των προκλήσεων ένα ιστορικό οικουµενικό
πολιτιστικό µνηµείο. Η καταδίκη µας είναι βέβαιη και δεδοµένη
και γι’ αυτόν τον λόγο νοµίζω ότι η φωνή αυτή πρέπει να ακου-
στεί και από την Αίθουσα του Κοινοβουλίου σήµερα.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι σήµερα φέρνοντας σας ένα βαρύ
φορτίο από τη Λάρισα, από τους ανθρώπους τους οποίους εσείς
γνωρίζετε πολύ καλά. Γνωρίζετε ότι είµαστε µια πόλη µε παρά-
δοση στον αθλητισµό, τόσο στο µπάσκετ όσο και στο ποδό-
σφαιρο. Δυστυχώς όλο σε περιπέτειες είµαστε -πώς τα
καταφέρνουµε, δεν ξέρω-, αλλά µάλλον κάτι φταίει στο DNA µας
ίσως. Παρ’ όλα αυτά διαπρέπουµε παντού και αριστεύουµε.

Είχαµε µια πολύ σκληρή απόφαση αποβολής από τη Basket
League της ΚΑΕ Λάρισα, µια απόφαση καταπέλτης η οποία µας
έχει δηµιουργήσει πλείστα όσα προβλήµατα, καθώς θεωρούµε
ότι η απόφαση αυτή έχει ξεπεράσει το δίκαιο και το αντικειµενικό
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και δεν έχει καταφέρει να ισορροπήσει µεταξύ του τυπικού και
του ουσιαστικού.

Γνωρίζετε πολύ καλά, –φαντάζοµαι- κύριε Υπουργέ, ότι ένα κα-
θαρά λογιστικό λάθος εξαιτίας απειρίας -είναι καταφανές, διότι
υπάρχουν καθαροί λογαριασµοί, το µετοχικό κεφάλαιο έχει κα-
τατεθεί, στην επίκαιρη ερώτησή µου αναπτύσσω τα πάντα, έχουν
πληρωθεί οι λογαριασµοί- σε µια οµάδα, η οποία ανέβηκε σκαλί-
σκαλί και δεν της χαρίστηκε απολύτως τίποτα για έξι, επτά κα-
τηγορίες. Βρίσκεται, λοιπόν, αυτή τη στιγµή ενώπιος ενωπίω µιας
απόφαση η οποία την αποβάλλει από την Basket League, λέγον-
τας ότι ακολουθεί το παράδειγµα του Ιωνικού Νίκαιας. Δεν είναι
τα πράγµατα έτσι, καθώς ο Ιωνικός θα παραµείνει στην πρώτη
κατηγορία µετά τη συµφωνία µε τον Διαγόρα, όπως επίσης γνω-
ρίζετε.

Εµείς, λοιπόν, αυτό που θέλουµε να σας πούµε, κύριε Υπουργέ,
και γι’ αυτό και κατέθεσα την ερώτηση µου, χάρηκα πάρα πολύ
που µετά την ερώτηση αυτή αλλά και την πίεση όλων των τοπικών
παραγόντων, θεωρώ και τη δική σας τη στάση θετική στο θέµα,
προσδιορίστηκε να συζητηθεί σήµερα η ένσταση, η αίτηση ανα-
κλήσεως ουσιαστικά, ενώπιον της Επιτροπής Επαγγελµατικού
Αθλητισµού.

Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, εµείς ζητάµε τη θέση του
Υπουργείου σας απέναντι σε αυτό το θέµα που είναι άκρως τυ-
πικό, όπως γνωρίζετε. Εγώ έχω και την προσέγγισή του τη νοµική
στο θέµα. Στη δευτερολογία µου επιφυλάσσοµαι. 

Επίσης, το κύριο ερώτηµα σε εσάς είναι αν υπάρχουν οι θε-
σµικές εγγυήσεις, κύριε Υπουργέ, για την αντικειµενική προσέγ-
γιση του ζητήµατος από την Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού, καθώς είστε ο πολιτικός προϊστάµενος της Επιτρο-
πής Επαγγελµατικού Αθλητισµού και είµαι βέβαιη ότι ενδιαφέρε-
στε και µεριµνάτε να µην αδικηθεί καµία οµάδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλούµαι σήµερα να απαντήσω σε µια ερώτηση η οποία, όπως

σας έχουµε ενηµερώσει, θα ήταν χρήσιµο να γίνει η συζήτηση
γι’ αυτήν από Δευτέρα πλέον, µιας και, όπως ήδη αναφέρατε κι
εσείς, σε λίγη ώρα από τώρα θα συνεδριάσει η ανεξάρτητη Επι-
τροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, για να εξετάσει την ένσταση
που έχει κατατεθεί από πλευράς ΚΑΕ Λάρισα. 

Σας ζήτησα, κυρία Λιακούλη, να µεταφέρουµε τη συζήτηση για
την επόµενη εβδοµάδα, όταν θα υπάρχει δηλαδή απόφαση της
επιτροπής, και θα µπορούσαµε βεβαίως να ενηµερώσουµε και
το Κοινοβούλιο, αλλά αρνηθήκατε, για να είµαστε ειλικρινείς,
γιατί, τέλος πάντων, είχατε κάποιον λόγο που επιµένατε να γίνει
αυτή η συζήτηση σήµερα. 

Λυπάµαι πραγµατικά, διότι αν µας ενδιέφερε η ουσία του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου και της συζήτησης, θα την κάναµε τις
επόµενες ηµέρες και όχι µε επιµονή σήµερα, κατά την άποψή
µου, για λόγους καθαρά επικοινωνιακούς και όχι ουσίας. 

Κι επειδή είστε νοµικός, φαντάζοµαι γνωρίζετε ότι εγώ δεν
µπορώ να µπω στην ουσία της συζήτησης. Δεν µου επιτρέπεται,
την ώρα που η ανεξάρτητη επιτροπή συνεδριάζει και εξετάζει το
αίτηµα που έχει κατατεθεί από την ΚΑΕ Λάρισα.

Ωστόσο, επειδή πιθανόν να µας παρακολουθούν κάποιοι που
σχετίζονται µε το θέµα, θέλω να υπενθυµίσω ή να ενηµερώσω το
Κοινοβούλιο κι εσάς προσωπικά ότι για το θέµα αυτό πολύ έγ-
καιρα έχουν ενδιαφερθεί και οι τρεις Βουλευτές του νοµού της
Νέας Δηµοκρατίας και ο Περιφερειάρχης κ. Αγοραστός, αλλά
και ο κ. Κουρδής, Πρόεδρος και όλη η διοίκηση του ΕΑΚ Λάρι-
σας, οι οποίοι έχουν κάνει εξαιρετική δουλειά -και θα περίµενα
να κάνετε ένα σχόλιο για τις παρατηµένες εγκαταστάσεις που
µετά από τόσα χρόνια παίρνουν χρώµα, ποιότητα, αγκαλιάζονται
από τους γονείς και γίνονται έργα συντήρησης-, αλλά και από τη
ΝΟΔΕ Λάρισας, από τον κ. Καπετάνο και όλο το συµβούλιο. 

Αφήστε δε που και ο ίδιος έχω συναντηθεί µε τη διοίκηση της
ΚΑΕ Λάρισα, έχουµε κάνει αναλυτικότατη συζήτηση, τους έχω
ενηµερώσει και προχώρησαν, όπως έχουν δικαίωµα να κάνουν,
στην αίτηση επανεξέτασης του αιτήµατος. 

Κατά τη γνώµη µου, επιτρέψτε µου, ως ένδειξη στοιχειώδους
σεβασµού προς το Κοινοβούλιο και προς την ανεξάρτητη αρχή
που είναι η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, σύµφωνα µε
τον ν.2725/1999, βρίσκοµαι εδώ σήµερα αλλά σας λέω ότι δεν
θα απαντήσω επί της ουσίας διότι δεν µπορώ, δεν µου επιτρέπε-
ται. Κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, γνωρίζοντας πολύ καλά τις διαδι-
κασίες, το αντιλαµβάνεστε. 

Όµως µε πλήρη συνείδηση του θεσµικού µου ρόλου, µε από-
λυτο σεβασµό στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και τις αυτονόη-
τες αρχές του κράτους δικαίου, αρχές βασικές και αυτονόητες για
την παράταξη την οποία υπηρετώ, όπως άλλωστε γνωρίζετε τόσο
από την θητεία µου ως Βουλευτής όσο και ως Υπουργός, επιδιώκω
να είµαι εδώ στη θέση µου και να σας δώσω έστω αυτήν την απάν-
τηση, η οποία δεν ικανοποιεί, αλλά όµως δεν µου επιτρέπεται –
επαναλαµβάνω, το λέω για τρίτη φορά- να µπω στην ουσία της
υπόθεσης. 

Ζητώ λοιπόν να κάνετε λίγο υποµονή, όπως κι εγώ, και να έχω
ενηµέρωση και να έχετε ενηµέρωση για το περιεχόµενο της από-
φασης, µετά την ένσταση που έχει καταθέσει η ΚΑΕ Λάρισα, αν-
τιλαµβανόµενος πλήρως τα ζητήµατα, την ανησυχία, το
ενδιαφέρον πάρα πολλών στελεχών και µελών της αθλητικής οι-
κογένειας του Νοµού Λαρίσης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Λιακούλη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, έρχεστε από πολύ

παλιά και δεν µπορώ να σας συναντήσω. Η δική µου προβολή
είναι στο µέλλον, η δική σας µάλλον κοιτάζει προς τα πίσω.

Με στενοχωρείτε πάρα πολύ σήµερα στο Κοινοβούλιο, καθώς
επέµεινε το γραφείο σας -και ήταν και άκοµψο και στο πολιτικό
savoir vivre δεν θα πρέπει να λέτε τέτοια πράγµατα- να αναβά-
λουµε τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης κι επιµείνατε εσείς
για επικοινωνιακούς λόγους και όχι εγώ. Εγώ, κύριε Αυγενάκη,
κάνω το καθήκον µου, καταθέτω ερωτήσεις. 

Αναφερθήκατε στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
στους αξιολογότατους συναδέλφους µου. Δεν µπορείτε να αντι-
σταθείτε σε αυτό; Εντεταλµένη αποστολή κάνετε να πείτε ότι εν-
διαφέρθηκαν και άλλοι. Όλοι ενδιαφέρθηκαν, όχι µόνο της Νέας
Δηµοκρατίας, και του ΣΥΡΙΖΑ και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
και της Ελληνικής Λύσης και οι φορείς και τα µέσα ενηµέρωσης
και η εφηµερίδα µας και τα σάιτ µας. Όλοι ενδιαφέρθηκαν.

Μου λέτε σήµερα για ανεξάρτητη αρχή. Δεν το γνωρίζω; Είµαι
νοµικός. Ζήτησα από εσάς να παρέµβετε στην ανεξάρτητη αρχή,
παρ’ ότι εσείς τη διορίζετε; Εσείς την ορίζετε την ανεξάρτητη
αρχή. Αλλά εγώ δεν ρωτάω αυτό. Εγώ ρωτάω την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Πολιτισµού, τον αρµόδιο Υφυπουργό Αθλη-
τισµού λοιπόν, για µια τέτοια επί της ουσίας αδικία, κατά τη δική
µας προσέγγιση. Δεν έχουµε το αλάθητο, αλλά αυτή είναι η
άποψη της Λάρισας και των Βουλευτών σας, τους οποίους θέ-
λετε να επικαλείστε. Να επικαλεστείτε όλους.

Εγώ λοιπόν δεν ήρθα να κάνω επικοινωνιακό σόου, κύριε Αυ-
γενάκη, εδώ. Εσείς ήρθατε να κάνετε επικοινωνιακές γέφυρες
µε αυτούς που θεωρείτε ότι δεν πρέπει να µείνουν στα µετόπι-
σθεν, αλλά πρέπει να τους χρεωθεί τυχόν θετική απόφαση. Δεν
µε νοιάζει εµένα αυτό. 

Σας λέω µόνο ότι µε νοιάζει το εξής. Εσείς µπορεί να έχετε τα
κουστούµια σας και τις γραβάτες σας στα Υπουργεία σας. Εµάς
µας ενδιαφέρουν οι άνθρωποι οι οποίοι βρίσκονται στην κερκίδα.
Αυτοί µας νοιάζουν. Με αυτούς έχουµε µεγαλώσει, ξέρετε. Με
αυτούς έχουµε συµπορευτεί. Με αυτούς έχουµε χαρεί στις νίκες,
έχουµε λυπηθεί στις ήττες, µε αυτούς έχουµε βρεθεί χρόνια ολό-
κληρα τώρα στην τοπική αυτοδιοίκηση και παντού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Διότι ο καθένας, επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να σας πω µε
πολύ σεβασµό στο πρόσωπό σας, ότι τη διαδροµή του και την
ιστορία του, τουλάχιστον σε ό,τι µε αφορά προσωπικά, χώρια η
καληµέρα µας. Δεν θα υπεισέλθω σε άλλα ζητήµατα. 

Ήθελα µόνο να µεταφέρω ότι αυτή τη στιγµή η κοινωνία της Λά-
ρισας, του αθλητισµού και του µπάσκετ ειδικότερα, θέλει από
εσάς τις θεσµικές εγγυήσεις ότι δεν θα αδικηθεί, µε σεβασµό στις
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αποφάσεις της επιτροπής η οποία ορίστηκε, για να σας πω γιατί
αναφέρεστε και σε Βουλευτές, µετά την επίκαιρη ερώτησή µου,
στις 20 του µήνα. Και το καταθέτω παρακαλώ πολύ στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 14 του µήνα υπέβαλα την επίκαιρη ερώτηση και άρα δεν
έκανα χρήση αυτού του πράγµατος. 

Να σας πω κάτι, κύριε Αυγενάκη; Υπάρχουν κάποια πράγµατα
στην πολιτική που είναι πολύ µικρά και πολύ λίγα. Εσείς σήµερα
τα είπατε και τα µικρά και τα είπατε και τα λίγα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σε απάντηση λοιπόν των µικρών και
των λίγων, κύριε Υπουργέ µου, θα µου επιτρέψετε να πω λοιπόν
και εγώ το µικρό και το λίγο, ότι στις 14 Ιουλίου κατατέθηκε η
επίκαιρη ερώτησή µου και στις 20 Ιουλίου κλήθηκε από την Επι-
τροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού η ΚΑΕ Λάρισα για να εκδικα-
στεί η ένστασή της. 

Λοιπόν, τα πράγµατα είναι κρυστάλλινης διαύγειας νοµίζω και
δεν χρειάζεται εδώ να τα συζητάµε. Όλων νίκη θα είναι. Μην ανη-
συχείτε. Δεν θα την καρπωθώ προσωπικώς. Μην έχετε τέτοια
ανησυχία. Ανήκει στη Λάρισα, τους πολίτες που µας έστειλαν
εδώ. Μόνοι µας πουθενά δεν πήγαµε. Κανένας από εµάς δεν
πήγε πουθενά µόνος του ούτε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ για τη δευτερολογία.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κυρία συνάδελφε, επειδή όντως οι διαδροµές
όλων µας είναι γνωστές, λιγότερο ή περισσότερο, γι’ αυτόν τον
λόγο και πραγµατικά δεν νοµίζω ότι σας ταιριάζει αυτό το ύφος
που ακολουθήσατε στη δευτερολογία σας.

Ωστόσο θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν έχει καµµία
σχέση ότι εσείς καταθέσατε την επίκαιρη ερώτηση µε το αν θα
συνεδριάσει η επιτροπή, δηλαδή το λέω και γελώ. Είναι αστείο
αυτό το πράγµα και µην το επικαλείστε. Είναι ντροπή. Και είναι
ντροπή διότι αγνοείτε την ηµεροµηνία που κατέθεσε το αίτηµα
επανεξέτασης η ΚΑΕ Λάρισα, όπως όφειλε να κάνει, στη συγκε-
κριµένη επιτροπή. Τι τα µπερδεύετε τα δύο πράγµατα; Για να δη-
µιουργήσετε εντυπώσεις;

Από την άλλη, αυτό που σας είπα για τους τρεις συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας, τον περιφερειάρχη, τη διοίκηση και τον
Πρόεδρο του ΕΑΚ Λαρίσης, τον Πρόεδρο της ΝΟΔΕ, είναι ότι έγ-
καιρα και πολύ άµεσα υπήρξε ενδιαφέρον από µέρους τους.
Εσείς ακολουθήσατε αργότερα. Παρ’ όλα αυτά όµως, εγώ δέχο-
µαι και µην γελάτε –είναι τουλάχιστον προσβολή προς το Προ-
εδρείο και προς το πρόσωπό µου, προς τον θεσµό που
υπηρετείτε και υπηρετώ, λίγος σεβασµός δεν βλάπτει…

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα ανακαλέσετε την «ντροπή» πρώτα
απ’ όλα, κύριε Αυγενάκη.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Έχω, λοιπόν, να σας πω ότι η συνεδρίαση που
πραγµατοποιείται σήµερα έγινε κατόπιν αιτήµατος που κατατέ-
θηκε από την ΚΑΕ Λάρισα, όπως είχε το δικαίωµα και καλώς το
έπραξε και ζήτησε να επανεξεταστεί µε µια σειρά νέων στοιχείων
τα οποία προσκόµισε, όπως τουλάχιστον ενηµερώθηκα, και από
εκεί και µετά, µια λεπτοµέρεια ακόµη.

Η επιτροπή αυτή είναι ανεξάρτητη, διορίζεται από τον
Υπουργό αλλά δεν είναι εξαρτηµένη από τον Υπουργό. Έχετε
µπερδευτεί από τις παλιές εποχές του ΠΑΣΟΚ µάλλον που ο
Υπουργός έκανε ό,τι θέλει, εξαρτηµένη ή ανεξάρτητη επιτροπή.
Λοιπόν δεν είναι έτσι.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Καλά, µας προκαλείτε τώρα; Τα πρω-
τοσέλιδα του «ΕΘΝΟΣ» θέλετε να σας φέρω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µην
διακόπτετε. Μιλήσατε για οκτώ λεπτά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Σας ενηµερώνω λοιπόν ότι αυτή η επιτροπή συνε-
δριάζει και εξετάζει όλες τις περιπτώσεις µε τα δεδοµένα που
εκείνη γνωρίζει. 

Το αν συµφωνώ ή όχι µε την απόφαση της επιτροπής, θα µου
επιτρέψετε να µην εκφράσω την άποψή µου, γιατί δεν µου επι-
τρέπεται. Είναι µια ανεξάρτητη επιτροπή, σέβοµαι τη λειτουργία
της. Μπορεί να έχω διαφωνήσει σε επιµέρους ζητήµατα ή και σε
καίρια ζητήµατα.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, επειδή την ορίζω εγώ και παρεµπιπτόν-
τως τα πέντε από τα επτά µέλη τα παρέλαβα από την προηγού-
µενη διοίκηση, από τον προκάτοχο µου, οπότε ούτε καν τους έχω
διορίσει, όµως ακόµα και αν ήταν όλοι διορισµένοι από µέρους
µου δεν θα µπορούσα και ούτε θα µου επιτρεπόταν, κυρία συνά-
δελφε, να την κάνω από ανεξάρτητη, εξαρτηµένη.

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο έγινε η συζήτηση, όπως συνηθίζε-
ται να γίνεται, αγαπητή κυρία συνάδελφε, από τους συνεργάτες
προς τους συνεργάτες σας αν κρίνατε να γίνει συζήτηση τη Δευ-
τέρα, ώστε να έχουµε αποτέλεσµα. Εσείς επιµένατε να γίνει σή-
µερα για τους δικούς σας λόγους. Δεν προσφέραµε κάτι,
παρόλα αυτά θεωρώ ότι και µόνο που ακούστηκαν κάποια πράγ-
µατα, που εσείς πιθανότατα να είχατε στο µυαλό σας, όπως τα
εκφράσατε κιόλας περί του ρόλου της επιτροπής και όλα αυτά,
νοµίζω ότι κάτι χρήσιµο βγήκε. 

Κάνουµε, λοιπόν, υποµονή, εµπιστευόµαστε τα όργανα και
από εκεί και πέρα έχει δικαίωµα η ΚΑΕ Λάρισα, όπως άλλωστε
έχω µιλήσει και ο ίδιος, σας το είπα, το προσπεράσατε αυτό, µε
τη διοίκηση και τους άµεσα ενδιαφερόµενους για τα βήµατα που
έχουν δικαίωµα να κάνουν. 

Συν τοις άλλοις κάτι σας ξέφυγε, δεν αναφερθήκατε καν στις
παρεµβάσεις που έχουν γίνει στις αλυκές εγκαταστάσεις της Λά-
ρισας αυτήν την περίοδο, αυτό το δωδεκάµηνο. Αλήθεια, δεν
είστε κάτοικος Λαρίσης; Δεν έχετε εικόνα; Δεν έχετε άποψη; Δεν
οµιλείτε αλήθεια µε τους πολίτες, µε τους γονείς, µε τους αθλη-
τές που επισκέφτηκα προσφάτως και είδα χαµόγελα ικανοποί-
ησης όταν παραµεληµένες, διαλυµένες εγκαταστάσεις για πάρα
πολλά χρόνια παίρνουν χρώµα, γίνονται συντηρήσεις, επισκευές
µε τα λίγα χρήµατα, αλλά γίνεται δουλειά σοβαρή; Δεν βρήκατε
το θάρρος να πείτε µια καλή κουβέντα για όλους αυτούς τους
ανθρώπους που αµισθί προσφέρουν καθηµερινά τις υπηρεσίες
τους µε τους ελάχιστους εργαζόµενους µας που έχουµε στις εγ-
καταστάσεις;

Μια καλή κουβέντα δεν βλάπτει, παρά µόνο κριτική και ειρω-
νεία, το οποίο επιτρέψτε µου ως νέα Βουλευτής δεν είναι και
πολύ όµορφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προχωράµε στην
τρίτη µε αριθµό 947/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα
- Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Οι
υπάλληλοι των δήµων της χώρας ξανά όµηροι στα πολιτικά παι-
χνίδια της κυβέρνησης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών, κ. Θεόδωρος Λιβά-
νιος.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η ερώτηση αφορά την προκήρυξη 3Κ/2018,

τότε προσλήφθηκαν γύρω στις οκτώ χιλιάδες εκατόν εξήντα έξι
εργαζόµενοι για την κάλυψη πάγιων αναγκών των δήµων. 

Το θέµα, όµως, είναι ότι δύο χρόνια µετά προκύπτει µια µεγάλη
σύγχυση αναφορικά µε τα εργασιακά τους ζητήµατα, δικαιώµατα.
Σύµφωνα µε το ν.4674/2020, το άρθρο 79, παράγραφος 9, ο χρό-
νος υπηρεσίας που διανύθηκε µε βάση τους προσωρινούς πίνακες
του ΑΣΕΠ σε οποιονδήποτε ΟΤΑ σε θέσεις της ίδιας κατηγορίας
και ειδικότητας λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής δηµόσιας υπη-
ρεσίας διορισµού και άρα προσµετράται για τη συµπλήρωση της
απαραίτητης διετίας για το τέλος της δοκιµαστικής περιόδου και
της µονιµοποίησης. 

Παρ’ όλα αυτά αυτό δεν έχει εφαρµοστεί στους εργαζόµενους
αυτούς που προσλήφθηκαν. Υπάρχει ένα χάος στους δήµους και
φοβόµαστε ότι αυτό το χάος προκύπτει από τις εντολές που δίνει
το Υπουργείο προς αυτήν την κατεύθυνση. Την ίδια στιγµή στον
νόµο του ‘20 απαγορεύεται εάν δεν παρέλθει επταετία η µετά-
ταξη αυτών των εργαζοµένων, το οποίο είναι εντυπωσιακό, γιατί
ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας ορίζει ότι µετά από το πέρας της
διετίας µπορεί να γίνει αυτή µετάταξη. Οπότε για ποιο λόγο
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υπάρχει αυτή η διάκριση;
Τέλος, επειδή εκκρεµεί αυτή η νέα προκήρυξη «ουρά» 3Κ, που

έχουµε συζητήσει ξανά στη Βουλή, για τις δύο χιλιάδες θέσεις
στους ΟΤΑ είναι σηµαντικό όταν αυτή προχωρήσει να ακολου-
θήσει τις άλλες προκηρύξεις, όπως τη «Βοήθεια στο Σπίτι» και
άρα η µοριοδότηση της ειδικής εµπειρίας να µην είναι είκοσι τέσ-
σερις µήνες, αλλά να είναι στους ογδόντα τέσσερις, όπως και
στο «Βοήθεια στο Σπίτι», κάτι που είναι πάρα πολύ βασικό. 

Τέλος, η καταγγελία που δεχόµαστε, κύριε Υφυπουργέ, είναι
ότι οι εργαζόµενοι στην καθαριότητα ακόµα δεν έχουν λάβει το
«κορωνο-επίδοµα». Θυµάστε ότι τότε είχαµε πει ότι εκτίθενται σε
τροµερό κίνδυνο και έχει συµφωνήσει η Κυβέρνηση να υπάρξει
το επίδοµα κορωνοϊού και να δοθεί σε αυτούς τους εργαζόµε-
νους. Δεν το έλαβαν µέχρι σήµερα µε βάση τις πληροφορίες µας,
πράγµα πολύ ανησυχητικό. Θα θέλαµε να δεσµεύτηκε ότι θα
δοθεί άµεσα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ.
Είναι ένα θέµα η 3Κ, το οποίο το έχουµε συζητήσει αρκετές

φορές. Βλέπω και τον παριστάµενο, τον κ. Δελή, µε τον οποίο
πριν µερικούς µήνες πάλι το είχαµε συζητήσει. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω κατ’ αρχάς από το θέµα της ερώ-
τησης ότι η Κυβέρνηση κρατά όµηρους τους υπάλληλους των
δήµων στα πολιτικά παιχνίδια. Κανένα πολιτικό παιχνίδι δεν υπάρ-
χει. Τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Η Κυβέρνηση αυτή τον Μάρτιο
του 2020 ψήφισε τον ν.4674 που προβλέπει ρητά την αναγνώριση
της περιόδου που είχαν προσληφθεί οι εργαζόµενοι από προσω-
ρινούς πίνακες να µετράει κανονικά στη διετή δοκιµαστική πε-
ρίοδο, ώστε να τελειώσει πιο γρήγορα το στάδιο και να
µονιµοποιηθούν σύµφωνα µε τις διατάξεις του νόµου.

Να ξεκαθαρίσω ότι οι εντολές που δίνει το Υπουργείο πάντα
είναι γραπτές, δεν δίνει προφορικές εντολές. Προφανώς δεν
υπάρχει εντολή σαν αυτή που υπαινιχτήκατε να µην προχωρήσει
αυτό το θέµα. Δια του λόγου το αληθές, αν δεν κάνω λάθος, είναι
στο στάδιο των υπογραφών αν όχι σήµερα τη Δευτέρα θα εκδο-
θεί και η σχετική εγκύκλιος, η οποία καθορίζει το ζήτηµα της
εφαρµογής του άρθρου του ν.4684, ο οποίος προβλέπει την ανα-
γνώριση της διετούς περιόδου ως µέρος της διετούς δοκιµαστι-
κής υπηρεσίας. 

Έχουµε συζητήσει πολλές φορές τα προβλήµατα της 3Κ, η
οποία ήταν µια πάρα πολύ δύσκολη διαδικασία, η οποία ολοκλη-
ρώθηκε µε ένα ρεκόρ συµµετοχών. Πάνω από εκατόν είκοσι χι-
λιάδες, αν δεν κάνω λάθος, αιτήσεις υποβλήθηκαν για αυτές τις
θέσεις, υπήρξε ένα τροµερό ενδιαφέρον. 

Επιτρέψτε µου να πω κάτι γιατί θέσατε το θέµα της επταετίας.
Το θέµα της επταετίας πράγµατι ψηφίστηκε στον ν.4674/2020
και είχε τον εξής σκοπό, οι ανάγκες που κλήθηκαν να καλύψουν
οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι είναι πάγιες και διαρκείς και η πλει-
οψηφία τους, για να πούµε τα πράγµατα έτσι ακριβώς όπως
είναι, ήταν εργαζόµενοι µε συµβάσεις οι οποίοι υπηρετούσαν τα
προηγούµενα χρόνια, µοριοδοτήθηκαν ως ένα σηµείο και στο
πλαίσιο του ανεκτού και του εφικτού από την έννοµη τάξη για
την συγκεκριµένη εµπειρία στο να αποκτήσουν ένα µεγαλύτερο
προβάδισµα και αυτοί οι άνθρωποι λοιπόν κλήθηκαν να καλύ-
ψουν κοµµάτι των αναγκών, οι οποίες υπάρχουν ιδίως στην κα-
θαριότητα των δήµων. 

Οι ανάγκες, λοιπόν, ήταν και είναι πάγιες και διαρκείς, οπότε
το να χρησιµοποιηθεί η συγκεκριµένη θέση για να πάνε σε έναν
άλλον δήµο, ο όποιος δήµος που θα αποχωρήσουν θα έχει πρό-
βληµα, γιατί θα του φύγουν οι υπάλληλοι και αυτό αφορά κυρίως
επαρχιακούς δήµους και δήµους της περιφέρειας, η οποία η φυ-
σική τάση είναι να µετακινηθούν προς τα αστικά κέντρα, θα δη-
µιουργούσε πάλι το ίδιο πρόβληµα που συζητάµε, δηλαδή πάλι
θα υπήρχαν υποστελεχωµένοι δήµοι στην υπηρεσία της καθα-
ριότητας και γι’ αυτό µπήκε ένα µεγαλύτερο κοµµάτι υποχρεω-
τικής παραµονής, το οποίο θεωρούµε ότι είναι απόλυτα συµβατό
σε σχέση και µε τις ανάγκες που κλήθηκαν να καλύψουν οι συγ-
κεκριµένοι εργαζόµενοι.

Διευκρινίζω και είναι πάρα πολύ σηµαντική διευκρίνιση ότι
υπάρχει µια κατηγορία εξαιρέσεων από την υποχρεωτική παρα-
µονή, που είναι οι λόγοι υγείας, οι λόγοι συνυπηρέτησης εφόσον
κάποιοι είναι αιρετοί στην τοπική αυτοδιοίκηση σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν.3852. Γενικά, λοιπόν, έχουµε προβλέψει και τις
απαραίτητες δικλείδες ασφαλείας, ώστε όπου υπάρχει πραγµα-
τική ανάγκη να µπορεί να γίνει µετάταξη ή απόσπαση ενός υπαλ-
λήλου. 

Θέλω να τονίσω, κλείνοντας, ότι ουδείς από αυτούς τους
υπαλλήλους δεν µπήκε σε µια θέση στην οποία δεν υπέβαλε αί-
τηση ο ίδιος, κανέναν δεν υποχρεώσαµε για παράδειγµα µε το
ζόρι να πάει στον άλφα δήµο ή στον βήτα δήµο. Υπέβαλαν αί-
τηση, διάλεξαν τους δήµους που επιθυµούν να εργαστούν και
εποµένως µε βάση την κατανοµή των µορίων εργάστηκαν εκεί.
Οπότε και αυτοί λοιπόν οι υπάλληλοι θα χρειαστούν κάποια χρό-
νια παραπάνω πιθανόν εφόσον θέλουν να µετακινηθούν, αλλά
επαναλαµβάνω ότι είναι τέτοια η φύση της εργασίας και τόσο
σηµαντικό το έργο που επιτελούν και για τη δηµόσια υγεία, αλλά
και για την εικόνα των πόλεων που χρειάζεται να µην δηµιουρ-
γηθούν εκ νέου πάλι τα νέα κενά τα οποία είναι σίγουρο ότι θα
προκύψουν αν ανοίξει άµεσα η πόρτα των µετατάξεων σε άλλους
δήµους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Αρσένη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, σίγουρα είναι θετικό το νέο ότι θα βγει η

εγκύκλιος. Βέβαια, µε βάση τις πληροφορίες µας -από τις υπη-
ρεσίες των δήµων είναι οι πληροφορίες- το γεγονός ότι οι υπεύ-
θυνοι στο Υπουργείο έδιναν εντολή «µην προχωρήσετε για τη
µονιµοποίηση», δεν δηµιουργεί την καλύτερη εικόνα. Ελπίζω η
εγκύκλιος να λύσει αυτό το ζήτηµα. 

Τώρα, όσον αφορά την επταετία για τη µετάταξη, καταλαβαίνω
την ανάγκη που αναφέρετε. Καταλαβαίνω τις ανάγκες και ότι
πραγµατικά χρειάζεται να καλυφθούν αυτές οι πάγιες ανάγκες
µε τους εργαζόµενους που προσλαµβάνονται. 

Παρ’ όλα αυτά, αυτό είναι ένα γενικότερο θέµα που αφορά το
ζήτηµα της κινητικότητας και δεν µπορεί να λύνεται αποσπασµα-
τικά. Δηλαδή, από τη στιγµή που ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας
επιτρέπει τη µετάταξη µετά από τα δύο χρόνια, επιτρέπει την κι-
νητικότητα, δεν µπορούµε να δηµιουργούµε εργαζόµενους δύο
ταχυτήτων από τους οποίους κάποιοι θα έχουν κάποια δικαιώ-
µατα και κάποιοι δεν θα έχουν. 

Γιατί αντίστοιχο επιχείρηµα, πραγµατικά άξιο λόγου, θα µπο-
ρούσε να ειπωθεί και για πολλές άλλες ειδικότητες εργαζοµένων,
πέρα από την καθαριότητα, οπότε πραγµατικά είναι ένα πάρα
πολύ κακό προηγούµενο. Ανεξαρτήτως των προθέσεων µε τις
οποίες ξεκίνησε, είναι πραγµατικά ένα κακό προηγούµενο που
µπορεί να µας οδηγήσει σε πολύ στρεβλές καταστάσεις, δηλαδή
το να δηµιουργούµε εξαιρέσεις στον δηµοσιοϋπαλληλικό κώδικα
όσον αφορά τα δικαιώµατα κάποιων εργαζοµένων στους ΟΤΑ.
Αυτό παρακαλώ να το θεραπεύσετε. 

Δεν είναι στην αρχική ερώτηση, αλλά επειδή είναι θέµατα που
τα γνωρίζετε πολύ καλά, θα ήθελα µια απάντησή σας και µια δέ-
σµευση όσον αφορά για την καινούργια 3Κ και για τη µοριοδό-
τηση, για το αν θα ακολουθηθεί το παράδειγµα του «Βοήθεια στο
Σπίτι», όπου έχουµε µοριοδότηση ειδικής εµπειρίας στους
ογδόντα τέσσερις µήνες. Και πάλι δεν πρέπει να δηµιουργούµε
εργαζόµενους -που είτε είναι υποψήφιοι είτε έχουν προσληφθεί-
δύο ταχυτήτων. Θα πρέπει να υπάρχουν οµοιόµορφοι όροι στη
διοίκηση, από τη στιγµή που υπάρχουν ογδόντα τέσσερις µήνες
µοριοδότησης της εµπειρίας για το «Βοήθεια στο Σπίτι». Αυτό θα
πρέπει να ακολουθηθεί και στις άλλες προκηρύξεις.

Και αυτό που είναι πάρα πολύ βασικό, που επίσης είµαι σίγου-
ρος ότι γνωρίζετε, είναι το επίδοµα κορωνοϊού για τους εργαζό-
µενους στην καθαριότητα. Είναι µια καταγγελία που λάβαµε. Τη
θεωρώ συγκλονιστική. Εργαζόµενοι που εκτέθηκαν και εκτίθενται
δυσανάλογα στον κορωνοϊό, ακριβώς λόγω των ιδιαιτεροτήτων
της επιδηµίας, θα πρέπει να µπορούν να λάβουν αυτό το επίδοµα
που έλαβαν και άλλοι εργαζόµενοι, που ήταν στην πρώτη
γραµµή.
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Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Να ξε-

καθαρίσουµε ένα θέµα. Ο νόµος ήταν σαφής και η ανάγκη για
την εγκύκλιο προέκυψε για να λυθούν κάποιες µεµονωµένες πε-
ριπτώσεις, πιθανόν κάποιων διευθύνσεων διοικητικού, οι οποίες
βρήκαν κάποια προσκόµµατα ώστε να µην εφαρµοστεί. Άρα, λοι-
πόν, θεωρούµε ότι µε την εγκύκλιο είναι υποχρεωµένοι πλέον να
συµµορφωθούν και οι πλέον καθυστερούντες υπάλληλοι, οι
οποίοι δε προχωρούν σε αναγνώριση. 

Επισηµαίνω ότι παρατηρήθηκε από την εφαρµογή της κινητι-
κότητας τα τελευταία χρόνια µια τάση υπαλλήλων που φεύγουν
από δήµους, ιδίως της περιφέρειας, προς τα αστικά κέντρα, το
οποίο σαν σηµείο για το προσωπικό τους όφελος, αν θέλετε,
είναι σηµαντικό. Διότι αν θέλουν χρήµατα για να µετακινούνται
σε µεγάλη χιλιοµετρική απόσταση και γι’ αυτό προφανώς εργά-
ζονται κοντά στον τόπο κατοικίας τους, αυτό το κόστος εξοικο-
νοµείται, οπότε µπορούν να αξιοποιήσουν κάπου αλλού αυτά τα
χρήµατα. 

Αυτό ακριβώς δεν θέλαµε να συµβεί, τουλάχιστον σε πρώτη
φάση, τώρα µε την 3Κ. Θα είχαµε το εξής παράδοξο, θα είχαµε
δήµο ο οποίος δεσµεύει θέσεις σε µία προκήρυξη, η οποία βγήκε
όπως βγήκε. Να υπενθυµίσω ότι οι είκοσι τέσσερις µήνες εµπει-
ρία ήταν ο διαγωνισµός που «έτρεχε» και είχε ξεκινήσει από την
προηγούµενη κυβέρνηση, όπως έχουµε πει αρκετές φορές.
«Έτρεχε» αυτή η εµπειρία και αυτή η διαδικασία, οπότε θα είχαµε
το εξής οξύµωρο, ένας περιφερειακός δήµος να είχε κάποιους
υπαλλήλους στην καθαριότητα και ξαφνικά µέσα σε δύο χρόνια
να έφευγαν και να πήγαιναν κάπου αλλού και θα ήµασταν ξανά
στην ίδια θέση. Θα ρωτούσατε και εσείς ευλόγως, γιατί ο δήµος
δεν έχει θέσεις στο προσωπικό και θα ψάχναµε να βρούµε τι έγι-
ναν οι υπάλληλοι που είχαν προσληφθεί πριν δύο χρόνια και θα
είχαν µετακινηθεί κάπου αλλού. 

Ιδίως το θέµα της µισθολογικής ωρίµανσης είναι θέµα του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους και νοµίζω ότι και για το κοµµάτι
του επιδόµατος έχουν δοθεί από την Κυβέρνηση οι σχετικές
απαντήσεις.

Κάνατε µια αναφορά στην ερώτησή σας για τους ορισµένου
χρόνου λόγω κορωνοϊού. Εµείς, µε πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου, τον Μάρτιο του 2020 επεκτείναµε τα δίµηνα που υπάρ-
χουν για τέτοιες απρόβλεπτες ανάγκες, όπως προφανώς ήταν η
πανδηµία, σε τετράµηνα. Και µάλιστα έγινε άρση και του περιο-
ρισµού επαναπρόσληψης του ίδιου ανθρώπου µέσα στο ίδιο έτος
στον ίδιο δήµο για έκτακτη ανάγκη. 

Επιπροσθέτως, δώσαµε και µια διευκρίνιση συµπληρωµατική,
ότι οι συµβάσεις αυτές µπορούν να συνάπτονται µέχρι έξι µήνες
µετά την ψήφιση νόµου -αν δεν κάνω λάθος, µέχρι τις 13 Σεπτεµ-
βρίου του 2020- και για χρονικό διάστηµα τεσσάρων µηνών µετά
από αυτό. Τότε υπάρχει δυνατότητα στους δήµους, εφόσον κρί-
νουν ότι παραµένουν οι ανάγκες λόγω κορωνοϊού, να συνάψουν
εκ νέου συµβάσεις διάρκειας τεσσάρων µηνών, εφόσον αυτές
συναφθούν µέχρι 13 Σεπτεµβρίου του 2020. 

Προφανώς, η Κυβέρνηση παρακολουθεί τις εξελίξεις και στην
πανδηµία, συναποφασίζει και εφόσον υπάρχει επιτακτική ανάγκη
εκ νέου νοµοθέτησης, είµαστε ανοιχτοί σε διάλογο και µε την
ΚΕΔΕ κυρίως, ώστε να προχωρήσουµε σε µία νέα νοµοθετική
πρωτοβουλία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προχωρούµε στην

πρώτη µε αριθµό 944/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων µε θέµα: «Αφαίρεση διδακτικής υπηρεσίας από
εκπαιδευτικό λόγω επαπειλούµενης κύησης».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Σοφία Ζαχαράκη. 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η σηµερινή µας ερώτηση αφορά στο δικαίωµα

κάθε γυναίκας στη µητρότητα. Αυτό το ιερό δικαίωµα κάθε γυ-

ναίκας υποσκάφθηκε και αµφισβητήθηκε σε µεγάλο βαθµό, µε
απαράδεκτο τρόπο, από το Περιφερειακό Συµβούλιο Επιλογής
Υποψηφίων Συντονιστών και Συντονιστριών Εκπαιδευτικού
Έργου της Περιφερειακής Διεύθυνσης Εκπαίδευσης Ιονίων
Νήσων. 

Να αναφέρω εν τάχει το περιστατικό. Είκοσι ένα λοιπόν µήνες
µετά την τοποθέτηση της κ. Βλάχου -αυτό είναι το επώνυµο της
κυρίας- ως συντονίστριας εκπαιδευτικού έργου των νηπιαγωγών
στο Αργοστόλι, κατά τη διάρκεια δηλαδή της θητείας της, το εν
λόγω Συµβούλιο Επιλογής των Ιονίων Νήσων αποφάσισε να
αφαιρέσει µόρια που αντιστοιχούν στη διδακτική της υπηρεσία. 

Το Συµβούλιο Επιλογής αποφάσισε πως η άδεια επαπειλούµε-
νης κύησης, που πήρε η συντονίστρια κατά το παρελθόν, δεν εµ-
πίπτει στην κατηγορία της άδειας κύησης και λοχείας -η άδεια
της επαπειλούµενης κύησης!- άδειες οι οποίες αναγνωρίζονται
και κατοχυρώνονται µε το νόµο ως διδακτική υπηρεσία. Αποφά-
σισε το συγκεκριµένο Συµβούλιο Επιλογής πως αυτή η άδεια
επαπειλούµενης κύησης δεν ήταν παρά µια συνηθισµένη αναρ-
ρωτική άδεια, σαν να επρόκειτο δηλαδή για κάποια αναρρωτική
άδεια που παίρνουµε όταν αρρωστήσουµε και άρα δεν δικαιούν-
ταν η συγκεκριµένη κυρία τα µόρια της διδακτικής υπηρεσίας γι’
αυτό το χρονικό διάστηµα. 

Το Υπουργείο Παιδείας τι έκανε απέναντι σε αυτό; Αντί να
πάρει µια καθαρή θέση, να «κόψει το βήχα», να το πω έτσι λαϊκά
και να ζητήσει από το Συµβούλιο Επιλογής να αναγνωριστεί η
άδεια της επαπειλούµενης κύησης ως διδακτική υπηρεσία, να
βάλει φραγµό δηλαδή στην πραγµατικότητα στις διακρίσεις κατά
των γυναικών στο ζήτηµα της µητρότητας, το Υπουργείο Παι-
δείας επέλεξε την τακτική του Πόντιου Πιλάτου και πέταξε το
µπαλάκι στο συγκεκριµένο συµβούλιο, το οποίο φυσικά πήρε την
απόφαση που πήρε.

Το θέµα, όπως καταλαβαίνετε, ξεσήκωσε θύελλα διαµαρτυριών.
Συνδικαλιστικά σωµατεία, η ΑΔΕΔΥ, ο Συνήγορος του Πολίτη,
ακόµα και η Γενική Γραµµατεία Ισότητας του Υπουργείου Εργα-
σίας έστειλαν κείµενα που ζητούσαν τη δικαίωση της συγκεκριµέ-
νης γυναίκας. Φυσικά, µετά από όλα αυτά, το συµβούλιο επιλογής
υπαναχώρησε, πήρε πίσω την απαράδεκτη απόφασή του. 

Ωστόσο νοµίζουµε, κυρία Υπουργέ -και αυτό είναι το πραγµα-
τικό νόηµα της σηµερινής µας ερώτησης, όχι να εξιστορήσουµε
ένα περιστατικό- ότι απαιτείται να αντιµετωπιστεί µόνιµα και ρι-
ζικά το θέµα αυτό µε µια νοµοθετική ρύθµιση, ώστε να µη µένει
και κανένα περιθώριο παραβίασης του δικαιώµατος της µητρό-
τητας. Μια νοµοθετική ρύθµιση, η οποία, βεβαίως, θα πρέπει να
αντιµετωπίζει και να αποκαθιστά αναδροµικά οποιαδήποτε ανά-
λογη περίπτωση αµφισβήτησης της επαπειλούµενης κύησης ως
διδακτικής υπηρεσίας. 

Τόσες και τόσες τροπολογίες φέρνει η Κυβέρνηση. Αυτή θα
είναι µια πραγµατικά ευπρόσδεκτη τροπολογία. Υπάρχουν ηµέ-
ρες, µέχρι το τέλος της άλλης εβδοµάδας, για να τελειώσει αυτό
το ζήτηµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Δελή, θέτετε ένα ζήτηµα, στο οποίο πιστεύω ότι, εν

τέλει, προς το βασικό του προκείµενο δεν χρειάζεται, ούτε µπο-
ρούµε να διαφωνήσουµε. Ίσα-ίσα, µπορούµε, εν τέλει, να συµ-
φωνήσουµε. 

Δεν νοµίζω ότι θα κουραστεί κανείς, αν επαναλάβουµε ούτως
η άλλως το ιστορικό της υπόθεσης και που εδράζεται, γιατί φτά-
σαµε εκεί. Επειδή υπήρχε ένας νόµος, κύριε Δελή. Αυτή η διαδι-
κασία επιλογής στελεχών έγινε βάσει του ν.4547/2018. 

Πρόκειται, λοιπόν, για έναν νόµο, εφαρµογή της προηγούµε-
νης κυβέρνησης, ο οποίος, πράγµατι, εφαρµόστηκε για να µπο-
ρέσει να γίνει η επιλογή συντονιστών εκπαιδευτικού έργου. 

Συγκεκριµένα, µιλάµε για το συµβούλιο το οποίο αναφέρατε
πριν, το Συµβούλιο Επιλογής Συντονιστών Εκπαιδευτικού Έργου,
µε µια διαδικασία η οποία διεξήχθη κατά το έτος 2018 στην Πε-
ριφερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης Ιονίων Νήσων από το αρµό-
διο συµβούλιο επιλογής. 
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Αναφερθήκατε στην περίπτωση της κ. Βλάχου ως υποψηφιό-
τητα για τη συντονίστρια εκπαιδευτικού έργου. Το αντικείµενο,
όπως ήδη αναφέρατε, αφορά το ζήτηµα υπολογισµού του χρό-
νου των αδειών επαπειλούµενης κύησης ως χρόνου διδακτικής
υπηρεσίας και αντίστοιχης µοριοδότησης. 

Για να µπορέσει να παρακολουθήσει και ο κόσµος, που, ούτως
ή άλλως, παρακολουθεί µε ενδιαφέρον αυτήν τη διαδικασία, να
πούµε ότι έλαβε χώρα αυτή η διαδικασία µε την έκδοση προσω-
ρινών πινάκων, τελικών πινάκων, σύµφωνα µε τα προσόντα των
υποψηφίων και, εν τέλει, µε τη διεξαγωγή της συνέντευξης. Δια-
µορφώθηκαν οι τελικοί αξιολογικοί πίνακες και εκδόθηκε από 21-
9 µια υπουργική απόφαση, µε την οποία κυρώθηκαν. Η εν λόγω
εκπαιδευτικός κατετάγη στην τέταρτη θέση και λόγω µη ανάλη-
ψης θέσης της δεύτερης εκπαιδευτικού στον πίνακα, τοποθετή-
θηκε στο δεύτερο ΠΕΚΕΣ Ιωαννίνων. 

Περιήλθαν στην περιφερειακή διεύθυνση επώνυµες αναφορές
στις αρχές του τρέχοντος έτους, συγκεκριµένα 13-1-2020, 6-2-
2020 και 4-3-2020, από εκπαιδευτικό που συµµετείχε στην εν
λόγω διαδικασία και είχε έννοµο συµφέρον. 

Η εκπαιδευτικός ανέφερε ότι στην περίπτωση της επιλεγείσας
τελικώς εκπαιδευτικού Μαρίας Βλάχου είχε συνυπολογιστεί ως
διδακτική εµπειρία µε την αντίστοιχη µοριοδότηση χρόνος διάρ-
κειας πέντε µηνών, για τον οποίον η εκπαιδευτικός είχε λάβει τις
άδειες επαπειλούµενης κύησης. 

Προέκυψε το ζήτηµα βάσει –επαναλαµβάνω- του προηγούµε-
νου νόµου, του ν.4547/2018 για την προσµέτρηση ή όχι των
αδειών κύησης, λοχείας και ανατροφής τέκνου, αλλά δεν συµπε-
ριελάµβαναν αυτό το οποίο αναφέρατε, τις άδειες επαπειλούµε-
νης κύησης ή, κατά το ορθότερο, άδειες κυοφορίας υπαλλήλων
που έχουν ανάγκη ειδικής θεραπείας αυτής. 

Αυτό -επαναλαµβάνω και θέλω να καταστήσω σαφές- είναι το
νοµοθετικό πλαίσιο της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Αναφέρατε µια διαδικασία αντιδράσεων. Το συµβούλιο επα-
νήλθε και, εντέλει, διατήρησε στη θέση της την κυρία Βλάχου µε
νεότερη απόφασή του, συγκεκριµένα µε την από 9-7 απόφασή
του. Άρα, αν και προκλήθηκε µια αναστάτωση, την οποία περι-
γράψατε, εν τέλει, η κ. Βλάχου παραµένει στη θέση, είχε µια θε-
τική έκβαση. 

Όπως ανέφερα στην αρχή, είναι ένα πλαίσιο στο οποίο δεν
χρειάζεται να διαφωνήσουµε, θα συµφωνήσουµε. Μάλιστα, χρή-
ζει συνολικότερης και σαφούς επίλυσης του ζητήµατος και ανα-
µόρφωσης του ν.4547/2018 της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Μάλιστα, υπάρχουν και αρκετές άλλες ατέλειες σε αυτόν τον
νόµο, τον οποίο είµαστε στην κατεύθυνση να αλλάξουµε, λαµβά-
νοντας υπόψη προφανώς –προφανέστατα- την προστασία της
µητρότητας και τη µη διάκριση βάσει φύλου, αλλά και του εναρ-
µονισµού µε το συνολικότερο συνταγµατικό και νοµοθετικό πλαί-
σιο προστασίας και τη σχετική νοµολογία των δικαστηρίων. 

Θα επαναλάβω τα βασικά σηµεία µετά. Όµως καταλήγω στην
πρωτολογία τουλάχιστον, ότι, ούτως η άλλως, είµαστε σε αυτήν
την κατεύθυνση, κύριε Δελή, έτσι ώστε να γίνουν οι απαραίτητες
διορθώσεις στον νόµο των δοµών εκπαίδευσης που θα φέρει η
Κυβέρνηση, προκειµένου να διορθωθούν αυτού του είδους οι
ατέλειες του προηγούµενου νόµου, που επέφεραν και τη συγκε-
κριµένη αναστάτωση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δελή, έχετε

τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, το ζήτηµα, φυσικά, δεν

έχει προσωπική διάσταση. Με αφορµή το ζήτηµα της κ. Βλάχου,
θέτουµε ένα γενικότερο ζήτηµα. Ούτε εδώ ενδιαφέρει το πώς το
συµβούλιο επιλογής των Ιονίων Νήσων, µετά από κάποια έν-
σταση προφανώς, προχώρησε σε µια επανεξέταση κ.λπ..

Το ζήτηµα το ουσιαστικό εδώ είναι ότι η άδεια επαπειλούµενης
κύησης δεν αναγνωρίζεται ως διδακτική υπηρεσία. Αυτό είναι το
ζήτηµα. Και αυτό σας καλούµε να λύσετε και να αντιµετωπίσετε. 

Μας λέτε για τον ν.4547/2018. Απ’ όσο ξέρω, οι νόµοι δεν είναι
γραµµένοι πάνω σε πέτρες. Αλλάζουν, τροποποιούνται, καταρ-
γούνται. Τον συγκεκριµένο νόµο εµείς τον καταψηφίσαµε και µε
τα δύο µας χέρια. Εν πάση περιπτώσει, δεν θα τον υπερασπι-
στούµε εδώ. Αλλά, µπορεί να γίνει. 

Στην απάντησή σας δεν ήσασταν και πολύ συγκεκριµένοι εάν
θα φέρετε µια τέτοια νοµοθετική ρύθµιση. Εγώ κατάλαβα ότι θα
το εντάξετε και αυτό στο πλαίσιο της συνολικής αναµόρφωσης
του συγκεκριµένου νόµου, αν και όποτε γίνει αυτό. Δεν ξέρουµε
πότε. Εν τω µεταξύ, τέτοιες περιπτώσεις θα «τρέχουν». 

Κυρία Υπουργέ, τη θεωρούµε την εξέλιξη αυτή ιδιαιτέρως σο-
βαρή για το ζήτηµα της µητρότητας. Και δεν αφορά, όπως σας
είπα, µία συγκεκριµένη εκπαιδευτικό. Και, αν θέλετε, ανοίγει επι-
κίνδυνους δρόµους σε σχέση µε το πώς αντιµετωπίζει η ελληνική
πολιτεία –γιατί το συµβούλιο επιλογής είναι ένα συµβούλιο επι-
λογής της ελληνικής πολιτείας- το ζήτηµα της µητρότητας, το δι-
καίωµα κάθε γυναίκας, όπως είπαµε, στην µητρότητα. 

Υπάρχουν ζητήµατα, κυρία Υπουργέ, όπως είναι το ζήτηµα της
µητρότητας, όπου κρίνονται πολύ καθαρά και πολύ έντονα δια-
κηρύξεις, θέσεις. Κρίνεται και η αξιοπιστία των όσων λέµε, των
όσων λένε τα κόµµατα, εν πάση περιπτώσει. 

Εδώ, έχει κανείς την εντύπωση ότι το δικαίωµα στη µητρότητα
-γενικότερα τώρα το θέτω- αµφισβητείται και υπονοµεύεται. Και
δεν θα µιλήσω για τον ιδιωτικό τοµέα, όπου εκεί τα νέα κορίτσια
τρέµουν κυριολεκτικά. Υπάρχουν εργοδότες και επιχειρήσεις,
όπου ένας από τους όρους της πρόσληψης είναι να µην γεννή-
σουν παιδί. Για τέτοια πράγµατα µιλάµε, για τέτοια προστασία
της µητρότητας. Τα ξέρουµε όλοι αυτά. 

Θα µιλήσω για το δηµόσιο και θα θυµίσω και µια ανάλογη πε-
ρίπτωση. Δεν ήσασταν εσείς, βέβαια, τότε στην κυβέρνηση, ήταν
ο ΣΥΡΙΖΑ. Υπουργός ήταν ο κ. Γαβρόγλου, στον οποίον απευθύ-
ναµε το ερώτηµα, στο οποίο ουδέποτε απάντησε. 

Επρόκειτο για µία αναπληρώτρια εκπαιδευτικό, κύριε Πρό-
εδρε, στην Κοζάνη, η οποία έπρεπε να πάρει η επαπειλούµενη
άδεια κύησης και µπήκε στο δίληµµα να πάρει αυτήν την άδεια,
κάτι που σήµαινε την απόλυσή της, ή να συνεχίσει να εργάζεται,
µε κίνδυνο να χάσει το παιδί της; Γιατί όλο αυτό; Γιατί οι αναπλη-
ρώτριες εκπαιδευτικοί έχουν δικαίωµα µόνο δεκαπέντε ηµερών
αναρρωτική άδεια και γιατί και στην περίπτωση αυτή, η επαπει-
λούµενη κύηση θεωρείται αναρρωτική άδεια. 

Αυτό ακριβώς πρέπει να αντιµετωπιστεί. Το ζήτηµα είναι εξαι-
ρετικά επείγον και πρέπει να το αντιµετωπίσετε. 

Θα σας βοηθήσουµε, κύριε Υπουργέ, θα ενισχύσουµε, δη-
λαδή, αυτή σας την προσπάθεια. Θα σας καταθέσουµε εδώ το
έγγραφο της Γενικής Γραµµατείας Οικογενειακής Πολιτικής και
Ισότητας των Φύλων του Υπουργείου Εργασίας, όπου στέκεται
στο πλευρό, υπερασπίζεται το δικαίωµα της συγκεκριµένης κυ-
ρίας και το δικαίωµα κάθε γυναίκας στη µητρότητα, κάνοντας
χρήση της άδειας της επαπειλούµενης κύησης, χωρίς κανένα
απολύτως κόστος. Θα σας δώσουµε το κείµενο του Συνηγόρου
του Πολίτη και θα σας δώσουµε και την απόφαση του Διοικητικού
Εφετείου της Θεσσαλονίκης για µια ανάλογη, αντίστοιχη ακρι-
βώς περίπτωση, όπου δικαιώνεται η εργαζόµενη. Θα τα κατα-
θέσω αυτά εδώ στις υπηρεσίες της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δελής καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω ότι έχετε υποχρέωση να τα αντιµετωπίσετε άµεσα. Αν
δεν είναι µέχρι την άλλη εβδοµάδα, ας είναι τον άλλο µήνα. Δεν
χάλασε ο κόσµος. Πάντως, πρέπει άµεσα να αντιµετωπιστεί ρι-
ζικά και µόνιµα πια αυτό το ζήτηµα, που νοµίζω ότι δεν περιποιεί
και ιδιαίτερη τιµή για την ελληνική πολιτεία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Δελή, παραβιάζετε ανοιχτές θύρες. Τα ξέρουµε αυτά
τα κείµενα. Θα φαντάζεστε, προφανώς, ότι η Γενική Γραµµατεία
Προστασίας Φύλων εφαρµόζει µια κυβερνητική πολιτική. Άρα,
δεν γίνεται ένα κοµµάτι αυτής της κυβερνητικής πολιτικής να
είναι ευκταίο και το άλλο µισό να παραβιάζει αυτόν τον βασικό
σεβασµό προς τη µητρότητα, ο οποίος θα αποδειχθεί. Θα απο-
δειχθεί, όµως, εµπράκτως µε το να φέρουµε συνολικά τη ρύθ-
µιση. 

Θα συµφωνήσετε ότι αυτός ο νόµος, γιατί γνωρίζετε πολύ
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καλά το πλαίσιο του ν.4547, χρειάζεται µια συνολική αναρρύθ-
µιση και µια αναµόρφωση. Άρα στο πλαίσιο της αναµόρφωσης
του ν.4547 -αφού θέλετε να γίνω σαφής, θα γίνω σαφής- θα είναι
βασική κατεύθυνση και η διόρθωση αυτών των ζητηµάτων που
προκάλεσαν και τη συγκεκριµένη περίπτωση, που έδωσε
αφορµή, όµως, να συζητήσουµε για το γενικότερα.

Άρα, ναι, συµφωνούµε, χρήζει νοµοθετικής ρύθµισης. Θα
έλθει, λοιπόν, αυτό στη συνολική αναµόρφωση του ν.4547, γιατί
υπάρχει πλειάδα ζητηµάτων που πρέπει να διορθωθούν και βέ-
βαια, πρωτεύοντα είναι τα ζητήµατα προστασίας της µητρότητας
και µη διάκρισης βάσει φύλου για τις γυναίκες εκπαιδευτικούς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Το κρατάω αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Εισερχόµαστε τώρα στην επόµενη ερώτηση. Θα συζητηθεί η

τρίτη µε αριθµό 946/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας
του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιου Λαµπρο-
ύλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Άµεση καταβολή των δεδουλευµένων στους εργαζόµενους των
Ιδιωτικών Εκπαιδευτηρίων «Νέα Γενιά Ζηρίδη» και διασφάλιση
των δικαιωµάτων τους».

Θα απαντήσει και εδώ η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, κ. Σοφία Ζαχαράκη.

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ,  κύριε Πρόεδρε. 
Με βάση δηµοσιεύµατα στον Τύπο και όσα ακολούθησαν το

προηγούµενο διάστηµα περί διακοπής λειτουργίας των Εκπαι-
δευτηρίων «Νέα Γενιά Ζηρίδη», αλλά τροφή προς αυτήν την κα-
τεύθυνση έδωσε και η ίδια η διοίκηση της επιχείρησης µε τις
προτροπές της προς πολλούς γονείς να βρουν, να απευθυνθούν
σε άλλο σχολείο για τη νέα σχολική χρονιά για τα παιδιά τους
και παράλληλα, µε την επιστροφή των προκαταβολών που είχαν
δοθεί στα συγκεκριµένα εκπαιδευτήρια από τους γονείς για το
νέο σχολικό έτος, δηµιουργείται µια κατάσταση η οποία προοι-
ωνίζει τη διακοπή λειτουργίας της συγκεκριµένης σχολικής µο-
νάδας.

Πρόκειται για σχολική µονάδα η οποία απασχολεί εκατοντάδες
εργαζόµενους οι οποίοι παραµένουν απλήρωτοι για τρεις µήνες,
ενώ βιώνουν παράλληλα και µε βάση την εξέλιξη που προείπα,
την αβεβαιότητα για το µέλλον τους. 

Η κατάσταση επιδεινώθηκε µετά την επιβολή των έκτακτων µέ-
τρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού. Η επι-
χείρηση απέναντι στους εργαζοµένους αποπειράθηκε να
υπαγάγει το σύνολο των εργαζοµένων σε καθεστώς αναστολής
της σύµβασης εργασίας τους, ενώ παρεχόταν εντατική τηλεκπαί-
δευση από τους εκπαιδευτικούς του σχολείου, η οποία µάλιστα
ξεκίνησε αµέσως µετά τη διακοπή της διά ζώσης εκπαίδευσης των
µαθητών. Οι εκπαιδευτικοί φυσικά αντέδρασαν µε δίµηνη αποχή
από την τηλεκπαίδευση και επανήλθαν στην εργασία τους ευθύς
µόλις το Υπουργείο Παιδείας αποσαφήνισε, έστω και µε καθυστέ-
ρηση, τον παράνοµο χαρακτήρα της εργοδοτικής ενέργειας. 

Ακολούθησε η εξόφληση του µηνός Μαρτίου µόλις στις 15
Μαΐου του τρέχοντος έτους και λίγες µέρες πριν λήξει το διδα-
κτικό έτος η διοίκηση ενηµέρωσε τους εργαζόµενους ότι αδυνα-
τεί να δεσµευτεί για το χρόνο καταβολής των αποδοχών τους.
Φυσικά, οι εργαζόµενοι αντέδρασαν, προχώρησαν σε µια κινη-
τοποίηση, σε µια σαρανταοκτάωρη απεργία, απαιτώντας την κα-
ταβολή των δεδουλευµένων τα οποία σήµερα αφορούν τους
µήνες Απρίλιο, Μάϊο και Ιούνιο. 

Συνεπώς τα ερωτήµατα προς την Υφυπουργό, κύριε Πρόεδρε,
είναι ποια µέτρα θα ληφθούν προκειµένου να καταβληθούν
άµεσα οι νόµιµες αποδοχές των εργαζοµένων στα Εκπαιδευτή-
ρια «Νέα Γενιά Ζηρίδη» και παράλληλα, ποια µέτρα θα ληφθούν
προκειµένου να αποσαφηνίσει η εργοδοσία τις προθέσεις της
και προκειµένου να διασφαλιστούν στο ακέραιο τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων στα συγκεκριµένα εκπαιδευτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Προφανώς, το ζήτηµα αναστολής λειτουργίας των Εκπαιδευ-
τηρίων «Νέα Γενιά Ζηρίδη» είναι πολύ σηµαντικό. Έτυχε από την
πρώτη στιγµή της προσοχής του Υπουργείου. Ο ίδιος αναγνωρί-
ζετε στην ερώτηση, έστω και κεκαλυµµένα, ότι το Υπουργείο µε-
ρίµνησε -και αυτό νοµίζω πρέπει να διασαφηνιστεί- και έδωσε
λύσεις σε επιµέρους ζητήµατα που είχαν προκύψει στο συγκε-
κριµένο σχολείο το προηγούµενο διάστηµα, όπως και στην πε-
ρίοδο του κορωνοϊού µε το ζήτηµα της αναστολής των συµβά-
σεων εργασίας. 

Καταστήσαµε σαφή τον γενικό κανόνα που είχαµε, ούτως η
άλλως, νοµοθετήσει. Και ποιος είναι αυτός; Η παροχή εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης κατά τη διάρκεια της προσωρινής ανα-
στολής λειτουργίας των σχολείων αποκλείει την αναστολή
συµβάσεων των εκπαιδευτικών, εφόσον αυτοί οι εκπαιδευτικοί
εργάζονταν στην παροχή της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, που
πράγµατι έγινε παροχή κατά τη διάρκεια της αναστολής λειτουρ-
γίας. 

Τώρα, ως προς το ζήτηµα της λειτουργίας των σχολείων της
«Νέας Γενιάς Ζηρίδη», ας δώσουµε λίγο το ιστορικό, τι έχει συµ-
βεί για να φτάσουµε εκεί. Γιατί είναι ένα ζήτηµα που δεν είναι τω-
ρινό. Οι αιτίες του ανάγονται σε προγενέστερο χρόνο. 

Οι οικονοµικές δυσχέρειες του εν λόγω σχολείου είχαν ξεκι-
νήσει από το απώτερο παρελθόν. Από τη δεκαετία του 2000 ανα-
φέρονται προβλήµατα στην αποπληρωµή δόσεων προς την
πιστώτρια τράπεζα. Το 2017 το ακίνητο του σχολείου στα Σπάτα
βγήκε σε πλειστηριασµό και πέρασε στην κυριότητα της πιστώ-
τριας τράπεζας, µε τα εκπαιδευτήρια στο εξής να µισθώνουν το
εν λόγω κτίριο για την κάλυψη των εκπαιδευτικών τους αναγκών.
Τον Φεβρουάριο του 2020 βγήκε σε πλειστηριασµό και άλλο ακί-
νητο κυριότητας της ιδιοκτήτριας του σχολείου. 

Στις 19 Ιουνίου περιήλθε σε γνώση της Διεύθυνσης Ιδιωτικής
Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων έγ-
γραφο της Alpha Bank προς τα Εκπαιδευτήρια «Νέα Γενιά Ζη-
ρίδη», σύµφωνα µε το οποίο έπαυε το δικαίωµα των εκπαιδευτη-
ρίων να κάνουν χρήση του ακινήτου όπου στεγάζονταν τα σχολεία
των εκπαιδευτηρίων ιδιοκτησίας της τράπεζας αυτής.

Με εξαιρετικώς επείγον έγγραφο της διεύθυνσης την ίδια
ηµέρα, 19 Ιουνίου, ζητήθηκε άµεσα από τη Διεύθυνση Ιδιωτικών
Σχολείων προς τα Εκπαιδευτήρια «Νέα Γενιά Ζηρίδη» να γνωστο-
ποιήσουν µέχρι τις 22 Ιουνίου, σε τρεις µέρες, τις ενέργειες στις
οποίες είχαν προβεί προκειµένου να λάβει χώρα η µετεγκατά-
σταση των εκπαιδευτηρίων σε άλλο ακίνητο για το σχολικό έτος
2020-2021. Στην από 22 Ιουνίου απάντηση της διοίκησης του
σχολείου ενηµερώθηκε η Διεύθυνση Ιδιωτικών Σχολείων πως
είχαν γίνει προσπάθειες µεταξύ της διοίκησης των εκπαιδευτη-
ρίων και της τράπεζας να βρεθεί µια λύση και πως βρίσκονταν
σε διαβουλεύσεις για συµφωνία µε την πιστώτρια τράπεζα.

Δυστυχώς, όµως, όπως συµβαίνει σε αρκετές περιπτώσεις, µία
τέτοια συµφωνία δεν κατέστη εφικτή και περάσαµε στην επόµενη
φάση, όπου κατόπιν της από 6 Ιουλίου σχετικής αίτησης της ιδιο-
κτήτριας το Υπουργείο Παιδείας στις 9 Ιουλίου -είναι σηµαντικές
οι ηµεροµηνίες, γιατί οι αντιδράσεις ήταν άµεσες- προέβη στην
ανάκληση αδειών λειτουργίας του νηπιαγωγείου, δηµοτικού, γυ-
µνασίου και λυκείου «Ζηρίδη». Έχουν µάλιστα ήδη εκδοθεί και
τα ΦΕΚ της ανάκλησης λειτουργίας για το γυµνάσιο και το λύκειο
και αναµένονται τα ΦΕΚ για το νηπιαγωγείο και το δηµοτικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Έννοµα αποτελέσµατα –προσοχή- για τις ως άνω ανακλήσεις
επέρχονται από 1η Σεπτεµβρίου είτε από τη λήξη του τρέχοντος
σχολικού έτους. 

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω µε το ιστορικό στη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Λαµπρούλη,
έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Άκουσα µε προσοχή την Υφυπουργό. Διευκρίνισε το πλαίσιο που
διέπει την επιχειρηµατική λειτουργία, στο σύνολό του, στο σύ-
στηµα που ζούµε και πιο ιδιαίτερα, αν θέλετε, στον τοµέα της
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επιχειρηµατικής δράσης στην παιδεία. Όλα αυτά που αναφέρετε
έχουν να κάνουν µε τους χειρισµούς, τα επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα τα οποία αναπτύχθηκαν τα προηγούµενα χρόνια και συνε-
χίζουν και αναπτύσσονται και τώρα.

Όµως το ερώτηµα ήταν συγκεκριµένο. Καλή η αναφορά αυτή,
καλή η γνώση των εξελίξεων γύρω από αυτό το θέµα που µας
αναφέρατε, όµως το ερώτηµα ήταν συγκεκριµένο. Τι θα γίνει µε
τους εκατοντάδες εργαζόµενους στους οποίους οφείλονται του-
λάχιστον οι τρεις µήνες. 

Και βεβαίως, µε βάση αυτά που είπατε και στην ουσία προοι-
ωνίζουν την πλήρη, ενδεχοµένως, αναστολή λειτουργίας των Εκ-
παιδευτηρίων «Νέα Γενιά Ζηρίδη», αφ’ ενός γιατί δεν έχουν
πληρωθεί τρεις µήνες οι εργαζόµενοι και αφ’ ετέρου δηµιουρ-
γείται και µια αβεβαιότητα για το µέλλον τους και την επαγγελ-
µατική τους ενασχόληση. 

Εδώ θα θέλαµε να σηµειώσουµε ότι και οι συγκεκριµένοι ερ-
γαζόµενοι και οι εργαζόµενοι στο χώρο της εκπαίδευσης, αλλά
και γενικότερα οι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα -όπως, δη-
λαδή, και οι συγκεκριµένοι στα εκπαιδευτήρια «Νέα Γενιά Ζη-
ρίδη»- έχουν υποστεί -και υπόκεινται- επί µακρόν την πρακτική
των µεγάλων καθυστερήσεων στην καταβολή των µισθών τους. 

Και, βέβαια, η συγκεκριµένη επιχείρηση έχει εδώ και πολλά
χρόνια εφαρµόσει µια απαράδεκτη πρακτική έναντι των εργαζο-
µένων, προκειµένου να αντιµετωπίσει τα χρόνια προβλήµατα της
ρευστότητας που αντιµετωπίζει, στα οποία αναφερθήκατε πριν
από λίγο και εσείς, κυρία Υφυπουργέ.

Όπως, λοιπόν, και σε πολλά άλλα ιδιωτικά σχολεία, έτσι και οι
συγκεκριµένοι εργαζόµενοι υπέµειναν όλο αυτό το χρονικό διά-
στηµα στωικά τις µεγάλες καθυστερήσεις στην καταβολή των µι-
σθών τους, αποδεχόµενοι το επιχείρηµα περί αναγκαίας
συνεισφοράς τους στην προσπάθεια της επιχείρησης να ορθο-
ποδήσει, την ανάγκη να «βάλουν πλάτη» στα δύσκολα κ.ο.κ.. Όλα
αυτά αποδείχθηκαν «άνθρακας ο θησαυρός». Το αποτέλεσµα
είναι να πετιούνται -εντός και εκτός εισαγωγικών- στο δρόµο εκα-
τοντάδες εργαζόµενοι από το κλείσιµο των συγκεκριµένων εκ-
παιδευτηρίων, πολλοί εξ αυτών µε τεράστια εµπειρία στον χώρο
της εκπαίδευσης κ.λπ.. Αφ’ ενός, λοιπόν, µένουν απλήρωτοι για
τους τρεις µήνες και αφ’ ετέρου σε µια σειρά από δικαιώµατα
που απορρέουν από την αναστολή λειτουργίας ή την παύση λει-
τουργίας της επιχείρησης, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι δεν έχουν το
δικαίωµα να έχουν πρόσβαση, να το πω έτσι, ή δεν τη δυνατό-
τητα να τους ικανοποιηθούν.

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, περιµένουµε από την Υφυπουργό να
µας πει συγκεκριµένες ενέργειες στα ερωτήµατα που θέτουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία
Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε Βουλευτά, η αναφορά στο ιστορικό έχει και αξία,
γιατί δεν έχουν παρακολουθήσει όλοι την ιστορία των εκπαιδευ-
τηρίων και το πώς φτάσαµε εκεί. Νοµίζω, λοιπόν, ότι δεν είναι
υποδεέστερο, αλλά σηµαντικό. 

Είναι σηµαντικό, επίσης, ότι την ίδια µέρα που λάβαµε την ει-
δοποίηση, η Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαίδευσης αντέδρασε
άµεσα. 

Είναι, επίσης, σηµαντικό αυτό το οποίο θα αναφέρω τώρα, που
έχει να κάνει και µε το µισθολογικό. Ξέρετε ότι τα σχολεία βρί-
σκονται στην Ανατολική Αττική. Ζητήθηκε, λοιπόν, από τις κατά
τον νόµο αρµόδιες Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης από το ιδιωτικό σχολείο «Ζηρίδη» η αποστολή
των µισθοδοτικών καταστάσεων και η ενηµέρωση για εκκρεµό-
τητες προς την καταβολή των µισθών. Πράγµατι, υπήρξε επί-
σηµη ενηµέρωση από το «Ζηρίδη», ότι κατά τους τελευταίους
τρεις µήνες -αυτό που αναφέρατε και εσείς- δεν έχουν καταβλη-
θεί λόγω οικονοµικής αδυναµίας.

Για αυτόν τον λόγο και σε συνέχεια αυτής της διαπίστωσης, οι
αρµόδιες Διευθύνσεις αναφέρουν ότι, κατά τις αρµοδιότητες
τους είναι σε διαδικασία επιβολής προστίµου κατά το άρθρο 42
του 682/1977 λόγω παράβασης των διατάξεων µισθοδοσίας σύµ-
φωνα µε την παράγραφο γ’ του άρθρου 41 του εν λόγω νόµου. 

Μάλιστα, µε χθεσινό της έγγραφο η Διεύθυνση Δευτεροβάθ-
µιας Ανατολικής Αττικής παρέπεµψε τη νόµιµη εκπρόσωπο της

εταιρείας στο Πρωτοβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο για παρά-
βαση των διατάξεων περί µισθοδοσίας. 

Αυτά, λοιπόν, ως προς το κοµµάτι το οποίο αναφέρατε περί
ενεργειών.

Τώρα, ειδικότερα -γιατί βάζετε και το ζήτηµα της επαγγελµα-
τικής αποκατάστασης των εκπαιδευτικών- θέλω να πω το εξής:
Η στιγµή ούτως η άλλως είναι µια δύσκολη στιγµή και χρονικά,
γιατί αυτοί οι εκπαιδευτικοί, αν αυτό είχε προκληθεί νωρίτερα,
πιθανότατα να µπορούσαν να είχαν λάβει µέρος και στην πρό-
σκληση που είχε γίνει το Δεκέµβριο για αναπληρωτές. Όµως εί-
µαστε σε συνεχή και συνειδητή, πρέπει να σας πω, προσπάθεια
επικοινωνίας και µε τους ιδιοκτήτες των υπολοίπων ιδιωτικών
σχολείων, ώστε να υπάρξει απορρόφηση των εκπαιδευτικών των
σχολείων «Ζηρίδη». 

Πρέπει να σας πω ότι οι πρώτες ενδείξεις είναι θετικές. Βέ-
βαια, θα µπορέσουµε να έχουµε καλύτερη εικόνα προς το τέλος
Αυγούστου για τη σύναψη συµβάσεων προσλήψεων. Φαίνεται,
όµως, ότι θα υπάρξει θετική, ούτως η άλλως, εξέλιξη στο µέτωπο
αυτό. 

Ως προς τα βήµατα, τα ανέφερα όλα. Ανέφερα και τα βήµατα
των Διευθύνσεων Εκπαίδευσης και, βέβαια, τη διαδικασία -όπως
σας είπα- επιβολής προστίµου για τη µη καταβολή των δεδου-
λευµένων των τελευταίων τριών µηνών. 

Επίσης, σας ανέφερα και την ενέργεια της Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας Β’ Αθήνας για την παραποµπή της νόµιµης εκπροσώ-
που στο Πρωτοβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο για παράβαση των
διατάξεων περί µισθοδοσίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα συζητηθεί

τώρα η πρώτη µε αριθµό 6836/27-5-2020 ερώτηση του κύκλου
αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ροδόπης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Χαρίτου προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ίδρυση και λει-
τουργία νέων τµηµάτων στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης».

Στην ερώτηση του κ. Χαρίτου θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Βασίλειος Διγαλάκης.

Κύριε Χαρίτου, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε  Υφυπουργέ, η Σύγκλητος του Δηµοκρίτειου Πανεπιστη-

µίου Θράκης από τα τέλη του 2018 οµόφωνα, µε απολύτως ακα-
δηµαϊκά κριτήρια, αποφάσισε την ίδρυση και λειτουργία των
οκτώ νέων τµηµάτων στο Δηµοκρίτειο, δύο εκ των οποίων στην
πόλη της Κοµοτηνής: το Τµήµα Ψυχολογίας και το Τµήµα Εργο-
θεραπείας. 

Σας καταθέτω την πρόταση στα Πρακτικά, για την έχετε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Χαρίτου καταθέ-

τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πρόταση αυτή, κύριε Υφυπουργέ, έγινε δεκτή, στο µεγαλύ-
τερο µέρος της, από την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, ωρί-
µασε νοµοθετικά, αλλά, δυστυχώς, δεν πρόλαβε να ολοκληρωθεί
η ψήφισή της, γιατί µεσολάβησαν οι εκλογές. 

Αυτή την οµόφωνη και ώριµη νοµοθετικά πρόταση εδώ κι ένα
χρόνο την κρατάτε στο συρτάρι σας και δεν µας έχετε εξηγήσει
γιατί αρνείστε την υλοποίησή της, ενώ ακόµα δεν έχετε εκδώσει
τις σχετικές υπουργικές αποφάσεις για τις διαδικασίες αξιολό-
γησης των νέων τµηµάτων από την Εθνική Αρχή.

Όπως πληροφορήθηκα, κύριε Υφυπουργέ, σε σύσκεψη που
είχατε πρόσφατα στο Υπουργείο για την τύχη της Νοσηλευτικής
Σχολής Διδυµοτείχου, πριµοδοτείτε τη λύση ώστε το υπό ίδρυση
Τµήµα Ψυχολογίας αντί να λειτουργήσει στην Κοµοτηνή, όπως
αρχικά ήταν προγραµµατισµένο, να λειτουργήσει στο Διδυµό-
τειχο, προκειµένου να εκτονώσετε τις εκεί κοινωνικές αντιδρά-
σεις, γιατί µεταφέρετε τη Νοσηλευτική στην Αλεξανδρούπολη. 

Τι είναι, κύριε Υφυπουργέ, τα πανεπιστηµιακά τµήµατα για να
τα µετακινείτε από δω και από κει, προκειµένου να κρατάτε ισορ-
ροπίες και να εκτονώνετε εντάσεις; Πιόνια σε παιχνίδι σκακιού;
Η Κυβέρνησή σας δεν ήταν αυτή που µας έκανε µαθήµατα ακα-
δηµαϊκότητας καρατοµώντας σε ένα βράδυ τριάντα επτά τµή-
µατα, γιατί τάχατες δεν πληρούσαν ακαδηµαϊκά κριτήρια;
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Θέλω να γνωρίζετε πολύ καλά, ότι οι φορείς και η τοπική κοι-
νωνία της Ροδόπης είναι ανάστατοι από τους σχεδιασµούς σας.
Μόνο ως πρόκληση µπορεί να εκληφθεί η εκκολαπτόµενη αυτή
άδικη απόφαση. 

Σας ζητώ, λοιπόν, εδώ να παρουσιάσετε αναλυτικά το συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα για την ανάπτυξη του Δηµοκρίτειου
Πανεπιστηµίου. Τι ακριβώς προτίθεστε να κάνετε για την ίδρυση
και των οκτώ τµηµάτων που ζητούµε;

Και σας ρωτώ -και θέλω µια καθαρή απάντηση- το εξής: Το
υπό ίδρυση Τµήµα Ψυχολογίας θα παραµείνει στην Κοµοτηνή,
όπως ήταν ο αρχικός σχεδιασµός επί ΣΥΡΙΖΑ ή θα το µετακινή-
σετε στο Διδυµότειχο; 

Περιµένω τις απαντήσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση, το Υπουργείο Παιδείας και

Θρησκευµάτων στηρίζουµε έµπρακτα την ακριτική περιοχή της
Θράκης και το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Ο Πρωθυπουργός
κατά την πρόσφατη επίσκεψή του, τον Ιανουάριο, στη Θράκη
αναφέρθηκε ο ίδιος στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Και το
Υπουργείο Παιδείας -σας πληροφορώ- µαζί µε τα άλλα συναρ-
µόδια Υπουργεία, ενέκρινε την υπαγωγή του Δηµοκρίτειου Πα-
νεπιστηµίου Θράκης, από τη Διυπουργική Επιτροπή, µε έργο
ΣΔΙΤ, το οποίο υλοποιεί φοιτητικές εστίες, εκπαιδευτικές, ερευ-
νητικές και άλλες υποδοµές του πανεπιστηµίου, ένα έργο το
οποίο είναι σταθµός για το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Αφορά
στη µελέτη, χρηµατοδότηση, κατασκευή και τεχνική διαχείριση
φοιτητικών εστιών, χώρων διαµονής και σίτισης, πανεπιστηµια-
κών κατοικιών, βιβλιοθηκών, ερευνητικού κέντρου, καθώς και
άλλων κτηριακών εγκαταστάσεων του πανεπιστηµίου σε διάφο-
ρες πόλεις, Αλεξανδρούπολη, Κοµοτηνή και Ξάνθη. Πρόκειται
για ένα έργο µε προϋπολογισµό πληρωµών διαθεσιµότητας σε
παρούσα αξία 107.000.000 ευρώ πλέον ΦΠΑ. 

Αυτά κάνουµε εµείς, κύριε συνάδελφε, για την ανάπτυξη του
Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου. 

Ας δούµε, όµως, αυτά που είπατε στην ερώτησή σας, πώς αν-
τιµετωπίσατε εσείς το Δηµοκρίτειο.

Είπατε ότι η πρόταση της Συγκλήτου του Δηµοκριτείου Πανε-
πιστηµίου κατατέθηκε το 2018. Και έτσι είναι. Αναφέρετε στην
ερώτησή σας, επίσης, ότι το Δηµοκρίτειο -και αυτό είναι σωστό-
είναι ένα περιφερειακό πανεπιστήµιο που αποτελεί πυλώνα στα-
θερότητας και ανάπτυξης στην περιοχή -ενστερνίζοµαι πλήρως
αυτή την άποψη- και ότι πρέπει να ενδυναµωθεί. 

Λέτε, επίσης, ότι η αναγκαιότητα ίδρυσης νέων τµηµάτων, που
πρότεινε η Σύγκλητος, αξιολογήθηκε και κρίθηκε θετικά από την
προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. 

Θυµίζω ότι η πρόταση είχε υποβληθεί το 2018. Τι έκανε ο κ. Γα-
βρόγλου στο διάστηµα από το 2018 έως τις εκλογές; Έφερε στη
Βουλή και ψήφισε τους νόµους 4589 και 4610. Με τους νόµους
αυτούς έδωσε νέα τµήµατα σε οκτώ πανεπιστήµια, το Γεωπονικό,
το ΕΚΠΑ, το Θεσσαλίας, το Διεθνές, το Δυτικής Μακεδονίας, το
ΕΛΜΕΠΑ, των Πατρών, το Πελοποννήσου. Κατάργησε οκτώ ΤΕΙ
και ίδρυσε δεκάδες νέα τµήµατα, εκατόν είκοσι πέντε νέα τµήµατα
ξεκίνησαν το ακαδηµαϊκός έτος 2019-2020. Και µου λέτε µετά ότι
δεν πρόλαβε; Κανένα από αυτά τα νέα τµήµατα δεν αφορούσε το
Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης. Και έρχεσθε εδώ να µου πείτε
ότι δεν πρόλαβε. 

Και όχι µόνο αυτό, το Δηµοκρίτειο στην πρότασή του είχε ένα
Τµήµα Νοσηλευτικής. Υπήρχε Τµήµα Νοσηλευτικής, το γνωρί-
ζουµε, στο Διδυµότειχο του πρώην ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης. Αντί, λοιπόν, ο κ. Γαβρόγλου αυτό το Τµήµα να το
πάει στο φυσικό του περιβάλλον, στο Δηµοκρίτειο, το µετέφερε
στο Διεθνές ως παράρτηµα του Διεθνούς Πανεπιστηµίου µε έδρα
τη Θεσσαλονίκη µε τα γνωστά προβλήµατα.

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία για να µην κα-
ταχραστώ τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, σας άκουσα µε

πάρα πολλή προσοχή, αλλά νοµίζω ότι η ανησυχία µου έγινε µε-
γαλύτερη από πριν υποβάλω την ερώτηση. Κάνατε αντιπολί-
τευση στον πρώην Υπουργό Παιδείας. Γνωρίζετε ότι ο
σχεδιασµός της προηγούµενης κυβέρνησης, όπως δηµόσια είχε
ανακοινωθεί, για το Δηµοκρίτειο ήταν να ιδρυθούν και να ξεκινή-
σει άµεσα η λειτουργία σε συνεννόηση µε τις πρυτανικές αρχές
ορισµένων, τουλάχιστον, από τα οκτώ τµήµατα από τον Σεπτέµ-
βρη του 2000 που είχαµε µπροστά µας. Είναι δηµοσίως γνωστά
όλα, κύριε Υφυπουργέ.

Δεν µου απαντήσατε, εσείς τι κάνατε ένα χρόνο τώρα; Παγώ-
σατε τα πάντα. Δεν κάνατε τίποτα, µηδέν εις το πηλίκο. Να µου
δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις στα ερωτήµατα που κατέ-
θεσα. Πότε θα προχωρήσουν, αν θα προχωρήσουν και αν είναι
στις προθέσεις σας η ίδρυση αυτών των οκτώ τµηµάτων. Ποιείτε
την νήσσαν. Δεν κατάλαβα τι είπατε. Είπατε τίποτα; Δεν είπατε
τίποτα σε αυτά που σας ρώτησα.

Αντιλαµβάνοµαι ότι εµµέσως, µη απαντώντας, επιβεβαιώσατε,
απ’ ό,τι φαίνεται, ότι είναι στους σχεδιασµούς, ότι πριµοδοτείτε
τη µεταφορά του υπό ίδρυση Τµήµατος Ψυχολογίας από την Κο-
µοτηνή στο Διδυµότειχο. Περίµενα ειλικρινά µε µεγαλύτερη γεν-
ναιότητα να µας πείτε τι ακριβώς συµβαίνει. Τι αναµένετε;
Αναµένετε αποφάσεις νέες της Συγκλήτου; Περιµένετε να κρυ-
φτείτε πίσω από αυτές; 

Κύριε Υφυπουργέ, είστε ακαδηµαϊκός. Αντιλαµβάνεσθε ότι η
θέση αυτού του Τµήµατος Ψυχολογίας είναι στη φυσική του
κοίτη, στην Κοµοτηνή, στην έδρα, στη Σχολή Κοινωνικών, Πολι-
τικών και Οικονοµικών Επιστηµών. Τι τύχη µπορεί να έχει διακό-
σια χιλιόµετρα µακριά, δίπλα στις Σχολές Γεωπονίας και
Δασολογίας στην Ορεστιάδα;

Σας άκουσα µε προσοχή. Για ποια στήριξη του Δηµοκρίτειου
αναφερθήκατε εσείς και ο Πρωθυπουργός της χώρας; Για ποιο
Πανεπιστήµιο µιλάτε, κύριε Υπουργέ; Για το Δηµοκρίτειο; Την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα συναντήθηκα µε τις πρυτανικές αρχές. Αγ-
κοµαχούν, κύριε Υφυπουργέ, λόγω των ελλείψεων σε εξει-
δικευµένο προσωπικό. Βρίσκονται σε πλήρη αδυναµία να λειτουρ-
γήσουν και κυρίως, να αξιοποιήσουν τις δυνατότητες, τα διαθέ-
σιµα προγράµµατα για την ανάπτυξη του ιδρύµατος. 

Σας λέω πολύ καθαρά ότι κάνατε –και σωστά- σηµαία σας τη
ρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ, ότι θα προκηρύσσεται αµέσως κάθε θέση
που λόγω συνταξιοδότησης µένει κενή σε διδακτικό προσωπικό.
Στην πράξη τι γίνεται, κύριε Υφυπουργέ; Αλαλούµ! Το Υπουργείο
σας δίνει «πράσινο» φως και το Εσωτερικών πατάει φρένο και
δεν εκδίδει ΦΕΚ για την προκήρυξη των θέσεων και τα Πανεπι-
στήµια σηκώνουν ψηλά τα χέρια.

Τέλος, επειδή διαρκώς σας ακούω ότι επικαλείστε την ικανό-
τητα και την αυτοτέλεια των πανεπιστηµίων να αποφασίζουν,
θέλω πολύ καθαρά να σας πω ότι καταργώντας, µεταξύ των
άλλων, και τα επτά ινστιτούτα της σύγχρονης µεταλυκειακής εκ-
παίδευσης που ήταν στο Δηµοκρίτειο που θα έδιναν λύση, αν θέ-
λετε, και στο ακανθώδες πρόβληµα που προσπαθείτε να λύσετε
µε το Διδυµότειχο, ουσιαστικά χάσατε την έξωθεν καλή µαρτυ-
ρία, ότι έχει σχέση µε την αυτοτέλεια και τον σεβασµό της, ενώ
το πανεπιστήµιο ήταν έτοιµο να τα λειτουργήσει.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, στη δευτεροµιλία σας να µου δώσετε
συγκεκριµένες απαντήσεις για το τι ακριβώς σκέπτεσθε, τι προ-
τίθεσθε να κάνετε για τα οκτώ υπό ίδρυση τµήµατα στο Δηµο-
κρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης και αν τελικά είναι στις προθέσεις
σας να µεταφέρετε το Τµήµα Ψυχολογίας από τη φυσική του
έδρα, την Κοµοτηνή, στο Διδυµότειχο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είπα στη πρωτολογία µου, σεβόµενος τον
χρόνο της συνεδρίασης, ότι θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Άρα, δεν κρύβοµαι, θα πάρετε απαντήσεις σε όλα. Θα ξεκινήσω
από το τελευταίο που είπατε στην ερώτησή σας για οκτώ ινστι-
τούτα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Για επτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Στην ερώτησή σας δεν αναφέρεστε σε ινστιτούτα
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µεταλυκειακής εκπαίδευσης. Είναι ερευνητικά ινστιτούτα τα
οποία ήταν στην πρόταση του Δηµοκριτείου. Μας λέτε ότι κα-
ταργούµε. Τι καταργούµε όταν δεν έχει θεσµοθετηθεί τίποτα;
Δεν είχαν θεσµοθετηθεί, ούτε λειτουργήσει και ούτε, όπως ανα-
ληθώς αναφέρετε στην ερώτησή σας, ήταν έτοιµα για τη λει-
τουργία τους. Ήταν µια πρόταση, η οποία θα εξεταστεί µε τη
διαδικασία που θα σας πω στη συνέχεια. 

Θα επανέλθω εκεί που σταµάτησα, στη Νοσηλευτική Διδυµο-
τείχου. Πήρατε το Τµήµα Νοσηλευτικής Διδυµοτείχου και το εν-
τάξατε ως παράρτηµα στο Διεθνές χωρίς κανέναν καθηγητή,
χωρίς κανένα άλλο µέλος ΔΕΠ και όπως κανένα άλλο µέλος ΔΕΠ
δεν είχαν είκοσι πέντε άλλα τµήµατα από τις δεκάδες που ιδρύ-
σατε τον τελευταίο ενάµισι χρόνο πριν φύγετε από την κυβέρ-
νηση, µε αποτέλεσµα να έχουµε τα τεράστια προβλήµατα
λειτουργίας στη Νοσηλευτική Διδυµοτείχου. Γι’ αυτόν τον λόγο
έγινε µια σύσκεψη την προηγούµενη Δευτέρα στο Υπουργείο.
Έγινε µια σύσκεψη µε τους Βουλευτές του νοµού, µε τη διοίκηση
του Δηµοκριτείου και µε τους εκπροσώπους της τοπικής αυτο-
διοίκησης και τον Μητροπολίτη. Συζητήσαµε αυτά τα θέµατα της
Νοσηλευτικής, τα προβλήµατα της λειτουργίας της. Συζητήσαµε
τη µεταφορά της Νοσηλευτικής στο φυσικό της περιβάλλον, που
είναι το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
µας παρουσίασε τις σκέψεις του -γιατί ναι, πιστεύουµε στο αυ-
τοδιοίκητο του πανεπιστηµίου- για την ανάπτυξη του πανεπιστη-
µίου. Αυτές τις σκέψεις θα τις επικαιροποιήσει µε απόφαση της
Συγκλήτου και όταν έχει την απόφαση της Συγκλήτου, αυτή θα
ακολουθήσει τη διαδικασία, γιατί εµείς σεβόµαστε τους θεσµούς.
Δεν ιδρύουµε και καταργούµε ιδρύµατα µε νόµους. Ιδρύουµε
τµήµατα µε τη σωστή διαδικασία, η οποία είναι αξιολόγηση από
την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης στα πλαίσια του συνο-
λικού στρατηγικού σχεδιασµού της χώρας, στη συνέχεια, αφού
αξιολογηθούν τα νέα τµήµατα, προχωράµε, εφόσον έχουν κριθεί
θετικά, στην ίδρυσή τους. 

Θα σας πω τώρα εδώ ότι θα έχετε απαντήσεις, γιατί θα έχει
ξεκινήσει τη διαδικασία που περιλαµβάνει τον καθορισµό κριτη-
ρίων ή και την εξέταση των στρατηγικών σχεδίων των ιδρυµάτων
εντός του επόµενου ακαδηµαϊκού έτους, όπως µας λέει ο πρό-
εδρος της ΕΘΑΑΕ, και θα ακολουθήσει και η εξέταση αιτηµάτων
για ίδρυση ή και έναρξη λειτουργίας νέων τµηµάτων και ινστιτού-
των. 

Δεν σχεδιάζει ο Υπουργός, κύριε συνάδελφε. Το πανεπιστήµιο
εισηγείται, γιατί γνωρίζει πώς θέλει να αναπτυχθεί. Η ανεξάρτητη
αρχή αξιολογεί και εκφράζει τη γνώµη της πάνω στο σχέδιο του
πανεπιστηµίου και στη συνέχεια η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου προχωρά και κάνει αυτά που πρέπει να κάνει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε

τώρα στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση. Είναι η δεύτερη µε
αριθµό 950/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα -
Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Με κρατικό χρήµα, χωρίς κρατικό έλεγχο οι εξορύξεις
στην Ελλάδα».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
κ. Γεράσιµος Θωµάς.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω για τη συ-

νεργασία που έχουµε στο κοµµάτι της υπογειοποίησης των πυ-
λώνων υψηλής τάσης στην Αγία Βαρβάρα και στο Αιγάλεω. Απ’
ό,τι καταλαβαίνω, θα έχουµε σύντοµα εξελίξεις µε τη διευθέτηση
των πολεοδοµικών ζητηµάτων για το ΚΥΤ Ρουφ, που είναι µια
απαραίτητη υποδοµή για να µπορέσει να γίνει η υπογειοποίηση,
οπότε θα έχουµε και σύντοµα πιο σαφή χρονοδιαγράµµατα για
την υλοποίηση του έργου που πραγµατικά δεν αφορά τίποτε
άλλο από το να φύγουν οι πυλώνες υψηλής τάσης πάνω από τις
στέγες των σπιτιών στην Αγία Βαρβάρα, µέσα από τις αυλές των
σχολείων στην περιοχή.

Tώρα η ερώτηση για τον Πρίνο αφορά ένα πολύ απλό σκε-
πτικό. Ο κ. Χατζηδάκης παρουσιάζοντας τις πολιτικές της Κυβέρ-
νησης για τους υδρογονάνθρακες αναφέρεται συχνά στον Πρίνο

ως ένα πετυχηµένο παράδειγµα, ως ένα παράδειγµα ότι όλα
πήγαν καλά τόσα χρόνια και άρα, γιατί να υπάρξει πρόβληµα σε
κάποια άλλη περιοχή.

Έχουµε όντως ένα πολύ επιφανειακό κοίτασµα στον Πρίνο, σε
πενήντα, ίσως και λίγο παραπάνω µέτρα βάθος, σε αντίθεση µε
κοιτάσµατα στην Ήπειρο, το Ιόνιο αλλά και την Κρήτη που φτά-
νουν στα 5.000 µέτρα βάθος και κινούνται γύρω εκεί πέρα. Να
υπενθυµίσω ότι στην Κρήτη, µόνο για να φτάσεις στο βυθό σε
µερικά σηµεία, χρειάζεσαι να πας τρεισήµισι χιλιάδες µέτρα
βάθος, πόσω µάλλον για να βρεις το κοίτασµα παρακάτω. Οπότε
µιλάµε για κατά κανόνα µη αξιοποιήσιµα κοιτάσµατα σε Ήπειρο,
Ιόνιο και Κρήτη. Ξέρετε πολύ καλά ότι και αξιοποιήσιµα να ήταν,
εγώ θα ήθελα να µείνουν εκεί µέσα λόγω της κλιµατικής αλλαγής
και του περιβάλλοντος. Όµως, προσπαθώ να συζητήσω µε βάση
τα δικά σας επιχειρήµατα.

Έχουµε µια εταιρεία, η οποία σε τόσο µικρά βάθη σηµειώνει
τόσο µεγάλα οικονοµικά προβλήµατα, που ζητάει πλέον από την
Κυβέρνηση επιδότηση 50 εκατοµµυρίων ευρώ, καθώς πουλάει,
λέει, ακόµα και µε την επανόρθωση των τιµών του πετρελαίου,
50% κάτω από το κόστος. Δηλαδή, µπαίνει µέσα πολλά εκατοµ-
µύρια ευρώ κάθε χρονιά. Αυτό δείχνει, πραγµατικά, τα αδιέξοδα
της οικονοµίας του πετρελαίου. Και αν θέλετε, για µας είναι µια
ακόµα σηµαία για το ότι η πολιτική των υδρογονανθράκων,
πέραν των προβληµάτων που µας φέρνει αυτήν τη στιγµή µε την
Τουρκία, δεν µας φέρνει κανένα έσοδο, ενώ στρέφει την οικονο-
µία σε µια στρεβλή κατάσταση γυρίζοντάς την σε τεχνολογίες
του παρελθόντος, όταν υπάρχει η τεχνολογία αιχµής του µέλ-
λοντος που είναι οι ανανεώσιµες πηγές, οι οποίες µπορούν να
παράγονται και η τεχνολογία να αναπτύσσεται στην Ελλάδα.
Αυτή θα έπρεπε να είναι η κατεύθυνση και γι’ αυτό θέλουµε να
µάθουµε περισσότερα για τον Πρίνο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Αρσένη.
Πραγµατικά, οι εξελίξεις στην Αγία Βαρβάρα είναι πολύ ση-

µαντικές. Έχουµε κάνει συντονισµό η Κυβέρνηση µαζί µε την το-
πική αυτοδιοίκηση, τον ΑΔΜΗΕ και όλους τους φορείς, ούτως
ώστε να λύσουµε και αυτό το σύστηµα των πυλώνων υψηλής
τάσης και το θέµα των σκουπιδιών. Οπότε θα δεσµευτούµε πολύ
γρήγορα. Το M.O.U είναι έτοιµο να υπογραφεί, έχει αρχίσει να
υπογράφεται από όλους τους φορείς και θα µπορούµε σύντοµα
να σας ενηµερώσουµε και µε µεγαλύτερη λεπτοµέρεια γι’ αυτό
που γίνεται. 

Όσον αφορά, τον Πρίνο είχα πριν δύο µήνες τη δυνατότητα
να απαντήσω σε σχετική ερώτηση και να δώσουν λεπτοµέρειες
σε αυτό το θέµα. Θέλω να επαναλάβω εισαγωγικά και σήµερα τη
δέσµευση της Κυβέρνησης για τη λειτουργία του κοιτάσµατος
του Πρίνου, δεδοµένης της σηµασίας που έχει στην τοπική οικο-
νοµία της ευρύτερης περιοχής της Καβάλας αλλά και για τους
εργαζοµένους που απασχολεί.

Θα αναφέρω ότι από το 2018 µέχρι σήµερα έχουν επενδυθεί
πάνω από 450 εκατοµµύρια ευρώ από ιδιωτικά χρήµατα. Η συ-
νεισφορά της επένδυσης στην τοπική κοινωνία και οικονοµία
ανέρχεται στα 165 εκατοµµύρια, ενώ το γενικότερο εύρος των
επενδύσεων που πηγάζουν από αυτήν την άµεση επένδυση στον
Πρίνο είναι 340 εκατοµµύρια ευρώ. Επίσης, δεν έχει υπάρξει καµ-
µία έκπτωση στην περιβαλλοντική προστασία της περιοχής του
κόλπου της Καβάλας, παρ’ όλο που µιλάµε για µία περιοχή
«NATURA» και δεν έχει γίνει κανένα ατύχηµα.

Η δέσµευση της Κυβέρνησης είναι να συνεχίσουµε την εξό-
ρυξη που υπάρχει στον Πρίνο και να προχωρήσουµε στην αξιο-
ποίηση του κοιτάσµατος «Έψιλον». Το κοίτασµα «Έψιλον» έχει
τη δυνατότητα να παράγει καύσιµο, το οποίο ακόµα χρειαζόµα-
στε σε αυτήν τη µεταβατική περίοδο στη χώρα. Αντί να το εισά-
γουµε, έχουµε τη δυνατότητα να το παράγουµε τοπικά, στην
ελληνική κοινωνία, µε ελληνικά κοιτάσµατα. Δηµιουργεί και επι-
τρέπει την ενεργειακή ασφάλεια στη χώρα.

Αυτήν τη στιγµή η ανάδοχος εταιρεία συνεχίζει να επενδύει,
συνεχίζει να λειτουργεί, έχει επενδύσει χρήµατα παρά τις χαµη-
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λές τιµές πετρελαίου από την αρχή του χρόνου. Και υπάρχει συ-
ζήτηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών, το οποίο είναι το καθ’ ύλην
αρµόδιο Υπουργείο για τη διεξαγωγή των συζητήσεων µεταξύ
του δηµοσίου και της εταιρείας, όσον αφορά πιθανές κρατικές
ενισχύσεις. Συνεχίζει τη συζήτηση το Υπουργείο Οικονοµικών,
για να δει αν υπάρξει ανάγκη κατ’ αρχάς και δεύτερον, αν τέτοια
ανάγκη διαπιστωθεί, να δηµιουργηθεί µια στέρεη λύση που θα
διασφαλίζει την άντληση πετρελαίου και από τα κοιτάσµατα τα
οποία υπάρχουν αλλά και από την ανάπτυξη και εκµετάλλευση
του κοιτάσµατος «Έψιλον». 

Ο Υπουργός Οικονοµικών έχει απαντήσει στην ερώτηση αυτήν
τη δικιά σας, που έχετε κάνει ήδη, και στη σχετική απάντηση ανα-
φέρει ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα πλαίσια του προσωρινού
πλαισίου κρατικών ενισχύσεων έχει εξειδικεύσει τις προϋποθέ-
σεις από τις οποίες τα κράτη - µέλη δύνανται να χορηγούν ενι-
σχύσεις σε επιχειρήσεις που έχουν πληγεί οικονοµικά λόγω της
πανδηµίας και εφόσον προκριθεί η χορήγηση κρατικής ενίσχυ-
σης προς τη διαχειρίστρια εταιρεία, όπως και σε κάθε εταιρεία
αντίστοιχης περίπτωσης, αυτή θα µπορούσε να στηριχθεί στο
προσωρινό πλαίσιο, µόνο αν πληρούνται οι προβλεπόµενες σε
αυτό προϋποθέσεις. 

Εποµένως, το κράτος κάνει προσεκτικά αυτές τις συζητήσεις
µε την εταιρεία, αλλά βλέπουµε ότι η ίδια η εταιρεία συνεχίζει να
επενδύει και να προχωρά στη λειτουργία αυτού του κοιτάσµα-
τος. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Αρ-

σένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κοιτάξτε, µε βάση τα στοιχεία που µας

έδωσε και η ΕΔΕΗ, για την τελευταία διετία που υπάρχουν τα
στοιχεία του 2017 - 2018, τα έσοδα στο Πράσινο Ταµείο ήταν
264.000 ευρώ από τον Πρίνο. Γενικά, όσον αφορά τα έσοδα του
δηµοσίου και µε βάση τις απαντήσεις της Γενικής Γραµµατείας
Ενέργειας και Ορυκτών Πρώτων Υλών, και πάλι βλέπουµε για µε-
γάλα χρονικά διαστήµατα να είναι µηδενικά όλα αυτά τα έσοδα
και όταν λειτουργούσε η εξόρυξη. 

Είναι ένα κοίτασµα, το οποίο µπορεί να έχει τα οποιαδήποτε
χαρακτηριστικά, αλλά είναι και ενδεικτικό του πού πηγαίνουµε
αυτήν τη στιγµή. Μιλάµε για ένα κοίτασµα το οποίο ξεκίνησε,
όταν υπήρχε ζήτηση για πετρέλαιο. Τώρα είµαστε σε µια περίοδο
που η ζήτηση δεν µειώνεται µόνο λόγω κορωνοϊού. Όπως έχουν
δηλώσει και κυβερνητικά στελέχη, θα συνεχίσει να µειώνεται και
ανεξαρτήτως κορωνοϊού, και µε την ηλεκτροκίνηση και µε όλα
αυτά που έρχονται και στρέφουν την κατανάλωση µακριά από το
πετρέλαιο. 

Και όσον αφορά το φυσικό αέριο, έχουµε δει επίσης τις απα-
γορεύσεις πλέον για χρήση στη θέρµανση και τα sunset clauses,
δηλαδή τις οριοθετήσεις στόχων για την απαγόρευση χρήσης
στη θέρµανση που αρχίζουν και θέτουν πάρα πολλές χώρες
όπως το Ηνωµένο Βασίλειο και πάρα πολύ µεγάλες πόλεις των
ΗΠΑ. 

Οπότε είναι ένα µοντέλο το οποίο στην Ελλάδα είχε προβλη-
µατικά αποδώσει στο παρελθόν. Δεν υπάρχουν εχέγγυα να απο-
δώσει στο µέλλον. Μας προκαλεί προβλήµατα, γιατί φέρνει τις
συγκρούσεις µε την Τουρκία στο διά ταύτα, µας προκαλεί την
αύξηση των εξοπλισµών, που είναι µοιραία συνεπακόλουθο των
εντάσεων και την ίδια στιγµή τα έσοδα είναι µηδαµινά. Μας ζη-
τάνε να επιδοτούµε και αυτές τις δραστηριότητες. Φτάνουµε, δη-
λαδή, και στο σηµείο να χρειάζεται η Ελλάδα να επιδοτεί αυτές
τις εταιρείες για µια δραστηριότητα για την οποία δεν έχει λάβει
έσοδα. Εκτός απροόπτου, στην Κρήτη, το Ιόνιο και Ήπειρο, µε
εξαίρεση ίσως το Κατάκολο και ίσως τον Κορινθιακό –και µε τον
Κορινθιακό υπάρχουν επιφυλάξεις-, δεν θα γίνει ποτέ καµµία εξό-
ρυξη. Οπότε µιλάµε για µια δραστηριότητα στην οποία θα
µπούµε µέσα, θα χρειαστεί να ξεχρεώσουµε τις εταιρείες, θα
έχουµε κλιµακούµενες εντάσεις µε την Τουρκία, έξοδα επιπλέον
όσον αφορά στους εξοπλισµούς, υποβάθµιση του περιβάλλον-
τος -ένα ατύχηµα θα οδηγήσει σε πάνω από 1,5 δισεκατοµµύρια,
όπως µας λένε οι διεθνείς οργανώσεις, κόστος για τον τουρισµό-
και κινδύνους τεράστιους, όπως είπαµε, για το θαλάσσιο περι-

βάλλον ποικιλοτρόπως, και στο κοµµάτι της έρευνας και στο κοµ-
µάτι των εξορύξεων. Οπότε, πραγµατικά, καλώ την Κυβέρνηση
να σταµατήσει, να αλλάξει πορεία. 

Θα πρότεινα -και εσείς θα συµφωνούσατε µαζί µου- η κατεύ-
θυνση να είναι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, µε σεβασµό
πάντα στο φυσικό περιβάλλον και στη φύση, όχι άναρχα.

Αυτή, όµως, πρέπει να είναι η κατεύθυνση και αυτό πρέπει να
κάνει η χώρα. Εάν έχει 50 εκατοµµύρια που ζητάει η «EN-
ERGEAN» να δοθούν για τον Πρίνο, ας τα δώσει στη δηµιουργία
αυτών των απαραιτήτων κυττάρων τεχνολογίας, µέσα από τις
απολιγνιτοποιήσεις στη Μεγαλόπολη, στην Πτολεµαΐδα, εκεί που
πρέπει να φτιάξουµε αυτές τις τεχνολογίες και να µπούµε στην
παραγωγή αυτών των τεχνολογιών, γιατί αυτά είναι τα πετρέλαια
του µέλλοντος, τα φιλικά προς το περιβάλλον πετρέλαια του µέλ-
λοντος. 

Το πετρέλαιο και το φυσικό αέριο είναι οι δεινόσαυροι της τε-
χνολογίας. Δυστυχώς, παραπλανούµε τον κόσµο και έχει παιχτεί
κι ένα µεγάλο εµπόριο ελπίδας κι από προηγούµενες κυβερνή-
σεις -κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, ιδιαίτερα, αλλά συνεχί-
στηκε και επί ΣΥΡΙΖΑ- λέγοντας πως θα µας λύσουν το πρόβληµα
της οικονοµικής κρίσης, ενώ το µεγάλο πρόβληµα είναι µην µας
βάλουν πιο βαθιά µε τις διασώσεις των εταιρειών των ελληνικών
και των ελληνοποιηµένων, µέσω των θυγατρικών τους, που θα
χρεωθούµε, όταν ξεκινήσουν οποιαδήποτε δραστηριότητα αυτής
της χρεοκοπηµένης πλέον τεχνολογίας. Είναι, όπως λένε στα αγ-
γλικά, stranded asset. Δεν θέλει κανείς να επενδύσει σε αυτά.
Eµείς γιατί το κάνουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Υπουρ-
γός έχει τον λόγο, για να δευτερολογήσει.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ: (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Αρσένη, η Κυβέρνηση αλλάζει πορεία. Η Ελ-
λάδα έχει αλλάξει πορεία, ήδη, από την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια και το κλίµα. Η
Κυβέρνηση έχει αποφασίσει την απολιγνιτοποίηση, το κλείσιµο
των λιγνιτικών µονάδων που ρυπαίνουν µέχρι το 2023, αυτών που
λειτουργούν και της µιας που θα συνεχίσει να λειτουργεί µέχρι
το 2028. Η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει στο ΕΣΕΚ και έχει βάλει
στόχο µέχρι το 2030 να υπάρχει µεν φυσικό αέριο, αλλά το φυ-
σικό αέριο σε απόλυτη εξάρτηση θα είναι το ίδιο που έχουµε το
2020 -δεν θα αυξηθεί η εξάρτηση της χώρας από το φυσικό
αέριο στην τελική κατανάλωση- και έχει αποφασίσει οι ΑΠΕ να
αποτελέσουν µεγάλο κοµµάτι της παραγωγής ενέργειας της
χώρας και πάνω από 60% της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.
Έχει αλλάξει πορεία η χώρα. 

Όσον αφορά τη µεταβατική περίοδο µέχρι το 2030 και για µε-
ρικά πράγµατα µέχρι το 2040, θα έχουµε ακόµα πετρέλαιο όπου
χρειάζεται η χώρα, ο Στρατός, τα αυτοκίνητα. Όπως βλέπετε,
χρειαζόµαστε για τις µετακινήσεις κάποιο πετρέλαιο. Η παρα-
γωγή, η οποία υπάρχει στον Πρίνο και αυτή που θα µπορεί να
ενισχυθεί από το κοίτασµα «Έψιλον», είναι απολύτως απαραίτητη
και πολύ µικρότερη από τις εισαγωγές που κάνουµε. Άρα, στο
στάδιο που χρειαζόµαστε κάποιες ποσότητες πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου είναι πολύ προτιµότερο να τις έχουµε µε εγχώρια
παραγωγή, αντί να κάνουµε εισαγωγές. Δεν βλέπετε µόνον εσείς
το opportunity cost ή, όπως είπατε και στα αγγλικά, τα standed
assets, για να κάνουµε εισαγωγές για αυτό το καύσιµο το οποίο
χρειαζόµαστε. Εποµένως, θα κάνουµε προσπάθεια να συνεχί-
σουµε και να έχουµε τοπική παραγωγή όπου µπορούµε. 

Δεν θα µπω στα οικονοµικά, γιατί είναι εικασίες το τι ζητά η
εταιρεία ή το τι κάνει ο άλλος. Υπάρχουν διαπραγµατεύσεις. Θα
δούµε, κατ’ αρχάς, αν διαπιστωθεί η ανάγκη κρατικής ενίσχυσης
και αν διαπιστωθεί, θα το εξηγήσουµε µε πλήρη διαφάνεια, να
εξηγήσουµε γιατί και πώς.

Θέλω να πω για τις υπόλοιπες εξορύξεις και τις περιοχές, διότι
αναφέρατε τις άλλες περιοχές, και πάλι δεν θα γίνουν εικασίες
για το τι υπάρχει και τι δεν υπάρχει. Έχουν γίνει συµβάσεις. Τις
συµβάσεις αυτές τις έχουν υπογράψει πάρα πολλές εταιρείες,
ελληνικές και ξένες. Αυτήν τη στιγµή δεν εκτελούνται εξορύξεις
υδρογονανθράκων, αλλά σύµφωνα µε τα εγκεκριµένα προγράµ-
µατα ερευνών γίνονται εργασίες εξερεύνησης από τις εταιρείες
σε όλα τα οικόπεδα. 
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Αυτό που θέλω να τονίσω, για να επανέλθω στο περιβαντολ-
λογικό θέµα το οποίο βάζετε, ότι όλες οι έρευνες, τα προγράµ-
µατα ερευνών και οι πιθανές εξερευνήσεις θα γίνουν χωρίς
περιβαλλοντολογικές εκπτώσεις. Θα υπογραφεί µέχρι το τέλος
του µηνός η ΚΥΑ µεταξύ του δικού µας Υπουργείου και του
Υπουργείου Εσωτερικών, µε την οποία προχωράµε στην ίδρυση
των περιφερειακών παρατηρητηρίων για το περιβάλλον και την
ασφάλεια της έρευνας και της εκµετάλλευσης υδρογονανθρά-
κων. Ήταν κάτι που το είχατε υπενθυµίσει και εσείς πριν από µε-
ρικούς µήνες. Αυτό θα υπογραφεί. Αυτά τα περιφερειακά
παρατηρητήρια θα προεδρεύονται από την περιφέρεια, θα συµ-
µετέχουν οι δήµοι, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
η ΕΒΕΗ, το ΕΑΓΜΕ, τα τοπικά επιµελητήρια, οι µη κυβερνητικές
οργανώσεις και άλλα συναφή ιδρύµατα και θα µπορέσουν να πα-
ρακολουθούν και να συνδράµουν στην προστασία του περιβάλ-
λοντος, στην πληροφόρηση η οποία υπάρχει για τις έρευνες στις
οποίες γίνονται και να δώσουν την απαραίτητη διαφάνεια, ούτως
ώστε να µην υπάρχουν προβλήµατα και έλλειψη πληροφόρησης
στην τοπική κοινωνία. Πιστεύω ότι αυτός είναι ένας τρόπος υπεύ-
θυνος, για να προχωρήσουµε και τα στοιχεία θα δείξουν, αν
υπάρχει φυσικό αέριο κάπου. Αν υπάρχει φυσικό αέριο, το χρει-
αζόµαστε σ’ αυτήν τη µετάβαση που θέλουµε προς τις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. Αντί να το έχουµε εισαγόµενο, θα το
έχουµε από την άλλη από ελληνική πηγή.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, ο κύριος Πρόεδρος

της Βουλής θα ήθελε να κάνει µία δήλωση για την επέτειο απο-
κατάστασης της δηµοκρατίας. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συµπληρώνονται σήµερα σαράντα έξι χρόνια από την
αποκατάσταση της δηµοκρατίας. 

Στις 24 Ιουλίου του 1974 η πρώτη φωτογραφία µετά το ξέσπα-
σµα του στρατιωτικού πραξικοπήµατος είναι το προαύλιο της
Βουλής κατειληµµένο από άρµατα µάχης. Το πρώτο πράγµα που
κατήργησε η δικτατορία ήταν οι ελευθερίες των Ελλήνων και ο
κοινοβουλευτισµός. Το πρώτο πράγµα που άνοιξε µετά την απο-
κατάσταση της δηµοκρατίας ήταν το Κοινοβούλιο, το οποίο µε
το Δ’ Ψήφισµά του διατράνωσε ότι « η Δηµοκρατία δίκαιω ουδέ-
ποτε κατελύθη» . 

Η δικτατορία εκείνη ήταν η µακροβιότερη, αλλά σίγουρα η τε-
λευταία στη χώρα µας. Σήµερα, έχοντας εξασφαλίσει αυτά που
κατοχύρωσε εκείνη η πρώτη µεταπολιτευτική περίοδος, έχοντας
εξασφαλίσει τον κοινοβουλευτισµό και την ελευθερία, µέσα σ’
αυτό το πλαίσιο, µέσα σ’ αυτό το πεδίο, η χώρα µας, οι πολιτικές
δυνάµεις, το Κοινοβούλιο, η Κυβέρνηση, η Αντιπολίτευση, πα-
λεύουµε ο καθένας από τη δική του έπαλξη, αλλά και µε κοινές
αναφορές για την ενίσχυση της πορείας της χώρας προς την
προκοπή, προς την ασφάλειά της, προς την ευηµερία της. 

Η πρώτη επέτειος αποκαταστάσεως της δηµοκρατίας τον Ιού-
λιο του 1975, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιορτάστηκε σε ένα
ιστορικό µέρος. Γιορτάστηκε στην Πνύκα, εκεί όπου ήταν η εκ-
κλησία του δήµου. Οµιλητής εκείνης της πρώτης πανηγυρικής

εκδηλώσεως, την οποίαν προλόγισε ο τότε Πρόεδρος της Βου-
λής, ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Παπακωνσταντίνου, ήταν ένας
σπουδαίος στοχαστής της γενιάς του ’30, ο Άγγελος Τερζάκης.
Θυµάµαι από την οµιλία του εκείνη µια φράση, η οποία αισθάνο-
µαι ότι πρέπει να µας συνοδεύει, ότι δηλαδή η δηµοκρατία,
πέραν από τις θεσµικές της προϋποθέσεις και τις θεσµικές της
ρίζες, είναι και αναβαθµός πολιτισµού, είναι σκαλοπάτι πολιτι-
σµού, που πρέπει συνεχώς να το ανεβαίνουµε, γιατί είναι µία
υψηλής προδιαγραφής ανθρώπινη κατάκτηση. 

Και θυµάµαι, επίσης, αυτή τη στιγµή που σας βλέπω ότι η
λαϊκή κυριαρχία, που είναι το θεµέλιο της δηµοκρατίας, σε ένα
σπουδαίο βιβλίο Συνταγµατικού Δικαίου, του Αλεξάνδρου Σβώ-
λου, περιγράφεται αυτό της το θεµέλιο, η λαϊκή κυριαρχία δη-
λαδή, ότι προέρχεται και περιβάλλεται -ακούστε αυτό- µε το
κύρος της θεϊκής αλήθειας. 

Η λαϊκή κυριαρχία, δηλαδή, και η ισχύς της είχε περιβληθεί
στα µάτια των συνταγµατολόγων το κύρος, την ακτινοβολία και
το γόητρο µιας θεϊκής αλήθειας. Τόσο ακλόνητη, τόσο απρό-
σβλητη, τόσο ακαταµάχητη ήταν η ισχύς της λαϊκής κυριαρχίας.

Σήµερα, λοιπόν, είναι µια άλλη εποχή. Έχουµε βιώσει, µε τα
σκαµπανεβάσµατα που όλοι γνωρίζουµε, την πιο µακροχρόνια
περίοδο δηµοκρατικής οµαλότητος στη χώρα και καθήκον µας
προβάλλει έναντι εκείνης της αποκαταστάσεως, προφανώς, η
διαφύλαξη αυτής της θεϊκής αλήθειας, η κατάκτηση της προκο-
πής του ελληνικού λαού και η κατάκτηση της εθνικής του ασφά-
λειας, η οποία και πριν από σαράντα έξι χρόνια απειλείτο και
σήµερα απειλείται, αλλά είναι βέβαιο ότι µε αποφασιστικότητα
και ενότητα αυτοί οι στόχοι, επίκαιροι όσο ποτέ, θα κατακτηθούν
και πάλι.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες της πτέρυγες της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στην ηµερήσια διάταξη της νο-
µοθετικής εργασίας, επιτρέψτε µου να προβώ στις ακόλουθες
ανακοινώσεις, από 24-7-2020

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Απλούστευση πλαισίου άσκησης οι-
κονοµικών δραστηριοτήτων αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων και άλλες διατάξεις».

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέ-
τει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: «Φορολογικές παρεµβάσεις για την ενίσχυση της
αναπτυξιακής διαδικασίας της ελληνικής οικονοµίας, ενσωµά-
τωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ) 2017/1852,
(ΕΕ) 2018/822, (ΕΕ) 2020/876, (ΕΕ) 2016/1164, (ΕΕ) 2018/1910
και (ΕΕ) 2019/475, συνεισφορά Δηµοσίου για την αποπληρωµή
δανείων πληγέντων δανειοληπτών λόγω των δυσµενών συνε-
πειών της νόσου COVID-19 και άλλες διατάξεις».

Μια ακόµα ανακοίνωση προς το Σώµα, από 24-7-2020. Ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν
στις 23-7-2020 πρόταση νόµου: «Μέτρα ανακούφισης της λαϊκής
οικογένειας από τα χρέη».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Απλούστευση πλαισίου άσκησης οικονοµικών
δραστηριοτήτων αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16 Ιουλίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συζή-
τηση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολογιών.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµος

Σενετάκης για δεκαπέντε λεπτά. 
Θα παρακαλούσα, λόγω του ότι είχαµε πολλές επίκαιρες ερω-

τήσεις και αναφορές το πρωί και επειδή έχουµε µείνει πίσω στον
χρόνο, να τηρείται ο χρόνος που προβλέπεται από τον Κανονι-
σµό της Βουλής απ’ όλους τους οµιλητές.

Κύριε Σενετάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εννοείται ότι ανοί-

γει ο κατάλογος των µαρτύρων µέχρι το τέλος των δύο πρώτων
εισηγητών.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό µε τους µάρ-
τυρες, δεδοµένου ότι και οι εποχές είναι λίγο περίεργες µε βάση
τα χθεσινά και τα προχθεσινά, πρέπει να το προσέξουµε, γιατί
θα κατηγορηθούµε για άλλα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να σας πω, καµ-
µιά φορά και οι Βουλευτές είναι µάρτυρες αυτών που γίνονται
στη Βουλή. Αυτά που έγιναν προχθές είναι ένα είδος µαρτυρίας
και αυτά, εάν σκεφθεί κανείς τι έγινε προχθές στη Βουλή.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Σωστά. Ποτέ, όµως, δεν θα το απο-
δεχτεί ο κόσµος και εµείς δεν µπορούµε ποτέ να το επικαλούµα-
στε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προχωρούµε.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νο-

µοσχέδιο που συζητάµε και θα τεθεί προς ψήφιση είναι εκ πρώ-
της όψεως νοµοτεχνικού χαρακτήρα. Διαθέτει, όµως, κρυµµένη
πολιτική ουσία, που δεν µπορούµε να αγνοήσουµε. Για να την εν-
τοπίσουµε, όµως, θα πρέπει να δούµε το ευρύτερο πολιτικό πλαί-
σιο, εντός του οποίου νοµοθετούµε και την ευρύτερη πολιτική
που υλοποιούµε. 

Ποιος είναι ο πολιτικός στόχος; Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη ήδη πριν από τις εκλογές
της περασµένης χρονιάς υποσχέθηκε µια διακυβέρνηση µεταρ-
ρυθµίσεων. «Το Επιτελικό Κράτος» ήταν ο τίτλος που συµπύ-
κνωνε την πολιτική µας βούληση για τον εκσυγχρονισµό της
δηµόσιας διοίκησης, την άρση των γραφειοκρατικών εµποδίων
σε κάθε µορφή άσκησης επιχειρηµατικής και οικονοµικής δρα-
στηριότητας, τη δηµιουργία φιλοεπιχειρηµατικού περιβάλλοντος
και φιλοεπενδυτικού κλίµατος. 

Αυτός ήταν και παραµένει ένας κεντρικός πολιτικός στόχος
αυτής της Κυβέρνησης. Είναι ένα ρητορικό σχήµα; Προφανώς,
όχι. Ο στόχος υλοποιείται βήµα-βήµα, επίπονα και µεθοδικά, από
τα πιο µικρά, αυτά που δεν κεντρίζουν το δηµοσιογραφικό ενδια-
φέρον, έως τα πιο εµβληµατικά που προκαλούν δηµόσιες συζη-
τήσεις. Άρα, µπορεί σήµερα να συζητάµε ένα νοµοσχέδιο της
πράξης ή καλύτερα της εφαρµοσµένης πολιτικής, πλην όµως για
να εφαρµοστεί µια πολιτική, αυτή πρέπει να υπάρχει. Και υπάρ-
χει. Ωστόσο, η πολιτική και, κατ’ επέκταση, η καλή νοµοθέτηση
δεν εφαρµόζονται σε κενό. Λαµβάνουν υπ’ όψιν το ευρύτερο πο-
λιτικό πλαίσιο. 

Πώς προσδιορίζεται σήµερα το ευρύτερο πολιτικό πλαίσιο;
Προσδιορίζεται αναµφισβήτητα από τους δηµοσιονοµικούς πε-
ριορισµούς και τις δυνατότητες της χώρας, που δεν είναι ανε-

ξάντλητες. Προσδιορίζεται από τα νέα δεδοµένα της υγειονοµι-
κής κρίσης. Προσδιορίζεται από τη διαρκή και εντεινόµενη τουρ-
κική προκλητικότητα. Προσδιορίζεται και από το ευρωπαϊκό
πλαίσιο αρχών και κανόνων, που κατ’ επιλογή µας συµµετέχουµε
ως ισότιµος και αξιότιµος εταίρος. 

Συνεπώς, δεν µπορούµε να προσπεράσουµε το ευρωπαϊκό
πλαίσιο, εντός του οποίου σχεδιάζουµε, εφαρµόζουµε και προ-
σαρµόζουµε τις εθνικές µας πολιτικές. Κατ’ επέκταση, βέβαια,
δεν µπορούµε να προσπεράσουµε το συγκεκριµένο αποτέλεσµα
που είχαµε αυτήν την εβδοµάδα στις Βρυξέλλες. Τα 72 δισεκα-
τοµύρια χρηµατοδοτήσεων, που εξασφάλισαν για τη χώρα µας
ο Πρωθυπουργός και η ελληνική διαπραγµατευτική οµάδα, είναι
πραγµατικό γεγονός και κλείνει έτσι µε ανακούφιση ένα µακρύ
διάστηµα ανασφάλειας της ελληνικής κοινωνίας σε ό,τι αφορά
την επόµενη µέρα της πανδηµίας. Λέω µε ανακούφιση, διότι το
ζητούµενο για την ελληνική οικονοµία είναι η εξεύρεση πόρων.
Διότι, χωρίς πόρους, δεν µπορούµε να χρηµατοδοτήσουµε τις
αναγκαίες µεταρρυθµίσεις που χρειαζόµαστε, για να συντοµεύ-
σουµε τον χρόνο έναρξης της ανάκαµψης και να ξεκινήσουµε το
ταχύτερο δυνατό να καλύπτουµε το χαµένο έδαφος των τελευ-
ταίων χρόνων. 

Οι αναγκαίοι πόροι, λοιπόν, εξασφαλίστηκαν. Ίσως, κάποιοι να
ήθελαν περισσότερους. Εδώ, όµως, δεν µιλάµε µε όρους πλει-
στηριασµού. Μιλάµε για είκοσι επτά κράτη που αναζητούν πάντα
-αυτό είναι, άλλωστε, το µυστικό της επιτυχίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που δεν κατανοούν οι επικριτές της- έναν συµβιβασµό. 

Μας ικανοποιεί ο συµβιβασµός; Εγώ θεωρώ ότι το αποτέλεσµα
είναι θεαµατικό. Το κυριότερο, όµως, δεν είναι το ποσό. Είναι ο
τρόπος που θα αξιοποιήσουµε και το τελευταίο σεντ απ’ αυτά τα
χρήµατα. Και εδώ βρισκόµαστε τώρα. Η σηµερινή µας συζήτηση
είναι ένα κοµµάτι αυτού του τρόπου. Για παράδειγµα, πώς θα
υλοποιήσουµε τον στόχο ενίσχυσης του πρωτογενούς τοµέα;

Κατ’ αρχάς, έχουµε τους πόρους; Απάντηση: Ναι, τους εξα-
σφαλίσαµε. Οι πόροι για την Κοινή Αγροτική Πολιτική δεν µει-
ώθηκαν, ενώ αρχικά υπήρχε ένας προβληµατισµός για µείωση
10%. Και αυτό είναι µια επιτυχία που πιστώνεται στον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και το επιτελείο του και σε όλη τη διαπραγ-
µατευτική του οµάδα. Έχουµε, λοιπόν, µία οικονοµική βάση. Δεν
είµαστε στον αέρα. 

Κατά δεύτερον, έχουµε τη στρατηγική; Γνωρίζουµε, δηλαδή,
το πώς θα υλοποιήσουµε τον στόχο ενίσχυσης του πρωτογενούς
τοµέα; Απάντηση: Ναι, την έχουµε. Ποια είναι αυτή η στρατηγική;
Απάντηση: Διορθώνω, βελτιώνω. Δηλαδή, πηγαίνουµε βήµα-
βήµα, διορθώνουµε διάταξη τη διάταξη, βελτιώνουµε το νοµοθε-
τικό πλαίσιο, για να διευκολύνουµε τις δηµιουργικές δυνάµεις
από τις µικρότερες µέχρι τις µεγαλύτερες, δηµιουργώντας αυτό
που όλοι αναγνωρίζουµε ως επιτακτική ανάγκη, ένα περιβάλλον
φιλικό στην επιχειρηµατικότητα και τις επενδύσεις. 

Αυτή είναι η στρατηγική, γιατί στρατηγική - µαγικό ραβδί δεν
υπάρχει. Με έναν νόµο και ένα άρθρο δεν αλλάζεις την Ελλάδα.
Την αλλάζεις µε κόπο, µελετώντας την κάθε λεπτοµέρεια σε κάθε
ζήτηµα.

Και περνώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη µεγάλη εικόνα
στην επιµέρους του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι εντός πολιτικού στόχου; Επιβεβαι-
ώνει τη στρατηγική υλοποίησης του στόχου; Όπως θα διαπιστώ-
σετε, η απάντηση είναι «ναι». Γιατί; Κατ’ αρχάς, υπηρετεί µια
βασική αρχή, την ύπαρξη ενός ενιαίου και συνεκτικού τρόπου
αδειοδότησης των οικονοµικών δραστηριοτήτων στη χώρα. Το
θέλει η αγορά, το θέλει η επιχειρηµατική κοινότητα, το λέει η λο-
γική. Ρόλος του κράτους είναι να προσβλέπει στην προκοπή των
µελών της και, ως εκ τούτου, να τα διευκολύνει, αν όχι να τα πα-
ροτρύνει, να προωθήσουν απρόσκοπτα τα επιχειρηµατικά τους
πλάνα. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση σχεδιάζεται και υλοποιείται η
πλατφόρµα «Notify Business» και κάτω από αυτήν την οµπρέλα -
θα έλεγα- τοποθετούνται τα τέσσερα πρώτα άρθρα του πρώτου
κεφαλαίου του παρόντος νοµοσχεδίου.

Έχουµε τη διοικητική απλοποίηση διαδικασιών ίδρυσης και λει-
τουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας εντατικής και ηµιεντατι-
κής µορφής, κτηνιατρείων, κτηνιατρικών κλινικών, εκτροφείων
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ζώων συντροφιάς και κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. 
Ιδιαίτερα για το άρθρο 3 θα µου επιτρέψετε να πω, επειδή

έγινε µεγάλη συζήτηση στις επιτροπές για το κατά πόσο διευκο-
λύνει την αύξηση των ερασιτεχνικών εκτροφείων ζώων συντρο-
φιάς και κατ’ επέκταση την αύξηση των αδέσποτων ζώων, ότι η
διάταξη είναι σαφής. Δεν αλλάζει ο ορισµός του επαγγελµατία
εκτροφέα και δεν διευκολύνεται η ερασιτεχνική εκτροφή. Είναι
απλά µια διοικητική απλοποίηση της συγκεκριµένης οικονοµικής
δραστηριότητας όπως και των άλλων. 

Τι σηµαίνει διοικητική απλοποίηση τώρα; Είναι µια σειρά ρυθ-
µίσεων διοικητικού χαρακτήρα. Το βασικό, όµως, που πρέπει να
κρατήσουµε, η ριζική καινοτοµία που εµπεριέχεται σε αυτά τα
άρθρα είναι η θετική απόκριση ή σιωπηρή αποδοχή της διοίκη-
σης. 

Τι σηµαίνει θετική απόκριση; Σηµαίνει ότι αν η διοίκηση δεν
απαντήσει εντός πενήντα ηµερών στο αίτηµα της αδειοδότησης,
είναι σαν να απαντά θετικά. Και η ευθύνη τώρα της ακρίβειας και
της αλήθειας για τα απαιτούµενα έγγραφα που κατατέθηκαν
περνά στον ιδιώτη. 

Είναι παράδειγµα άρσης γραφειοκρατικών εµποδίων αυτό;
Είναι. Διευκολύνει την οικονοµική δραστηριότητα; Τη διευκολύ-
νει. Παύει ο ιδιώτης να είναι όµηρος της διοίκησης και να περι-
µένει επί µήνες αν θα υλοποιηθεί το επενδυτικό του πλάνο;
Παύει. Εµπεδώνεται η εµπιστοσύνη πολίτη-πολιτείας; Εµπεδώ-
νεται. Εµπεδώνεται γιατί η διοίκηση δεν είναι καχύποπτη πλέον
µε τον ιδιώτη. Του παραχωρεί την ευθύνη. Και, βεβαίως, αν κα-
τόπιν ελέγχου διαπιστωθεί ότι δεν ανέλαβε ως όφειλε, ανακαλεί
την άδεια. 

Να, λοιπόν, µια απόδειξη του πώς η στρατηγική του διορθώνω-
βελτιώνω το νοµοθετικό πλαίσιο ικανοποιεί τον κεντρικό πολιτικό
στόχο όχι µε λόγια, αλλά µε νοµοθετικές πράξεις, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Όµως, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και άλλες τέτοιου
είδους κρυµµένες αποδείξεις. Βλέπουµε για παράδειγµα στο
άρθρο 5 του δεύτερου κεφαλαίου τη θεσµοθέτηση του αδικήµα-
τος της ιχθυοκλοπής και ιχθυοκτονίας. Διαπιστώνουµε και την
αυστηροποίηση των ποινών για όσους µέχρι σήµερα διέπρατταν
ατιµωρητί τα συγκεκριµένα αδικήµατα, κλέβοντας ανενόχλητοι
µεγάλες ποσότητες ψαριών από τις µονάδες ιχθυοκαλλιέργειας.
Αυτή η διόρθωση, αυτή η βελτίωση του νόµου είναι ζωτική για
τον ζωτικότερο κλάδο του πρωτογενούς τοµέα, ενός κλάδου
στον οποίο απασχολούνται δέκα χιλιάδες εργαζόµενοι στις
εξήντα έξι καταγεγραµµένες επιχειρήσεις που λειτουργούν τρια-
κόσιες είκοσι µονάδες. Είναι µια ρύθµιση που βοηθά τον κλάδο
να συνεχίσει δηµιουργικά, αναπτυξιακά, να αυξήσει τον συνολικό
ετήσιο τζίρο των 550 εκατοµµυρίων που είναι σήµερα, να αυξήσει
την αξία του εξαγόµενου προϊόντος του, που σήµερα φτάνει τα
450 εκατοµµύρια, να δώσει και άλλες δουλειές σε ανθρώπους
που το έχουν ανάγκη. 

Άλλο παράδειγµα διόρθωσης και κρυµµένης πολιτικής ουσίας
που συµβάλλει στη διαµόρφωση επενδυτικού κλίµατος και στην
ενίσχυση της εµπιστοσύνης κράτους-πολίτη συναντάµε στο
άρθρο 7 και στο άρθρο 13.

Στο άρθρο 7 αντιµετωπίζεται το φαινόµενο να υπάρχουν κτή-
ρια-κουφάρια σε γαίες υψηλής παραγωγικότητας, τα οποία οι
ιδιοκτήτες τους κατέχουν νοµίµως, αλλά δεν µπορούν να αξιο-
ποιήσουν σε άλλη γεωργική δραστηριότητα από εκείνη για την
οποία είχαν κατασκευαστεί. Το θέµα αυτό λύνεται µε τη δυνατό-
τητα αλλαγής χρήσης των κτηρίων. Έτσι δίνεται η ευκαιρία σε
αυτούς τους ανθρώπους να προβούν σε µικρές επενδύσεις και
να προσβλέπουν σε µια νέα αρχή που θα ευνοήσει τους ίδιους
και την τοπική κοινωνία. 

Αντίστοιχα στο άρθρο 13 διευκολύνονται οι µεγάλες στρατη-
γικές επενδύσεις, τις οποίες όλοι συµφωνούµε ότι χρειαζόµαστε.
Και εδώ έχουµε διοικητική απλοποίηση, αλλά έχουµε και ταχύ-
τητα υλοποίησης, διότι δίνεται στον Υπουργό η δυνατότητα για
απ’ ευθείας παραχώρηση χωρίς διεξαγωγή δηµοπρασίας δηµο-
σίων ακινήτων για στρατηγικές και µόνο επενδύσεις, που έχουν
υπαχθεί σε αναπτυξιακούς νόµους. Αυτή η διάταξη κάνει fast
track τις µεγάλες επενδύσεις και ενισχύει το φιλοεπενδυτικό
κλίµα. 

Όµως, η ενίσχυση του φιλοεπενδυτικού κλίµατος επιτυγχάνε-
ται και µε άλλη διάταξη που άρει, όπως λέγεται, την ανασφάλεια
δικαίου, όπως πολύ σωστά είπε ο Υπουργός, του ιδιώτη επεν-
δυτή από το κράτος. Με ποιον τρόπο; Ως γνωστόν, το Υπουργείο
κατέχει αγροτικά ακίνητα, τα οποία, σύµφωνα µε τον ήδη καταρ-
γηθέντα µε τον ν.4061/2016 Αγροτικό Κώδικα, µπορούσε να πα-
ραχωρεί µε όρους είτε κατά κυριότητα είτε κατά χρήση. Το
παράλογο, όµως, και άδικο ήταν πως είχε τη δυνατότητα να ανα-
καλεί τις αποφάσεις παραχώρησης. Με την παρούσα διάταξη
προβλέπεται ότι δεν θα ανακαλούνται αποφάσεις παραχώρησης
ακινήτων που µεταβιβάστηκαν κατά κυριότητα µετά την παρέ-
λευση εικοσαετίας από τη µεταγραφή του παραχωρητηρίου ή
της απόφασης παραχώρησης. 

Και αφού µιλάµε για ανασφάλεια, να µιλήσουµε και για ασφά-
λεια. Ασφάλεια στους αγρότες εµπνέει ο ΕΛΓΑ, ο βασικός ασφα-
λιστικός οργανισµός των παραγωγών. 

Με το άρθρο 9 έχουµε άλλο ένα παράδειγµα διόρθωσης και
κρυµµένης πολιτικής ουσίας. Το άρθρο αποκαθιστά τη στρέ-
βλωση που προκάλεσε η διάταξη του ν.4351/2015, η οποία κα-
τήργησε το ανώτατο όριο αποζηµίωσης των 70.000 ανά
δικαιούχο. Ήταν µια διάταξη, η οποία συνοδεύτηκε µε την προ-
αιρετική επιλογή της ανώτατης ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς
ύψους 10.000 ευρώ, µε την οποία ο ασφαλισµένος και δικαιού-
χος αποζηµιώνεται χωρίς ανώτατο όριο. Η εφαρµογή της διάτα-
ξης επιβάρυνε οικονοµικά τον οργανισµό, σύµφωνα µε τα
στοιχεία της τριετίας 2016 - 2018. Ενάµισι εκατοµµύριο εισφο-
ρές, πεντέµισι εκατοµµύρια αποζηµιώσεις σε εκατόν εβδοµήντα
ασφαλισµένους. Είναι πραγµατικά περίεργο. Μπαίνει νοικοκυριό
εδώ. Ο ΕΛΓΑ δεν µπορεί να µπαίνει µέσα 40 εκατοµµύρια κάθε
χρόνο. Αυτό θα αλλάξει. Θα είναι πλεονασµατικός, θα λειτουρ-
γήσει όπως ένας ασφαλιστικός οργανισµός και τα λεφτά δεν θα
πηγαίνουν στο κράτος, θα µένουν στον οργανισµό, θα γυρίζουν
πίσω στον αγρότη προς όφελός του. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ επιγραµµατικά στα
σηµεία που υπήρξε συµφωνία στις ε πιτροπές, δηλαδή στο
άρθρο 14 για την αντιµετώπιση της πληθυσµιακής έκρηξης των
αγριόχοιρων µε τη διεύρυνση, όπως όλοι επιθυµούν, της κυνη-
γετικής περιόδου, στο άρθρο 16, όπως αντιµετωπίστηκε το χρό-
νιο πρόβληµα νοµιµοποίησης υφιστάµενων ιππικών οµίλων και
ιππικών εγκαταστάσεων, στο άρθρο 17 που αντιµετωπίζει φαινό-
µενα σφαγής ζώων συντροφιάς και ιπποειδών για διάφορους λό-
γους.

Και θα κλείσω µε αφορµή το άρθρο 18, µε το οποίο παρατείνε-
ται η θεώρηση εισόδου αλλοδαπών εργατών γης µέχρι τέλος του
χρόνου, για να επισηµάνω το πόσο σηµαντική είναι η στρατηγική
νοικοκυρέµατος και προόδου της χώρας. Είναι σαφές ότι ο πρω-
τογενής τοµέας έχει ανάγκη από εργατικά χέρια και είναι γνωστό
ότι οι εργάτες γης δεν καλύπτουν τις καλλιεργητικές ανάγκες, µε
αποτέλεσµα κάθε χρόνο να απασχολούνται υπήκοοι τρίτων
χωρών. Πέρυσι θεωρητικά εργάστηκαν διακόσιοι εργάτες. Στην
πραγµατικότητα, όπως όλοι ξέρουµε και από τα στοιχεία που εί-
δαµε φέτος, ήταν έντεκα χιλιάδες. Είχαµε, δηλαδή, εκτεταµένη µη
νόµιµη εργασία. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα και οι παραγωγοί να
είναι εκτεθειµένοι και ο ΕΦΚΑ να µην εισπράττει εισφορές. Από
φέτος µπήκε τάξη. Οι άνθρωποι αυτοί θα εργάζονται µε εργό-
σηµα, ο ΕΦΚΑ θα εισπράττει ασφαλιστικές εισφορές, οι παραγω-
γοί θα είναι καλυµµένοι. Και κάτι επιπλέον θέλω να πω. Όσοι
Έλληνες υπήκοοι επιθυµούν να εργαστούν ως εργάτες γης δεν
χάνουν το επίδοµα ανεργίας εφόσον το δικαιούνται. 

Με όλα αυτά, αποδεικνύεται ότι η στρατηγική του διορθώνω-
βελτιώνω είναι εξαιρετικά σηµαντική, χρήσιµη και αποτελεσµα-
τική ως προς την υλοποίηση του κεντρικού πολιτικού στόχου που
έχει θέσει αυτή η Κυβέρνηση, να αλλάξει, επιτέλους, την Ελλάδα,
να την κάνει επιτέλους µια κανονική ευρωπαϊκή χώρα και ακόµα
καλύτερα ένα πρότυπο ευρωπαϊκής χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Σενετάκη και κυρίως για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ολυµπία Τελιγιορί-
δου.
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ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

κατ’ αρχάς να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στην οικογένεια
του πρώην συναδέλφου και Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ του νοµού
Έβρου Δηµήτρη Ρίζου, ενός ανθρώπου υπέροχου, µε καθάρια
ψυχή, που όσοι τον είχαµε γνωρίσει θα µας λείψουν η ευγένεια,
η καλοσύνη και το χαµόγελό του.

Σήµερα είναι µια µέρα χαρµολύπης. Από τη µια είναι η επέ-
τειος που τιµάµε την αποκατάσταση της δηµοκρατίας και ενώ-
νουµε όλες οι δηµοκρατικές δυνάµεις του τόπου τη φωνή µας
ώστε να συνεχίσουµε στην προσπάθεια που έδωσαν οι αγωνι-
στές οι οποίοι ήταν ενάντια στη χούντα των συνταγµαταρχών και
όλοι µαζί πρέπει να κατοχυρώσουµε τη συνταγµατική µας ελευ-
θερία.

Από την άλλη, η σηµερινή συνεδρίαση γίνεται υπό τη σκιά ενός
υψηλού συµβολισµού αρνητικού γεγονότος, τη µετατροπή της
Αγίας Σοφίας σε τζαµί, ενός µνηµείου παγκόσµιας κληρονοµιάς
µε ιστορική και πνευµατική αξία για τον τόπο µας, αλλά και για
ολόκληρη την ανθρωπότητα, ενός µνηµείου που µε την απόφασή
του ο Ερντογάν, που την εντάσσει σε πολιτικούς και εθνικούς
σχεδιασµούς, προσβάλλει την παγκόσµια κοινότητα, αλλά και
τον κάθε πολιτισµένο ελεύθερο άνθρωπο.

Ερχόµενη στο νοµοσχέδιο, θα πω ότι πρέπει να δούµε κατ’
αρχάς το γενικότερο πλαίσιο στο οποίο έρχεται αυτήν τη στιγµή
η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Το
γενικότερο πλαίσιο καθορίζεται από τους όρους της υγειονοµι-
κής κρίσης και της οικονοµικής κρίσης που προκύπτει µετά από
την πανδηµία και που αναδεικνύει την αναγκαιότητα εφαρµοσµέ-
νης πολιτικής για τον πρωτογενή τοµέα. 

Αποδείχθηκε σ’ αυτήν την κρίση ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι
ένας σηµαντικός παράγοντας που εξασφαλίζει για όλους τους
λαούς και για όλες τις χώρες τη διατροφική επάρκεια, τη διατρο-
φική ασφάλεια, την απρόσκοπτη διαδικασία στην εφοδιαστική
αλυσίδα και βοηθάει όχι µόνο τον αγροτικό τοµέα, αλλά και
όλους τους πολίτες ως καταναλωτές, ώστε να µπορούν να έχουν
µια καλή διατροφή και να µπορούν να ανταποκρίνονται και στις
οικονοµικές απαιτήσεις για την αγορά αυτών των προϊόντων.

Φάνηκε στην πανδηµία σε πάρα πολλούς τοµείς η αξία της πα-
ρέµβασης του κράτους. Για παράδειγµα θα πω ότι ακόµη και στον
δηµόσιο τοµέα της υγείας, ακόµη και αυτοί οι οποίοι υποστήριζαν
ότι θα πρέπει να πάµε στην ιδιωτικοποίηση, η πανδηµία απέδειξε
την αξία του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Με τον ίδιο τρόπο έχει
αποδειχθεί και ότι στην αγροτική παραγωγή χρειάζεται η παρέµ-
βαση του κράτους και δεν µπορεί αυτή να αφεθεί στους νόµους
της ελεύθερης αγοράς, νόµους που ο νεοφιλελευθερισµός έχει
ιεροποιήσει. Δεν µπορεί να γίνει αυτό, γιατί αν αφήσουµε τον
αγροτικό κόσµο µόνο του να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που
προκύπτουν στην πανδηµία, τότε πράγµατι δηµιουργούνται πολλά
θέµατα για όλους, ακόµη και για την κοινωνική συνοχή. Γι’ αυτό
έχουµε πει από την αρχή ότι οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες στον
πρωτογενή τοµέα θα πρέπει να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις συνθήκες
αυτές και να δηµιουργούν πολιτικές στήριξης. 

Μέχρι τώρα εδώ και τέσσερις µήνες δεν έχουµε δει από την
Κυβέρνηση ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την ενίσχυση των
αγροτών µας. Ακούσαµε πολλές φορές ότι δεν θα πάµε σε ορι-
ζόντια µέτρα -και κατακριθήκαµε εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση ότι το προτείνουµε αυτό- αλλά πρέπει να πάµε σε
ιεράρχηση και στοχευµένα. Ακόµη, όµως, και σ’ αυτήν την ιεράρ-
χηση µέχρι τώρα δεν έχει υλοποιηθεί κάποιο µέτρο στήριξης.
Έτσι, λοιπόν, έχουµε αφήσει τον αγροτικό κόσµο χωρίς έκτακτα
µέτρα για την αντιµετώπιση της καθηµερινότητάς τους, αλλά και
χωρίς τη δυνατότητα να δηµιουργήσουµε εκείνες τις συνθήκες
ώστε να έχουν και ρευστότητα οι επιχειρήσεις. 

Γι’ αυτό από την αρχή είπαµε ότι θα πρέπει να υπάρχει ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο και τα νοµοσχέδια να είναι ενταγµένα σ’
αυτόν τον σχεδιασµό, γιατί σήµερα δεν αρκούν οι αποσπασµατι-
κές διοικητικές διορθώσεις. 

Θα πρέπει όλοι να κατανοήσουµε ότι η στήριξη στον αγροτικό
τοµέα δεν είναι απλά στήριξη στον γεωργό, τον κτηνοτρόφο και
τον αλιέα, αλλά είναι στήριξη σε όλη την κοινωνία, γιατί όλοι εί-
µαστε καταναλωτές, είναι στήριξη στην ποιότητα της ζωής µας.

Επειδή πολλοί τοµείς συνδέονται µε την αγροτική παραγωγή
όπως η εστίαση και ο τουρισµός που έχουν πολλά προβλήµατα,
καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει µια αλληλοσύνδεση σ’ αυτά τα θέ-
µατα και γι’ αυτό επιµένουµε σε σφαιρικές πολιτικές.

Βλέποντας, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο, θέλω να θέσω ένα
ερώτηµα: Πάει να επιλύσει πράγµατι το ζήτηµα της απλοποίησης
των διαδικασιών αδειοδότησης. Πιστεύει κανείς ότι στη σηµερινή
εποχή θα πάει κάποιος να ανοίξει µια αγροτική επιχείρηση µόνο
και µόνο επειδή θα έχει απλοποιηθεί η διαδικασία της αδειοδό-
τησης, χωρίς να λάβει υπ’ όψιν του αν αυτό είναι µια οικονοµική
δραστηριότητα που έχει µέλλον; 

Γι’ αυτό έχουµε πει ότι σ’ ένα νοµοσχέδιο σαν αυτό, που φέρ-
νει ένα νέο θεσµικό πλαίσιο για την άσκηση της οικονοµικής δρα-
στηριότητας, θα περιµέναµε µια πιο ολοκληρωµένη πρόταση για
τη δηµιουργία ενός περιβάλλοντος φιλικού για την αγροτική δρα-
στηριότητα που θα έχει ενιαίους κανόνες και που θα βοηθάει και
στον εκσυγχρονισµό των επιχειρήσεων και στην αξιοποίηση της
έρευνας και της καινοτοµίας και σε τελική ανάλυση στην προ-
σέλκυση νέων ανθρώπων στο αγροτικό επάγγελµα. 

Αντί γι’ αυτό έχουµε ένα νοµοσχέδιο-συρραφή ανοµοιογενών
διατάξεων και διάσπαρτων σε πάρα πολλά θέµατα, χωρίς αρχή,
µέση και τέλος, χωρίς έναν κεντρικό στόχο, χωρίς ένα κεντρικό
αφήγηµα. Είναι, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι αδιάφορο
στη συντριπτική πλειοψηφία των αγορών µας και είναι άοσµο
από άποψη πολιτικής. Αυτό βέβαια δεν γίνεται για πρώτη φορά,
γιατί και το προηγούµενο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας καθ’ οµολογία σας ήταν ένα ερανιστικό νοµοσχέ-
διο.

Εδώ, λοιπόν, θεωρώ ότι εν µέσω κορωνοϊού είναι πολιτικό
λάθος το Υπουργείο να µην ασχολείται µε τα ουσιώδη προβλή-
µατα και αυτό δείχνει και µια σκληρή επιβεβαίωση ότι δεν το εν-
διαφέρει η ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα.

Ξεκινώντας από τα τέσσερα πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου,
θα πω ότι γίνεται µια προσπάθεια απλοποίησης της αδειοδότη-
σης. 

Το πρώτο άρθρο που αφορά τη λειτουργία των µονάδων υδα-
τοκαλλιέργειας, στην ουσία αφορά µια πολύ µικρή µερίδα µονά-
δων και δεν υπάρχει ουσιαστική απλοποίηση στο σύνολο του
κλάδου. Μάλιστα, ακόµη και οι υπηρεσίες αλιείας των περιφε-
ρειών δεν συµπεριλαµβάνονται καν στις συναρµόδιες υπηρεσίες
που θα έπρεπε να γνωµοδοτούν για την ίδρυση των µονάδων
υδατοκαλλιέργειας όσον αφορά και την έγκριση ίδρυσης και τη
γνωστοποίηση ίδρυσης και τη γνωστοποίηση λειτουργίας, αλλά
και τη µεταβολή της γνωστοποίησης ίδρυσης. Έχουµε έναν απο-
κλεισµό των καθ’ ύλην αρµόδιων επιστηµόνων για να παίρνουν
αυτήν την πρωτοβουλία.

Στο δεύτερο άρθρο έχουµε ξαναπεί ότι δεν θα πρέπει η απλο-
ποίηση να γίνεται εις βάρος του κτηνιατρικού επαγγέλµατος, που
είναι ένα επάγγελµα το οποίο δυστυχώς στη χώρα µας έχουµε
πολλά παραδείγµατα αντιποίησής του. Γι’ αυτό θεωρούµε ότι θα
έπρεπε να είναι διατυπωµένο ότι είναι αναγκαία η άδεια έγκρισης
και λειτουργίας από τις αρµόδιες αρχές.

Στο τρίτο άρθρο, το οποίο αφορά την εκτροφή, αναπαραγωγή
και εµπορία των ζώων συντροφιάς, υπάρχουν πάρα πολλά ερω-
τηµατικά. Από ποιους θα µπορούν να ιδρύονται, σε ποιες περιο-
χές και ποιες θα είναι οι ελάχιστες απαιτήσεις για την
εξασφάλιση της υγιεινής και της ευζωίας; Θα τεθούν αυτές;

Στο τέταρτο άρθρο πράγµατι η αδειοδότηση των σταβλικών εγ-
καταστάσεων είναι µείζονος σηµασίας και πρέπει να δοθεί ένα ορι-
στικό τέλος στις απανωτές παρατάσεις. Έχουµε, όµως, εδώ µια
διαδικασία που δεν αλλάζει τίποτε και επιπλέον πατάει σε δύο νό-
µους, γιατί αποτελεί το αντικείµενο δύο Υπουργείων. Ως γνωστόν,
το µεγάλο πρόβληµα για την αδειοδότηση είναι τα απαραίτητα έγ-
γραφα της Δασικής Υπηρεσίας, γεγονός που δεν αντιµετωπίζεται
µε τις υπάρχουσες διατάξεις. Επιπλέον, η σιωπηρή έγκριση στις
πενήντα µέρες, χωρίς να υπάρχει σαφής διατύπωση για τις περι-
πτώσεις επιχειρήσεων µεγάλης περιβαλλοντικής όχλησης και µε-
γάλης υγειονοµικής σηµασίας πολύ φοβάµαι ότι όχι µόνο δεν θα
επιλύσει αλλά θα δηµιουργήσει προβλήµατα.

Και ενώ, λοιπόν, υπήρχε και το αποτέλεσµα της οµάδας εργα-
σίας που είχε συσταθεί στο Υπουργείο από τον Δεκέµβριο του
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2018 πράγµατι πήρατε κάποια σηµεία. Από εκεί και πέρα, όµως,
δεν έγινε σωστή αξιολόγηση και ιεράρχηση -όπως σας αρέσει να
λέτε τη λέξη- για το πώς πραγµατικά θα λυθούν αυτά τα προβλή-
µατα. Χαρακτηριστικά να πω για τις σταβλικές εγκαταστάσεις ότι
η αρµοδιότητα δίνεται στις ΔΑΟΚ. Η ΔΑΟΚ –ξέρετε- από επιστη-
µονική άποψη έχουν γεωπόνους και κτηνιάτρους. Πώς οι γεωπό-
νοι και οι κτηνίατροι, πέρα από τη ζωοτεχνική µελέτη, θα
εξετάζουν αν οι αγροτικές αυτές εκµεταλλεύσεις έχουν τους
όρους τους περιβαλλοντικούς, τους όρους που θα έκρινε ένας
πολιτικός µηχανικός, τους όρους τους αρχαιολογικούς; Υπάρχει
µια προχειρότητα.

Στο άρθρο 6 που αφορά τον ΕΛΓΟ έχουµε πει ότι κατ’ αρχάς
θα έπρεπε να δοθεί µια λύση για την επιστροφή των χρηµάτων
από τους υπαλλήλους, γιατί είναι πολύ σηµαντικό. Μιλάµε για τε-
τρακόσιες οικογένειες. Από την άλλη έχουµε πει ότι υπάρχει µια
αδικία, καθώς προβλέπεται επίδοµα στον Γενικό Γραµµατέα
Αγροτικής Έρευνας, αλλά δεν προβλέπεται το ίδιο για τους δι-
ευθυντές της ίδιας διεύθυνσης. 

Στο άρθρο 7 θα επισηµάνω λίγο για τα φωτοβολταϊκά. Η γη
υψηλής παραγωγικότητας είναι ένας πολύτιµος πόρος για τη γε-
ωργία και θα πρέπει να προστατεύεται και όχι να εκχωρείται
αδιάκριτα. Και όταν δίνουµε ένα ποσοστό 1% επί της συνολικής
αγροτικής έκτασης και όχι επί της γης υψηλής παραγωγικότητας
πολύ φοβάµαι ότι θα δηµιουργηθούν πολλά προβλήµατα.

Στο άρθρο 8 ζητήσαµε διευκρινίσεις. Τι αφορά η τακτοποίηση;
Περιµένουµε ενηµέρωση.

Στο άρθρο 9, που αφορά τον ΕΛΓΑ, το είπαµε και στις επιτρο-
πές, πιστεύουµε ότι η µείωση του ποσού από τις 250.000 στις
70.000 δηµιουργεί προϋποθέσεις ώστε να ανοίξουµε τον δρόµο
στην ιδιωτική ασφάλιση. Είναι µια επιλογή που πιστεύουµε ότι θα
αποδειχθεί ζηµιογόνος για τον οργανισµό, γιατί η µεγαλύτερη
ζηµιά έχει επέλθει από το γεγονός ότι οι αποζηµιώσεις δεν θα δί-
νονται σε εκείνους που εµείς είχαµε ορίσει να δίνουν ένα ασφά-
λιστρο µέχρι και 10.000 ευρώ. Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι οι
αποζηµιώσεις δεν θα καλύπτουν σε κάποιες περιπτώσεις ούτε το
κόστος παραγωγής και αυτό θα δηµιουργήσει πολύ µεγάλη γκρί-
νια και απαξίωση του ΕΛΓΑ, ο οποίος αν δούµε τους πίνακες για
το �16 µέχρι το �18 µε τις καταβληθείσες εισφορές όπου ίσχυε

το όριο των 250.000 και τις καταβληθείσες αποζηµιώσεις που δό-
θηκαν, θα κατανοήσουµε όλοι ότι αυτή η ρύθµιση ήταν στη θε-
τική κατεύθυνση. 

Στο άρθρο 11 -προχωράω γρήγορα τα άρθρα- επιλέγεται να
επιλυθεί ένα πρόβληµα του ΕΛΓΑ του Γενικού Λογιστηρίου του
που ανέρχεται µόλις σε 25.000 ευρώ, αλλά λύνεται µε έναν
τρόπο που θα επιβαρύνει τους τυροκόµους και θέτει επίσης και
εν αµφιβόλω την αξιοπιστία των δειγµάτων.

Στο άρθρο 13 θέλει µια ιδιαίτερη προσοχή.
Στο άρθρο 14 ζητήσαµε ποια η σκοπιµότητα για τη δηµιουργία

αυτών των εγκαταστάσεων και µε τι προδιαγραφές.
Στο άρθρο 15 δεν έχουµε αντίρρηση.
Στις σταβλικές εγκαταστάσεις επισηµαίνουµε για άλλη µια

φορά ότι εδώ αφήνονται ελεύθερες οι εγκαταστάσεις των ιππι-
κών οµίλων και να µην τηρούν τις αποστάσεις, αρκεί να έχουν µε
βάση το καταστατικό τους ψυχαγωγικό και εκπαιδευτικό χαρα-
κτήρα. Εδώ υπάρχει µια αδικία, όµως, σε σχέση µε τους πραγ-
µατικούς παραγωγούς, οι οποίοι πρέπει να εφαρµόζουν τον
νόµο.

Στο άρθρο 18 µόλις έναν µήνα µετά την ψήφιση του ν.4691 έρ-
χεστε να διορθώσετε προβλήµατα.

Στο άρθρο 20 θεωρούµε ότι η κατάργηση του στρατηγικού
σχεδιασµού και οι αρµοδιότητές τους αποδεικνύουν ότι δεν σας
ενδιαφέρει ο στρατηγικός σχεδιασµός στον πρωτογενή τοµέα

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ.
Να ετοιµάζεται ο κ. Πάνας, ειδικός αγορητής του Κινήµατος

Αλλαγής, µέχρι να τακτοποιηθεί το Έδρανο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω ότι µε αριθµό πρωτοκόλλου 9106/6207/24-7-2020 από-
φαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε η Διακοµµατική
Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την ανάπτυξη της Θράκης. Η σχε-
τική απόφαση έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική Διαφάνεια»
και θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να
κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.

Κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης απο-
τελεί το τρίτο κατά σειρά νοµοθέτηµα του Υπουργείου από την
ανάληψη των καθηκόντων της νέας ηγεσίας ακριβώς έναν χρόνο
πριν. Είµαστε, λοιπόν, σε θέση να έχουµε πλέον µια ακριβή ει-
κόνα για το σκεπτικό το οποίο νοµοθετεί αυτήν τη στιγµή το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Το συµπέρασµά µας και ταυτόχρονα η άποψη που έχουµε δια-
µορφώσει είναι ότι συνολικά η σηµερινή Κυβέρνηση δια στόµατος
του νυν Υπουργού δεν έχει διάθεση ουσιαστικών µεταρρυθµίσεων
στον αγροδιατροφικό τοµέα της χώρας. Ο κορωνοϊός και τα δρα-
µατικά αποτελέσµατα στο αγροτικό εισόδηµα και στον κύκλο της
αγροτικής παραγωγής κατέδειξαν όσο τίποτε άλλο την απουσία
του πραγµατικού ενδιαφέροντος για τον παραγωγό και τους
αγροτικούς κλάδους.

Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι έχουµε επισηµάνει άπει-
ρες φορές πως υπάρχουν αγροτικοί κλάδοι που δεν έχουν λάβει
ούτε ένα ευρώ από τα έκτακτα κονδύλια χρηµατοδότησης λόγω
των περιοριστικών µέτρων του κορωνοϊού. Και αναφερόµαστε
προφανώς στους επιλέξιµους ΚΑΔ που θεωρήσατε ότι επλήγη-
σαν και όχι για όλους τους άλλους που θεωρήσατε ότι η κρίση
αυτή δεν τους άγγιξε.

Σε αυτό το σηµείο να πούµε για ακόµα µια φορά ότι κατά την
άποψή µας δεν υπάρχει αγροτικός κλάδος που δεν επηρεάστηκε
από την κρίση του κορονοϊού είτε στην παραγωγή, είτε στην πώ-
ληση των προϊόντων, είτε και στα δύο µαζί.

Γι’ αυτόν τον λόγο και αναγνωρίζοντας από την πρώτη στιγµή
την ανάγκη άµεσης στήριξης του πρωτογενούς τοµέα της
χώρας, το Κίνηµα Αλλαγής παρουσίασε αναλυτικές προτάσεις
οριζόντιας ενίσχυσης των αγροτικών κλάδων.

Συγκεκριµένα, προτείναµε καταβολή ενισχύσεων και εισοδη-
µατικών ενισχύσεων για τους αγρότες και κτηνοτρόφους, επιση-
µάναµε την ανάγκη διασφάλισης της διατροφικής επάρκειας του
πληθυσµού µέσω προτάσεων για την απρόσκοπτη συνέχιση της
αγροτικής παραγωγής και αποτέλεσµα ήταν να υπάρξει µια ρύθ-
µιση στο θέµα των εργατών γης µε σχετική πρόταση νοµοθετικού
περιεχοµένου µε δικαίωµα µετάκλησης εργατών γης πολιτών τρί-
των χωρών µέχρι 30-6-2020. Και µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου το εν λόγω διάστηµα παρατείνεται έως 31-12-2020, δίνον-
τας έτσι το περιθώριο και στους ήδη µετακληθέντες εργάτες γης
να παραµείνουν στην εργασία, αλλά και να µετακληθούν νέοι από
εδώ και στο εξής.

Γι’ αυτό το τελευταίο ζήτηµα ζήτησα χθες και προσωπικά στην
επιτροπή από τον Υπουργό να διευκρινίσει ποιους θα αφορά η
ανωτέρω ρύθµιση, επειδή ακριβώς είναι ένα θέµα που απασχολεί
ειδικότερα παραγωγούς σε όλη την Ελλάδα, κυρίως για τη συγ-
κοµιδή της ελιάς. 

Ωστόσο, πέρα από αυτό, είναι πολλά τα ερωτήµατα τα οποία
µένουν αναπάντητα, όπως µε ποια κριτήρια και σε πόσους θα δο-
θούν τα 7.000 ευρώ για κάθε αγρότη και 50.000 ευρώ για κάθε µι-
κροµεσαία ή αγροτική εκµετάλλευση. Θα δανειοδοτήσετε, όπως
σας έχουµε προτείνει, τους αγρότες µε χαµηλότοκα δάνεια, όπως
κάνατε µε τους υπόλοιπους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες
µε τον πρόσφατο νόµο για τις µικροχρηµατοδοτήσεις; 

Τι θα κάνετε επιτέλους για τα 150 εκατοµµύρια ευρώ που δια-
τέθηκαν από το Υπουργείο Οικονοµικών στο Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης που δεν αρκούν για να καλύψουν τη ζηµιά σε
κλάδους, όπως τα κηπευτικά, η κτηνοτροφία, η αλιεία και οι ιχ-
θυοκαλλιέργειες, ενώ από τους κρατικούς πόρους 10 δισεκατοµ-
µύρια για την εµπροσθοβαρή εκτέλεση του Εθνικού
Προγράµµατος Ανάπτυξης διατίθενται στον πρωτογενή τοµέα
µόλις 28 εκατοµµύρια ευρώ, ήτοι ποσοστό 0,28% πόρων του
ΕΠΑ;

Ακόµη, γιατί απορρίψαµε την πρόταση άµεσης, εντός µηνός,
προκαταβολής 50% της ενιαίας ενίσχυσης ύψους 850 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ µε επιβάρυνση του δηµοσίου µόνο µε τόκους, ώστε
οι αγρότες να µπορούν να αποκτήσουν εφόδια για να συνεχίσουν

να παράγουν; 
Γιατί καθυστερείτε τις αποζηµιώσεις και προς τι η κωλυσιεργία

καταβολής της εισοδηµατικής στήριξης των κτηνοτρόφων και
αλιέων, µε ενεργοποίηση του µηχανισµού de minimis, όπως
πράττουν οι περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες; Διότι η ζηµιά
τους, ανεξάρτητα από το µέγεθος στο οποίο υπάρχει, αναµένε-
ται να συνεχιστεί. 

Γιατί αρνείστε να καθιερώσετε αγροτικό πετρέλαιο για τη µεί-
ωση του κόστους παραγωγής και γιατί δεν χορηγείτε κρατικές
εγγυήσεις για τη λήψη δανείων χρηµατοδότησης της παραγωγι-
κής διαδικασίας, αξιοποιώντας και τους πόρους των 460 εκατοµ-
µυρίων ευρώ που επιστράφηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
τα βοσκοτόπια;

Καταλαβαίνετε λοιπόν ότι όσο συνεχίζετε να φέρνετε νοµοσχέ-
δια που δεν είναι πρόσφορα ουσιώδους διαλόγου και πολιτικής
αντιπαράθεσης, θα επαναφέρουµε συνεχώς τα ίδια αναπάντητα
ερωτήµατα. Θα γίνεστε διαρκώς αποδέκτης κριτικής για το σύ-
νολο της πολιτικής σας στον αγροτικό τοµέα και λιγότερο απο-
δέκτης θετικών σχολίων για την προσπάθεια να επιφέρετε
αλλαγές. 

Ας µη γελιόµαστε, κύριε Υπουργέ. Δεν φαίνεται µέχρι τώρα να
υπάρχει συνολική στρατηγική στον πρωτογενή τοµέα. Τακτική
σας αποτελεί η αποσπασµατική και επιµέρους διαχείριση θεµά-
των που τυχαίνουν να φτάνουν στα αφτιά σας. Κι έρχοµαι λοιπόν
στο προκείµενο. 

Επισηµάναµε και στη συζήτηση στην επιτροπή ότι καλή είναι
η απλοποίηση των διαδικασιών, αλλά κατά πόσο τελικά αυτή
εφαρµόζεται στην πράξη; Οφείλετε ως πολιτική ηγεσία και έχετε
ευθύνη να δεσµεύετε τις υπηρεσίες που υπάγονται στην αρµο-
διότητά σας για την τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων. Διότι αλ-
λιώς, για ποια διευθέτηση και ποια απλοποίηση των διαδικασιών
µιλάµε; 

Γνωρίζετε πλέον ότι οι αγρότες µαστίζονται από τη γραφει-
οκρατία, η οποία τους δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα. Σας
λέµε λοιπόν ευθέως. Θέστε τις δεσµευτικές ρήτρες που απαι-
τούνται στις αρµόδιες υπηρεσίες, µήπως και επιταχυνθούν επι-
τέλους οι διαδικασίες. Διότι καλές οι νοµοθετικές προβλέψεις και
το θεσµικό πλαίσιο, αλλά πρέπει ουσιαστικά να υπάρχει και απο-
φασιστικότητα. 

Το εν λόγω σχέδιο νόµου παρεµβαίνει άλλοτε τροποποιώντας,
άλλοτε συµπληρώνοντας τα ήδη υφιστάµενα πλαίσια διαδικα-
σιών ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας, εν-
τατικής και µη εντατικής µορφής κτηνιατρείων, κτηνιατρικών
κλινικών, εκτροφείων ζώων συντροφιάς και κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων. Το εν λόγω πλαίσιο προβλεπόταν ήδη από νόµο
της προηγούµενης κυβέρνησης και σε πολλές περιπτώσεις
έµεινε ανεφάρµοστο. 

Το σχέδιο νόµου ασχολείται µε θέµατα διόλου ασήµαντα,
καθώς είναι θέµατα που χρονίζουν και συνιστούν προσκόµµατα
στην πρακτική εφαρµογή τους στην καθηµερινή δραστηριότητα.
Τα ρυθµίζετε σε κάποιο βαθµό, αλλά όπως φαίνεται, µε ελλιπή
τρόπο, κάνοντας ουσιαστικά µια συρραφή των υπαρχουσών δια-
τάξεων. Είναι θέµατα που αφορούν µεγάλο φάσµα δραστηριο-
τήτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης,
αλλά στις περισσότερες ρυθµίσεις που εισάγονται µε το υπό συ-
ζήτηση σχέδιο νόµου εντοπίζουµε ελλείψεις.

Στον πρωτογενή τοµέα, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται ουσιαστι-
κός διάλογος και πολιτικός χρόνος επεξεργασίας των νοµοσχε-
δίων, για να έχουν και κάποια αξία. Όταν στοιβάζετε το
νοµοσχέδιο σε µια εβδοµάδα τόσο πυκνής νοµοθέτησης, µε τη
µία συνεδρίαση επιτροπής πίσω από την άλλη, δείχνετε σαν να
επιδιώκετε να νοµοθετήσετε σε διαδικασίες φαστ τρακ. 

Από κει και πέρα, και επί των άρθρων αναλύσαµε τις θέσεις
µας και ιδίως µετά την ακρόαση των φορέων, αναφερόµενοι στα
εξής. 

Με αφορµή το άρθρο 1 για την απλούστευση ίδρυσης και λει-
τουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας, θεωρούµε ιδιαίτερα ση-
µαντική την επιτάχυνση της διαδικασίας έκδοσης των
προεδρικών διαταγµάτων που θα ολοκληρώσουν τη διαδικασία
σύστασης των ΠΟΑΥ, καθώς αποτελεί ζήτηµα που αφορά και πε-
ριοχές, όπως η Χαλκιδική. Και γενικότερα, πρόκειται για ένα θέµα
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που αφορά την άσκηση των υδατοκαλλιεργητικών δραστηριοτή-
των στο σύνολό του.

Στο άρθρο 2, ως προς το άρθρο 90 παράγραφος 3 που εισά-
γεται µε το παρόν σχέδιο νόµου, υπάρχει ζήτηµα -το ακούσαµε
και από τους φορείς που εκλήθησαν- µε το ποιος τελικά είναι
αυτός που νοµιµοποιείται να ασκεί κτηνιατρική δραστηριότητα.
Το θέµα για εµάς δεν είναι απλά η προθεσµία των πενήντα ηµε-
ρών. Υπάρχει ουσιαστικό ζήτηµα µε την εποπτεία και τις αρµό-
διες αρχές ελέγχου και αδειοδότησης, µε αποτέλεσµα να
υφίσταται συχνά το φαινόµενο της αντιποίησης του επαγγέλµα-
τος του κτηνιάτρου. Επειδή όµως υφίσταται απειλή για την ευ-
ζωία και τη δηµόσια υγεία, το Υπουργείο πρέπει να επιληφθεί και
να επιβάλει και τις ανάλογες κυρώσεις.

Άρθρο 3. Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας επιχείρησης
εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς.
Υπάρχει ήδη επαρκές θεσµικό πλαίσιο που έθεσε ο ν.4039/2012
επί υπουργίας κ. Σκανδαλίδη. Αυτό που ζητάµε είναι να εφαρµό-
ζονται ήδη ψηφισθέντες νόµοι και αυτό είναι στα χέρια φυσικά
των ελεγκτικών µηχανισµών που διαµορφώνετε εσείς, κύριε
Υπουργέ.

Άρθρο 4. Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας των κτηνο-
τροφικών εγκαταστάσεων. Θεωρούµε ότι είναι σε θετική κατεύ-
θυνση κάθε προσπάθεια ρύθµισης µε νόµο επί του θέµατος των
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. Ωστόσο, χρειάζεται προσοχή
στην επιλογή της τοποθεσίας, ώστε να µην επηρεάζεται αρνητικά
ο περιβάλλων χώρος και επανεξέταση φυσικά των προστίµων για
τους κτηνοτρόφους, ειδικά σε µια τόσο δύσκολη περίοδο που
καταλαβαίνετε πως είναι δυσβάσταχτα. 

Ως προς το άρθρο 6, τη δυνατότητα υπογραφής σύµβασης
του ΕΛΓΑ µε άλλους φορείς του ευρύτερου δηµοσίου συµφέ-
ροντος, δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Το θέµα αφορά τους ερ-
γαζόµενους και νοµίζω ότι οι εκπρόσωποί τους είναι πλέον
αρµόδιοι να µιλούν. Τα εργασιακά θέµατα του οργανισµού κα-
ταλαβαίνουµε ότι είναι αρκετά ευαίσθητα και ίσως η όποια ρύθ-
µιση δεν θα έπρεπε να στοιβάζεται µε άλλες άσχετου
περιεχοµένου διατάξεις.

Άρθρο 7. Χρειάζεται, όπως διαπιστώνουµε, ολοκληρωµένος
χωροταξικός σχεδιασµός και συνεργασία µε το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, διότι η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών σε
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας, όπως την ονοµάζετε στο
σχέδιο νόµου, δεν µπορεί να γίνει µε προχειρότητα και βιασύνη.
Είναι αντικείµενο µελέτης. 

Και µας κάνει εντύπωση ότι η διάταξη που είχε τίτλο «Καταφύ-
για Αδέσποτων Ζώων» στο τελικό κατατεθέν κείµενο έχει τίτλο
«Δαπάνες Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας». Θεωρούµε ότι
η συγκεκριµένη διάταξη δεν έπρεπε να αφαιρεθεί από το κείµενο
του σχεδίου νόµου.

Σε αυτό το σηµείο θα σας πω ότι καταθέσαµε και σχετική τρο-
πολογία µε στόχο τη συµπλήρωση και διάθεση του πλαισίου, που
ήδη έχει θέσει ο ν.4039/2012. Με την προτεινόµενη, λοιπόν, αυτή
τροπολογία που καταθέσαµε δίνεται η δυνατότητα στους δή-
µους να εξασφαλίσουν ευκολότερα τις απαραίτητες εκτάσεις για
την ίδρυση και την λειτουργία καταφυγίων αδέσποτων ζώων συν-
τροφιάς, όπως υποχρεούνται εκ του νόµου, ενώ ρυθµίζεται τε-
λικά το ζήτηµα της ορθής διαχείρισης και µείωσης των
αδέσποτων ζώων. Εδώ άλλωστε υπάρχει και ξεκάθαρη άποψη
από την ΚΕΔΕ.

Άρθρο 9, εµµένουµε στην άποψη µας για τη µείωση του πλα-
φόν του ασφαλίστρου µε ισχύον το ποσό των 70.000 ευρώ.

Άρθρο 12, διατυπώσαµε την άποψη να φαίνεται στη συσκευα-
σία η χώρα αρµέγµατος, είναι άλλωστε µια ρύθµιση σηµαντική
και εν µέρει κατ’ εµάς προχειρογραµµένη που δεν σχολιάστηκε
από τους φορείς και πρέπει να αντιµετωπιστεί µε προσοχή για
να επιτύχει το σκοπό της.

Άρθρο 14, κατά την άποψή µας η ρύθµιση αυτή για το κυνήγι
των αγριόχοιρων βρίσκεται σε θετική κατεύθυνση και θα έπρεπε
να εµπλουτιστεί.

Άρθρο 15, κτηνιατρικά φαρµακευτικά προϊόντα. Υπήρχε µια
σχετική πρόβλεψη και στο ακριβώς προηγούµενο σχέδιο νόµου
και εµείς εκεί είχαµε συστρατευθεί µε τους φορείς που µιλούσαν
για διάθεση µη εγκεκριµένων κτηνιατρικών παρασκευασµάτων

στην αγορά µε νοµότυπο τρόπο, γιατί ακριβώς δεν υπάρχει έλεγ-
χος. Εδώ η απλοποίηση των διαδικασιών είναι σηµαντική, αλλά
δεν πρέπει να χάνουµε και την ουσία. Είναι και αυτό ζήτηµα δη-
µόσιας υγείας, καθώς οι ουσίες που χορηγούνται στα ζώα περ-
νούν σε όλη την τροφική αλυσίδα και τελικά στον άνθρωπο.
Εποµένως, χρειάζεται εντατικοποίηση των ελέγχων και αυστηρό-
τερα πρόστιµα. 

Άρθρο 16 και 17, είναι σηµαντική η πρόβλεψη για τα ιπποειδή
και την επικροτούµε και φυσικά είµαστε αντίθετοι σε κάθε µορφή
εκµετάλλευσης ζώων υπό καθεστώς καταπόνησης ή κακοποί-
ησης τους. 

Επειδή, λοιπόν, το νοµοσχέδιο άπτεται και θεµάτων ζωοφιλίας,
εκµετάλλευσης ζωικού κεφαλαίου, περιβαλλοντικών θεµάτων και
πολλές φορές και δηµόσιας υγείας που σε γενικές γραµµές κι-
νούνται σε σωστή κατεύθυνση θεωρούµε ότι έχουµε χρέος σε
κάποια σηµεία να το στηρίξουµε. Το ίδιο κάναµε και σε κάποια
σηµεία και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο, παρ’ όλο που είχε διεκ-
περαιωτικό χαρακτήρα. Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι η µη κατα-
ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, που δεν έχει σκοπό να λύσει διαδικαστικά
θέµατα, δεν είναι κάτι το οποίο θα γίνεται συνεχώς.

Σας επισηµαίνουµε, όµως, ότι δεν θα συνεχίσουµε να στηρί-
ζουµε νοµοθετικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου σας αν δεν
δούµε το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα νοµοσχέδια µε τις
ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις που χρειάζεται ο πρωτογενής το-
µέας που έχουµε αναφέρει τόσες φορές σε αυτήν την Αίθουσα
εν όψει και σηµαντικών ζητηµάτων που έχει να αντιµετωπίσει
αυτήν τη στιγµή ο πρωτογενής τοµέας, όπως η νέα ΚΑΠ και το
πολυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο. 

Από εσάς, λοιπόν, θέλουµε να δούµε θεσµικές πρωτοβουλίες
για τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που ενισχύουν τη ρευστότητα
του αγρότη, τα προγράµµατα ΕΣΠΑ, τους νέους αγρότες, τα
προγράµµατα για την ευφυή γεωργία, την πράσινη παραγωγή,
το σχεδιασµό για τη σύνδεση του πρωτογενούς τοµέα µε την
αναστροφή των επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής.

Γενικότερα αυτό που θέλουµε να δούµε επιτέλους είναι
όραµα, διάθεση καινοτοµίας για έναν από τους κύριους µοχλούς
ανάπτυξης στον οποίο µπορεί να στηριχτεί το λεγόµενο νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο της χώρας στην οικονοµία µας, τον πρωτο-
γενή τοµέα που µε τα κατάλληλα κίνητρα και µε πραγµατικό
ενδιαφέρον από την Κυβέρνησή σας, αν το θέλετε, µπορεί να
κάνει θαύµατα. 

Σας καλούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να αναλάβετε πλέον
πρωτοβουλίες και να πάρετε ρίσκα φέρνοντας τολµηρά νοµο-
σχέδια που θα προωθήσουν ουσιαστικά τον αγροδιατροφικό
τοµέα και θα κάνουν τον αγρότη πρωταγωνιστή. Ας µην χαθεί
άλλος χρόνος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε και για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν εγγραφεί ως οµιλητές εί-
κοσι εννέα συνάδελφοι. Αργήσαµε πάρα πολύ το πρωί εν όψει
του γεγονότος ότι ήταν και ο χαιρετισµός του Προέδρου, αλλά
κυρίως καθυστέρησε ο κοινοβουλευτικός έλεγχος. Επειδή το
απόγευµα υπάρχει και η εκδήλωση στο Προεδρικό Μέγαρο για
τη γιορτή της αποκατάστασης της δηµοκρατίας µε τη συναίνεση
του Σώµατος προτείνουµε να ορίσουµε τον χρόνο των οµιλητών
στα έξι λεπτά. Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα τηρούνται απαρέγκλιτα,
υπάρχει ένα περιθώριο για τα επτά λεπτά, αλλά να µην υπάρχει
κατάχρηση µετά τα επτά λεπτά.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε για έξι λεπτά µε µια µικρή ανοχή.
Παρακαλείται η κ. Μανωλάκου, ειδική αγορήτρια του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, να έλθει στο Βήµα.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σαράντα έξι χρόνια από την κατάρρευση της στρατιωτικής δι-

κτατορίας, τιµάµε όλους όσους βασανίστηκαν, εξορίστηκαν, φυ-
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λακίστηκαν, διώχθηκαν από τη χούντα, όλους όσους µε κάθε
µέσο συνέβαλαν κατά της δικτατορίας. Είµαστε περήφανοι, γιατί
η καρδιά αυτού του αγώνα ήταν χιλιάδες µέλη του ΚΚΕ και της
ΚΝΕ που ακόµα και οι τόποι εξορίας ήταν τόποι αντίστασης. 

Προχωρώ σ’ ό,τι αφορά τώρα το νοµοσχέδιο. Και αυτό όπως
και όλα τα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης έχουν ταξικό πρόσηµο,
ευνοούν τους µονοπωλιακούς οµίλους και δεν παίρνουν κανένα
µέτρο στοιχειώδους ανακούφισης για αυτοαπασχολούµενους,
φτωχούς αγρότες και κτηνοτρόφους που κυριολεκτικά είναι σε
απόγνωση. 

Συνεπώς, δεν αφορά το παρόν νοµοσχέδιο τη µικροµεσαία
αγροτιά, δηλαδή τους βιοπαλαιστές αγρότες, αλλά όπως λέει και
ο τίτλος «Απλούστευση πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων που αφορούν το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης» ου-
σιαστικά είναι µόνο για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Τους παρέχετε επιπλέον διευκολύνσεις στις διαδικασίες ίδρυ-
σης, λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας καταργώντας ου-
σιαστικά τους όποιους επιτόπιους ελέγχους µε τη σιωπηρή
έγκριση. Είναι γνωστό ότι ο κλάδος των ιχθυοκαλλιεργειών µο-
νοπωλείται από δύο οµίλους που συγκεντρώνουν µαζί και ελέγ-
χουν το 72% της παραγωγής. Εξάλλου και στη δική σας πολιτική,
όπως και του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων κυβερνήσεων διαχρονικά
είναι η εξειδίκευση και η εφαρµογή της κοινής αλιευτικής πολιτι-
κής σε τέσσερις άξονες: τον περιορισµό κυρίως της παράκτιας
αλιείας, την προώθηση και ανάπτυξη του τοµέα των υδατοκαλ-
λιεργειών, την ενίσχυση του µεταποιητικού κλάδου και τον γενι-
κότερο εκσυγχρονισµό του κλάδου µε βάση τη στρατηγική της
ανταγωνιστικότητας. 

Μάλιστα, δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι για τον κορωνοϊό δώ-
σατε τα περισσότερα στον κλάδο υδατοκαλλιεργειών, αλλά συ-
νεχίζετε και µε το παρόν νοµοσχέδιο. Τους κτηνοτρόφους, όµως,
τους έχετε στο «περίµενε». Για τους εφοπλιστές η πρώτη δόση
ήταν δεκαπέντε εκατοµµύρια, η δεύτερη δόση άλλα δεκαπέντε
εκατοµµύρια και βεβαίως δεν περιµένατε και καµµία έγκριση από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Από το πρώτο, λοιπόν, άρθρο ο έλεγχος στις υδατοκαλλιέργειες
είναι αποδυναµωµένος και µπορεί να µη γίνεται και καθόλου επι-
τόπια επιθεώρηση, καθώς η άδεια χορηγείται αυτόµατα σε περί-
πτωση που για οποιοδήποτε λόγο η υπηρεσία δεν µπορεί να
ελέγξει εντός πενήντα ηµερών από την αίτηση. Είναι γνωστές οι
µεγάλες ελλείψεις που υπάρχουν στις υπηρεσίες και προσλήψεις
δεν γίνονται. Έτσι µπορούν αυτές οι µεγάλες µονάδες να λειτουρ-
γούν ρυπαίνοντας ή καταλαµβάνοντας µεγαλύτερες θαλάσσιες
και χερσαίες εκτάσεις από ότι ορίζει η άδειά τους και να µην ενο-
χλούνται, να µην παρεµποδίζονται στην κερδοφορία τους.

Μάλιστα, αν θέλουµε να δούµε και στο διατροφικό τοµέα στη
χώρα µας το ψάρι εξακολουθεί να είναι ένα είδος πολυτελείας
παρά τις εγχώριες παραγωγικές δυνατότητες που είναι πολύ µε-
γάλες, όµως η κατεύθυνση και ο προσανατολισµός τους δεν
είναι µε κριτήριο την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, αλλά την
κερδοφορία που είναι πολύ µεγάλη. 

Την ίδια ώρα η Ελλάδα χαρακτηρίζεται από την πολύ χαµηλό-
τερη κατά κεφαλήν κατανάλωση ψαριών σε σχέση µε το ευρω-
παϊκό µέσο όρο, αλλά αυτές είναι οι καπιταλιστικές σχέσεις
παραγωγής που εγγυώνται το κέρδος των επιχειρηµατικών οµίλων
σε βάρος της διατροφής της πλειοψηφίας των λαϊκών στρωµάτων. 

Και εσάς και τα άλλα κόµµατα δεν σας απασχολούν αυτά,
µόνο η κερδοφορία των οµίλων. Γι’ αυτό λοιπόν στο πρώτο
άρθρο προωθείτε απλούστευση των αδειών και άλλων πρόσθε-
των διευκολύνσεων στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Βέβαια,
δεν είναι µόνο αυτό. Συνοδεύονται από παροχή δηµόσιας περι-
ουσίας και ένταξη σε αναπτυξιακούς νόµους. Απολαµβάνουν
τους περισσότερους κοινοτικούς πόρους, µε πλήθος φοροαπαλ-
λαγών και πολλές άλλες διευκολύνσεις. 

Είστε απλόχεροι στους επιχειρηµατικούς οµίλους, αφού το
δόγµα σας είναι η βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος.
Μάλιστα στο άρθρο 13 παραχωρούνται δηµόσιες εκτάσεις χωρίς
δηµοπρασία, απευθείας, για στρατηγικές επενδύσεις. Παραγω-
γικές εκτάσεις µπορούν να πηγαίνουν για ξενοδοχεία, για γκολφ
και όχι µόνο. 

Την ίδια ώρα οι πλειστηριασµοί της πρώτης κατοικίας προχω-

ράνε µε ταχύτητα. Θεωρείτε ότι η προστασία της πρώτης κατοι-
κίας είναι ζηµία για την οικονοµία, όπως είπε ένας υπουργός της
Κυβέρνησης, προκαλώντας εκατοντάδες χιλιάδες λαϊκά νοικοκυ-
ριά που βλέπουν τη θηλιά των τραπεζών να σφίγγει όλο και πε-
ρισσότερο. Παράλληλα, φρόντισε ο ΣΥΡΙΖΑ να ποινικοποιούνται
οι λαϊκές αντιδράσεις ενάντια στους πλειστηριασµούς. Και βέ-
βαια η σηµερινή Κυβέρνηση –αλίµονο!- το διατηρεί. 

Η ταξική σας πολιτική εκφράζεται και στο παρόν νοµοσχέδιο.
Από τη µια απαλλάσσετε τις µεγάλες γαλακτοβιοµηχανίες και µε-
ταποιητικές µονάδες από το κόστος των αναλωσίµων και τη δα-
πάνη δειγµατοληψίας στα δείγµατα γάλακτος και µιλάµε για
φιαλίδια, χηµικά αντιδραστήρια κ.λπ., και τα µεταφέρετε πού;
Στον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ». Δεν κάνετε όµως το ίδιο για τους κτη-
νοτρόφους, που τους χαρατσώνετε µε ειδικό τέλος. Το ειδικό
τέλος το αφαιρείτε µόνο από τις γαλακτοβιοµηχανίες. 

Όµως, δεν σταµατάτε εκεί. Και στους εργαζόµενους του
«ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ» έρχεστε να νοµοθετήσετε επιστροφή χρηµά-
των που µε αποφάσεις είχαν λάβει και βέβαια η απόφαση του δι-
καστηρίου δεν µιλά για επιστροφή χρηµάτων, αφού τα ποσά
αυτά προέρχονται από ιδίους πόρους του «ΕΛΓΟ», που είναι νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου και έχει το αυτοδιοίκητο. Βέβαια,
εµείς τέτοια αντεργατικά άρθρα δεν τα ψηφίζουµε. Τα πολλαπλά
προβλήµατα των εργαζοµένων δεν σας απασχολούν. 

Καταθέτουµε στα Πρακτικά ανακοίνωσή τους µε τα προβλή-
µατά τους, ουσιαστικά για να µαθευτούν. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια, από τα διάσπαρτα άρθρα του νοµοσχεδίου µε διαφο-
ρετικό αντικείµενο, δεν µπορεί να λείπει ο ΕΛΓΑ. Επεµβαίνετε µε
αποσπασµατικές διορθώσεις που αφορούν τον κανονισµό προ-
σωπικού, αν και έχετε συµφωνήσει µε τον σύλλογο εργαζοµένων
ότι πρέπει να επικαιροποιηθεί συνολικά και όχι αποσπασµατικά,
προκαλώντας έτσι τις ανησυχίες των εργαζοµένων.

Ωστόσο, αυτά τα δύο άρθρα καµµία σχέση δεν έχουν µε τα
οξυµένα προβλήµατα των αγροτών που στις αρχές αυτού του
µήνα είχαν κινητοποιήσεις, γιατί είχαν µεγάλες καταστροφές
µέσα στο κατακαλόκαιρο. Δεκάδες χιλιάδες στρέµµατα καλλιερ-
γειών καταστράφηκαν από το χαλάζι. 

Βέβαια, κύρια αιτήµατα ήταν η άµεση προκαταβολή του υπο-
λοίπου 35%, για τις ζηµιές του 2019, που εκκρεµεί κι ας λέτε ότι
όλα είναι τακτοποιηµένα. Και πρέπει να µπει τέλος στην αργοπο-
ρηµένη, τσεκουρεµένη και σταδιακή αποζηµίωση των πληγέντων,
που σε τελευταία ανάλυση χρήµατα των αγροτών είναι και τα
έχουν προπληρώσει. 

Καταλογίζουν βεβαίως ευθύνες σε όλες τις κυβερνήσεις για
τον αναχρονιστικό κανονισµό του ΕΛΓΑ, που δεν αποζηµιώνεται
το 100% της ζηµιάς και οι καθυστερήσεις φτάνουν και τους δε-
καέξι µήνες. Τα έσοδα του ΕΛΓΑ στηρίζονται αποκλειστικά στις
ασφαλιστικές εισφορές αγροτών και κτηνοτρόφων, µε τις οποίες
καλύπτονται πάγια λειτουργικά έξοδα του ΕΛΓΑ, αφού από το
2011 δεν έχει µπει ούτε ένα ευρώ, µε εξαίρεση τη φετινή χρονιά. 

Και τι κάνει ο ΕΛΓΑ; Ζηµιογόνα αίτια που καλύπτονται από τον
κανονισµό, µε διάφορες προφάσεις, δεν τα δέχεστε. Δεν αποζη-
µιώνονται αφού τα χρήµατα δεν φτάνουν. Τέτοια προβλήµατα
δεν λύνει το παρόν νοµοσχέδιο. Άλλα σχέδια έχετε για τον ΕΛΓΑ
και την ιδιωτικοποίησή του. 

Είναι γεγονός ότι το νοµοσχέδιο δέχθηκε πολλά πυρά φιλο-
ζωικών οργανώσεων, µέχρι που αναγκαστήκατε να αποσύρετε
τη δεύτερη παράγραφο του άρθρου 8. Ζητούν και την απόσυρση
του άρθρου 3. Γιατί όµως τόσες διαµαρτυρίες; Μα, γιατί υπάρ-
χουν προβλήµατα µε τα αδέσποτα. Το πρόβληµα διαιωνίζεται,
διογκώνεται και παραµένει µη αντιµετωπίσιµο. 

Δίνεται λοιπόν η δυνατότητα δηµιουργίας νέων εκτροφών, µε
πολλούς κινδύνους να δηµιουργηθούν ακόµα περισσότερα αδέ-
σποτα, αν και σήµερα η Κυβέρνηση έχει µεταφέρει την ευθύνη
στους δήµους να αντιµετωπίζουν αυτό το τεράστιο πρόβληµα.
Όµως είναι πενιχρές οι υποδοµές και το προσωπικό. Το άρθρο 3
όχι µόνο δεν δίνει λύση, αλλά φοβόµαστε ότι ενισχύει το πρό-
βληµα. 
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Βεβαίως, προβλήµατα υπάρχουν και µε τις ζηµιές, τις κατα-
στροφές στις αγροτικές καλλιέργειες από τα αγριογούρουνα.
Πρόσφατα είχαµε καταγγελίες ότι καλλιέργειες, που βρίσκονται
στο στάδιο ανάπτυξης και συγκοµιδής, καταστράφηκαν από πο-
λυπληθείς οµάδες άγριων χοίρων. 

Το πρόβληµα δεν λύνεται έτσι όπως περιγράφετε στο άρθρο
14. Η αναπαραγωγή τους θα διαιωνίζεται µε κινδύνους και για τη
διάδοση της αφρικανικής πανώλης. Δεν θέλετε να ξοδέψετε ούτε
ένα ευρώ για την αντιµετώπιση ζητηµάτων που απασχολούν πλα-
τιά τους αγρότες. 

Επίσης, σε εκτάσεις δασικού χαρακτήρα επιτρέπεται η δηµι-
ουργία εγκαταστάσεων χειρισµού θηραµάτων. Τέτοιο δεν
υπήρχε ποτέ στην Ελλάδα, υπάρχουν όµως σε άλλες χώρες. Οι
εγκαταστάσεις αυτές ανήκουν ή συνεργάζονται µε µεγάλα κέν-
τρα εστίασης πολυτελείας ή ειδικά κρεοπωλεία που έχουν όνοµα
στην αγορά ότι διαθέτουν εκλεκτά άγρια θηράµατα. Μέσα σε
αυτές λοιπόν τις εγκαταστάσεις αφαιρούνται τα εντόσθια και στη
συνέχεια διατίθενται για πώληση σε αυτά τα εκλεκτά εστιατόρια
πολυτελείας και επώνυµα κρεοπωλεία. 

Το ερώτηµα είναι: Αυτό είναι προστασία της πανίδας µέσα σε
δασικά οικοσυστήµατα ή µια εµπορική διαδικασία; Μας είπατε
ότι θα χρησιµοποιηθούν αποκλειστικά για τους αγριόχοιρους.
Όµως αυτό το «αποκλειστικό» δεν αναφέρεται και πολύ περισ-
σότερο όσα είναι προσβεβληµένα από πανώλη, δεν προστα-
τεύονται µε το να αφαιρέσεις τα εντόσθια. 

Πριν ολοκληρώσω, θα ήθελα να τοποθετηθώ σχετικά µε τους
κοινοτικούς πόρους και την πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής, γιατί
και πολλή κουβέντα γίνεται και έγινε, αλλά και πολλοί µύθοι και
αυταπάτες καλλιεργούνται και πολύς καβγάς µεταξύ Κυβέρνη-
σης και Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Εµείς ένα έχουµε να πούµε. Προµηνύονται νέα βάρη και δεσµά
για τους λαούς της Ευρώπης, αφού η Ευρωπαϊκή Ένωση όχι
µόνο δεν είναι φειδωλή, αλλά είναι εχθρική για τις ανάγκες των
λαών. Αυτό που κρίνεται ακόµα µια φορά δεν είναι το ύψος του
πακέτου, αλλά οι όροι και οι τελικοί αποδέκτες του, δηλαδή ποιοι
θα τα πάρουν. Ο συµβιβασµός που επήλθε δεν µπορεί να κρύψει
τις σφοδρές αντιθέσεις και τους ανταγωνισµούς που µαστίζουν
το εσωτερικό αυτής της αντιδραστικής Ένωσης. 

Σε ό,τι αφορά τις αποφάσεις για το Ταµείο Ανάκαµψης περιέ-
χουν από τη µια νέους όρους και µέτρα σε βάρος των εργαζοµέ-
νων και από την άλλη πακτωλό χρηµάτων προς επιχειρηµατικούς
οµίλους, µέρος των οποίων θα κατευθυνθεί στην παραπέρα προ-
ώθηση της ευελιξίας στην αγορά εργασίας. Τσακώνεστε για το
ύψος του πακέτου για την Ελλάδα, για να κρύψετε όµως µε ποιους
όρους δίνεται, αλλά και ποιος τελικά θα το καρπωθεί. 

Μας λέτε ότι τα επιτελεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν χρει-
άζεται να επιβάλλουν µνηµόνια, όµως το πλαίσιο που βάζουν,
όπως και οι νέοι µηχανισµοί εποπτείας, που όλοι σας έχετε συµ-
φωνήσει, είναι καραµπινάτα µνηµόνια χωρίς ηµεροµηνία λήξης. 

Προπαγανδίζετε ότι είναι το µεγαλύτερο που έχει δοθεί ποτέ.
Να σας πω, όµως, ότι δεν είναι ούτε δωρεάν ούτε δανεικά και
αγύριστα. Είναι νέα «θηλιά στον λαιµό» του λαού, ο οποίος θα
κληθεί να πληρώσει, µε την αύξηση της φορολογίας και µε τη
µείωση των κοινωνικών δαπανών της παιδείας, της υγείας, της
πρόνοιας. Γιατί τσάµπα «γεύµα» δεν υπάρχει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και για να «ταϊστεί» η κερδοφορία του κεφαλαίου, ο λαός
µας έχει πληρώσει πολλά. Μόνο που τώρα, µε τον αγώνα του,
πρέπει να πει πως δεν θα πληρώσει ξανά τα «σπασµένα της κα-
πιταλιστικής κρίσης. 

Τελειώνοντας, το Κοµµουνιστικό Κόµµα καταψηφίζει το νοµο-
σχέδιο. Δεν αφορά την µικροµεσαία αγροτιά. Ταυτόχρονα, απευ-
θυνόµαστε στην πλειοψηφία των βιοπαλαιστών αγροτών ότι
υπάρχουν δύο επιλογές. 

Η µία, ο καπιταλιστικός τρόπος παραγωγής, που οδηγεί στην
καταστροφή των περισσότερων µικροµεσαίων, εξαιτίας του αν-
ταγωνισµού και των µονοπωλιακών οµίλων και της συγκέντρω-
σης σε καπιταλιστικές αγροτικές εκµεταλλεύσεις, ενώ όσοι
επιβιώσουν θα είναι µε πιο δυσµενείς όρους ζωής. 

Η άλλη επιλογή είναι ο σοσιαλιστικός τρόπος παραγωγής, δη-
λαδή το πέρασµα στην κοινωνική ιδιοκτησία, µε επιστηµονικό
κεντρικό σχεδιασµό της παραγωγής και της κατανοµής των κοι-

νωνικών υπηρεσιών, που, βεβαίως, θα συνοδεύονται µε την κοι-
νωνικοποιηµένη βιοµηχανία, το κρατικό εµπόριο, µε υποδοµές
προστασίας από φυσικά φαινόµενα, τιµές αγροτικών προϊόντων
που θα εξυπηρετούν τον λαό και θα ικανοποιούν τους αγρότες
για τα διατροφικά προϊόντα. 

Μιλάµε για την ανωτερότητα µιας µεγάλης κοινωνικά οργανω-
µένης παραγωγής, που θα εξασφαλίζει τους αγρότες και συνο-
λικά τους εργαζόµενους στον κοινωνικοποιηµένο τοµέα, µε
καλύτερες συνθήκες εργασίας, ξεκούρασης, αναψυχής, ελεύθε-
ρου χρόνου και ουσιαστική συµµετοχή στα όργανα εξουσίας. Δη-
λαδή, σε µία ποιοτικά ανώτερη κοινωνία, τη σοσιαλιστική. 

Μια λέξη -και κλείνω- για την υπουργική τροπολογία. Τη θεω-
ρούµε σε θετική κατεύθυνση. Έχετε πάρει υπ’ όψιν τις κινητο-
ποιήσεις των αγροτών στο Καστέλι της Κρήτης. Οι διαµαρτυρίες
τους έπιασαν τόπο. Όµως, γι’ αυτούς που δεν είχαν τίτλο και
ήταν κληρονοµιά από πάππου σε πάππου, βεβαίως, οι απαλλο-
τριώσεις είναι σε εξευτελιστικές τιµές. Για τους αγρότες πάντα
τσιγκουνευόσαστε. Για τους επιχειρηµατίες είσαστε απλόχεροι. 

Βεβαίως, και τα µέτρα για τους αλιείς των γρι-γρι, αλλά χρει-
άζονται και µέτρα υπέρ της παράκτιας αλιείας, που είναι στο στό-
χαστρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Βασίλειος Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι,  στην πρώτη επιτροπή για το σχέδιο νόµου αναφέραµε
ότι πρόκειται ξανά για ένα συνονθύλευµα µε διάφορες διατάξεις,
χωρίς κεντρική ιδέα, για κάτι τόσο σηµαντικό, όπως είναι ο πρω-
τογενής µας τοµέας. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση αδυνατεί να καταλάβει τη σηµασία
του, καθώς επίσης την τεχνολογική του εξέλιξη. Οπότε, δεν µπο-
ρεί να δώσει τις σωστές κατευθύνσεις στους αγρότες, όπως
οφείλει να κάνει. 

Με αυτόν τον τρόπο, πάντως, δεν πρόκειται να επιτευχθεί ποτέ
αυτό που είχε υποσχεθεί προεκλογικά η Νέα Δηµοκρατία στο ει-
κοσασέλιδο πρόγραµµά της, δηλαδή η παραγωγή ΑΕΠ 15 έως
20 δισεκατοµµύρια από τον συγκεκριµένο τοµέα της οικονοµίας
µας. 

Φυσικά, δεν είχε κάνει καµµία αναφορά σχετικά µε το πώς θα
το πετύχαινε. Οπότε, η αποτυχία της ήταν, δυστυχώς, προδιαγε-
γραµµένη, σε πλήρη αντίθεση µε το δικό µας πρόγραµµα, το
πρόγραµµα της Ελληνικής Λύσης, που αναλύει µε λεπτοµέρεια
τις ενέργειες µας, µε στόχο πολύ µεγαλύτερο από τα 20 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Δεν κατανοεί, λοιπόν, πως πρέπει επιτέλους να αλλάξει το οι-
κονοµικό µας µοντέλο και να σταµατήσει η «µονοκαλλιέργεια»
του τουρισµού, ενός επικίνδυνου, δηλαδή, προκυκλικού τοµέα,
που καταρρέει πάντοτε και πρώτος όταν ξεσπούν οι διεθνείς οι-
κονοµικές κρίσεις, οι οποίες στο πλαίσιο του νεοφιλελευθερι-
σµού είναι πολύ πιο συχνές, νοµοτελειακές, ανά δέκα περίπου
χρόνια και εξαιρετικά επικίνδυνες για τις µεσαίες, πολύ περισσό-
τερο για τις χαµηλότερες εισοδηµατικές τάξεις. 

Όσο δεν χρησιµοποιείται ο τουρισµός για τη στήριξη των το-
µέων που πρέπει να αναπτυχθούν, του πρωτογενούς, της µετα-
ποίησης και της βιοµηχανίας, παράλληλα, βέβαια, µε άλλες
ενέργειες, η Ελλάδα θα βαδίζει από το κακό στο χειρότερο. 

Εµείς έχουµε τονίσει, πάντως, µεταξύ άλλων, πως είναι απα-
ραίτητη η αύξηση της κατανάλωσης ελληνικών προϊόντων από
τις τουριστικές µας επιχειρήσεις, µε την παροχή κινήτρων. 

Εκτός αυτού, στο ειδικό πρόγραµµά µας για την αντιµετώπιση
των συνεπειών του COVID-19, το οποίο κοστολογίσαµε στα 11,5
δισεκατοµµύρια ευρώ, όσον αφορά τα δηµοσιονοµικά µέτρα
µόνο που θα έπρεπε να ληφθούν αµέσως, προτείναµε τη στήριξη
του αγροτικού µας τοµέα µε ένα δισεκατοµµύριο ευρώ. Όχι µόνο
µε τα 150 εκατοµµύρια ευρώ που έδωσε η Νέα Δηµοκρατία, όταν
την ίδια στιγµή δροµολογούσε vouchers 200 εκατοµµυρίων ή
τώρα 100 εκατοµµύρια για την εισαγωγή ηλεκτροκίνητων αυτο-
κινήτων από τη Γερµανία, χωρίς καν να υπάρχει δίκτυο φορτι-
στών. 

Στην ίδια επιτροπή αναφέραµε, επίσης, πως δεν είναι δυνατόν
πια να καλύπτουµε τα τεράστια εµπορικά µας ελλείµµατα από
τον τουρισµό, όταν άλλες χώρες, όπως η Ολλανδία, µε εξαγωγές
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αγροτικών προϊόντων πάνω από 100 δισεκατοµµύρια ευρώ ετη-
σίως, οφείλει στον γεωργικό της τοµέα το 50% των µεγάλων πλε-
ονασµάτων της, της τάξης του 10% του ΑΕΠ της, ύψους 900
δισεκατοµµυρίων δολαρίων. 

Πόσω µάλλον, όταν το 2020 δεν θα αυξηθεί µόνο το εµπορικό
µας έλλειµµα από την πτώση των εξαγωγών, αλλά επιπλέον το
έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών µας, λόγω της
κατάρρευσης των τουριστικών µας εσόδων και, φυσικά, του εµ-
πορικού ελλείµµατος. 

Ως συνήθως, λοιπόν, τρέχουµε πίσω από τα γεγονότα, αντί να
τα προβλέπουµε και να τα προλαβαίνουµε πριν εµφανιστούν. 

Δεν µπορεί κανείς, βέβαια, να περιµένει πολλά από ένα Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης που ο Υφυπουργός του δεν γνώριζε
την διαφορά της γεωργικής παραγωγής από το γεωργικό εισό-
δηµα, όπως τεκµηριώθηκε στην προηγούµενη Ολοµέλεια. Ούτε
όταν δεν έχει ακόµη καταλάβει πως ειδικά ο πρωτογενής τοµέας
απαιτεί κεντρική κατεύθυνση και µεθόδους, όπως αυτές που χρη-
σιµοποιούν η Ολλανδία, το Ισραήλ ή η Ισπανία. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τα δύο βασικά µέρη του σχεδίου νόµου,
τα οποία είναι τα εξής. Πρώτον, η απλούστευση δραστηριοτή-
των, όσον αφορά τις ιχθυοκαλλιέργειες, τις κτηνοτροφικές µο-
νάδες, καθώς επίσης τα ζώα συντροφιάς. Δεύτερον, µια µεγάλη
ποικιλία άρθρων για ζωοκλοπές, για αγριογούρουνα, για αδέ-
σποτα σκυλιά, για κατοικίδια και για εισφορές στο γάλα έως την
απαγόρευση της χρήσης ζώων για θεάµατα και άλλα αποκρου-
στικά, που πραγµατικά δεν γνωρίζαµε πως συµβαίνουν στην πα-
τρίδα µας, καθώς επίσης τελικές διατάξεις. 

Τέλος, αναφέραµε, για παράδειγµα, πως το πρόβληµα των ιχ-
θυοκαλλιεργειών δεν είναι η διευκόλυνση της δηµιουργίας τους,
αλλά η Τουρκία, η οποία ψαρεύει στα δικά µας θαλάσσια ύδατα,
παράγει µε χαµηλότερο κόστος, συχνά χωρίς τις προδιαγραφές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που φυσικά κοστίζουν, και εξάγει αδα-
σµολόγητα ακόµη και στην Ελλάδα. 

Η απόδειξη που καταθέσαµε στα Πρακτικά στην επιτροπή είναι
ότι εξάγουµε εκατό δεκαοχτώ χιλιάδες τόνους ψάρια σήµερα,
ενώ η Τουρκία εκατό πενήντα τέσσερις χιλιάδες, όταν µόλις το
2010, πριν δέκα χρόνια, εξάγαµε εµείς εκατό τριάντα επτά χιλιά-
δες τόνους και η Τουρκία µόνο εξήντα οκτώ χιλιάδες, τα µισά. 

Σε ποσά οι εξαγωγές ψαριών της Τουρκίας έχουν ξεπεράσει
το 1 δισεκατοµµύριο δολάρια, εκ των οποίων το 60% στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, συµπεριλαµβανοµένης, φυσικά, της Ελλάδας,
ενώ δεν αποκλείεται σήµερα ελληνικά εστιατόρια να σερβίρουν,
τόσο εδώ όσο και στο εξωτερικό, τουρκική τσιπούρα. 

Μία επόµενη απόδειξη είναι το γεγονός ότι στο Χρηµατιστήριο
το 2008 υπήρχαν οκτώ µεγάλες εταιρείες ιχθυοκαλλιεργειών µε
κεφαλαιοποίηση 353 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ σχεδίαζαν τότε να
εισέλθουν ακόµη έξι. Σήµερα µόνο οι τρεις µεγαλύτερες έχουν
κόκκινα δάνεια στις τράπεζες περί τα 600 εκατοµµύρια ευρώ,
κάτι που σηµαίνει πως εάν διευκολυνθεί η ίδρυση περισσοτέρων,
όπως λέει το νοµοσχέδιο, χωρίς να λυθούν τα προβλήµατα, απλά
θα υπάρξουν ακόµη περισσότερες προβληµατικές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Σχετικά ανάλογες καταστάσεις βιώνει και η κτηνοτροφία µας,
όπου θα έπρεπε να επιβαρύνεται τουλάχιστον µε χαµηλότερο
ΦΠΑ, όπως έχουµε προτείνει, ειδικά όσον αφορά τις παραµεθό-
ριες περιοχές. Μία από τις λύσεις πάντως που θα έπρεπε να υιο-
θετηθούν αµέσως είναι το να καταστεί υποχρεωτική η αναγραφή
της χώρας προέλευσης των προϊόντων µας, κάτι που αφορά
τόσο την εσωτερική µας αγορά και αυτούς που θέλουν να αγο-
ράζουν ελληνικά προϊόντα στηρίζοντας την πατρίδα τους, όσο
και το εξωτερικό. 

Οφείλουµε δε να αναφέρουµε εδώ πως η πώληση της ισλαν-
δικής «φέτας» σταµάτησε µετά από ενέργειες δικές µας στην Ευ-
ρωβουλή µέσω του ενός µόνο Ευρωβουλευτή που έχουµε.
Εποµένως, µπορούµε να κάνουµε πάρα πολλά πράγµατα εάν
απλά το σχεδιάσουµε και το θελήσουµε. 

Στη δεύτερη επιτροπή αναφερθήκαµε στο συνονθύλευµα των
επιµέρους άρθρων του εντελώς άχρωµου, βαρετού νοµοσχε-
δίου, όπως και στην τρίτη, σηµειώνοντας πως δεν χρειάζεται να
ανακαλύψουµε τον τροχό από την αρχή, αφού υπάρχουν επιτυ-

χηµένες χώρες µε αντίστοιχα επιτυχηµένα συστήµατα τις οποίες
πρέπει απλά να αντιγράψουµε. Δεν ισχυριζόµαστε, βέβαια ,πως
δεν απαιτείται ένα σωστό νοµικό πλαίσιο για την επίλυση των
προβληµάτων που προκαλεί το υφιστάµενο, αλλά ότι πρόκειται
µόνο για αυτονόητες παράπλευρες ενέργειες. 

Ειδικά στο άρθρο 7, που αφορά την αξιοποίηση του αγροτικού
κεφαλαίου, τονίσαµε πως είναι απαράδεκτη η τοποθέτηση φω-
τοβολταϊκών σε αγροτική γη, αφού στην Ελλάδα υπάρχουν τε-
ράστιες άλλες αναξιοποίητες περιοχές. Πόσω µάλλον, όταν από
πολλά χρόνια τώρα η Γερµανία δεν επιδοτεί στη χώρα της φω-
τοβολταϊκά σε καλλιεργήσιµες ή σε εν δυνάµει καλλιεργήσιµες
εκτάσεις. 

Στο άρθρο 13 είπαµε πως είναι θετικό το ότι απαλλάσσονται
από τις διαδικασίες άδειας µονάδες που λειτουργούν από εικο-
σαετίας, αλλά πρέπει να υπάρξει µία ευελιξία και για άλλες µο-
νάδες, ειδικά για µικρές και σε ευαίσθητες παραµεθόριες
περιοχές. 

Στο άρθρο 16 αναφέραµε πως οφείλει να διευκολυνθεί η δια-
δικασία εγκατάστασης φωτοβολταϊκών πάνελ στις στέγες των
σταβλικών εγκαταστάσεων για τις ανάγκες της µονάδας, µε επι-
δότηση φυσικά για την εγκατάσταση τους. Επιπλέον, αναφερθή-
καµε στο ότι πρέπει να επιδοτηθεί και η παραγωγή βιοενέργειας
αφού η χώρα µας έχει πολύ µικρή παραγωγή. Κάτι τέτοιο θα µεί-
ωνε σηµαντικά το κόστος του παραγωγού, πολύ περισσότερο
εάν συνδυαζόταν µε ηλεκτροκίνητα µεταφορικά µέσα, όπως τα
ηλεκτρικά τρακτέρ. Σε ανάλογη συζήτηση συνάδελφος δεν τα
ήξερε σχεδόν καθόλου. 

Η υιοθέτηση νέων τεχνολογιών, άλλωστε, είναι πλέον απαραί-
τητη στον πρωτογενή τοµέα, πόσω µάλλον όταν για παράδειγµα
έχουν αρχίσει ήδη να χρησιµοποιούνται ροµπότ ακόµη και για
την βοσκή κοπαδιών. Χρησιµοποιούνται, επίσης, ροµπότ για τον
καθαρισµό των στάβλων και για τη συγκοµιδή, drones για ψεκα-
σµό, έξυπνη υδροδότηση για κάθετες φάρµες υδροπονικής και
πολλά άλλα.  Είµαστε δε σίγουροι πως στο µέλλον ο γεωργός
θα είναι ο διπλωµατούχος επιστήµονας, ενώ ο υπάλληλος γρα-
φείου ένας χαµηλόµισθος διεκπεραίωσης. 

Όσον αφορά τώρα το άρθρο 18, είπαµε πως η παράταση δί-
νεται µε στόχο την προσέλκυση αλλοδαπών εργατών, ενώ θα
έπρεπε να παρέχονται κίνητρα σε Έλληνες έτσι ώστε να στρα-
φούν στη γεωργία. Εγώ πάντως εάν ήµουν στο ξεκίνηµα της
επαγγελµατικής µου ζωής, θα διάλεγα τον αγροτικό τοµέα,
χωρίς καµµία διάθεση υπερβολής, φυσικά στην καινούργια του
µορφή, την τεχνολογική. 

Κλείνοντας, έχουµε γράψει τόσα πολλά άρθρα για τον τεράστιο
πρωτογενή πλούτο της Ελλάδας, εκτός από το πολυσέλιδο ανα-
λυτικό πρόγραµµά µας, το πρόγραµµα της Ελληνικής Λύσης, που
ήταν φυσικό να µας απογοητεύσει ακόµη µια φορά το Υπουργείο
µε τα αρτηριοσκληρωτικά και άχρωµα νοµοσχέδιά του, που δεν
έχουν κανένα όραµα για το µέλλον και δεν προσφέρουν σχεδόν
απολύτως τίποτα. Όλα αυτά, χωρίς καµµία διάθεση στείρας αντι-
πολιτευτικής κριτικής, αφού ο λόγος της εισόδου µας στη Βουλή
δεν ήταν άλλος από το να προσφέρουµε όσα περισσότερα µπο-
ρούµε στην Ελλάδα, βοηθώντας όποια κυβέρνηση καλείται να
εφαρµόσει µία αποτελεσµατική πολιτική προς όφελος των Ελλή-
νων και όχι να θεσπίσει νόµους για την εξυπηρέτηση των ψηφο-
φόρων της ή απλά για να δικαιολογεί την ύπαρξή της. 

Μεταξύ άλλων, έχουµε τονίσει πως το πληρέστερο στην Ελ-
λάδα παράδειγµα προς µίµηση είναι το Ισραήλ, το οποίο πριν το
1960 δεν παρήγαγε απολύτως τίποτα, ενώ η έλλειψη νερού κα-
θιστούσε απίθανη τη χρήση του για τις καλλιέργειες, που ήταν
φυσικά ελάχιστες λόγω της εδαφικής του δοµής. 

Λίγες δεκαετίες, όµως, αργότερα κατάφερε να παράγει στην
άµµο µε τη βοήθεια σύγχρονων θερµοκηπίων, καθώς επίσης των
δικτύων σκίασης – από αυτά δεν έχουµε παρά ελάχιστα στην Ελ-
λάδα- τα οποία εµποδίζουν τα παθογόνα έντοµα, ενώ επιτρέπουν
µόνο ένα µέρος της ηλιακής ακτινοβολίας να εισέλθει. Έχει δε
λύσει το πρόβληµα του νερού από τη θάλασσα µέσω των µονά-
δων αφαλάτωσης, ενώ παράγει πλέον τα πάντα. 

Το Ισραήλ, λοιπόν, έχοντας µετατρέψει τα προβλήµατά του σε
ευκαιρίες, ενώ εµείς οι Έλληνες τις ευκαιρίες σε προβλήµατα,
κατόρθωσε να κατακτήσει µια κορυφαία θέση στην τεχνολογία
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διαχείρισης υδάτινων πόρων και αφαλάτωσης. Αντίθετα, εµείς θέ-
λουµε να ξεπουλήσουµε ακόµη και τα νερά µας τα οποία αποκα-
λούνται διεθνώς «µπλε» ενέργεια, προφανώς όχι τυχαία. Φυσικά
δε, υπάρχει κεντρικός σχεδιασµός εκ µέρους της κυβέρνησης του
Ισραήλ, η οποία εγγυάται ελάχιστες τιµές ανά προϊόν στους αγρό-
τες, ενώ τους επιτρέπει να κερδίζουν µόνοι τους τα όποια ποσά
υπερβαίνουν τις ελάχιστες τιµές, παρέχοντάς τους σωστά κίνητρα
για επενδύσεις και ανάπτυξη. 

Κατάφερε, επιπλέον, να εξελιχθεί σε µία ανερχόµενη δύναµη
στην παραγωγή εξειδικευµένων λιπασµάτων, ωφέλιµων εντόµων
για την βιολογική γεωργία, σύγχρονων θερµοκηπίων, διχτυοκη-
πίων, τεχνολογίας ελέγχου περιβάλλοντος κ.λπ., ενώ η Ελλάδα
δεν κάνει απολύτως τίποτα, παράγοντας µόνο νοµοσχέδια. 

Έχει, εποµένως, κατανοήσει το Ισραήλ πως το µέλλον βρίσκε-
ται στην παραγωγή προϊόντων εντάσεως και τεχνολογίας και όχι
µόνο στη βασική πρωτογενή παραγωγή, ενώ οι αγρότες του είναι
κατά κάποιον τρόπο επιστήµονες οι οποίοι δεν έχουν καµµία
σχέση µε τους παραδοσιακούς στην Ελλάδα. 

Στο πλαίσιο αυτά, οι Έλληνες αγρότες, ένα µέρος των οποίων
στηρίζεται από τις επιδοτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης -τα 20
δισεκατοµµύρια που λέει τώρα ότι πήρε η Κυβέρνηση, ένα µέρος
από τα 72 δισεκατοµµύρια δηλαδή, τα οποία είναι ουσιαστικά η
ΚΑΠ η οποία ανανεώνεται ανά επτά χρόνια- έτσι ώστε να συνεχί-
σουν να απασχολούνται στον δύσκολο αυτό κλάδο, θα µπορού-
σαν να πετύχουν θαύµατα εάν εκσυγχρονίζονταν. Δυστυχώς,
αυτό είναι κάτι που δεν έχει καταλάβει καµµία ελληνική κυβέρ-
νηση, ούτε η σηµερινή.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βιλιάρδο. 

Τον λόγο έχει η κ. Μπακαδήµα, ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25,
µε την οποία ολοκληρώνεται ο κύκλος των εισηγητών και ειδικών
αγορητών και θα ακολουθήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος. 

Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που εισάγει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει ως θέµα
την απλούστευση του πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων αρµοδιότητας του, το οποίο στοχεύει -τουλάχιστον
όπως αναφέρει η αιτιολογική έκθεση- στην απλούστευση των
διαδικασιών ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέρ-
γειας, κτηνιατρείων, κτηνιατρικών κλινικών, εκτροφείων ζώων
συντροφιάς, κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων και πολλά άλλα.

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει 21 άρθρα και ήρθε στη Βουλή
προς συζήτηση και ψήφιση µόλις µία µέρα αφότου ολοκληρώ-
θηκε η διαδικασία της δηµόσιας διαβούλευσης, µία δηµόσια δια-
βούλευση που κράτησε δύο εβδοµάδες και συγκέντρωσε πάνω
από πεντακόσια σχόλια. 

Πρόκειται σίγουρα για ένα µικρό νοµοσχέδιο, µε δεδοµένο τα
προηγούµενα νοµοσχέδια στα οποία µας έχει συνηθίσει η Κυ-
βέρνηση, που είναι εκτενέστατα και συνήθως είναι πολυνοµοσχέ-
δια σκούπα. 

Παρ’ όλα αυτά, το γεγονός ακριβώς ότι κατατέθηκε µία µέρα
µετά τη δηµόσια διαβούλευση, µας κάνει να απορούµε κατά
πόσο θεωρεί η Κυβέρνηση σοβαρό το στάδιο της δηµόσιας δια-
βούλευσης. Διότι, όπως όλοι µπορούµε να καταλάβουµε, είναι
αρκετά δύσκολο να µπορεί να επεξεργαστεί κάποιος -όσο γρή-
γορος κι αν είναι στο να διαπερνά σχόλια- πεντακόσια πενήντα
πέντε σχόλια και να κρίνει ποια πρέπει να ενσωµατωθούν και ποια
όχι και να ενσωµατώσει εκείνα που είναι θετικά.

Προχωρώντας, λοιπόν, θα περάσω σύντοµα στο πρώτο κεφά-
λαιο του νοµοθετήµατος, το οποίο είναι αφιερωµένο στις απλου-
στεύσεις που προανέφερα.

Να θυµίσουµε ότι η απλούστευση διαδικασιών για την επιτά-
χυνση των αδειοδοτήσεων οικονοµικών δραστηριοτήτων, υπήρξε
µία από τις βασικότερες αφηγήσεις τόσο της Κυβέρνησης, όσο
και των µνηµονιακών κυβερνήσεων και των µνηµονιακών πολιτι-
κών της τελευταίας δεκαετίας. 

Παρ’ όλα αυτά, αντίθετα µε ό,τι θα περίµενε κανείς, δεν κινείται
στη λογική της πάταξης της παράλογης γραφειοκρατίας και δεν
διέπεται από µια προσπάθεια δηµιουργίας ασφάλειας δικαίου στις
οικονοµικές δραστηριότητες. Αντίθετα, θεωρούµε πως στόχος του
είναι, τελικά, η απορρύθµιση του πλαισίου προστασίας του περι-
βάλλοντος, της ποιότητας ζωής και του χωροταξικού σχεδιασµού
προς όφελος των απαιτήσεων των επενδυτών. 

Δεν είναι τυχαίο πως πάντα η απλοποίηση διαδικασιών αφορά
και έχει σαν στόχο την επίσπευση τους, ουσιαστικά προδικάζον-
τας ότι τα πάντα επιτρέπονται και τελικά οι άδειες σε µία οργα-
νωµένη πολιτεία είναι απλές διαπιστωτικές πράξεις.

Επίσης, δεν βλέπουµε να γίνεται τίποτα στον τοµέα των χρή-
σεων γης και των διαχειριστικών σχεδίων, δηλαδή στο επίπεδο
του σχεδιασµού, που, φυσικά, είναι ο µόνος που µπορεί να εξα-
σφαλίσει την ασφάλεια δικαίου στους ιδιώτες και να οδηγήσει
στην πραγµατική επίσπευση των διαδικασιών, καθώς θα µπο-
ρούµε να γνωρίζουµε πού είναι δυνατόν να ασκηθεί µια δραστη-
ριότητα ή όχι, οπότε θα µπορεί, τελικά, και η άδεια να βγαίνει πιο
γρήγορα. 

Η έλλειψη χωροταξικού σχεδιασµού σε συνδυασµό µε την έλ-
λειψη ελεγκτικών µηχανισµών, µετατρέπει την όλη διαδικασία
απλοποίησης σε διαδικασία νοµιµοποίησης της όποιας αυθαίρε-
της ή επιζήµιας δραστηριότητας προς όφελος ορισµένων ιδιω-
τών εις βάρος, τελικά, ολόκληρης της κοινωνίας. 

Αν δούµε τα άρθρα του πρώτου κεφαλαίου, αυτά αφορούν
δραστηριότητες οι οποίες λειτουργούν σε καθεστώτα που δεν
είναι συµβατά µε το ευρωπαϊκό πλαίσιο σχετικά µε την ποιότητα
του περιβάλλοντος και την ευζωία των ζώων -λόγου χάριν οδη-
γίες για πτηνά και χοίρους- που έχουν κατηγορηθεί για την ποι-
ότητα λειτουργίας τους -για παράδειγµα η φορµόλη και οι
υδατοκαλλιέργειες- σε βάρος της υγείας των καταναλωτών,
αλλά και των συνθηκών διαβίωσης των ζώων εκτροφής. 

Επίσης, οι ειδικές προτάσεις για αλλαγή του χωροταξικού για
τις ιχθυοκαλλιέργειες ώστε να υπολογίζεται η φέρουσα ικανό-
τητα ανά θάλασσα και όχι ανά περιφερειακή ενότητα, µπορεί, τε-
λικά, να οδηγήσουν σε υπερφορτωµένες θαλάσσιες ενότητες
που χωρίζονται διοικητικά. Για παράδειγµα, µπορούµε στο Σα-
ρωνικό να δούµε ιχθυοκαλλιέργειες του Νοµού Αττικής σε Πόρο,
Μέθανα, Σαλαµίνα και δίπλα να χωροθετούνται υδατοκαλλιέρ-
γειες της Κορινθίας και της Αργολίδας. Έτσι, το µόνο σίγουρο
είναι ότι θα καταλήξουµε σε υπερκορεσµένες θάλασσες.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι κοµµάτι της περιφέρειας
µου, η Σαλαµίνα, όπου οι ιχθυοκαλλιέργειες είναι τόσες πολλές
µε αποτέλεσµα να έχει υπερκορεστεί το νησί. Ευτυχώς που έχει
απαγορευθεί η οστρακοκαλλιέργεια στην περιοχή. Παρ’ όλα
αυτά, είναι τόσο επιβαρυµένο το οικοσύστηµα από την ιχθυοκαλ-
λιέργεια, που για να µπορέσει να ανακάµψει, θα πρέπει ειλικρινά
να απαγορευθεί κάθε είδους ιχθυκαλλιέργεια στο σηµείο.

Επικαλείται τώρα το Υπουργείο, µε το δεύτερο άρθρο, πως
προσπαθεί να απλουστεύσει τις διαδικασίες για την έγκριση λει-
τουργίας κτηνιατρείων και κτηνιατρικών κλινικών. Όµως, κύριοι
συνάδελφοι, ας είµαστε ειλικρινείς. Κατά την περίοδο της παν-
δηµίας δεν είδαµε κανένα ουσιαστικό µέτρο στήριξης των κτη-
νιάτρων, κανένα έκτακτο βοήθηµα, καµµία µείωση ενοικίου,
καµµία αναστολή πληρωµής ΦΠΑ και ασφαλιστικών εισφορών,
καµµία αναγνώριση πως ήταν κι αυτός ένας κλάδος, που χτυπή-
θηκε από την πανδηµία και που ακόµη και τώρα, µετά την πε-
ρίοδο επαναλειτουργίας τόσο των κτηνιατρείων όσο και των
κτηνιατρικών κλινικών, αµφότεροι βλέπουν το τζίρο τους κάθε
µέρα να µειώνεται και αντιµετωπίζουν και εκείνοι τα οικονοµικά
απότοκα της πανδηµίας.

Με το άρθρο 2 διατηρείται η δυνατότητα κάποιος ιδιώτης να
ανοίξει κτηνιατρείο ή κτηνιατρική κλινική χωρίς να είναι ο ίδιος
γιατρός, µόνο και µόνο ορίζοντας έναν επιστηµονικό υπεύθυνο.
Ανοίγει, έτσι, ο δρόµος για τη δηµιουργία κλινικών και κτηνια-
τρείων από ιδιώτες και επενδυτές και όχι αποκλειστικά από ια-
τρούς. 

Αντί να λαµβάνονται, λοιπόν, πρωτοβουλίες στήριξης των ια-
τρών και καταπολέµησης των φαινοµένων αντιποίησης που
έχουµε δει τα τελευταία χρόνια, βλέπουµε απλώς να ανοίγει το
επάγγελµα.
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Όσον αφορά στο άρθρο 3 οφείλουµε να σηµειώσουµε πως θε-
ωρούµε ότι είναι εξαιρετικά πρόχειρο. Θα οδηγήσει σε πλήρη
ασυδοσία των εκτροφέων, µε αποτέλεσµα την αύξηση των αδέ-
σποτων. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι λίγο ροµαντική και δεν είναι
απόλυτα πολιτική η σκέψη αυτή. Η αλήθεια είναι ότι εµείς σε
αυτό το θέµα προτιµούµε να είµαστε ροµαντικοί. 

Παρ’ όλα αυτά, θεωρούµε ότι αν δεν αυστηροποιηθούν οι προ-
ϋποθέσεις, δεν δοθούν κίνητρα υιοθέτησης αδέσποτων ζώων,
δεν αυξηθούν τα πρόστιµα και δεν διαφυλάξουµε ότι θα εφαρ-
µόζεται ο νόµος, δυστυχώς θα έχουµε τη διαιώνιση ενός φαινο-
µένου και ενός προβλήµατος που δεν µας τιµά σαν χώρα, δεν
µας τιµά σαν ευρωπαϊκή χώρα του 21ου αιώνα. 

Ας περάσουµε τώρα στο δεύτερο κεφάλαιο. Το συγκεκριµένο
αγγίζει µία σειρά άλλων θεµάτων του Υπουργείου, όπως οι ποι-
νές για ζωοκλοπή, ρυθµίσεις εποπτευόµενων φορέων και επιδο-
τήσεων ΕΛΓΟ και ΕΛΓΑ στην κατεύθυνση του περιορισµού των
επιδοτήσεων και τις εποικιστικές γαίες. Εδώ έχουµε τη συνέχιση
διευκόλυνσης του αποχαρακτηρισµού τους από δασικές, που
έχει ήδη ξεκινήσει µε τον αντι-περιβαλλοντικό -όπως εµείς θεω-
ρούµε ότι είναι- νόµο του κ. Χατζηδάκη που ψηφίστηκε πριν από
λίγους µήνες, τα εκτροφεία θηραµάτων και το κυνήγι αγριόχοι-
ρου µε χαριστικές ρυθµίσεις προς τους κυνηγούς για την αντι-
µετώπιση ενός προβλήµατος, που εκείνοι δηµιούργησαν µε την
αλόγιστη εισαγωγή θηραµάτων. 

Επίσης, στο άρθρο 7 θεωρούµε ότι είναι εξαιρετικά λανθα-
σµένη η πολιτική αξιοποίηση αγροτικών εκτάσεων υψηλής παρα-
γωγικότητας για φωτοβολταϊκά και θα έπρεπε να απαγορευθεί.
Ακόµη, θα έπρεπε να οριστούν και να καθοριστούν µε ακρίβεια
ποιες εκτάσεις χαρακτηρίζονται ως τέτοιες. 

Επιπλέον, προβλέπει την αλλαγή χρήσης γης σε κτήρια εντός
εκτάσεων υψηλής παραγωγικότητας και για δραστηριότητες µε-
ταποίησης, κάτι που ενδεχοµένως θα λειτουργήσει µακροπρό-
θεσµα ως κερκόπορτα για την επέκταση της αυθαίρετης
δόµησης. Θεωρούµε απαραίτητη τη διασφάλιση της µη διευκό-
λυνσης δηµιουργίας νέων αυθαιρέτων σε χωράφια γης υψηλής
παραγωγικότητας.

Το άρθρο 14 αφορά τη θήρα αγριόχοιρων και τις εγκαταστά-
σεις χειρισµού θηραµάτων. Σίγουρα δεν µπορούµε να µην ανα-
γνωρίσουµε πως υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα µε την αύξηση
του πληθυσµού των αγριόχοιρων µε βασικότερο την αφρικανική
πανώλη, τον υπαρκτό κίνδυνο να εξαφανιστούν τα καθαρόαιµα
και τις ζηµιές που προκαλούνται σε καλλιέργειες από τον µεγάλο
πληθυσµό. Όλοι, εξάλλου, είδαµε πριν λίγες µέρες τις τελευταίες
εικόνες από τη Μακρακώµη, όπου αγριόχοιροι είχαν µπει ακόµη
και στις αυλές των σπιτιών αναζητώντας τροφή. 

Παρ’ όλα αυτά, δεν µπορούµε να συναινέσουµε και να δε-
χτούµε τη θήρευσή τους ούτε κατά την επόµενη περίοδο, ούτε
κατά παρέκκλιση αυτής, όπως προβλέπεται µε το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο, ειδικά µε τον απάνθρωπο τρόπο που γίνεται σή-
µερα. Εξάλλου, να σηµειώσουµε πως είναι πάγια θέση του
ΜέΡΑ25, ότι θα πρέπει να αποτρέπεται η θανάτωση ζωντανών
πλασµάτων για λόγους ψυχαγωγίας. Θα πρέπει να µάθουµε να
συνυπάρχουµε µε τη φύση, να επισκεπτόµαστε τη φύση, τα
δάση, τους δρυµούς της χώρας µας για να παρατηρούµε και να
φωτογραφίζουµε τα ζώα και όχι για να τα πυροβολούµε.

Σίγουρα, όπως προείπα, το πρόβληµα του υπερπληθυσµού
των αγριόχοιρων είναι ένα υπαρκτό πρόβληµα. Δεν µπορούµε να
κλείσουµε τα µάτια. Θέλουµε να αποκλειστεί η λύση της θήρευ-
σης και, ταυτόχρονα, να συγκροτηθεί µία επιτροπή εµπειρογνω-
µόνων για να µελετηθεί το θέµα και να δούµε ποιες λύσεις θα
µπορούσαν να βρεθούν. Επίσης, να διασφαλιστεί η µη διασπορά
της πανώλης από την παράνοµη θήρευση εξαιτίας, για παρά-
δειγµα, της µεταφοράς θηραµάτων από κυνηγούς χωρίς την τή-
ρηση κανενός υγειονοµικού πρωτοκόλλου, να διασφαλιστεί ότι
οι εγκαταστάσεις εκτροφείων θηραµάτων δεν επιδεινώνουν το
πρόβληµα, απελευθερώνοντας αδιακρίτως άρρωστα άτοµα,
αφού αυτές οι εγκαταστάσεις δηµιουργήσαν το πρόβληµα εξαρ-
χής. 

Κλείνοντας µε το άρθρο 17, συµφωνούµε πλήρως µε την απα-
γόρευση χρησιµοποίησης κάθε ζώου σε κάθε είδους θεάµατα

και άλλες συναφείς δραστηριότητες. Επιπλέον βρίσκουµε απα-
ραίτητο να διασφαλιστεί αφ’ ενός η µη κακοποίηση των ζώων
λόγω λαϊκών παραδόσεων και αφ’ ετέρου ότι θα πρέπει να επι-
κεντρωθούµε και να αναλάβουµε πρωτοβουλίες ώστε η παρατή-
ρηση των άγριων ζώων να γίνεται µέσω ντοκιµαντέρ ή άλλων
οπτικοακουστικών µέσων και όχι σε ζωολογικούς κήπους ώστε
τα παιδιά να καταλάβουν ότι τα ζώα ανήκουν στο περιβάλλον
τους και όχι σε ένα κλουβί.

Κλείνοντας, µε αφορµή το συγκεκριµένο άρθρο που θεωρούµε
πώς µπορεί, πράγµατι, να αποτελέσει βάση για την επιβολή τέ-
λους σε όλες τις πρακτικές δηµόσιας έκθεσης και ταλαιπωρίας
των ζώων, καταθέσαµε µια σύντοµη προσθήκη - τροπολογία, που
ουσιαστικά έρχεται για να σταµατήσει την προσβλητική πρακτική
περί χρησιµοποίησης ζώων. Για παράδειγµα, έχουµε δει σε
πολλά πανηγύρια να περιφέρουν ταύρους και άλλα ζώα. Βλέ-
πουµε άλλες φορές σε φάτνες τα Χριστούγεννα να υπάρχουν
µέσα ζωντανά προβατάκια και άλλα ζώα, χρησιµοποιώντας τα εν
είδει εορταστικού ντεκόρ. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ζητήσω να κάνετε δεκτή την
τροπολογία, γιατί ουσιαστικά δεν είναι κάτι καινούργιο, έρχεται
απλώς να προσθέσει µια παράµετρο µικρή, αλλά σηµαντική στο
προτεινόµενο άρθρο του δικού σας νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Μπακαδήµα, µε την οποία ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµι-
λιών των εισηγητών και των ειδικών αγορητών. Τώρα θα δώ-
σουµε τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης, κ. Βελόπουλο. 

Κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω πως ο Πρόεδρος της Βουλής ξέχασε τι γίνεται σή-

µερα µερικά χιλιόµετρα µακριά από εδώ, αλλά µε θλίβει το γε-
γονός γιατί είναι και γνώστης της ιστορίας και ξέρει πολύ καλά
την ελληνική γλώσσα. Σε λίγη ώρα –και θα το κάνω εγώ, γιατί κα-
νείς δεν το σκέφτηκε- στην Αγία Σοφία αλλάζει η λειτουργία και
γίνεται τζαµί. Όλοι αυτοί που αγωνίζονται για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα –και αναφέροµαι στην Αριστερά, ψευτοαριστερά- όλων
των µειονοτήτων, όλων των θρησκειών δεν βρήκαν µία κουβέντα
να πουν σήµερα. Είναι λίγο προσβλητικό για τη δική µου νοηµο-
σύνη. 

Ας πούµε και δύο πράγµατα για την Αγία Σοφία, δεν κάνει
κακό, δεν είναι κακό. Θα προτιµούσα να κάναµε και ενός λεπτού
σιγή, εάν κάποιοι το ήθελαν, όµως δεν το σκέφτηκε ο Πρόεδρος
της Βουλής. 

Τελικά τι σηµαίνει Αγία Σοφία; Δεν θα σας πω για το πνευµα-
τικό της υπόβαθρο. Είναι το µεγαλύτερο αριστούργηµα της Βυ-
ζαντινής αρχιτεκτονικής. Σύµφωνα µε τον Προκόπιο πίστευαν ότι
ο ναός αυτός δεν είναι ένα ιερό ανθρώπινης προσπάθειας και
κατασκευής –το γράφει ο Προκόπιος- ή τεχνικής, αλλά είχε –λέει-
την επενέργεια του Θεού. Αν υπολογίσει κανείς περίπου χίλια
εξακόσια χρόνια -παρά τους εβδοµήντα δυο σεισµούς στην Κων-
σταντινούπολη, όπου µερικοί από αυτούς ήταν τροµακτικοί, των
7 ρίχτερ, είναι το µοναδικό κτίριο που παρέµεινε όρθιο- µόνο από
αυτό θα µπορούσαµε να καταλάβουµε το µεγαλειώδες αυτού
του οικοδοµήµατος. 

Η σοφή διάταξη του θόλου, του τυµπάνου, των σφαιρικών ηµι-
θολίων από πάνω και όλα αυτά, η κατανοµή του βάρους, πως οι
κίονες φτιάχτηκαν έτσι, οι αψίδες ώστε το βάρος να πηγαίνει και
στα υπόγεια, στα έγκατα της εκκλησίας αυτής. Είναι τροµακτικό
δηµιούργηµα. Εάν είχαµε έναν αρχιτέκτονα εδώ, θα µπορούσε
να µας τα πει καλύτερα –φαντάζοµαι- γιατί γνωρίζουν οι αρχιτέ-
κτονες πόσο δύσκολο είναι να κρατήσεις τη στατικότητα ενός
κτηρίου αιώνες όρθιο. 

Ο αρµονικός συνδυασµός µέσα –δεν ξέρω πόσοι την έχετε επι-
σκεφτεί- των χρωµάτων, των µαρµάρων και όλα αυτά πρόδηλα,
καταφανώς θα έλεγα, αναδεικνύουν ένα µεγαλειώδες µνηµείο
που είναι ίδιο µε τον Παρθενώνα -αυτό το λέει ο Στάιν, γνωστός
ιστορικός και άνθρωπος, που ασχολείται µε την επιστήµη- και το
Βατικανό, τον Άγιο Πέτρο. Βέβαια, θεωρώ ότι σε επίπεδο κλίµα-
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κας η Αγία Σοφία είναι πολύ πιο σηµαντική και πιο καλή από την
Άγιο Πέτρο και κυρίως, βέβαια συγκρινόµενη µε τον Παρθενώνα,
είναι ένα άλλο πράγµα ο Παρθενώνας. 

Το θαυµαστό, λοιπόν, αυτό µνηµείο του Ανθέµιου και Ισίδωρου
σήµερα βιάζεται, σήµερα υβρίζεται, σήµερα ουσιαστικά σκυλεύε-
ται από τον φασίστα Ερντογάν. Είναι απορίας άξιο –το επανα-
λαµβάνω- που κανείς εκ των αριστερών ή ψευτοαριστερών,  που
αγωνίζονται για όλα τα δικαιώµατα από το κανίς τεριέ, µέχρι τον
Πακιστανό ή τον Έλληνα, να διαµαρτυρόµαστε για τη βία των
αστυνοµικών, κανείς δεν αναφέρθηκε. Είµαι και φιλόζωος. Ξέ-
ρετε, εγώ προσωπικά έχω δύο σκυλιά και µια γατούλα, αλλά το
λέω αυτό για να καταλάβετε την ιδιαιτερότητα της ευαισθησίας
των αριστερών. Είναι ευαίσθητοι µόνο όταν αναφέρονται κάτι Δη-
µητράδες, κάτι ανθρώπινα δικαιώµατα, κάτι Helsinki Watch, κάτι
περίεργοι τύποι, µισθοφόροι του Σόρος και άλλων οργανισµών,
του ΟΗΕ, της UNESCO και όλα αυτά. Κιχ δεν έβγαλαν σήµερα,
άχνα. Δεν τους νοιάζει. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεν ήσασταν εδώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Αναφέροµαι στον Δηµητρά τώρα, στο «Helsinki Watch». 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Όχι. Είπατε αριστερά κόµµατα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Α, νόµιζα. Είπα Δηµητράς, «Helsinki Watch». Είστε «Helsinki
Watch»; Δεν είστε. Είπα και ψευτοαριστερά, δεν ξέρω εάν το ακού-
σατε. Είστε ψευτοαριστέρα; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είπατε αριστερά κόµµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µην

διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Προσπαθώ να σας εξηγήσω για την επιµεριστική διάθεση. Και για
σας ακόµα, µια αναφορούλα θα κάνατε ή κάνατε. Αν ήταν για
αστυνοµική βία, θα ήσασταν όλοι πάνω στα έδρανα! Παιδιά, τώρα
µην το τραβάµε το λάστιχο, προσπαθώ να είναι συναινετικός. Είπα
ψευτοαριστέρα. Το επαναλαµβάνω, εάν είστε ψευτοαριστεροί
είναι άλλο θέµα. Δεν είστε. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: …κάνετε  λάθος. Βάζετε πολιτικό
θέµα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Πάµε στην ουσία. 

Παιδιά, αυτό που κάνετε είναι λάθος. Παραβιάζεται ο Κανονι-
σµός. Τον παραβιάζετε κατάφορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Μπορεί να κάνω λάθος εγώ, αλλά το δικό σας λάθος είναι ότι πα-
ραβιάζετε τον Κανονισµό. Δεν είναι πρέπον, δεν είναι σωστό. Αυτό
λέω. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Βάζετε πολιτικό θέµα…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Κατά τα λοιπά, σας είπα, Δηµητρά, «Helsinki Watch», ανθρώπινα
δικαιώµατα, κινήµατα. Αλλά εσείς δεν είστε αυτοί. Είστε πολιτικό
κόµµα. Τα έχετε µπερδέψει. Εκτός εάν ακόµα είστε στο 2% και
πιστεύετε ότι είστε κίνηµα. Δεν είστε. Είστε Αντιπολίτευση της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά έχετε ακόµα τα κουσούρια και τις πα-
θογένειες των δήθεν κινηµάτων του 2% και του 1,5%. Τα έχετε
αυτά, τα χούγια δεν αλλάζουν. Τον λύκο τον κρέµαγαν και ρω-
τούσε πού πάνε τα πρόβατα. Αυτό µου θυµίζετε τώρα. Σταµατή-
στε! Δεν µιλάω για εσάς, είπα «Helsinki Watch», είπα κινήµατα
περίεργα, τον Κωνσταντίνου, τον γνωστό, τον Πέτρο που αγωνί-
ζεται για τα δικαιώµατα των Πακιστανών. Δεν έγινε αναφορά σε
τίποτα από αυτά. Μην έχετε τη µύγα και µυγιάζεστε. 

Πάµε στο νοµοσχέδιο. Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνο-
µαι ότι δεν είστε ούτε αγρότης, ούτε κτηνοτρόφος, ούτε αλιέας.
Το αντιλαµβάνοµαι. Είστε ένας δικηγόρος, έγκριτος νοµικός από
τους καλύτερους στην Ελλάδα, το πιστοποιώ και εγώ, γιατί σας
έχω ακούσει στα δικαστήρια, αλλά φέρατε ένα νοµοσχέδιο, για
την απλούστευση –λέει- των διαδικασιών. Αυτή είναι κεντρική
ιδέα. 

Το νοµοσχέδιο αυτό επιτυγχάνει την απλούστευση των διαδι-
κασιών; Θα σας πω πώς όχι. Δεν θα δώσω παραδείγµατα έτσι ξε-
κοµµένα ή αποκοµµένα. Αντί άδεια ίδρυσης και λειτουργίας

εισάγετε έναν νέο όρο, «έγκριση ίδρυσης και γνωστοποίηση λει-
τουργίας». 

Κύριε Υπουργέ, η τρόικα έγιναν θεσµοί, οι θεσµοί έγιναν –ξέρω
εγώ- κάτι άλλο, αυτό µου θυµίζετε. Αλλάζετε λέξεις, δίνετε άλλες
έννοιες και όρους µόνο και µόνο για να κάνετε το ίδιο πράγµα.
Εδώ έχουµε δύο διαδικασίες αντί για µια, τουλάχιστον δύο τίτ-
λους αντί για έναν στην αρχή. 

Το πρόβληµα δεν είναι τα Υπουργεία. Κύριοι συνάδελφοι, να
µιλήσουµε ειλικρινά εδώ µέσα. Ήταν εδώ µέσα και ο κ. Κόκκαλης
ο Υπουργός.  Δεν είναι τα Υπουργεία ή οι Υπουργοί το πρόβληµα.
Μην κοροϊδευόµαστε. Είναι όλη η δοµή του κράτους από κάτω,
όλη. Οικοδοµήσαµε ένα κράτος, κύριε Υπουργέ, από το 1974,
Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ µετά και ΣΥΡΙΖΑ για λίγο χρονικό διά-
στηµα, οι άνθρωποι πέντε χρόνια δεν πρόλαβαν να κάνουν τί-
ποτα. Άσε που πιστεύω ότι δεν µπορούσαν να κάνουν και τίποτα,
γιατί δεν ξέρουν να κάνουν και τίποτα, αλλά θα πω το εξής που
είναι πολιτικό σχόλιο, για να είµαστε σοβαροί: Όλοι οι υπάλληλοι
από κάτω είναι κοµµατικοί, είτε ΠΑΣΟΚ είτε Νέα Δηµοκρατία.
Ανεβαίνει, λοιπόν, λέω εγώ, ο Κόκκαλης, ο Υπουργός Γεωργίας
του ΣΥΡΙΖΑ, από κάτω είναι ο διευθυντής και οι υποδιευθυντές
της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν πρόκειται ποτέ να λειτουργήσει τί-
ποτα. Είναι η κακή νοοτροπία αυτών των υπαλλήλων που χωρίς
κριτήρια, άκριτα όλο το σύστηµα διόρισε, χωρίς εχέγγυα, χωρίς
προϋποθέσεις, χωρίς προαπαιτούµενα, χωρίς background, που
λένε στη διεθνή ορολογία, χωρίς -αν θέλετε- την ικανότητα. Η
µόνη τους ικανότητα ήταν η «πράσινη» κάρτα στο ΠΑΣΟΚ –λέω
εγώ- ή η «γαλάζια» στη Νέα Δηµοκρατία, η «ροζ» του ΣΥΡΙΖΑ, η
«κίτρινη» κάποιου άλλου κόµµατος. 

Γι’ αυτό φτάσαµε στο σηµείο ο Υπουργός, και να θέλει –δεν
ξέρω αν θέλει, πιστεύω ότι θέλει ο Υπουργός-, να µην µπορεί να
διοικήσει αυτόν τον οργανισµό. Δυστυχώς, τα Υπουργεία είναι
µικρές επιχειρήσεις και µεγάλες επιχειρήσεις. Εάν τα στελέχη
των Υπουργείων δεν εργαστούν σωστά, δεν πρόκειται να προ-
χωρήσει τίποτα.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, αυτή είναι η παθογένεια του δη-
µοσίου τοµέα, την οποία εκτρέφετε και τώρα, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Γιατί κάντε σωρηδόν προσλήψεις, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, χωρίς ΑΣΕΠ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Χιλιά-
δες ανθρώπους βολεύετε. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Κάνατε διορισµούς. Θέλετε να σας πω παραδείγµατα; Εδώ πή-
γατε και βάλατε στην ΚΥΠ τον άλλον τον σεκιουριτά, βρε παιδιά,
τώρα. Πλάκα µου κάνετε; Βάλατε στην ΚΥΠ εν όψει εθνικών θε-
µάτων σεκιουριτά που φύλαγε την Αµερικανική Πρεσβεία! 

Μη σας πω και τα υπόλοιπα. Δεν χρειάζεται. Μην µπούµε σε
προσωπικά θέµατα και αντιπαραθέσεις. Είναι η νοοτροπία σας
τέτοια. Γιατί εξυπηρετώντας το κοµµατικό πελατολόγιο σας
έχετε στη δεξαµενή των ψηφοφόρων σας έτοιµους ψηφοφό-
ρους, ό,τι να και να γίνει. Τριάντα χιλιάδες θα βολέψετε τώρα;
Επί πέντε ψήφοι, είναι εκατόν πενήντα χιλιάδες σταυροί. Έτσι
τους υπολογίζετε. Δεν υπολογίζετε ότι αυτοί οι άνθρωποι θα
µπουν σε έναν κρατικό µηχανισµό, σε ένα δηµόσιο οργανισµό
και δεν θα δουλεύουν, γιατί δεν ξέρουν να δουλεύουν. Και σας
το λέω, για να το καταλάβετε.

Παθογένειες. Κινδυνεύουµε, κύριε Υπουργέ -και το λέω ευ-
θέως- από πολυνοµία συνεχώς. Πριν ενάµιση µήνα φέρατε ένα
νέο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Πριν ένα µήνα δεν ήταν το άλλο
νοµοσχέδιο; Ξαναφέρατε ένα δεύτερο. Δεν καταλαβαίνω τι χρει-
άζεται µέσα σε ένα µήνα να φέρουµε δυο νοµοσχέδια. 

Και πάµε στα ουσιαστικά. Σε ποια χώρα, κύριε Υπουργέ µου,
στη γη –έχεις τον Σκρέκα δίπλα, από τη Θεσσαλία-, όπου πρέπει
να βάλεις σπόρο, να φυτέψεις, να µεγαλώσει το δέντρο, να καρ-
πίσει, να µαζέψεις την πρωτογενή παραγωγή, να την τυποποιήσεις
και να τη στείλεις στο εξωτερικό, µου βάζεις φωτοβολταϊκά; Γιατί
µου βάζετε φωτοβολταϊκά;  Το µέλλον είναι το νερό και η τροφή.
Για όσους δεν ξέρετε και δεν διαβλέπετε, από το 2025 µέχρι το
2040 όλα τα µεγάλα think tank παγκοσµίως λένε ότι οι δύο πόλοι
των συγκρούσεων είναι νερό και τροφή. Εσείς στην πεδιάδα, που
θα είναι γόνιµη και είναι γόνιµη, πάτε να µπήξετε σίδερα µέσα για
να κάνετε φωτοβολταϊκά. Πάτε να στερήσετε το δικαίωµα στη γη
να καρπίσει, στη µάνα - γη, στη µητέρα - γη. Έγκληµα είναι αυτό:
Είναι πραγµατικά έγκληµα. Καταστρέφετε τη γη. Καταστρέφετε
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αυτό που µπορεί να δηµιουργήσει παραγωγή πλούτου. 
Επίσης, πρέπει να υπενθυµίσω στον Μάκη Βορίδη –γιατί µε

ξέρει προσωπικά- ότι στη Γερµανία εδώ και τρία χρόνια, Υπουργέ
µου, σε καλλιεργήσιµη γη φωτοβολταϊκό απαγορεύεται. Δεν επι-
δοτείται. Δεν δίνουν ούτε ένα ευρώ. Εσείς έρχεστε τώρα, µετά
από 3 χρόνια που αποφάσισε απαγόρευση η Γερµανία, να δίνετε
και επιδότηση στα φωτοβολταϊκά. Εάν αυτό δεν λέγεται αυτο-
κτονικός ιδεασµός ή δεν λέγεται δολοφονία του αγροτικού
τοµέα, τι λέγεται; Πείτε µου εσείς, να το συζητήσω σοβαρά.

Και σας µιλάει ένας άνθρωπος που δεν είναι η ιδιότητά του ή
η επιστήµη του η αγροτική παραγωγή, αλλά ασχολούµαι εδώ και
µερικά χρόνια µε τον πρωτογενή τοµέα. Ασχολούµαι προσωπικά
ο ίδιος. Και όντως έχει χρήµατα, κύριε Υπουργέ, έχει ο λεφτά
πρωτογενής τοµέας. 

Έλεγε ο κ. Βιλιάρδος -απολύτως δίκιο έχει- ότι, αν ξεκινούσε
τώρα, αν ήταν νεότερος –δεν είναι νεότερος τώρα, έχει µεγαλώ-
σει-, θα ήταν στον πρωτογενή τοµέα. Όχι όλοι να καλλιεργούµε
ντοµάτες και µαρούλια, αλλά µπορούµε µέσα από την πέµπτη
γενιά αγροτικής παραγωγής να περάσουµε σε ένα άλλο στάδιο,
αυτό που κάνουµε εµείς, εγώ στις επιχειρήσεις µου. Είχαµε τυ-
πογραφείο και το κλείσαµε, αφού δεν δουλεύουν. Αλλά παραµέ-
νουµε σταθερά στον πρωτογενή τοµέα για εξαγωγές, για
εξειδίκευση προϊόντων. Αυτό που έκανε το Ισραήλ, η Ολλανδία,
το έκαναν, κύριε Υπουργέ, και άλλοι. Δεν είναι κάτι που θα ανα-
καλύψετε εσείς. 

Μου βγάζετε ένα πολύ ωραίο. Υποχρεώνουµε, λέει, τις γαλα-
κτοβιοµηχανίες, όταν παράγουν γάλα, να λένε και την προέλευσή
τους. Εντάξει. Καλό. Το θέµα είναι ότι µέχρι να φτάσει εκεί, κύριε
Υπουργέ µου, το γάλα, θα το βαφτίσει µετά ο φίλος σας εκεί στη
Θεσσαλία που έχει το όνοµα του Ολύµπου ή ο φίλος µας στη
«ΜΕΒΓΑΛ» ή δεν ξέρω εγώ ποιας εταιρείας, θα πει ότι είναι ελ-
ληνικής προέλευσης. Πώς θα γίνει ο έλεγχος; Στο τελωνείο στη
Βουλγαρία, εκεί στήστε τους ελέγχους, για να δείτε πώς περνάνε
τα βράδια τα βυτιοφόρα σε παγοκολόνες. Με κοιτάει λοξά ο Κόκ-
καλης. Πηγαίνετε εκεί. Εκεί ελέγξτε από πού έρχεται το γάλα.
Όχι όταν φτάσει, να υποχρεώνεις τον βιοµήχανο, που οικονοµάει
χρήµα από τον βιασµό της τσέπης του κτηνοτρόφου, που βιάζει
την ψυχολογία του και τον ίδιο ακριβώς κάθε µέρα, για να παίρνει
χαµηλές τιµές. Έχω άδικο, κύριε Χαρακόπουλε; Τον εκβιάζει. Εκ-
βιαστές είναι οι γαλακτοβιοµηχανίες. Η πραγµατικότητα είναι
αυτή. Γιατί γνωρίζει ο κτηνοτρόφος που λένε ότι παράγω γάλα
και το παίρνω από τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία χωρίς κανέναν
έλεγχο. 

Και να σας πω και κάτι. Μειώσαµε τις ΚΑΠ -το ξέρετε- κατά
5%. Μειώθηκαν. Τέλος. Από 1,9 δισεκατοµµύριο στο 1,8. Κι αυτό
που κάνετε, θα σας το εξηγήσω σε λίγο µε έγγραφο, κύριε
Υπουργέ. Μπορεί να µην ενηµερωθήκατε καθόλου. Θα σας το
πω σε λίγο.

Ακούστε τώρα, κύριε Υπουργέ. Επιδοτείτε την καταστροφή
των αµπελιών. Θέλω να µας το εξηγήσετε αυτό πώς το κάνετε,
για ποιο λόγο γίνεται τεχνικά. Γιατί ρώτησα εγώ αµπελοκαλλιερ-
γητές και µου λένε ότι αυτό είναι δολοφονία. Το άλλο το µα-
ζεύετε, το πετάτε, δεν ξέρω τι το κάνετε. Πείτε µας γιατί το
επιλέγετε αυτό. 

Πάµε σε κάτι άλλο και καταθέτω το έγγραφο µπροστά σας,
κύριε Υπουργέ. Ακούστε, ελληνικό κράτος, κύριοι συνάδελφοι.
Πρόγραµµα αλιείας. Δεν είναι υπεύθυνος ο Υπουργός. Ακούστε
παράκρουση. Το λέω συνεχώς. Για την αλιεία είναι ο Υπουργός
Ναυτιλίας υπεύθυνος. Αλλά στο πρόγραµµα αλιείας, στο πρό-
γραµµα επιδότησης «LEADER», κύριε Υπουργέ –σας καταθέτω
το έγγραφο εδώ, δικό σας είναι, της κυβέρνησής σας- επιδοτείτε
από καφετέριες µέχρι γυµναστήρια! 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Στο πρόγραµµα της αλιείας αντί να παίρνουν τα λεφτά οι αλι-
είς, κύριε Υπουργέ –να το δουν οι σύµβουλοί σας πίσω-, δίνονται
λεφτά σε καφετέριες, 7.000 ευρώ! 

Μελισσοκόµοι διώκονται από ιδιοκτήτες φωτοβολταϊκών που
θέλετε να βάλετε εσείς. Πώς θα παράγει η χώρα πλούτο; 

Δεν εξαιρείτε τους αλιείς από την καταβολή του τέλους επιτη-
δεύµατος. Πώς θα παράγει η χώρα; Πείτε µου εσείς. Αν µου πείτε
τον τρόπο, εγώ µαζί σας είµαι.

Δεν θα πω για την Κρήτη, που οι κακοµοίρηδες οι Κρητικοί τα
προϊόντα τους, για να µην τα πάνε σε χωµατερές, τα δίνουν
τζάµπα οι άνθρωποι, θεοτζάµπα. Όταν λέµε τζάµπα, τζάµπα. 

Και βέβαια, θα ήθελα τώρα να πάµε σε δυο - τρεις ειδήσεις,
τις οποίες έκρυψαν όλα τα κανάλια. 

Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, του Κινήµατος Αλλα-
γής και του ΣΥΡΙΖΑ. Έγινε ένα ψήφισµα σήµερα, αν δεν κάνω
λάθος, και ζητήσαµε µε την τροπολογία 14Β εµείς να διακοπεί η
χρηµατοδότηση στην Τουρκία. Έγινε από άλλους. Δεν την ψή-
φισε κανένα ελληνικό κόµµα. Γιατί; Χθες το απόγευµα έγινε.
Γιατί, ρε παιδιά; Ψήφισµα κανονικό. Και η Νέα Δηµοκρατία και ο
ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής.

Πάµε παρακάτω. Ψήφισµα άλλο στην Ευρωβουλή: Να µη µει-
ωθεί η χρηµατοδότηση. Ακούστε τι κάνατε τώρα. Ζητάτε χρή-
µατα για λαθροµετανάστες και για άσυλο, να µη µειωθούν οι
χρηµατοδοτήσεις, αλλά ταυτοχρόνως περνάει η Ευρωβουλή να
µη µειωθούν και τα κονδύλια για καλή γειτονία σε Τουρκία, Αλ-
βανία, Σκόπια. Αυτό ζητήσατε -άλλο ψήφισµα είναι αυτό- όχι
µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και η Νέα Δηµοκρατία. 

Αυτά όλα δείχνουν κάτι, ότι πρέπει στην Ευρωβουλή να κά-
νουµε δουλειά. Εµείς το πετύχαµε, κύριοι συνάδελφοι. Σήµερα,
κύριε Υπουργέ, θα σας δείξω κάτι το οποίο µε συγκλόνισε: Ελιές
νοτίου Αφρικής! Όπως το ακούτε. Καλαµών, όµως! Τυποποίηση
σε βαζάκι σε ελληνικό σουπερµάρκετ. Κύριε υπουργέ, ελιές Κα-
λαµών, Νότια Αφρική και Αίγυπτος.

Τα αφήνω στα Πρακτικά κι αυτά. Εδώ είναι.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από νότια Αφρική και Αίγυπτο! Το ελληνικό κράτος αντανακλα-
στικό ουδέν. Τι µας νοιάζει; Εµείς ως Ελληνική Λύση καταθέσαµε
επείγουσα αίτηση στον Υπουργό, αρµόδιο Επίτροπο Εµπορίου,
για να επιβληθούν κυρώσεις. Το πετύχαµε µε τη φέτα Ισλανδίας.
Υποχρεώσαµε από την Ευρωβουλή, ένας Ευρωβουλευτής µόνο,
να κατέβουν από όλα τα σουπερµάρκετ της Ισλανδίας όλες οι
φέτες Ισλανδίας που έλεγαν «φέτες Ισλανδίας». Ένας ευρωβου-
λευτής! Δεν µπορούν να µαζευτούν όλοι οι ευρωβουλευτές µαζί
και να κάνουµε αγώνα για αυτά τα προϊόντα;

Στριφτή πίτα τουρκική. Ακούστε. Κοζανίτικη. Πού είναι οι Κο-
ζανίτες εδώ πέρα; Η στριφτή η κοζανίτικη –το λέει επάνω- τουρ-
κική στην Αγγλία κυκλοφορεί κατά χιλιάδες. Η κοζανίτικη πίτα.
Δικά µας προϊόντα, ρε παιδιά!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κάντε στο Υπουργείο σας πέντε συµβούλους να βλέπουν όλοι
µέρα στο διαδίκτυο και να κινούνται ταχύτατα µέσω υπηρεσια-
κών παραγόντων και υπηρεσιών να σταµατήσει αυτή η ιστορία.
Δύσκολο είναι να το κάνει ένας Ευρωβουλευτής από την Ευρω-
βουλή; Αν δεν µπορείτε να το κάνετε εσείς, να το κάνουµε εµείς.
Έχουµε οµάδα που ασχολείται µε αυτά τα θέµατα. Τι ποιο εύ-
κολο από αυτό το πράγµα; 

Εδώ, κύριε Υπουργέ. Αυτή είναι τουρκική στριφτή κοζανίτικη!
Μπορεί να µη σας αρέσει, αλλά κυκλοφορεί στο Λονδίνο και στη
Γερµανία, στο Ντίσελντορφ. Κοζανίτικη πίτα! Ο Χριστός και η Πα-
ναγία! Μας παίρνουν όλα τα brand names, παιδιά, δηλαδή φέτα,
ό,τι υπάρχει και δεν αντιδρά κανένας. Είναι λεφτά του ελληνικού
λαού που χάνονται.

Και πάµε τώρα σ’ αυτά, που ακούστηκαν προηγουµένως και
πρέπει να κάνω δυο λεπτά αναφορά στα ελληνοτουρκικά. 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα µου αρέσατε στο «ΣΚΑΪ». Εκτός γραµ-
µής Νέας Δηµοκρατίας είστε, βέβαια. Τα είπατε καλά. Μπράβο.
Αν δουν «ΣΚΑΪ» σήµερα οι ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας
πρέπει να είναι ικανοποιηµένοι από τον παλιό Βορίδη µε τις εθνι-
κές απόψεις, τις πατριωτικές απόψεις. Τελείως διαφορετικά από
ό,τι λέει η Νέα Δηµοκρατία. Το Καστελόριζο –πολύ καλά λέτε-
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είναι εδώ κοντά, ενώ άλλοι λένε είναι µακριά. Εσείς τα είπατε αλ-
λιώς και µπράβο σας.

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι για την Ελληνική Λύση. Κύριοι συ-
νάδελφοι, για εµάς ό,τι είχε πει ο Τίτος Λίβιος, ισχύει και τώρα.
Ο κοινός κίνδυνος είναι ο πιο δυνατός δεσµός µας. Θα κρατήσει
τους ανθρώπους ενωµένους, ακόµη και όταν υπάρχουν αµοι-
βαίες αντιπάθειες και έλλειψη εµπιστοσύνης. Αυτό πρέπει να το
καταλάβουµε όλοι µας. Μπορεί να αντιπαθώ εγώ οποιονδήποτε
εδώ µέσα, µπορεί να µην συµφωνούµε, αλλά ο κοινός κίνδυνος
της Τουρκίας πρέπει να µας κάνει χαλύβδινους και ατσάλινους,
όλους. Να αφήσουµε τις διαφωνίες παραέξω, τις όποιες διαφω-
νίες µας, γιατί ο κίνδυνος είναι κίνδυνος. Αλλάξαν το όνοµα της
Αγιάς Σοφιάς, σήµερα. Δεν λέγεται Αγιά Σοφιά πλέον, δεν ξέρω
αν το µάθατε. Τελείωσε, άλλαξαν ταµπέλες και την λένε αλλιώς.
Το είπε ο Υπουργός Εσωτερικών Σοϊλού. Το αλλάξαν το όνοµα.
Τέλος. Θέλουν να αλλάξουν και το όνοµα του Αιγαίου Πελάγους.
Έκαναν ειδικά διαβήµατα. Το ξέρετε αυτό; Να αλλάξει η ονοµα-
σία του Αιγαίου Πελάγους, να την κάνουµε διαφορετική. Εγώ θα
πω κάτι στον Ερντογάν και θα κλείσω εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όταν καλύπτεις µε µπερντέδες την αλήθεια και µπερντέδες
είναι αυτά που έβαλε προχθές στα ψηφιδωτά κοσµήµατα, απο-
δεικνύεις ότι είσαι απόγονος πραγµατικά σκηνιτών από τη Μογ-
γολία και η θέση που σου αξίζει είναι στα τσαντίρια των στεπών.
Γιατί αυτά τα κοσµήµατα δεν τα καλύπτεις. Δηλαδή, όταν είδα
αυτή την εικόνα, κύριοι συνάδελφοι, συγκλονίστηκα. µπερντέδες
πάνω από τα ψηφιδωτά. 

Και βέβαια –όπως είπα στον Πρωθυπουργό χθες και θα το ξα-
ναπώ ακόµη µια φορά, για να το καταλάβει καλά- δεν υπάρχουν
φίλοι. Το πρόβληµά µας δεν είναι το «PIRI REIS» µόνο. Κάνατε
ένα λάθος όλοι στη Νέα Δηµοκρατία. Το είπα στον Πρωθυ-
πουργό. Δεν ξέρω αν το άκουσε. Υπάρχουν εκατόν εβδοµήντα
πέντε αλιευτικά σκάφη τώρα, τα οποία τριγυρνούν στο Αιγαίο.
Δεν ξέρω αν έχουν πάνω κοµάντος, δεν ξέρω αν έχουν πάνω ναρ-
κωτικά, δεν ξέρω τι έχουν πάνω, αλλά τριγυρνούν. Δεν ψα-
ρεύουν. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Δεν ισχύει
αυτό που λέτε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Όχι, κύριοι συνάδελφοι, θα σας τα πω. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Αφού δεν
ισχύει αυτό που λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώστε, παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Το τι ισχύει θα µου επιτρέψετε καλύτερα να το ξέρω εγώ. Εγώ
µιλάω µε τον Πρωθυπουργό, κύριε συνάδελφε. Εσύ δεν µιλάς µε
τον Πρωθυπουργό. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ο Πρωθυ-
πουργός σας το είπε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, δεν κα-
ταγράφεται τίποτα από όσα λέτε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Λέω, λοιπόν, δεν ξέρουµε …

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: … 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Τα ελληνικά µου, µήπως είναι λαθεµένα; Τα ελληνικά µου είναι λα-
θεµένα; Είναι λαθεµένα τα ελληνικά µου; 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Είπα δεν ξέρουµε. Δεν µπορεί να καταλάβει ο άνθρωπος. Λέω δεν
ξέρουµε! 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: …
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βελόπουλε,

µην απαντάτε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν µπορεί να γίνεται αυτό το πράγµα τώρα. Άµα δεν καταλαβαίνει
ο άλλος! Λέω, δεν ξέρουµε εάν µεταφέρουν, δεν λέω ξέρουµε. Ο

Χριστός και η Παναγία, δηλαδή! Δεν ξέρουµε, λέω. Στις θάλασ-
σες τις ελληνικές κινούνται πλοία που δεν ξέρουµε τι έχουν. Δεν
καταλαβαίνετε; Ο Διεθνής Κανόνας Ναυσιπλοΐας σου επιτρέπει
νηοψίες. Αυτό λέω, νηοψίες. Έχουµε κάνει µία νηοψία; Όχι. Αυτό
λέω. Δεν ξέρουµε. Τα ελληνικά µας να είναι καλά και να αντιλαµ-
βανόµαστε. Νοµικά, από τον SWL, επιτρέπεται σε ελληνικό λιµε-
νικό να κάνει νηοψίες. Μία δειγµατοληπτικά να κάνουµε, µία, όχι
παραπάνω, για να ξέρουµε τι έχει. Τόσο δύσκολο είναι να το κα-
ταλάβουν κάποιοι; 

Θα πω το εξής. Σταµατήστε τα παραµύθια µε τη Γερµανία.
Καµία Γερµανία δεν έκανε παρέµβαση, το είπε και η «DEUTSCHE
WELLE», να µην υπάρχει πόλεµος. Υπάρχει ένταση. Κανένα τη-
λέφωνο δεν έπεσε, µην κοροϊδευόµαστε. Ο Πρωθυπουργός ήταν
σε µία εκδήλωση την ώρα που έγινε το τηλεφώνηµα. Να είχαµε
να λέγαµε! Αλλά θα πω το εξής: Θέλει να είµαστε προσεκτικοί.
Οι Τούρκοι, µέχρι το Νοέµβριο, θα προκαλέσουν, είναι δεδοµένο.
Και τώρα να µην το κάνουν, θα το κάνουν αργότερα. Εύχοµαι,
βέβαια, αυτό που κυκλοφορεί στη δηµοσιογραφική πιάτσα, no
guns no ships και όχι σηµαίες στο Αιγαίο, να µην ισχύει και εδώ.
Ακούω ότι υπάρχει µια συµφωνία αµοιβαίων όχι προκλήσεων, δη-
λαδή ούτε εµείς να κάνουµε εξόρυξη και έρευνα, ούτε οι Τούρ-
κοι. Πάλι, δηλαδή, γκριζάρισµα Καστελόριζου, Κρήτης και
Αιγαίου, όπως έγινε στα Ίµια µε τον κ. Σηµίτη. Προδοσία όλης
της περιοχής. Μην το κάνουµε και τώρα. Και να σας πω και για
τους φίλους τους Αµερικανούς. Εδώ, έχει απόλυτο δίκιο το ΚΚΕ.
Ογδόντα έξι ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις κατά του Ερντογάν,
κύριοι. 

Χθες στο Κογκρέσο, οι φίλοι σας οι Αµερικανοί! Που δίνατε
στον Πάιατ την Αλεξανδρούπολη! Και χαιρετάει ο Έλληνας στρα-
τηγός τον Πάιατ! Που το έχετε δει αυτό, ρε; Να χαιρετάει ο στρα-
τηγός ο Έλληνας, πρεσβευτή; Σε ποιο πρωτόκολλο ισχύει αυτό;
Ο Έλληνας στρατηγός να χαιρετάει τον Πρέσβη Πάιατ;  Δεν
υπάρχουν φιλίες. Θα σας πω κάτι, µπας και ξυπνήσουν κάποιοι
εδώ µέσα, για να τελειώνει η ιστορία. «Ψήστε», κύριε Υπουργέ,
τους φίλους σας τους εφοπλιστές- η Νέα Δηµοκρατία έχει πολ-
λούς φίλους εφοπλιστές και πέντε χιλιάδες ελληνικά πλοία δί-
νουν 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ στα τουρκικά ναυπηγεία, όπου οι
Έλληνες τα πηγαίνουν για να τα κάνουν συντήρηση, ναυπήγηση
κ.λπ.- να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων. Κάντε δικά µας
ναυπηγεία, επιτέλους, να µένουν εδώ τα λεφτά των Ελλήνων.
Εδώ, στην Ελλάδα. Και αν είστε και µάγκες, επιβάλλετε και κυ-
ρώσεις. Σε όσους εφοπλιστές πάνε στην Τουρκία, κυρώσεις.
Ποιος θα το κάνει αυτό; Εφοπλιστές και Νέα Δηµοκρατία, είναι
σαν να λέµε άντρας και γυναίκα µαζί παντρεµένοι. Δεν αλλάζει,
είναι εφοπλιστικό το λόµπι της Νέας Δηµοκρατίας, έχουν καλές
σχέσεις όλοι τους, δυστυχώς ή ευτυχώς, και το λέω για να το κα-
ταλάβετε. 

Θα µπορούσα να παραθέσω πάρα πολλά. Είναι το γνωστό,
πάρα πολλά επιχειρήµατα για αντίµετρα. Όµως, θα σας πω µόνο
ένα παράδειγµα. Χθες το βράδυ Κίνα και Ηνωµένες Πολιτείες
έκλεισαν προξενεία µεταξύ τους. Η µία στο Χιούστον και η άλλη
στο Τσενγκντού. Υπάρχει ένταση των δύο χωρών. Δεν µπορείτε
να κλείσετε το ρηµάδι στην Κοµοτηνή; Κλείστε το ρηµάδι στην
Κοµοτηνή! Δεν το χρειαζόµαστε. Κλείστε την Ανδριανούπολη
εσείς και τελείωσε η ιστορία. Τελείωσε η ιστορία και κλείνουµε
το προξενείο στην Κοµοτηνή, να δουλεύουν εκεί δύο υπηρεσια-
κοί παράγοντες και όχι να είναι σφηκοφωλιά και να ανακινούν ζη-
τήµατα. Να µην υπογράφουν αντιδήµαρχοι Κοµοτηνής το
ψήφισµα για την Αγία Σοφία; Να αρνούνται να υπογράψουν; Αν
είχα Υπουργό Εσωτερικών, θα ζητούσα την απολογία τους τώρα.
Δεν το υπέγραψα, γιατί; Σας λέω µερικά πράγµατα ως απάντηση.

Κλείνοντας, θα σας πω κάτι που ο κ. Βορίδης το γνωρίζει, γιατί
είναι από αυτούς που έχουν διαβάσει ιστορία. Θα σας πω κάτι
για τον Κολοκοτρώνη. Θα σας πω τι έλεγε και αναφέροµαι στις
ΗΠΑ και στη Γερµανία. Έλεγε ο Κολοκοτρώνης: «Αν λαχταράς
τη λευτεριά, σε ξένους µην ελπίζεις. Μόνος σου παρ’ την αν µπο-
ρείς, αλλιώς δεν την αξίζεις». Αυτά τα είχε πει ο Κολοκοτρώνης
και τα ξέρει καλά αυτά ο κ. Βορίδης. Έχει εκλάµψεις πατριωτι-
κές, όπως σήµερα το πρωί, αλλά θέλω να είναι διαχρονικές, κύριε
Βορίδη, γιατί αδικούµε καµµιά φορά µε τις επιλογές µας και τον
εαυτό µας και την Ελλάδα. Και βέβαια, θα κλείσω µε κάτι που
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έλεγε ο Τάσος Λειβαδίτης. Το λέω σε όλους τους Βουλευτές εδώ
µέσα. Μπορώ να διαφωνώ µε οποιονδήποτε, µπορώ να είµαι αν-
τιπαθής σε οποιονδήποτε. Θα σας το διαβάσω αυτούσιο «και
όταν δεν πεθαίνει ο ένας για τον άλλον, είµαστε κιόλας νεκροί οι
Έλληνες. Πρέπει δίπλα ο ένας στον άλλον αν γίνει το κακό, που
να µην γίνει ποτέ ο πόλεµος, να σταθούµε ο ένας στον άλλον,
γιατί αλλιώς είµαστε ήδη νεκροί».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για τρία λεπτά για να κάνει µία µικρή παρέµβαση
και µετά θα ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Είχα την πρόθεση να µην παρέµβω στη διαδικασία και να πε-
ριµένω στο πέρας, για να ακούσω όλους τους συναδέλφους.
Απλώς, η παρέµβαση του κυρίου Προέδρου µε παρακινεί στο να
κάνω τηλεγραφικά ορισµένες επισηµάνσεις.

Πρώτον, η θέση που παρουσίασα το πρωί και την οποία υπε-
ρασπίστηκα, στην οποία αναφερθήκατε -και χαίροµαι και που την
επαινέσατε και για το γεγονός ότι συµφωνείτε- δεν είναι απλώς
η θέση η δική µου -και µάλιστα όπως την παρουσιάσατε αποκλί-
νουσα θέση- δεν είναι απλώς η θέση της Νέας Δηµοκρατίας,
είναι η θέση της ελληνικής Κυβερνήσεως. Και η θέση της ελλη-
νικής Κυβερνήσεως είναι ότι µε κάθε τρόπο και µε κάθε µέσο, θα
υπερασπιστούµε την εθνική µας κυριαρχία ανυποχώρητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι κάτι για το οποίο έχει µιλήσει γι’ αυτό ο ίδιος ο Πρωθυ-

πουργός και όσοι γνωρίζουν τον Κυριάκο Μητσοτάκη, ξέρουν ότι
εννοεί απολύτως αυτό το οποίο λέει. Αυτονοήτως, είναι θέση της
ελληνικής Κυβερνήσεως ότι το Καστελόριζο, όπως όλα τα νησιά
µας, έχει υφαλοκρηπίδα, έχει ΑΟΖ. Έχουν όλα τα νησιά µας, όσο
µακριά κι αν είναι, όσα προβλέπονται από το Διεθνές Δίκαιο της
Θάλασσας.

Αυτή είναι η θέση της ελληνικής Κυβερνήσεως, δεν είναι θέση
δική µου. Και αυτονόητο είναι ότι ο διάλογος µε την Τουρκία δεν
γίνεται στη βάση απειλών, εκβιασµών και ανεδαφικών διεκδική-
σεων. Αυτά είναι θέσεις της Ελληνικής Κυβερνήσεως.

Να διευκρινίσω ακόµα δύο πράγµατα, στα οποία αναφερθή-
κατε. Πρώτον, µιλήσατε απαξιωτικά για τους ανθρώπους, που
εργάζονται στη δηµόσια διοίκηση, λέγοντας ότι υπηρετούν κοµ-
µατικά συµφέροντα και δεν συνεργάζονται ανάλογα µε τις κοµ-
µατικές τους προτιµήσεις µε την πολιτική τους ηγεσία. Δεν ξέρω
σε ποια παραδείγµατα αναφέρεστε, αλλά επειδή εδώ συζητάµε
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, οφείλω να
υπερασπιστώ τους ανθρώπους που εργάζονται στο Υπουργείο.
Θέλω να πω ότι δεν ξέρω τα κοµµατικά τους φρονήµατα, δεν τα
έχω ρωτήσει, δεν µε έχουν απασχολήσει, αλλά οφείλω να πω ότι
συνεργάζονται υποδειγµατικά, είναι άνθρωποι οι οποίοι µας βοη-
θούν και µας βοηθούν πάρα πολύ και, εποµένως, νοµίζω ότι αδι-
κείτε µε αυτή την τοποθέτησή σας εξαιρετικό προσωπικό υψηλής
ποιότητας, το οποίο δουλεύει τουλάχιστον στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης.

Αναφερθήκατε σε προσλήψεις και µάλιστα σε προσλήψεις που
γίνονται γενικώς από την Κυβέρνηση. Επειδή ανησυχώ ότι θα
δεχθώ κύµα αιτηµάτων πολιτών να τους διορίσουµε και θα περι-
µένουν αύριο τους συναδέλφους, για να τοποθετηθούν και θα
πρέπει να εξηγούµε γιατί δεν µπορούµε να ικανοποιήσουµε κα-
νένα τέτοιο αίτηµα, να σας ενηµερώσω ότι οι µόνες προσλήψεις
που έχουµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι οι προ-
γραµµατισθείσες από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία εκατόν
ογδοντα επτά ή εκατον ογδόντα τρεις προσλήψεις –δεν θυµάµαι
το ακριβές νούµερο- όπου φυσικά ακολουθείται η κανονική δια-
δικασία του ΑΣΕΠ για αυτές τις προσλήψεις. Άλλη προσλήψη,
που να γνωρίζω εγώ, δεν υπάρχει, αλλά εάν γνωρίζετε κάτι, να
µε ενηµερώσετε.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Και εµένα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μπορεί να είναι για όλους χρήσιµο, δεν ξέρω τι
να πω. 

Το επόµενο, το οποίο θέλω να σας πω, αφορά τα προγράµ-
µατα «LEADER», στα οποία αναφερθήκατε. Κοιτάξτε, είναι µεν
ακριβές αυτό που λέτε, αλλά τα «LEADER», πρώτον, διέπονται
από ευρωπαϊκό κανονισµό. Εποµένως, αυτό είναι πλαίσιο το
οποίο εφαρµόζουµε. Είναι ευρωπαϊκός κανονισµός και ρυθµίζον-
ται απ’ αυτόν.  

Δεύτερον, εντάσσονται σε µία γενικότερη λογική περιφερει-
ακής και όχι στενά αγροτικής ανάπτυξης. Τι σηµαίνει αυτό; Ση-
µαίνει ότι είναι χρηµατοδοτήσεις, για τις οποίες, ξαναλέω, δεν
έχουµε τη δυνατότητα, για παράδειγµα, να πούµε ότι δεν τις δί-
νουµε. Είναι και πολύ δηµοφιλή προγράµµατα, οφείλω να πω, τα
«LEADER». Είναι προγράµµατα, τα οποία έχουν πολύ αυξηµένη
ζήτηση και που η γενική τους λογική είναι, όχι απλώς να ενταχ-
θούν σε µία στρατηγική αγροτικής ανάπτυξης, όπως είναι τα σχέ-
δια βελτίωσης, όπως είναι η µεταποίηση -έχουµε άλλα µέτρα για
αυτά- αλλά ευρύτερα περιφερειακής ανάπτυξης, που σηµαίνει
ότι για να µείνει κάποιος στο χωριό του -το λέω γενικά- µπορεί
να χρειάζεται να χρηµατοδοτήσεις και ένα καφενείο ή να χρηµα-
τοδοτήσεις και ένα κατάλυµα ή έναν ξενώνα ή να χρηµατοδοτή-
σεις και περισσότερα πράγµατα. Άρα, έτσι πρέπει να κρίνετε τα
«LEADER». 

Για τα φωτοβολταϊκά που είπατε, επιτρέψτε µου να πω ότι στο
παρόν νοµοσχέδιο δεν κάνουµε τίποτα σε σχέση µε τα φωτοβολ-
ταϊκά. Επαναλαµβάνεται µία διάταξη µόνο για λόγους νοµοτεχνι-
κούς. Το είπε και η κ. Τελιγιορίδου αυτό, θα αναφερθώ
περισσότερο. Αυτό που περιέχει η διάταξη ως πρόσθετο, η συγ-
κεκριµένη διάταξη, δεν έχει να κάνει τίποτα µε τα φωτοβολταϊκά.
Έχει να κάνει µε την δυνατότητα σε ήδη νοµίµως υφιστάµενα κτί-
ρια, που έχουν απολέσει την αρχική τους χρήση, να τους δίνουµε
τη δυνατότητα να κάνουν χρήση αγροτικής µεταποίησης. Αυτό κά-
νουµε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, δεν κάνουµε κάτι άλλο. Η επανά-
ληψη όλης της διατάξεως µην σας παραπλανά, γίνεται µόνο για
λόγους νοµοθετικής αρτιότητας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε
Υπουργέ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ένα λεπτό αποκλεί-
εται να είναι. Εγώ θα σας δώσω τρία λεπτά, αλλά θερµή παρά-
κληση να τηρήσετε τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Βορίδη, εµείς συννενοούµαστε παλιά, κατά το παρελθόν
πολύ, καλά. Από τότε που γίνατε Υπουργός δεν συννενοούµαστε,
µου φαίνεται. 

Είπα εγώ ότι όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι είναι έτσι; Είπα ότι ο
δηµόσιος τοµέας είναι δοµηµένος κοµµατικά. Είναι κάτι που λέ-
γαµε κατά το παρελθόν οι δυο µας και κατ’ ιδίαν πολλές φορές.
Εκτός εάν ο υπουργικός θώκος σας αλλάζει τοποθέτηση και το
αλλάζετε τώρα. Δικαιώµά σας. Εγώ επιµένω σε αυτό. Δεν είπα
όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι. Μην τους αδικούµε όλους. Δεν βά-
ζουµε στο τσουβάλι όλον τον κόσµο. 

Δεύτερον, το πρωί είπατε κάποια πράγµατα. Δεν θέλω να κλι-
µακώσω. Κρατήστε στα Πρακτικά αυτό που θα σας πω τώρα.
Μην ακούσω από την Κυβέρνησή σας για µειωµένη επήρεια στην
ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, τότε να παραιτηθείτε. Ως Κυβέρνηση,
εννοώ, όχι εσείς. Μην ακούσω από την Κυβέρνηση για µειωµένη
επήρεια στην ΑΟΖ µε την Αίγυπτο! Γιατί το πρωί µου λέγατε ότι
το Καστελόριζο έχει υφαλοκρηπίδα, έχει ΑΟΖ. Εγώ τη φράση
«µειωµένη επήρεια» δεν θέλω να ακούσω. Σταµατώ εδώ, γιατί
είναι εθνικό το θέµα. 

Πάµε στο επόµενο. Επιτελικό κράτος. Κοιτάξτε, προσλήψεις
δεν µπορείτε να κάνετε εσείς έτσι και αλλιώς. Μόνο στο επιτελικό
κράτος είναι χίλιες προσλήψεις. Όµως, η Νέα Δηµοκρατία δεν
κάνει προσλήψεις. Το δικό σας Υπουργείο µπορεί να µην κάνει,
αλλά τουλάχιστον χίλια άτοµα είναι µε το επιτελικό κράτος. Νο-
µοσχέδιο δικό σας είναι. Διαβάστε το, για να ενηµερωθείτε, κύριε
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Υπουργέ. Δεν λέω ότι εσείς κάνατε προσλήψεις. Είστε µέλος
µιας Κυβέρνησης. 

Για το «LEADER» έκπληκτος µου επιβεβαιώσατε ότι δυστυχώς
δεν έχουµε παρέµβαση ως χώρα, για να διορθώσουµε ακόµη και
τα κακώς κείµενα κάποιων προγραµµάτων της Ευρωπαϊκής Ενώ-
σεως. Εδώ σας έλεγα για ένα σωρό ελληνικά προϊόντα, περίµενα
από τον Υπουργό να µου πει ότι θα κάνει έναν µηχανισµό παρα-
κολούθησης των κλεµένων ελληνικών προϊόντων, φέτα, στριφτή,
Καλαµών, ώστε να έχουµε αντανακλαστικά, αλλά δεν είπατε κάτι
τέτοιο. Άλλα µου λέγατε. Πείτε µου αυτό, για να είµαι µαζί σας,
για να σας βοηθήσουµε. Έχουµε την πρόθεση να βοηθήσουµε
µε τους εµπειρογνώµονες που διαθέτουµε. Μπορούµε να το κά-
νουµε.

Βεβαίως, για να τελειώνει η κουβέντα εδώ, να ξέρετε ένα
πράγµα, κύριε Υπουργέ. Η Ελληνική Λύση µπήκε εδώ για να σας
βοηθήσει. Ούτε θέλουµε να κάνουµε αντιδικίες µεταξύ µας, ούτε
να µαλώσουµε, ούτε να βριστούµε. Θα σας πω για τελευταία
φορά: Θέλετε βοήθεια σε αυτό το θέµα; Είµαστε στη διάθεσή
σας. Μπορούµε να σας βοηθήσουµε. Δεν µπορεί ένας Ευρωβου-
λευτής δικός µας να υποχρέωσε το κράτος της Ισλανδίας –προ-
σέξτε, κράτος!- µέσω του Επιτρόπου Εµπορίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να κατεβάσει τη φέτα απ’ όλα τα σουπερµάρκετ, ένας
Ευρωβουλευτής, να πετυχαίνουµε το ίδιο µε την ελιά Καλαµών
σήµερα και να µην µπορεί µια Κυβέρνηση, που έχει τόσους κα-
λούς ανθρώπους, καταρτισµένους, ευφυείς, να έχει αντανακλα-
στικά. Δέκα είµαστε, έναν έχουµε, ας το κάνουµε µαζί
τουλάχιστον όλοι οι Ευρωβουλευτές. Αυτό ζητήσαµε. Δεν κάναµε
κριτική σε εσάς, γιατί είναι παθογένεια δεκαετιών αυτών, δεν
είναι σηµερινό φαινόµενο. Θέλετε βοήθεια; Εδώ είµαστε για την
πατρίδα. 

Τίποτα άλλο. Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινούµε τον κα-
τάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµιλητής, ο οποίος καλείται στο
Βήµα, είναι ο κ. Λιούπης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα
ακολουθήσουν ο κ. Φάµελλος, ο κ. Οικονόµου και ο κ. Σταµενί-
της. 

Κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά µε ανοχή, όπως
αποφασίσαµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης οποίο συγκέντρωσε πολλά χρο-
νίζοντα προβλήµατα της αρµοδιότητάς του και δίνει λύσεις. Ου-
σιαστικά είναι από τις περιπτώσεις που µε τις µικρές αλλαγές
επιτυγχάνονται µεγάλα βήµατα προς τα εµπρός. 

Για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση επιδίδεται στη γνωστή µάχη
κατά της γραφειοκρατίας. Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία,
αλλάζει δραστικά τους χρόνους και τις διαδικασίες για την αδει-
οδότηση ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι, σεβαστείτε τον οµιλητή.
Συνεχίστε, κύριε Λιούπη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Για τις θαλάσσιες υδατοκαλλιέργειες

εκδίδεται άδεια ίδρυσης και λειτουργίας πριν από τη δηµιουργία
της µονάδος, χωρίς να απαιτείται αδειοδότηση και σε δεύτερο
χρόνο κατά τα στάδιο λειτουργίας. 

Από τις σηµαντικές αλλαγές που φέρνει το νοµοσχέδιο είναι η
προθεσµία των πενήντα ηµερών, εντός της οποίας οφείλει να
έχει εκδοθεί έγκριση ίδρυσης και λειτουργίας κτηνιατρικών κλι-
νικών, κτηνιατρείων και εκτροφείων ζώων συντροφιάς. Το καθο-
ριστικό σε αυτό είναι ότι εάν περάσουν οι πενήντα ηµέρες,
θεωρείται ότι δόθηκε σιωπηρή έγκριση. Εποµένως, όποιος επι-
θυµεί να ξεκινήσει µια τέτοια επιχείρηση δεν εγκλωβίζεται στα
γρανάζια της γραφειοκρατίας. Μάλιστα, το 80% του παραβόλου
δίδεται στους ΟΤΑ σε µια προσπάθεια ενίσχυσης των οργανι-
σµών τοπικής αυτοδιοίκησης.

Το άρθρο 5 του νοµοσχεδίου καλύπτει ένα σηµαντικό νοµοθε-
τικό κενό. Για πρώτη φορά χαρακτηρίζονται αδικήµατα η ιχθυο-
κλοπή και η ιχθυοκτονία. Η ιχθυοκαλλιέργεια είναι από τους
πλέον κερδοφόρους και αναπτυσσόµενους κλάδους του πρωτο-

γενούς τοµέα µε σηµαντική συµµετοχή στην εξαγωγική δύναµη
της Ελλάδος. Οι ετήσιες πωλήσεις του κλάδου ξεπερνούν τα 500
εκατοµµύρια ευρώ. 

Ο Οργανισµός ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» επιτελεί, όπως όλοι ξέ-
ρουµε, αξιόλογο έργο και ρόλο στην ανάπτυξη του αγροτικού
τοµέα. 

Με τις διατάξεις που έρχονται σήµερα προς ψήφιση επανέρ-
χεται το δικαίωµα να συνάπτει ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» προγραµµα-
τικές συµβάσεις µε τους ΟΤΑ σε µια καθοριστικής σηµασίας
δυνατότητα για την υλοποίησή τους. 

Σηµαντική είναι, επίσης, και η εξοµοίωση του ερευνητικού προ-
σωπικού του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» προς το λοιπό ερευνητικό προ-
σωπικό της χώρας ως προς τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις. 

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνεται ρύθµιση, σύµφωνα µε την
οποία επιτρέπεται η αξιοποίηση κτηρίων που υπάρχουν σε αγρο-
τική γη υψηλής παραγωγικότητας για αγροτικές δραστηριότη-
τες. Πλέον µπορούν τα κτήρια αυτά να αλλάζουν χρήση και να
χρησιµοποιηθούν για µεταποίηση αγροτικών προϊόντων. Με
αυτόν τον τρόπο λύνεται το χρόνιο πρόβληµα που είχε δηµιουρ-
γηθεί µε κτήρια, τα οποία παρέµεναν έρηµα και ανεκµετάλλευτα. 

Επανέρχεται το ανώτατο όριο αποζηµίωσης των 70.000 ευρώ
ανά δικαιούχο από τον ΕΛΓΑ, το οποίο διπλασιάζεται, όµως, όταν
πρόκειται για διπλή καλλιέργεια εντός του έτους, δηλαδή εαρινή
και φθινοπωρινή. Εξορθολογίζεται έτσι το σύστηµα αποζηµιώ-
σεων από τον Οργανισµό Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων.
Επιτυγχάνεται εξοικονόµηση πόρων για τους πολλούς µικρούς
αγρότες.

Μέχρι σήµερα τα ακίνητα που ανήκουν κατά κυριότητα στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορούσαν να
παραχωρηθούν σε ιδιώτες µε τη δυνατότητα, όµως, να ανακλη-
θεί οποτεδήποτε η παραχώρηση αυτή. Στοχεύοντας στη δηµι-
ουργία κλίµατος ασφάλειας και σταθερότητας για τις
επενδύσεις, πλέον δεν επιτρέπεται η ανάκληση της παραχώρη-
σης αν έχουν παρέλθει είκοσι χρόνια από την παραχώρηση. 

Επιταχύνονται και απλοποιούνται οι διαδικασίες για στρατηγι-
κές επενδύσεις που αφορούν σε δηµόσια ακίνητα, τα οποία δια-
χειρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Για επενδύσεις
που έχουν ενταχθεί σε αναπτυξιακούς νόµους θα µπορεί να γί-
νεται παραχώρηση αυτών των ακινήτων χωρίς δηµοπρασία. 

Ένα από τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες -και
οι αγρότες και στη Μαγνησία στον νοµό µου- είναι οι µεγάλες
καταστροφές που υφίστανται οι καλλιέργειες και η αγροτική πα-
ραγωγή εξαιτίας του πολλαπλασιασµού και της ανεξέλεγκτης
δράσης των αγριόχοιρων. Πλέον είναι νόµιµη η θύρα αγριόχοι-
ρων καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους σε µια προσπάθεια να δοθεί
λύση.

Δίδεται νέα παράταση και δικαίως µέχρι 31-10-2020 για τη διε-
νέργεια τακτικής γενικής συνέλευσης στους αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς λόγω των κανόνων της κοινωνικής αποστασιοποίησης
λόγω του κορωνοϊού.

Πολύ απαραίτητη είναι και η παράταση µέχρι το τέλος του
έτους, προκειµένου να λάβουν άδεια εισόδου αλλοδαποί από τρί-
τες χώρες για να απασχοληθούν στις καλλιεργητικές εργασίας,
αλλά και στις κτηνοτροφικές µονάδες και στην ελεύθερη κτηνο-
τροφία. 

Με την τροπολογία που κατατέθηκε χτες αλλάζει το καθεστώς
για τα γρι-γρι, ώστε να µειωθούν οι υπέρµετροι περιορισµοί. Η
αλιεία µε γρι-γρι απαγορεύεται τους µήνες Ιούλιο και Αύγουστο
κατά τη διάρκεια µόνο της ηµέρας, αλλά επιτρέπεται κατά τη
διάρκεια της νύχτας. 

Βέβαια, το πολύ σηµαντικό για τους ανθρώπους που εργάζον-
ται στα γρι-γρι είναι το ασφαλιστικό, κύριε Υπουργέ, και, µάλιστα,
το ασφαλιστικό των αλλοδαπών εργατών, το οποίο µάλλον πρέ-
πει να το δούµε σε προσεχές νοµοσχέδιο µε το Υπουργείο Ερ-
γασίας. 

Σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, είναι ότι και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο,
όπως και σε όλα αυτά που κατατέθηκαν µέχρι σήµερα, στόχος
είναι η ανάπτυξη, η πάταξη της γραφειοκρατίας και η απλού-
στευση των διαδικασιών. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποδεικνύει ότι η αγροτική ανάπτυξη
είναι προτεραιότητα της Κυβέρνησης. Η αρχή έγινε µε πολλές
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και σηµαντικές ρυθµίσεις, όπως αυτή για την αντιµετώπιση του
φαινοµένου των παράνοµων ελληνοποιήσεων. Συνεχίζεται µε τις
σηµερινές διατάξεις που δίνουν διέξοδο σε µια σειρά από ζητή-
µατα που ταλαιπωρούν τον αγροτικό κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιούπη.

Τον λόγο έχει ο κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αφού ξεκινήσω και εγώ µε την οδύνη όλων µας για την απώ-

λεια του Δηµήτρη Ρίζου, του συναδέλφου και συντρόφου, και τα
συλλυπητήριά µου προς την οικογένεια του, όπως έκανε και η
συνάδελφός µου, η εισηγήτρια, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κύ-
ριοι και κυρίες Βουλευτές, ότι η σηµερινή επέτειος, η επέτειος,
δηλαδή, της 24ης Ιουλίου, δεν θυµίζει µόνο τη µέρα της Δηµο-
κρατίας. Δεν φτάνει να λέµε µόνο για τη µέρα της Δηµοκρατίας,
αλλά και για την ανάγκη να αγωνιζόµαστε γι’  αυτήν και την
ανάγκη να αντιστεκόµαστε σε όσους τη µειώνουν ή την αµφισβη-
τούν, γιατί µε αγώνες κατακτήθηκε η δηµοκρατία στην Ελλάδα
και αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε ούτε εµείς ούτε ιδιαίτερα η
νέα γενιά. Και η αντίσταση σε όσους µειώνουν τη δηµοκρατία
µας ταυτόχρονα είναι αντίσταση και σε όσους καπηλεύονται τον
πατριωτισµό και την πίστη στην πατρίδα και στην ελληνική πολι-
τεία, αλλά και σε όσους ασπάζονται τον αυταρχισµό και την
αστυνοµοκρατία, γιατί αυτοί είναι οι πραγµατικοί κίνδυνοι απέ-
ναντι στη δηµοκρατία µας. 

Παράλληλα, όµως, µε την ιστορική γνώση και την προσήλωση
στις δηµοκρατικές αρχές νοµίζω ότι µια Κυβέρνηση οφείλει να
έχει τουλάχιστον βασικές γνώσεις και αριθµητικής. Άκουσα τον
κ. Σενετάκη, αν δεν κάνω λάθος, να επαναλαµβάνει ένα µεγάλο
αριθµητικό ατόπηµα του Πρωθυπουργού. 

Να σας το πούµε, λοιπόν, ξανά εδώ µέσα: Πότε τα 19 δεν
ισούνται µε 70 και δεν µπορώ να καταλάβω πώς ανακάλυψε ο
Πρωθυπουργός ότι κερδίσαµε 70 δισεκατοµµύρια σε µια σύνοδο
κορυφής, που, από ότι βλέπουµε, µόνο σε µια προπαρασκευα-
στική συνάντηση συµµετείχε τέσσερις µέρες και δεν είχε, αν θέ-
λετε, την εργώδη προσπάθεια που ο Αλέξης ο Τσίπρας έκανε
κάθε φορά που πήγαινε στις συνόδους κορυφής. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτό που πρέπει να ξέρετε, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, είναι ότι µειώθηκαν οι επιδοτήσεις, αυξή-
θηκαν τα δάνεια και, δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, ένα πρόβληµα
που είχαµε είναι ότι µειώθηκαν τα προγράµµατα δίκαιης µετάβα-
σης, υγείας σε µηδενισµό και αγροτικής ανάπτυξης και πρέπει
να δούµε πώς θα διεκδικήσουµε την αποκατάσταση αυτών των
ελλειµµάτων συν, αν θέλετε, το ότι µειώθηκε ο στόχος της κλι-
µατικής ουδετερότητας για κάποιες χώρες.

Δεν υποτιµούµε το ότι αµοιβαιοποιείται ένα τµήµα του χρέους.
Είναι σηµαντική πρόοδος για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως,
υπάρχει µια υποχώρηση όσον αφορά τα ελληνικά συµφέροντα. 

Και, βέβαια, αυτό που µας κάνει εντύπωση και δεν ακούσαµε
καθόλου στη Σύνοδο Κορυφής είναι κάποια κουβέντα για την
Τουρκία. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι χρειάζεται να µας ενηµερώ-
σετε. Διεκδίκησε ο Πρωθυπουργός να υπάρχει τοποθέτηση συ-
νόδου κορυφής απέναντι στη συνεχιζόµενη προκλητικότητα και
αµφισβήτηση κυριαρχικών δικαιωµάτων της Ελλάδας από τη
µεριά της Τουρκίας; Δεν έχουµε ακούσει κάτι και, ευτυχώς, ήρθε
ο κ. Μακρόν να θυµίσει ότι και σύνοδος του νότου υπάρχει µε
πρωτοβουλία τότε και της ελληνικής κυβέρνησης και του Αλέξη
Τσίπρα, κάτι που έπρεπε να είχε κάνει εδώ και πολύ καιρό ο κ.
Μητσοτάκης, αλλά και δυνατότητα έκτακτης σύγκλησης του
Συµβουλίου Κορυφής για τη συνεχιζόµενη αµφισβήτηση από τη
µεριά της Τουρκίας των δικαιωµάτων µας.

Καθυστερεί η εξωτερική πολιτική. Νοµίζω το έχουµε εντοπίσει.
Πρέπει να διεκδικήσουµε πολύ πιο αποτελεσµατικά και µε ενερ-
γητικό τρόπο τα δικαιώµατά µας.

Έρχοµαι στο σχέδιο αγροτικής ανάπτυξης, γιατί ο κύριος Πρό-
εδρος θα µου κάνει παρατήρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με προλάβατε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό που διαπιστώνουµε, κύριοι της

Κυβέρνησης, είναι ότι δεν έχουµε σχέδιο ανάπτυξης και εφόσον
δεν έχουµε σχέδιο ανάπτυξης, δεν έχουµε και σχέδιο αγροτικής
ανάπτυξης. Τη µόνη πρόταση στρατηγική που έχουµε ακούσει
από τη Νέα Δηµοκρατία εδώ και περίπου ένα χρόνο είναι η ιδιω-
τικοποίηση των συνεταιρισµών. Εδώ που τα λέµε δεν υπάρχει
κάτι άλλο. Να µπουν οι ιδιώτες στους συνεταιρισµούς να πάρουν
την περιουσία τους. 

Μέχρι τώρα τα υπόλοιπα, κύριε Υπουργέ, -και είναι καλώς που
είστε και εσείς τώρα στην Αίθουσα- ήταν βραχυπρόθεσµα και
προσωποκρατικά µέτρα και, µάλιστα, πρέπει να οµολογήσω ότι
αυτό που έχουµε µπροστά µας δεν αντιστοιχεί σε ένα νοµοσχέ-
διο. 

Δεν ξέρω, κύριε Βορίδη, αν σας ταλαιπωρούν για να βάζετε
ντε και καλά κάποιο νοµοσχέδιο ή µας ταλαιπωρείτε εσείς. Πάν-
τως ειλικρινά θα περιµέναµε µια πιο στρατηγική πρόταση νοµο-
σχεδίου για την αγροτική ανάπτυξη. 

Και θα γίνω λίγο πιο συγκεκριµένος: Ποια είναι τα χαρακτηρι-
στικά της κυβερνητικής πολιτικής προς τους αγρότες; Δυστυ-
χώς, παραπλάνηση και αναξιοπιστία. 

Να σας πω ένα παράδειγµα: Είπε ο κ. Βορίδης ότι επαναλαµ-
βάνεται σήµερα το άρθρο 24 του ν.4643 σχετικά µε την εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκών στη γη υψηλής παραγωγικότητας, ένα
άρθρο που αµφισβητεί την υψηλή παραγωγικότητα στην Ελλάδα,
τα ποιοτικά αγροτικά προϊόντα. 

Και εγώ ρωτάω κάτι άλλο πιο απλό: Αυτό, κύριε Βορίδη, το ψη-
φίσατε αρχές Δεκεµβρίου. Λέγατε ότι µέσα σε δύο µήνες για
αυτό το άρθρο, µε το οποίο διαφωνήσαµε, θα έχετε καταλήξει
σε υπουργική απόφαση που θα προσδιορίζει την εγκατεστηµένη
ισχύ σε µεγαβάτ σε κάθε περιφερειακή ενότητα. Τότε είχατε προ-
σπαθήσει να σπεκουλάρετε απέναντι στις αντιδράσεις µας και
παραπλανήσατε τους αγρότες ήταν εδώ λέγοντας να τους δώ-
σετε γη υψηλής παραγωγικότητας για να µπουν φωτοβολταϊκά. 

Έχουν περάσει επτά µήνες, κύριε Βορίδη. Γιατί είπατε ψέµατα
στους αγρότες αρχές Δεκεµβρίου του 2019; Πού είναι η υπουρ-
γική απόφαση που θα βγάζατε; Δεν την έχετε βγάλει.

Άρα, λοιπόν, παραπλανάτε αποδεδειγµένα εντός του Κοινοβου-
λίου τους αγρότες και για άλλα πράγµατα. Παράδειγµα: Υπάρχει
απίστευτη προχειρότητα στο νοµοσχέδιο αυτό. Στο άρθρο που
αναφέρεται στις υδατοκαλλιέργειες ζητάτε να υποβάλλεται η µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων στην αρµόδια Διεύθυνση που
θα έχει κτηνιάτρους και γεωπόνους και θα ελέγχουν τη ΜΠΕ για
να τη στέλνουν στην περιβαλλοντική υπηρεσία, ενώ στο άρθρο
παρακάτω που αναφέρεται στις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις
υποβάλλεται η ΑΕΠΟ και όχι η ΜΠΕ και ενώ υπάρχει ηλεκτρονικό
περιβαλλοντικό µητρώο που το δηµιουργήσαµε στην προηγού-
µενη κυβέρνηση για να µπορούν όλες οι υπηρεσίες να βλέπουν
ηλεκτρονικά τη ΜΠΕ οπουδήποτε υποβάλλεται και να την ελέγ-
χουν όλοι ταυτόχρονα; Δηλαδή αν λείπει κάτι, η διεύθυνση ΠΕΧΩ
ή η ΔΥΠΑ, οι περιβαλλοντικές υπηρεσίες θα ρωτάνε τη Διεύθυνση
Αγροτικής Ανάπτυξης για τα δικαιολογητικά που λείπουν και όχι
τον δικαιούχο της δραστηριότητας;

Για να µην πω για το µεγάλο πρόβληµα που δηµιουργείται µε
την ακύρωση των δασικών χαρτών, διότι τώρα πλέον δεν µπορεί
για τα µη δασικά, αφού ακυρώθηκαν οι κυρωµένοι, να παίρνουν
µια βεβαίωση µηχανικού πάνω σε τοπογραφικό και να γίνει το
ποιµνιοστάσιο, να γίνεται ακόµα και η κατοικία του αγρότη. Τώρα
θα πρέπει να πηγαίνουµε πάλι για πράξη χαρακτηρισµού, ενώ
νοµοθετήσατε εσφαλµένα την ακύρωση δασικών χαρτών στις
αρχές του Μαΐου και ήλθατε δύο µήνες µετά να βγάλετε υπουρ-
γική απόφαση και να παρατείνετε την ακύρωση µέχρι τον Σε-
πτέµβριο, να ζητήσετε δικαιολογητικά αµφιβόλου νοµιµότητας
που το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει κρίνει ότι δεν υπάρχουν,
για να πάει στις καλένδες η κύρωση των δασικών χαρτών κι έτσι
η Ελλάδα να γυρίσει δεκαετίες πίσω –καµµία σχέση µε την ευ-
ρωπαϊκή κανονικότητα- και να µην απαντάει ακόµα η διοίκηση τι
θα γίνει µε τις αντιρρήσεις που εκδικάστηκαν. Θα τις λάβετε υπ’
όψιν, εκεί που οι δηµόσιοι υπάλληλοι που είπατε ότι σέβεστε,
έχουν κάνει το έργο τους και έχουν κρίνει τις αντιρρήσεις; 

Γιατί ακυρώσατε τους κυρωµένους που δεν είχαν καµµία αν-
τίρρηση; Γιατί δεν προσλάβατε δασολόγους για να εξεταστούν
οι πολλές χιλιάδες αντιρρήσεων που λέτε ότι έχουν σωρευτεί;
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Μήπως επίτηδες το κάνατε για να καθυστερήσετε κι άλλο και
τους αγρότες και την ελληνική ανάπτυξη και να υπάρχει µόνο το
φιλικό χτύπηµα στην πλάτη από τον πολιτευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας; 

Το «µπάτε, σκύλοι, αλέστε», κύριε Βορίδη, είναι στη δική σας
πολιτική ατζέντα ή µόνο στου κ. Χατζηδάκη; Διότι αυτό που εγώ
βλέπω είναι να υποβιβάζεται και η περιβαλλοντική αδειοδότηση
µε όλα αυτά τα οποία υπάρχουν εδώ.

Ένα θέµα το οποίο πρέπει να λύσετε είναι τα εκχερσωµένα,
γιατί πράγµατι στα εκχερσωµένα υπάρχει ζήτηµα, εφόσον απορ-
ρίφθηκε από το Σ.τ.Ε. η εφαρµοστική διάταξη του ν.4280/1914.
Δεν έχετε δώσει απάντηση. Απλά ακυρώνετε δασικούς χάρτες.
Όταν έλθει η Ευρώπη, όµως, να ζητήσει πίσω επιδοτήσεις από
την Ελλάδα και τους αγρότες, τότε θα λέµε ότι ο κ. Βορίδης, ο
κ. Χατζηδάκης και ο κ. Μητσοτάκης είναι συνυπεύθυνοι, όσο και
αν τώρα λέτε στους αγρότες «δεν πειράζει, ας πάει έναν χρόνο
πίσω, δεν έγινε τίποτα».

Επίσης, έχετε κάποιες διατάξεις για τις µυδοκαλλιέργειες.
Κύριε Βορίδη, πρέπει να οµολογήσω ότι παρότι οι διατάξεις σας
είναι επιφανειακές και βάζουν περισσότερα έγγραφα στις υδα-
τοκαλλιέργειες παρά λιγότερα και µόνο για τις χερσαίες, αν δεν
κάνω λάθος, πρέπει να σας πω ότι αυτή τη στιγµή πάνω από τρια-
κόσιες επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα µυδοκαλλιεργητών στην
Ελλάδα περιµένουν εδώ και έναν µήνα απάντηση από την κ.
Αραµπατζή, που την είδαν επίσηµα, για το τι θα κάνετε για να ενι-
σχύσετε έναν κλάδο εξαγωγικό που έχει ακόµα την καλλιέργεια
µέσα στη θάλασσα. Σας το έχω πει επανειληµµένως. Έχετε υπο-
τιµήσει τις µυδοκαλλιέργειες. Δεν έχετε ανακοινώσει τίποτα. Προ
ολίγου µιλήσαµε πάλι µε τους συνεταιρισµούς. 

Σε λίγο, κύριε Βορίδη, αν δεν δώσετε απαντήσεις και πιθανές
ενισχύσεις, ένας µεγάλος εξαγωγικός κλάδος της χώρας µας
που είναι του πρωτογενούς τοµέα, που είναι του ιδιωτικού τοµέα,
θα µείνει πίσω καθυστερηµένος και εξαιτίας σας, γιατί σε όλον
τον οικονοµικό τοµέα πρέπει να οµολογήσω, κύριε Βορίδη, ότι
τα µέτρα που έχετε λάβει και στον αγροτικό τοµέα, αλλά και συ-
νολικά στην οικονοµία, είναι πολύ πιο πίσω από τις απαιτήσεις.
Παραδόθηκε στη Νέα Δηµοκρατία µια χώρα µε πλεόνασµα, µε
«µαξιλάρι», µε χαµηλά επιτόκια και την έχετε οδηγήσει ήδη –για
να σας πω εγώ ένα αριθµητικό νούµερο- σε έξι δισεκατοµµύρια
δηµοσιονοµικό έλλειµµα στα έσοδα του κράτους στο πρώτο εξά-
µηνο. Δυστυχώς αυτή είναι η πραγµατική αριθµητική του κ. Μη-
τσοτάκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Φάµελλε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κι εγώ να ξεκινήσω µε τη

σηµερινή επέτειο. Συνήθως στις επετείους µιλάµε για την τιµή,
για τη µνήµη, για τον σεβασµό. Πολλές φορές αυτά δεν είναι αρ-
κετά, κυρίως όταν µιλάµε για την ηµέρα αποκατάστασης της δη-
µοκρατίας. Έτσι µαζί µε την αυτονόητη τιµή στον εθνάρχη
Κωνσταντίνο Καραµανλή, αλλά και σε όλους όσοι ύψωσαν το
ανάστηµά τους απέναντι στη χούντα, νοµίζω ότι σήµερα πρέπει
να µιλήσουµε και για την αναγνώριση και για την ευγνωµοσύνη
για τα αγαθά της δηµοκρατίας, για την ελευθερία, για την κοινω-
νική δικαιοσύνη, για το κράτος δικαίου, για την ελευθεροτυπία,
για τις δυνατότητες προκοπής των ανθρώπων. 

Ζούµε στη χώρα µας την πιο µακρόπνοη περίοδο δηµοκρα-
τίας. Δεν ήταν πάντα έτσι και αυτό οφείλουµε να µην το ξεχνάµε
και οφείλουµε επίσης να σκεφτόµαστε -γι’ αυτό δεν είναι µόνο η
µνήµη και η τιµή αρκετή- ότι η δηµοκρατία απαιτεί συνεχή εγρή-
γορση. Ακόµα και σ’ αυτήν τη µακρόπνοη περίοδο η δηµοκρατία
µπορεί να µην απειλήθηκε από τανκς και από επίορκους αξιωµα-
τικούς, όµως πολλές φορές τραυµατίστηκε ή απειλήθηκε από
τον λαϊκισµό, από τη διαπλοκή, από τον κρατικοδίαιτο παρασιτικό
καπιταλισµό, κακοποιήθηκε από µια κουλτούρα διαµαρτυρίας
χωρίς όρια, από προσπάθεια χειραφέτησης κρίσιµων µεταβλη-
τών της πολιτείας. 

Χρειάζεται, λοιπόν, συνεχής εγρήγορση, χρειάζεται δουλειά,
χρειάζεται αποτέλεσµα που θα κερδίζει κάθε µέρα την εµπιστο-
σύνη των πολιτών στο κράτος, στη λειτουργία της πολιτικής, στο
αγαθό της συντεταγµένης πολιτείας. 

Έρχοµαι τώρα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Αναλύ-
θηκαν από τον εισηγητή µας και εδώ και στις επιτροπές όλες οι
πρόνοιες, οι διοικητικές απλοποιήσεις, η επιτάχυνση των διαδι-
κασιών, το νοικοκύρεµα του ΕΛΓΑ, η περαιτέρω θεσµική θωρά-
κιση των περιουσιών των καλλιεργητών µας. 

Εγώ θέλω να σταθώ κυρίως, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 14,
δηλαδή στο άρθρο που αφορά την αντιµετώπιση του τεράστιου
προβλήµατος µε τους αγριόχοιρους. Πρόκειται για ένα πολύ σο-
βαρό πρόβληµα που αντιµετωπίζουν άνθρωποι σ’ όλη την Ελ-
λάδα, πάντως σίγουρα και στη Φθιώτιδα.

Κύριε Υπουργέ, στα χωριά µας, στα χωριά του Δοµοκού, στην
ανατολική Φθιώτιδα, στη Λοκρίδα, στα χωριά της Μακρακόµης και
της Σπερχειάδας, παντού, σ’ όλη τη Φθιώτιδα τα τελευταία τρία
χρόνια οι παραγωγοί βρίσκονται σε απόγνωση και είναι όπως σας
το λέω. Ολόκληρες σοδειές, σπορές από καλαµπόκι, από οπωρο-
κηπευτικά, δέντρα, φιστίκια, αµύγδαλα καταστρέφονται ολοσχε-
ρώς από τις επελάσεις των αγριογούρουνων. Αυτό σηµαίνει και
οικονοµική καταστροφή µιας και, όπως όλοι γνωρίζουµε, δεν απο-
ζηµιώνονται οι καταστροφές αυτές από τον ΕΛΓΑ.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Το τελευταίο διάστηµα είναι τέτοια
πλέον η αύξηση των πληθυσµών που συχνότατα προκαλούνται
σοβαρά ατυχήµατα σ’ όλο σχεδόν το επαρχιακό δίκτυο του
νοµού µας. Έχω εδώ για να καταθέσω στα Πρακτικά περιστατικά
από τα τοπικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης στη Φθιώτιδα, είκοσι
περιστατικά από το 2018 και µετά τέτοιων ατυχηµάτων σοβαρών
έως και πολύ σοβαρών. 

Το µέγεθος και την επικινδυνότητα αυτού του ζητήµατος,
κύριε Υπουργέ, επιχείρησα να τα αναδείξω και µέσω του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου µε ερώτηση που κατέθεσα στις 23 Ιουνίου,
αλλά και µε επιστολή που έχω στείλει στους συναρµόδιους
Υπουργούς πριν από λίγες µέρες, στις 10 Ιουλίου. Θα τις κατα-
θέσω στα Πρακτικά. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, την ικανοποίηση που
αισθάνοµαι σήµερα µ’ αυτήν τη νοµοθετική ρύθµιση. 

Το ζήτηµα, όµως, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν είναι η δική µου ικανοποίηση. Το ζήτηµα είναι η ικανο-
ποίηση και η ανακούφιση που αισθάνονται οι παραγωγοί στα
χωριά µας, που επιτέλους -για ένα ζήτηµα που δεν συνδέεται
ούτε µε το Eurogroup ούτε µε τον Covid ούτε µε τις ελληνοτουρ-
κικές σχέσεις ούτε µε τις µαγνητοφωνήσεις και τις κασέτες και
ούτε µε τις ιδεολογικές µας διαφορές- έρχεται να νοµοθετήσει
η ελληνική πολιτεία και να δηµιουργήσει προδιαγραφές λύσης.
Τι δηλαδή; Να επιτρέψει το κυνήγι καθ’ όλη τη διάρκεια του χρό-
νου, της κυνηγετικής περιόδου, και να επιτρέψει σε ορισµένες
εξαιρετικές περιπτώσεις το κυνήγι και σε χώρους και σε εκτάσεις
και σε καταφύγια που δεν επιτρεπόταν µέχρι τότε. Με αυτόν τον
τρόπο έχουµε δύο όπλα στα χέρια µας για να αντιµετωπίσουµε
ένα ουσιαστικό ζήτηµα που κατέστρεφε τους ανθρώπους, οι
οποίοι απελπισµένα έβλεπαν να µην ασχολείται κανένας µε το
πρόβληµά τους. Αυτό είναι ένα πολύ θετικό βήµα, το οποίο
οφείλω να χαιρετίσω και να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουρ-
γείου.

Κύριε Πρόεδρε, όταν συζητάµε για τον πρωτογενή τοµέα, µοι-
ραία η κουβέντα πηγαίνει και στο παραγωγικό µοντέλο της
χώρας. Αυτό το µοντέλο είναι εξαιρετικά στρεβλό. Δύο µόνο
στοιχεία θα σας πω που συνδέονται και µε τον πρωτογενή τοµέα,
την πρωτογενή παραγωγή. Η Ελλάδα που δεν έχει ούτε ένα ερ-
γοστάσιο κατασκευής αυτοκινήτων, την περίοδο 2015-2019 πλή-
ρωσε στην Ιταλία, τη Γαλλία, τη Γερµανία και την Ισπανία 3,5
δισεκατοµµύρια ευρώ για εισαγωγή αυτοκινήτων. Από τις ίδιες
χώρες το ίδιο χρονικό διάστηµα η Ελλάδα πλήρωσε 4,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για εισαγωγή τροφίµων ζωικής προέλευσης. 

Δεύτερο στοιχείο: Για την εισαγωγή κρέατος και αυγών η
χώρα µας την περίοδο 2015-2019 πλήρωσε 5,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Την ίδια περίοδο το σύνολο των άµεσων ενισχύσεων προς
τους παραγωγούς ήταν περίπου το διπλάσιο, δηλαδή 10 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Αν σ’ αυτά συνυπολογίζαµε και τα χρήµατα που

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17033



δίναµε για εισαγωγή γαλακτοκοµικών, καταλαβαίνετε ότι ήταν
πολύ λιγότερα τα χρήµατα που παίρναµε ως άµεση ενίσχυση απ’
αυτά που ξοδεύαµε για τις εισαγωγές.

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι η κατάσταση αυτή πρέπει να αντι-
στραφεί και απαιτείται ένα ολοκληρωµένο σχέδιο στήριξης και
εκσυγχρονισµού του πρωτογενούς τοµέα και µάλιστα άµεσα.

Η επιτυχία της χώρας και του Πρωθυπουργού, κύριε Φάµελλε,
να εξασφαλίσει αυτά τα κονδύλια για το επόµενο χρονικό διά-
στηµα εξασφαλίζουν τις προϋποθέσεις για να αλλάξουµε κατεύ-
θυνση, για να πετύχουµε πράγµατα και µάλιστα γρήγορα. 

Είναι στο χέρι µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ζήτηµα
επιλογής, κύριε Υπουργέ, µε ποια ιεράρχηση και µε ποια βαρύ-
τητα θα συµµετάσχει η ελληνική αγροτική, κτηνοτροφική και αλι-
ευτική παραγωγή στην αλλαγή του αναπτυξιακού µας
υποδείγµατος και του παραγωγικού µας µοντέλου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Οικονόµου και για την οικονοµία του χρόνου.

Να εκµεταλλευτώ το διάστηµα µέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα
και πριν ανέλθει ο κ. Σταµενίτης, να διαβάσω τα ονόµατα της
επόµενης τετράδας. Θα ακολουθήσει ο κ. Βλάχος, ο κ. Αποστό-
λου, ο κ. Χαρακόπουλος και ο κ. Κωτσός. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης Διονύσιος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεξάγεται σήµερα η συζήτηση

για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε τίτλο: «Απλούστευση πλαισίου άσκησης οικονοµι-
κών δραστηριοτήτων, αρµοδιότητας του Υπουργείου» που είναι
µια ακόµα νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου, που έρχε-
ται να προστεθεί στη συνολική προσπάθεια η οποία διεξάγεται
συστηµατικά εδώ και έναν χρόνο, ώστε να λυθούν προβλήµατα,
να αντιµετωπιστούν χρόνιες παθογένειες και να ξεπεραστούν εµ-
πόδια σε θέµατα που αφορούν τον πρωτογενή τοµέα στο σύνολό
του.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κάνω ένα σχόλιο αναφορικά µε
την κριτική που ασκείται όλο αυτό το διάστηµα από την Αντιπο-
λίτευση, η οποία εν ολίγοις συνοψίζεται στο ότι δεν υπάρχει
στρατηγικός σχεδιασµός για την ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα και πως απουσιάζουν οι µεγάλες τοµές. Συγγνώµη, αλλά
είτε -συγχωρέστε µε για τη φράση- είστε αφελής, είτε δεν έχετε
κάτι άλλο να πείτε και κάνετε απλώς αντιπολίτευση για την αντι-
πολίτευση. Προφανώς όλοι θα θέλαµε να λύσουµε τα πάντα µε
ένα νοµοσχέδιο και να λύσουµε όλα τα προβλήµατα του πρωτο-
γενή τοµέα, αλλά βέβαια αυτά τα κάνετε µόνο εσείς ή µάλλον τα
λέτε µόνο εσείς, που καταργείτε τα µνηµόνια και λύνετε τα προ-
βλήµατα της χώρας µε έναν νόµο και ένα άρθρο. Αλλά δε-
σµεύετε τη χώρα µε νέα αχρείαστα µνηµόνια, χρεώνετε τους
πολίτες µε 14 δισεκατοµµύρια ευρώ φόρους και φυσικά δε-
σµεύετε τη δηµόσια περιουσία για ενενήντα εννιά χρόνια.

Προφανώς δεν διαβάζετε καλά ότι ο κ. Μητσοτάκης ερχόµε-
νος από την Ευρώπη έφερε τουλάχιστον 70 δισεκατοµµύρια
ευρώ για την επόµενη εξαετία. Να τα διαβάζετε καλά.

Όµως, για να είµαστε λίγο σοβαροί, κυρίες και κύριοι της Αν-
τιπολίτευσης, ο πρωτογενής τοµέας χρειάζεται δουλειά και κάθε
νοµοσχέδιο που καταθέτουµε λύνει προβλήµατα, όπως ο νόµος
για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα,
µε τον οποίο αντιµετωπίστηκε το φαινόµενο των ελληνοποι-
ήσεων. Και όπως δήλωσε ο Υπουργός, κ. Βορίδης στην επιτροπή
έχουµε θετικό αντίκτυπο στην τιµή του γάλακτος.

Συστάθηκε το µητρώο, µπήκε µια τάξη στην ισχύουσα νοµο-
θεσία και απελευθερώθηκε η παραγωγική διαδικασία του αγρο-
τικού τοµέα από δυσλειτουργίες και διοικητικές αγκυλώσεις.
Επίσης, το νοµοσχέδιο για τους συνεταιρισµούς -που άλλαξε το
θεσµικό πλαίσιο-, έλυσε προβλήµατα, ρύθµισε ζητήµατα που
αποτελούσαν για χρόνια ολόκληρα τροχοπέδη στην εύρυθµη λει-

τουργία των συνεταιρισµών. Με τις πρωτοβουλίες για τη σύ-
σταση των διεπαγγελµατικών οργανώσεων, που κάπου διάβασα
ότι δεν υπάρχουν αγρότες, αλλά εµείς στην Πέλλα µε την διε-
παγγελµατική µόνο αγρότες βλέπουµε.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
χειρείται ο εκσυγχρονισµός του πλαισίου και η ρύθµιση ζητηµά-
των που χρόνιζαν, αλλά και αποσαφήνιση και κάλυψη κενών που
παρουσιάζει η ισχύουσα νοµοθεσία για την ίδρυση και λειτουργία
µονάδων υδατοκαλλιέργειας εντατικής ή ηµιεντατικής, κτηνια-
τρικών, κτηνιατρικών κλινικών, εκτροφείων ζώων συντροφιάς και
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.

Στο πλαίσιο της τοποθέτησής του στη σηµερινή συζήτηση θα
ήθελα να σταθώ σε τρεις σηµαντικές -κατά την άποψή µου- δια-
τάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου. Πρώτον, στην προτεινόµενη
ρύθµιση της σιωπηρής έγκρισης, έχουµε µια ρύθµιση πραγµα-
τικά τοµή και ουσιαστικά ένα αποτελεσµατικό όπλο κατά της ολι-
γωρίας ή αν θέλετε πολλές φορές στην αδυναµία της δηµόσιας
διοίκησης να απαντήσει στους πολίτες έγκαιρα. Η σιωπηρή συ-
ναίνεση σε περίπτωση που µέσα σε πενήντα µέρες η διοίκηση
δεν απαντήσει στον αιτούντα, βγάζει στην πραγµατικότητα τους
πολίτες από ένα αδιέξοδο διαδικασιών διοικητικών πράξεων και
αποφάσεων. Ορίζεται η υποχρέωση των υπηρεσιών να απαντούν
και αν αυτό δεν συµβεί τότε ο νοµοθέτης µεριµνά προς όφελος
του πολίτη.

Δεύτερο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ προερχόµενος
από ένα νοµό µε µεγάλη σηµαντική κτηνοτροφική δραστηριό-
τητα οφείλω να τονίσω ότι η απλοποίηση των διαδικασιών για τις
κτηνοτροφικές µονάδες βρίσκονται στην απολύτως σωστή κα-
τεύθυνση και µάλλον έχουµε αργήσει σ’ αυτό, καθώς µε την ει-
σαγωγή αυτών των ρυθµίσεων διευκολύνεται η άσκηση της
κτηνοτροφικής δραστηριότητας, δηµιουργείται ένα πιο φιλικό
επιχειρηµατικό περιβάλλον και ενισχύεται η κτηνοτροφική επιχει-
ρηµατικότητα µε πολλαπλά οφέλη, σηµαντικά για τις τοπικές κοι-
νωνίες και τις οικονοµίες.

Έρχοµαι στο τρίτο και τελευταίο σηµείο, το οποίο νοµίζω ότι
είναι εξαιρετικά κρίσιµο και αυτό είναι η αποκατάσταση µιας
στρέβλωσης, η οποία επιτυγχάνεται µε την προτεινόµενη ρύθ-
µιση του άρθρου 9. Πρόκειται για την επαναφορά του ανώτατου
ορίου αποζηµίωσης από τον ΕΛΓΑ προς τους ασφαλισµένους.
Με την εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 1 του άρθρου
20 του ν.4351/2015 της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ο ασφαλισµένος
µπορούσε να αποζηµιώνεται χωρίς ανώτατο όριο, εφόσον είχε
επιλέξει την ανώτατη ασφαλιστική εισφορά ύψους 10 χιλιάδων
ευρώ, καταργώντας έτσι τις ρυθµίσεις των άρθρων 8 και 11 του
νόµου του 2010 που όριζαν ανώτατα ποσά. Το 2006 µε την ΚΥΑ
ορίστηκε ότι το ποσό αποζηµίωσης ανά δικαιούχο δεν µπορεί να
υπερβαίνει τις 250.000 ευρώ ετησίως. Συνδυαστικά, δηλαδή,
αυτές οι δύο ρυθµίσεις, όπως αποδείχτηκε στην πράξη, επιβά-
ρυναν οικονοµικά τον ΕΛΓΑ. Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, το είπα και
στην επιτροπή, ότι σωστά νοµοθετείται και επαναφέρεται το όριο
των αποζηµιώσεων στις 70.000 ευρώ, όταν µάλιστα βρισκόµαστε
σε µια προσπάθεια οικονοµικής εξυγίανσης του οργανισµού,
ώστε να υπάρχουν χρήµατα τη στιγµή που πρέπει και οι παρα-
γωγοί να πληρώνονται στην ώρα τους.

Εµείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, είµαστε αυτοί που
εξασφαλίζουµε και τώρα και στο παρελθόν, όταν ήµασταν κυ-
βέρνηση, τη δίκαιη ειδική αποζηµίωση των ασφαλισµένων και
στον σωστό χρόνο. Και µάλιστα τώρα, µετά από τις προσπάθειες
του υπουργού κ. Βορίδη και την απόφαση του Πρωθυπουργού
κ. Μητσοτάκη, δόθηκαν από τον κρατικό προϋπολογισµό 35 εκα-
τοµµύρια ευρώ, ποσό που αντιστοιχεί στο 20% του προϋπολογι-
σµού του ΕΛΓΑ, πρώτη φορά από το 2011, ώστε να επανέλθουν
οι πληρωµές για τους αγρότες στην κανονικότητα, όπως ήταν
µέχρι το 2015, όταν εσείς κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ την µετατρέψατε
στο γνωστό «70-20-10», δηλαδή 70% της αποζηµίωσης αρχές
του έτους, 20% τον Νοέµβριο και 10% τον Δεκέµβριο. Αυτή η αλ-
λαγή δείχνει και τη διαφορά.

Ωραία τα λόγια τα µεγάλα, αλλά χρειάζονται πράξεις και λύ-
σεις σε προβλήµατα. Εµείς λύνουµε εδώ και έναν χρόνο προβλή-
µατα. Το λύσαµε και αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου απο-
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τελεί µια έµπρακτη απόδειξη ότι η Κυβέρνηση και το Υπουργείο
έχουν την οργανωµένη και ουσιαστική ανάπτυξη του πρωτογε-
νούς τοµέα και τη µετατροπή του σε ένα ισχυρό όπλο ανασυγ-
κρότησης του αναπτυξιακού µοντέλου της χώρας. Υπάρχει
σχεδιασµός για τη στήριξη εισοδήµατος των παραγωγών, οι
οποίοι πιστεύουν -το αναγνωρίζουν- ότι ένα-ένα τα προβλήµατα
τους λύνονται. Γνωρίζουν άλλωστε και οι ίδιοι καλύτερα από
εµάς ότι τα ζητήµατα που ταλαιπωρούν τον κλάδο χρειάζονται
συστηµατική δουλειά και βλέπουν τη µεγάλη προσπάθεια που γί-
νεται το τελευταίο χρόνο. Μέρος αυτής της προσπάθειας είναι
και το σηµερινό νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Βλάχος Γεώργιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο

σε µια δύσκολη µέρα για την Ορθοδοξία, αλλά και για όλον τον
πολιτισµένο κόσµο. Κρατάµε, βέβαια, το αισιόδοξο µήνυµα της
µέρας, αφού σαν σήµερα πριν σαράντα έξι χρόνια και κάτι ώρες
ο Κωνσταντίνος Καραµανλής όρκιζε την πρώτη πολιτική κυβέρ-
νηση µετά την παρένθεση της δικτατορίας. Όπως οµολόγησε
τότε πολιτικός του αντίπαλος, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής ορ-
κίστηκε µόνος την ώρα µηδέν για να δαµάσει το χάος. 

Τα χρόνια που ακολούθησαν, οι δεκαετίες που ακολούθησαν
για να φτάσουµε µέχρι σήµερα προφανώς δικαίωσαν αυτόν τον
αγώνα και αυτή την προσπάθεια. Και µιλάµε σήµερα για δηµο-
κρατία στη χώρα, η οποία δεν κινδυνεύει από κανέναν πια, θω-
ρακισµένη πλήρως, µε κυρίαρχο τον ελληνικό λαό και τον
πολιτικό κόσµο της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε στην επιτροπή πολ-
λές φορές για τη στρατηγική του Υπουργείου, του Υπουργού και
της Κυβέρνησης για τα θέµατα της αγροτικής οικονοµίας. Η επι-
µονή, αν θέλετε, της Αντιπολίτευσης και κυρίως, της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, για µη ύπαρξη στρατηγικής πράγµατι πέφτει στο
κενό. Και πέφτει στο κενό γιατί είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση από την πρώτη στιγµή έδωσε την πρέπουσα σηµασία στην
αγροτική οικονοµία και στον αγροτικό κόσµο και βεβαίως, µε
κάθε µέτρο και τρόπο προσπαθεί να στηρίξει διαχρονικά αυτή
την προσπάθεια.

Εµείς δεχόµαστε ότι όλες οι κυβερνήσεις που πέρασαν µέχρι
σήµερα είχαν µια στρατηγική και ότι όλες έκαναν µια προσπάθεια
να βοηθήσουν. Βεβαίως, αυτή η προσπάθεια δεν µπορεί να στα-
µατάει στην εξαγγελία ότι «έχουµε στρατηγική». Πρέπει να συ-
νοδεύεται και µε άλλες αποφάσεις, µε άλλα µέτρα τα οποία
έρχονται να τη στηρίξουν. Για παράδειγµα, εµείς δίνουµε µεγάλη
βαρύτητα στην αξιοποίηση όλων των µέσων που παρέχει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Πήραµε προχθές ένα τεράστιο ποσό και κάποιοι το θεωρείτε
αυτονόητο και σας διαφεύγει ότι προχθές στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ξανάγινε λογαριασµός λίγο πολύ από την αρχή. Δεν ήταν
τίποτα δεδοµένο. Ξέρετε ότι οι προϋπολογισµοί µειώθηκαν και
εµείς κρατήσαµε σε πολλούς τοµείς, όπως και στην κοινή αγρο-
τική πολιτική, τα ίδια ποσά. Αυτά δεν ήταν αυτονόητα πριν αρχί-
σει η διαπραγµάτευση. Σήµερα να κάνει κάποιος κριτική εκ του
ασφαλούς είναι εύκολο, αλλά δεν ήταν τίποτε δεδοµένο. 

Το πρώτο, λοιπόν, είναι η στήριξη των αγροτών µε προγράµ-
µατα και χρηµατοδοτήσεις για τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής
γεωργίας και γενικότερα, της αγροτικής οικονοµίας, για να βά-
λουµε και τους άλλους τοµείς. Το δεύτερο είναι µια ευέλικτη και
αποτελεσµατική παρέµβαση των φορέων του κράτους για τη δι-
ευκόλυνση των αγροτών, για να µπορούν να βρίσκουν λύσεις στα
προβλήµατά τους. 

Άκουσα την εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευση να λέει
«Μα, η απλούστευση αυτή καθαυτή θα κινήσει το ενδιαφέρον σε
κάποιον αγρότη να ασχοληθεί;». Όχι, δεν θα κινήσει το ενδιαφέ-
ρον. Όµως, η απλούστευση των διαδικασιών –επιτέλους, ας το
παραδεχτούµε- θα δώσει λύση στο να τον αποτρέψει να απογοη-
τευθεί ο άνθρωπος, να τα παρατήσει και να σηκωθεί να φύγει,
γιατί τις περισσότερες φορές αυτό συµβαίνει.

Ο τρίτος πυλώνας για εµάς, είναι η στήριξη οικονοµικά του

φορέα ασφάλισης και αποζηµιώσεων της αγροτικής παραγωγής,
κάτι το οποίο θα συζητήσουµε την Τρίτη στη συνεδρίαση της Επι-
τροπής Παραγωγής και Εµπορίου µε την παρουσία του Υπουρ-
γού όσο και του Προέδρου του ΕΛΓΑ. 

Αυτά είναι, λοιπόν, τα κύρια σηµεία, κατά τη γνώµη µου, και σ’
αυτά πρέπει να δούµε τι κάνουµε. Διεκδικούµε, λοιπόν, είπαµε,
από την Ευρωπαϊκή Ένωση καθετί που είναι χρήσιµο, καθετί που
εξυπηρετεί αυτή την προσπάθεια, φέρνουµε νοµοθετικές ρυθµί-
σεις, όπως αυτός ο νόµος, για να βελτιώσουµε τις συνθήκες και
την εικόνα λειτουργίας της κρατικής µηχανής, να εξαλείψουµε,
ει δυνατόν, τη γραφειοκρατία και να δώσουµε τη δυνατότητα σε
καθέναν που θέλει να επενδύσει και να δραστηριοποιηθεί, να
προχωρήσει.

Το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο συζητάµε µπορεί για κάποιους,
όπως ελέχθη, να ασχολείται «µε τα µικρά και αποσπασµατικά»,
αλλά αυτά τα µικρά είναι που προσδιορίζουν στο τέλος της
µέρας την προσπάθεια που κάνουµε όλοι. Αυτά τα µικρά είναι
που σκορπίζουν την απογοήτευση σε όλους τους ενδιαφερόµε-
νους. Αυτά τα µικρά είναι που µας ζητούν να επιλύσουµε και πολ-
λές φορές η απορία των συµπολιτών µας είναι: «Μα, καλά, αυτό
το τόσο ορατό εσείς δεν µπορείτε να το εντοπίσετε, εσείς δεν
µπορείτε να δώσετε λύση;». Ε, αυτό έρχεται να κάνει αυτό το νο-
µοσχέδιο. Δίνει λύσεις σε επιµέρους θέµατα. 

Δεν θα τα αναλύσω ένα ένα, ούτε τον χρόνο έχω, αλλά ούτε
και χρειάζεται. Νοµίζω ότι ο εισηγητής µας, ο κ. Σενετάκης, ανα-
φέρθηκε αναλυτικά στους επιµέρους στόχους αυτού του νοµο-
σχεδίου. Εµείς θα πρέπει να κρατήσουµε τη µεγάλη εικόνα απ’
αυτή την προσπάθεια, που είναι η βελτίωση των συνθηκών της
αγροτικής δραστηριότητας. Την πολιτική, βεβαίως, πάλι την πα-
ρουσίασε ο Υπουργός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και µαζί µε το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας, εµείς εδώ κά-

νουµε µια προσέγγιση αντικειµενική και εκφράζουµε απόψεις και
καταθέτουµε απόψεις, αν θέλετε, αντικειµενικά, για να δούµε
πώς µπορούµε να βοηθήσουµε τους αγρότες, πώς µπορούµε να
βελτιώσουµε τη ζωή τους και πώς µπορούµε να δώσουµε στον
Έλληνα καταναλωτή -γιατί αυτός είναι ο σκοπός στο τέλος- την
ποικιλία και την ποιότητα των προϊόντων και πώς θα τον πείσουµε
ότι αυτά είναι πολύ καλύτερα να τα επιλέξει από καθετί εισαγό-
µενο.

Στην προσπάθεια αυτή, βεβαίως, η Αντιπολίτευση κράτησε µια
επαµφοτερίζουσα στάση. Από τη µία, «τα είχαµε συζητήσει, τα
είχαµε ετοιµάσει, δεν τα φέραµε, θα τα φέρναµε», από την άλλη
«αυτά που φέρνετε είναι µικρά, δεν έχετε στρατηγική». Ας το ξε-
καθαρίσουµε γιατί αυτό είναι που πρέπει να τελειώσουµε.

Στρατηγικός σχεδιασµός υπάρχει, εκτός αν εννοείτε κρατικός
σχεδιασµός για τη γεωργία. Κρατικός δεν υπάρχει κι εκεί που
υπήρχε κατέρρευσε. Εδώ, για να είµαστε συνεννοηµένοι, ο αγρό-
της είναι ελεύθερος να βάλει τους στόχους του και να προγραµ-
µατίσει τη ζωή του και η πολιτεία είναι υπεύθυνη να του θέσει το
πλαίσιο εντός του οποίου θα κινείται, χωρίς εµπόδια, χωρίς προ-
βλήµατα, για να µπορέσει πράγµατι να έχει αποτελέσµατα.

Στο τέλος αυτής της συζήτησης ας συµφωνήσουµε ότι αυτό
το νοµοσχέδιο δίνει λύσεις σε πάρα πολλά προβληµατάκια –τα
λέω έτσι γιατί τα είπατε µικρά- που όµως είναι πολύ σηµαντικά
για να προχωρήσει η αγροτική δραστηριότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Βλάχο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εµείς όχι απλά ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, το στηρίζουµε πολιτικά
γιατί, όπως είπα, δίνει λύσεις σ’ αυτά τα προβλήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Αποστόλου Ευάγγελος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Επειδή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, συνεχίζετε τη ρητορεία σας, αν
και µειωµένη, για τις µεγάλες επιτυχίες στην πρόσφατη Σύνοδο
Κορυφής και µάλιστα, τις συνδέετε µε τον αγροτικό χώρο, θα
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επαναλάβω το εξής. 
Ο κ. Μητσοτάκης, αλλά κι εσείς, κύριε Υπουργέ, αναφερθή-

κατε σε 70 δισεκατοµµύρια, ενώ αυτά που διασφαλίστηκαν ήταν
τα 32 δισεκατοµµύρια από το συνολικό ποσό των 750 δισεκατοµ-
µυρίων του Ταµείου Ανάκαµψης, χρήµατα που προβλέπονται για
την αντιµετώπιση των επιπτώσεων από την πανδηµία του κορω-
νοϊού. 

Για την ΚΑΠ ο προϋπολογισµός που συµφωνήθηκε ανέρχεται
σε σταθερές τιµές του 2018, στα 436 δισεκατοµµύρια, ενώ τον
παρουσιάσατε ως σταθερό σε σχέση µε την προηγούµενη πε-
ρίοδο, δηλαδή στα 383 δισεκατοµµύρια. Όλα, λοιπόν, δείχνουν
ότι θα είναι µειωµένος κατά 46,5 δισεκατοµµύρια, 12% περίπου,
δηλαδή θα υπάρξει µια µείωση µεγαλύτερη από τις άµεσες ενι-
σχύσεις µιας χρονιάς.

Κι επειδή η ερχόµενη µεταρρύθµιση της ΚΑΠ ενδέχεται να
φέρει και άλλες µειώσεις, λόγω της σύνδεσής της, για παρά-
δειγµα, µε το κλίµα, την Πράσινη Συµφωνία και αλλά, περιµένω,
κύριε Υπουργέ, µια απάντηση από εσάς σε δύο ερωτήµατα. 

Το πρώτο είναι -που διαρκώς το επαναλαµβάνετε- ότι δεν είναι
σωστό που αναφερόµαστε στο στρατηγικό σχέδιο που είναι συ-
νυφασµένο µε τη νέα ΚΑΠ, την ΚΑΠ της επόµενης περιόδου.
Αναφερόµαστε σ’ αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί επιπλέον έχει ανα-
τεθεί σε µια συγκεκριµένη οµάδα του Γεωπονικού Πανεπιστηµίου
η εκπόνηση. Πού βρίσκεται τελικά; Τι δεδοµένα και προϋποθέ-
σεις δύσκολες φέρνει;

Και το δεύτερο είναι τα 500 εκατοµµύρια ευρώ, που θα λάβουν
ως δωράκι οι βαλτικές χώρες, για τα οποία µάλιστα δεν αναφέ-
ρεται σαφώς πώς θα εξασφαλιστούν, µήπως µειώσουν τις άµε-
σες ενισχύσεις της Ελλάδας για να συµπληρωθεί το ποσό αυτό;
Ρωτάµε.

Αυτό που πάντως φαίνεται είναι ότι, δυστυχώς, ούτε για την
Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά ούτε και για εσάς, ο αγροτικός χώρος
βρίσκεται αυτήν την ώρα σε προτεραιότητα. 

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Είναι εµφανής, κύριε Υπουργέ,
πλέον η τακτική σας να καταθέτετε στη Βουλή βιαστικά και πρό-
χειρα νοµοσχέδια, άλλοτε αντιγράφοντας νόµους και άλλοτε
συγκεντρώνοντας σκόρπιες ρυθµίσεις που µπορούσατε µε
απλές τροπολογίες ή ακόµη και µε υπουργικές αποφάσεις να τις
προσεγγίσετε. Ειπώθηκαν πολλά για τις διατάξεις του νοµοσχε-
δίου, δεν θα επιµείνω. 

Θα σταθώ, όµως, ιδιαίτερα στην εκπροσώπηση των αγροτών,
που είναι βασικό ζητούµενο για τον χώρο σήµερα. Τον Αύγουστο
του 2018 είχαµε καταθέσει στη Γενική Γραµµατεία της Βουλής
έτοιµο νοµοσχέδιο, δηλαδή είχαν ολοκληρωθεί όλες οι διαδικα-
σίες για να κατατεθεί προς συζήτηση, για τις Αγροτικές Επαγ-
γελµατικές Ενώσεις. Δυστυχώς, δεν µπόρεσε να γίνει νόµος του
κράτους. Αντίθετα, αξιοποιήθηκαν -και ιδιαίτερα από εσάς- στα-
διακά πολλές τροπολογίες που περιέχονταν στο νοµοσχέδιο
αυτό αναµφίβολα χρήσιµες για τις λειτουργικές ανάγκες του
αγροτικού τοµέα, όχι όµως ικανές να χαράξουν µια νέα αγροτική
στρατηγική, γιατί δεν αξιοποιήθηκε η βασική του στόχευση που
δεν ήταν άλλη παρά να αποκτήσουν οι επαγγελµατίες αγρότες
αντιπροσωπευτική εκπροσώπηση προκειµένου να συµµετάσχουν
ενεργά στη χάραξη µιας νέας αγροτικής πολιτικής που ιδιαίτερα
σήµερα πρέπει να είναι σε προτεραιότητα. 

Οι σχεδόν ανύπαρκτοι αγροτικοί σύλλογοι µε ένα παρωχηµένο
θεσµικό πλαίσιο δεκαετιών είναι αδύνατον να εκπροσωπήσουν
ουσιαστικά όλους τους κλάδους της αγροτικής οικονοµίας; Η
υφιστάµενη εκπροσώπηση των συνεταιριστικών επιχειρήσεων
δεν διαθέτει την απαραίτητη ευρύτερη νοµιµοποίηση να εκφρά-
σει το σύνολο των αγροτών παρά µόνο ένα µέρος εκείνων των

εκατόν σαράντα χιλιάδων συνεταιρισµένων αγροτών ενδεχόµενα
και τα ειδικά προβλήµατα που απασχολούν τις συνεταιριστικές
επιχειρήσεις. Οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις ως θεσµός ευρω-
παϊκού κεκτηµένου από τη φύση τους έχουν συγκεκριµένο προ-
σανατολισµό τη διεπαγγελµατική συνεργασία για την προώθηση
του προϊόντος. 

Αναπόφευκτα, λοιπόν, έπρεπε να αναζητηθεί ένας νέος καθο-
λικός θεσµός που θα συσπειρώνει και θα εκπροσωπεί το σύνολο
των αγροτών όλων των κλάδων. Μόνον έτσι µπορεί να σχεδιαστεί
και να υλοποιηθεί ένα στρατηγικό σχέδιο κοινής αποδοχής και
ουσιαστικής αποτελεσµατικότητας προς όφελος των αγροτών,
αλλά και της εθνικής οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό.
Στη θέση των επαγγελµατικών ενώσεων θα µπορούσε να είναι

και η επαναφορά του θεσµού των αγροτικών επιµελητηρίων. Ση-
µασία έχει ότι πρέπει να υπάρξει εκπροσώπηση των αγροτών µε
ευρύτερη και δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Αντίθετα, οι διατάξεις
που φέρνετε µέχρι σήµερα στην εκπροσώπηση των αγροτών -το
είδατε και εσείς- δεν είναι ικανές να αλλάξουν τη ροή των πραγ-
µάτων, αλλά περισσότερο θα σας έλεγα ότι δηµιουργούν και
προϋποθέσεις µη σωστής εκπροσώπησης του χώρου.

Ώσπου να γίνει λοιπόν αυτό, κύριε Υπουργέ, χρησιµοποιήστε
σωστά τουλάχιστον το νοµικό υπόβαθρο που έχετε παραλάβει
ειδικά σε δύο ζητήµατα. Το πρώτο είναι η αντιµετώπιση των
κακών πρακτικών στην εµπορία των αγροτικών προϊόντων µε την
πλήρη εφαρµογή της πληρωµής των αγροτικών προϊόντων σε
δύο µήνες. Και το δεύτερο είναι η σωστή αξιοποίηση της ρύθµι-
σης για τη χώρα προέλευσης του γάλακτος και του κρέατος και
των προϊόντων τους όχι µόνο µε την αναγραφή, αλλά κυρίως µε
τη σωστή ενηµέρωση του καταναλωτή. Ανέφερα τη λέξη
«σωστή» γιατί σε λίγο χρόνο, όπως και εσείς το γνωρίζετε, θα
κληθούµε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να δώσουµε στοιχεία και
εκεί πρέπει οπωσδήποτε να διασφαλίσουµε τη συνέχιση µετά την
λήξη της τριετούς εφαρµογής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αποστόλου.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων για να καταθέσει κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα χρειαστώ
ούτε τριάντα δευτερόλεπτα.

Καταθέτουµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι αµιγώς νοµοτε-
χνικές, δεν χρειάζεται να επεκταθώ, έχουν πολύ συγκεκριµένο
χαρακτήρα, θα το δουν οι κύριοι συνάδελφοι.

Κύριε Πρόεδρε, έχουν κατατεθεί δύο βουλευτικές τροπολο-
γίες, µία από την πλευρά του ΜέΡΑ25, προσυπογράφουν η κ.
Μπακαδήµα και ο κ. Αρσένης, την οποία δεν κάνουµε δεκτή και
µία από το Κίνηµα Αλλαγής, την οποία υπογράφουν ο κ. Πάνας,
η κ. Γιαννακοπούλου, ο κ. Αρβανιτίδης και ο κ. Σκανδαλίδης,
αφορά ουσιαστικά τη θέση την οποία διατύπωσαν και στην επι-
τροπή περί επαναφοράς του άρθρου 8, για τους λόγους που εξή-
γησα -και ενδεχοµένως θα αναφερθώ κιόλας στην οµιλία µου-
δεν την κάνουµε δεκτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, ο κ. Μαυρουδής Βορίδης, καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως
εξής: 

17036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση διεξάγεται σε µια

ηµέρα που έχει έναν ιδιαίτερο συµβολισµό. Η επέτειος της απο-
κατάστασης της δηµοκρατίας επιβάλλει περισυλλογή για να εξε-
τάσουµε όσα πετύχαµε αυτά τα σαράντα έξι χρόνια οµαλού
πολιτικού βίου. Αναντίρρητα η Ελλάδα έχει καταγράψει αυτό το
διάστηµα µια τεράστια πρόοδο. Η δηµοκρατία µας αποδείχθηκε
στέρεα. Οι πολιτικές ελευθερίες και τα ανθρώπινα δικαιώµατα
είναι απόλυτα σεβαστά και η χώρα συνεχίζει να αποτελεί µέλος
του πιο φιλόδοξου πειράµατος συνύπαρξης κρατών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Η κορυφαία επιλογή του εθνάρχη Κωνσταντίνου Καραµανλή
επιβεβαιώνεται διαρκώς. Η Ευρώπη µπορεί να µην έχει πάντα τα
γρήγορα αντανακλαστικά που όλοι θα θέλαµε, αλλά οι αντιδρά-
σεις της είναι στη σωστή κατεύθυνση. Το γιγαντιαίο πακέτο που
θα εισρεύσει στην ελληνική οικονοµία το επόµενο διάστηµα, που
υπερβαίνει τα εβδοµήντα δισεκατοµµύρια ευρώ, µαρτυρά του
λόγου το αληθές. Πρόκειται για µια µεγάλη επιτυχία της χώρας
που οφείλουν να αναγνωρίσουν όλοι, ασχέτως αν πιστώνεται
πρωτίστως στον Πρωθυπουργό, Κυριάκο Μητσοτάκη, που έχει
καταφέρει να αντιστρέψει την εικόνα της χώρας στο διεθνές πε-
ριβάλλον. 

Βεβαίως, θα εθελοτυφλούσαµε αν δεν αναγνωρίζαµε και τις
παθογένειες της Μεταπολίτευσης που οφείλουµε να υπερβούµε.
Ξεχωρίζω την ανάγκη αποκατάστασης του κύρους των θεσµών
µε αφορµή τις πρόσφατες αποκαλύψεις για παρεµβάσεις στο
χώρο της δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν λησµονούµε βεβαίως ότι
δυστυχώς η δηµοκρατία µας αποκαταστάθηκε µετά την κυ-
πριακή τραγωδία και την εισβολή του τουρκικού στρατού στη
µαρτυρική Μεγαλόνησο που εκµεταλλεύθηκε δικές µας αδυνα-
µίες. Βεβαίως σήµερα όλα είναι διαφορετικά. Η Κύπρος είναι
πλέον µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι των αδεσµεύτων
και ο Ελληνισµός είναι ενωµένος και αποφασισµένος. 

Η Ελλάδα, όµως, καλείται να αντιµετωπίσει την ογκούµενη
τουρκική επιθετικότητα, η οποία έχει προ πολλού ξεπεράσει κάθε
όριο. Οι προκλήσεις της Άγκυρας είναι καθηµερινές και σε κάθε
επίπεδο, ακόµη και σ’ αυτό των συµβόλων. Η βεβήλωση της
Αγίας Σοφίας και η µετατροπή της από σήµερα σε τζαµί είναι
ύβρις κατά του παγκόσµιου πολιτισµού και είναι κρίµα που η παγ-
κόσµια κοινότητα επέλεξε να υποτιµήσει το γεγονός και να υπο-
βαθµίσει την αντίδρασή της. Οι Τούρκοι είναι εµφανές ότι έχουν
επιλέξει πλέον να συµπεριφέρονται ως πειρατές του Αιγαίου. Η
Άγκυρα καθίσταται καθηµερινά µισαλλόδοξη, πιο αντιευρωπαϊκή
και πιο επικίνδυνη. 

Αυτές τις ώρες, λοιπόν, απαιτείται εθνική ενότητα και αρραγές
εσωτερικό µέτωπο. Επειδή, όµως, η πλέον σίγουρη µέθοδος για
να συνετίσεις έναν ανεξέλεγκτο αντίπαλο είναι η δύναµη απο-
τροπής, οφείλουµε να αυξήσουµε τις αµυντικές µας δαπάνες, να
ξαναστήσουµε στα πόδια της την αµυντική µας βιοµηχανία, πα-
ραµεληµένη εδώ και δεκαετίες. Είναι κάτι που είχα επισηµάνει
µετ’ επιτάσεως και στη συζήτηση του προϋπολογισµού. Δεν είναι
δυνατόν σε συνθήκες απειλής πολέµου από τη γείτονα να µην
αυξάνονται οι αµυντικές δαπάνες. 

Ερχόµενος τώρα στα του νοµοσχεδίου, όπως είπα και στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, µπορεί το νοµοσχέδιο να
στερείται αρχής, ωστόσο επιχειρεί να τακτοποιήσει εκκρεµότη-
τες και να διευθετήσει διάφορα γραφειοκρατικά ζητήµατα. Πα-
ρατείνει για δυόµισι ακόµη χρόνια τη δυνατότητα τακτοποίησης
αυθαίρετων σταβλικών εγκαταστάσεων, δίνοντας µία ακόµη ευ-
καιρία σε όσους δεν το είχαν κάνει, µε βάση το ευνοϊκό θεσµικό
πλαίσιο που είχαµε θεσπίσει, να το πράξουν τώρα. 

Μακάρι, κύριε Υπουργέ, να είναι η τελευταία και να µη χρει-
αστεί να διαιωνίζονται αυτές οι παρατάσεις, που στο τέλος ευ-
τελίζουν την εικόνα του κράτους. 

Επειδή πιστεύω ότι κάθε κρίση πρέπει να µας κάνει σοφότε-
ρους, µε αφορµή τη ρύθµιση για τις χρήσεις σε γη υψηλής πα-

ραγωγικότητας, θα ήθελα και από αυτό το Βήµα να καταθέσω
τις ενστάσεις του για την ανάπτυξη φωτοβολταϊκών σε χωράφια
υψηλής παραγωγικότητας που θέσπισε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση και δυστυχώς συνεχίζεται και σήµερα. 

Η πανδηµία ανέδειξε τον κίνδυνο τροφικής επάρκειας. Η χώρα
µας είναι από τις πλέον διατροφικά εξαρτώµενες από εισαγωγές.
Δεν έχει, λοιπόν, την πολυτέλεια να θυσιάζει γη υψηλής παρα-
γωγικότητας για ΑΠΕ, για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Ας γί-
νουν σε άγονα χωράφια. Και επιτέλους ως χώρα έχουµε
λησµονήσει ότι η πιο πράσινη, φιλική προς το περιβάλλον, ενέρ-
γεια είναι η υδροηλεκτρική; 

Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, στην Επιτροπή Περιβάλλοντος, τη
σύγκληση της οποίας έχω ζητήσει για το υδατικό πρόβληµα της
Θεσσαλίας, να µιλήσουµε και για την παραγωγή υδροηλεκτρικής
ενέργειας από τα νερά του Αχελώου, ένα έργο που έχει βαλτώσει
λόγω των γνωστών ιδεοληψιών. 

Είναι θετική η ρύθµιση για την επιµήκυνση της θήρας αγριο-
γούρουνων καθ’ όλο το έτος, γιατί το κακό έχει παραγίνει. Η
εκτόξευση του πληθυσµού τους τα τελευταία χρόνια έχει δηµι-
ουργήσει τεράστια προβλήµατα, µε ζηµιές σε καλλιέργειες που
δεν αποζηµιώνονται, ενώ είναι φορείς ζωονόσων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Η ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, για τους εποχικούς εργάτες ανα-
δεικνύει επίσης τις στρεβλώσεις του παραγωγικού µας µοντέλου.
Είναι θετική η επέκταση κατά ένα εξάµηνο της περιόδου που
µπορούν να εργαστούν οι αλλοδαποί εργάτες, καθώς έχουµε αυ-
ξηµένες ανάγκες λόγω συγκοµιδής των προϊόντων µέχρι το φθι-
νόπωρο. Θα χρειαστεί όµως µια νοµοτεχνική βελτίωση, ώστε
όσοι είχαν µετακληθεί µε βάση την πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου και επέστρεψαν στην πατρίδα τους, να µπορούν να εισέλ-
θουν στη χώρα µέχρι τέλος του χρόνου. 

Δείτε επίσης τη διατύπωση του άρθρου 13, για την παραχώ-
ρηση ακινήτων. Αν ίσχυε το 2015 η διατύπωση που φέρνετε, δεν
θα µπορούσε το Υπουργείο να ανακαλέσει την παραχώρηση του
ακινήτου-«φιλέτου» στη Θέρµη Θεσσαλονίκης που δόθηκε το
1984 στην ΠΑΣΕΓΕΣ, εξαιτίας βεβαίως της σκανδαλώδους δια-
χείρισής του. 

Πριν κατέβω από το Βήµα, κύριε Υπουργέ -και ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, για την κατανόηση- είµαι αναγκασµένος να θέσω
για µία ακόµη φορά την κραυγαλέα αδικία που υφίστανται οι δι-
καιούχοι του προγράµµατος δάσωσης γαιών σ’ όλη τη χώρα, που
καλούνται να επιστρέψουν το σύνολο των επιδοτήσεων που έλα-
βαν, γιατί το κράτος δεν τους αντιµετωπίζει ισότιµα. Και δεν τους
αντιµετωπίζει ισότιµα, διότι ενώ αναγνώρισε ότι δεν είναι εφικτό
να καλλιεργούνται διακόσια πενήντα δέντρα το στρέµµα και τα
µείωσε στα εβδοµήντα, ζητά να επιστρέψουν τις ενισχύσεις όσοι
ελέγχθηκαν, µε βάση την αρχική ΚΥΑ και όχι τη διόρθωση που
το ίδιο αναγνώρισε ως σφάλµα. 

Είναι η τρίτη φορά που σας το θέτω από αυτό το Βήµα. Ελπίζω
να µη χρειαστεί να το ξανακάνω και σύντοµα να δοθεί η δέουσα
λύση σε ένα πρόβληµα που ταλανίζει οικογενειάρχες και νοικο-
κυραίους που βρέθηκαν ξαφνικά εκτεθειµένοι, αδυνατώντας να
επιστρέψουν χιλιάδες ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Χαρακόπουλε. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε,
θέλω να πω ότι όλοι αναµένουµε µε ενδιαφέρον τις τελικές προ-
τάσεις της επιτροπής Πισσαρίδη για τη συµβολή του πρωτογε-
νούς τοµέα στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια
παρέµβαση για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Έχει επανέλθει πολλές φορές το θέµα των φωτοβολταϊκών.
Βέβαια, ο Υπουργός είπε ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν εισάγει
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µια νέα ρύθµιση, απλά επαναλαµβάνει για λόγους σωστής νοµο-
θέτησης τη ρύθµιση όπου τροποποιούµε το κοµµάτι που αναφέ-
ρεται σε εγκαταλελειµµένες εγκαταστάσεις σε γη υψηλής
παραγωγικότητας, έτσι ώστε αυτές να µπορούν να χρησιµοποι-
ηθούν για µεταποίηση αγροτικών προϊόντων και άλλες τέτοιες
δραστηριότητες που αφορούν τον πρωτογενή τοµέα. 

Κι επειδή ο προηγούµενος πολύ καλός συνάδελφος από τη
Λάρισα ανέφερε το πότε εισήχθη για πρώτη φορά η δυνατότητα
να χρησιµοποιηθεί γη υψηλής παραγωγικότητας για εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκών, θέλω να πω ότι αυτό δεν έγινε από την
προηγούµενη κυβέρνηση, για να είµαστε απόλυτα δίκαιοι και
ακριβείς. Αυτό έγινε µε τον ν.2637, από το 1998, µε το άρθρο 56
που δόθηκε η δυνατότητα να µπορούν να κατασκευαστούν φω-
τοβολταϊκοί σταθµοί σε γη υψηλής παραγωγικότητας. 

Τι εξυπηρετεί αυτό; Φυσικά εξυπηρετεί πρωτίστως τη βελτίωση
της ανταγωνιστικότητας και της βιωσιµότητας των Ελλήνων αγρο-
τών. Θα σας πω ένα παράδειγµα για να ξέρετε σ’ αυτή την Αί-
θουσα τι συµβαίνει και επιτέλους να δούµε, µε µία πιο σωστή
κατεύθυνση ίσως, αυτό το οποίο προσπαθούµε να κάνουµε. 

Σήµερα, στη Γερµανία τα αγροτικά φωτοβολταϊκά αποτελούν
το 17% της συνολικής ενέργειας που παράγεται από φωτοβολ-
ταϊκούς σταθµούς, είτε αυτοί ανήκουν σε αγρότες είτε ανήκουν
σε µη αγρότες. Στην Ελλάδα αυτό το ποσοστό είναι µόλις 7%,
δηλαδή στη Γερµανία πολύ περισσότεροι αγρότες έχουν τη δυ-
νατότητα και έχουν ήδη κατασκευάσει σε γη υψηλής παραγωγι-
κότητας, δίπλα στις σταβλικές εγκαταστάσεις, δίπλα στα
χωράφια τους, φωτοβολταϊκούς σταθµούς και παράγουν το 17%
της συνολικής ενέργειας που παράγεται από ΑΠΕ στη Γερµανία.
Στην Ελλάδα είναι µόλις το 7%. 

Άρα, υπάρχει µεγάλη δυνατότητα και µεγάλη ευκαιρία να στη-
ρίξουµε τους αγρότες πρωτίστως, δίνοντας τη δυνατότητα να
κατασκευάσουν ένα σταθµό ΑΠΕ, ανανεώσιµης πηγής ενέρ-
γειας, δίπλα στην εγκατάσταση που έχουν και να µην τρέχουν να
κατασκευάσουν ή να ψάχνουν να βρουν άλλους χώρους να αγο-
ράσουν εκτάσεις, που δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα, για
να µπορέσουν µε αυτό τον τρόπο να έχουν ένα συµπληρωµατικό
εισόδηµα και να είναι ανταγωνιστικοί. 

Το πρώτο είναι αυτό. Το δεύτερο το οποίο αφορά πάλι στη
χρήση των ΑΠΕ στον πρωτογενή τοµέα είναι και ένα περιβαλλον-
τικό µέτρο. Βοηθάει να µειώσουµε το αποτύπωµα άνθρακα στην
παραγωγή των ελληνικών, των πολύ ποιοτικών ελληνικών αγρο-
τικών προϊόντων. Αυτό δεν θα πρέπει να το ξεχνάµε. 

Τέλος πάντων, γίνεται ρύθµιση µε τον νόµο, έτσι όπως τροπο-
ποιήθηκε πριν µερικούς µήνες από το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας και επίκειται η κοινή υπουργική απόφαση, η οποία
ήδη προχωράει -και τις επόµενες µέρες πιστεύω θα ολοκληρωθεί
η υπογραφή της- στην οποία προσδιορίζονται οι όροι µε τους
οποίους µπορεί κάποιος να κατασκευάσει φωτοβολταϊκό σε
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας, ΑΓΥΠ. 

Εµείς τι κάνουµε; Προστατεύουµε την αγροτική γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας, γιατί βάλαµε έναν συντελεστή, ένα «ταβάνι»
µέχρι 1%. Πρέπει να πούµε ότι και επί της προηγούµενης κυβερ-
νήσεως υπήρχαν οι λεγόµενες «παρεκκλίσεις» εκατέρωθεν των
εθνικών δικτύων και επαρχιακών δικτύων 200 µέτρων. Μπορούσε
οποιοσδήποτε είτε ήταν γη υψηλής παραγωγικότητας είτε όχι να
πάει να πάρει από την πολεοδοµία µία άδεια µικρής επέµβασης
και να κατασκευάσει ένα φωτοβολταϊκό σταθµό. 

Εµείς σταµατάµε αυτήν την παρέκκλιση και την καταστρατή-
γηση που είχαµε ώστε να προστατέψουµε τη γη υψηλής παρα-
γωγικότητας, γιατί βάζουµε ένα «ταβάνι» 1% για φωτοβολταϊκά
που µπορούν να κατασκευαστούν σε ΑΓΥΠ, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των παρεκκλίσεων. Με αυτόν τον τρόπο προστατεύουµε.
Μιλάµε για 1% «ταβάνι», τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσότερο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακό-

πουλε, σας παρακαλώ. Δεν έχετε τον λόγο. Θα δώσουµε τον
λόγο στους οµιλητές. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γιατί θέλετε να µι-
λήσετε; 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί υπάρχει διαστρέβλωση,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι ακριβώς διαστρέ-
βλωσε; Επί προσωπικού είναι η παρέµβασή σας;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επί προσωπικού, σε εµένα
έκανε την τιµή να απαντήσει ο Υφυπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε τι συνίσταται το
προσωπικό; 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το προσωπικό συνίσταται στη
διαστρέβλωση της θέσεώς µου. 

Εγώ είπα, λοιπόν, για τα φωτοβολταϊκά, τα οποία αναπτύσσον-
ται σε γη υψηλής παραγωγικότητας, την άποψη που διατύπωσα
πιο αναλυτικά και στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, λέ-
γοντας ότι το ταβάνι του 1% δεν αφορά στη γη υψηλής παραγω-
γικότητας, αλλά το σύνολο της αγροτικής γης. Είπαµε ότι µε
φειδώ θα έπρεπε να αντιµετωπίζεται αυτό. Εάν έχει διορθωθεί,
µε χαρά να το ακούσω. 

Θα περίµενα, βεβαίως, από τον Υφυπουργό να επιχειρηµατο-
λογήσει για την εκτροπή του Αχελώου, για την ήπια εκτροπή η
οποία θα δηµιουργήσει τουλάχιστον δύο εργοστάσια παραγω-
γής υδροηλεκτρικής ενέργειας που είναι η πλέον φιλική προς το
περιβάλλον ενέργεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα αρχίσετε
νέο κύκλο παρεµβάσεων.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα περίµενα επίσης να γνωρίζει
ότι πολλοί αντιµετωπίζουν τη Θεσσαλία πια ως ένα νέο «ΕΛΝΤΟ-
ΡΑΝΤΟ» για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και επιχειρούν να κά-
νουν ενοικιοστάσια χωραφιών µε 25ετή συµβόλαια, δίνοντας
υπερβολικά µεγάλα ενοίκια, κύριε Πρόεδρε. 

Όλα αυτά συνιστούν έναν κίνδυνο -και τον περιέγραψα- µε
βάση τον εθνικισµό των τροφίµων που ζήσαµε την περίοδο της
υγειονοµικής κρίσης, µε τις απαγορεύσεις εξαγωγών αγροτικών
προϊόντων από χώρες, ακόµα και µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης, περιέγραψα ότι η χώρα µας, δυστυχώς, είναι µία χώρα
τραγικά ελλειµµατική σε τρόφιµα και πρέπει να δούµε σοβαρά
την παραγωγική της ανασυγκρότηση. Και κατέληξα, λέγοντας
ότι ελπίζω το πόρισµα Πισσαρίδη να έχει συγκεκριµένες προτά-
σεις προς αυτή την κατεύθυνση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, αλλά σας παρακαλώ να είστε σύντοµος. Ήδη, ο οµι-
λητής περιµένει στο Βήµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Επειδή ζήτησε εξήγηση. Άµα θέλετε, δεν
απαντάω. Δεν είναι υποχρεωτικό. Μπορούµε να το πούµε και
στον διάδροµο.

Βέβαια, δεν χρειάζεται να εξηγήσω και να αναφέρω τίποτε για
τη µερική µεταφορά του πληµµυρικού νερού του Αχελώου, γιατί
αυτό το έχει πει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Φυσικά και το στηρί-
ζουµε. Και είµαστε από αυτούς οι οποίοι πρωτοστατούµε στο να
κατασκευαστεί και µε αυτόν τον τρόπο να λύσουµε το υδατικό
έλλειµµα της Θεσσαλίας, όπου κινδυνεύουν πάνω από ενάµισι
εκατοµµύριο στρέµµατα να ερηµοποιηθούν. 

Από την άλλη, να σας πω –γιατί είναι σωστή η παρατήρησή
σας- τι σηµαίνει αυτό το 1% στην αγροτική γη. Στον νόµο και την
απόφαση έπρεπε να µπει ένα ποσοστό το οποίο να είναι στα-
θερό. Έπρεπε να υπολογίσουµε το 1%. Αυτή τη στιγµή δεν
έχουµε πανελλαδικό χάρτη προσδιορισµένης της ΑΓΥΠ, της
αγροτικής γης υψηλής παραγωγικότητας. 

Τι έχουµε; Έχουµε το στοιχείο από την Ελληνική Στατιστική
Υπηρεσία, το οποίο, φυσικά, προωθείται και επικοινωνείται και
στην Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, όπου λέει ποια είναι η
αγροτική γη που χρησιµοποιείται σήµερα, εξαιρουµένων των βο-
σκοτόπων. 

Οι διαφορές είναι µικρές, δεν είναι µεγάλες, αλλά έχουµε µία
σταθερά πάνω στην οποία µπορούµε αντικειµενικά να υπολογί-
σουµε αυτό το 1% µε τι γη, πόσα στρέµµατα, µε ποια στρέµµατα
θα πρέπει να πολλαπλασιαστεί, για να βγει τελικά πόσα από αυτά
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να χρησιµοποιηθούν για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών. 
Για το άλλο που είπατε, ότι υπάρχουν ενοικιοστάσια και έχουν

αυξηθεί πολύ οι τιµές ενοικίου σε αγροτική γη υψηλής παραγω-
γικότητας, αυτό θα έλεγα ότι από ένα σηµείο και µετά, από τη
στιγµή που έχει µπει ένα ταβάνι 1%, είναι καλό για τους αγρότες,
αν µπορούν πραγµατικά να έχουν ένα επιπλέον εισόδηµα και, µά-
λιστα, πολύ υψηλότερο απ’ ό,τι ήταν ίσως µέχρι τώρα η εµπορική
αξία, νοικιάζοντας τα κτήµατα τους. 

Βέβαια, εµείς δεν σκοπεύουµε σ’ αυτό. Και αν αυτό που λέτε
ενέχει και καταστρατήγηση του νόµου, θα το δούµε. Γιατί εµείς
τι θέλουµε να πετύχουµε; Θέλουµε να δώσουµε –επαναλαµβάνω-
τη δυνατότητα στον Έλληνα αγρότη, όπως έχει ο Γερµανός
αγρότης και άλλοι αγρότες στην Ευρώπη, να µπορεί επιτέλους
να κατασκευάσει ένα φωτοβολταϊκό, για να έχει ένα συµπληρω-
µατικό εισόδηµα και να είναι πιο ανταγωνιστικός και βιώσιµος.
Γι’ αυτό ψηφίσαµε και το 25-75, το οποίο το ξέρετε πολύ καλά. 

Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι θα πρέπει να χρησιµοποι-
ήσουµε τις ΑΠΕ στην υπηρεσία του αγρότη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωτσός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, 24 Ιουλίου σήµερα και αναµένεται να εξελιχθεί σε σηµαδιακή
µέρα η 24η Ιουλίου για τον Ελληνισµό. 

Στις 24 Ιουλίου 1974 αποκαταστάθηκε η δηµοκρατία στη χώρα
µας και έδωσε σε όλες και όλους µας τη δυνατότητα να βιώ-
νουµε τη µακροβιότερη ειρηνική δηµοκρατική περίοδο ευηµε-
ρίας. 

24 Ιουλίου σήµερα και η Αγία Σοφία µετατρέπεται σε τζαµί,
προσβάλλοντας τους χριστιανούς, τους Έλληνες, τον δυτικό πο-
λιτισµό. Μια ακατανόητη, µια απαράδεκτη απόφαση του καθε-
στώτος Ερντογάν, την οποία οφείλουµε να την αναδείξουµε
διεθνώς και να την καταδικάσουµε διεθνώς, διότι υπάρχει µια
µικρή υστέρηση σε όλο αυτό το ζήτηµα από τη διεθνή κοινότητα. 

Στις 24 Ιουλίου 1923 υπεγράφη η Συνθήκη της Λωζάννης, που
καθόρισε τα όρια του σύγχρονου τουρκικού κράτους και, βε-
βαίως, δεν αφήνει καµµιά αµφιβολία για το ποια είναι η εδαφική
ακεραιότητα και η εδαφική επικράτεια της χώρας µας. 

Πραγµατικά, δεν κατανοώ τη συζήτηση για το εάν και κατά
πόσο κοντά είναι το Καστελόριζο στην ηπειρωτική Ελλάδα ή είναι
κοντά στην Τουρκία. Το Καστελόριζο είναι ελληνικός χώρος, είναι
ελληνικό έδαφος. 

Αλίµονο, αν κατ’ αυτή την έννοια υπήρχε αµφισβήτηση για την
Αλάσκα, ας πούµε, που είναι πολιτεία των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής, αλλά δεν συνορεύει µε την Αµερική, συνορεύει µε
τον Καναδά, είναι κοντά στη Ρωσία και αν έµπαιναν σ’ αυτή τη
διαδικασία να αµφισβητήσουν την εδαφική ακεραιότητά της και
το εάν και κατά πόσο είναι πολιτεία των Ηνωµένων Πολιτειών. 

Άρα, δεν υπάρχει κανένας λόγος εµείς να µπαίνουµε στη συ-
ζήτηση για το αν το Καστελόριζο είναι κοντά ή µακριά. Είναι ελ-
ληνικός χώρος και δεν πρέπει να αµφισβητείται από κανέναν. 

Συζητούµε σήµερα, κυρίες και κύριοι, ένα νοµοσχέδιο που έχει
να κάνει µε έναν δοµικό πυλώνα ανάπτυξης της χώρας µας, τον
πρωτογενή τοµέα, ο οποίος συµβάλλει πρωτογενώς στο 4% του
ΑΕΠ και αν υπολογίσουµε και τη µεταποίηση, αγγίζει το 8% του
ΑΕΠ και ο οποίος έχει τη δυνατότητα -θέλω να πιστεύω- µέσα
από στοχευµένες και προσεγµένες πολιτικές πρωτοβουλίες αυτό
το ποσοστό να εκτιναχθεί ακόµη πιο ψηλά. 

Το λέω αυτό, διότι είναι αδήριτη ανάγκη, και προέκυψε µέσα
από την πανδηµία, να αλλάξουµε το οικονοµικό µας µείγµα. Βλέ-
πετε ότι ένας άλλος κρίσιµος και δοµικός πυλώνας της οικονο-
µίας µας, ο τουρισµός, λόγω ενός γεγονότος τυχαίου, της
πανδηµίας, καταρρέει και κοντά σε αυτόν πάει να καταρρεύσει
και ένα µεγάλο κοµµάτι της οικονοµίας µας. 

Επιβάλλεται, λοιπόν, να θωρακίσουµε την οικονοµία µας µέσα
από ανάπτυξη άλλων δραστηριοτήτων. Και εδώ προσφέρεται ιδι-
αίτερα ο πρωτογενής και ο αγροτοδιατροφικός τοµέας, ο οποίος
µπορεί να συµβάλει ακόµη περισσότερο, εάν τα προϊόντα µας τα
µεταποιήσουµε, τα τυποποιήσουµε και τα αξιοποιήσουµε στον
µέγιστο δυνατό βαθµό στη χώρα µας και δεν τα εξάγουµε σε

πρωτόλειο και πρωτογενές επίπεδο στο εξωτερικό, για να τα ει-
σάγουµε στη συνέχεια επεξεργασµένα και τυποποιηµένα σε
πολύ µεγαλύτερο κόστος, χάνοντας συνάλλαγµα, χάνοντας θέ-
σεις εργασίας και, κυρίως, χάνοντας το πολλαπλασιαστικό όφε-
λος που θα έπρεπε να έχουµε από την αξιοποίηση της
πρωτογενούς παραγωγής. 

Ο στόχος του νοµοσχεδίου είναι συµβατός µε την προτεραι-
ότητα που δίνουµε στην επιτάχυνση των διαδικασιών και στην
απάλειψη της γραφειοκρατίας του κράτους µας και του δηµό-
σιου φορέα. 

Πραγµατικά, εδώ έρχεται το νοµοσχέδιο στην κατεύθυνση
αυτή να λειτουργήσει θετικά στην απλοποίηση των διαδικασιών
που έχουν να κάνουν µε αγροκτηνοτροφικές και ιχθυοκαλλιεργι-
κές δραστηριότητες. 

Το λέω αυτό, γιατί οι αγρότες µας, οι κτηνοτρόφοι µας, όντας
συντηρητική επαγγελµατική οµάδα, τρέφει µια µεγάλη απο-
στροφή απέναντι στη γραφειοκρατία και γιατί όλα αυτά τα γρα-
φειοκρατικά ζητήµατα που µέχρι πρότινος υπήρχαν, λειτουργούν
αρνητικά στην περαιτέρω ανάπτυξη του αγροτοδιατροφικού µας
τοµέα. 

Βεβαίως, αυτονόητα είναι και τα αδικήµατα της ιχθυοκλοπής
και ιχθυοκτονίας, που θεσπίζονται µέσα από το νοµοσχέδιο,
απαντώντας σε έναν άλλο δυναµικό πυλώνα ανάπτυξης της
χώρας µας, που είναι η ιχθυοκαλλιέργεια. 

Επίσης αυτονόητη είναι η στήριξη επιστηµονικών φορέων,
όπως ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», που πραγµατικά συνεισφέρει σηµαν-
τικά στην εκπαίδευση και την ενηµέρωση των αγροτών, και η δια-
σύνδεσή τους, µέσα από την τοπική αυτοδιοίκηση του φορέα
που είναι κοντά στον πολίτη, κοντά στον αγρότη και που επιβάλ-
λεται η κεντρική διοίκηση του κράτους να τον ενεργοποιήσει όσο
γίνεται περισσότερο, προσπαθώντας να διαχύσει τις πολιτικές
στην περιφέρεια. 

Για τον ΕΛΓΑ, εκείνο που έχω να πω είναι ότι πραγµατικά οι
αγρότες µας περιµένουν έγκαιρες και δίκαιες αποζηµιώσεις όταν
υπόκεινται ζηµιές. Και εδώ έρχεται να προσθέσει 35 εκατοµµύρια
ευρώ στον ασφαλιστικό φορέα των αγροτών, για να µπορέσει µε
αξιοπρέπεια να αντιµετωπίσει αυτή τη διαδικασία.

Θέλω να επισηµάνω, όµως, το εξής, για να έρθω να συνηγο-
ρήσω µε τη συζήτηση που είχαν πιο πριν οι δύο αξιόλογοι συνά-
δελφοι από τη Θεσσαλία. 

Αγροτική παραγωγή χωρίς νερό δεν γίνεται. Και όταν ο Θεσ-
σαλικός Κάµπος έχει τρία δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα υδατικό
έλλειµµα, καταλαβαίνετε ότι το πρόβληµα είναι σηµαντικό. Εδώ,
απάντηση µπορεί να δώσει µόνον η µερική µεταφορά νερών από
τον άνω ρου του Αχελώου προς τη Θεσσαλία. 

Το µεγαλύτερο δε κόστος στην αγροτική παραγωγή θέλω να
ξέρετε, συνάδελφοι, είναι το αρδευτικό κόστος. 

Άρα, κύριε υπουργέ, θεωρώ πρόκληση για την αξιοποίηση των
70 δισεκατοµµυρίων που έχουµε στη διάθεσή µας για την επό-
µενη περίοδο ένα µεγάλο κοµµάτι αυτών των χρηµάτων να κα-
τευθυνθεί στα κλειστά αρδευτικά δίκτυα, που θα δώσουν
απάντηση στο τεράστιο κόστος άρδευσης των συµπολιτών µας
αγροτών. 

Μια τελευταία κουβέντα για το πρόγραµµα «LEADER», που
ακούστηκε πιο πριν από αρχηγό της αντιπολίτευσης. Το πρό-
γραµµα «LEADER» είναι πραγµατικά ένα ευέλικτο πρόγραµµα
ολοκληρωµένης αγροτικής ανάπτυξης, που σηµαίνει ότι έχει πα-
ρεµβάσεις και δράσεις στο σύνολο της ζωής στην ύπαιθρο. 

Και µάλιστα, είναι ένα πρόγραµµα που ακολουθεί την bottom-
up διαδικασία, την από κάτω προς τα πάνω διαδικασία, συγκρό-
τησής του, που σηµαίνει ότι οι τοπικές οµάδες δράσης
υλοποιούν και συγκροτούν το πρόγραµµα ανάλογα µε τις ιδιαι-
τερότητες, τις ανάγκες και τις προτεραιότητες που έχει µια πε-
ριοχή. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω πως το θαύµα της λίµνης Πλα-
στήρα είναι ακριβώς παιδί των ολοκληρωµένων προγραµµάτων
ανάπτυξης του αγροτικού χώρου, του «LEADER» και των ΟΠΑΑΧ,
που µέσα από εκεί πυροδοτήθηκε η ανάπτυξη αγροτουριστικών
καταλυµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας έχει δείξει
πολύ µεγάλη ετοιµότητα στο νοµοθετικό της έργο, αλλά ταυτό-
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χρονα έχει αποδείξει και τη δυνατότητά της να αφουγκράζεται
τον παλµό της κοινωνίας.

Ιδίως στον αγροτικό τοµέα νοµοθετούµε ώστε να αξιοποι-
ηθούν όλοι οι παραγωγικοί συντελεστές της αγροτικής οικονο-
µίας, διότι ο ανταγωνιστικός πρωτογενής τοµέας βρίσκεται στην
πρώτη γραµµή του αναπτυξιακού σχεδίου που έχει η Κυβέρνησή
µας για το µέλλον της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Χριστόφορος Μπουτσικάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συµ-
πληρώνονται σαράντα έξι χρόνια από την αποκατάσταση του δη-
µοκρατικού πολιτεύµατος στη χώρα µας. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι η παράταξη που εµπέδωσε την ίδια
τη δηµοκρατία. Οραµατίστηκε και πέτυχε την ένταξη της χώρας
µας, της Ελλάδας, στη µεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια. Όλοι εµείς
που βρισκόµαστε εδώ σήµερα στην Αίθουσα αυτή δεν πρέπει να
ξεχνάµε ότι η ποιότητα της δηµοκρατίας εξαρτάται από την αξιο-
πιστία των θεσµών στα µάτια των πολιτών. Η δηµοκρατία είναι
σήµερα πιο ισχυρή από ποτέ!

Σήµερα, όµως, είναι και µια άλλη επέτειος. Είναι η επέτειος
από την υπογραφή της Συνθήκης της Λωζάνης, το 1923, που
χάρη στον εθνάρχη, Ελευθέριο Βενιζέλο, διέσωσε πολλά από τα
κεκτηµένα της προηγούµενης περιόδου. Η Συνθήκη της Λωζάνης
είναι αυτή που συγχρόνως καθόρισε τη βάση της σύγχρονης
Τουρκίας. Μια τέτοια µέρα, λοιπόν, επέλεξε και ο κ. Ερντογάν να
µετατρέψει την Αγία Σοφία σε τζαµί, πράγµα που συνιστά πρό-
κληση και ύβρη για όλο τον πολιτισµένο κόσµο, αφού µιλάµε για
ένα µνηµείο χαρακτηρισµένο από την UNESCO ως παγκόσµιας
κληρονοµιάς. Ταυτόχρονα, όµως, δείχνει και την αλλαγή προσα-
νατολισµού της Τουρκίας.

Για την Αγία Σοφία δεν θα πω κάτι περισσότερο. Τα είπε όλα
ο Πρωθυπουργός άλλωστε: «Η ιστορία διδάσκει πως τα µνηµεία
δεν ταπεινώνονται, αλλά ταπεινώνουν εκείνους που δεν τα σέ-
βονται. Ακόµα και όσοι βεβηλώνουν το µνηµείο αυτό, αναγκάζον-
ται να το αποκαλούν µε το βυζαντινό του όνοµα Αγία Σοφία».
Όποιες κι αν είναι οι προκλήσεις και οι προθέσεις, εµείς είµαστε
εδώ, όλοι είµαστε εδώ, θεµατοφύλακες της ακεραιότητας και της
ελευθερίας της χώρας, απ’ άκρη σ’ άκρη.

Κι έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι
εξαιρετικά σηµαντικό για όλες τις οικονοµικές δραστηριότητες
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Διευκολύνουµε τις επενδύσεις. Ενισχύουµε την αγροτική επι-
χειρηµατικότητα και την καλή λειτουργία της αγοράς. Το κά-
νουµε πράξη µε σταθερό, διαφανές, ενιαίο και ολοκληρωµένο
σύστηµα αδειοδοτήσεων, µε αναµόρφωση του πλαισίου άσκη-
σης και λειτουργίας όλων των σχετικών δραστηριοτήτων, µε
σαφή καθορισµό των δικαιολογητικών, µε πρόβλεψη προθεσµιών
εντός των οποίων η διοίκηση οφείλει να εκδώσει αποφάσεις έγ-
κρισης, µε µείωση των διοικητικών πράξεων. 

Εισάγουµε τη νέα πλατφόρµα, Notify Business, όπου οι επεν-
δυτές των µεταποιητικών εταιρειών και των συστηµάτων περι-
βαλλοντικών υποδοµών θα µπορούν να υποβάλλουν όλα τα
δικαιολογητικά για την έναρξη και τη λειτουργία της επιχείρησής
τους.

Εξυγιαίνουµε τον ΕΛΓΑ, προς όφελος των παραγωγών, ώστε
να είναι δυνατή η άµεση απόδοση των αποζηµιώσεών τους στις
περιπτώσεις καταστροφών. Εκσυγχρονίζουµε τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», δίνοντάς του τη δυνατότητα να κάνει συνεργασίες µε τους
ΟΤΑ, για την καλύτερη εκπαίδευση των αγροτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δραστηριότητες βιώσιµης
υδατοκαλλιέργειας αποτελούν βασικούς πυλώνες των Εθνικών
Στρατηγικών Σχεδίων και η ανάπτυξή τους αποτελεί κοινή προ-
τεραιότητα και στόχο στο σύνολο των κρατών-µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Στη χώρα µας, οι υδατοκαλλιέργειες είναι από
τους πρώτους κλάδους στις εξαγωγές. Αξίζει να υποστηριχθούν
και να αναπτυχθούν ακόµα περισσότερο. 

Η πανδηµία του κορωνοϊού δεν ανέδειξε µόνο την ανάγκη ετοι-

µότητας του κράτους για την προστασία της δηµόσιας υγείας,
αλλά και την ανάγκη θωράκισης της εθνικής οικονοµίας για την
αντιµετώπιση έκτακτων συνθηκών. Το ζητούµενο σε τέτοιες συν-
θήκες είναι η προετοιµασία της πολιτείας, ώστε να διασφαλίζεται
η επιβίωση και η ευηµερία των πολιτών. 

Χρειάζεται προσαρµογή της οικονοµικής πολιτικής της χώρας,
ώστε να εξασφαλίζεται η αυτάρκεια. Σε περιόδους µεγάλων κρί-
σεων, η αυτάρκεια είναι αυτή που θα διασφαλίσει την ευηµερία
του ελληνικού λαού. Πρέπει να αναπτυχθούν, λοιπόν, ο πρωτο-
γενής και ο δευτερογενής τοµέας. Πέρα από τον τουρισµό, τις
υπηρεσίες και το εµπόριο, που πλήττονται πρώτες, όπως είδαµε,
σε περιόδους κρίσης, η πατρίδα µας έχει όλα τα εχέγγυα και τις
προϋποθέσεις να παράγει προϊόντα, όπως σιτηρά, φρούτα, λα-
χανικά, όσπρια, κρέας, γαλακτοκοµικά, ακόµα και την πολύτιµη
στις µέρες µας αιθυλική αλκοόλη.  Άλλωστε, η Ελλάδα είναι µια
χώρα µε µεγάλη γεωργική και κτηνοτροφική παράδοση. Πρέπει,
λοιπόν, να επενδύσουµε στο φυτικό και ζωικό κεφάλαιό της
χώρας. 

Συγχρόνως, οφείλουµε να επενδύσουµε στην έρευνα και την
καινοτοµία για την ανάπτυξη της ελληνικής επιχειρηµατικότητας.
Τα άλµατα που γίνονται σήµερα στον ψηφιακό µετασχηµατισµό
του κράτους δίνουν τη δυνατότητα αξιοποίησης των ψηφιακών
εργαλείων, ώστε ακόµα και οι µικροί παραγωγοί να µπορούν να
αναδεικνύουν και να προωθούν τα προϊόντα τους, όχι µόνο
εντός, αλλά και εκτός συνόρων.

Η παραγωγή γεωργικών και κτηνοτροφικών προϊόντων είναι η
βάση µιας υγιούς οικονοµίας. Είναι αυτή που θα µας κρατήσει
ζωντανούς και αυτάρκεις στις πιο δύσκολες περιόδους της ιστο-
ρίας. 

Η δηµιουργία βιώσιµων βιοµηχανικών µονάδων για την επεξερ-
γασία και µεταποίηση των προϊόντων µας, η αναγέννηση και η εκ
νέου άνθιση της ελληνικής βιοµηχανίας, είναι η βάση για µια στα-
θερή και σε βάθος χρόνου οικονοµική ευηµερία. 

Πρώτα, λοιπόν, η πρωτογενής, µετά η δευτερογενής και τέλος
η τριτογενής παραγωγή. Με αυτή την προτεραιότητα και σειρά,
θα χτίσουµε µια ισχυρή και σε σταθερές βάσεις εθνική οικονοµία,
µια οικονοµία που θα αντέξει σε βάθος χρόνου, ανεξαρτήτως διε-
θνών συγκυριών.

Κυρίες και κύριοι, για τους λόγους αυτούς σας καλώ να υπερ-
ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε επίπεδο συµ-

βολισµών η σηµερινή µέρα είναι ιστορική για την πατρίδα µας.
Και είναι ιστορική διότι ενώ εµείς αυτήν την ώρα συζητούµε το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, στην περιφέ-
ρειά µας στη διεθνή πολιτική αντιπαρατίθενται δύο συστήµατα
αξιών: της δηµοκρατίας και του φωτός από τη µία και του ολο-
κληρωτισµού και του σκοταδισµού από την άλλη. 

Σήµερα εµείς τιµούµε την επέτειο αποκατάστασης της δηµο-
κρατίας στην κοιτίδα της, σε αντίθεση µε την Τουρκία του Ερν-
τογάν που πανηγυρίζει γιατί µετέτρεψε την Αγία Σοφία, ένα
µνηµείο παγκόσµιας ακτινοβολίας και κληρονοµιάς και σύµβολο
της χριστιανοσύνης, σε τζαµί. Ενώ η Τουρκία εκπίπτει από τις δυ-
τικές αξίες και συγχρόνως κλιµακώνει την ένταση επιχειρώντας
να ελέγξει ένα µεγάλο µέρος της ανατολικής Μεσογείου, η Ελ-
λάδα παραµένει πιστή στο ιστορικό της καθήκον, συνιστώντας
τον προµαχώνα ασφάλειας και ελευθερίας της Ευρώπης. 

Αυτές τις ώρες, αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλουµε να είµαστε
ενωµένοι όσο ποτέ άλλοτε, καθώς η σκέψη µας είναι λιγότερο
µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα και περισσότερο στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και των δυνάµεων ασφαλείας, τα οποία φυ-
λάσσουν τα σύνορα της Ελλάδας και της Ευρώπης σε Αιγαίο και
Έβρο. 

Και επειδή µε την αποκατάσταση της δηµοκρατίας ο Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής οδήγησε τη χώρα στην ενωµένη Ευρώπη, έχει
ιδιαίτερη αξία ότι η φετινή επέτειος µας βρίσκει στους κόλπους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αρκετά ισχυρούς, έχοντας αναφανδόν
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στο πλευρό µας τη Γαλλία και τον Πρόεδρο Μακρόν που λειτουρ-
γούν ανασχετικά στην τουρκική προκλητικότητα, ενώ ο Πρωθυ-
πουργός µας πριν λίγες µέρες επέστρεψε νικητής από την
τετραήµερη Σύνοδο Κορυφής, έχοντας εξασφαλίσει 72 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για την ισχυρή και βιώσιµη ανάπτυξη της πατρί-
δας.

Στην επιτυχία της διασφάλισης των ευρωπαϊκών πόρων περι-
λαµβάνονται ασφαλώς και σταθεροί πόροι για την ΚΑΠ. Πρόκει-
ται για µια προεκλογική δέσµευσή µας, η οποία έγινε πράξη και
θα συµβάλει στη στήριξη της αγροτικής οικονοµίας µας, η οποία
συνιστά πυλώνα των πολιτικών µας για την ανάπτυξη της περι-
φέρειας.

Στο πλαίσιο αυτό το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων εισάγει µε το παρόν σχέδιο νόµου ένα εναρµονισµένο σύ-
νολο διατάξεων, που ενθαρρύνουν την αγροτική επιχειρηµα-
τικότητα και, ταυτόχρονα, λύνουν προβλήµατα του αγροτικού και
κτηνοτροφικού κόσµου.

Ειδικότερα, σε σχέση µε την επιχειρηµατικότητα αίρονται γρα-
φειοκρατικά εµπόδια και επιταχύνονται οι επενδύσεις. Οι διαδι-
κασίες ίδρυσης και λειτουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων,
κτηνιατρείων, κτηνιατρικών κλινικών, εκτροφείων ζώων συντρο-
φιάς και µονάδων υδατοκαλλιέργειας απλουστεύονται και µει-
ώνονται τα διοικητικά βάρη. Ο καθορισµός των απαιτούµενων
δικαιολογητικών αποσαφηνίζεται, ενώ καθιερώνεται αυτή η προ-
θεσµία των πενήντα ηµερών από την αίτηση για κτηνοτροφικές
εγκαταστάσεις, τα εκτροφεία ζώων, κτηνιατρεία, και κτηνιατρικές
κλινικές εντός της οποίας οι αρχές οφείλουν να αποφανθούν επί
των αιτηµάτων. Σε περίπτωση παρέλευσής της, βεβαίως, η έγ-
κριση ίδρυσης λογίζεται ως σιωπηρώς χορηγηθείσα.

Για τις υδατοκαλλιέργειες αναλόγως, µετά την ολοκλήρωση
της προβλεπόµενης διαδικασίας αίτησης, χορηγείται έγκριση
ίδρυσης µονάδας µέσα σε προθεσµία τριάντα ηµερών και εφό-
σον η προθεσµία παρέλθει άπρακτη, η αίτηση γίνεται δεκτή. 

Προσθέτως, όσοι συστήνουν συγκεκριµένες εγκαταστάσεις
και µονάδες, θα προστατεύονται αποτελεσµατικότερα αφού
στην έννοµη τάξη εισάγονται οι διατάξεις για τα αδικήµατα ζωο-
κλοπής, ζωοκτονίας, ιχθυοκλοπής και ιχθυοκτονίας. 

Ανάλογη ρύθµιση, για τη στήριξη επενδύσεων στον πρωτογενή
τοµέα, είναι και αυτή σε σχέση µε την παραχώρηση χρήσης ακι-
νήτων κυριότητας ελληνικού dηµοσίου από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για επενδύσεις που έχουν
υπαχθεί στους αναπτυξιακούς νόµους. 

Συγκεκριµένα, απλοποιείται η διαδικασία παραχώρησης δηµο-
σίων ακινήτων για στρατηγικές επενδύσεις, ενισχύεται η προσπά-
θεια δηµιουργίας φιλικού περιβάλλοντος για επενδύσεις και
επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα παραχώρησης κατά χρήση ακι-
νήτων κάτω των εκατό στρεµµάτων, σύµφωνα µε τις προβλεπό-
µενες επιφυλάξεις του νόµου. 

Περαιτέρω, όπως τονίσαµε και στην επιτροπή, είναι σηµαντικό
ότι αξιοποιούνται οι δυνατότητες του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και δί-
νεται η δυνατότητα να συνάπτει συµβάσεις µε τους ΟΤΑ, οι
οποίες εκτιµάται ότι θα εισφέρουν στην ανάπτυξη της υπαίθρου. 

Θα πρέπει να σηµειωθεί εδώ, ότι η διοίκηση του οργανισµού
παράγει αξιόλογο έργο. Μόλις πριν από λίγες µέρες διοργάνωσε
στην Ελασσόνα µια ενηµερωτική εκδήλωση για τους παραγω-
γούς σχετικά µε την αναβάθµιση του συστήµατος «ΑΡΤΕΜΙΣ», µε
στόχο την αποτελεσµατικότερη διακίνηση γάλακτος και κρέατος
προκειµένου οι παραγωγοί να διασφαλίζουν ανταγωνιστικές
τιµές για τα προϊόντα τους. 

Όσον αφορά στον ΕΛΓΑ, µε αφορµή τη σχετική διάταξη θα
ήθελα να τονίσω ότι για πρώτη φορά η Κυβέρνηση διαθέτει
35.000.000 ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό προκειµένου
να αποζηµιωθούν οι δικαιούχοι. Ο Πρωθυπουργός δείχνει για µια
ακόµη φορά έµπρακτα την προτεραιότητα που δίνει στον αγρο-
τικό κόσµο. Αξίζουν θερµά συγχαρητήρια στην Κυβέρνησή µας,
αλλά και σε εσάς, κύριε Υπουργέ, που στηρίζετε την ελληνική
περιφέρεια. 

Ένα ακόµη ζήτηµα το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι
ο έλεγχος του πληθυσµού των αγριόχοιρων για λόγους δηµοσίου
συµφέροντος. Ο αγροτικός κόσµος δηλώνει ικανοποιηµένος,
αφού η ραγδαία πληθυσµιακή αύξηση των αγριογούρουνων έχει

προκαλέσει πάρα πολλές και µεγάλες ζηµιές στην παραγωγή και
πολλοί είναι εκείνοι που είδαν τις καλλιέργειες τους να καταστρέ-
φονται ολοσχερώς. 

Συνεπώς, µε τη δυνατότητα θήρας των αγριόχοιρων καθ’ όλη
τη διάρκεια της κυνηγετικής περιόδου -θέµα που έχουµε θέσει
κατ’ επανάληψη και µε επίκαιρες ερωτήσεις- θα λυθεί κατά ένα
µεγάλο ποσοστό αυτό το πρόβληµα. 

Συν τοις άλλοις -σηµαντικό στοιχείο του πολιτισµού θα έλεγα-
εισάγεται η πρόβλεψη για την προστασία των αλόγων, όπως
ισχύει αντίστοιχα για σκύλους και γάτες. Δηλαδή, εισάγεται διά-
ταξη που ορίζει ότι απαγορεύεται η εκτροφή, η χρησιµοποίηση
και η εξαγωγή σκύλων, γατών και ιπποειδών για παραγωγή γού-
νας, δέρµατος, κρέατος ή για την παρασκευή φαρµακευτικών
προϊόντων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο υποστηρίζει και τους αγρότες σε συγκοµιδή.

Είναι πολύ σωστή η διάταξη, κύριε Υπουργέ, για την παράταση
της από 1-5-2020 ΠΝΠ µέχρι 31-12-2020.

Ευελπιστώ ότι θα δώσετε λύση και για τους ήδη ευρισκόµε-
νους στην Ελλάδα ή για αυτούς οι οποίοι ήρθαν και επέστρεψαν
στην πατρίδα τους ώστε να µπορέσουν να επανεισέλθουν στην
Ελλάδα.

Επίσης, µετά τις χθεσινές σας απαντήσεις για τον καταρροϊκό
πυρετό, ότι έχει υπογραφεί η ΚΥΑ, θα πληρωθούν εντός των ηµε-
ρών και αναµένουµε και την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
όπως είπατε στην επιτροπή, για την πληρωµή της αποζηµίωσης
λόγω της πανδηµίας. 

Συν τοις άλλοις, κύριε Υπουργέ, µε αφορµή τη διάταξη για
τους συνεταιρισµούς, σας ζητώ για ακόµα µια φορά από την
Ολοµέλεια να δώσετε τη νοµοθετική δυνατότητα στους ανενερ-
γούς αγροτικούς συνεταιρισµούς, οι οποίοι δεν είναι εγγεγραµ-
µένοι στο ειδικό µητρώο αγροτικών συνεταιρισµών, είτε να
εγγραφούν στο µητρώο των αγροτικών συνεταιρισµών, είτε να
συγχωνευθούν µε ενεργούς αγροτικούς συνεταιρισµούς, ώστε
να µεταβιβαστούν και τα περιουσιακά τους στοιχεία. 

Μέτρο 8.1 δάσωση γαιών: Το έχουµε πει κατ’ επανάληψη ότι
είναι µέγιστη αδικία, δύο µέτρα και δύο σταθµά: Όσοι εξετάστη-
καν µετά την ΚΥΑ του 2015 ή δεν εξετάστηκαν, εξακολουθούν
να παίρνουν τις επιχορηγήσεις, όσοι υπεβλήθησαν σε έλεγχο
πριν από την ΚΥΑ, έχουν τιµωρηθεί και ζητείται και η επιστροφή
των χρηµάτων που έχουν εισπράξει. Περιµένουµε να δούµε πού
βρίσκεται το θέµα, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου συνιστά

ένα εναρµονισµένο και συνεκτικό σύνολο διατάξεων, το οποίο
συµβάλλει στην ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης και στην επί-
λυση σηµαντικών προβληµάτων που απασχολούν τον αγροτικό
και κτηνοτροφικό κόσµο, γι’ αυτό και θα το υπερψηφίσουµε. 

Και δεν πρέπει να ξεχάσουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι
απόψε στις 20.00’ όλοι οι ορθόδοξοι χριστιανοί σε όλο τον
κόσµο, Ελληνίδες, Έλληνες, µε µια φωνή ψάλλουµε «Τη Υπερ-
µάχω Στρατηγώ» µε επικεφαλής τον Αρχιεπίσκοπο Ιερώνυµο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σίµος Κεδίκογλου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στα όσα σωστά ακούστηκαν για τη σηµερινή µέρα, να προ-

σθέσω απλώς ότι είναι µία ηµέρα χρέους, χρέους τιµής απέναντι
στην ιστορία µας, απέναντι στη δηµοκρατία µας. Έχουµε χρέος
να φανούµε αντάξιοι.

Να έρθουµε τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο που αποτελεί ένα
ακόµα σηµαντικό βήµα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
στο όλο πλαίσιο της εθνικής προσπάθειας για την ανάκαµψη της
οικονοµίας µας, δίνοντας ώθηση σε έναν πολύ καθοριστικό
τοµέα της.

Ο εισηγητής µας, όπως και οι άλλοι οµιλητές της παράταξής
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µου, ανέπτυξαν επαρκέστατα τις επιµέρους διατάξεις του νοµο-
σχεδίου, οπότε θα µου επιτρέψετε να πάω ένα βήµα παρακάτω,
να προσθέσω ένα οραµατικό -αν θέλετε- στοιχείο.

Ας µην ξεχνάµε ότι η ενίσχυση της παραγωγικότητας, η συ-
στηµατική αύξηση των εξαγωγών, η στενότερη διασύνδεση της
παραγωγής µε την τεχνολογία και την καινοτοµία, µε στόχο τη
δηµιουργία νέων, καλύτερων θέσεων εργασίας, είναι οι κεντρικοί
άξονες του σχεδίου ανάπτυξης που παρουσίασε η επιτροπή Πισ-
σαρίδη. Και θα πρέπει να υπογραµµιστεί ότι το προσφορότερο
πεδίο για την εφαρµογή τους είναι η αγροτική οικονοµία, εξελίσ-
σοντας την µε σύγχρονες µεθόδους και ακολουθώντας πετυχη-
µένα διεθνή παραδείγµατα.

Είναι σαφές ότι ένα από τα σηµαντικότερα διδάγµατα των οι-
κονοµικών συνεπειών της υγειονοµικής κρίσης είναι η ανάγκη
αναδιάταξης της εθνικής οικονοµίας. Η υπερβολική στήριξη σε
έναν πυλώνα, τον τουριστικό, αποδείχθηκε ότι την καθιστά εξαι-
ρετικά ευάλωτη σε συνθήκες παγκόσµιας κρίσης. Ζητούµενό µας
πρέπει να είναι η ανάπτυξη άλλων τοµέων, όπου έχουµε σηµαν-
τικά συγκριτικά πλεονεκτήµατα, µε χαρακτηριστικότερο τέτοιο
παράδειγµα τον αγροτοδιατροφικό τοµέα.

Στόχος µας πρέπει να είναι η ανάδειξη του αγρότη - επιχειρη-
µατία, µικρού και µεσαίου, ως οικονοµικό, αλλά και ως κοινωνικό
πρότυπο. Ζητούµενο είναι να παρέχουµε στον νέο αγρότη τη γε-
ωτεχνική υποστήριξη και την οικονοµική πληροφόρηση, για να
µπορεί µετά να παίρνει τις σωστές επιχειρηµατικές αποφάσεις,
µε τρόπο που να είναι εφικτή και η χρηµατοδότησή του. Να έχει,
δηλαδή, ο αγρότης κοντά του τον γεωπόνο, που να τον ενηµε-
ρώνει ποιες δυνατότητες καλλιέργειας έχει και στη συνέχεια ο
οικονοµικός σύµβουλος να τον πληροφορεί για τις προοπτικές
κάθε προϊόντος στην τρέχουσα συγκυρία της αγοράς.

Στο πλαίσιο αυτό είναι πολύ ενδιαφέρουσα, κύριε Υπουργέ,
και χρήζει περαιτέρω µελέτης και αξιοποίησης, η πρόταση του
Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλάδας για την ανάπτυξη του πρω-
τογενούς τοµέα. Εκεί επισηµαίνεται ότι το σηµαντικότερο δεν
είναι η αγροτική παραγωγή αυτή καθαυτή, αλλά ο τζίρος των
προϊόντων που παράγονται, µεταποιούνται και εξάγονται. 

Για παράδειγµα, η Νέα Ζηλανδία έχει αγροτική παραγωγή αξίας
7.000.000.000 ευρώ και εξάγει προϊόντα αξίας 23.000.000.000
ευρώ, ενώ η Ελλάδα παράγει 12.000.000.000 ευρώ και εξάγει µόνο
5.000.000.000 ευρώ. Το µέλλον βρίσκεται στην παραγωγή προϊόν-
των εντάσεως τεχνολογίας και όχι µόνο στη βασική πρωτογενή
παραγωγή.

Η Ολλανδία παράγει προϊόντα αξίας 1.700 ευρώ ανά στρέµµα,
το Ισραήλ 1.290 ευρώ και η Ελλάδα µόλις 190 ευρώ ανά στρέµµα.
Ακολουθώντας το παράδειγµά τους, θα µπορούσαµε να εξαπλα-
σιάσουµε τις εξαγωγές µας και να αυξήσουµε το Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν κατά 25.000.000.000 ευρώ. Κλειδί στην πρόταση
του οικονοµικού επιµελητηρίου είναι η δηµιουργία ενός καινοτό-
µου ΣΔΙΤ, ενός ενιαίου φορέα µεταποίησης και εξαγωγών αγροτι-
κών προϊόντων. Το δηµόσιο θα συµµετέχει µε µειοψηφικό
ποσοστό τουλάχιστον 33% και ως 49% και τη διοίκηση θα έχουν
οι ιδιώτες µέτοχοι που θα ακολουθούν τις αρχές της εταιρικής δια-
κυβέρνησης. 

Ο νέος φορέας θα λειτουργεί µε βάση τις αρχές της συµβολαι-
ακής γεωργίας, ώστε οι αγρότες να εξασφαλίζουν την απορρό-
φηση των προϊόντων τους, ενώ θα µειώνεται η ετήσια διακύµανση
των εισοδηµάτων τους. Παράλληλα, θα έχουν µεικτή ασφαλιστική
κάλυψη -και ιδιωτική και δηµόσια- για φυσικές καταστροφές, πρό-
σβαση σε τραπεζική χρηµατοδότηση µε ευνοϊκούς όρους, φθηνό-
τερη προµήθεια αγροτικών εφοδίων και συµβουλευτικές
υπηρεσίες για τις κατάλληλες καλλιέργειες.

Τα απαιτούµενα κεφάλαια, σύµφωνα µε το σχετικό business
plan, ανέρχονται στα 80.000.000 ευρώ έως 150.000.000 ευρώ ανά-
λογα µε τη στρατηγική που θα επιλεγεί. Το µικρότερο ποσό είναι
για συµβολαιακή καλλιέργεια, το µεγαλύτερο σε περίπτωση εξα-
γωγών και συγχωνεύσεων υφιστάµενων µονάδων µεταποίησης.

Η συµµετοχή του δηµοσίου θα είναι έως 40.000.000 ευρώ ή
έως 75.000.000 ευρώ ανά περίπτωση αντίστοιχα, µια µικρή σχε-
τικά επένδυση στο µέλλον µε τεράστια αναµενόµενα οφέλη.

Επίσης, προβλέπεται η συνεργασία του Γεωπονικού Πανεπι-
στηµίου µε αντίστοιχα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα του εξω-

τερικού, για παράδειγµα του Ισραήλ, για την υιοθέτηση των πιο
προωθηµένων διεθνώς τεχνολογιών παραγωγής. 

Ένα άλλο σηµαντικό στοιχείο της πρότασης είναι η προώθηση
της εγχώριας παραγωγής εξοπλισµών, λιπασµάτων, εφοδίων, λο-
γισµικού κ.λπ., υποκαθιστώντας τις σηµερινές αντίστοιχες εισα-
γωγές που –προσέξτε!- φτάνουν στο 80% της αξίας των εξαγωγών
µας, δηλαδή η Ελλάδα εξάγει αγροτικά προϊόντα 5.000.000.000
ευρώ και εισάγει αγροτικό εξοπλισµό 4.000.000.000 ευρώ. Κα-
θαρό κέρδος µόλις 1.000.000.000 ευρώ.

Μπορούµε να αυξήσουµε σηµαντικά τις εξαγωγές, να ενισχύ-
σουµε την τάση επιστροφής εργαζοµένων και επιστηµόνων στην
περιφέρεια, καθώς και τα κίνητρα συνεχούς αύξησης της αγροτι-
κής παραγωγής, να αναπτύξουµε τεχνογνωσία, να δηµιουργή-
σουµε τουλάχιστον εκατό χιλιάδες θέσεις εργασίας και να
αυξήσουµε κατά πολύ το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν. Με ένα
σµπάρο µπορούµε να πετύχουµε πολλά και καλά τρυγόνια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του σηµερινού νο-

µοσχεδίου συµπίπτει µε µια ιστορικά θλιβερή ηµέρα. Η µετα-
τροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί αποτελεί προσβολή στη
χριστιανική πίστη, αλλά και προσβολή σε όλους τους πολιτισµέ-
νους ανθρώπους του κόσµου, οι οποίοι έχουν χάσει τη δυνατό-
τητα να απολαύσουν ένα παγκόσµιο, πραγµατικά, µνηµείο. 

Νοµίζω ότι είναι αδήριτη η ανάγκη για τη θέσπιση µιας εθνικής
στρατηγικής, η οποία θα έχει ως σκοπό και γνώµονα την Ελλάδα
πρωταγωνιστή των εξελίξεων και όχι ουραγό, µια εθνική στρα-
τηγική που θα πρέπει να είναι και στην πράξη. Ο ελληνικός λαός
απαιτεί ενότητα τούτες τις ηµέρες και εµείς πρέπει να δώσουµε
το παράδειγµα.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, αναµφίβολα το νο-
µοσχέδιο περιέχει ορισµένες θετικές διατάξεις όσον αφορά στη
διεκπεραίωση των γραφειοκρατικών διαδικασιών. Όµως, έχω την
εντύπωση ότι ο αγροτικός κόσµος άλλα περίµενε από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και άλλα περιµένει. Στην πεντάλεπτη
οµιλία θα σας υπενθυµίσω τι περιµένει ο αγροτικός κόσµος.

Κατ’ αρχάς, οι κτηνοτρόφοι περιµένουν την αποζηµίωση,
αυτήν την αποζηµίωση, την µικρή, των τεσσάρων ευρώ. Υπάρ-
χουν και άλλες κατηγορίες, οι οποίες θα σας έχουν ενοχλήσει,
οι οποίες ζητούν καταβολή αποζηµιώσεων. Είναι γνωστή η θέση
σας ότι πρέπει να συνδέεται η ζηµιά µε κορωνοϊό. 

Πριν από ένα µήνα, κύριε Υπουργέ, σας υπενθύµισα ότι έχετε
τη δυνατότητα -και µάλιστα σας κάλεσα να το προχωρήσετε
άµεσα- να έχετε 25.000.000 ευρώ ή 28.000.000 ευρώ plus απο-
ζηµίωση de minimis, δυνάµει του κανονισµού 13 του 2019.

Τι λέει αυτός ο κανονισµός; Ότι αυξάνεται η δυνατότητα στα
κράτη-µέλη για αποζηµίωση de minimis υπό την προϋπόθεση να
δηµιουργηθεί το εθνικό µητρώο κοινοτικών ενισχύσεων. Το ερώ-
τηµα είναι πότε σκοπεύετε να προχωρήσετε σε αυτό το εθνικό
µητρώο ώστε να έχετε συν 25.000.000 plus de minimis. 

Καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι αν είχατε αυτή τη δυνατότητα
πιθανότατα οι κτηνοτρόφοι να έπαιρναν περισσότερα χρήµατα.
Ελπίζω και εύχοµαι ειλικρινά να είναι η τελευταία φορά που σας
το υπενθυµίζω, ότι πρέπει άµεσα να δηµιουργηθεί αυτό το εθνικό
µητρώο, διότι αποτελεί τη βασική προϋπόθεση για την αύξηση
του ορίου de minimis. 

Δεύτερον, υπάρχει µεγάλη ανασφάλεια, αβεβαιότητα στον
αγροτικό κόσµο η οποία πού συνίσταται; Συνίσταται στις τιµές.
Και εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. Πρόσφατα
σε επίκαιρη ερώτηση είπατε ότι οι εγγυηµένες τιµές θα είναι κα-
ταστροφικές για τον αγρότη και ότι η φράση «εγγυηµένες τιµές»
ακούγεται µόνο από αγρότες συγκεκριµένου πολιτικού χώρου.
Ενδεικτικό ότι ουδέποτε το ανέφερα, πλην τώρα για χάρη του
διαλόγου, τη φράση «εγγυηµένη τιµή». Ανέφερα και αναφέρω τις
αθέµιτες εµπορικές πρακτικές, τις οποίες η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση µε οδηγία δίνει εντολές στα κράτη-µέλη να εφαρµοστεί
η νοµοθεσία για την προστασία του αγροτικού εισοδήµατος. 
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Τι να θέλει άραγε να πει ο ποιητής, όπου ποιητής η Ευρωπαϊκή
Ένωση, όταν λέει στα κράτη-µέλη «ενσωµάτωσε την οδηγία» -η
οποία οδηγία έχει προθεσµία µέχρι και τον Ιούνιο του 2021- «στη
νοµοθεσία σου για να προστατεύσεις το εισόδηµα των αγροτών
από αθέµιτες εµπορικές πρακτικές»;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Και εγώ ρωτώ: Οι αθέµιτες εµπορικές πρακτικές συνήθως δεν
έχουν σχέση µε την τιµή; Είναι γνωστό -σας έχουν και εσάς ενο-
χλήσει- ότι η βρώσιµη ελιά έχει την ίδια τιµή σε όλους τους νο-
µούς που παράγεται. Είπατε ότι το επεξεργάζεται αρµόδια
επιτροπή και περιµένουµε. Όµως, οι αγρότες το θέλουν σύντοµα
αυτό. Πού θα αναφέρεται ο αγρότης σε περίπτωση διαπίστωσης
καρτέλ; Εδώ πρέπει να έχετε µια στενή συνεργασία. Νοµίζω ότι
αυτό για τους αγρότες που µας ακούν, αλλά και για τους κτηνο-
τρόφους είναι από τα σηµαντικότερα προβλήµατα, η υποχρεω-
τικότητα στις συµβάσεις. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς το κάναµε πριν µας πει η Ευρωπαϊκή
Ένωση µε την οδηγία. Τι κάναµε; Την υποχρεωτικότητα στη σύµ-
βαση, στις αγοραπωλησίες βάµβακος τον Ιούνιο του 2019.

Και ήρθε µετά από δυο µήνες η Ευρωπαϊκή Ένωση και τι λέει
στα κράτη-µέλη; Ότι µπορείτε -το παραδεχτήκατε και εσείς στην
επίκαιρη- να θεσπίσετε υποχρεωτικότητα στην αγοραπωλησία
των προϊόντων, υποχρεωτικότητα στη σύµβαση. Άρα, αυτά πρέ-
πει να τα προχωρήσετε σχετικά σύντοµα. Αυτά είναι τα ερωτή-
µατα και οι αγωνίες του πρωτογενούς τοµέα. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή.
Επειδή αναφέρθηκε η ανυπαρξία σχεδιασµού και στρατηγικής,
ξέρετε η στρατηγική δεν υλοποιείται, δεν εξυφαίνεται, δεν εκτυ-
λίσσεται µέσα σε µία µέρα, µέσα σε ένα µήνα, αλλά µε την πά-
ροδο ετών. Το ζητούµενο είναι τι είδους αγρότη θέλετε. Είναι το
µοναδικό επάγγελµα το οποίο δεν το σπουδάζει κανείς. Είναι το
µοναδικό επάγγελµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο µπορεί να το κάνει
ο οποιοσδήποτε, κι εσείς και εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κόκκαλη, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ο αγρότης µπορεί να κάνει τον δικη-
γόρο;

Ο προηγούµενος οµιλητής ανέφερε παραδείγµατα πολύ
σωστά, τι γίνεται στο Ισραήλ, τι γίνεται στην Ισλανδία. Εκεί, όµως,
έχουν πιστοποιήσει το επάγγελµα του αγρότη και το έχουν κα-
τοχυρώσει. Βάζοντας φωτοβολταϊκά σε καλλιεργούµενες εκτά-
σεις, τι κίνητρο δίνετε στον αγρότη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Το διαπιστώσαµε και τώρα. Εκτυλίχ-
θηκε µια νέα ενδοκυβερνητική διαµάχη. Τι κίνητρα δίνουµε στον
αγρότη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε, σας παρακαλώ πολύ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την
ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ήδη έχετε ξεπεράσει
πολύ τον χρόνο. Ευχαριστώ πολύ. 

Το λόγο τώρα έχει ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η πτώση του δικτατορικού καθεστώτος της 21ης

Απριλίου και η αποκατάσταση της δηµοκρατίας, των οποίων την
επέτειο εορτάζουµε σήµερα, κατέστη δυνατή µετά από σκλη-
ρούς αγώνες του λαού µας. Αποτίουµε, λοιπόν, φόρο τιµής σε
όλους όσοι µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης, αλλά και υψηλό προσω-
πικό κόστος αγωνίστηκαν κατά της δικτατορίας, για τη δηµοκρα-
τία και τις ελευθερίες. Όµως, ο αγώνας για τη δηµοκρατία είναι
συνεχής, συνεχίζεται και πρέπει να συνεχίζεται, αφ’ ενός για να
αποκρουστούν οι κίνδυνοι υπονόµευσης, απαξίωσης και αποδυ-
νάµωσης της από τις δυνάµεις που δεν έχουν συµβιβαστεί µε την
ιδέα και τα στοιχεία που τη συγκροτούν και αφ’ ετέρου για να
αποκτήσει η δηµοκρατία ουσιαστικό περιεχόµενο και να καταστεί
και κοινωνική δηµοκρατία. 

Βέβαια, δεν πρέπει να λησµονείται ότι η σηµερινή επέτειος
αποκατάστασης της δηµοκρατίας συµπίπτει µ’ αυτήν της τουρ-

κικής εισβολής στην Κύπρο -συνέπεια του προδοτικού πραξικο-
πήµατος της χούντας κατά του Μακαρίου- και της συνεχιζόµενης
κατοχής της Κύπρου. Με τη λεγόµενη διεθνή κοινότητα να «σφυ-
ρίζει» αδιάφορα, όπως «σφυρίζει» αδιάφορα και για τη σηµερινή
µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τέµενος, πράξη προσβολής και
για την Ορθοδοξία και για την παγκόσµια πολιτιστική κληρονο-
µιά. 

Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Ο πρωτογενής τοµέας -το
λέµε όλοι- µπορεί και πρέπει να αποτελέσει το βασικό πεδίο ανά-
πτυξης της ελληνικής οικονοµίας. Ταυτόχρονα, η υγειονοµική
κρίση λόγω κορωνοϊού αναδεικνύει και την υπαρξιακή σηµασία
της αγροτοκτηνοτροφικής παραγωγής. Απαιτούνται µέτρα στή-
ριξης και εποµένως, στήριξη και των φορέων της, των αγροτών,
των κτηνοτρόφων, των αλιέων, των εργατών γης. Αντί, λοιπόν,
της νοµοθέτησης τέτοιων µέτρων και έµπρακτης στήριξής τους,
εισάγεται προς ψήφιση το υπό κρίση νοµοσχέδιο, που δεν έχει
κεντρική στόχευση, έχει αποσπασµατικές διατάξεις διαχείρισης
διοικητικών ζητηµάτων και διευθέτησης διοικητικών θεµάτων, κά-
ποιων µε τρόπο θετικό, που άλλα εκκρεµούσαν από µακρού χρό-
νου και άλλα αποτελούν συνέχεια ρυθµίσεων της διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. 

Πρέπει, όµως, να δεχτούµε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι δραµα-
τική η κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει ο αγροτικός κόσµος
της χώρας. Το εισόδηµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων µει-
ώνεται µε τρόπο δραµατικό. Η τιµή πώλησης πολλών αγροτικών
και κτηνοτροφικών προϊόντων διαµορφώνεται κάτω από το κό-
στος παραγωγής και καταρρέει. Ενδεικτικά, η τιµή του λαδιού
και του γάλακτος. Τα ακραία φυσικά φαινόµενα, απόρροια της
κλιµατικής αλλαγής, προκαλούν µεγάλες καταστροφές σε αγρο-
τικές καλλιέργειες που δεν αποζηµιώνονται, δεν αποζηµιώνονται
πλήρως και πάντως, αποζηµιώνονται µε πολύ µεγάλη καθυστέ-
ρηση. Αυτό µάλιστα για ορισµένες περιοχές, όπως η Κυνουρία,
η Γορτυνία και η Μαντινεία, της ιδιαίτερης πατρίδας µου της Αρ-
καδίας, οδηγεί τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους στο όριο
της επιβίωσης, αφού η καλλιέργεια, η παρασκευή και η διάθεση
αυτών των προϊόντων αποτελούν τη µοναδική πηγή εισοδήµατός
τους. 

Η κατεύθυνση της αγροτικής πολιτικής της κυβέρνησης εντάσ-
σεται στη γενικότερη οικονοµική πολιτική της, η οποία αποσκοπεί
στη συγκέντρωση των οικονοµικών δραστηριοτήτων, εν προκει-
µένω της αγροτικής παραγωγής, σε ολίγους, µεγάλους και ισχυ-
ρούς. Ενδεικτικά παραδείγµατα: Η απόφαση για τις διεπαγγελµα-
τικές οργανώσεις, µε την οποία η συµµετοχή των παραγωγών πε-
ριορίζεται από το 30% στο 15%. Η αποφασιστική συµµετοχή ιδιω-
τών στις συνεταιριστικές οργανώσεις. Η κατανοµή των νέων
δικαιωµάτων φύτευσης αµπελώνων µε νέο τρόπο µοριοδότησης,
που αποκλείει τους µικρούς παραγωγούς και ευνοεί τους µεγαλο-
παραγωγούς και τα µεγάλα οινοποιεία, όπως επίσης και τα περιο-
ριστικά µέτρα που ελήφθησαν στη διάρκεια της πανδηµίας για τη
λειτουργία των λαϊκών αγορών, πολλά από τα οποία συνεχίζονται
και σήµερα.

Ο αποκλεισµός των παραγωγών µέσω της απαγόρευσης µε-
τακίνησης από περιφέρεια σε περιφέρεια κατά τη διάρκεια της
πανδηµίας και της τήρησης αποστάσεων ευνόησε και ευνοεί τις
µεγάλες εµπορικές αλυσίδες. Η άρνηση από πλευράς Κυβέρνη-
σης να ληφθούν µέτρα για τη στήριξη της ελαιοκοµίας, µέσω de
minimis παρεµβάσεων, η επιβάρυνση των αλιέων, που καλούνται
να καταβάλλουν κεφαλικό φόρο ανάλογο του µήκους του σκά-
φους τους, το πάγωµα της αλλαγής του κανονισµού του ΕΛΓΑ,
που είχε ξεκινήσει, είχε δροµολογηθεί από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και άλλες ρυθµίσεις
και αποφάσεις, όπως η µη υπαγωγή της εργασίας των αγροτο-
κτηνοτρόφων και των αλιέων στις κατηγορίες των πληττόµενων
δραστηριοτήτων που ενισχύονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θέλω να ανα-
φερθώ στη διαµόρφωση του νέου παραγωγικού υποδείγµατος
βιώσιµης και δίκαιης ανάπτυξης, που ανάγεται σε κεντρική προ-
τεραιότητα µετά την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια τον Αύ-
γουστο του 2018. Μετά τα περιφερειακά αναπτυξιακά συνέδρια
που πραγµατοποιήθηκαν επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και µετά
από διαβούλευση µε τα κόµµατα, την τοπική αυτοδιοίκηση, την
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οργανωµένη επιχειρηµατικότητα και τους φορείς η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ είχε εκπονήσει και δροµολογήσει ένα σχέδιο εθνικής
αναπτυξιακής στρατηγικής, η οποία προωθούσε ταυτόχρονα τις
τρεις διαστάσεις ανάπτυξης, την οικονοµική, την κοινωνική και
την περιβαλλοντική, σηµατοδοτώντας µε αυτόν τον τρόπο τη µε-
τάβαση σε µια ολοκληρωµένη προσέγγιση της αναπτυξιακής πο-
λιτικής. Ο πρωτογενής τοµέας και ο συνδεόµενος µε αυτόν
αγροδιατροφικός αποτελούσε και αποτελεί τον κύριο άξονα
αυτού του σχεδιασµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Δυστυχώς, το σχέδιο ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας της

επιτροπής Πισσαρίδη, που παρουσιάστηκε από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας σε στενό κύκλο, κινείται στον αντίποδα.
Αποσκοπεί στη συγκέντρωση των οικονοµικών δραστηριοτήτων
στους ολίγους, τους µεγάλους και ισχυρούς και, ταυτόχρονα,
στην αγνόηση του πρωτογενούς τοµέα, αφού στις οκτώ προτει-
νόµενες ενότητές του δεν γίνεται αναφορά σε αυτόν ούτε στο
αγροδιατροφικό σύµπλεγµα, που αποτελεί την εξειδίκευσή του
για τη δηµιουργία υπεραξίας. 

Επιπλέον θέτει στο στόχαστρο τη µικροµεσαία επιχειρηµατι-
κότητα, που αποτελεί και τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονο-
µίας, υποβαθµίζοντας και απαξιώνοντάς τη. Αυτά είναι τα δύο
σχέδια τα οποία συγκρούονται σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κώτσηρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η

συζήτηση του σηµερινού νοµοσχεδίου λαµβάνει χώρα σε µία
ηµέρα πράγµατι ιδιαίτερου συµβολισµού. Αφ’ ενός, σαράντα έξι
χρόνια από την ηµέρα αποκατάστασης της δηµοκρατίας, µίας
δηµοκρατίας που διανύει µία περίοδο µακρόσυρτης και απρό-
σκοπτης λειτουργίας των θεσµών και αυτό είναι µία επιτυχία συ-
νολικά του πολιτικού συστήµατος αυτά τα χρόνια. Mία περίοδο,
όπου επιβεβαιώθηκαν οι µεγάλες επιλογές που η Νέα Δηµοκρα-
τία έλαβε, µε απαρχή την πρώτη και κύρια επιλογή του ευρωπαϊ-
κού προσανατολισµού της χώρας από τον εθνάρχη Κωνσταντίνο
Καραµανλή. Επιλογή η οποία σήµερα, πιο πολύ από ποτέ ενδε-
χοµένως, επιβεβαιώνεται, µετά και από το πακέτο το οποίο εξα-
σφαλίζει η χώρα µας, κατόπιν και της προσωπικής συµβολής του
Πρωθυπουργού, Κυριάκου Μητσοτάκη, για να αντιµετωπίσουµε
τις συνέπειες που άφησε ο κορωνοϊός, άνω των 70 δισεκατοµ-
µυρίων. Προφανώς η Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρξε ατελής σε πτυ-
χές αντίδρασής της, αλλά εδώ υπάρχει µία σοβαρή ενίσχυση, η
οποία είναι µια µεγάλη ευκαιρία για τη χώρα, για την επόµενη
ηµέρα. Και σήµερα, επίσης, είναι µία µέρα θλίψης για όλους τους
Έλληνες, για τους Χριστιανούς, για την παγκόσµια κοινότητα,
γιατί βλέπουµε το θλιβερό σόου που γίνεται στην Κωνσταντινού-
πολη, αλλά οφείλουµε όλοι να διατυµπανίσουµε και να βροντο-
φωνάξουµε ότι καµµία ανιστόρητη πραγµατικότητα δεν µπορεί
να αλλοιώσει την πραγµατική φύση της Αγίας Σοφίας, την άρρη-
κτη και παντοτινή της σύνδεση µε τον Ελληνισµό, την Ορθοδοξία
και τον παγκόσµιο πολιτισµό και προφανώς κανένα σόου, κανένα
διάταγµα, καµµία δικαστική απόφαση δεν µπορεί να αλλάξει την
ιστορία. Οι καµπάνες που σήµερα ηχούν σε όλη την Ελλάδα πέν-
θιµα είναι η φωνή της συνείδησης των χριστιανών έναντι της
ιστορίας και, προφανώς, απέναντι σε µία προκλητικότητα, η
οποία δεν έχει καµµία θέση µε τις παραδόσεις του δυτικού πολι-
τισµού. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αναµφίβολα είναι µία, κατά την
άποψή µου, πολύ σηµαντική πρωτοβουλία για τον εκσυγχρονι-
σµό της ευρύτερης δηµόσιας διοίκησης, στο µέτρο που αφορά
το κοµµάτι της αγροτικής ανάπτυξης, και γίνεται ακόµη πιο ση-
µαντική µετά το πακέτο στήριξης που θα υπάρξει από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και την επόµενη ηµέρα για τον πρωτογενή τοµέα
στη χώρα µας. Είναι βασική βούληση της Νέας Δηµοκρατίας, της
Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού, ο εκσυγχρονισµός των
δοµών, ώστε να µπορεί να υπάρχει ένα φιλοεπενδυτικό κλίµα και

να υπάρχει µία δυνατότητα διευκόλυνσης οποιουδήποτε επιθυµεί
να ασχοληθεί ενεργά µε την αγορά και είναι πολύ σηµαντικό ότι
το κοµµάτι της αγροτικής παραγωγής αντιµετωπίζεται µε µία
εξωστρέφεια σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Η βελτίωση, λοιπόν, του περιβάλλοντος, της αγροτικής ανά-
πτυξης, µέσω της απλούστευσης των διαδικασιών ίδρυσης και
λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας, εντατικής και µη εντα-
τικής µορφής, κτηνιατρείων, κτηνιατρικών κλινικών και κτηνοτρο-
φικών εγκαταστάσεων, είναι σίγουρα µια πολύ σηµαντική
αναµόρφωση του πλαισίου άσκησης των οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων στο κοµµάτι της πρωτογενούς παραγωγής.

Η απλούστευση αυτή επιτυγχάνεται µε τις προτεινόµενες δια-
τάξεις, κυρίως, µέσω της µείωσης της γραφειοκρατίας και των
διοικητικών βαρών, µέσω του σαφούς καθορισµού των δικαιολο-
γητικών για την έκδοση εγκρίσεων ίδρυσης και λειτουργίας ή
εκείνων που πρέπει να συγκεντρωθούν, προκειµένου να επιβλη-
θεί υποβολή της συγκεκριµένης αίτησης, αλλά εγώ θα σταθώ
στην πολύ σηµαντική, κατά την άποψή µου, τοµή σε επίπεδο γε-
νικότερα διοίκησης, της δυνατότητας και της πρόβλεψης σιωπη-
ρής έγκρισης αιτηµάτων. Διότι εδώ, στην ουσία, απεγκλωβίζεται
αυτός ο οποίος επιθυµεί να εκδώσει άδεια από τις χρόνιες, που
γνωρίζουµε πολύ καλά, παθογένειες της διοίκησης, η οποία,
λόγω καθυστέρησης, στην ουσία τον κρατούσε όµηρο και αντι-
θέτως. Πολλές φορές ισχύει και το αντίθετο. Υπήρχε, λόγω της
παρέλευσης χρονικού διαστήµατος, νοητή τεκµαρτή άρνηση.

Εδώ, λοιπόν, είναι µια τοµή, που κατά την άποψή µου πρέπει
να ακολουθηθεί ευρύτερα στο κοµµάτι της διοίκησης, διότι δίνει
χώρο, χρόνο και πραγµατική ποιότητα στη σχέση διοικούµενου
- διοίκησης και το ότι αυτό γίνεται από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης, σε ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά αφορά την
απλούστευση των διαδικασιών, κατά την άποψή µου, αποτελεί
τον πυρήνα για να µπορέσουµε να απεµπλακούµε από λογικές
καθυστερήσεως στην πράξη και όχι στα λόγια. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά -γιατί έχετε εγκύψει στα
προβλήµατα της περιοχής που έχω την τιµή να εκλέγοµαι- ότι
στη δυτική Αττική, η οποία έχει µεγάλη παράδοση στην αγροτική
παραγωγή, παρ’ όλο που µπορεί να µην είναι συχνά ευρέως γνω-
στή, αναπτύσσεται πτηνοτροφία, καλλιέργεια, τυποποίηση φιστι-
κιών, αµπελουργία, κτηνοτροφία, παραγωγή οστράκων, γαλα-
κτοκοµικά προϊόντα, κηπευτικά. Θεωρώ ότι η επόµενη µέρα στο
κοµµάτι της αγροτικής µας παραγωγής, που πραγµατικά πρέπει
να αποτελέσει έναν πολύ σηµαντικό πυλώνα για την ανάπτυξη
της χώρας, πρέπει να συνεχίσει στο να ενισχύει τον ρόλο του
νέου αγρότη πλέον στην ελληνική οικονοµία. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι και το κοµµάτι της Αττικής, που έχει πολλά
πλεονεκτήµατα και λόγω απόστασης και λόγω διαθέσιµων
χώρων αλλά και λόγω πραγµατικά ενός πολύ καλού επιπέδου
αγροτικού υποβάθρου, αξίζει να στηριχθεί και θεωρώ ότι το µον-
τέλο που θα ακολουθήσει µε τη µεγάλη ιστορική ευκαιρία που
έχει η χώρα µας πλέον να το αναπροσαρµόσει, µετά τη συµφω-
νία για το ευρωπαϊκό πακέτο στήριξης και τη συµπερίληψη του
αγροτικού τοµέα σε αυτό, δεν πρέπει να χαθεί. Είναι µια χρυσή
ευκαιρία για την ευρύτερη ελληνική οικονοµία να τροποποιηθεί
προς το παραγωγικότερο µοντέλο ανάπτυξης της χώρας και
θεωρώ ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά και η Κυ-
βέρνηση συνολικά, θα πρωταγωνιστήσει σε αυτή την επόµενη
µέρα µε παραγωγικό και θετικό τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μπίζιου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα γιορτάζουµε
την τεσσαρακοστή έκτη επέτειο της αποκατάστασης της δηµο-
κρατίας στη χώρα µας, µια δηµοκρατία την οποία εγκαθίδρυσε
και εγγυήθηκε η παράταξή µας. Είµαι υπερήφανη που ανήκω σε
µια παράταξη, η οποία, επιλέγοντας πάντοτε τη σωστή πλευρά
της ιστορίας, εξασφάλισε την πορεία της χώρας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και εγγυήθηκε την οµαλότητα του µέλλοντος, όποτε αυτό
χρειάστηκε. 
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Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κεντρικό
δόγµα της Κυβέρνησής µας και πυλώνας των προεκλογικών µας
δεσµεύσεων είναι ο εκσυγχρονισµός του κράτους, η εξάλειψη
της γραφειοκρατίας και η δηµιουργία ενός φιλοεπιχειρηµατικού
δηµόσιου µηχανισµού. 

Ο πρωτογενής τοµέας είναι κοµβικής σηµασίας για την οικο-
νοµική ανάπτυξη αλλά και την κοινωνική συνοχή στην Ελλάδα.
Το ποσοστό συµµετοχής του πρωτογενούς τοµέα στο ΑΕΠ είναι
υπερδιπλάσιο του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αγγίζει,
δηλαδή, το 4% έναντι 1,6% που είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αν προσθέσει κανείς και τη µεταποίηση, ο αγροδιατροφικός το-
µέας παράγει το 8% του ΑΕΠ.

Η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά δεσµεύτηκε ότι ο αγροδια-
τροφικός τοµέας θα είναι βασικός µοχλός της οικονοµικής ανα-
συγκρότησης της χώρας και αυτή τη δέσµευση κάνει πράξη το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε κάθε του νοµοσχέδιο. Κάθε
νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση έχει στρατηγική και σχέδιο για τον
πρωτογενή τοµέα. Μια στρατηγική που κινείται αναντίρρητα στην
κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού, της µεταρρύθµισης, της προ-
ώθησης της επιχειρηµατικότητας αλλά και της διευκόλυνσης της
καθηµερινότητας του Έλληνα αγρότη.  

Αυτό ακριβώς είναι και το πνεύµα του σηµερινού νοµοσχεδίου,
το οποίο προτείνει ρυθµίσεις εξαιρετικής κρισιµότητας για τη δη-
µιουργία φιλοεπενδυτικού και επιχειρηµατικού περιβάλλοντος
για τις αγροτικές οικονοµικές δράσεις. 

Πρωτίστως τέτοια είναι η ρύθµιση που αφορά στην αδειοδό-
τηση των οικονοµικών δραστηριοτήτων που υπάγονται στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Έχει κατ’ επανάληψη επιση-
µανθεί ότι η γραφειοκρατία εµποδίζει και υπονοµεύει την ανά-
πτυξη της επιχειρηµατικότητας. Συζητάµε για προσέλκυση
επενδύσεων, αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνει, αν δεν διαθέτουµε
απλουστευµένα συστήµατα αδειοδότησης σε όλα τα πεδία της
οικονοµικής δράσης. 

Η προσέλκυση των επενδύσεων ίσως τελικά να είναι ευκολό-
τερη από τον εξορθολογισµό και την απλούστευση των διαδικα-
σιών ίδρυσης και λειτουργίας µιας επιχειρηµατικής ιδέας. Η
απλούστευση των διαδικασιών της διοίκησης και ο εκσυγχρονι-
σµός των συστηµάτων αδειοδότησης δεν είναι απλώς ένα τε-
χνικό ζήτηµα. Είναι ζήτηµα ευρύτερης θεσµικής και οικονοµικής
σηµασίας. 

Ο κακός σχεδιασµός των διαδικασιών, η έλλειψη ευελιξίας, η
αργοπορία των υπηρεσιών του κράτους συντέλεσαν πιθανότατα
και στην πρόσφατη οικονοµική παρακµή της χώρας µας. Το ψη-
φιδωτό της πολυνοµίας σε συνδυασµό µε τη δυσλειτουργική
γραφειοκρατία είναι µέχρι σήµερα εµπόδια για τη δηµιουργία
ενός περιβάλλοντος φιλικού προς τον επενδυτή. Εµείς ανταπο-
κρινόµαστε στις απαιτήσεις του σύγχρονου Έλληνα και Ευρω-
παίου επιχειρηµατία, απαιτήσεις όπως η ταχύτητα, η ευελιξία, η
επιχειρηµατικότητα.

Η έξοδος της Ελλάδας από την οικονοµική κρίση και η µετά-
βαση στην επόµενη µέρα δεν προϋποθέτουν µόνο οικονοµικές,
αλλά και θεσµικές παρεµβάσεις. Στόχος µας είναι η δηµιουργι-
κότητα των Ελλήνων επιχειρηµατιών και των ελληνικών επιχειρή-
σεων, καθώς και το επιχειρηµατικό ενδιαφέρον ξένων επενδυτών
να βρουν ένα πρόσφορο έδαφος, χωρίς γραφειοκρατικά αναχώ-
µατα.  

Η γραφειοκρατία έχει αποδεδειγµένα ανασταλτικές για την
ανάπτυξη συνέπειες και αποτελεί σαφές αντικίνητρο για Έλληνες
και ξένους, νέους και παλιούς, µικρούς και µεγάλους επιχειρη-
µατίες. 

Τι κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο; Εξυπηρετεί τον επαγγελµα-
τία του πρωτογενούς τοµέα, τον σύγχρονο αγρότη. Με τις προ-
τεινόµενες ρυθµίσεις απλουστεύονται οι διαδικασίες που
αφορούν τις υδατοκαλλιέργειες, τα κτηνιατρεία, τις κτηνιατρικές
κλινικές, την εκτροφή ζώων συντροφιάς, τις κτηνοτροφικές εγ-
καταστάσεις. 

Προερχόµενη και η ίδια προσωπικά από µια περιοχή της
οποίας η οικονοµία στηρίζεται σε µεγάλο βαθµό στην κτηνοτρο-
φία, µπορώ να επιβεβαιώσω τη σπουδαιότητα αυτών των ρυθµί-
σεων για τους κτηνοτρόφους. Περιοχές, όπως η Ελασσόνα,

βασίζονται στην κτηνοτροφική οικονοµία για την ανάπτυξη του
συνόλου της τοπικής οικονοµίας και ξέρω ότι οι άνθρωποι της
κτηνοτροφίας υποδέχονται µε ενθουσιασµό τέτοιες ρυθµίσεις. 

Το νοµοσχέδιο απλοποιεί και επανασχεδιάζει τις διαδικασίες
που απαιτούνται, για να λειτουργήσουν αυτές οι δραστηριότη-
τες. Ξεπερνά γραφειοκρατικά εµπόδια, ώστε να διευκολυνθεί η
ανάπτυξη του αγροτικού, κτηνοτροφικού και αλιευτικού τοµέα.  

Θεσµοθετείται προθεσµία πενήντα ηµερών, εντός της οποίας
η αρµόδια αρχή οφείλει είτε να χορηγήσει έγκριση για την
ίδρυση της εγκατάστασης είτε να την απορρίψει. Αν παρέλθει
άπρακτη η προθεσµία, τότε θεωρείται ότι υπάρχει σιωπηρή έγ-
κριση. Παύει ο ενδιαφερόµενος να είναι δέσµιος συστήµατος και
γραφειοκρατίας, αναµένοντας απάντηση στο αίτηµά του για χρο-
νικό διάστηµα που µπορεί να πάρει έξι µήνες, ίσως και έναν
χρόνο.

Ακούστηκαν κάποιες ενστάσεις σχετικά µε την έλλειψη ελέγ-
χου ως συνέπεια της σιωπηρής έγκρισης. Το δικό µου ερώτηµα
είναι: Γιατί να αντιµετωπίζουµε µε καχυποψία τον Έλληνα επιχει-
ρηµατία και επενδυτή; Δεν είναι αυτή η δική µας φιλοσοφία. Ο
Έλληνας επιχειρηµατίας δεν είναι εξ ορισµού παράνοµος και
εµείς δεν θέλουµε να τον αντιµετωπίζουµε ως ύποπτο. Θέλουµε
αυτός να έχει την ευθύνη για όσα δηλώνει. Καλλιεργούµε, δη-
λαδή, µια κουλτούρα επαγγελµατικής ηθικής και προσωπικής ευ-
θύνης, στοιχεία απαραίτητα για την ανάπτυξη της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας. Κάποια στιγµή πρέπει όλοι να καταλάβουµε ότι
κράτος και πολίτες είναι σύµµαχοι στην κοινή προσπάθεια της
ανάπτυξης και της πορείας προς το µέλλον της οικονοµικής ευη-
µερίας. Εµπιστευόµαστε τον πολίτη, για να µας εµπιστευτεί και
αυτός. 

Η εθνική και παγκόσµια οικονοµική συγκυρία απαιτούν ένα
κράτος που δεν βρίσκεται σε απόσταση από την πραγµατική οι-
κονοµία και την κοινωνία. Απαιτούν ένα κράτος που ενισχύει και
ενδυναµώνει την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη.  

Οι αντιλήψεις των Ελλήνων πολιτών και επαγγελµατιών σχε-
τικά µε τη λειτουργία του κράτους και της διοίκησης είναι γνω-
στές και δυστυχώς όχι θετικές: καχυποψία και έλλειψη
εµπιστοσύνης. Εµείς το αλλάζουµε αυτό. Το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης, τόσο µε το σηµερινό όσο και µε το προ µηνός
νοµοσχέδιο, νοµοθετεί µε γνώµονα τη βελτίωση της διοικητικής
ικανότητας του κράτους, την αλλαγή της διοικητικής κουλτού-
ρας, την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης στις σχέσεις διοίκη-
σης και πολιτών. Με λίγα λόγια, νοµοθετεί για τη δηµιουργία µιας
διοίκησης φιλικής προς τον χρήστη.

Πριν κατέβω απ’ αυτό το Βήµα, θέλω να συγχαρώ και εκ µέ-
ρους των αγροτών της εκλογικής µου περιφέρειας την ηγεσία
του Υπουργείου και την οµάδα που πέτυχε τη διατήρηση των
πόρων της ΚΑΠ και την αύξηση του πυλώνα 2.  

Σας ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λεονταρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.  
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ιστορική η σηµερινή ηµέρα της επετείου αποκατάστασης της Δη-
µοκρατίας. «Το φυλάξαι τα αγαθά χαλεπώτερον του κτήσασθαι».
Είναι πάντα επίκαιρος ο λόγος του αρχαίου ρήτορα Δηµοσθένη
στη σηµερινή εποχή, διότι το να διατηρήσεις τα αγαθά και εν
προκειµένω της δηµοκρατίας είναι δυσκολότερο από το να τα
αποκτήσεις.  

Σήµερα, που τα σύννεφα των απειλών από τη γείτονα χώρα
πυκνώνουν, η συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τους Αρχηγούς
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης δίνει το µήνυµα της ενότητας,
της οµοψυχίας και της εθνικής συναίνεσης σε ό,τι αφορά τα
εθνικά θέµατα.

Σήµερα, όµως, είναι και µια µέρα θλίψης για τον ορθόδοξο
κόσµο. Έχουν την ιστορική βεβήλωση της Αγίας Σοφίας, του
συµβόλου του χριστιανισµού, και τη µετατροπή της σε τζαµί.
Οφείλουµε να συνεχίσουµε µε ένταση τον αγώνα, για να ευαι-
σθητοποιήσουµε τη διεθνή κοινότητα και τους διεθνείς οργανι-
σµούς, αναλαµβάνοντας διεθνείς πρωτοβουλίες.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορική συµφωνία της Ευρω-
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παϊκής Ένωσης µε 70 και πλέον δισεκατοµµύρια ευρώ για την
Ελλάδα αποτελεί µια εθνική επιτυχία και µια τεράστια ευκαιρία,
για να µεταµορφώσουµε την πατρίδα µας µε ένα νέο, σύγχρονο
αναπτυξιακό σχέδιο. Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
έδωσε το στίγµα του για το πώς σκέπτεται να αξιοποιήσει αυτά
τα κονδύλια, µε µοναδικό κριτήριο την επίτευξη της παραγωγικής
ανασυγκρότησης της χώρας. 

Μέσα σε αυτό το τεράστιο οικονοµικό πρόγραµµα για την Ελ-
λάδα περιλαµβάνονται και οι πόροι της Κοινής Αγροτικής Πολι-
τικής για τους Έλληνες αγρότες, για τη στήριξη της ελληνικής
υπαίθρου µέσα από τη χάραξη µιας εθνικής στρατηγικής για την
αγροτική ανάπτυξη, που θα διασφαλίζει δυνατότητες παραµονής
του πληθυσµού στην περιφέρεια.  

Εδώ θέλω να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, που έδωσε µάχη όλο αυτό το χρονικό διάστηµα και
µαζί µε τον Πρωθυπουργό πέτυχε αυτά τα κονδύλια της επόµε-
νης προγραµµατικής περιόδου για τους αγρότες.  Ούτε ο πλέον
φιλόδοξος πολίτης δεν θα µπορούσε να φανταστεί το παραπάνω
οικονοµικό πακέτο, µε ποσά που θα επιτρέψουν στην ελληνική
οικονοµία να κάνει ένα ποιοτικό άλµα για τολµηρές πολιτικές
πράσινης ανάπτυξης, για τον ψηφιακό εκσυγχρονισµό και τις δε-
ξιότητες και τη στήριξη του κόσµου της εργασίας.

Η Κυβέρνηση, υπηρετώντας την πολιτική της για τον εκσυγ-
χρονισµό της δηµόσιας διοίκησης, την άρση των γραφειοκρατι-
κών εµποδίων και τη δηµιουργία φιλοεπενδυτικού κλίµατος,
εισηγείται το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων για την απλούστευση του πλαισίου άσκη-
σης των οικονοµικών δραστηριοτήτων. Βασικό µέληµα του
νοµοσχεδίου είναι η ρύθµιση µε ενιαίο και συνεκτικό τρόπο της
αδειοδότησης όλων των αγροτικών οικονοµικών δραστηριοτή-
των, για να διευκολύνουµε τους επενδυτές και τις επιχειρήσεις
να προωθήσουν απρόσκοπτα τα σχέδιά τους προς όφελος της
αγροτικής ανάπτυξης και οικονοµίας. 

Εισάγεται ένα σταθερό, διαφανές, ενιαίο σύστηµα ίδρυσης και
λειτουργίας των µονάδων υδατοκαλλιέργειας, κτηνιατρικών κλι-
νικών, κτηνιατρείων, δραστηριοτήτων εκτροφής, αναπαραγωγής
και εµπορίας ζώων συντροφιάς και κτηνοτροφικών εγκαταστά-
σεων, που θα συµβάλλει στη δηµιουργία επιχειρήσεων υγιών και
ανταγωνιστικών. 

Μειώνονται η γραφειοκρατία και τα διοικητικά βάρη µε σαφή
καθορισµό των απαιτούµενων δικαιολογητικών για την έκδοση
των εγκρίσεων ίδρυσης και λειτουργίας. Έτσι, προβλέπεται ο κα-
θορισµός του χρόνου των πενήντα ηµερών από την υποβολή της
αίτησης, εντός του οποίου οι αρχές οφείλουν να απαντήσουν.   

Καθορίζεται ανώτατο όριο καταβολής αποζηµιώσεων από τον
ΕΛΓΑ στους δικαιούχους που µπορεί να δοθεί µε βάση τους κα-
νονισµούς ασφάλισης φυτικού και ζωικού κεφαλαίου και δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει συνολικά ανά δικαιούχο και ανά έτος τις 70.000
ευρώ.

Και µιας και αναφέροµαι στον ΕΛΓΑ, πιστεύω ότι µε την ψη-
φιοποίησή του το επόµενο διάστηµα, όπου πιστεύω ότι οι εκτι-
µήσεις θα εκσυγχρονίσουν το σύστηµα µε τον ψηφιακό αυτό
τρόπο, θα ολοκληρώνεται µε ταχύτητα το έργο των εκτιµητών
προς όφελος των αγροτών.

Και, φυσικά, η αποπληρωµή, κύριε Υπουργέ, του υπολοίπου
35% που οφείλεται στους αγρότες από τις περσινές ζηµιές θα
δώσει µια οικονοµική ανάσα στους ζηµιωθέντες. 

Επίσης, θέλω να τονίσω ότι µέσα στις διατάξεις υπάρχουν και
άλλες σηµαντικές, όπου απλοποιείται η διαδικασία παραχώρη-
σης δηµόσιων ακινήτων για στρατηγικές επενδύσεις και ενισχύε-
ται η προσπάθεια δηµιουργίας φιλοεπενδυτικού κλίµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην αναφερθώ
στη χθεσινή διαδικασία στο Υπουργείο Εργασίας, όπου ο Πρω-
θυπουργός εγκαινίασε τον νέο ψηφιακό τρόπο έκδοσης συντά-
ξεων. Και γιατί το λέω αυτό; Γιατί ξεκινάει από τις συντάξεις του
ΟΓΑ και της µεταβίβασης λόγω θανάτου, όπως, επίσης, δεν
µπορώ να µην αναφερθώ και στην υλοποίηση της Κυβέρνησης
για απαλλαγή -ειδικά για το φορολογικό έτος 2019- από το τέλος
επιτηδεύµατος για τους αγρότες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2021 θα γίνει απογραφή του
ελληνικού πληθυσµού, όπου εκεί θα διαπιστώσουµε την τεράστια

µείωσή του, την ερήµωση της υπαίθρου, τη γήρανση του πληθυ-
σµού και γενικότερα το τεράστιο δηµογραφικό πρόβληµα, που
αποτελεί ωρολογιακή βόµβα και το υπ’ αριθµόν ένα εθνικό πρό-
βληµα. Η εικόνα των άδειων χωριών είναι θλιβερή και χρέος όλων
µας είναι να αποτρέψουµε τον αφανισµό της αγροτικής υπαί-
θρου, αναδεικνύοντας την αγροτική πολιτική µε επίκεντρο τον
Έλληνα αγρότη και κτηνοτρόφο, που εδώ και δεκαετίες στηρίζει
την εθνική µας οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να αδράξουµε τη
διπλή ευκαιρία που µας δίνεται µε το Ταµείο Ανάκαµψης και τη
νέα προγραµµατική περίοδο για τον αγροτικό τοµέα µε σταθε-
ρούς πόρους, για να δώσουµε ώθηση στην εθνική µας οικονοµία. 

Πιστεύω ότι η ανασυγκρότηση των δοµών του δηµοσίου µε
σύγχρονη διοικητική µεταρρύθµιση και επιταχυντή τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό, που ήδη κάνει αρκετά βήµατα, είναι προϋπό-
θεση και αναγκαία συνθήκη, ώστε τα τρία επόµενα χρόνια, που
θα υλοποιηθούν οι δράσεις του Ταµείου Ανάκαµψης, να αλλάξει
η εικόνα της χώρας σε όλα τα επίπεδα. 

Η χώρα ανακτά την αξιοπιστία της τόσο στο εξωτερικό όσο και
στο εσωτερικό και αυτό φάνηκε το τελευταίο διάστηµα κάτω από
ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες και οφείλουµε µε πολλή δουλειά
να κεφαλαιοποιήσουµε τα κέρδη αυτής της προσπάθειας και να
συνεχίσουµε µε ταχύτερο ρυθµό. Μια καινούργια ελπίδα µάς
ενώνει και πρέπει να ανταποκριθούµε στις προσδοκίες των πολι-
τών, που µας εµπιστεύονται και µας στηρίζουν απλόχερα για µια
καλύτερη ζωή για όλους και ιδιαίτερα για τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε ένα

νοµοσχέδιο σήµερα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. ένα
νοµοσχέδιο που δεν νοµίζω να έχει έναν συγκεκριµένο στόχο. Τι
µπορεί να προσφέρει το εν λόγω σχέδιο νόµου στην παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας µας και τον σηµαντικό ρόλο που παί-
ζει ο πυλώνας της αγροτικής οικονοµίας;

Όµως, σε ποια εποχή βρισκόµαστε και πού ζούµε; Σε µια Ευ-
ρώπη, αλλά ακόµα και παγκόσµια θα έλεγα, που µε αφορµή την
πανδηµία του κορωνοϊού η ανάγκη αλλαγής του µοντέλου ανά-
πτυξης γίνεται πλέον πασιφανής. Πρέπει πραγµατικά να αλλάξει
το παραγωγικό, αναπτυξιακό και καταναλωτικό µοντέλο, ένα µον-
τέλο το οποίο πρέπει πρώτιστα να σέβεται τη βιοποικιλότητα και
παράλληλα τη φύση, να προστατεύει τη φύση, καθώς όλα αυτά
-βιοποικιλότητα και φύση και προστασία της- περιέχουν όντως
µια αναπτυξιακή διάσταση.

Κύρια πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη βιοποικιλότητα
είναι και η δεκαετία 2020 – 2030, που η Ευρωπαϊκή Ένωση χα-
ρακτήρισε δεκαετία προστασίας και αποκατάστασης της βιοποι-
κιλότητας. 

Πρόσφατα, στο τέλος του χρόνου του 2019, αναφέρθηκε η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε απόφασή της πέραν της δεκαετίας της βιο-
ποικιλότητας και σε καινούργια στρατηγική, η οποία ονοµάστηκε
«Από το αγρόκτηµα στο πιάτο» για ένα δίκαιο, υγιές, φιλικό προς
το περιβάλλον σύστηµα τροφίµων και όλα αυτά τα ενέκρινε η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. 

Η σηµερινή πανδηµία, την οποία, δυστυχώς, ακόµα βιώνουµε,
δεν είναι παρά ένα παράδειγµα. Η αυξανόµενη συχνότητα µε την
οποία εµφανίζονται οι ξηρασίες, οι πληµµύρες, οι δασικές πυρ-
καγιές, οι νέοι επιβλαβείς οργανισµοί µάς υπενθυµίζουν διαρκώς
ότι το σύστηµα τροφίµων µας απειλείται και πρέπει να καταστεί
πλέον βιώσιµο και ανθεκτικό. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε στρατηγική συγκεκριµένη για την εφαρ-
µογή ευρωπαϊκών πολιτικών; Έχετε υποβάλει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπως έκαναν και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
προτάσεις για παρεµβάσεις συγκεκριµένες στον αγροτικό τοµέα
σε σχέση µε την πανδηµία; Έχετε στρατηγική εξασφάλισης δια-
τροφικής ασφάλειας και επάρκειας τροφίµων για τις χώρες, για
την πατρίδα µας εν προκειµένω; 

Ποιες είναι, όµως, οι στρατηγικές, οι οποίες έχουν ψηφιστεί
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και αποφασιστεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση µε αυτό
που λέµε «Από το αγρόκτηµα στο πιάτο»; 

Οι στόχοι της στρατηγικής είναι µεν φιλόδοξοι, αλλά είναι πολύ
σοβαροί και πρέπει να τους λάβουµε υπ’ όψιν µας: Μείωση κατά
50% της χρήσης χηµικών φυτοφαρµάκων και κινδύνου που συν-
δέεται µε αυτά και κατά 50% της χρήσης των πιο επικίνδυνων φυ-
τοφαρµάκων µέχρι το 2030. Δεύτερον, µείωση των απωλειών
θρεπτικών ουσιών τουλάχιστον κατά 50%, διασφαλίζοντας παράλ-
ληλα ότι δεν θα υπάρξει υποβάθµιση γονιµότητας του εδάφους.
Με τον τρόπο αυτό, θα µειωθεί η χρήση λιπασµάτων τουλάχιστον
κατά 20% έως το 2030. Μείωση κατά 50% των πωλήσεων αντιµι-
κροβιακών φαρµάκων για τα εκτρεφόµενα ζώα και τις υδατοκαλ-
λιέργειες έως το 2030. Αύξηση των εκτάσεων της βιολογικής
καλλιέργειας έως το 25% της γεωργικής γης µέχρι το 2030. 

Τέλος, η εν λόγω στρατηγική περιλαµβάνει και τον στόχο να
έχουν όλες οι αγροτικές περιοχές πρόσβαση σε ταχείες ευρυ-
ζωνικές συνδέσεις έως το 2025, ώστε να γίνει δυνατή η ψηφιακή
καινοτοµία. 

Για να επιτευχθεί ο στόχος σχετικά µε τη βιολογική γεωργία
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι απαραίτητο να εξασφαλιστεί η βιώ-
σιµη οικονοµική ανάπτυξη του τοµέα και να προωθηθεί η ζήτηση.
Εκτός από τα µέτρα της κοινής γεωργικής πολιτικής -οικολογικά
προγράµµατα, επενδύσεις, συµβουλευτικές υπηρεσίες, µέτρα
της κοινής αλιευτικής πολιτικής- η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα υπο-
βάλει σχέδιο δράσης συγκεκριµένο για τη βιολογική γεωργία.
Αυτό θα βοηθήσει τα κράτη-µέλη να τονώσουν τόσο την προ-
σφορά όσο και τη ζήτηση για βιολογικά προϊόντα. Θα εξασφαλί-
σει την εµπιστοσύνη των καταναλωτών µέσω εκστρατειών
προώθησης οικολογικών δηµόσιων συµβάσεων. 

Η κλιµατική αλλαγή και η απώλεια της βιοποικιλότητας συνι-
στούν επικείµενες διαρκείς απειλές για την επισιτιστική ασφάλεια
και τα µέσα διαβίωσης. 

Συζητάµε, λοιπόν, εδώ σήµερα, ενώ η Ευρώπη µιλάει για ψη-
φιακή γεωργία, η οποία εφαρµογή της λέει ότι η ευφυής εφαρ-
µογή της γεωργίας -όπου και αν εφαρµόζεται- έχει οδηγήσει σε
µείωση του κόστους κατά 45%. Η Ευρώπη, δηλαδή, βάζει ζητή-
µατα.

Εσείς και µε το εν λόγω σχέδιο νόµου, κύριε Υπουργέ, ουσια-
στικά δεν δίνετε κάτι καινούργιο. Τι κάνατε καινούργιο έναν
χρόνο στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης; Έχετε ένα αναπτυ-
ξιακό σχέδιο, εκτός από το να µπουν και ιδιώτες στους συνεται-
ρισµούς;

Το άρθρο 20 στις καταργούµενες διατάξεις λέει ότι καταργεί-
ται το Τµήµα Στρατηγικού Σχεδιασµού και οι αρµοδιότητές του.
Δεν φτάνει που τον στρατηγικό σχεδιασµό για την έρευνα τον
εκχωρείτε στη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας του
Υπουργείου Ανάπτυξης, αλλά το νοµοσχέδιο στερείται και ανα-
πτυξιακής στρατηγικής.

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ σ’ ένα ζήτηµα σχετικά µε τον
στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το πρόγραµµα «Από το
αγρόκτηµα στο πιάτο». Ο κύριος Υπουργός διατύπωσε κάποιες
ενστάσεις στις αρµόδιες επιτροπές. Δεν είναι εδώ ο κ. Βορίδης
αυτή τη στιγµή. Θα θέλαµε, λοιπόν, να γίνει µια µεγάλη συζήτηση
για το πώς βλέπουµε και πώς θα εφαρµόσει τη στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, που
µπορεί να έχει κάποιες δυσκολίες, γιατί η αλλαγή ενός µοντέλου
δεκαετιών δεν είναι εύκολη υπόθεση για τους αγρότες, αλλά να
γίνει µια σοβαρή συζήτηση σε επίπεδο Κοινοβουλίου.

Κλείνοντας, θα πω ότι σοβαρό ζήτηµα για τον αγροτικό τοµέα
εξακολουθεί και παραµένει η χρηµατοδότηση και η έλλειψη ρευ-
στότητας. Οι τράπεζες δεν χρηµατοδοτούν, η Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα δεν άρχισε ακόµα χρηµατοδότηση για τους αγρότες. Με
βάση την έκθεση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων του
2020 για την Ελλάδα, το πιο δυναµικό κοµµάτι της αγροτικής οι-
κονοµίας, οι νέοι µας αγρότες, αιτούνται χρηµατοδοτήσεων που
δεν µπορούν να πάρουν. 

Αυτά είναι σοβαρά θέµατα, κύριοι Υπουργοί, και το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, πέραν ενός αναπτυξιακού σχεδιασµού
που πρέπει να καταθέσει, πρέπει να τα συζητήσει σοβαρά και να
βάλει κάποιες βάσεις, αλλιώς απλά διεκπεραιώνετε µια κατά-
σταση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Σκρέκας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω να αναφέροµαι

στο νοµοσχέδιο και στα θέµατα τα οποία έχουν ακουστεί σ’ αυτή
την Αίθουσα, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι πολύ σηµαντικό,
που δυστυχώς λαµβάνει χώρα σήµερα στη γειτονική µας χώρα
την Τουρκία και συγκεκριµένα στην Κωνσταντινούπολη, όπου
γράφεται µια µαύρη σελίδα στην ιστορία. Αναφέροµαι βέβαια
στη µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί. Αυτή είναι µια κατά-
φωρα προσβλητική ενέργεια της γειτονικής χώρας, της κυβέρ-
νησής της και του Προέδρου της, µε την οποία ενέργεια
προσβάλλει δυστυχώς το σύνολο της παγκόσµιας κοινότητας,
προχωρώντας σ’ αυτή την ακατανόµαστη ενέργεια γι’ αυτό το
εµβληµατικό µνηµείο του χριστιανισµού.

Βέβαια, πρέπει να πούµε ότι και αυτό, απ’ ό,τι φαίνεται, απο-
τελεί ένα τµήµα, ένα µέρος, από ένα συνολικό σχέδιο κλιµάκω-
σης, όπως φαίνεται τουλάχιστον, µιας επιθετικότητας της
Τουρκίας προς τις γειτονικές χώρες, προς την Ελλάδα και όχι
µόνο. Αναφέροµαι στο ξεκίνηµα το οποίο έγινε µε την αθρόα µε-
ταφορά παράνοµων µεταναστών στα σύνορά µας στον Έβρο, η
οποία προσπάθεια πίεσης προς την Ελλάδα αποκρούστηκε µε
τεράστια αποτελεσµατικότητα από την ελληνική Κυβέρνηση, από
την κρατική µηχανή, συνολικά από την ελληνική κοινωνία,
πράγµα το οποίο προφανώς δεν το περίµεναν. Συνεχίζεται αυτή
η επιθετικότητα µέσα από τη µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε
τζαµί και προχωρά µε τη NAVTEX και µε όλες τις άλλες ενέργειες
που κάνει η Τουρκία, η οποία όµως θα πρέπει να γνωρίζει ότι θα
έχει απέναντί της, όποια ώρα και αν το προσπαθήσει, έναν ενω-
µένο ελληνικό λαό, ένα ενωµένο πολιτικό σύστηµα, το οποίο θα
πράξει ό,τι απαιτείται µε κάθε τρόπο και µε όλα τα µέσα απέναντι
στην οποιαδήποτε προσπάθεια της Τουρκίας να καταπατήσει τα
κυριαρχικά µας δικαιώµατα.

Την ίδια στιγµή βέβαια που αυτό συµβαίνει στη γειτονική χώρα,
έχουµε σήµερα µια ηµέρα ιστορικής µνήµης, γιορτής της δηµο-
κρατίας, όπως συνηθίζουµε να λέµε, την αποκατάσταση της δη-
µοκρατίας στη χώρα µας πριν από σαράντα έξι χρόνια, που έχει
βάλει τη χώρα µας σ’ έναν δρόµο προόδου, αρµονικής συνύπαρ-
ξης µε τους γειτονικούς λαούς και ευηµερίας του λαού µας. 

Επειδή άκουσα από πολλούς συναδέλφους και συγκεκριµένα
και από τον κ. Φάµελλο, ότι κατά περιόδους µπορεί να απειλείται
ή να µειώνεται αυτή η δηµοκρατία, εγώ θα πω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης και του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η δηµοκρα-
τία µειώνεται µόνο όταν κυριαρχεί η ανειλικρίνεια, όταν κυριαρχεί
η πολιτική σκοπιµότητα και σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα. Τότε µόνο
µπορεί να µειωθεί η δηµοκρατία. 

Δυστυχώς –και το συνδέω και µε το νοµοσχέδιο- η ανειλικρί-
νεια πολλές φορές κυριαρχεί σ’ αυτή την Αίθουσα, ηθεληµένα ή
αθέλητα, παρασυρόµενη πολλές φορές από την ηµέρα και από
τη ροή του λόγου. Αλλά και µε τις πολιτικές σκοπιµότητες είδαµε
τι µπορεί να συµβεί τελικά, όταν πάνω και πέρα από το δηµόσιο
συµφέρον κάποιοι πολιτικοί -µόνο και µόνο για την πολιτική τους
επιβίωση- µε αθέµιτο τρόπο προσπαθούν να καταστρέψουν τους
πολιτικούς τους αντιπάλους. Μόνο τότε, λοιπόν, µειώνεται η δη-
µοκρατία, αλλά φυσικά υπάρχουν εκείνες οι δυνάµεις οι οποίες
διατηρούν και προχωρούν στα επόµενα βήµατα ένα πολίτευµα
το οποίο µέχρι τώρα έχει φέρει µόνο καλά στη χώρα µας.

Από εκεί και πέρα, θα ήθελα να πω ότι άκουσα πολύ προσε-
κτικά την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ στην επιτροπή και σήµερα στην
Ολοµέλεια και οφείλω να βάλω κάποια πράγµατα στη θέση τους.
Συγκεκριµένα διαβάζω από τα πρακτικά της συζήτησης που έγινε
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου της Βουλής για το νο-
µοσχέδιο ότι «µέχρι σήµερα», είπε η αγαπητή συνάδελφος, «δεν
υπήρξε προς τον αγροτικό κόσµο της χώρας», διαβάζω ακριβώς
αυτά που είπε, «ούτε ένα ευρώ τροφοδότησης απ’ αυτή την Κυ-
βέρνηση για την αντιµετώπιση από τις συνέπειες της πανδη-
µίας.». Παρακάτω µίλησε για το de minimis –δεν είναι de minimis
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βέβαια- για τους αγρότες των 32 εκατοµµυρίων ευρώ που
έχουµε ανακοινώσει, 4 ευρώ ανά πρόβατο, ανά ζώο δηλωµένο,
όταν η προηγούµενη κυβέρνηση είχε δώσει –υποτίθεται- 42 εκα-
τοµµύρια ευρώ για να στηρίξει τον αγροτικό πληθυσµό της
χώρας και συγκεκριµένα τους κτηνοτρόφους. 

Έρχοµαι εδώ να πω ότι η ανειλικρίνεια δεν βοηθάει τη συζή-
τηση και σίγουρα δεν βοηθάει την εποικοδοµητική αντιπολί-
τευση, γιατί γνωρίζουν οι πάντες –και γνωρίζετε κι εσείς, παρ’
όλα αυτά ή δεν θέλετε να το αντιληφθείτε ή δεν θέλετε να το
οµολογήσετε- ότι ήδη ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, έχει κατανείµει 150 εκατοµµύρια ευρώ, κατ’ αρχάς,
ένα ποσόν, όπως ο ίδιος έχει πει, για τη στήριξη των αγροτών
από τις επιπτώσεις της πανδηµίας και ήδη έχουν δροµολογηθεί
αποζηµιώσεις στους ανθοπαραγωγούς, στους αλιείς –θα µιλήσει
γι’ αυτό αναλυτικά ο Υπουργός-, στους πατατοπαραγωγούς πρό-
σφατα, στις υδατοκαλλιέργειες, στους κτηνοτρόφους, όπως εί-
παµε 4 ευρώ ανά ζώο δηλωµένο. Έχουµε προχωρήσει µέσα στον
κορωνοϊό σε µια ρύθµιση των οφειλών των αγροτών προς τη
ΔΕΗ, που έδωσε τη δυνατότητα σε χιλιάδες αγρότες να µπορέ-
σουν να ρυθµίσουν τις οφειλές προς τη ΔΕΗ και µ’ αυτόν τον
τρόπο να επανασυνδέσουν τις παροχές τους και να µπορέσουν
να αρδεύσουν τα χωράφια τους. Εµείς προχωρήσαµε σε µια ρύθ-
µιση όπου µε 15% προκαταβολή και από δεκαεννέα έως είκοσι
τέσσερις δόσεις µπορεί κάποιος να προχωρήσει στην επανασύν-
δεση της παροχής του. Να θυµίσω ότι στη δική σας θητεία και
στη δική σας διακυβέρνηση της χώρας κάποιος αγρότης έπρεπε
να δώσει το 30% και το 40% προκαταβολή για να µπορέσει να
επανασυνδεθεί. 

Θα πω επίσης ότι οριζόντια, σε όλους τους αγρότες, στους
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, αναστέλλουµε την καταβολή
του τέλους επιτηδεύµατος, άρα αυτό είναι ένα επιπλέον έσοδο
650 ευρώ που δεν το είχαν και αυτό το κάνουµε οριζόντια σε
όλους τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες.

Τώρα ολοκληρώνονται οι δηλώσεις. Μέχρι τέλος του µήνα θα
έπρεπε να πληρώσουν 650 ευρώ. Αυτό δεν χρειάζεται να το κά-
νουν. Και βέβαια, όπως ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε, αλλά και
στελέχη της Κυβέρνησης, διερευνούµε και προσπαθούµε να
βρούµε δηµοσιονοµικό χώρο για να µπορέσουµε σταδιακά να κα-
ταργήσουµε σε µόνιµη βάση το τέλος επιτηδεύµατος και σε άλ-
λους επαγγελµατικούς κλάδους.

Επίσης, πριν από τον κορωνοϊό προχωρήσαµε στην αποσύν-
δεση των ασφαλιστικών εισφορών µε το φορολογητέο, δηλω-
µένο εισόδηµα από τους αγρότες και έτσι υπήρχαν αγρότες οι
οποίοι πλήρωναν 5.000 ευρώ, 10.000 ευρώ, 4.000 ευρώ ασφαλι-
στικές εισφορές στον ΟΓΑ, επειδή εσείς ως προηγούµενη κυβέρ-
νηση είχατε διασυνδέσει τις ασφαλιστικές εισφορές µε το
φορολογητέο εισόδηµα.

Εµείς αυτό το καταργήσαµε και αποτρέψαµε και πια µπορεί να
επιλέξει την ασφαλιστική του κλάση και ανάλογα την οικονοµική
δυνατότητα που έχει, µπορεί να πληρώνει λιγότερα ή περισσό-
τερα και φυσικά θα πάρει µικρότερη ή µεγαλύτερη σύνταξη. Πάν-
τως καταργήσαµε ένα δυσβάστακτο φορολογικό χαράτσι, που
έφτανε µέχρι το 30% του φορολογητέου εισοδήµατος.

Βέβαια, µειώσαµε και τη φορολογία µε το που ξεκινήσαµε τη
διακυβέρνηση αυτού του τόπου, τον Ιούλιο του 2019, από το 22%
που ήταν από τις 8.600 µέχρι τις 10.000 ευρώ –το 8.600 είναι το
αφορολόγητο όριο- στο 9% και µε αυτόν τον τρόπο γλιτώσανε
182 ευρώ οι αγρότες. Άρα 182 ευρώ και 650 ευρώ οι κατά κύριο
επάγγελµα αγρότες, περίπου 830 ευρώ έχουν όφελος µε το που
άλλαξε αυτή η Κυβέρνηση από τη δική σας θητεία. Και βέβαια
δεν σταµατάµε εδώ, συνεχίζουµε και παραπέρα, γιατί ο κορω-
νοϊός αν µη τι άλλο έχει αποδείξει ότι η Ελλάδα πια πρέπει να µε-
τατραπεί σε µια χώρα η οποία παράγει περισσότερα και στον
αγροτικό τοµέα και όχι µόνο και στη µεταποίηση και στη βιοµη-
χανία, αλλά πρέπει να παράγουµε παραπάνω.

Έχουν ακουστεί πάρα πολλά για το πολυετές δηµοσιονοµικό
πλαίσιο και τους πόρους της νέας ΚΑΠ. Επιτρέψτε µου να σας
πω κάποια πράγµατα τα οποία πιθανότατα δεν τα γνωρίζετε και
γι’ αυτόν τον λόγο αναφέρεστε µε λάθος τρόπους στο τι πόρους
περιλαµβάνονται στη νέα ΚΑΠ και τι έχουν να λαµβάνουν οι
αγρότες µας. Όταν εσείς κυβερνούσατε τον πέµπτο µήνα του

2018, η αρχική πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την Ελ-
λάδα προέβλεπε 18,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη νέα προγραµ-
µατική περίοδο, για τη νέα ΚΑΠ και συγκεκριµένα 18.263.000.000
ευρώ. Αυτό συνέβαινε όταν εσείς κυβερνούσατε και όταν εσείς
διαπραγµατευόσασταν.

Μετά τη Σύνοδο Κορυφής τον δεύτερο µήνα του 2020 που
συµµετείχε ως Έλληνας Πρωθυπουργός τα 18.263.000.000 ευρώ
έγιναν 18.743.000.000 ευρώ, δηλαδή περίπου 500 εκατοµµύρια
παραπάνω. Επαναλαµβάνω, αφού άλλαξε η κυβέρνηση και είχε
ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, ο Πρωθυπουργός συµµετείχε στη Σύνοδο Κορυφής τον
δεύτερο µήνα του 2020. Μετά την τελευταία σύνοδο η οποία
έλαβε χώρα και συµµετείχε ο Έλληνας Πρωθυπουργός, η νέα
ΚΑΠ περιλαµβάνει για την Ελλάδα πόρους 19.501.000.000 ευρώ
για τους Έλληνες αγρότες. Η ΚΑΠ θα ήταν 18.200.000.000 την
εποχή που εσείς διαπραγµατευόσασταν τον πέµπτο µήνα του
2018, 19,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 1,3 δισεκατοµµύρια
παραπάνω είναι οι πόροι της νέας ΚΑΠ για τη νέα προγραµµα-
τική περίοδο 2021 - 2027 µετά τη διαπραγµάτευση του Έλληνα
Πρωθυπουργού και φυσικά της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε αυτά
τα οποία συνέβησαν στην τελευταία σύνοδο.

Και βέβαια δεν σταµατάµε εκεί, γιατί έχουµε και τα χρήµατα
από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και εκεί φυσικά ο πρωτογενής τοµέας
έχει σηµαντικό ρόλο. Εµείς ήδη ετοιµάζουµε ως Υπουργείο ένα
εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης των περιβαλλοντικών υποδοµών.
Προχθές επισκέφθηκα τη Σκάλα Λακωνίας. Εκεί δεξιά και αρι-
στερά στον δρόµο είδαµε µε ποιον τρόπο αρδεύουν οι αγρότες.
Είναι στην περιοχή σας. Ήσασταν και εσείς, κύριε συνάδελφε,
πρώην Υπουργέ. Είδατε εκεί ότι τα κανάλια τα οποία χρησιµο-
ποιούν είναι ανοιχτά κανάλια, είτε χωµάτινα είτε τσιµεντένια, για
να αρδεύουν τα χωράφια τους και έχουν κατασκευαστεί το 1960. 

Σήµερα οι Έλληνες αγρότες, στην συντριπτική πλειοψηφία,
χρησιµοποιούν αγροτικές υποδοµές οι οποίες κατασκευάστηκαν
σαράντα, πενήντα και εξήντα χρόνια πριν. Επιτέλους, έχει έρθει
µια Κυβέρνηση, ο Κυριάκος Μητσοτάκης ο ίδιος, ο όποιος ενδια-
φέρεται και ο όποιος προχωράει µια φιλόδοξη µεταρρύθµιση,
ίσως τη µεγαλύτερη µεταρρύθµιση που έχει γίνει ποτέ σε ό,τι
αφορά τις αγροτικές υποδοµές σ’ αυτή τη χώρα. Μιλάµε για ένα
εθνικό σχέδιο ενιαίο, συνεκτικό, όπου αποτυπώνουµε τις υφιστά-
µενες ανάγκες για αρδευτικό νερό και προχωρούµε στην κατα-
σκευή των απαραίτητων έργων υποδοµής, ώστε να µπορέσουν
οι αγρότες µας να αρδεύουν τα κτήµατά τους µε τρόπο περιβαλ-
λοντικά φιλικό και µε τρόπο οικονοµικό.

Σήµερα, χάνονται τεράστιες ποσότητες νερού. Δεν αξιοποι-
ούµε το νερό. Αντίθετα δηµιουργείται και επιτελείται ένα περι-
βαλλοντικό έγκληµα, από τη στιγµή που το 60 - 65% του νερού
που χρησιµοποιούµε για την άρδευση αντλείται από τους υπό-
γειους υδροφόρους ορίζοντες, µε αποτέλεσµα το επίπεδό τους
να µειώνεται και στη Λακωνία –το ξέρετε πολύ- και σε πολλές
άλλες περιοχές της χώρας και στην Πιερία και στα παράλια της
Θεσσαλίας και της Λαρίσης και στην ανατολική Μακεδονία και
Θράκη και στην κεντρική Μακεδονία και στη δυτική Ελλάδα και
στα νησιά. Το φαινόµενο της υφαλµύρωσης είναι εδώ. Εκτιµάται
ότι είναι το 60% των σηµερινών αρδευόµενων εκτάσεων. 

Αν δεν κάνουµε κάτι, τις επόµενες δεκαετίες, εξαιτίας της κλι-
µατικής αλλαγής, θα µετατραπούν σε ξηρικές εκτάσεις, θα ερη-
µοποιηθούν. Η απερήµωση είναι ο µεγάλος κίνδυνος και δεν
µπορούµε σήµερα να µιλάµε για ενιαίο στρατηγικό σχέδιο και για
γεωργία ακριβείας και για νέες καλλιεργητικές πρακτικές και για
επιβίωση αγροτών, όταν δεν διασφαλίζουµε την επάρκεια και την
ποιότητα του σηµαντικότερου πόρου που είναι το νερό στη χώρα
µας, σε µια χώρα που βρέχει, αλλά που αξιοποιούµε µόλις το
11% του βρόχινου και του επιφανειακού νερού. Αυτά ετοιµά-
ζουµε, αυτά σχεδιάζουµε και φυσικά πέρα και πάνω από τους
πόρους νέας ΚΑΠ, θα δούµε ποιοι πόροι θα κατευθυνθούν, ακρι-
βώς για να δώσουµε µια µόνιµη λύση µέσα από αγροτικές υπο-
δοµές, που ποτέ δεν έχουν γίνει µε ενιαίο τρόπο σε αυτή τη
χώρα.

Επίσης, ο τρόπος µε τον οποίο έχουν υπολογιστεί οι επιδοτή-
σεις και η νέα προγραµµατική περίοδος και η σύγκριση είναι:
παίρνοντας το τι έχουµε δώσει, το τι θα λάβουν οι αγρότες το
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2020 πολλαπλασιάζοντας τους πόρους του 2020 από την τρέ-
χουσα περίοδο του 2020 επί επτά χρόνια, που είναι τα επτά µελ-
λοντικά χρόνια. 

Για τα φωτοβολταϊκά δεν χρειάζεται να πω κάτι. Εµείς βάλαµε
µια οροφή στον τρόπο µε τον οποίο θα µπορούσε κάποιος να
έρθει και να κατασκευάσει αγροτικά φωτοβολταϊκά στη χώρα και
εξηγούµαι για να καταλάβουν, γιατί άκουσα και από την Ελληνική
Λύση, αλλά και από διάφορα κόµµατα, συναδέλφους να έχουν
ερωτήµατα και δικαίως ίσως. Στα Τρίκαλα που εκλέγοµαι έχουµε
περίπου χίλια πεντακόσια χιλιόµετρα επαρχιακού και εθνικού δι-
κτύου. Διακόσια και διακόσια, τετρακόσια µέτρα εκατέρωθεν του
εθνικού και επαρχιακού δικτύου µπορούσε κάποιος να πάει να
κατασκευάσει φωτοβολταϊκά. Μέχρι σήµερα που µιλάµε µπορεί,
χθες, προχθές, τον προηγούµενο χρόνο, κατά παρέκκλιση όλων
των κειµένων διατάξεων, παίρνοντας µια άδεια µικρής κλίµακας
από την πολεοδοµία. Τι σηµαίνει αυτό; Τετρακόσια µέτρα επί
χίλια πεντακόσια χιλιόµετρα, µιλάµε για πάνω από πεντακόσιες
χιλιάδες στρέµµατα. Η συνολική αγροτική γη του Νοµού Τρικά-
λων είναι λιγότερα από τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµ-
µατα.

Εµείς τι ήρθαµε και είπαµε; Το ταβάνι είναι 1%, είτε είναι εκα-
τέρωθεν του εθνικού δικτύου είτε είναι εκτός αυτής της ζώνης,
εντός ΑΓΥΠ, µπορείς να κατασκευάσεις ένα φωτοβολταϊκό µέχρι
όµως σε ποσοστό 1% της χρησιµοποιούµενης αγροτικής έκτα-
σης. Δηλαδή, στις πεντακόσιες χιλιάδες στρέµµατα σε έναν
νοµό, µέχρι πέντε χιλιάδες στρέµµατα µόνο µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν για την κατασκευή φωτοβολταϊκών. Γιατί το κάνουµε
αυτό; Γιατί σήµερα οι Έλληνες αγρότες δεν µπορούσαν να πάνε
να κατασκευάσουν δίπλα εκεί που έχουν κτήµατα ένα µικρό φω-
τοβολταϊκό και να έχουν ένα συµπτωµατικό εισόδηµα.

Εµείς αυτό θέλουµε και ερχόµαστε και το στηρίζουµε αυτό και
µέσα από το Ταµείο Αγροτικών Εγγυήσεων, µέσα από το EIF, την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και το Ευρωπαϊκό Ταµείο,
όπου δίνουµε τη δυνατότητα να χρηµατοδοτήσουµε τέτοιες
επενδύσεις, αλλά και µέσα από ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, από δύο τράπεζες συστη-
µικές της χώρας, την Εθνική και την Πειραιώς, 200 εκατοµµύρια
ευρώ θα κατευθυνθούν για τέτοιες επενδύσεις, για να βοηθή-
σουµε τους Έλληνες κατά κύριο επάγγελµα αγρότες να επιβιώ-
σουν.

Για το σηµερινό νοµοσχέδιο επί της ουσίας δεν άκουσα καµµία
κριτική. Δηλαδή, δεν άκουσα κανέναν να διαφωνεί µε κάποιες
από τις διατάξεις που έχουµε εισαγάγει προς συζήτηση. Και
επειδή ακούστηκε και αυτό, αν τελικά είναι ένα νοµοσχέδιο µε-
ταρρυθµιστικό ή µη µεταρρυθµιστικό, σηµαντικό ή µη σηµαντικό,
ή επειδή περιλαµβάνει διαφορετικής ουσίας διατάξεις, άρα δεν
είναι καλό και δεν πρέπει να έρθει, είπε κάτι ο συνάδελφος, ο κ.
Μπουκώρος στην επιτροπή: Η Ελλάδα δεν πάσχει από νόµους.
Νόµους έχουµε. Το θέµα είναι να λειτουργούν αυτοί οι νόµοι, να
εφαρµόζονται και να διορθώσουµε τα όποια σφάλµατα. Εµείς
εδώ ερχόµαστε και διορθώνουµε σφάλµατα, άρα νοµοθετούµε
µε σωστό τρόπο νοµοθέτησης, για να βοηθήσουµε τους Έλληνες
αγρότες.

Κι έτσι, για παράδειγµα, δίνουµε τη δυνατότητα ένα µεγάλο
πρόβληµα που αφορά τα αγριογούρουνα και τις καταστροφές
που αυτά κάνουν σήµερα σε τεράστιες περιοχές της χώρας, κυ-
ρίως βέβαια σε φυτείες όπως είναι τα καλαµπόκια, οπωρώνες,
οπωροκηπευτικά και άλλα, επιτέλους να µπορέσουµε όλον τον
κυνηγετικό χρόνο να κυνηγούν και να καταπολεµηθεί αυτό το
πρόβληµα, που δεν υπάρχει άλλη λύση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να κλείσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

Όπως δίνεται η δυνατότητα σε εκατοντάδες χιλιάδες «κουφά-
ρια», εγκαταλελειµµένες εγκαταστάσεις οι οποίες είναι κατα-
σκευασµένες πάνω σε γη υψηλής παραγωγικότητας να
αξιοποιηθούν προς το συµφέρον των Ελλήνων αγροτών και µε
αυτόν τον τρόπο να µεταποιούµε ελληνικά αγροτικά προϊόντα
και να προσδίδουµε προστιθέµενη αξία. Δεν διαφωνεί κανείς σε
αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ και αναµένω να δω τι θα γίνει βέβαια και
την ώρα της ψηφοφορίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Κεγκέρογλου, σηκώσατε το χέρι. Θέλετε για κάποιον

λόγο να µιλήσετε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Προηγούνται άλλοι. Θα

σας βάλω στη σειρά κανονικά.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαραβέγιας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ηµέρα που η Ελλάδα γιορ-

τάζει την αποκατάσταση της δηµοκρατίας, ο Ερντογάν προσπα-
θεί να πληγώσει την εθνική µας υπερηφάνεια. Πετυχαίνει όµως
νοµίζω το ακριβώς αντίθετο, να ατσαλώσει τη θέλησή µας να
αναδείξουµε το δίκαιο των ελληνικών θέσεων στη διεθνή κοινό-
τητα και, φυσικά, όλοι πρέπει να αναλάβουν τις ευθύνες τους
απέναντι σε ένα πρόβληµα που δεν είναι ελληνικό, αλλά ολόκλη-
ρης της Ευρώπης. 

Στην ουσία τώρα του νοµοσχεδίου. Κύριοι Υπουργοί, το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο έχει ως πυρήνα τη διευκόλυνση της δηµιουρ-
γίας νέων µονάδων στην πρωτογενή παραγωγή. Αφορά δηλαδή
την απλούστευση της έγκρισης ίδρυσης και λειτουργίας µονά-
δων υδατοκαλλιέργειας, κτηνοτροφίας και άλλων υποστηρικτι-
κών δραστηριοτήτων και ως βασικό στόχο έχει τη βελτίωση του
περιβάλλοντος µέσα στο οποίο καλούνται να επιχειρήσουν οι
ιδιοκτήτες τους, κάτι που επιτυγχάνει κυρίως µε τη µείωση της
γραφειοκρατίας και των διοικητικών βαρών. Η µείωση αυτή σε
ορισµένες περιπτώσεις θα περιλαµβάνει µέχρι και τη σιωπηρή
έγκριση της εγκατάστασης, εάν έχει παρέλθει άπρακτη η συγκε-
κριµένη προθεσµία. 

Ένα ακόµη µέτρο κατά της γραφειοκρατίας είναι η απλή ηλε-
κτρονική γνωστοποίηση, όχι αδειοδότηση, της λειτουργίας τέ-
τοιων εκµεταλλεύσεων, µε την κατάργηση όλου του αντίστοιχου
χαρτοβασιλείου. Εδώ ξεκινά το Υπουργείο να αξιοποιεί την ενιαία
ψηφιακή πύλη της δηµόσιας διοίκησης, µε τη χρήση µιας νέας
ηλεκτρονικής πλατφόρµας για να διευκολύνει τόσο τους αγρό-
τες όσο και τους επιχειρηµατίες. 

Το νοµοσχέδιο όµως δεν µένει µόνο σε αυτά. Θέλω να σταθώ,
κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 7, για την αξιοποίηση αγροτικού κε-
φαλαίου, που αφορά αγροτεµάχια τα οποία έχουν χαρακτηριστεί
σαν γη υψηλής παραγωγικότητας. Ως γνωστόν, έχει επιτραπεί
µε πρόσφατο νόµο η εναλλακτική αξιοποίηση αυτών των εκτά-
σεων για την παραγωγή και ηλεκτρικής ενέργειας από σταθµούς
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Για παράδειγµα, στη Μαγνησία έχουµε σε εξέλιξη µεγάλα
επενδυτικά σχέδια για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάρκων.
Πρόκειται για επενδύσεις που θα ενισχύσουν τόσο το εισόδηµα
των αγροτών όσο και την παραγωγή πράσινης ενέργειας σε έναν
νοµό όπως η Μαγνησία, που διαθέτει πολύ µεγάλες πλουτοπα-
ραγωγικές πηγές. 

Γι’ αυτόν τον λόγο κι επειδή έχει γίνει ήδη εξαιρετικά σαφές από
την όλη διατύπωση της προαναφερθείσας διάταξης ποιες είναι οι
προβλεπόµενες χρήσεις του συγκεκριµένου αγροτικού κεφα-
λαίου, νοµίζω πως θα ήταν απαραίτητη µια νοµοτεχνική βελτίωση
του άρθρου 7 που θα απαλείφει την περιττή επαναβεβαίωση ότι
αυτό βρίσκει εφαρµογή µόνο για λόγους που εξυπηρετούν τον γε-
ωργικό χαρακτήρα της αγροτικής εκµετάλλευσης ή την εγκατά-
σταση σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Είναι προφανές
ότι γι’ αυτές ακριβώς τις χρήσεις µιλά το άρθρο. Νοµίζω ότι η νο-
µοτεχνική βελτίωση που προτείνω βοηθά στην απλούστερη δια-
τύπωση της διάταξης και η απλούστερη διατύπωση πάντα βοηθά
στην καλύτερη κατανόηση. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να εξάρω και τη σηµασία του άρ-
θρου 13, ειδικά για την προώθηση των στρατηγικών επενδύσεων
στην περιφέρεια. Είναι πολύ σηµαντικό οι όποιοι ενδιαφερόµενοι
να µπορούν να χρησιµοποιούν -έναντι τιµήµατος φυσικά που θα
καταβάλουν στο κράτος- δηµόσιες εκτάσεις, προκειµένου να δι-
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ευκολύνουν την εγκατάσταση ή λειτουργία παραγωγικών µονά-
δων.

Οι µακροπρόθεσµες επενδύσεις στον δευτερογενή και τριτο-
γενή τοµέα, πέραν του πρωτογενούς, στον οποίο προφανώς
εστιάζει το παρόν νοµοσχέδιο, πολύ συχνά βασίζονται στη δυνα-
τότητα χωρικής επέκτασης των µονάδων τους. Αυτή προφανώς
η δυνατότητα ισοδυναµεί µε πρόσβαση σε αναξιοποίητες εκτά-
σεις της ελληνικής υπαίθρου, οι περισσότερες από τις οποίες
ανήκουν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Γενικότερα, για την ελληνική περιφέρεια και ειδικά για τη Μα-
γνησία, που διαθέτει ένα τεράστιο ανεκµετάλλευτο δυναµικό
στην ύπαιθρό της, δίνεται ένα ισχυρό κίνητρο σε καινούργιους
επενδυτές να έρθουν µε καλύτερες προοπτικές και να εγκατα-
στήσουν τις επιχειρήσεις τους. Είναι ένας τόπος ευλογηµένος
από τον Θεό, µε µία καίρια γεωγραφική θέση, που προσφέρει
ένα πυκνό δίκτυο συνδυασµένων µεταφορών. Το στοίχηµα είναι
ακριβώς η αξιοποίηση αυτού του τεράστιου πλεονεκτήµατος και
αυτή την προοπτική υπηρετεί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. 

Κυρία Πρόεδρε, στην ίδια θετική κατεύθυνση κινείται και το
άρθρο 18, που αφορά την παράταση µέχρι τέλους του 2020 της
δυνατότητας έκτακτης µετάκλησης εργατών γης. Θα ήθελα να
υπογραµµίσω εδώ πως αυτή αφορά αποκλειστικά εποχιακές
αγροτικές εργασίες και δεν επηρεάζει την απασχόληση Ελλήνων
ανέργων σε άλλους τοµείς. Θυµίζω επίσης πως, ειδικά για τον
αγροτικό τοµέα, η Νέα Δηµοκρατία, µε νόµο που ψηφίσαµε πρό-
σφατα, έσπευσε να δώσει κίνητρα στους Έλληνες ανέργους,
προκειµένου να απασχοληθούν σε αγροτικές εργασίες, χωρίς να
χάσουν την επιδότησή τους από τον ΟΑΕΔ. 

Με αφορµή την έκτακτη αυτή διευκόλυνση των παραγωγών,
θέλω να αναγνωρίσω την έγκαιρη εκ µέρους του Υπουργείου αν-
τιµετώπιση των οξυµµένων προβληµάτων και των αιγοπροβατο-
τρόφων, λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Φέτος, λοιπόν, εκδόθηκε συντοµότερα από κάθε άλλη φορά η
απόφαση του αρµόδιου Υπουργού κ. Βορίδη για τον καθορισµό
της συνδεδεµένης ενίσχυσης για το έτος 2019 στον τοµέα του
πρόβειου και αίγειου κρέατος. Μάλιστα, η ενίσχυση καθορίστηκε
στα 10,65 ευρώ ανά επιλέξιµο ζώο, το οποίο είναι το υψηλότερο
χορηγούµενο ποσό από όλα τα προηγούµενα χρόνια και η πλη-
ρωµή του πραγµατοποιήθηκε άµεσα. 

Καταβλήθηκαν λοιπόν συνολικά 52,5 εκατοµµύρια ευρώ σε
σχεδόν τριάντα οκτώ χιλιάδες δικαιούχους και στον νοµό µου,
για παράδειγµα, η ενίσχυση αυτή έχει ήδη καταβληθεί εδώ και
τρεις µήνες. Τελείως ενδεικτικά αναφέρω πως µόνο για το συγ-
κεκριµένο είδος ενίσχυσης και µόνο για το 2019 καταβλήθηκε σε
εξακόσιους σαράντα κτηνοτρόφους της Μαγνησίας ποσό ύψους
1,1 εκατοµµυρίου ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι κακό να
αναγνωρίζετε τα θετικά µέτρα που υλοποιεί καθηµερινά η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Το αντίθετο. Η απόλυτη άρ-
νηση κάθε υπαρκτής βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου των
αγροτών µας σας απαξιώνει στα µάτια τους και οδηγεί τον αντι-
πολιτευτικό σας λόγο στη φαιδρότητα, όπως ακριβώς συνέβη
δυστυχώς και µε την τελευταία επίσκεψη του Αλέξη Τσίπρα στο
Κιλελέρ όπου ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, αγγίζοντας τα όρια του
γραφικού, εµφανίστηκε σαν νέος Μαρίνος Αντύπας. 

Η µικρή προσέλευση πολιτών και η χαµηλής έντασης ανταπό-
κριση των στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ στη Θεσσαλία απέδειξε ότι ο κ.
Τσίπρας δεν πείθει στον ρόλο του επαναστάτη προστάτη των
αγροτών. Κι αυτό γιατί πήγε απλά να καταγγείλει την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας για τα πάντα, ξεχνώντας ταυτόχρονα
πολύ βολικά όλα τα πεπραγµένα της δικής σας κυβέρνησης. 

Έκανε, λοιπόν, το λάθος να µιλήσει για τους κτηνοτρόφους,
οι οποίοι µόνο από το πρόβειο γάλα έχαναν επί ΣΥΡΙΖΑ κατά
µέσο όρο 100 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο, από την πτώση της
τιµής του στα 80 λεπτά το κιλό. Ο κ. Τσίπρας τόλµησε να µιλήσει
για τους γεωργούς, για τους οποίους επί ΣΥΡΙΖΑ δεν δηµοπρά-
τησε ούτε ένα νέο αρδευτικό έργο υποδοµής. 

Έφτασε στο σηµείο να επικαλεστεί µέχρι και τη δήθεν ολό-
πλευρη στήριξή του στο συνεταιριστικό κίνηµα, ξεχνώντας να πει
ότι καταψηφίσατε τον Μάρτιο το νοµοσχέδιο για τους αγροτι-

κούς συνεταιρισµούς. Αντίθετα, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µερί-
µνησε για όλους τους αγρότες, βοήθησε ουσιαστικά τους συν-
ταξιούχους του ΟΓΑ ώστε να συνεχίσουν να ασχολούνται µε την
παραγωγή χωρίς να χάνουν από τη σύνταξή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Την κατανόησή σας για ένα
δευτερόλεπτο. 

Η Νέα Δηµοκρατία στήριξε αγρότες και αλιείς µε 150 εκατοµ-
µύρια ευρώ µόνο για τα έκτακτα µέτρα αντιµετώπισης των συνε-
πειών του κορωνοϊού και απελευθερώσαµε και 50 εκατοµµύρια
ευρώ σε ενισχύσεις de minimis. 

Περιµένουµε κάποτε από τον ΣΥΡΙΖΑ να λειτουργεί µε τα δε-
δοµένα που ορίζει η πραγµατικότητα. Και όπως είπε ο πρώην Αρ-
χηγός της Πυροσβεστικής: «Σ’ τα λέω για να ξυπνήσεις, έτσι
παίζεται το παιχνίδι.». Το γεγονός ότι εσείς αλλάζετε παιχνίδι
όπως σας συµφέρει, ανάλογα µε το αν είστε κυβέρνηση ή αντι-
πολίτευση, δεν αναιρεί την προτροπή του δικού σας τέως Αρχη-
γού της Πυροσβεστικής να ξυπνήσετε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο

κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υφυπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, σαράντα

έξι χρόνια µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας στην πα-
τρίδα µας, ιδρυτική πράξη που φέρει τη σφραγίδα του εθνάρχη
και ιδρυτή της Νέας Δηµοκρατίας Κωνσταντίνου Καραµανλή,
αλλά και όλων των Ελλήνων πολιτών, αποτελεί διαρκές χρέος
µας και αυτονόητο καθήκον µας να διαφυλάξουµε τα αγαθά και
να περιφρουρήσουµε τα προνόµια του πολιτεύµατός µας. 

Επιτρέψτε µου όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνω
ένα ακόµα σχόλιο για τη σηµερινή µέρα, η οποία σκορπά θλίψη
στη χριστιανοσύνη και τραυµατίζει τον οικουµενικό χαρακτήρα
του Ελληνισµού. Η Αγία Σοφία θα είναι για πάντα στην ψυχή µας,
παρά την προκλητική της βεβήλωση. Σήµερα τα καµπαναριά χτυ-
πούν πένθιµα, αλλά οι µνήµες µας είναι βαθιά και αναλλοίωτα ρι-
ζωµένες. Κανείς δεν µπορεί να τις αποκόψει.

Το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζει
στο ίδιο πνεύµα εξορθολογισµού και χρηστής διευθέτησης εκ-
κρεµών ζητηµάτων από εκεί που τελείωσε το τελευταίο ψηφισθέν
από την Ολοµέλεια της Βουλής. Αποτυπώνει ότι οι δίαυλοι επι-
κοινωνίας της ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µε
τον αγροτικό κόσµο είναι ανοικτοί, διαρκείς και ουσιαστικοί. Είναι
άλλωστε προφανές ότι σε µια δύσκολη περίοδο λόγω πανδηµίας,
όπου η παραγωγή, η φροντίδα και η συγκοµιδή των καλλιερ-
γειών, καθώς και η διασφάλιση συνεχούς ροής στην αλυσίδα
τροφίµων παρουσίασαν δυσκολίες, τα προβλήµατα περιορίστη-
καν δραστικά, οι απώλειες ελαχιστοποιήθηκαν και όπου παρου-
σιάστηκαν αρρυθµίες θεσµοθετήθηκαν άµεσα λύσεις. Χτίζεται
κατ’ αυτόν τον τρόπο µια απόλυτη παράδοση διαλόγου και αµοι-
βαίας εµπιστοσύνης µε τους αγρότες µας, οι οποίοι αποτελούν
κατά κύριο πυλώνα την ελληνική κοινωνία και την ελληνική οικο-
νοµία. 

Άλλωστε δεδοµένων των συνθηκών έχει ανοίξει ήδη η δηµόσια
συζήτηση για το πώς ο πρωτογενής τοµέας θα µετασχηµατιστεί
ποιοτικά και ποσοτικά, ώστε να αποτελέσει µοχλό στην ανασυγ-
κρότηση του παραγωγικού µοντέλου της χώρας µας, στη δηµι-
ουργία πλούτου και στον εξαγωγικό προσανατολισµό των
προϊόντων µας σε ακόµα µεγαλύτερο και υψηλότερο βαθµό. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επισηµάνω
ότι µε την παράγραφο 4 του άρθρου 18, των τελικών διατάξεων
του παρόντος νοµοσχεδίου, επιλύεται ένα µείζον ζήτηµα, το
οποίο είχε προκαλέσει εύλογη ανησυχία στους αγρότες µας.
Έτσι, λοιπόν, η προθεσµία για τους µετακλητούς εργάτες γης
παρατείνεται µέχρι τις 31-12-2020. Ο εργοδότης παραγωγός που
επιθυµεί να προσλάβει πολίτη τρίτης χώρας θα υποβάλλει αίτηση
στην αρµόδια υπηρεσία αλλοδαπών και µετανάστευσης της απο-
κεντρωµένης διοίκησης του τόπου διαµονής του, προκειµένου
να τον απασχολήσει στην εποχιακή αγροτική οικονοµία. Κατ’
αυτόν τον τρόπο ρυθµίζεται για ακόµα ένα εξάµηνο ο τρόπος µε
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τον οποίο οι παραγωγοί µας θα εξασφαλίσουν ότι οι αγροτικές
καλλιέργειες θα συνεχιστούν απρόσκοπτα, τα αγροτικά προϊόντα
θα µαζευτούν και εν τέλει θα φτάσουν µέχρι τον τελικό κατανα-
λωτή. Παράλληλα και το ίδιο το κράτος θα εξασφαλίσει έσοδα
µε την κάλυψη των ασφαλιστικών εισφορών των εργατών γης
τρίτων χωρών µέσω του εργόσηµου.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, κύριοι και κυρία Υπουργοί, σας
µεταφέρω την ικανοποίηση των αγροτών του κόσµου της Πιερίας
για την άµεση και αποτελεσµατική ρύθµιση του ζητήµατος, το
οποίο µετά τις 30 Ιουνίου είχε προκαλέσει εύλογες ανησυχίες. 

Επιπροσθέτως, µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου απλου-
στεύονται οι διαδικασίες ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδα-
τοκαλλιέργειας εντατικής και ηµιεντατικής µορφής, κτηνιατρικών
κλινικών, εκτροφείων ζώων συντροφιάς και κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων. Απλοποιούνται και ανασχεδιάζονται ουσιαστικά οι
διαδικασίες που απαιτούνται για τη λειτουργία τους, µε στόχο τη
διευκόλυνση, τη βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος
του αγροτικού τοµέα και επακόλουθα την ενίσχυση της αγροτι-
κής επιχειρηµατικότητας, της οικονοµίας και της ανάπτυξης.

Με φιλελεύθερο πνεύµα το παρόν νοµοσχέδιο εξακολουθεί να
άρει γραφειοκρατικά εµπόδια σε όλο το φάσµα των αγροτικών
δραστηριοτήτων, να ελαχιστοποιεί τα διοικητικά βάρη και να
απλουστεύει τις διαδικασίες, καθιστώντας πιο ελκυστικές και
προσβάσιµες συγκεκριµένες οικονοµικές δραστηριότητες.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να υπο-
γραµµίσω µια ακόµη φορά την ανάγκη να στηρίξουµε την προ-
σπάθεια υπέρβασης των παραδοσιακών στεγανών του
πρωτογενούς τοµέα και να στρέψουµε τον αγροτικό µας κόσµο
στην υιοθέτηση των βέλτιστων πρακτικών και την εισαγωγή επι-
χειρηµατικών εργαλείων στην παραγωγή τους. 

Η οραµατική πολιτική του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης,
η οποία ξεδιπλώνεται συν τω χρόνω, µπορεί να τοποθετήσει το
αγροτικό επιχειρείν στην πρωτοπορία της υψηλής και ποιοτικής
αναζήτησης κορυφαίων αγροτικών προϊόντων παγκοσµίως.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πολύ σηµαντική η σηµερινή
µέρα, µέρα της αποκατάστασης της δηµοκρατίας, αλλά ταυτό-
χρονα της έναρξης µιας περιόδου που η Ελλάδα σήµερα µπορεί
να πει µε σιγουριά ότι είναι η καλύτερη περίοδος στη νεότερη
ιστορία της. Πετύχαµε σηµαντική πρόοδο και είναι τιµή µας, τιµή
και στο κόµµα µου που συµµετείχε µε τον καλύτερο τρόπο και
καθοριστικά στην επίτευξη αυτής της µεγάλης προόδου της Με-
ταπολίτευσης. 

Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει να πούµε ότι αυτή η περίοδος δεν
ήταν ανέφελη, λόγω πολλών παραγόντων είχαµε πισωγυρίσµατα.
Ο λαός βίωσε ήδη µια δεκάχρονη κρίση µε σηµαντικές επιπτώ-
σεις στις επιτυχίες του προηγούµενου διαστήµατος, κυρίως στο
βιοτικό επίπεδο, στην ποιότητα ζωής του, αλλά και γενικότερα
στην οικονοµία. 

Αυτό που βγαίνει ως δίδαγµα από την αξιολόγηση αυτής της
πορείας της χώρας µας στη Μεταπολίτευση είναι ότι δεν αρκεί
πολλές φορές να πετυχαίνεις πράγµατα, να πετυχαίνεις πρόοδο,
να πετυχαίνεις για την κοινωνία, αλλά χρειάζεται να διασφαλίζεις
και τη βιωσιµότητα αυτής της προόδου. Και η βιωσιµότητα της
προόδου απαιτεί επαγρύπνηση, ούτως ώστε όλα όσα απαιτούν-
ται από τις αλλαγές που γίνονται σε ευρωπαϊκό και παγκόσµιο
επίπεδο, όλα όσα χρειάζονται να γίνουν στον τόπο µας λόγω του
µεγάλου ανταγωνισµού, ο οποίος υπάρχει σε σχέση µε ζητήµατα
που επηρεάζουν σε παγκόσµια κλίµακα όλες τις χώρες, να µπο-
ρούµε να τα πετυχαίνουµε µε τον καλύτερο τρόπο. 

Ο συνδυασµός της βιώσιµης ανάπτυξης και της κοινωνικής δι-
καιοσύνης είναι για εµάς ο δρόµος για να προχωρήσουµε το επό-
µενο διάστηµα και να αντιµετωπίσουµε και τις επιπτώσεις της
κρίσης, που τώρα µόλις ξεκινά, µια κρίση που ασφαλώς η χώρα
µας έχει τελείως διαφορετικές προϋποθέσεις από αυτές του
2009 για να την αντιµετωπίσει. 

Θυµίζω ότι σήµερα δεν έχουµε τα θηριώδη ελλείµµατα που
προκλήθηκαν από τον οικονοµικό εκτροχιασµό και υπήρχαν το
2009, όχι µόνο άδεια ταµεία, αλλά και τεράστια ελλείµµατα. Θυ-
µίζω ότι η Ευρώπη τότε αδιαφορούσε. Θυµίζω ότι τότε η Ελλάδα
ήταν απόλυτα διχασµένη σ’ αυτούς που πίστευαν ότι έπρεπε να
υπάρξουν αποφάσεις και προγράµµατα για να αντιµετωπίσουµε
την κρίση και σε αυτούς που έλεγαν ότι δεν χρειάζεται τίποτα. 

Σήµερα, λοιπόν, που έχουµε όχι µόνο πλεονάσµατα βεβαίως
από την υπερφορολόγηση του προηγούµενου διαστήµατος -µα-
τωµένα, αλλά πλεονάσµατα-, έχουµε και µια Ευρώπη που πήρε
αποφάσεις και πήρε αποφάσεις στήριξης µε τριάντα δύο δισε-
κατοµµύρια για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, τα σαράντα
ασφαλώς είναι το ΕΣΠΑ, που ούτως η άλλως δικαιούµασταν, και
οι πόροι από την Κοινή Αγροτική Πολιτική.

Σαν σύνολο, όµως, ασφαλώς η χώρα µας έχει µία τεράστια θε-
τική προϋπόθεση, ένα φοβερό εργαλείο, και δεν δικαιούται να
έχει αρνητικές επιπτώσεις ούτε στην οικονοµία ούτε στην κοινω-
νία. Δεν είναι εύκολη η κρίση. Να το πούµε και αυτό. Όµως,
έχουµε τις προϋποθέσεις, για να έχουµε τις λιγότερες δυνατές
αρνητικές επιπτώσεις. 

Στο πλαίσιο αυτό, ο αγροτικός τοµέας, που είναι κοινή παρα-
δοχή ότι πλήττεται εντονότατα, όχι µόνο γιατί υπήρξε αποδιάρ-
θρωση παραγωγική το προηγούµενο διάστηµα, όχι µόνο γιατί
βιώσαµε µια αντιφατική πολιτική από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση, αλλά γιατί ήρθαν να προστεθούν και τα έντονα προβλή-
µατα από την πανδηµία, που αύξησαν και µεγέθυναν τα εµπόδια
για τη διάθεση των προϊόντων, έκοψαν δρόµους και ταυτόχρονα
προκάλεσαν προβλήµατα στη διαδικασία της παραγωγής.

Στην Ελλάδα η αγροτική παραγωγή συνδέεται άµεσα µε τον
τουρισµό, που απορροφούσε µεγάλο ποσοστό των προϊόντων
και γι’ αυτό τώρα πλήττεται περισσότερο. Δεν απορροφώνται τα
προϊόντα και όσα διατίθενται έχουν χαµηλότερες τιµές. 

Ασκήσαµε και ασκούµε έντονη κριτική στην απουσία ουσιαστι-
κών µέτρων στήριξης του αγροτικού τοµέα, που µαστίζεται από
έλλειψη ρευστότητας, µε αυξηµένο τον κίνδυνο εγκατάλειψης
καλλιεργειών και περιορισµού της παραγωγής, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται για τη διατροφική επάρκεια της χώρας. 

Ως Κίνηµα Αλλαγής, όµως, ταυτόχρονα καταθέσαµε και το εν-
διάµεσο πρόγραµµα, µε επεξεργασµένες θέσεις και προτάσεις,
προκειµένου να αντιµετωπιστεί αυτή η ύφεση, που ήδη έχει χτυ-
πήσει την πόρτα µας. 

Προτείναµε καταβολή από τον Μάιο, από τον Ιούνιο, τώρα, του
50% των ενισχύσεων -είναι περίπου 850 εκατοµµύρια-, προκει-
µένου να διασφαλιστεί η ρευστότητα σε µια κρίσιµη περίοδο, για
να συνεχιστεί η καλλιέργεια, για να µπορέσουν να παράξουν την
επόµενη καλλιεργητική περίοδο οι αγρότες µας. Αυτό δεν έγινε
µέχρι στιγµής δεκτό. Ελπίζουµε ότι µέσα στις επόµενες µέρες
και εβδοµάδες θα το αποδεχτεί το Υπουργείο, γιατί είναι ανάγκη
να γίνει. 

Προτείναµε χρηµατοδοτικά εργαλεία παροχής ρευστότητας
ανάλογα µε αυτά των επιχειρήσεων, ακόµα και µε αξιοποίηση
των επιστρεπτέων, δηλαδή των 450 περίπου εκατοµµυρίων που
αποδεσµεύονται από τα πρόστιµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν προχώρησε η Κυβέρνηση σε αποφάσεις, αλλά δεν εκπλη-
ρώνει και τις τρέχουσες υποχρεώσεις της, τουλάχιστον στην ώρα
της. Εκκρεµούν αποζηµιώσεις. Στην ελαιοπαραγωγή έχει γίνει
πλέον σίριαλ. 

Εκτός από την απαξίωση που προήλθε από συγκεκριµένες πο-
λιτικές αποφάσεις -όχι τόσο του κ. Αραχωβίτη, αλλά του κ. Απο-
στόλου, που προηγήθηκε, µε εκείνη την περίφηµη πρώτη
απόφαση όπου συµφώνησε στην Ευρωπαϊκή Ένωση να αυξη-
θούν οι ποσότητες ελαιολάδου που εισάγονται στη χώρα µας,
αλλά και άλλες-, έχουµε τρία χρόνια ουσιαστικά µειωµένη παρα-
γωγή, µειωµένο εισόδηµα στους αγρότες. 

Η περυσινή καταστροφή ήταν αντικείµενο µελέτης και από την
προηγούµενη κυβέρνηση και από εσάς. Δεν µπορεί ενάµιση
χρόνο σχεδόν να µην µπορούν οι υπηρεσίες να στοιχειοθετήσουν
τη ζηµιά και να ζητήσουν από τον Υπουργό να υποβάλλει το φά-
κελο στην Ευρωπαϊκή Ένωση για να ζητήσουµε τις αποζηµιώ-
σεις. 

Πρόσφατα, σε ερώτησή µου Υπουργός είπε ότι είναι σχεδόν
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έτοιµος ο φάκελος και θα υποβληθεί. Ενάµιση χρόνο µετά. Φαί-
νεται ότι η ταχύτητα είναι κάτι σπάνιο σε αυτόν τον τόπο, ακόµα
και για οφθαλµοφανή πράγµατα. 

Για µένα δεν χρειαζόταν καµµία µελέτη. Ήταν ζήτηµα απόφα-
σης της ελληνικής πολιτείας. Σε κάθε περίπτωση, όµως, έστω και
τώρα, τρέξτε. Δεν υπάρχει κανένα περιθώριο χαλαρότητας. Δεν
υπάρχει κανένα περιθώριο να αναβάλλονται οι καταβολές των
αποζηµιώσεων, είτε στις ελιές είτε στα αµπέλια, που επλήγησαν
και από τον καύσωνα και από πρόσφατες βροχοπτώσεις και, βε-
βαίως, στα θερµοκήπια, τις υπαίθριες καλλιέργειες. 

Ζητήσαµε να αξιοποιηθεί πλήρως, ολικά, ο κανονισµός de min-
imis για αναπλήρωση του χαµένου εισοδήµατος όλων των κατη-
γοριών αγροτικής παραγωγής. Καταβολή ειδικής ενίσχυσης σε
όλους τους κτηνοτρόφους, χωρίς αποκλεισµούς. Ζητήσαµε οι
παραδοσιακοί κτηνοτρόφοι να ενταχθούν στα µέτρα στήριξης
και η Κρήτη να µην εξαιρεθεί από τον κανόνα που αφορούσε τα
νησιά. 

Η πρόβλεψη του Συντάγµατος για ιδιαίτερη µέριµνα για τα
νησιά δεν εξαιρεί την Κρήτη. Αυτό που κάνουν πολλοί Υπουργοί
και λένε ότι απ’ αυτή τη µέριµνα για νησιά εξαιρείται η Nήσος
Εύβοια, η Λευκάδα και η Κρήτη είναι παραπειστικό. Γιατί η Λευ-
κάδα και η Εύβοια για κάποιους συγκεκριµένους λόγους, που
είναι η σταθερή σύνδεση, εξαιρούνται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και δεν θεωρούνται νησιά. Όµως, η Κρήτη εξαιρείται µε
αυτόn τον τρόπο µε πολιτική απόφαση. Και δεν είναι δυνατόν µε
πολιτική απόφαση να εξαιρείται και να µην εφαρµόζεται ολικά
µια πρόβλεψη του Συντάγµατος. 

Κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε δει ακόµα την εξειδίκευση των
αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που τις άκουσαν οι αγρό-
τες µε ελπίδα, ότι µέχρι επτά χιλιάδες ευρώ, ανάλογα µε την
απώλεια εισοδήµατος, θα µπορούν να έχουν µία στήριξη και οι
αγροτικές επιχειρήσεις µέχρι πενήντα. Δεν έχει εξειδικευτεί
αυτό. 

Οι υπολογισµοί που κάνουν κάποιοι τεχνοκράτες, ότι αυτό
αφορά δεκατέσσερις χιλιάδες αγρότες που επλήγησαν στον
τόπο µας, νοµίζω ότι είναι κοροϊδία. Μην το εφαρµόσετε καθό-
λου. Βρείτε τρόπους να αξιοποιήσετε τους πόρους, για να στη-
ριχθούν όλοι. 

Θέλω να αναφερθώ σε δύο θέµατα, που δεν είναι άµεσα του
νοµοσχεδίου, αλλά έχουν σχέση µε το νοµοσχέδιο. 

Τέλος επιτηδεύµατος για τους αγρότες. Οι συνθήκες που το
επέβαλαν έχουν αλλάξει. Αυτό πρέπει να καταργηθεί. Δεν αρκεί
η απαλλαγή για έναν χρόνο, που νοµοθετεί το Υπουργείο Οικο-
νοµικών µε το νοµοσχέδιο που θα έρθει την Τετάρτη στη Βουλή.
Πρέπει να καταργηθεί επιτέλους το τέλος επιτηδεύµατος για
όλους τους αγρότες. 

Πολύ σηµαντικό ζήτηµα είναι και ο πρόσθετος φόρος για τα
αγροτικά ακίνητα, που αναστέλλεται µεν κάθε χρόνο η εφαρµογή
του, αλλά παραµένει σε ισχύ ως «δαµόκλειος σπάθη» πάνω από
το κεφάλι των αγροτών και προκαλεί τεράστια ανασφάλεια. 

Το πλαφόν του 1% για την εγκατάσταση των φωτοβολταϊκών
εφαρµόζεται µε έναν γενικό τρόπο, χωρίς συγκεκριµένους κανό-
νες, µε αποτέλεσµα να αφανίζεται η γη υψηλής παραγωγικότητας.
Όταν σκοπό έχει να προστατεύσει τη γη υψηλής παραγωγικότη-
τας, δεν µπορεί στον υπολογισµό να µπαίνει και η υπόλοιπη γη,
αλλά αυτή η οποία αξιοποιείται και παραχωρείται για φωτοβολ-
ταϊκά να είναι γη υψηλής παραγωγικότητας. Ανά ζώνη, ναι. Ανά
περιφερειακή ενότητα, όχι. Δεν µπορεί να συµβαίνει αυτό. 

Σοβαρό θέµα έχει προκύψει και µε την πρόθεση του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος να καταργήσει το δικαίωµα νόµιµης δόµη-
σης σε εκτός σχεδίου περιοχές, που εν πολλοίς ανήκουν σε
αγρότες και αγροτικές οικογένειες, µε µια διάταξη που δεν λύνει
κανένα θέµα. Θα προκληθεί τεράστιο πρόβληµα, αφού θα απα-
ξιωθούν ακίνητα που θα µειωθεί η οικονοµική τους αξία µε µία
µόνο ρύθµιση. 

Για όλα τα παραπάνω το νοµοσχέδιο δεν δίνει κάποια λύση.
Δεν προσθέτει κάτι και µε αυτό το πνεύµα δεν ανταποκρίνεται
στις επείγουσες σηµερινές συνθήκες του αγροτικού τοµέα, όσο
και του αγρότη και του κτηνοτρόφου. 

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε, όµως, έχει έναν ωραίο τίτλο:
«Απλούστευση πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστηριοτήτων

αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και άλλες διατάξεις». Είναι πολύ καλός τίτλος. Μόνο που δεν δι-
καιώνεται από το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου.

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο είναι αποσπασµατικό. Λύνει ορισµένα, πολύ

λίγα, επιµέρους θέµατα, διαπραγµατεύεται αναποτελεσµατικά
περισσότερα και δεν περιλαµβάνει πολλά αναγκαία. Χαρακτηρί-
ζεται και από προχειρότητα. 

Βέβαια, δεν είναι στο πλαίσιο ενός οραµατικού σχεδίου, διότι
δεν υφίσταται οραµατικό σχέδιο και στρατηγική µελέτη για την
αγροτική ανάπτυξη. Έτσι, αποδεικνύει η Κυβέρνηση ότι τον
αγροτικό τοµέα, παρ’ ότι έχει έναν αξιόλογο Υπουργό, δεν τον
θεωρεί προτεραιότητα. Δεν θέλει ή δεν µπορεί να σχεδιάσει
στρατηγικά το µέλλον, παρ’ όλο που αυτό είναι επιτακτικό. 

Θα αναφέρω µόνο τρεις λόγους. Πρώτον, για να καλυφθούν
οι καθυστερήσεις των προηγούµενων ετών και τα κενά της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, τα οποία µαζί είχαµε καταγ-
γείλει, επικρίνει και καταψηφίσει, αλλά τώρα δεν τα
αντιµετωπίζετε. Δεύτερον, για να αντιµετωπιστούν τα προβλή-
µατα που προκύπτουν από την πανδηµία. Μίλησα ήδη γι’ αυτό
το θέµα. Τρίτον, για την προοπτική και τις νέες ανάγκες που προ-
κύπτουν από το συνεχώς και πιο ανταγωνιστικό περιβάλλον, ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές, στο οποίο κινείται η χώρα µας και στο οποίο
απευθύνονται τα προϊόντα µας και πρέπει να έχουν την ισχύ της
ανταγωνιστικότητας. 

Ας έλθω όµως στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, µε δύο πα-
ραδείγµατα. Πρώτον, έχετε µια ρύθµιση για τον ΕΛΓΑ. Θυµίζω
ότι µετά την πρώτη φάση της µεταρρύθµισης του ΕΛΓΑ το 2011,
την οικονοµική εξυγίανσή του και την αναβάθµιση της λειτουρ-
γίας του, στην οποία θυµίζω ήσασταν πάλι αντίθετοι και εσείς ο
ΣΥΡΙΖΑ, έπρεπε να προχωρήσει η δεύτερη φάση, η αλλαγή του
κανονισµού µε βελτιώσεις και συµπληρώσεις. Χάθηκαν πέντε-έξι
χρόνια και µε την προηγούµενη κυβέρνηση και εσείς συνεχίζετε
και δεν καλύπτονται ζηµιές από τους νέους κινδύνους που έχουν
προκύψει, είτε αυτοί οφείλονται στην κλιµατική κρίση είτε σε
άλλες αιτίες. 

Επιπλέον και εξίσου σηµαντικό είναι η ρύθµιση που φέρνετε
για επαναφορά του ανώτερου πλαφόν αποζηµίωσης ως προς
αυτά που θα πληρώνει ο ΕΛΓΑ. Βάζετε πλαφόν να είναι µέχρι
70.000, αλλά ταυτόχρονα αυτά που πληρώνει ο αγρότης παρα-
µένουν στο υψηλό πλαφόν των 12.000, όπως το είχε θεσµοθετή-
σει η προηγούµενη κυβέρνηση. Τι είναι αυτά τα ωραία; Βιώνουµε,
δηλαδή, εδώ µια αντίφαση. Ή θα υπάρχει πλαφόν και στο ένα
και στο άλλο ή δεν θα υπάρχει, θα διατηρηθεί το 12.000, αλλά
δεν θα υπάρχει και στο ανώτερο. Η άποψη η δικιά µας είναι ότι
πρέπει να υπάρξει το πλαφόν των 3.600 ευρώ. 

Δεν ασχολείστε επίσης µε ένα σοβαρό ζήτηµα που έχει διαπι-
στωθεί και πρέπει να αλλάξει, αυτό της µειωµένης αποζηµίωσης,
της αποζηµίωσης µάλλον µειωµένου ποσοστού. Λένε ότι αφαι-
ρείται 22%, 24%. Ποτέ δεν πιάνει το 80% της ζηµιάς η αποζη-
µίωση. Αυτό είναι κάτι άδικο, γιατί ο αγρότης πληρώνει
ασφάλιστρα για το 100%. Ή αυξήστε τα ασφάλιστρα, αν νοµίζετε
ότι είναι λίγα ή κρατήστε τα, γιατί εµείς πιστεύουµε ότι είναι δί-
καια αυτά τα οποία έχουν θεσπιστεί. Ας πάει ένα ποσοστό σε
πρώτη φάση, να αφαιρείται ένα 10%. Το 25% είναι µεγάλο ποσο-
στό και δεν δικαιολογείται.

Δεύτερο ενδεικτικό παράδειγµα. Εισάγεται διάταξη για την
αδειοδότηση των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. Πιστεύουµε
ότι δεν λύνεται το πρόβληµα µε τη ρύθµιση που φέρνετε, περι-
πλέκεται. Και αν πράγµατι είναι ρύθµιση που το κρύβει κάτω από
το χαλί, τότε το επόµενο διάστηµα θα αναδειχθεί περισσότερο
έντονο, µε κίνδυνο τότε και απώλειας ενισχύσεων. 

Εισάγετε και άλλες ρυθµίσεις και µάλιστα µπαίνετε σε λεπτο-
µέρειες και είναι άξιο απορίας γιατί δεν ρυθµίζετε σοβαρά θέ-
µατα, όπως αυτό των αγροδιατροφικών συµπράξεων, για να
έχουν νόηµα οι παρεµβάσεις που απευθύνονται στην παραγωγή,
στον τουρισµό και στη γαστρονοµία. Θεωρούµε, δηλαδή, ότι θα
µπορούσε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο να έχει µια διάταξη που
να δίνει ώθηση στις αγροδιατροφικές συµπράξεις. 

Γνωρίζετε ότι ο κ. Αποστόλου είχε φέρει διάταξη µε την οποία
αποµείωνε τις δυνατότητες των αγροδιατροφικών συµπράξεων.
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Τους αφαίρεσε αρµοδιότητες και κυρίως δυνατότητα στην πι-
στοποίηση. Η αγροδιατροφική σύµπραξη αποτελεί ένα σύγχρονο
εργαλείο συλλογικής δράσης των τοπικών φορέων. Το θεσµοθε-
τήσαµε το 2011, ακριβώς για να παίξει αυτόν τον ρόλο µε ευελι-
ξία. Μπορούν να αναδειχθούν τα προϊόντα της περιφέρειας,
µπορούν να µεγιστοποιηθούν οι δυνατότητες των παραγωγών,
να πιστοποιηθούν και να προωθηθούν στην ευρωπαϊκή και διεθνή
αγορά, συµβάλλοντας βεβαίως στην εθνική οικονοµία αλλά και
στην αύξηση του εισοδήµατος των ίδιων των αγροτών. 

Το πρόγραµµα δακοκτονίας συνεχίζεται, παρά το ότι είχατε
κατανοήσει τα λάθη που είχαν κάνει οι προηγούµενοι. Τα ίδια
ακριβώς, «τα ίδια, Παντελάκη µου, τα ίδια, Παντελή µου». Ακόµα
δεν είχε ολοκληρωθεί ο διαγωνισµός για τα φάρµακα της φετινής
χρονιάς. Δεν τα έχετε παραλάβει ακόµα. Στις περιφέρειες θα
φτάσουν, λέει, τον Σεπτέµβρη. Άκουσον, άκουσον! Ευτυχώς που
υπήρχε εκείνη η επιπλέον χρηµατοδότηση που ήταν για το ερ-
γατικό προσωπικό και στην Κρήτη, παραδείγµατος χάριν, την
έδωσαν για να πάρουν φάρµακα, για να µη βρεθούν προ αδιεξό-
δου. Είµαστε στον τρίτο ψεκασµό και το Υπουργείο δεν έχει
δώσει ακόµα τα φάρµακα. Έργα και ηµέρες και των προηγουµέ-
νων. Ποια αλλαγή; Υπήρξε αλλαγή; Φέρατε δύο τροπολογίες.
Δεν καταφέρατε να αλλάξετε αυτό το συγκεκριµένο. 

Έρχοµαι τώρα στις δύο τροπολογίες, οι οποίες έχουν κατατε-
θεί. Η µία αφορά τη δικιά µας πρόταση να επανέλθει µια διάταξη
που είχε θεσµοθετηθεί από το 2003, από το ΠΑΣΟΚ, και επέ-
τρεπε την εγκατάσταση και λειτουργία καταφυγίων, κέντρων, δη-
λαδή, περίθαλψης και διαµονής αδέσποτων και δεσποζόµενων
ζώων, σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που υπάρ-
χουν ήδη στην ισχύουσα νοµοθεσία. 

Στο πλαίσιο αυτής της διάταξης δίνεται η δυνατότητα στους
δήµους, αλλά και η υποχρέωση θα έλεγα εγώ, να εξασφαλίσουν
ευκολότερα τις απαραίτητες εκτάσεις για την ίδρυση και τη λει-
τουργία καταφυγίων αδέσποτων ζώων συντροφιάς, όπως υπο-
χρεούνται εκ του νόµου, ενώ ρυθµίζεται τελικά και το ζήτηµα της
ορθής διαχείρισης και µείωσης των αδέσποτων ζώων. Σας κα-
λούµε να την κάνετε αποδεκτή, κύριε Υπουργέ, και να τη στηρί-
ξουν τα άλλα κόµµατα. 

Στηρίζουµε την τροπολογία για την επίλυση του ζητήµατος
των αναγκαστικώς απαλλοτριωµένων κληροτεµαχίων για την κα-
τασκευή του νέου αεροδροµίου Καστελίου. Ήταν µια τροπολο-
γία που σας την είχαµε προτείνει σε προηγούµενο νοµοσχέδιο.
Και τότε, λόγω του ότι δεν είχατε προλάβει να την µελετήσετε,
είχατε δεσµευτεί ότι θα την αξιολογήσετε και θα τη φέρετε σε
επόµενο νοµοσχέδιο. 

Είναι από τα θέµατα στα οποία ανταποκριθήκατε και τη στηρί-
ζουµε προφανώς τη συγκεκριµένη διάταξη. Εξάλλου το προ-
ηγούµενο διάστηµα είχαµε συνεργαστεί µε τους συναδέλφους
και τον παριστάµενο Μάξιµο Σενετάκη, προκειµένου να προωθη-
θεί και νοµίζω ότι θα τύχει ευρύτερης αποδοχής. 

Όµως, όπως σας είπα, «µαζί µε τη νύφη µάς δίνετε και το κου-
νιαδάκι». Θα πάρουµε τη νύφη, θα πάρουµε και το κουνιαδάκι
στο σπίτι! Υπάρχει πρόβληµα. Δεν γίνεται. Εχθές το µεσηµέρι,
την ώρα που εσείς καταθέτατε την τροπολογία, στη Διάσκεψη
των Προέδρων που συµµετέχω µε τον κ. Κωνσταντινόπουλο και
την κ. Σακοράφα, είχαµε συζήτηση για τις τροπολογίες που κα-
τατίθενται και έχουν πολλά άρθρα. Είπαµε «έλεος!», δεν µπορεί
να είναι διαφορετικού θέµατος και να είναι µαζί. 

Ποια άλλα άρθρα του νοµοσχεδίου πάνε «πακέτο δύο-δύο»;
Πάει πακέτο κανένα άρθρο και λέει ότι αν ψηφίσεις αυτό, πρέπει
να ψηφίσεις και το άλλο; Δεν υπάρχει κανένα άλλο, µόνο η τρο-
πολογία. Εµ, λοιπόν, διευκολύνουµε µε τον θεσµό των τροπολο-
γιών τα Υπουργεία, τους Βουλευτές να καταθέτουν έστω και την
τελευταία στιγµή λόγω έκτακτων αναγκών. Εµ, το αξιοποιείτε κα-
ταχρηστικά και φέρνετε δυο, τρεις, πέντε, δέκα τροπολογίες. Μια
µέρα είχε δώδεκα τροπολογίες ένα νοµοσχέδιο. Επειδή είναι δύ-
σκολο τεχνικά να γίνει αυτό, είπα ότι ή τα Υπουργεία θα φέρνουν
χωριστές τροπολογίες ή εδώ θα γίνει ο διαχωρισµός. Μπορεί να
γίνει διαχωρισµός, τον έχω ζητήσει. 

Σε κάθε περίπτωση έχει προβλήµατα η διάταξη η οποία φέρ-
νετε για την αλιεία και τα γρι-γρι. Δεν είναι ξεκάθαρη. Θα δηµι-
ουργήσει προβλήµατα και, µε αυτή την έννοια, σε αυτή είµαστε

παραπάνω από σκεπτικοί και προβληµατισµένοι. Πιστεύω ότι
είναι χρέος σας, κύριε Υπουργέ, να µη µας στερήσετε το δι-
καίωµα να ψηφίσουµε καθαρά τα επιµέρους άρθρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Κλείνω την τοποθέτησή µου µε µια κουβέντα, επισηµαίνοντας

ξανά ότι ο πρωτογενής τοµέας, όλοι οι κλάδοι του, γεωργία, κτη-
νοτροφία, αλιεία, πτηνοτροφία, µελισσοτροφία βρίσκονται µπρο-
στά σε τεράστια προβλήµατα, είτε συσσωρευµένα µέχρι τώρα
είτε αυτά που προκλήθηκαν µέχρι τώρα είτε αυτά που θα υπάρ-
ξουν, αν δεν κοιτάξουµε µε το βλέµµα στο µέλλον, µε οραµατικό
σχέδιο. 

Εµείς, λοιπόν, ως Κίνηµα Αλλαγής, καταθέτουµε προτάσεις και
θα επιµείνουµε στην αντιµετώπιση συγκεκριµένων προβληµάτων.
Θα επιµείνουµε στο να δοθούν βιώσιµες λύσεις, γιατί, όπως έχω
πει και άλλη φορά, δεν επενδύουµε στην καταστροφή για να έρ-
θουµε εκ των υστέρων να πούµε «είδατε που είχαµε δίκιο»; Επεν-
δύουµε στο να δοθούν λύσεις και να µην αντιµετωπίσει ο κόσµος
προβλήµατα ή να αντιµετωπίσει όσο το δυνατόν λιγότερα προ-
βλήµατα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν τοποθετηθώ επί του νοµο-

σχεδίου, εκφράζω τη λύπη µου για τον πρόωρο χαµό του πρώην
Βουλευτή και καλού συναδέλφου µας του Νοµού Έβρου Δηµή-
τρη Ρίζου. Από του Βήµατος της Βουλής απευθύνω τα θερµά
µου συλλυπητήρια στην οικογένειά του και στην Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, που πριν από έναν χρόνο καθόταν στα εδώ έδρανα. 

Σήµερα γιορτάζουµε τα σαράντα έξι χρόνια από την αποκατά-
σταση της δηµοκρατίας στη χώρα µας, υπό το βάρος της τουρ-
κικής εισβολής στην Κύπρο. Διανύουµε σαράντα έξι χρόνια
πολιτικής σταθερότητας, δηµοκρατίας και ειρήνης, παρ’ όλες τις
κρίσεις οικονοµικού και κοινωνικού χαρακτήρα. 

Ωστόσο, η ιστορική επέτειος αµαυρώνεται από µία τραγωδία,
ένα έγκληµα που λαµβάνει χώρα στη γειτονική Βασιλεύουσα µε
τη βεβήλωση της Αγίας Σοφίας. Είναι µία ενέργεια που προκαλεί
το παγκόσµιο αίσθηµα, αποδεικνύει την αιώνια εµµονή ενός κα-
τακτητή µε τα σύµβολα του Χριστιανισµού, του Ελληνισµού και
της Ορθοδοξίας. 

Οι φανατικοί µουσουλµάνοι σήµερα θα προσκυνήσουν µέσα
στην Αγία του Θεού Σοφία, υπό το βλέµµα του Παντοκράτορα
και της Θεοτόκου. Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα γονατί-
σουν στο µεγαλείο και στην αλήθεια! Οι συµβολισµοί έχουν τη
δική τους δυναµική και υπογραµµίζουν ποιες είναι οι νίκες και
ποιες είναι οι ήττες!

Και τώρα στο θέµα µας. Με το παρόν σχέδιο νόµου, κύριε
Υπουργέ, αποχαιρετούµε γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και κα-
λωσορίζουµε φιλοεπενδυτικές ρυθµίσεις. Στόχος είναι η διευκό-
λυνση της αδειοδότησης όλων των οικονοµικών, επενδυτικών και
επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων που έχουν σχέση µε τον πρω-
τογενή τοµέα. 

Ειδικότερα για τον Έβρο, δίνονται λύσεις σε σηµαντικά ζητή-
µατα που άπτονται στο αντικείµενο της γεωργίας, της κτηνοτρο-
φίας, της αλιείας, που συνιστούν βασικές εισοδηµατικές πηγές
των κατοίκων του νοµού. Απλουστεύονται οι διαδικασίες ίδρυσης
και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας, κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων, κτηνιατρείων, κλινικών, εκτροφείων ζώων συντρο-
φιάς και άλλα. Προβλέπεται καθορισµένος χρόνος πενήντα
ηµερών από την υποβολή της αίτησης, εντός του οποίου οι
αρχές οφείλουν να απαντήσουν. 

Επιπλέον, χαιρετίζω τις ρυθµίσεις που βελτιώνουν τη δηµοσιο-
νοµική κατάσταση του ΕΛΓΑ, που προωθούν την οικονοµική εξυ-
γίανσή του. Μόνο έτσι θα µπορούν οι αγρότες µας να
αποζηµιώνονται στην ώρα τους, εγκαίρως, όπως επιβάλλεται σ’
ένα σοβαρό κράτος. 
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Πολύ σηµαντική, επίσης, είναι η δυνατότητα θήρας αγριόχοι-
ρων και ηµίαιµων χοίρων καθ’ όλη τη διάρκεια του κυνηγετικού
έτους, προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα που
έχουν παρουσιαστεί πλησίον των συνόρων και όχι µόνο εξαιτίας
του υπερπληθυσµού. Υπογραµµίζω ότι οι αγροτικές καλλιέργειες
στον Έβρο έχουν υποστεί σηµαντικές ζηµιές από επιδροµές
αγριόχοιρων στο παρελθόν. 

Κύριε Υπουργέ της Γεωργίας, πριν από έναν χρόνο σάς το είχα
γνωστοποιήσει και είχα ζητήσει τη λήψη µέτρων. Ένα σηµαντικό
ποσοστό αυτών των αγριόχοιρων προέρχεται από τις δύο γειτο-
νικές χώρες και κυρίως από αυτή που σήµερα ασεβεί. Το µέτρο
ικανοποιεί τόσο τους κυνηγούς όσο και τους αγρότες µας, ενώ
λύνει ένα ζήτηµα µε εκατέρωθεν περιβαλλοντικό και οικονοµικό
όφελος. 

Θέλω να σταθώ σύντοµα στις µονάδες υδατοκαλλιέργειας.
Προαπαιτούµενο, κύριε Υπουργέ, για την επαναλειτουργία µονά-
δων ιχθυοκαλλιέργειας στο Δέλτα του Έβρου αποτελεί η αποκα-
τάσταση των ζηµιών από τις καταστροφές από τις καταστροφικές
πληµµύρες των ετών 2012 και 2015.

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι έχουµε τρεις λιµνοθάλασσες οι
οποίες δεν είναι εκµεταλλεύσιµες. Γι’ αυτό θέτω υπ’ όψιν σας το
προαπαιτούµενο, φυσικά πάντα σε αρµονία µε το υπό διαµόρ-
φωση ρυθµιστικό προεδρικό διάταγµα, το οποίο θα προβλέπει
το πλαίσιο διαχείρισης όλου του Δέλτα του Έβρου. Χαιρετίζω τη
στήριξη που παρέχει η σηµερινή Κυβέρνηση στον απεριορίστου
αξίας και φυσικού κάλλους υδροβιότοπο του Δέλτα του Έβρου.

Επίσης, θυµίζω ότι η κύρια πύλη εισόδου των ζωονόσων από
την Ανατολή στη Δύση είναι η λεκάνη απορροής του Έβρου.
Γιατί το λέω; Γιατί µέσα από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και όχι
µόνον, επί έξι χρόνια, αναδεικνύω την αναγκαιότητα της ίδρυσης
ευρωπαϊκής κτηνιατρικής σχολής στον Έβρο µεταξύ Διδυµοτεί-
χου και Ορεστιάδος, σε συνεργασία φυσικά µε τη Γεωπονική
Σχολή του Δηµοκρίτειου στην Ορεστιάδα, αλλά και το Διακρατικό
Ινστιτούτο Εξωτικών Νοσηµάτων, που αναµένει τη στελεχιακή
του ανάσταση. Θα αποτελέσουν επιστηµονικό ανάχωµα αποτρο-
πής των εισαγόµενων από Ανατολάς ζωονόσων, µε πολλαπλά
οφέλη για την Ελλάδα και για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία περίοδο κατά την οποία
η γειτονική χώρα προκαλεί τριγµούς, οφείλουµε να θυµόµαστε
ότι η µεγαλύτερη εναλλακτική αποτρεπτική δύναµη είναι η ενί-
σχυση της επιχειρηµατικής δραστηριότητας στην ακριτική πε-
ριοχή του Έβρου και των νήσων, φυσικά. Είναι σηµαντικό να
συγκρατήσουµε τον πληθυσµό µας και να διασφαλίσουµε µία
διαρκή ανθρώπινη παρουσία στα σύνορα.

Προς την κατεύθυνση αυτή, ζήτησα µέσω του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου οι κυνηγοί και οι ψαράδες µας εσωτερικών υδάτων
να φθάνουν µε τους προβλεπόµενους κανόνες ασφαλείας µέχρι
τη συνοριογραµµή. Δυστυχώς, ο τότε Υπουργός, ο οποίος είναι
παρών, προέβη στην άρση της απαγόρευσης για τα χερσαία σύ-
νορα µε τη Βουλγαρία, αλλά τήρησε σιγήν ιχθύος για τα ποτάµια
σύνορα µε τη γείτονα χώρα. 

Όµως, ήρθε η δικαίωση και η επαλήθευση. Εάν η Ελλάδα,
κυρία Πρόεδρε, πέτυχε την πρώτη της µεταπολεµική νίκη έναντι
της γείτονος χώρας, οφείλεται κατ’ αρχάς στο ενιαίο δόγµα
ασφάλειας και άµυνας του Νοµού Έβρου, καθώς και στο δόγµα
αποτροπής διά της ισχύος. Πάνω απ’ όλα, όµως, οφείλεται στην
τοπική κοινωνία, κυρίως αυτών των στελεχών, αυτών των Εβρι-
τών που διαµένουν πλησίον του ποταµού και στους εκεί οικι-
σµούς.

Υπερψηφίζω το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, γιατί αίρει αγκυ-
λώσεις και προσβλέπω στην προοπτική περαιτέρω αναπτυξιακών
ρυθµίσεων για το καλό του Έβρου και της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Φωτήλας από τη Νέα Δηµοκρατία κι
αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αραχωβίτης. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε κάτι που από

µόνο του αποτελεί τεκµήριο επιτυχίας του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου. Αυτός είναι ο κατάλογος των Βουλευτών που έχουν εγ-
γραφεί για να µιλήσουν στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι τριάντα
Βουλευτές που έχουν γραφτεί για να µιλήσουν. Από αυτούς, εί-
κοσι πέντε είναι της Νέας Δηµοκρατίας. Τρεις είναι του ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν θα βάλω τους δύο προηγούµενους Υπουργούς, τον κ. Απο-
στόλου και τον κ. Κόκκαλη, οι οποίοι σε κάθε περίπτωση δεν µπο-
ρούσαν να µην πουν και µια κουβέντα. Είναι, λοιπόν, εικοσιπέντε
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, τρεις Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
και κανένας Βουλευτής από κανένα άλλο κόµµα. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν
προσφέρεται για αντιπολίτευση. Και πότε ένα νοµοσχέδιο δεν
προσφέρεται για αντιπολίτευση; Όταν είναι καλό. Άρα, λοιπόν,
αυτόν τον κατάλογο να τον κρατήσετε, κύριε Υπουργέ, διότι απο-
τελεί τρανό τεκµήριο επιτυχίας του νοµοσχεδίου σας. 

Τώρα, είναι προφανές, όπως είπαµε, ότι το νοµοσχέδιο αυτό
έρχεται για να λύσει προβλήµατα και να βελτιώσει περαιτέρω τα
πράγµατα στον αγροτικό τοµέα της χώρας µας. Με την ευκαιρία
του νοµοσχεδίου θέλω να συγχαρώ τον Υπουργό και τους Υφυ-
πουργούς γιατί, παρά τα δύσκολα και συσσωρευµένα προβλή-
µατα που έχουν να αντιµετωπίσουν και που εντάθηκαν την
περίοδο του κορωνοϊού, ανταποκρίθηκαν επαρκώς στα αιτήµατα
των παραγωγών στον αγροτικό τοµέα και ιδιαίτερα σε αυτά των
µικρών παραγωγών, που πολλοί από αυτούς ποτέ µέχρι σήµερα
δεν έχουν δει σηµαντική βοήθεια. 

Επιπλέον, είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό -πρέπει να το λέµε, δεν
µπορούµε να το περνάµε στα ψιλά- ότι η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη εξασφάλισε στη νέα ΚΑΠ, πέραν του πακέτου
των 72 δισεκατοµµυρίων, να µην υπάρξει στο ελάχιστο µείωση
των κονδυλίων για τον αγροτικό τοµέα. Μας δίνεται, έτσι, η δυ-
νατότητα, µε την κατάλληλη στρατηγική να έχουµε πολλαπλα-
σιαστικά θετικά αποτελέσµατα για τον πρωτογενή τοµέα της
χώρας.

Και µιας και µιλάµε για στρατηγική, να ευχαριστήσω για άλλη
µια φορά τους Υπουργούς για την ανταπόκρισή τους στα αιτή-
µατα της Αχαΐας, καθώς µετά από αλλεπάλληλες συναντήσεις,
τόσο δικές µας στο Υπουργείο αλλά και των Υπουργών των ίδιων
στην Αχαΐα, άκουσαν τις φωνές των αγροτών για την ανάγκη ανα-
διάρθρωσης της καλλιέργειας της κορινθιακής σταφίδας, ένα
προϊόν τόσο σηµαντικό για την περιοχή, που εξάγεται σε ποσο-
στό πάνω από 90% και δίνει κρίσιµο εισόδηµα σε χιλιάδες οικο-
γένειες. 

Ανάλογες προσπάθειες ενισχύσεως γίνονται και για άλλα προ-
ϊόντα, όπως και για τους κτηνοτρόφους της περιοχής µας. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Με τις ρυθµίσεις που εισάγον-
ται βελτιώνεται το νοµοθετικό πλαίσιο ώστε να διευκολυνθούν οι
δηµιουργικές δυνάµεις της οικονοµίας και της παραγωγής, από
τις µικρότερες µέχρι τις µεγαλύτερες, και να επιτευχθεί ο στόχος
που όλοι αναγνωρίζουµε ως πρώτιστο: ένα περιβάλλον φιλικό
στην επιχειρηµατικότητα και τις επενδύσεις και στον αγροτικό
τοµέα. 

Προς αυτή την κατεύθυνση σχεδιάζεται και υλοποιείται η πλατ-
φόρµα «Notify Business» που απλουστεύει τις διαδικασίες αδει-
οδοτήσεων για κάθε µορφή οικονοµικής δραστηριότητας. 

Συγκεκριµένα, τα τέσσερα πρώτα άρθρα του πρώτου κεφα-
λαίου του παρόντος νοµοσχεδίου απλουστεύουν τις διαδικασίες
για την ίδρυση και τη λειτουργία µονάδων υδατοκαλλιέργειας,
εντατικής και ηµιεντατικής µορφής κτηνιατρείων, κτηνιατρικών
κλινικών, εκτροφείων ζώων συντροφιάς και κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων. Θα επιτυγχάνεται κυρίως µέσω της µείωσης της
γραφειοκρατίας και των διοικητικών βαρών, δηλαδή µε καθορι-
σµό τόσο των απαιτούµενων δικαιολογητικών για την έκδοση εγ-
κρίσεως ίδρυσης και λειτουργίας όσο και για τη διαδικασία
έγκρισης και γνωστοποίησης. 

Προβλέπεται, µάλιστα, και µία σηµαντική καινοτοµία, αυτή της
θετικής απόκρισης. Δηλαδή, αν η διοίκηση δεν απαντάει εντός
πενήντα ηµερών στο αίτηµα αδειοδότησης, συνεπάγεται ότι
απαντάει θετικά. Η επιχείρηση λειτουργεί και η ευθύνη της ακρί-
βειας και της αλήθειας για τα απαιτούµενα έγγραφα, που κατα-
τέθηκαν, περνά στον ιδιώτη. 

Ειδικά για τις ιχθυοκαλλιέργειες, έναν τοµέα που συµβάλλει
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σηµαντικά στις εξαγωγές της χώρας µας, µε το παρόν νοµοσχέ-
διο συµπληρώνεται το κενό στη νοµοθεσία µε τη θεσµοθέτηση
στο άρθρο 5 του αδικήµατος της ιχθυοκλοπής και της αυστηρο-
ποίησης των ποινών. 

Με τις ρυθµίσεις του άρθρου 6 για τον Οργανισµό ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» δίνουµε τη δυνατότητα να πραγµατοποιεί προγραµµα-
τικές συµβάσεις µε τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
κάτι το οποίο αφαιρέθηκε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Επίσης, γίνεται πράξη η εξοµοίωση των δικαιωµάτων και υπο-
χρεώσεων του ερευνητικού προσωπικού του οργανισµού µε
αυτά του συνολικού προσωπικού της ερευνητικής κοινότητας. 

Επιπροσθέτως, λύνουµε το πρόβληµα µε τη δικαστική από-
φαση για την αποζηµίωση εκατοντάδων εργαζοµένων στον
ΕΛΓΑ. Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ότι ρυθµίζουµε τη λειτουρ-
γία του, ώστε πλέον να είναι πλεονασµατικός. 

Περαιτέρω, απλοποιείται η διαδικασία παραχώρησης δηµο-
σίων ακινήτων για στρατηγικές επενδύσεις. Δίνεται, µάλιστα, η
δυνατότητα της αλλαγής χρήσης των υφιστάµενων κτηρίων
εντός γης υψηλής παραγωγικότητας, ώστε οι ιδιοκτήτες να µπο-
ρούν να αξιοποιήσουν για άλλες γεωργικές εργασίες και υπηρε-
σίες τα ακίνητά τους, κάτι που µέχρι τώρα δεν ήταν δυνατόν να
γίνει. Ενισχύεται, έτσι, περαιτέρω η προσπάθεια δηµιουργίας φι-
λοεπενδυτικού κλίµατος. 

Ακόµα, αντιµετωπίζεται στο άρθρο 14 ένα σοβαρό ζήτηµα, που
και εµείς στην Αχαΐα -σε µικρότερο, βέβαια, βαθµό- έχουµε αντι-
µετωπίσει και προέρχεται από την πληθυσµιακή έκρηξη των
αγριόχοιρων. Πραγµατοποιούν ζηµιές στην παραγωγή και συµ-
βάλλουν και στη µετάδοση της αφρικανικής πανώλης των χοί-
ρων. Ήταν ανάγκη, λοιπόν, να επεκταθεί η θήρα τους καθ’ όλη
τη διάρκεια του έτους ή της κυνηγετικής περιόδου. 

Τέλος, µε τη διάταξη της παραγράφου 3 του άρθρου 18 αντι-
µετωπίζεται το πρόβληµα της αδήλωτης -µαύρης- εργασίας των
εργατών γης στη χώρα µας από τρίτες χώρες. Ρυθµίζεται µε το
εργόσηµο και επιτυγχάνεται κατ’ αυτόν τον τρόπο διττός στόχος:
δηλαδή και ο ΕΦΚΑ θα εισπράττει ασφαλιστικές εισφορές αλλά
και οι αγροτικοί παραγωγοί θα είναι καλυµµένοι. Επιπλέον, όσοι
Έλληνες υπήκοοι επιθυµούν να εργαστούν ως εργάτες γης, δεν
θα χάνουν το επίδοµα ανεργίας εφόσον το δικαιούνται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υλοποιούµε το πρόγραµµά µας.
Υπερασπιζόµαστε τα συµφέροντα του Έλληνα αγρότη, του γε-
ωργού, του κτηνοτρόφου, του αλιέα. Με αυτοπεποίθηση και επι-
µονή θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αραχωβίτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα ξεκινήσω εκφράζοντας τη θλίψη µου και τα συλλυπη-
τήριά µου στην οικογένεια του αγαπητού µας πρώην
συναδέλφου, του Δηµήτρη Ρίζου, που χάσαµε χθες. Ήταν ένας
άνθρωπος, ένας αγωνιστής, ένας καλός γιατρός και ένας άνθρω-
πος ειλικρινής πάνω από όλα. 

Ξεκινώντας -όπως όλοι αναφέρθηκαν- σήµερα είναι η µέρα της
αποκατάστασης της δηµοκρατίας. Η δηµοκρατία αποκαταστά-
θηκε στη χώρα µας µετά από τους αγώνες των νέων της εποχής,
ανθρώπων οι οποίοι βασανίστηκαν, ανθρώπων οι οποίοι δολοφο-
νήθηκαν από τη χούντα, ανθρώπων οι οποίοι είχαν σαν όραµα
ζωής την αποκατάσταση της δηµοκρατίας στον τόπο και το κα-
τάφεραν.

Να θυµίσουµε, βέβαια, ότι για να έρθει η αποκατάσταση της
δηµοκρατίας, λίγες µέρες νωρίτερα, λίγο καιρό νωρίτερα είχε
προηγηθεί η διχοτόµηση της Κυπριακής Δηµοκρατίας.

Σήµερα, όµως, είναι κι άλλη µια µέρα, όπου η Τουρκία κλιµα-
κώνει την προκλητικότητα της, κάνοντας στην Αγιά Σοφιά -µετά
από την αποκατάσταση ως µουσείο από το κοσµικό κράτος του
Κεµάλ- µουσουλµανική προσευχή. Η Αγιά Σοφιά ανήκει στην
παγκόσµια πολιτιστική κληρονοµιά. Είναι ένα µνηµείο, το οποίο

εκτός από µνηµείο της Χριστιανοσύνης, είναι ταυτόχρονα παγ-
κόσµιο πολιτιστικό µνηµείο. Και έτσι το γνωρίσαµε. 

Όµως, κυρίες και κύριοι, για να συνεννοηθούµε για τη σηµε-
ρινή συνεδρίαση αυτού του νοµοσχεδίου, θέλω να ξεκινήσω µε
τρεις επισηµάνσεις.

Επισήµανση πρώτη: Η Ελλάδα που µας παραδώσατε, ήταν µια
χώρα χρεοκοπηµένη. Η Ελλάδα που σας παραδώσαµε, ήταν µια
χώρα εκτός µνηµονιακών δεσµεύσεων, µε µαξιλάρι 37 δισεκα-
τοµµυρίων, µε χαµηλά επιτόκια και µε ρυθµισµένο το χρέος. 

Δεύτερη επισήµανση: Ασκήσατε εξουσία εναλλάξ τα δύο
πάλαι ποτέ κόµµατα εξουσίας για σαράντα χρόνια. Εµείς αναλά-
βαµε την κυβέρνηση µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες, στις
οποίες είχατε οδηγήσει εσείς τη χώρα και αυτό για µόλις τεσσε-
ράµισι χρόνια. 

Επισήµανση τρίτη: Η πανδηµία του κορωνοϊού που βιώσαµε -
και συνεχίζουµε να βιώνουµε- µε τους περιορισµούς, σε όλο τον
κόσµο, έχει δηµιουργήσει δοµικές αλλαγές και οι παλιές βεβαι-
ότητες έχουν πλέον αλλάξει. Αυτά για να ξέρουµε τι αναλογεί
στον καθένα και σε ποια κατάσταση βρισκόµαστε σήµερα.

Και µέσα σε αυτές τις συνθήκες, στις οποίες παραλάβαµε τη
χώρα και δουλέψαµε -δουλέψαµε µε σχέδιο και µε πραγµατική
βοήθεια στην επιχειρηµατικότητα και στον αγροτικό κόσµο- κα-
ταφέραµε οι ελληνικές εξαγωγές να σπάσουν κάθε ρεκόρ το
2018, κλείνοντας στα 33,4 δισεκατοµµύρια ή µε αύξηση 15,7%
ή, χωρίς τα πετρελαιοειδή, στα 22,1 δισεκατοµµύρια ή 10,7, ένα
ρεκόρ, µια αυξητική τάση που συνεχίστηκε πιο ανεµικά, βέβαια,
το 2019 µε µία αύξηση 0,8 συνολικά σε εξαγωγές ή 5% χωρίς τα
πετρελαιοειδή. 

Για να δούµε, όµως, αναλυτικά την κατάσταση έναν χρόνο
µετά την ανάληψη της ευθύνης της διακυβέρνησης από τη Νέα
Δηµοκρατία: Ο απολογισµός του νοµοθετικού έργου µπορεί να
χαρακτηριστεί µε λίγες λέξεις ως µία νοµοθέτηση άχρωµη, µία
νοµοθέτηση διεκπεραιωτική σε µεγάλο βαθµό, µία νοµοθέτηση
κάποιες φορές ιδεοληπτική, όπως ο νόµος µε τους συνεταιρι-
σµούς και κυρίως µία νοµοθέτηση χωρίς µία σαφή στρατηγική
στόχευση. 

Εκτός εάν θεωρηθεί, όπως ειπώθηκε από κάποιους συναδέλ-
φους, ότι ακόµα και η διεκπεραίωση αποτελεί στρατηγική, οπότε
τότε έχετε κάθε λόγο να νιώθετε ικανοποιηµένοι. Όµως, δεν είναι
ικανοποιηµένη η κοινωνία και σαφώς µέσα σε αυτές τις συνθήκες
δεν είναι αυτό που περιµένει.

Υπάρχουν θετικές διατάξεις. Τα είπαµε και στις επιτροπές.
Αναφέρθηκε και η εισηγήτριά µας. Σαφώς, όµως, υπάρχουν
πολλά αρνητικά σηµεία µέσα σε αυτόν τον νόµο, τα οποία καθο-
ρίζουν και την ψήφο µας ανάλογα. 

Όµως, για να δούµε τι έγινε αυτόν τον έναν χρόνο νοµοθέτη-
σης από την Κυβέρνησή σας σε πρωτογενή και δευτερογενή νο-
µοθέτηση. Στο αµπέλι: Καταργήθηκε η υπουργική απόφαση του
2009 για την κατανοµή των δικαιωµάτων φύτευσης αµπελώνων,
η οποία έδινε προτεραιότητα στους µικρούς και µεσαίους αµπε-
λοκαλλιεργητές που δεν είχαν ξαναπάρει, γιατί αποκλείονταν
από τα κριτήρια νέας άδειας φύτευσης, ενώ πριµοδοτήσατε τους
µεγάλους παραγωγούς.

Στο πρόσφατο πρόγραµµα του «Πράσινου Τρύγου»: Με έναν
πολύ φτωχό προϋπολογισµό, µε σκανδαλώδη προθεσµία µόνο
δύο ηµερών, µε τις µισές ποικιλίες να βρίσκονται εκτός και µε τις
άλλες να έχουν µια τεράστια διαφορά στην τιµή, δηµιουργήσατε
και εκεί µια κατάσταση η οποία φάνηκε να ευνοεί συγκεκριµένες
κατηγορίες και όχι όλους τους παραγωγούς.

Στην ελαιοκοµία: Στη βρώσιµη ελιά και στο ελαιόλαδο έχουν
από τον Σεπτέµβρη του 2019 τη χαµηλότερη τιµή των τελευταίων
χρόνων. Δεν σας προβληµατίζει αυτό; Τι κάνατε γι’ αυτό; Πρό-
κειται για το κύριο εισόδηµα χιλιάδων παραγωγών αλλά και το
συµπληρωµατικό εισόδηµα ακόµα περισσότερων και µάλιστα σε
περιοχές, όπως η Πελοπόννησος, η Λακωνία, η Κρήτη, τα νησιά
του Αιγαίου, που τα δύο τους κύρια εισοδήµατα ήταν η ελαιοκο-
µία και ο τουρισµός. Και τα δύο, αυτή την περίοδο για διαφορε-
τικούς λόγους, αλλά και για κοινούς λόγους, βρίσκονται στο
χαµηλότερο επίπεδο. Υπάρχει πολύ έντονο πρόβληµα βιωσιµό-
τητας. 

Εµείς όταν η τιµή ήταν ακόµα σε υψηλά επίπεδα, σε ικανοποι-
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ητικά επίπεδα, αλλά είχαµε φαινόµενα από τις καιρικές συνθήκες
,που επικράτησαν τα τελευταία χρόνια, κινηθήκαµε στην Ευ-
ρώπη, καταφέραµε και φέραµε την επιστολή Χόγκαν, την οποία
θα αξιοποιούσαµε και θα στηρίζαµε την ελαιοκοµία. Την γνωρί-
ζετε. 

Εσείς, λοιπόν, τι κάνατε; Αυξήσατε το ασφάλιστρο του ΕΛΓΑ
για τη βρώσιµη ελιά µέχρι 60%. Σε αυτή την εποχή της απραξίας
και της χαµηλής τιµής αυξήσατε το ασφάλιστρο κατά 60%. 

Στη δακοκτονία: Υπάρχουν ακόµη και τώρα που µιλάµε περιο-
χές όπου ο πρώτος ψεκασµός τώρα ξεκινά ή δεν έχει ξεκινήσει
ακόµα. Έχουµε χάσει πολύτιµο χρόνο για την αντιµετώπιση του
δάκου και να δούµε πώς θα εξελιχθεί η χρονιά, µε δεδοµένο ότι
λόγω του πρώιµου καύσωνα, που είχαµε στα µέσα Μαΐου, η πα-
ραγωγή είναι ακόµα µειωµένη, που δηµιουργεί ιδιαίτερες συνθή-
κες για την εµφάνιση του δάκου. Σε αυτό, παρ’ όλο που το
συζητήσαµε σε επίκαιρη ερώτηση, δεν είχαµε καµµία δέσµευση
από την πλευρά του Υπουργείου.

Και η κτηνοτροφία -και εδώ θέλω να διευκρινίσω κάτι, γιατί γί-
νεται µια σπέκουλα σχετικά µε την τιµή- και η αιγοπροβατοτρο-
φία και η πτηνοτροφία δέχθηκαν µεγάλο πλήγµα λόγω της
πανδηµίας, όχι µόνο λόγω των περιορισµών στην εστίαση ή στις
µετακινήσεις αλλά και από άστοχες δηλώσεις Υπουργών, που
έλεγαν πριν τη Μεγάλη Εβδοµάδα του Πάσχα των Ορθοδόξων
ότι µπορεί και να µην ανοίξουν τα σφαγεία. Η ζηµιά που εκτιµάται
ότι έγινε στον κλάδο των αιγοπροβάτων είναι πάνω από
80.000.000 ευρώ και εσείς µιλάτε για 32.000.000 ευρώ τα οποία
δεν έχουν δει ακόµα και πότε;

Όµως, θέλω να σας πω και να σας καταθέσω στα Πρακτικά
ένα διάγραµµα το οποίο δείχνει την εξέλιξη των τιµών του γάλα-
κτος στην Ευρώπη, που είναι µε το κόκκινο, και στην Ελλάδα. 

Σύµφωνα µε το διάγραµµα αυτό, µε τα στοιχεία που προκύ-
πτουν από το διάγραµµα, από το 2015, όταν άρχισε η κάθετη, η
ραγδαία πτώση στην Ευρώπη, η τιµή στην Ελλάδα καταφέραµε
και συγκρατήθηκε.

Αυτό γινόταν µέχρι και το 2018. Το 2019, όταν έχουµε αντι-
στροφή της τάσης στην Ευρώπη, στην Ελλάδα συνεχίζουµε να
έχουµε πτωτική τάση. 

Από το 2015 µέχρι και το 2019 είναι το διάγραµµα που σας πα-
ραθέτω. Θα το δείτε. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σταύρος Αραχω-
βίτης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν διάγραµµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η ουσία, όµως, το άθροισµα µε-
τράει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Τα στοιχεία, λοιπόν, είναι από τη EU-
ROSTAT. 

Προχωράω για την αλιεία. Οι αλιείς από την αρχή του χρόνου
κλήθηκαν να πληρώσουν κεφαλικό φόρο, χαράτσι, το θυµάστε
εδώ το συζητούσαµε, σύµφωνα µε το µήκος του σκάφους. Αντί
για φορολογική ελάφρυνση δέχτηκαν χαράτσι ανάλογα µε το
µήκος του σκάφους. Αυτή τη φορολογική πολιτική τούς τάξατε
προεκλογικά; Και τώρα λέτε ότι θα µπουν και θα κάνουν αίτηση
για να πάρουν -αφήστε τα 800 ευρώ, γιατί, όπως ξέρετε, ένα ση-
µαντικό µέρος δεν τα πήρε- την έκτακτη ενίσχυση την οποία σχε-
διάζετε κι ακόµα δεν έχουν βγει τα κριτήρια, να ξέρουν ποιοι
µπορούν, ποιοι θα είναι δικαιούχοι και ποιοι όχι. 

Στα σχέδια βελτίωσης, εσείς µας λέγατε, κύριε Υπουργέ, ότι
είναι ένα νοµικό ζήτηµα το οποίο ήρθατε και το επιλέξατε και
ακόµα δεν έχει γίνει εκταµίευση ούτε ενός ευρώ. Το Ταµείο
Αγροτικής Επιχειρηµατικότητας, το οποίο ήταν ήδη έτοιµο και
προς τιµήν σας το αναγνωρίσατε και το προχωρήσετε, δεν έχει
εκταµιεύσει ούτε ένα ευρώ ακόµα. Για το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης µόλις δύο προκηρύξεις από το Υπουργείο έχουν βγει
µέσα στον τελευταίο χρόνο και αυτό µε 22,5 δισεκατοµµύρια όλα
κι όλα. 

Τα τριάντα δύο αρδευτικά έργα για τα οποία µίλησε και κά-
ποιος συνάδελφος προηγουµένως, έχουν δεσµεύσει πιστώσεις
κι έχουν ενταχθεί στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης από τον
Μάιο του 2019. Μέσα σε αυτά είναι και το έργο της Κελεφίνας
στον Νοµό Λακωνίας. Από τότε µέχρι τώρα δεν υπάρχει καµµία

ουσιαστική εξέλιξη. Βέβαια, ξέρω καλά ότι οι περιφέρειες σας
επισκέπτονται στο γραφείο σας και ζητάνε επιτάχυνση διαδικα-
σιών. Θα θέλαµε, αν έχετε την καλοσύνη, να µας ενηµερώσετε
γιατί κι εκεί υπάρχει κωλυσιεργία σε αυτά τα έργα. 

Ένα άλλο ζήτηµα είναι τα δάνεια των αγροτών και των συνε-
ταιρισµών. Κατά το προηγούµενο διάστηµα ήµασταν σε µια
διαρκή διαπραγµάτευση, όχι νοµοθετική επίλυση, σας προλα-
βαίνω, αλλά σε µια διαπραγµάτευση όπου ήµασταν σε συνεν-
νόηση µε την Τράπεζα της Ελλάδας και τον εκκαθαριστή, έτσι
ώστε να µην έχουµε δυσµενείς εξελίξεις όσον αφορά τους αγρό-
τες ή τους συνεταιρισµούς. Σας έχουµε καταθέσει και ερώτηση
και ζητήσαµε να έρθει το θέµα στην αρµόδια Επιτροπή Παραγω-
γής και Εµπορίου να το συζητήσουµε και µαθαίνουµε ότι σε µια
σειρά από συνεταιρισµούς ή αγρότες έρχονται επιστολές που
τους ζητάνε να επιταχύνουν τις πληρωµές τους, γιατί αλλιώς θα
ληφθούν µέτρα. Καταλαβαίνετε ότι σε µια εξαιρετικά δύσκολη
συγκυρία, όπως είναι η σηµερινή, κάτι τέτοιο θα ήταν καταστρο-
φικό για τους αγρότες. 

Σχετικά µε τις αναφορές στον ΕΛΓΑ στον συγκεκριµένο νόµο,
θα συζητήσουµε στην αρµόδια Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου αναλυτικά και διεξοδικά την ερχόµενη Τρίτη. 

Εδώ θέλω να θέσω το εξής ζήτηµα, γιατί θεωρώ ότι γίνεται κι
εκεί µια σπέκουλα γιατί έγιναν δύο πράγµατα ταυτόχρονα και
σωστά σας το επισήµανε ο κ. Κεγκέρογλου, αν δεν κάνω λάθος,
ότι έφυγε το πλαφόν των 3.700 ευρώ κι έγινε 10.000 και ταυτό-
χρονα έφυγε το πλαφόν των 70.000 ευρώ στις αποζηµιώσεις και
µεγάλωσε. Ο συνδυασµός αυτών των δύο για πάνω από τις 3.700
ευρώ µέχρι τις 10.000 ευρώ και των 70.000 και πάνω ήταν θετικός
για τον ΕΛΓΑ. Αν πάµε σε καθολικό περιορισµό µέχρι τις 70.000
αποζηµιώσεις, εκεί πράγµατι θα είχε όφελος ο οργανισµός, αλλά
µη µας παρουσιάζετε αυτά τα νούµερα που λέτε. Δεν είναι έτσι. 

Δύο κουβέντες θα πω για τα φωτοβολταϊκά, γιατί πράγµατι
έγινε συζήτηση χωρίς να υπάρχει αλλαγή µέσα σε αυτό το νοµο-
θέτηµα που θα ψηφιστεί σε λίγη ώρα. Πράγµατι εδώ δεν αλλάζει
κάτι. Όµως, από τις 3 Δεκεµβρίου του 2019 που έγινε η αλλαγή,
σας έχουµε επισηµάνει και γι’ αυτό σας καλούµε να µην επιµέ-
νετε σε αυτό, ότι οι αλλαγές που έγιναν επί Κυβερνήσεώς σας
δεν ήταν υπέρ των αγροτών, ήταν κατά των αγροτών. Όταν το
πλαφόν για να πάρει την τιµή ο αγρότης σε γη υψηλής παραγω-
γικότητας είναι το µισό µεγαβάτ, τα 500 κιλοβάτ κι επιτρέπεται
σε γη υψηλής παραγωγικότητας το ένα µεγαβάτ, για ποιους το
κάνετε; Πάντως όχι για τους αγρότες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι υπάρχει απουσία συνεκτικής
αγροτικής πολιτικής και διαχρονικά θα το έλεγα εγώ, σε κλάδους
όπως η ελαιοκοµία, αιγοπροβατοτροφία, η επαγγελµατική αλιεία,
αλλά και σε θέµατα που διέπουν οριζόντια τους τοµείς παραγω-
γής, όπως είναι η κλιµατική αλλαγή, είναι γεγονός ότι µέχρι σή-
µερα στον έναν χρόνο, που έχετε την ευθύνη της διακυβέρνησης
της χώρας, δεν έχετε αναπτύξει ούτε καν µια πρωτοβουλία στο
να χαραχθεί µια τέτοια συνολική στρατηγική. 

Το αποτέλεσµα της διακυβέρνησης, όµως, είναι ξεκάθαρα ένα.
Είναι η δραµατική µείωση των εισοδηµάτων των ανθρώπων της
παραγωγής. Και κοιτάξτε, δεν είναι µια βολική δικαιολογία η παν-
δηµία. Η µείωση του αγροτικού εισοδήµατος είχε ξεκινήσει πριν
από αυτή. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, όταν απευθυνόµαστε στον
ελληνικό λαό και ιδιαίτερα στους αγρότες, στους κτηνοτρόφους
και στους ψαράδες, όλοι µας καλό είναι να απευθυνόµαστε µε
περισσότερο σεβασµό και µε λιγότερη αλαζονεία, γιατί ο αγρο-
τικός κόσµος αντιµετωπίζει πραγµατικά ζητήµατα επιβίωσης και
δεν τον χορταίνει ο σανός που σερβίρετε από τα κανάλια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαι από το πρωί εδώ και δεν έχω καταλάβει

γιατί έχουµε φέρει το νοµοσχέδιο αυτό. Αλήθεια, δεν καταλα-
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βαίνω. Δεν µπορώ να καταλάβω τι προσφέρει, πού µπορεί να
βοηθήσει και τι µπορεί να αλλάξει. Μπορούσατε να φέρετε δυο-
τρεις τροπολογίες, τόσα νοµοσχέδια ψηφίζουµε αυτές τις µέρες
εδώ, να αλλάξετε κάποιες ρυθµίσεις που αλλάζετε και να πάει
και το παλιάµπελο και τελειώσαµε! Είµαστε από το πρωί εδώ και
δεν καταλαβαίνω, πραγµατικά, ποιος είναι ο λόγος.

Τι θέλω να πω, γιατί δεν θέλω να το υποβιβάζω σε καµµία πε-
ρίπτωση. Με µεγάλο σεβασµό είµαστε εδώ πολλές ώρες, απλά
ή θα πάρουµε απόφαση, κύριε Υπουργέ, να κάνουµε ριζικές αλ-
λαγές και να φτιάξουµε αυτό το ρηµάδι τον αγροτικό τοµέα ή θα
πάρουµε ό,τι σάπιο έχει µείνει τα τελευταία σαράντα πέντε χρό-
νια, που καταρρέει το οικοδόµηµα του πρωτογενούς τοµέα, και
θα κάνουµε τσαπατσουλιές, δυο-τρεις διορθώσεις, δυο-τρία
«χτενίσµατα» και θα πούµε ότι έχουµε κάνει δύο «µπαλώµατα»
για να σώσουµε κάτι. Έτσι δεν τη σώζουµε την παρτίδα. 

Ή θα πάρουµε απόφαση όλοι µαζί να συνεργαστούµε για το µε-
γαλύτερο κεφάλαιο της πατρίδας µας, που είναι η πρωτογενής
παραγωγή, που µπορεί να φέρει τεράστια ποσά και αύξηση του
ΑΕΠ, και θα συνεργαστούµε όλοι µαζί ή θα συνεχίσουµε αυτόν τον
λάθος δρόµο σε έναν αποδοµηµένο αγροτικό τοµέα να κάνουµε,
όπως σας είπα και πριν, τσαπατσουλιές. Διορθώνετε δύο-τρία
πράγµατα να είχαµε να λέγαµε. Δεν βρίσκω λόγο, πραγµατικά, να
έρθει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Δεν έχει ουσία.

Κι επειδή είστε ένας εύστροφος άνθρωπος και πολύ έµπειρος,
δείτε την ουσία. Εµείς έτσι το βλέπουµε. Τα πάντα στη ζωή είναι
από την οπτική γωνία που τα βλέπεις. Τι φέρνει το νοµοσχέδιο;
Τι θα αλλάξει, λοιπόν, στη ζωή του αγρότη, του αλιέα από αύριο;
Τι θα αλλάξει σηµαντικά που θα αναβαθµίσει την πατρίδα µας,
θα µας φέρει έσοδα ή οτιδήποτε άλλο; Άντε να του λύσει δυο-
τρία λειτουργικά προβλήµατα που θα µπορούσατε, σας ξανα-
είπα, µε δυο τροπολογίες να τα φέρετε και πάει λέγοντας. 

Φεύγω τώρα από το νοµοσχέδιο γιατί δεν έχω χρόνο.
Επίσης, µε ενοχλεί πάρα πολύ η υποκρισία. Χαίροµαι που µετά

την τοποθέτηση του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης ακολούθη-
σαν οι αναφορές των συναδέλφων στην ηµέρα τη σηµερινή. Δεν
λέω να διαγράψουµε τις εθνικές επετείους, κύριε Υπουργέ, ή τις
µαύρες επετείους ή τις µέρες µνήµης, αλλά δεν γίνεται µια ζωή
αυτή η χώρα να µνηµονεύει µαύρες µέρες, άσπρες µέρες: «Είναι
µια µέρα σηµαντική», «Είναι µια µέρα µαύρης επετείου».

Δεν γίνεται, γιατί έχουµε ευθύνη όλοι γι’ αυτά που ζούµε.
Μας είπε ο Εκπρόσωπος της Κυβέρνησης, ο Υφυπουργός σας,

πριν από λίγο µας περιέγραψε µε πραγµατικά πολύ γλαφυρό
τρόπο αυτό το δράµα που ζούµε στην Αγία Σοφία, το οποίο έτσι
είναι και πονάει η ψυχή µας. Εµείς, όµως, δεν θέλουµε περι-
γραφή σας, κύριε Υπουργέ. Δεν είστε ρεπόρτερ ούτε δηµοσιο-
γράφοι. Διοικείτε τη χώρα. Πρέπει να αποτρέψετε αυτά τα
γεγονότα. Γι’ αυτά τα γεγονότα χρειάστηκαν ογδόντα έξι χρόνια,
κατά τη διάρκεια των οποίων ανίκανες διπλωµατικά ελληνικές κυ-
βερνήσεις να χειριστούν τέτοια ζητήµατα, δεν έκαναν τίποτα για
να αποτρέψουν και τώρα τη δεύτερη άλωση της Πόλης. Γιατί
αυτά που ζούµε είναι µια φυσική πορεία των πραγµάτων, τα
οποία τα βλέπαµε να έρχονται και στα εθνικά µας θέµατα και στο
θέµα της Αγίας Σοφίας και σε όλα, κύριε Υπουργέ.

Σήµερα, λοιπόν, στην Αγία Σοφία δεν βιώνουµε µόνο µία πράξη
βεβήλωσης απέναντι στον Χριστιανισµό, αλλά είναι µία έκφραση
µίσους -εγώ έτσι θα το πω- απέναντι στον συνάνθρωπο και τον
πολιτισµό. Άρα, λοιπόν, από το να σχολιάζουµε µονάχα εδώ, θα
πρέπει κάποια στιγµή να δούµε τι δεν κάνουµε σωστά, τι δεν κά-
νατε σωστά τόσα χρόνια.

Μιας και είπα για τα προηγούµενα χρόνια, άκουσα, επίσης, τον
κ. Κεγκέρογλου προηγουµένως να λέει: «Εµείς το 2009 είχαµε
άδεια ταµεία. Το 2009 υπήρχαν πολύ µεγάλα χρέη». Μάλιστα,
άδεια ταµεία, άδεια συρτάρια. Δεν µας είπε, όµως, πώς άδειασαν
τα ρηµάδια τα συρτάρια. Μόνα τους άδειασαν; Δεν διοικούσε τη
χώρα αυτή κάνεις; Δηλαδή, αυτά τα κόµµατα εδώ -κυρίως τα
δύο- δεν έχουν καµµία ευθύνη;

Λοιπόν, για να επιστρέψω στο θέµα της Αγίας Σοφίας θέλω να
σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι οι Τούρκοι θα το βρουν µπροστά
τους αυτό. Να το ξέρετε. Γιατί το µόνο που είναι ικανός να κάνει
ο Ερντογάν αυτή τη στιγµή είναι να καπηλεύεται µνηµεία ανωτέ-
ρων πολιτισµών. Και δεν βγήκε τυχαία η ρήση -αν θέλετε- ότι οι

Τούρκοι δεν έχουν ιστορία, αλλά ποινικό µητρώο. Αυτά που κά-
νουν σήµερα είναι πραγµατικά ντροπή. Αν νοµίζουν ότι µε µπερν-
τέδες και κουρτίνες θα µπορέσουν να καλύψουν την Παναγιά
µας, που τους κοιτάζει από εκεί ψηλά, είναι πάρα πολύ γελασµέ-
νοι.

Και όλες αυτές οι ευθύνες που σωρεύονται, κύριε Υπουργέ,
που είναι και δικές σας, του κόµµατός σας, της Κυβέρνησής σας
και φτάνουµε εδώ που φτάνουν έχουν να κάνουν και µε το Αιγαίο,
µε αυτά που ζούµε. Καιρό τώρα, σας το είπε και ο Πρόεδρος
προηγουµένως -εσείς καλά τα είπατε- έχετε ανθρώπους και
φωνές δυνατές µέσα στο κόµµα σας και στην Κυβέρνησή σας
που µιλάνε για συνεκµετάλλευση. Προσέξτε τι θα γίνει.

Γιατί για την Ελληνική Λύση, κύριοι Υπουργοί, στο τραπέζι των
διαπραγµατεύσεων δεν µπαίνει ούτε ελληνικό βότσαλο, πόσω
µάλλον ο ορυκτός µας πλούτος. Γι’ αυτό θα πρέπει να είµαστε
πάρα πολύ προσεκτικοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχω ακόµη χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είχατε

πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έξι λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Καλλιεργείτε µε όλη αυτή την αντιµετώπιση ένα κλίµα Δαυΐδ και

Γολιάθ, ότι εµείς είµαστε τα πιτσιρίκια και έχουµε µπροστά µας
έναν ογκόλιθο, τον Γολιάθ, που µας ανατρέπει. Όχι, λοιπόν. Ο ελ-
ληνικός λαός το ξέρει και καλούµε όλο το πολιτικό σύστηµα να
συστρατευθεί µε την ένωση του ελληνικού λαού -γιατί οι Ελληνί-
δες και οι Έλληνες είναι ενωµένοι- και να τους πούµε ότι Ένοπλες
Δυνάµεις µας µπορούν να πλήξουν, αν χρειαστεί, σε τέτοιον
βαθµό την Τουρκία, που δεν θα µπορέσουν να σταθούν στα πόδια
τους. Γιατί υπερέχουµε παντού. Και σε οπλισµό και σε πιλότους,
σε όλα. Έχουµε τους καλύτερους πιλότους του κόσµου και αυτοί
έχουν κάτι φουκαράδες Πακιστανούς, κοµπάρσους. Το ξέρετε.
Δεν συγκρινόµαστε. Δεν χρειάζεται να φτάσουµε, όµως, εκεί. Αλλά
για να µη φτάσουµε εκεί, πρέπει να προσέχουµε και να διοικούµε
σωστά, πάρα πολύ σωστά.

Κλείνω, για να µην αγχώνω και τον κύριε Πρόεδρο. Ήταν µία
εκπληκτική τοποθέτηση του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης
εχθές, µετά τη συνάντηση που είχε µε τον Πρωθυπουργό της
χώρας. Ήταν ένα δείγµα ανδρείας -αν θέλετε- αυτή την ώρα να
µην προτιµήσει να εκµεταλλευτεί τίποτα πολιτικά ή µικροπολιτικά
και να κάνει λόγο για εθνική οµοψυχία και για ένα αρραγές εθνικό
µέτωπο. Στις στιγµές που ζούµε απαιτείται ειλικρίνεια.

Αφήστε, λοιπόν, επιτέλους στην άκρη τις µυστικές ατζέντες,
τα προκαθορισµένα έργα γερµανικής και αµερικανικής σκηνοθε-
σίας -και καταλαβαίνετε τι λέω- και προτάξτε αυτές τις κρίσιµες
ώρες για πρώτη φορά, αλλά µε ουσία, το εθνικό συµφέρον. Γιατί
µόνο έτσι µπορούµε να αντιµετωπίσουµε τη δύσκολη κατάσταση
που έχουµε µπροστά µας.

Δυστυχώς δεν έχω άλλο χρόνο. 
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Μιλτιάδης Χρυσοµάλλης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο. Έχει ζητήσει τον λόγο µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΜέΡΑ25, ο κ. Γρηγοριάδης.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι είναι µια πε-
ρίεργη συναισθηµατικά ηµέρα σήµερα. Από τη µία, είναι µια
ηµέρα γιορτής για την ελληνική δηµοκρατία, γιατί σήµερα είναι
η επέτειος αποκατάστασης της δηµοκρατίας στη χώρα και αυτό
µας κάνει χαρούµενους, γιατί ήδη ζούµε από ιδρύσεως ελληνι-
κού κράτους τη µακροβιότερη δηµοκρατία, σαράντα έξι συναπτά
έτη.

Κακά τα ψέµατα, όµως, κανείς δεν χαίρεται, γιατί πραγµατικά
είναι µια ηµέρα θλίψης. Μια ηµέρα θλίψης όχι µόνο για τον Ελ-
ληνισµό και την Ορθοδοξία, αλλά για τους χριστιανούς σε όλο
τον πλανήτη. Η µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί και η προ-
σευχή σήµερα εκεί πέρα που µας στεναχωρεί, σηµατοδοτεί την
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απόλυτη στροφή του Ερντογάν στον Ισλαµισµό. Καταστρέφει
τον κοσµικό χαρακτήρα ενός παγκοσµίου µνηµείου, προσβάλλει
το θρησκευτικό συναίσθηµα δισεκατοµµυρίων χριστιανών και
όλα αυτά για να ικανοποιήσει τις εσωτερικές πολιτικές του ανάγ-
κες.

Γνωρίζουµε, όµως, όλοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι η
ιστορία τιµωρεί όσους τολµούν να βάλουν το χέρι τους στην
ακτίνα του τροχού της, για να εξυπηρετήσουν τα προσωπικά
τους συµφέροντα.

Δεν θέλω να προχωρήσω παραπέρα σε αυτό το θέµα, αλλά να
ξέρετε ότι η ελληνική Κυβέρνηση είναι πανέτοιµη και θα πράξει
στο µέγιστο το καθήκον της.

Έρχοµαι στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, άκουσα µε προσοχή -και απευθύνοµαι στους συναδέλ-
φους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ- τις εισηγήσεις. Δεν κατανόησα το
εξής: Κατ’ αρχάς, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όπως όλα τα
νοµοσχέδια του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, χαρακτηρί-
ζεται από κάτι σηµαντικό για εµένα. Χαρακτηρίζεται από την
κοινή λογική και διεκπεραιώνει καταστάσεις της καθηµερινότη-
τας που ταλανίζουν και ταλαιπωρούν χρόνια τους συµπολίτες
µας αγρότες. Άλλο ένα τέτοιο νοµοσχέδιο είναι αυτό µε τα ση-
µερινά του είκοσι ένα άρθρα.

Δεν έχω, όµως, καταλάβει µέχρι στιγµής το εξής και πείτε το
καθαρά: Συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε κάποιο από αυτά τα άρθρα;
Πού ακριβώς διαφωνείτε; Άκουσα και από την Ελάσσονα Αντιπο-
λίτευση νωρίτερα, από τον προηγούµενο Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο ότι είναι κάτι απλές διεκπεραιώσεις και θα µπορούσαν
να µην έχουν έρθει µε τη µορφή νοµοσχεδίου. Ωραίο, καλό, θε-
ωρητικό. Συµφωνεί ή διαφωνεί; Δεν µας είπε. Θα υπερψηφίσει ή
θα καταψηφίσει; Αυτή είναι η ουσία.

Ακούω µια γενική κριτική από τον ΣΥΡΙΖΑ «αποσπασµατικές οι
διατάξεις» λέει «συγκολλητικές», «δεν υπάρχει ξεκάθαρη στρα-
τηγική», «δεν διαθέτει αναπτυξιακή προοπτική, αλλά απλά δια-
χειρίζεται διοικητικά θέµατα, στο πλαίσιο µιας επικοινωνιακής
εικονικής πραγµατικότητας». Αυτά είναι τα γενικά επιχειρήµατα
που ακούω. Ωραία. Θέλω να σας ρωτήσω συγκεκριµένα: Πού
διαφωνείτε; Τις διατάξεις για την απλούστευση των διαδικασιών
για ίδρυση και λειτουργία µονάδων υδατοκαλλιέργειας, κτηνια-
τρείων, κτηνιατρικών κλινικών, εκτροφείων ζώων συντροφιάς και
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, εσείς τις ενστερνίζεστε; Θα τις
υπερψηφίσετε ή θα τις καταψηφίσετε; Και γιατί είστε απέναντι;

Τη θέσπιση ορίου πενήντα ηµερών για την απάντηση της διοί-
κησης στο αίτηµα αδειοδότησης, ειδάλλως τεκµαίρεται η σιω-
πηρή συναίνεσή της, ένα πάγιο αίτηµα της επιχειρηµατικής
κοινότητας, τη συµµερίζεστε ή όχι; Και µη βιαστείτε να µου πείτε
ότι δεν θα πραγµατοποιείται έτσι έλεγχος στις υπό ίδρυση µο-
νάδες. Απλώς, αποδεσµεύεται η επιχειρηµατική δραστηριότητα
από την οµηρία της γραφειοκρατικής µηχανής. Ο έλεγχος των
προϋποθέσεων θα γίνεται πάντα.

Άλλο παράδειγµα: Η θεσµοθέτηση του αδικήµατος της ιχθυο-
κλοπής και της ιχθυοκτονίας, είναι ένα νοµοθετικό κενό που κα-
λύπτεται σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι κάτι που ταλάνιζε
έναν σηµαντικό εξαγωγικό κλάδο της ελληνικής οικονοµίας, µε
κλοπές και καταστροφές που έµεναν ατιµώρητες. Εσείς πι-
στεύετε ότι πρέπει να παραµένουν ατιµώρητες; Συµφωνείτε ή
διαφωνείτε;

Η µη δυνατότητα ανάκλησης από το Υπουργείο της παραχώ-
ρησης γεωργικών ακινήτων που είχαν παραχωρηθεί προς εκµε-
τάλλευση µετά την παρέλευση εικοσαετίας, σας βρίσκει
αντίθετους; Να το πείτε καθαρά.

Την πρόβλεψη για τη δυνατότητα αξιοποίησης κτηρίων και εγ-
καταστάσεων που είχαν οικοδοµηθεί νόµιµα σε γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας για την εγκατάσταση µονάδων µεταποίησης
αγροτικών προϊόντων, γιατί -ας πούµε- δεν θα την ψηφίσετε; Να
το εξηγήσετε.

Η ένταξη του ελεγκτικού προσωπικού του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ»
στους υπόχρεους υποβολής «πόθεν έσχες», όπως και η εξοµοί-
ωση των δικαιωµάτων και υποχρεώσεων του ερευνητικού προ-
σωπικού του οργανισµού µε αυτά του συνολικού προσωπικού
της ερευνητικής κοινότητας, πού σας ενοχλεί ακριβώς;

Θέλω να πω εδώ, κύριε Υπουργέ, ότι αποτελεί και ρεαλισµό,

όπως πάντα και απαντά στις ανάγκες του αγροτικού τοµέα τόσο
η θεσµοθέτηση της δυνατότητας του ΕΛΓΟ να πραγµατοποιεί
προγραµµατικές συµβάσεις µε τους ΟΤΑ -που εσείς, κύριοι συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το αφαιρέσατε αυτό- όσο, επίσης, και η
αποκατάσταση της στρέβλωσης που εσείς προκαλέσατε πάλι µε
την κατάργηση του ανωτάτου ορίου των 70.000 ευρώ ανά δι-
καιούχο για την αποζηµίωση από τον ΕΛΓΑ, µια στρέβλωση που
δεν λάµβανε υπ’ όψιν τα δεδοµένα του οργανισµού και τον επι-
βάρυνε µέσα σε τρία χρόνια µε 4 εκατοµµύρια ευρώ.

Και εδώ δράττοµαι της ευκαιρίας, κύριε Υπουργέ, και προερ-
χόµενος από έναν νοµό µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά στον πρω-
τογενή τοµέα, θα ήθελα να σας ζητήσω να προχωρήσετε όσο
γίνεται πιο σύντοµα και στην τροποποίηση του Κανονισµού
Ασφάλισης Φυτικής Παραγωγής του ΕΛΓΑ, προκειµένου να συµ-
περιληφθούν νέα ασφαλιζόµενα αίτια, να υπολογιστούν οι νέοι
κίνδυνοι από την κλιµατική αλλαγή και να καταστεί στο άµεσο
µέλλον ο ΕΛΓΑ σύµµαχος και αρωγός των αγροτών µας και όχι
ένα ακόµα εµπόδιο στη δύσκολη καθηµερινότητα του Έλληνα
αγρότη.

Οφείλουµε αυτό να το κάνουµε στους παραγωγούς, κύριε
Υπουργέ.

Κλείνοντας, κύριοι της Αντιπολίτευσης, σας ρωτώ για τη διά-
ταξη που αφορά στη διαχείριση του προβλήµατος των αγριόχοι-
ρων µε την απελευθέρωση του κυνηγιού τους όλο το έτος και
θεσµοθέτηση χώρων χειρισµού των θηραµάτων. Γιατί αυτό σας
βρίσκει απέναντι; Είναι ένα τεράστιο πρόβληµα για τις αγροτικές
περιοχές, σας το λέω προσωπικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Αφορά -από πέρυσι έχω κάνει σχετική ερώτηση για τη Μεσση-

νία- τεράστια προβλήµατα και επιτέλους αυτή η διάταξη θα ανα-
κουφίσει το πρόβληµα και θα επιτρέψει την αντιµετώπιση του
κρίσιµου ζητήµατος της αφρικανικής πανώλης.

Θέλω να τονίσω εδώ, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει σηµαντικό
πρόβληµα µε τα κατά τόπους δασαρχεία στο να γίνει ο συντονι-
σµός και δεν αφήνουν εύκολα και επειδή άκουσα και µια κριτική
και για δασικούς χάρτες και για τα χερσωµένα χωράφια, ίσως να
πρέπει να δείτε και ως Υπουργείο αλλά και ως Κυβέρνηση συνο-
λικότερα -και σας το λέω και από την εµπειρία µου ως µηχανικός
που έχω ασχοληθεί- ότι αν επιστρέψουν τα δασαρχεία στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, µπορεί να γίνει ένας καλύτε-
ρος συντονισµός και να λυθούν πολλά καθηµερινά προβλήµατα.
Ίσως θα πρέπει να το δείτε αυτό το ζήτηµα.

Φανταστείτε ότι τον επόµενο µήνα θα υπάρξει µεγάλη ταλαι-
πωρία µε τους δασικούς χάρτες και το ηλεκτρονικό µητρώο του
ΟΠΕΚΕΠΕ που δεν έχει ενσωµατωθεί, ενώ ίσως, αν ήταν τα δα-
σαρχεία στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, όλα αυτά να γί-
νονταν καλύτερα, πιο γρήγορα, πιο εύκολα, πιο συντονισµένα.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν θα σταθώ άλλο
λόγω χρόνου στην κριτική που κάνετε. Κατανοώ τον εκνευρισµό
σας, κατανοώ ότι η πραγµατικότητα της επιτυχούς διαχείρισης
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη σάς εκνευρίζει αφάν-
ταστα και έτσι προσπαθείτε να στήσετε µια εικονική πραγµατι-
κότητα. Σας εκνευρίζει αφάνταστα το γεγονός ότι οι πολίτες
ξέρουν και αναγνωρίζουν τις προσπάθειες αυτής της Κυβέρνη-
σης. Σας εκνευρίζει αφάνταστα ότι τελείωσε το ψέµα, τελείωσε
η ξεδιάντροπη προσπάθειά σας να ελέγξετε τους αρµούς της
εξουσίας, να ελέγξετε την πολιτική και οικονοµική ζωή του τόπου
για τους κολλητούς σας. Σας εκνευρίζει αφάνταστα ότι πλέον
όλα καλύπτονται και οδηγούνται µέσω δραµατικών αποκαλύ-
ψεων εκεί όπου πρέπει, στη δικαιοσύνη, αυτοί που τόσο πολύ
προσπαθήσατε να χειραγωγήσετε για τους δικούς σας σκοπούς.
Σας λέω ότι θα συνεχίσουµε να σας ταράζουµε στη νοµιµότητα.
Ψυχραιµία! Μην εκνευρίζεστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ίσως να πρέπει να
δείτε µήπως πρέπει να κάνετε µια εποικοδοµητική αντιπολίτευση,
ως ελάχιστο δείγµα συγγνώµης για όλα αυτά που είχατε κάνει.

Σας ευχαριστώ.

17060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κλέων

Γρηγοριάδης από το ΜέΡΑ25 για δώδεκα λεπτά.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως όλοι, βέβαια, ξέρουµε

µέσα σε αυτή την Αίθουσα, σήµερα που γιορτάζουµε αυτή τη
µέρα την τεσσαρακοστή έκτη επέτειο από την αποκατάσταση
της δηµοκρατίας στην Ελλάδα, πιστεύουµε στο ΜέΡΑ25 ότι
έχουµε ιερή υποχρέωση να µην ξεχνάµε ποτέ πώς επέστρεψε
αυτή η έρµη η δηµοκρατία στη χώρα µας. Επέστρεψε µε τη µε-
γαλειώδη, τη συγκινητική και ανεπανάληπτη εξέγερση του Πο-
λυτεχνείου, των νέων ανθρώπων, των νέων Ελλήνων στο
Πολυτεχνείο, αλλά επίσης -και αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε-
επέστρεψε και ως απόρροια της κυπριακής τραγωδίας, µία τρα-
γωδία την οποία έφεραν στον τόπο εθνικιστικές επιλογές ενός
ξενοκίνητου αλλά ελληνικού καθεστώτος, το οποίο άνοιξε διά-
πλατα την πόρτα του στην κατοχή της βόρειας Κύπρου.

Από τότε η γείτων Τουρκία έχει αναδειχθεί σταδιακά, βαθµιαία
σε περιφερειακή δύναµη πρώτου µεγέθους, ιδίως µετά την απο-
δυνάµωση της Αιγύπτου, τη διάλυση της Συρίας, του Ιράκ και της
Λιβύης, την αποτυχία -επιτρέψτε µου να πω, την παταγώδη, πα-
ταγωδέστατη αποτυχία- της Ευρωπαϊκής µας Ένωσης στο να
διαµορφώσει εξωτερική πολιτική κάποια στιγµή επιτέλους και,
βεβαίως, εξαιτίας και της αναδίπλωσης των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής που άφησαν τη Μέση Ανατολή περίπου στην τύχη
της, δηλαδή στη Ρωσία, την Τουρκία και την ανύπαρκτη Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Αντίθετα, τι έκανε η χώρα µας, η Ελλάδα, όλη αυτή τη δεκαετία
που η Τουρκία κέρδιζε πόντους και γινόταν όλο και πιο ισχυρός
παίχτης στην περιοχή; Τι έκανε; Δεν έκανε απολύτως τίποτα!
Έλεγε «ναι» σε όλα, «ναι» σε όλα, «ναι» σε όλα επί έντεκα χρόνια.
Και τι έγινε τελικά; Μετετράπη τελικά σε µια θλιβερή χρεοδου-
λοπαροικία, αυτή τη χρεοδουλοπαροικία που όλοι εδώ µέσα γνω-
ρίζουµε αλλά κάνουµε πως δεν γνωρίζουµε.

Τώρα το επιχείρηµα-οπερέτα -επιτρέψτε µου να πω- των µνη-
µονιακών κυβερνήσεων ότι θα εγκλωβίσουν την Τουρκία στην
ακτογραµµή της, περικυκλώνοντάς της µε εξορυκτικά γεωτρύ-
πανα και πλατφόρµες στο πλαίσιο της συµφωνίας -ακούστε µε
ποιους- µε Νετανιάχου -φονέα αµάχων, φονέα παιδιών, φασίστα-
µε Τραµπ -επίσης φασίστα, ρατσιστή, σεξιστή και ό,τι άλλο µπο-
ρεί κανείς να φανταστεί- µε Μακρόν, έναν ωραίο λιµοκοντόρο
κύριο ο όποιος παριστάνει τον Ευρωπαίο πολιτικό τα τελευταία
χρόνια και µε -ποιους άλλους, µε ποιες πολυεθνικές;- την
«EXXON», τη «MOBIL», την «TOTAL» και τα λοιπά και τα λοιπά.

Δεν µπορούσε, λοιπόν, αυτή η ανιστόρητη προσπάθεια της Ελ-
λάδας δήθεν να πιέσει την Τουρκία, τη γείτονα χώρα, παρά να
καταλήξει σε φιάσκο. Αντί να θωρακίσει την Ελλάδα και να δηµι-
ουργήσει τα πολυπόθητα ερείσµατα, κατέληξε τελικά αυτή η
στάση και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας -γιατί κοινή
είναι αυτή η στάση, µη γελιόµαστε- να αποµονώσει την Αθήνα
και να καταστήσει τον κ. Ερντογάν ακόµα πιο κυρίαρχο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα στις 10.30’ το πρωί ο
Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 ενηµερώθηκε από τον Πρωθυπουργό
µας για τις ελληνοτουρκικές εξελίξεις. Ο κ. Βαρουφάκης απαν-
τώντας τόνισε στον Έλληνα Πρωθυπουργό, στον κ. Μητσοτάκη,
την εκτίµηση που έχουµε στο ΜέΡΑ25 ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση -
ιδίως το Βερολίνο, αλλά και το Παρίσι, ο κ. Μακρόν που σας
έλεγα προηγουµένως- θέλουν να τον σύρουν -εννοούµε τον
Πρωθυπουργό της Ελλάδας και εµάς συνεπώς, γιατί εµάς εκ-
προσωπεί όλους- σε έναν διάλογο µε την Τουρκία υπό τη δική
τους επιδιαιτησία και µε µία ατζέντα που θα συνδιαµορφώσουν
εκείνοι -µε ποιον άλλον;- µε τον κ. Ερντογάν.

Με αυτό το σκεπτικό καλούµε τώρα από αυτό το Βήµα -αλλά
και από όποιο άλλο βήµα βρούµε, από όποια πέτρα βρούµε, από
όποιο σηµείο της Ελλάδας ή της Αθήνας ή οποιουδήποτε άλλου
ακριτικού χώρου µας βρούµε- αµέσως την Κυβέρνηση τώρα να
χαράξει πραγµατικές -επιτέλους!- εθνικές «κόκκινες» γραµµές,
τις οποίες, όµως, να είµαστε πραγµατικά έτοιµοι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, να τις προασπίσουµε, όποιο και αν είναι το κό-
στος, ακόµα και αν πρέπει να πεθάνουµε όλοι µας. Και µε το

«όλοι µας» εννοώ εµείς, οι συγγενείς, τα παιδιά, τα σκυλιά και τα
γατιά µας. Αν δεν είµαστε έτοιµοι για αυτή τη θυσία, δεν έχουµε
καµµία πιθανότητα µακροπρόθεσµα να επιβιώσουµε σε αυτή τη
γειτονιά που βρισκόµαστε. Όποιο, λοιπόν και αν είναι το κόστος,
καθώς χωρίς τέτοιες αξιόπιστες κόκκινες γραµµές, που δεν
έχουµε βάλει ποτέ µέχρι σήµερα, δεν πρόκειται να επιβιώσουµε.
Είτε πρόκειται για διαπραγµάτευση µε την τρόικα είτε πρόκειται
για διαπραγµάτευση µε την Άγκυρα, ο διάλογος καταλήγει, όπως
ξέρουµε ήδη από την ιστορία, στη µία συνθηκολόγηση µετά την
άλλη.

Επίσης, καλούµε την Κυβέρνηση να συγκαλέσει χθες, σήµερα,
τώρα, άµεσα περιφερειακή διάσκεψη χωρίς επιδιαιτησία, µε τη
συµµετοχή αντιθέτως όλων -όλων, το τονίζω- των χωρών της
Ανατολικής Μεσογείου για τον καθορισµό επιτέλους των ορίων
ΑΟΖ των χωρών της περιοχής στο πλαίσιο -ποιου άλλου;- του
Διεθνούς Δικαίου.

Μόνο έτσι εκτιµούµε στο ΜέΡΑ25 ότι θα εκτονωθούν οι εντά-
σεις σε διµερές επίπεδο µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας, θα πε-
ριοριστεί ο ρόλος των επιδιαιτητών και θα ανοίξει θεραπευτικός
διάλογος µεταξύ Άγκυρας και Αθήνας.

Τέλος, το ΜέΡΑ25, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ψευτο-
δίληµµα, στο ανύπαρκτο για εµάς δίληµµα, «πόλεµος ή συνεκ-
µετάλλευση», απαντά ούτε το ένα ούτε το άλλο. Σε καµµία
περίπτωση πόλεµος, σε καµµία περίπτωση -εκτός, βέβαια, κι αν
έρθουν να πάρουν τη χώρα µας- συνεκµετάλλευση. Δεν χρειάζε-
ται καµµία εκµετάλλευση το Αιγαίο. Αντ’ αυτών, το Αιγαίο και η
Μεσόγειος, µια θάλασσα ειρήνης, µια θάλασσα καθαρή, µια θά-
λασσα που ανήκει, όπως έλεγε το παλιό ρητό, στα ψάρια της και
στους κατοίκους που κατοικούν τις γύρω χώρες, µία θάλασσα,
λοιπόν, ειρήνης, συνεργασίας και κοινής πράσινης ευηµερίας και
όχι πετρελαϊκού χρώµατος ευηµερίας, που δεν είναι ευηµερία
αλλά καταστροφή.

Περνάµε τώρα στο δεύτερο θέµα της ηµέρας, στο θέµα που
αφορά την αλήθεια για τα 70, 72 δισεκατοµµύρια ευρώ του Πρω-
θυπουργού κ. Μητσοτάκη, τα οποία θα πάρει η χώρα µας από το
Ταµείο Ανάκαµψης. 

Σας ενηµερώνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ελληνικού
Κοινοβουλίου, ότι τα καθαρά χρήµατα που θα λάβει η Ελλάδα
από τις Βρυξέλλες για τρία χρόνια -και όχι για έναν χρόνο- δη-
λαδή για το 2021, το 2022 και το 2023, ανέρχονται συνολικά στο
ποσό των 12,12 δισεκατοµµυρίων. Δεν πρόκειται ούτε για 72 δι-
σεκατοµµύρια ούτε για 32 δισεκατοµµύρια ούτε καν για 19 δισε-
κατοµµύρια. Το συνολικό ποσό είναι 12,12 δισεκατοµµύρια για
τρία χρόνια! Αν κάνετε τη διαίρεση, θα δείτε ότι είναι περίπου 4
δισεκατοµµύρια τον χρόνο! Φαίνεται ότι κάποιοι σε αυτή την Αί-
θουσα πιστεύουν -τουλάχιστον η Κυβέρνηση- πως ό,τι χάσαµε
τα έντεκα χρόνια των µνηµονίων και λόγω του κορωνοϊού που
επανακάµπτει -εύχοµαι να διαψευστώ, αλλά φαίνεται να επανα-
κάµπτει, αν όχι τώρα, τον χειµώνα- καθώς και τα ελλείµµατα της
τάξεως των 25 δισεκατοµµυρίων τον χρόνο τα οποία θα χάσουµε
φέτος, θα καλυφθούν µε 4 δισεκατοµµύρια τον χρόνο. 

Τα καθαρά, λοιπόν, χρήµατα που θα λάβει η χώρα είναι αυτά.
Ακαθάριστα η χώρα µας θα λάβει 22,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Συγκεκριµένα, 19 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης,
6,65 δισεκατοµµύρια το 2021 και 6,65 το 2022 και άλλα 5,7 δισε-
κατοµµύρια το 2023, συν άλλα περίπου 2 δισεκατοµµύρια ευρώ
από µια µικρή αύξηση των ΕΣΠΑ και ΚΑΠ, κονδυλίων δηλαδή για
την Κοινή Αγροτική Πολιτική.

Από αυτά τώρα τα 22,4 δισεκατοµµύρια -τα λέω για να τα
ακούει ο ελληνικός λαός, γιατί όσοι κάνουν εδώ µέσα ότι δεν τα
ξέρουν, τα ξέρουν- θα πρέπει µοιραία να αφαιρεθεί το νέο χρέος
το οποίο επωµίζεται το ελληνικό δηµόσιο εκ µέρους της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, κάτι που -σε εισαγωγικά το λέω αυτό- ξεχνούν
να αναφέρουν τα µέσα µαζικής προπαγάνδας, τα µέσα των πα-
ρασιτικών ολιγαρχών-φίλων της Κυβέρνησης. 

Πόσο είναι άραγε, τάχα, αυτό το χρέος; Η Ελλάδα σάς ενηµε-
ρώνω, αν και το ξέρετε, αναλαµβάνει να αποπληρώσει το 1,37%
των 750 δισεκατοµµυρίων που θα δανειστεί η επιτροπή από τις
αγορές -ξέρετε ποιες αγορές- εκ µέρους της Ένωσής µας. Ξέ-
ρετε πόσα είναι αυτό το 1,37% αυτών των 750 δισεκατοµµυρίων;
Είναι 10,3 δισεκατοµµύρια! 
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Συµπερασµατικά, λοιπόν, η χώρα έχει να λαµβάνει 12,12 δισε-
κατοµµύρια, 22,4 δισεκατοµµύρια µείον 10,3 που είναι η συµµε-
τοχή µας για τον δανεισµό. Αυτά τα 12,12 δισεκατοµµύρια -για
να δείτε κάτι µοιραίους συνειρµούς που φέρνει η τύχη και η
µοίρα- δεν σας θυµίζουν τίποτα εσάς; Πραγµατικά, δεν σας θυ-
µίζουν τίποτα; Εµένα µου θύµισαν αµέσως τα 12 δισεκατοµµύρια
εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου που θα καταβάλλετε στα αρ-
πακτικά ταµεία, στα hedge funds oσονούπω, τις επόµενες µέρες
ή εβδοµάδες, γιατί φυσικά θα καταρρεύσουν τα κέρδη που τους
έχετε υποσχεθεί από τα κόκκινα δάνεια, που πολύ κακώς, δολο-
φονικά κατά τη γνώµη µας για τη χώρα, τους έχετε πουλήσει. 

Λοιπόν, στο ΜέΡΑ25 έχουµε για σας µια ιδέα: Γιατί δεν παίρ-
νετε αυτά τα 12,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, που είναι τα µόνα τελικά
που θα πάρουµε εµείς για τα επόµενα τρία χρόνια, και αντί να τα
ρίξετε στην οικονοµία, στους ξενοδόχους που δεν θα ανοίξουν,
στους ταξιτζήδες που δεν δούλεψαν, στους εστιάτορες που δεν
θα ανοίξουν ποτέ, στους σερβιτόρους που χάθηκαν, στους συ-
ναδέλφους µου µε την ευρεία έννοια -εννοώ όλους τους καλλι-
τέχνες και όλους τους εργαζόµενους, τις ταξιθέτριες, τις
καθαρίστριες στην τέχνη, που δεν έχουν πάρει κανένα βοήθηµα
από τις 27 Φεβρουαρίου- αντί, λοιπόν, να δώσετε έστω και ένα
σεντ σ’ αυτούς, να τα δώσετε κατευθείαν, τη µεθεπόµενη εβδο-
µάδα, στα αρπακτικά ταµεία, ώστε να εκπληρώσετε τελεσίδικα
πια αυτό το συµβόλαιο, οι «φίλοι» σας να είναι ικανοποιηµένοι
και να πάψουν να βασανίζουν τις τράπεζες και το τραπεζικό µας
σύστηµα µε τα κόκκινα δάνεια; Είναι µια πρόταση, σκεφτείτε την! 

Ως ποσοστό του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος µας τα
ποσά αυτά είναι κατά τι περισσότερα από το 2%. Και µε αυτά θα
πρέπει η Κυβέρνηση να κλείσει ελλείµµατα προϋπολογισµού άνω
του 10% του Ακαθάριστου Εθνικού προϊόντος µας. Καθώς αυτό
δεν γίνεται -και δεν γίνεται πολύ απλά µαθηµατικά, γιατί τα ποσά
αυτά συνιστούν µόνο το 2% και εµείς πρέπει να κλείσουµε µία
τρύπα 10%, άρα δεν γίνεται- σταµατήστε να κοροϊδεύετε, το πέµ-
πτο µνηµόνιο είναι δεδοµένο! Γι’ αυτό το ΜέΡΑ25 καλεί σε παλ-
λαϊκή συστράτευση τον ελληνικό λαό σε ενότητα και αγώνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα µακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε. 
Και έρχοµαι τώρα στο τρίτο θέµα, στη φωτιά στο Μάτι. Φαν-

τάζοµαι πως τα µάθατε. Άλλωστε, η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» φρόντισε
να µας ενηµερώσει όλους για το πόσο κακός ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ,
πόσο δολοφονικά φέρθηκε η κ. Δούρου, πόσο άθλια ήταν τα
πάντα στη χώρα για ένα πολύ µικρό διάστηµα, τα τεσσεράµισι
χρόνια, γιατί πριν, όσο κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµο-
κρατία, όλα λειτουργούσαν ρολόι και επίσης αµέσως µετά, εδώ
και έναν χρόνο, πάλι όλα λειτουργούν ρολόι. 

Παρεµπιπτόντως, σας ενηµερώνω ότι καµµία ανεξέλεγκτη
πυρκαγιά δεν υπήρχε χθες στη χώρα, καµµία δεν υπάρχει σή-
µερα, κανένας οικισµός δεν κινδύνεψε και κανένας άνθρωπος
δεν σκοτώθηκε. Όλα αυτά δεν ισχύουν, γιατί συνέβησαν όλα
αυτά που είπα ότι δεν συνέβησαν, κάτι που επίσης ξέρετε καλά.

Φαίνεται, λοιπόν, ότι η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» είχε βέβαια έναν
σκοπό για να κάνει όλο αυτό το δηµοσίευµα. Είχε ως σκοπό να
υπερδαιµονοποιήσει τον ΣΥΡΙΖΑ. Για να ξεκαθαρίσουµε κάτι από
αυτό το Βήµα, δεν λέµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε ευθύνες. Διαχειρί-
στηκε την εξουσία για τεσσεράµισι χρόνια και όφειλε σε τεσσε-
ράµισι χρόνια, σε τρεισήµισι όταν έγινε το Μάτι, να έχει
ξαναφτιάξει τις δηµόσιες υπηρεσίες, ώστε να είναι ικανές να
προσφέρουν τις συνταγµατικές τους υποχρεώσεις στον ελληνικό
λαό. Δεν το έκανε, και τον κατηγορούµε ευθέως. Στην πραγµα-
τικότητα, εξοµοιώθηκε σε έναν βαθµό µε εσάς. Αυτό είναι η µε-
γάλη αµαρτία του ΣΥΡΙΖΑ. Κατάντησε, θα έλεγε κανείς, σε έναν
βαθµό σαν τη Νέα Δηµοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, λοιπόν, η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» φρόντισε να κάψει στο πυρ
το εξώτερο τον ΣΥΡΙΖΑ λέγοντας όλα αυτά που δηµοσιοποίησε.
Φαντάζοµαι πως όλα αυτά είναι προϊόντα υποκλοπών της Κρατι-
κής Υπηρεσία Πληροφοριών µας, κάτι που είναι και ανήθικο και
παράνοµο σε έναν βαθµό, εννοώ το να τα έχει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
και να τα νέµεται, εννοώ το συγκρότηµα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» που ξέ-

ρουµε σε ποιον ανήκει. Πάντως, τα έχει και τα νέµεται. 
Βγήκε, λοιπόν, το φοβερό συµπέρασµα ότι να, ο φοβερός Αρ-

χηγός της Πυροσβεστικής τον οποίο διόρισε -ποιος άλλος;- ο
Τσίπρας, ο ΣΥΡΙΖΑ εν πάση περιπτώσει, ο κ. Ματθαιόπουλος λέει
όλα αυτά τα αισχρά πράγµατα, που δείχνουν πόσο αισχρά κυ-
βερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ, σε αντιπαράθεση, φαντάζοµαι, µε το πόσο
θαυµάσια κυβερνούσατε εσείς πριν και εσείς µετά. 

Εγώ, λοιπόν, σας λέω ότι η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» έκανε ένα λάθος.
Διότι αν διαβάσει κανείς προσεκτικά τα Πρακτικά και δει προσε-
κτικά τι λέει ο κ. Ματθαιόπουλος, απειλώντας ευθέως µε τη ζωή
του τον έρµο τον κ. Λιότσο, ο οποίος απλώς επιχειρεί να κάνει
τη συνταγµατική του υποχρέωση, τη δουλειά του, να βγάλει ένα
πόρισµα, θα δει τι ακριβώς λέει. 

Αφού, λοιπόν, λέει τα πρώτα, ότι «θάψε τα έγγραφα, γιατί θα
σε σκίσουµε» -που αυτό µπορεί να το αποδώσει κανείς στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και πολύ κακώς το λέει και πράγµατι δεν έπρεπε να το πει-
και αφού λέει «δεν ξέρει ο εισαγγελέας…» -διαβάζω σε εισαγω-
γέα- «…τι έχει ζητήσει…» -ξέρει ο εισαγγελέας τι έχει ζητήσει-
«…κοίτα ποια έχουν και ποια δεν έχουν και θάψ’ τα τα υπόλοιπα.
Δεν πειράζει, µε ηρεµία, δεν χρειάζεται πανικός, όπως ήσουν
προχθές, θα είσαι και σήµερα. Χαµόγελο, ωραίος, βγάλε και την
ουρά σου απ’ έξω, γιατί θα σε δέσουν. Έτσι όπως είναι τώρα,
είναι προτιµότερο να είσαι στη φωτιά, παρά µε αυτή την υπόθεση
που έχεις αναλάβει…». Τον απειλεί, τον απειλεί, τον απειλεί. Και
φτάνουµε σε αυτό που σας εκθέτει. Δεν το ήθελε η καηµένη η
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Σας εκθέτει και σας ζητάω συγγνώµη εγώ για
λογαριασµό της.

Λέει, λοιπόν: «Ακύρωσε το σωστό, ακύρωσέ το, δώσ’ το, διώξ’
το από πάνω σου. Το έχεις αργήσει. Τρία πραγµατάκια: Πραγ-
µατογνώµονας Πυροσβεστικής: Πώς ξεκίνησε η φωτιά. Σύµφωνα
µε τη γεωγραφία, θα πεις τάδε, τάδε, κατέληξε εκεί, τάδε, τάδε.
Κάθεσαι τώρα και θα τα βάλεις µε το δασαρχείο;». «Ο άλλος σου
λέει ότι θα σου ανοίξει τον “κώ..”». Και συνεχίζει: «Θα τα βάλεις
µε τη Δούρου; Σου λέει ότι θα σου ανοίξει τα καπούλια. Θα τα
βάλεις εδώ…; Μόλις δούµε ποιοι κατηγορηθούµε, τι θα κάνουµε;
Θα βάλουµε τρεις δικηγόρους, όπως κάναµε και το 2000…».
Όπως κάναµε και το 2000; Το 2000 δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ! «…επί
Γκουρµπάτση. Κατηγορείσαι, πέντε δικηγόρους, απλά πράγ-
µατα.». Αυτά λέει ο κύριος του ΣΥΡΙΖΑ. Λέει «όπως κάναµε…»,
γιατί, ξέρετε, οι αξιωµατικοί µας υπηρετούν πολλά χρόνια. Άρα
υπηρετούσε και επί ΠΑΣΟΚ και επί Νέας Δηµοκρατίας. Και µε
αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Λέει, λοιπόν, αµέσως µετά: «Έτσι
απλά στο λέω, έχεις τον χρόνο, κάτσε συµβουλέψου και εκείνο
που πρέπει να κάνεις, βγάλε τον εαυτό σου απ’ έξω. Πρώτα να
σώσεις τον εαυτό σου, γιατί σου το είχα πει και στην Κόρινθο…
». Κόρινθος; Ωπ! Το 2007; Ωπ! Τότε πρέπει να κυβερνούσε ο κ.
Κώστας Καραµανλής. Περίεργα πράγµατα!

Και συνεχίζει! «Όπως σου το είχα πει, και στην Κόρινθο…». Και
τελειώνω και µε αυτό που λέει: «…Κάτσε εκεί, βρες κανέναν από
το Αρχηγείο ή κανέναν φίλο σου, πέντε αράδες, πέντε λέξεις,
πέντε αυτά, και δώσ’ του. Εισαγγελείς; Κάποιοι µπορεί να πάρουν
την πίτα και εσύ θα πάρεις την «π…». Έτσι είναι το παιχνίδι. Στην
Ελλάδα το 2007 στον Πύργο φάγανε και τα λεφτά που είχε µαζέ-
ψει και µοίρασε ο κόσµος για τις αποζηµιώσεις…». Τα έφαγαν τα
λεφτά! Το 2007 δεν κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε ο Βαρουφάκης.
Και δεν υπερασπίζοµαι τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι Αριστεροί και όφειλαν
από τον πρώτο µήνα να ξετινάξουν αυτή την αθλιότητα, να µην
υπάρχουν τέτοιοι άθλιοι διάλογοι. Είναι υπεύθυνοι! Όµως, δεν
µπορεί η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» για λογαριασµό σας να τους εγκαλεί,
όταν εσείς, όταν ο ίδιος ο αξιωµατικός, αυτό το «τέρας» που έφερε
ο ΣΥΡΙΖΑ στην πολιτική ζωή του τόπου, αυτός ο άνθρωπος -και το
λέω σε εισαγωγικά για τον άνθρωπο, δεν θεωρώ ότι είναι τέρας,
η δικαιοσύνη θα αποφασίσει- λέει ό,τι κάναµε πάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, θα πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όταν, λοιπόν, αυτός ο αξιωµατικός του λέει: «Δεν καταλαβαί-

νεις, βρε φίλε; Θα κάνεις ό,τι κάναµε πάντα. Θα κάνεις την πάπια
και δεν θα εµπλέξεις πολιτικά πρόσωπα. Γιατί; Γιατί θα έρθουν
οι κρίσεις του στρατού και τα πολιτικά πρόσωπα θα σε αποστρα-
τεύσουν ή θα σε στείλουν στη Λήµνο». 
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Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τον χρόνο σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Θεµιστοκλής Χειµάρας από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Θα ακολουθήσει ο κ. Μπουκώρος, ο κ. Πασχαλίδης, η κ. Αραµ-
πατζή, ο κ. Ανδριανός, η κ. Σκόνδρα, ο κ. Στύλιος και θα κλείσει
ο κύριος Υπουργός.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία δύσκολη ιστορική συγ-
κυρία που η παγκόσµια κοινότητα κλονίζεται από πρωτόγνωρες
απειλές, η Ελλάδα αποδεικνύει έµπρακτα ότι µπορεί να στέκεται
στα πόδια της. Αντιµετωπίζει µε σθένος, σύνεση, πειθαρχία, προ-
γραµµατισµό και αποτελεσµατικότητα τις σύγχρονες προκλή-
σεις, αφήνοντας πίσω τις παθογένειες της Μεταπολίτευσης.
Γίνεται παράδειγµα προς µίµηση σε όλον τον κόσµο. Ο Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής είχε πει: «Δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις των
προβληµάτων. Το µυστικό της επιτυχίας είναι ο µόχθος».

Εµπνευσµένοι από τον µεγάλο πολιτικό µας ηγέτη υπό τη σκιά
της σηµερινής ανεκδιήγητης τουρκικής προκλητικότητας, που
προσβάλλει το Διεθνές Δίκαιο, την ειρήνη και τον πολιτισµό, όλοι
εµείς οι Έλληνες οφείλουµε να συνεχίσουµε ενωµένοι και προ-
σηλωµένοι τον αγώνα για την προάσπιση των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, της πολιτικής σταθερότητας και της εθνικής µας
κυριαρχίας.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ενίσχυση του
πρωτογενούς τοµέα αποτελεί µία από τις βασικές προτεραιότη-
τες της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό αποδει-
κνύουµε περίτρανα µε κάθε σχετικό νοµοσχέδιο. Η στρατηγική
µας είναι ξεκάθαρη. Με κάθε νοµοσχέδιο λύνουµε θέµατα και
βελτιώνουµε το τοπίο. Αντιµετωπίζουµε ζητήµατα που έχουν οι
παραγωγοί µας. Η πρόβλεψη των χαµηλότερων ασφαλιστικών
εισφορών και η αποσύνδεσή τους από το εισόδηµα, η µείωση
της φορολογίας εισοδήµατος των αγροτών µας και, βεβαίως, η
ενίσχυση της µειωµένης φορολογίας των συνεταιριστικών σχη-
µάτων, η εξαίρεση των αγροτεµαχίων από τον ΕΝΦΙΑ, η πρό-
βλεψη νέου αυστηρότερου πλαισίου για την αντιµετώπιση των
παράνοµων ελληνοποιήσεων και ειδικές ρυθµίσεις για την απα-
σχόληση των υπηκόων τρίτων χωρών ως εργατών γης είναι µόνο
µερικές από τις πολιτικές που εφαρµόζουµε για την ενίσχυση των
αγροτών µας.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα επιχειρεί να άρει γρα-
φειοκρατικά εµπόδια και να οικοδοµήσει ένα φιλοεπενδυτικό πε-
ριβάλλον. Απλουστεύει και εκσυγχρονίζει το καθεστώς αδειοδό-
τησης αγροτικών οικονοµικών δραστηριοτήτων, µειώνει τη γρα-
φειοκρατία και καθορίζει µε σαφήνεια τα απαραίτητα δικαιολογη-
τικά για τις εγκρίσεις ίδρυσης και λειτουργίας. 

Η καινοτόµα λογική του αναπτυξιακού νοµοσχεδίου επενδύ-
σεων στην Ελλάδα, µέσω του οποίου η δηµόσια διοίκηση θα πρέ-
πει να απαντήσει εντός προβλεπόµενου χρόνου στις αιτήσεις
αδειοδότησης επενδύσεων, εφαρµόζεται πλέον και στον αγρο-
τικό χώρο. Εντός πενήντα ηµερών από την υποβολή της αίτησης,
οι αρχές οφείλουν να απαντήσουν στα αιτήµατα αδειοδοτήσεων
και, βεβαίως, αν αυτό το χρονικό διάστηµα παρέλθει χωρίς απάν-
τηση, θεωρείται σιωπηρή έγκριση του αιτήµατος. Δηλαδή, αν δεν
απαντήσει η δηµόσια αρχή σε πενήντα ηµέρες, ο αιτών την άδεια
θεωρεί ότι έχει απαντήσει θετικά, παίρνει την ευθύνη ότι αυτά
που λέει είναι αληθή και ακριβή και µε αυτόν τον τρόπο προχωρά
στην υλοποίηση. Βεβαίως, όταν έρθει ο έλεγχος, εάν τυχόν
υπάρχουν αναλήθειες, προφανώς οδηγούν σε ανάκληση αδει-
οδοτήσεων.

Επιτρέψτε µου να σταθώ εν τάχει στο τεράστιο πρόβληµα των
καταστροφών της καλλιέργειας των αγροτών από τους αγριό-
χοιρους. Μέσω του νοµοσχεδίου δίνεται η δυνατότητα θήρας
αγριόχοιρων καθ’ όλη τη διάρκεια του κυνηγετικού έτους ή της
κυνηγετικής περιόδου για επιτακτικούς λόγους δηµοσίου συµ-
φέροντος, προστασίας της υγείας των ζώων, αγροτικής παρα-
γωγής και οικονοµίας. Το νοµοσχέδιο αναγνωρίζει πως η
στοχευµένη θήρα αγριόχοιρων είναι πλέον αναγκαία. Αναγνωρί-

ζει πως παρατηρείται τεράστια αύξηση του πληθυσµού τους, η
οποία έχει ως αποτέλεσµα την πρόκληση ζηµιών στις καλλιέρ-
γειες. Αναγνωρίζει τη συµβολή τους, βεβαίως, στη µετάδοση της
αφρικανικής πανώλης των χοίρων. Εισάγει ρύθµιση που προβλέ-
πει τη δηµιουργία καταστάσεων χειρισµού αγριόχοιρων, για να
διευκολυνθεί ο υγειονοµικά ορθός τρόπος χειρισµού τους.

Βεβαίως, θα ζητήσω κι εγώ, κύριε Υπουργέ, -ξέρω ότι το έθε-
σαν πολλοί συνάδελφοι στην επιτροπή- να δούµε αν µπορεί να
τεθεί σε νέες βάσεις η ασφάλιση για ζηµιές από άγρια ζώα, όπως
οι αγριόχοιροι. Γνωρίζω πως είναι εξαιρετικά δύσκολο, αλλά
σαφώς οφείλω να σας πω πως σε όλη τη Φθιώτιδα το πρόβληµα
είναι τεράστιο. Στον Δοµοκό, στη Μακρακώµη, στην Αµφίκλεια -
την αγαπηµένη σας- και τη Λοκρίδα οι ζηµιές είναι τεράστιες ει-
δικά σε καλλιέργειες σιτηρών, οπωροκηπευτικών και οσπρίων.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, το κρίσιµο στον πρω-
τογενή τοµέα είναι να κάνουµε το επόµενο βήµα, να µεταβούµε
από το µοντέλο της οικογενειακής εκµετάλλευσης σε αυτό της
αγροτικής επιχείρησης, της επιχείρησης που τολµά, παίρνει
ρίσκα και αναλαµβάνει πρωτοβουλίες, στρέφεται σε αποδοτικές
καλλιέργειες και εντάσσεται σε συνεταιριστικά σχήµατα. Είναι το
κρίσιµο βήµα, το βήµα που θα διασφαλίσει το µικρότερο κόστος
παραγωγής, την καλύτερη προώθηση των προϊόντων και βε-
βαίως την κερδοφορία και εν τέλει τη βιωσιµότητα των αγροτών
µας.

Το κράτος θα πρέπει να είναι αρωγός σε αυτή την προσπά-
θεια, αφαιρώντας όλα τα εµπόδια. Η Κυβέρνηση το εφαρµόζει
πιστά από την πρώτη στιγµή. Η αγροτική επιχειρηµατικότητα
είναι και πρέπει να είναι το µέλλον και αν η καταπολέµηση της
γραφειοκρατίας είναι το πρώτο και κυρίαρχο µέληµα της πολι-
τείας, αν η µείωση των φορολογικών και ασφαλιστικών εισφορών
είναι προϋπόθεση για την ενίσχυση των επενδύσεων στη γη, η
µείωση του κόστους παραγωγής µέσα από έργα υποδοµής είναι
το ζητούµενο πλέον, αγαπητοί συνάδελφοι.

Το στοίχηµα της αξιοποίησης των ευρωπαϊκών πόρων που εξα-
σφάλισε η χώρα µας στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ της επόµενης προ-
γραµµατικής περιόδου, αλλά και το Ταµείο Ανάκαµψης για τα
επόµενα τέσσερα χρόνια, είναι µεγάλο και κρίσιµο. Μπορώ να
αναφερθώ αρκετή ώρα για το ότι τα τελευταία τεσσεράµισι χρό-
νια, δυστυχώς µόνο τριάντα δύο έργα ωρίµασαν και εντάχθηκαν.
Μόνο τριάντα δύο έργα! 

Να σας πω και για την εµπειρία µου το προηγούµενο διά-
στηµα, όπου έβλεπα τις δυσκολίες της αυτοδιοίκησης στο να
ωριµάσει αργά. Εκεί ακριβώς είναι που πρέπει η Κυβέρνηση να
προστρέξει και να βοηθήσει.

Πρέπει να ενισχύσουµε, κύριε Υπουργέ, την προσπάθεια εκ-
πόνησης µελετών για την υλοποίηση έργων υποδοµής στον
αγροτικό χώρο. Ξέρουµε όλοι πως αυτά τα έργα δεν είναι έργα
που κερδίζουν εκλογές. Ξέρουµε πως είναι πολιτικές που κερδί-
ζουν για τις επόµενες γενιές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπουκώρος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η σκέψη µας σήµερα δεν µπορεί να αγνοήσει την
ηµέρα αποκαταστάσεως της ελληνικής δηµοκρατίας. Συµπίπτει
η ηµεροµηνία αυτή και µε την υπογραφή της Συνθήκης της Λω-
ζάνης που άσχετα µε το περιεχόµενό της, φάνηκε ανθεκτική και
ειρήνευσε σε µεγάλο βαθµό µία ταραγµένη περιοχή.

Όµως, η σκέψη όλων µας σήµερα πετάει και στην Αγιά Σοφιά,
όπου εξελίσσεται µία σύγχρονη βαρβαρότητα βεβήλωσης ενός
µνηµείου παγκόσµιας κληρονοµιάς.

Όµως, πιστεύω ότι όλοι συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε, ότι καµ-
µιά βαρβαρότητα προσβολής και βεβήλωσης µνηµείων τέτοιου
µεγέθους και τέτοιας ιστορικής σηµασίας µπορεί να διαγράψει
αυτό που ανεξίτηλα έχει καταγραφεί διαχρονικά στην παγκόσµια
ιστορική µνήµη. Αυτό το στοιχείο το ιστορικό, το στοιχείο το πο-
λιτιστικό, το θρησκευτικό δεν βεβηλώνεται από καµµία βαρβα-
ρότητα. Όσοι νεοσουλτάνοι και όσοι Τούρκοι και αν προσκυνή-
σουν και προσευχηθούν στην Αγία Σοφία, η Αγία Σοφία δεν τουρ-
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κεύει εξαιτίας του λαµπρού της µεγαλείου, που δοκιµάστηκε στο
διάβα των αιώνων.

Βεβαίως, µας προκαλεί θλίψη, µας προκαλεί θυµό και όλοι ελ-
πίζουµε να ξυπνήσει τις συνειδήσεις του πολιτισµένου κόσµου,
γιατί το πολιτικό Ισλάµ και ο επικίνδυνος σοβινιστικός αναθεω-
ρητισµός του θέτει σε κίνδυνο την ειρήνη όχι µόνο στην ευρύ-
τερη περιοχή. Το πολιτικό Ισλάµ, µε την αρωγή σε τροµοκρατικές
οµάδες εχθές, µε τον επικίνδυνο αναθεωρητισµό σήµερα και µε
την ολοµέτωπη επίθεση αύριο, απειλεί τον πολιτισµένο κόσµο και
το αξιακό σύστηµα που αυτός υπηρετεί. 

Έχουν υποχρέωση τουλάχιστον οι Ευρωπαίοι να ξυπνήσουν
από τον λήθαργο, έναν λήθαργο που αναδεικνύεται σε βασική
αιτία της εξάπλωσης όλων των δεινών στα οποία αναφέρθηκα κι
εγώ προηγουµένως και πολλοί συνάδελφοι σήµερα. Όσοι και αν
προσευχηθούν, λοιπόν, στην Αγία Σοφία, η Αγία Σοφία δεν τουρ-
κεύει.

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο, αν µου επιτρέπετε, τώρα, κύριε
Πρόεδρε. Άκουσα και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον αγα-
πητό συνάδελφο, που είπε ότι δεν υπάρχει αγροτική πολιτική.
Όσα δεν έκαναν τα προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια, απαιτούν
να γίνουν σε έναν και µόλις χρόνο. Δυστυχώς, όµως, για σας,
αγαπητέ συνάδελφε, ο αγροτοκτηνοτροφικός κόσµος της χώρας
και οι αλιείς σάς έχουν καταγράψει ως την κυβέρνηση που µεί-
ωσε το εισόδηµά τους, αύξησε τη φορολογία τους και δέσµευσε
µε τους δασικούς χάρτες τα κτήµατά τους. Αυτά είναι τα βασικά
σηµεία της πολιτικής σας.

Σας άκουσα να παρουσιάζετε και κάποιους πίνακες για την πο-
ρεία των τιµών γάλακτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση την τελευταία
πενταετία σε σχέση µε την πορεία των τιµών στην Ελλάδα. Βε-
βαίως, τα στατιστικά στοιχεία έχουν µία αξία, πρέπει να τα µελε-
τούµε, πρέπει να τα βλέπουµε, αλλά να µην τα διαβάζουµε όπως
επιθυµούµε, κατά την επιθυµία µας. Τα στατιστικά στοιχεία και
οι τιµές παραγωγού την τελευταία πενταετία δείχνουν ότι οι Έλ-
ληνες γαλακτοπαραγωγοί και κυρίως οι αιγοπροβατοτρόφοι,
αλλά και οι αγελαδοτρόφοι, έχασαν ετησίως από τις τιµές παρα-
γωγού άνω των 100 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Τι λέµε σήµερα εδώ; Δίνει αγώνα ο κ. Βορίδης και ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης να εγκριθούν από την Ευρω-
παϊκή Ένωση 32 ή 35 ή 40 εκατοµµύρια για µία έκτακτη ενίσχυση
και χάναµε ετησίως 100 εκατοµµύρια µόνο τις τιµές παραγωγού.
Όσο για το αν πρέπει να αποζηµιωθούν για τις επιπτώσεις του
COVID, αυτό κάνουµε σε όλο το φάσµα της οικονοµίας. Είπατε
για τους αλιείς, επί παραδείγµατι. Γνωρίζετε ότι και τα κριτήρια
έχουν γνωστοποιηθεί για το ποιοι θα τύχουν ενίσχυσης, όπως
γνωρίζετε ότι είναι η πρώτη φορά που λαµβάνουν ενίσχυση οι
αλιείς τις τελευταίες δεκαετίες. Για τους αλιείς µιλάτε, αλλά δεν
φροντίσατε να τους ενισχύσετε ποτέ στα τεσσεράµισι χρόνια
που ήσασταν κυβέρνηση. Έχει εγκριθεί η ενίσχυση των ανθοκό-
µων, έρχεται και η ενίσχυση των αιγοπροβατοτρόφων. 

Σας έχουµε εξηγήσει πάρα πολλές φορές ότι η ενίσχυση η
συγκεκριµένη χρειάζεται την έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
χρειάζεται η δηµιουργία για κάθε κλάδο παραγωγών ενός µηχα-
νισµού ο οποίος θα τύχει της έγκρισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτό είναι χρονοβόρο. Ξέρετε ότι συνολικά το de minimis που
µπορεί να δοθεί στην τριετία είναι 140 εκατοµµύρια. Σας είπε ο
Υπουργός ότι έχει 150 και 200 εκατοµµύρια για ενισχύσεις. Αυτά
δεν µπορούν να δοθούν, όµως, µε απόφαση Υπουργού. Είναι κα-
θαρό αυτό. Έχετε χρηµατίσει Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και γνωρίζετε ότι σε τέτοιες περιπτώσεις πρέπει να τύχουν της
εγκρίσεως της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι τοµή. Ναι,
γιατί η δική µας παράταξη κάνει νοικοκυρεµένη δουλειά. Προ-
σπαθεί για την άρση των εµποδίων, για να πάρει µπροστά η πα-
ραγωγική µηχανή. Η δική σας παράταξη ειδικεύεται στα µεγάλα
λόγια, τα οποία συνήθως είναι κενά περιεχοµένου, βαρύγδουπα
νοµοσχέδια τα οποία δεν έχουν κανένα αποτέλεσµα στην πράξη.

Δύο λεπτά ακόµα θα αξιοποιήσω, κύριε Πρόεδρε, και θα ανα-
φερθώ σε τρία σηµεία µόνο. Δώδεκα λεπτά δεν δικαιούµαι; Δεν
είχα µιλήσει, κύριε Πρόεδρε. Μας κάνατε περικοπές και χωρίς

διαβούλευση µάλιστα. Άρα σε δύο λεπτά ολοκληρώνω και θα
αναφερθώ σε τρία µόνο σηµεία του νοµοσχεδίου, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Έρχεται να θωρακίσει το νοµο-
σχέδιο αυτό έναν στρατηγικό κλάδο της πρωτογενούς παραγω-
γής που είναι η ιχθυοκαλλιέργεια. Είναι στρατηγικός ο κλάδος
αυτός. Είµαστε πρώτοι σε εξαγωγές, µας κυνηγάει κατά πόδας
η Τουρκία να µας προσπεράσει σε αυτόν τον κλάδο. Νοµίζω -αν
θυµάµαι καλά τα νούµερα, κυρία Αραµπατζή- εκατόν είκοσι χι-
λιάδες τόνοι είναι η δική µας παραγωγή, εκατόν δεκαεννέα, εκα-
τόν δεκαοκτώ είναι η παραγωγή της Τουρκίας. Και αντί να πούµε
«µπράβο, έρχεται µία ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης εδώ να ενισχύσει έναν στρατηγικό κλάδο», γιατί οι στρατη-
γικοί κλάδοι και η ενίσχυσή τους σε όλο το εύρος της οικονοµίας
και στον πρωτογενή τοµέα είναι αυτοί που θα τραβήξουν και
τους υπόλοιπους κλάδους, και αντί να πούµε «χρειάζονται αυτές
οι παρεµβάσεις, θωρακίζουν αυτόν τον κλάδο», λέµε ότι µπλέ-
ξαµε τους αλιείς µε την αγροτική παραγωγή. Δεν είναι έτσι.

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι η διάταξη που περνάει στο άρθρο
7. Άκουσα πάρα πολλούς συναδέλφους να λένε για τα φωτοβολ-
ταϊκά, να λένε ότι το 1% είναι πολύ, να µην µπούνε φωτοβολ-
ταϊκά. Δεν έρχεται καµµία καινούργια διάταξη µε το νοµοσχέδιο.
Έχουν ψηφιστεί αυτά από προηγούµενα νοµοσχέδια αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Εδώ σας εξήγησε και χθες
ο Υπουργός ότι έρχεται και επαναλαµβάνει ολόκληρο το άρθρο,
ούτως ώστε ο Βουλευτής να µπορεί να καταλάβει ποια είναι η
καινούργια διάταξη και τι προστίθεται και να µη λέει «βάσει του
τάδε νόµου προστίθεται αυτή η διάταξη» χωρίς να ξέρει τι λέει
αυτός ο νόµος. Το κάνει ξεκάθαρο και το παρουσιάζει ολοκλη-
ρωµένο. 

Το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα δεν έχει να κάνει σε τί-
ποτα µε τα φωτοβολταϊκά. Είναι ψηφισµένα αυτά. Έχει να κάνει
όµως µε κάτι άλλο πολύ σπουδαιότερο, τη δυνατότητα της αξιο-
ποίησης διά της αλλαγής χρήσεως νοµίµως υφιστάµενων κτη-
ρίων σε γη υψηλής παραγωγικότητας για µεταποίηση αγροτικών
προϊόντων, που είναι και αυτός ένας κλάδος του πρωτογενούς
τοµέα που συµπληρώνει την αλυσίδα αξίας. Θα πρέπει κάποτε
να πάψουµε να πουλάµε χύµα τα υπέροχα, τα πολύ ανταγωνι-
στικά, ποιοτικά αγροτικά µας προϊόντα. 

Και έρχεται σήµερα το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
λέει: «το διευκολύνουµε αυτό». Τα κουφάρια που βλέπετε στην
ελληνική ύπαιθρο µπορούν να αξιοποιηθούν, να αλλάξουν
χρήση, ό,τι κι αν παρήγαγαν στο παρελθόν, και να γίνουν µετα-
ποιητικές µονάδες. Είναι κακό αυτό; Δεν είναι κακό. Είναι πολύ
καλό!

Και το τρίτο σηµείο, για το οποίο θέλω πραγµατικά να σας συγ-
χαρώ και να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου, είναι οι διατάξεις
που έχουν να κάνουν µε τη θήρα του αγριόχοιρου. Έχει εξελιχθεί
σε µία µάστιγα για την ελληνική ύπαιθρο. Πλέον δεν κινδυνεύουν
µόνο οι καλλιέργειες, κινδυνεύουν και άνθρωποι, γίνονται επιθέ-
σεις, προκαλούνται τροχαία ατυχήµατα, έχουν καταγραφεί θύ-
µατα και πολύ καλά το κάνετε µε τη δηµιουργία χώρων
διαχείρισης και την αύξηση της κάρπωσης και της κυνηγετικής πε-
ριόδου. Είναι κάτι που ζητάει η ελληνική ύπαιθρος. Περιορίζετε
την πιθανότητα εξάπλωσης της αφρικανικής πανώλης που θα είναι
καταστροφική. 

Εγώ θα ήθελα να πω και µία ιδέα στο σηµείο αυτό, για να τη
δείτε στο πλαίσιο µιας υπουργικής απόφασης ή ενός άλλου νο-
µοθετήµατος: Όλο αυτό το υλικό της θήρας αγριόχοιρου πρέπει
να βρούµε έναν τρόπο να το περάσουµε στην αλυσίδα εµπορίας,
τηρουµένων βεβαίως όλων των υγειονοµικών και φορολογικών
προβλέψεων και στη συνέχεια και ένα µικρό κοµµάτι του µπορεί
να κατευθυνθεί σε κοινωνικές υπηρεσίες, να αξιοποιηθεί για κοι-
νωνικούς λόγους, διότι αυτό το υλικό, η ύλη αυτή της θήρας
αγριόχοιρων πάει, κυρίως, στο µαύρο εµπόριο. Αν µπει στην αλυ-
σίδα εµπορίας κρέατος, είπα και ξαναλέω και υπογραµµίζω, µε
όλες τις υγειονοµικές και φορολογικές προβλέψεις, ενδεχοµέ-
νως να δηµιουργηθεί και ένα άλλο αντικείµενο, που θα έχει και
ένα κοινωνικό αποτύπωµα και θα αφήνει και κάποια κέρδη σε αυ-
τούς τους ανθρώπους, τους οποίους καλούµε σήµερα να περιο-
ρίσουν αυτό το φαινόµενο.
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Κλείνω µε το συµπέρασµα ότι δεν είναι ένα νοµοσχέδιο µε βα-
ρύγδουπο τίτλο. Είναι ένα νοµοσχέδιο µε πολύ χρήσιµες διατά-
ξεις που αφορούν όλους τους τοµείς της παραγωγής και του
πρωτογενούς τοµέα και χρειάζεται το νοικοκύρεµα για να κά-
νουµε την πολυπόθητη επανεκκίνηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία και ακολουθεί η Υφυπουργός κ. Αραµπατζή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο της διαρκούς προσπάθειας που

καταβάλλει η σηµερινή Κυβέρνηση για την ολοκληρωµένη ανά-
πτυξη και βιώσιµη ανταγωνιστικότητα του αγροτικού χώρου το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης φέρνει σήµερα προς ψήφιση
ένα νοµοσχέδιο που στοχεύει στον εκσυγχρονισµό της αγροτι-
κής νοµοθεσίας. 

Ειδικότερα στο παρόν σχέδιο νόµου, που αποτελείται από εί-
κοσι ένα συνολικά άρθρα, περιλαµβάνεται σειρά διατάξεων οι
οποίες απλουστεύουν τη διαδικασία των αδειοδοτήσεων και συγ-
κεκριµένα αυτές που αφορούν την ίδρυση και λειτουργία µονά-
δων υδατοκαλλιέργειας, κτηνιατρικών δραστηριοτήτων,
επιχειρήσεων εκτροφής αναπαραγωγής και εµπορίας ζώων συν-
τροφιάς, εκτροφείων και κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. 

Πιο συγκεκριµένα, όσον αφορά τη διαδικασία αδειοδότησης
θαλάσσιας υδατοκαλλιέργειας, η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας
θα χορηγείται κατά το στάδιο της ίδρυσης, δηλαδή, πριν από την
κατασκευή µονάδας, χωρίς να απαιτείται πλέον ξεχωριστό στά-
διο αδειοδότησης µετά την κατασκευή της µονάδας. Η εξέταση
του αιτήµατος έγκρισης θα εξετάζεται εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας πενήντα ηµερών. Η εν λόγω διάταξη κρίνεται ιδιαιτέρως
σηµαντική δεδοµένου ότι η Ελλάδα πρωτοπορεί στα θέµατα των
υδατοκαλλιεργειών. Οι επενδύσεις που έχουν γίνει τα τελευταία
χρόνια από τις µεγάλες επιχειρήσεις, οι συνεργασίες και εξαγο-
ρές που έχουν επιτευχθεί δηµιουργούν µεγάλες προοπτικές ανά-
πτυξης και προσδίδουν στον κλάδο νέα δυναµική. 

Μάλιστα, όσον αφορά την εκλογική µου περιφέρεια η Καβάλα
είναι ο σηµαντικότερος νοµός της ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης στην ανάπτυξη των οστρακοκαλλιεργειών µε µεγάλες
δυνατότητες περαιτέρω επέκτασης. Στην ευρύτερη περιοχή του
κόλπου Καβάλας δραστηριοποιούνται δώδεκα συνολικά µονάδες
µυδοκαλλιέργειας οι οποίες καλλιεργούν το µεσογειακό µύδι και
ευελπιστούµε µε τη νέα αυτή ρύθµιση να ανοίξει ο δρόµος για
τη δηµιουργία και νέων µονάδων. 

Η ίδια ως άνω ευεργετική διάταξη αφορά και την ίδρυση κτη-
νιατρείων και κτηνιατρικών κλινικών καθώς και εκτροφείο ζώων
συντροφιάς. Να σηµειωθεί ότι σε περίπτωση που η διοίκηση δεν
έχει απαντήσει επί του αιτήµατος του ενδιαφερόµενου εντός
προθεσµίας των πενήντα ηµερών τότε θα θεωρείται σιωπηρή
αποδοχή. 

Στο άρθρο 4 περιλαµβάνονται ρυθµίσεις σχετικά µε τις κτηνο-
τροφικές µονάδες και ειδικότερα θεσπίζονται δύο ξεχωριστά
στάδια: στάδιο ίδρυσης και λειτουργίας. Συγκεκριµένα, η ίδρυση
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων ανεξαρτήτως δυναµικότητας
υπάγεται σε διαδικασία έγκρισης. Η δε λειτουργία των κτηνοτρο-
φικών εγκαταστάσεων, που µε βάση την περιβαλλοντολογική νο-
µοθεσία κατατάσσονται σε υποκατηγορίες Α1 και Α2, υπάγεται
σε διαδικασία έγκρισης, ενώ της µεσαίας και µικρής δυναµικό-
τητας υπάγεται σε διαδικασία γνωστοποίησης. 

Αξιοσηµείωτη είναι η διάταξη του άρθρου 5, σύµφωνα µε την
οποία δραστηριοποιούνται οι ποινές για τη διάπραξη αδικηµάτων
ζωοκλοπής και ζωοκτονίας στα οποία πλέον συµπεριλαµβάνεται
και η κλοπή και θανάτωση ιχθύων και άλλων υδρόβιων οργανι-
σµών από ιχθυοτροφεία ή αντίστοιχες καλλιέργειες. 

Επιπλέον, στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοθετήµατος ρυθµί-
ζονται ζητήµατα σχέσεων του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε την αυτοδι-
οίκηση Α’ και Β’ βαθµού ενώ σε άλλη διάταξη προβλέπεται η
δυνατότητα αξιοποίησης νοµίµως υφισταµένων κτισµάτων για
αγροδιατροφικούς σκοπούς σε γαίες που έχουν χαρακτηριστεί
ως υψηλής παραγωγικότητας. 

Επίσης, µε το νοµοσχέδιο καθορίζεται το ανώτατο όριο απο-

ζηµιώσεων από τον Οργανισµό Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλί-
σεων σε δικαιούχους στα 70.000 ευρώ µε τη διευκρίνιση ότι ει-
δικά για τις καλλιέργειες που καλλιεργούνται σε δύο περιόδους
εντός του ίδιου έτους, εαρινή και φθινοπωρινή, το ανώτατο όριο
ανά δικαιούχο αποζηµίωσης προσδιορίζεται µέχρι το διπλάσιο
του ορίου των 70.000 ευρώ. Επιπροσθέτως, εναρµονίζεται ο κα-
νονισµός προσωπικού ΕΛΓΑ µε τις διατάξεις του υπαλληλικού
κώδικα και θεσµοθετείται η υποχρεωτική επισήµανση προέλευ-
σης στο γάλα. 

Εξίσου σηµαντική η διάταξη σύµφωνα µε την οποία παρατεί-
νεται µέχρι 31-12-2020 αντί 30-6-2020 η προθεσµία κατά την
οποία µπορεί ένας εργοδότης ο οποίος επιθυµεί να προσλάβει
πολίτη τρίτης χώρας, που απαλλάσσεται από την υποχρέωση θε-
ώρησης εισόδου, να υποβάλλει κατά παρέκκλιση της κείµενης
νοµοθεσίας αίτηση προκειµένου να τον µετακαλέσει για απασχό-
ληση στην εποχική αγροτική οικονοµία. Η παράταση που δόθηκε
κρίθηκε αναγκαία έτσι ώστε να µπορέσουν να καλυφθούν οι αυ-
ξηµένες ανάγκες των καλλιεργητών από αλλοδαπούς εργαζόµε-
νους οι οποίοι επέδειξαν αυξηµένο ενδιαφέρον για απασχόλησή
τους στις καλλιέργειες. 

Κλείνοντας την οµιλία µου θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου
συγχαρητήρια προς τον Υπουργό κ. Βορίδη και τους συνεργάτες
του γιατί στέκεται πάντα αρωγός στα προβλήµατα του αγροτικού
κόσµου. Γνωρίζω καλά ότι δίνει καθηµερινό αγώνα για την ανά-
δειξη της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας προκειµένου να αντα-
ποκριθεί στο δύσκολο και σύγχρονο ανταγωνιστικό περιβάλλον
που έχει διαµορφωθεί στην παγκόσµια αγορά. 

Σήµερα είναι µια µαύρη µέρα για τη Χριστιανοσύνη και τον Ελ-
ληνισµό. Η ψυχή µας είναι στραµµένη στην Αγία Σοφία ένα µνη-
µείο σύµβολο της Ορθοδοξίας µας που ανήκει ωστόσο και σε
ολόκληρη την ανθρωπότητα. Η µικρόψυχη απόφαση του Ερντο-
γάν να τη µετατρέψει σε τζαµί προσβάλλει τον οικουµενικό της
χαρακτήρα, επηρεάζοντας όχι µόνο τις σχέσεις της Τουρκίας µε
την Ελλάδα αλλά και τη σχέση της µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και
την UNESCO και την παγκόσµια κοινότητα συνολικά. Ας ελπί-
σουµε -και καλούµε όλο το χριστιανικό και πολιτισµένο κόσµο
προς τούτο- σε αποκατάσταση της Αγίας Σοφίας ως µνηµείο
παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς βροντοφωνάζοντας όλοι
µαζί ένα µεγάλο «όχι» στην εργαλειοποίησή της από έναν αλα-
ζόνα και υπερφίαλο Ερντογάν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει η Υφυπουργός κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του

σηµερινού νοµοσχεδίου στην Ολοµέλεια γίνεται σε µια ηµέρα
στην οποία η ιστορία έχει αφήσει το βαθύ της αποτύπωµα,
καθώς σαν σήµερα πριν από σαράντα έξι χρόνια αποκαθίσταται
η πολύτιµη δηµοκρατία µας, θεµελιώνεται σε στέρεες βάσεις και
καθίσταται η πλέον γόνιµη δηµοκρατική περίοδος στη σύγχρονη
ιστορία του τόπου µας µε τα επιτεύγµατα, τη δυναµική και τις
κατακτήσεις της. 

Είναι σήµερα, όµως, µία θλιβερή µέρα. Η ηµέρα της βέβηλης
µετατροπής του σηµαντικότερου ναού της Ορθοδοξίας µας,
ενός παγκόσµιου πολιτιστικού και θρησκευτικού οικουµενικού
µνηµείου, του ιερού ναού της Αγίας του Θεού Σοφίας, σε τζαµί.
Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ορθοδοξία λάµπει και το
φέγγος της δεν µπορεί να το θαµπώσει και να το σκεπάσει κανέ-
νας φερετζές. Τέτοιες ώρες τα πολλά λόγια παρέλκουν. Ο Ελλη-
νισµός, η Κυβέρνηση είναι βέβαιο ότι θα διαχειριστεί και αυτή
την πρόκληση κατά τον πλέον αποτελεσµατικό τρόπο, διαµη-
νύοντας στον ταραχοποιό γείτονα ότι οι Έλληνες ενωµένοι θα
υποστηρίξουµε κάθε σπιθαµή της εθνικής µας κυριαρχίας. 

Και µιας και η µέρα είναι ιστορική, να θυµόµαστε όλοι και όλες
µας ότι η ιστορία είναι χρήσιµη όχι επειδή διαβάζει κανείς το πα-
ρελθόν, αλλά επειδή διαβάζει το µέλλον. Και σήµερα συζητάµε
αυτό το νοµοσχέδιο της πυκνής νοµοθετικής πρωτοβουλίας του
Υπουργού µας µε το βλέµµα στο µέλλον. Ένα νοµοσχέδιο που
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συζητιέται, βέβαια, υπό την εξαιρετικά ευοίωνη προοπτική του
πρωτοφανούς και ασύλληπτου µέχρι πριν από λίγους µήνες πα-
κέτου των 72 δισεκατοµµυρίων που εξασφάλισε µε την πρωτο-
πορία της πρωτοβουλίας του, τις σθεναρές του θέσεις και τις
στρατηγικές του κινήσεις ο Πρωθυπουργός της χώρας Κυριάκος
Μητσοτάκης. Ένα διπλό πακέτο στήριξης για την ενίσχυση του
κόσµου της εργασίας, της εξόδου από την ύφεση του κορωνοϊού
και της επαναθεµελίωσης του παραγωγικού µοντέλου της χώρας
εκεί ακριβώς που έχουµε στρατηγικά πλεονεκτήµατα και επεν-
δύοντας, βεβαίως, αντίστοιχα στις εγγενείς αδυναµίες του οικο-
νοµικού µας µοντέλου, εν προκειµένω για τον αγροτικό τοµέα,
του µικρού και πολυτεµαχισµένου κλήρου, της έλλειψης συλλο-
γικοτήτων. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο συζητιέται φυσικά και υπό τη θετική
τελικά έκβαση των πόρων για την ελληνική γεωργία. Γιατί είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και πρέπει να το λέµε και να το ξαναλέµε
ότι παρά τη µείωση του πολυετούς δηµοσιονοµικού πλαισίου κα-
ταφέραµε ουσιαστικά δύο σηµαντικά πράγµατα: αφ’ ενός την αύ-
ξηση των πόρων που θα πάρει η Ελλάδα από το Ταµείο Συνοχής,
αφ’ ετέρου να µείνουν οι πόροι για τους Έλληνες αγρότες, στην
πραγµατικότητα, σχεδόν αλώβητοι. 

Και λέω «σχεδόν αλώβητοι», γιατί, ενώ επικρατούσαν τα σενά-
ρια των µεγάλων µειώσεων, όπως γνωρίζετε, τελικά µάλλον έγινε
µια διορθωτική µείωση, της τάξης του 0,67% και έτσι πηγαίνουµε
από τα 19,460 δισεκατοµµύρια στα 19,330 δισεκατοµµύρια, ου-
σιαστικά -περίπου 20 δισεκατοµµύρια ήταν την περίοδο 2014-
2020, θυµίζω- αλλά µε αύξηση κατά 373 εκατοµµύρια του
δεύτερου πυλώνα, του αναπτυξιακού πυλώνα του Προγράµµα-
τος Αγροτικής Ανάπτυξης.

Και µιλώντας για αναπτυξιακό πυλώνα, να πούµε ότι στο πλαί-
σιο αυτής της φιλοαναπτυξιακής, φιλοεπενδυτικής πρωτοβου-
λίας, στην οποία µένει απολύτως προσηλωµένη η Κυβέρνηση,
βασίζεται βεβαίως και αυτό το νοµοσχέδιο, που κύριο στόχο έχει
την απλοποίηση της οικονοµικής δραστηριότητας.

Πριν αναφερθώ, όµως, στο νοµοσχέδιο και µιλώντας για την
φιλοεπενδυτική στρατηγική αυτής της Κυβέρνησης, θέλω να
δείξω εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αυτά εδώ τα χαρτιά.

Αυτά τα χαρτιά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η υπο-
γραφή των τριών περιοχών ολοκληρωµένης ανάπτυξης υδατο-
καλλιεργειών της Κεφαλλονιάς, της Οξιάς και της Χαλκιδικής.
Διότι µιλούσε ο κ. Πάνας για τη Χαλκιδική.

Σε χρόνο ρεκόρ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από δε-
καετίες καταφέραµε και τελειώσαµε, τα δύο Υπουργεία, Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, υπό την ηγεσία του Υπουργού µας
κ. Βορίδη και Περιβάλλοντος, υπό την ηγεσία του κ. Χατζηδάκη.

Είναι, λοιπόν, η δική µας Κυβέρνηση που δεκαετίες µετά -το
υπογραµµίζω- προχώρησε στην εξασφάλιση του απαιτούµενου
ζωτικού χώρου για έναν τοµέα-πρωταθλητή στην εξαγωγική διά-
σταση, πρωταθλητή σε όγκο παραγωγής και τζίρο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Θέλω να ευχαριστήσω από το Βήµα αυτό τις υπηρεσίες και
των δύο Υπουργείων -και του δικού µας Υπουργείου και του
Υπουργείου Περιβάλλοντος- τον συνάδελφο Υφυπουργό κ. Οι-
κονόµου, καθώς σε ελάχιστο χρόνο, µε πνεύµα ανοιχτό, τη ζη-
τούµενη ευελιξία και, βεβαίως, πολλή δουλειά, είναι επιτέλους
έτοιµα για το Συµβούλιο της Επικρατείας τα εν λόγω προεδρικά
διατάγµατα, όταν στις µέρες ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µόλις ένα προεδρικό
διάταγµα -και αυτό εξόχως προβληµατικό- κατόρθωσε να υπο-
γραφεί.

Και όχι µόνο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά µένω
στα συγκεκριµένα προεδρικά διατάγµατα, γιατί αυτά αποτελούν
ουσιαστικά τον οδηγό, τον µπούσουλα, για την επιτάχυνση της
αξιολόγησης όλων των υπολοίπων περιοχών ολοκληρωµένης
ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών που περιµένουν, που είναι ένα
από τα κλειδιά της προσέλκυσης ξένων επενδύσεων για µια δρα-
στηριότητα, όπως είπα, κατ’ εξοχήν εξαγωγική, µια δραστηριό-
τητα που οι ξένοι επενδυτές, παγκόσµιου βεληνεκούς, έρχονται
και επενδύουν στην Ελλάδα.

Και όχι µόνο αυτό, αλλά βγάλαµε ταυτόχρονα και τις προδια-
γραφές για τον ανάδοχο της αξιολόγησης του θαλάσσιου χωρο-
ταξικού, που από το 2016 άφηνε στα λιµνάζοντα χαρτιά η

προηγούµενη ηγεσία. Απλοποίηση, λοιπόν, επιτάχυνση, προσή-
λωση στον στόχο της προσέλκυσης επενδύσεων.

Στο νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, εδραιώνουµε αντιλήψεις. Όπως
το ελληνικό δηµόσιο καλείται να περάσει από την εποχή του φαξ
στην ψηφιακή εποχή, έτσι καλείται να περάσει από την εποχή του
«κάνε αίτηση και βλέπουµε» στην εποχή των σφιχτών δεσµευτι-
κών χρονοδιαγραµµάτων.

Το κράτος πέρα από τη δεσµευτικότητα της αντίδρασης στις
αιτήσεις των διοικουµένων, καλείται να εµπιστευτεί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τον διοικούµενο, ο οποίος, βεβαίως, από την
πλευρά του οφείλει ελεγχόµενος να αποδεικνύει ότι σέβεται
αυτή την εµπιστοσύνη του κράτους και ότι τηρεί τη νοµιµότητα,
αφού απολαµβάνει για πρώτη φορά της σιωπηρής έγκρισης της
οικονοµικής του δραστηριότητας σε µια σειρά τοµέων, όπως η
ιχθυοκαλλιέργεια, οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, τα κτηνια-
τρεία και τα εκτροφεία ζώων συντροφιάς.

Από το καθεστώς, λοιπόν, των σιωπηρών απορρίψεων προχω-
ρούµε στην υιοθέτηση του γαλλικού µοντέλου των σιωπηρών εγ-
κρίσεων, στοχεύοντας ακριβώς σε αυτή την εµπέδωση της
αµφίδροµης εµπιστοσύνης κράτους-πολιτείας µε τον πολίτη, τον
διοικούµενο, στο χτίσιµο µιας διαφορετικής επιχειρηµατικής και
διοικητικής κουλτούρας.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη έχει θέσει από την αρχή της θητείας της έναν
κεντρικό στόχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ και εγώ την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε

χρόνο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ.
Έχει θέσει από την αρχή της θητείας της έναν κεντρικό στόχο:

Να καταστήσει την Ελλάδα µια από τις φιλικότερες προς την επι-
χειρηµατικότητα και τις επενδύσεις χώρες του πλανήτη.

Υπενθυµίζω ότι παραλάβαµε την Ελλάδα από τον ΣΥΡΙΖΑ στην
εβδοµηκοστή δεύτερη θέση στην κατάταξη «Doing Business» της
Παγκόσµιας Τράπεζας, είκοσι θέσεις κάτω από τη Ρουάντα και
στην τελευταία θέση όσον αφορά στις επενδύσεις στο ΑΕΠ, 11%
ποσοστό έναντι 20,4% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Εµείς, λοιπόν, χωρίς να χάσουµε ούτε µέρα προχωρήσαµε σε
τολµηρές µεταρρυθµίσεις και αλλαγές σε όλα τα επίπεδα, απε-
λευθερώσαµε στρατηγικές επενδύσεις, µειώσαµε τη φορολογία
και τις ασφαλιστικές εισφορές, φέραµε ένα σωρό ευνοϊκές ρυθ-
µίσεις για τον αγροτικό κόσµο -και υπάρχει ακόµη πολύς δρόµος
να διανύσουµε- ψηφιοποιήσαµε µια σειρά υπηρεσιών. Το κά-
νουµε και στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε το ηλεκτρο-
νικό κτηνιατρικό πρωτόκολλο, µε την ενιαιοποίηση των βάσεων
δεδοµένων, η οποία θα αποτελέσει ένα ακόµη εργαλείο κατά της
µάστιγας των ελληνοποιήσεων. Απλοποιούµε αδειοδοτικές δια-
δικασίες, προχωράµε στην επιτάχυνση απονοµής δικαιοσύνης.

Επειδή ακούω µε πολλή συµπάθεια την κριτική της Αντιπολί-
τευσης, που ξεµένει από αντιπολιτευτικά πυροµαχικά, ότι δήθεν
δεν έχουµε στρατηγική στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, να
πω ότι πέρα από την επιτυχία στις υδατοκαλλιέργειες, ένα ακόµη
παράδειγµα της φιλοεπενδυτικής πολιτικής που εισάγει αυτό το
νοµοσχέδιο βρίσκεται µεταξύ άλλων στο άρθρο 13.

Τι κάνουµε εκεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Δίνουµε τη δυ-
νατότητα σε στρατηγικές επενδύσεις, δηλαδή επενδύσεις που ξε-
περνούν τα 3 εκατοµµύρια ευρώ, να τους παραχωρούνται χωρίς
δηµοπρασία ακίνητα του Υπουργείου µας µε µια δικλίδα ασφα-
λείας. Με ποια δικλίδα; Με τη βεβαίωση της αρµόδιας υπηρεσίας
του Υπουργείου Ανάπτυξης ότι αυτή η επένδυση είναι στρατηγική
και ότι, βεβαίως, υπάρχει το ανάλογο τίµηµα.

Ανάλογο είναι το πνεύµα και στο άρθρο 7, όπου µονίµως υφι-
στάµενα πριν από τις 3 Δεκεµβρίου του 2019 κτήρια επί αγροτε-
µαχίων που χαρακτηρίστηκαν ως ζώνες υψηλής παραγω-
γικότητας, µπορούν αυτά να αλλάξουν χρήση και να γίνουν για τη
µεταποίηση του αγροτικού τοµέα, και βεβαίως, είναι στρατηγικής
σηµασίας, όταν η µεταποίηση αποτελεί έναν από τους πυλώνες
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για το νέο αναπτυξιακό µοντέλο της χώρας, σύµφωνα µε το πό-
ρισµα της επιτροπής Πισσαρίδη.

Βεβαίως και ο στόχος για την πάταξη των ελληνοποιήσεων επι-
τυγχάνεται πάλι µε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως για παράδειγµα,
µε τη συµπερίληψη στο άρθρο 6 παράγραφος 4, στην υποχρέ-
ωση υποβολής πόθεν έσχες και του προσωπικού του ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ», που ασκεί καθήκοντα ελεγκτικής µορφής ή χορήγησης
πάσης φύσεως αδειών. Διότι οχυρώνει, όπως καταλαβαίνετε, µε
διαφάνεια ένα αποτελεσµατικό και ολιστικό σύστηµα ελέγχου,
που, όπως έχουµε πει σε όλους τους τόνους, το έχει πει ο Υπουρ-
γός από τη θεσµοθέτηση του προηγούµενου νοµοσχεδίου, θα
αποτελεί τη νέα κανονικότητα στη χώρα.

Το νοµοσχέδιο αποκαθιστά και αδικίες. Παράδειγµα το άρθρο
9 για τον καθορισµό του κατώτατου ορίου καταβολής αποζηµιώ-
σεων από τον ΕΛΓΑ. Τι κάνουµε εδώ; Αποκαθιστούµε µια αδικία
που εγκαθίδρυσε φυσικά η δική σας κυβέρνηση, αδικία που έδινε
την δυνατότητα σε παραγωγούς να αποζηµιώνονται χωρίς ταβάνι
-θυµίζω ότι 70.000 ως 140.000 ίσχυε επί της δικής µας εποχής
και το επαναφέρουµε- και να σπεκουλάρουν επί της ουσίας, αν
έπαθαν ή δεν έπαθαν ζηµιά. Άρα, αν έπαθαν ζηµιά, να πληρώ-
σουν το δεκαχίλιαρο για να πάρουν αποζηµίωση χωρίς ταβάνι.

Πού έφτασε αυτή η µοναδική πατέντα του ΣΥΡΙΖΑ; Να φεσω-
θεί ο ΕΛΓΑ µε 5.300.000 και να έχει εισπράξει τα δεκαχίλιαρα
1.890.000. Θαυµάσια πρωτοτυπία!

Εµείς, λοιπόν, γυρνάµε τη ρύθµιση στη δίκαιη µορφή της και
αυτά τα χρήµατα τα οποία ουσιαστικά σώζουµε, απευθύνονται
µε δίκαιο τρόπο στους παραγωγούς που ασφαλίζονται και το
έχουν πραγµατικά ανάγκη.

Το νοµοσχέδιο, βεβαίως, διορθώνει και µισές δουλειές, γιατί
µισές δουλειές ήταν αυτό που αφήσατε και φέρνουµε εµείς µε
το άρθρο 12 για την υποχρεωτική επισήµανση στο γάλα. Διότι,
εκτός του ότι προσθέτουµε τον όρο γάλακτος στην προέλευση,
κάναµε και την αξιολόγηση των µέτρων, των µέτρων που έπρεπε
να κάνετε.

Διότι είχατε προθεσµία τριάντα µηνών από το 2017, κυρίες και
κύριοι της Μείζονος Αντιπολίτευσης.

Δεν την κάνατε, βεβαίως, αυτή την αξιολόγηση. Την κάναµε
εµείς σε χρόνο d.t για να µπορούµε να αξιώσουµε από την επι-
τροπή την επιµήκυνση αυτών των µέτρων µέχρι το 2021. 

Εδώ, βεβαίως, µιλώντας για επισήµανση και σήµανση, ανοίγει
και «κουµπώνει» και µια άλλη µεγάλη συζήτηση που έχουµε ανοί-
ξει στο Υπουργείο για το ελληνικό σήµα, αυτό που νοµοθετήσαµε
εµείς το 2014, αν θυµάστε καλά, αλλά επί των ηµερών σας
έµεινε, πραγµατικά, «πουκάµισο αδειανό», χωρίς καµµία προστι-
θέµενη αξία, χωρίς τις ενέργειες προώθησης. Γι’ αυτό, σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείο Ανάπτυξης και το Υπουργείο Εξωτερικών,
έχουµε ξεκινήσει να δουλεύουµε για την προώθηση, την αναγνω-
ρισιµότητα και την προστιθέµενη αξία για το ελληνικό σήµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω την οµιλία µου θα
κάνω µια αναφορά στο άρθρο 14 για τη ρύθµιση της θήρας των
αγριόχοιρων. Θέλω να πω ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία
έχει ένα επιτυχές προηγούµενο: Δύο υπουργικές αποφάσεις
αποτέλεσµα της αγαστής και πάρα πολύ καλής συνεργασίας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και του Περιβάλλοντος, µε τις
οποίες κοινές υπουργικές αποφάσεις επετράπη η απεριόριστη
κάρπωση και η θήρα του αγριόχοιρου για την υποδειγµατική -και
το υποστηρίζω, υποδειγµατική- αντιµετώπιση της αφρικανικής
πανώλης των χοίρων στη χώρα µας. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όταν έχει ξεκληριστεί το χοιροτροφικό κεφάλαιο της Ρουµανίας,
της Βουλγαρίας, της Πολωνίας, η χώρα µας να έχει διαχειριστεί
µε αυτόν τον υποδειγµατικό τρόπο την αφρικανική πανώλη, παίρ-
νοντας όλα τα ισχυρά προληπτικά µέτρα και να έχει, τελικά,
όπως αποδεικνύεται, µόνο ένα τροφιµογενές περιστατικό. 

Κλείνω την οµιλία µου µεταφέροντας στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία τα λόγια του προέδρου του Συνδέσµου της Ελληνικής Βιο-
µηχανίας Τροφίµων, τον οποίον συναντήσαµε πριν από λίγες
ηµέρες στο Υπουργείο µας. Ταξιδεύω στο εξωτερικό, είπε, και
αισθάνοµαι υπερήφανος από το «µπράβο, τα καταφέρατε» που

ακούω από όλους. Η Ελλάδα µας, είπε, δεν έχει πλέον µόνο το
πλεονέκτηµα της φηµισµένης µεσογειακής διατροφής αλλά και
της ασφάλειας και της αξιοπιστίας. Στόχος µας, είπε ο πρόεδρος
του ΣΕΒΤ, είναι να κρατήσουµε τους καινούργιους καταναλωτές
του εξωτερικού που κερδίσαµε µέσα στην πανδηµία αλλά και να
κερδίσουµε καινούργιους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Αραµπατζή, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Τα παραπάνω λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενυλώνουν
και τη στρατηγική του Υπουργείου µας στη συνολική εικόνα του
νέου αναπτυξιακού µοντέλου της χώρας. Η ανάδειξη της χώρας
µας παγκοσµίως ως ασφαλούς και αξιόπιστης είναι µια τεράστια
παρακαταθήκη επένδυσης. 

Το ρεκόρ των εξαγωγών της Ελληνικής Βιοµηχανίας Τροφίµων
21% το τετράµηνο του 2020 -όταν όλες οι χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης έβλεπαν καταβαράθρωση, µεταξύ αυτών και η Ιτα-
λία µε µείον 27%- το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός έθεσε στόχο
αύξησης των εξαγωγών στο ΑΕΠ από το 38% στο 48%, το γεγο-
νός ότι έθεσε στόχο την αύξηση της βιοµηχανίας στο ΑΕΠ από
το 9,5% στο 12% και στο 15% σε δεκαετία, το γεγονός ότι η Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Τροφίµων αποτελεί το 1/4 της βιοµηχανίας,
το γεγονός ότι είναι ιστορική ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, της διασύνδεσης της αγροτικής βιοµηχανίας µε την
αγροτική παραγωγή για την αύξηση της γεωργίας στο ΑΕΠ της
χώρας, το γεγονός ότι όλα τα παραπάνω καθιστούν τη µεταποί-
ηση τον αναγκαίο αναπτυξιακό κρίκο, δηµιουργούν το «growth
story», τη νέα ιστορία ανάπτυξης για την ελληνική γεωργία της
χώρας µας. 

Έχουµε, λοιπόν, το σχέδιο, έχουµε το όραµα, έχουµε τα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία, έχουµε την όρεξη και την αταλάντευτη επι-
µονή και θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µέρα που η Ελλάδα

γιορτάζει την αποκατάσταση της δηµοκρατίας, είναι µια πολύ δυ-
σάρεστη µέρα για τον Ελληνισµό, την Ορθοδοξία, για τη δύση,
τον δυτικό πολιτισµό και ολόκληρο τον πολιτισµένο κόσµο, ανε-
ξαρτήτως θρησκευτικής πίστης, γιατί σήµερα πραγµατοποιήθηκε
µία ακόµη βεβήλωση από την πλευρά της Τουρκίας, µια ιστορική
βεβήλωση µε την µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί µετά από
ογδόντα έξι χρόνια. 

Η Τουρκία, που µε την κλιµακούµενη προκλητικότητα της σε
ολόκληρη την Ανατολική Μεσόγειο στέλνει παγκοσµίως ένα µή-
νυµα αχαλίνωτης αναρχίας και επιθετικότητας, αγνοεί συνεχώς
σε κάθε βήµα της το Διεθνές Δίκαιο. Είναι πλέον ξεκάθαρο σε
ολόκληρη τη διεθνή κοινότητα ότι η Τουρκία είναι ένας επικίνδυ-
νος «ταραξίας», που απροκάλυπτα ακολουθεί αναθεωρητική πο-
λιτική και αδιαφορεί για τη διεθνή νοµιµότητα και σταθερότητα.
Επιδιώκει ενεργά τη σύγκρουση και θεωρεί, βεβαίως, ότι το Διε-
θνές Δίκαιο είναι ό,τι εκείνη θέλει και ό,τι αυτή εξυπηρετεί. 

Αυτή την αλήθεια οφείλουµε να υπογραµµίζουµε µε κάθε ευ-
καιρία στους εταίρους και συµµάχους µας, πράγµα που το κάνει
ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Όπως επίσης οφείλουµε να υπογραµµίζουµε προς όλες τις
κατευθύνσεις την ενότητά µας, την ετοιµότητα και τη βούλησή
µας να απαντήσουµε στις προκλήσεις αυτές αποτελεσµατικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο, που απλοποιεί σηµαντικά το ρυθµιστικό πλαίσιο ίδρυσης και
λειτουργίας οικονοµικών δραστηριοτήτων της πρωτογενούς ανά-
πτυξης, και ιδιαίτερα σ’ ό,τι αφορά τις υδατοκαλλιέργειες, τις
κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, τις κτηνιατρικές δραστηριότητες,
την εκτροφή και την εµπορία ζώων συντροφιάς.

Σε µια εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία για τον αγροτικό κόσµο
και τον κτηνοτροφικό κόσµο µε την πλειονότητα των παραγωγών
να δίνουν καθηµερινή µάχη επιβίωσης, η Κυβέρνηση αποδεικνύει
και µε το παρόν νοµοσχέδιο ότι αφουγκράζεται την κραυγή αγω-
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νίας των γεωργών και κτηνοτρόφων και προχωρά στον αναγκαίο
εκσυγχρονισµό του νοµικού πλαισίου. Άλλωστε ο διακηρυγµένος
στόχος πρώτης προτεραιότητας της σηµερινής Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας είναι η µεταρρύθµιση του κράτους σε κάθε
πτυχή και έκφανση, ώστε να εξελιχθεί σε αρωγό κάθε δηµιουρ-
γικής προσπάθειας για την ανάπτυξη, την ευηµερία και την προ-
κοπή. 

Ήδη είναι ορατά και αισθητά τα αποτελέσµατα αυτής της
στρατηγικής, καθώς µε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες που αφο-
ρούν κάθε Υπουργείο και κάθε πεδίο της δηµόσιας δράσης εξα-
λείφονται γραφειοκρατικές αγκυλώσεις. Απαλλάσσεται ο
πολίτης και ο επαγγελµατίες από την ανάγκη να αφιερώσει πο-
λύτιµες εργατοώρες στις συναλλαγές του µε το κράτος. Αντιµε-
τωπίζεται ριζικά και αποτελεσµατικά η αβεβαιότητα µε τη
θέσπιση διάφανων, δίκαιων, καθολικών κανόνων για όλους. 

Ιδιαίτερα, µάλιστα, για τον πρωτογενή τοµέα αυτή η αλλαγή νο-
οτροπίας και πρακτικής έχει τεράστια σηµασία. Οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι βλέπουν συχνά καθυστερήσεις στην καταβολή επι-
δοτήσεων και αποζηµιώσεων. Ταλαιπωρούνται µε δαιδαλώδεις
διαδικασίες. Υφίστανται συχνά τις άδικες και σκληρές επιπτώσεις
της αβεβαιότητας στις σχέσεις τους µε το κράτος. Και όλα αυτά
σε ένα περιβάλλον όπου συχνά το κόστος παραγωγής αυξάνεται,
την ώρα που µειώνονται οι τιµές παραγωγού, για παράδειγµα, στο
ελαιόλαδο, όπου οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής, των φυτο-
νόσων, των ζωονόσων συχνά ξεκληρίζουν καλλιέργειες και κτηνο-
τροφικές εγκαταστάσεις. 

Παρ’ όλα αυτά, ακόµη και µέσα σε αυτό το εξαιρετικά εχθρικό
περιβάλλον οι Έλληνες γεωργοί και κτηνοτρόφοι αποδεικνύουν
καθηµερινά µε τη δηµιουργικότητα και την εργατικότητα τους,
µε την ποιότητα των προϊόντων που παράγουν, τις µεγάλες προ-
οπτικές και τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα του ελληνικού αγροτι-
κού τοµέα. 

Και µέσα από µεταρρυθµίσεις για την απλοποίηση των διαδι-
κασιών όπως αυτές που προωθούνται από την ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και τον Υπουργό τον κ. Βορίδη
και τους Υφυπουργούς, βεβαίως, και τους συνεργάτες του, µε
το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα -για παράδειγµα, για τις
κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, τις κτηνιατρικές δραστηριότητες
και τις ιχθυοκαλλιέργειες- δίνεται στους παραγωγούς η ευκαιρία
να αναπτύξουν µε µεγαλύτερη ελευθερία τα δηµιουργικά τους
σχέδια, µε τον ίδιο πάντα σεβασµό στο φυσικό περιβάλλον, τη
δηµόσια υγεία και τις ιδιαίτερες ανάγκες των τοπικών κοινωνιών. 

Χαρακτηριστική ως προς αυτό είναι η πρόβλεψη για υποχρε-
ωτική χρονική περίοδο απάντησης του κράτους στα σχετικά αι-
τήµατα έγκρισης. Με αυτόν τον τρόπο το βάρος της διαδικασίας
περνά συµβολικά και ουσιαστικά από τον πολίτη στο κράτος, το
οποίο µε την κατάλληλη, βεβαίως, στελέχωση και υποδοµή κα-
λείται να λειτουργήσει πιο γρήγορα και αποτελεσµατικά. 

Ιδιαίτερα επίσης, θέλω να σταθώ στις προβλέψεις που ενι-
σχύουν τη δυνατότητα συνεργασίας των οργανισµών τοπικής αυ-
τοδιοίκησης µε τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», διευρύνοντας τα
αναπτυξιακά εργαλεία που έχουν οι ΟΤΑ στη διάθεσή τους να
παρέχουν νέες θεσµικές δυνατότητες συµπράξεων για τον εκ-
συγχρονισµό και την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα, την βελ-
τίωση των παραγωγικών διαδικασιών, την ενίσχυση της
ανταγωνιστικότητας, την πιστοποίηση των ποιοτικών αγροτικών
προϊόντων και τροφίµων, την καθιέρωση και πιστοποίηση ορθών
γεωργικών πρακτικών και τους ελέγχους στην αλυσίδα παραγω-
γής και διακίνησης του γάλακτος και του κρέατος στη χώρα.
Είναι ένα βήµα που φέρνει τους ειδικούς επιστήµονες πιο κοντά
στη διαδικασία της παραγωγής, ενισχύοντας τη δυνατότητα προ-
στιθέµενης αξίας για τους παραγωγούς µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή άκουσα ότι δεν έχει
κάνει τίποτα η Κυβέρνηση στους δέκα - δώδεκα µήνες που είναι
στην διακυβέρνηση της χώρας στον τοµέα αυτό, θέλω να σας
υπενθυµίσω ότι διαπραγµατευόσασταν το 2018 τη νέα ΚΑΠ µε
18.200.000.000, και εµείς καταφέραµε, τελικά, ο προϋπολογι-
σµός για τον αγροτικό τοµέα να είναι 19.501.000.000 ευρώ.

Να θυµίσω για το θέµα της ΔΕΗ και την επανασύνδεση λόγω
της οικονοµικής αδυναµίας να πληρώσουν το ρεύµα και τις αρ-
δεύσεις οι αγρότες, ότι µε 15% προκαταβολή και ρυθµίσεις τους

δόθηκε η δυνατότητα, όταν εσείς είχατε προκαταβολές 30% και
40%.

Να θυµίσω την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος 650
ευρώ στους αγρότες που θα καλούντο να πληρώσουν από το
επόµενο βήµα.

Να θυµίσω, για παράδειγµα, στους κτηνοτρόφους που η απο-
ζηµίωση που προχώρησε η Κυβέρνηση για 4 ευρώ ανά ζώο
στους παραγωγούς και πωλητές λαϊκών αγορών που δεν µπο-
ρούσαν να πουλήσουν τα προϊόντα τους, λόγω του κορωνοϊού,
εκτός νοµού παραγωγής και, βεβαίως, τους παραγωγούς αν-
θέων. Βεβαίως, αυτές οι διαδικασίες χρειάζονται την έγκριση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ευελπιστούµε ότι θα έρθει σύντοµα,
ώστε οι δικαιούχοι να πάρουν αυτή την πολύτιµη στήριξη ανάσα
για την οικονοµική τους επιβίωση.

Σε κάθε περίπτωση η Κυβέρνηση προχωρά, στηρίζει τους
αγρότες, στηρίζει τα προϊόντα υψηλής αξίας που παράγουν,
γιατί είναι στρατηγική µας επιλογή να στηρίξουµε τον πρωτογενή
τοµέα. Με πρωτοβουλίες, λοιπόν, όπως αυτές που καταγράφον-
ται στο παρόν νοµοσχέδιο, και µε την ευρύτερη αλλαγή νοοτρο-
πίας που θα µειώσει γραφειοκρατικά κόστη και ταλαιπωρία, θα
καταστήσει επιτέλους το κράτος πραγµατικό αρωγό στον παρα-
γωγό, µπορούµε να διασφαλίσουµε για την πρωτογενή παρα-
γωγή του τόπου µας το µέλλον που της αξίζει.

Και, βεβαίως, µε την υλοποίηση των µεγάλων αναπτυξιακών
έργων, όπως τα αρδευτικά, όπως άκουσα και τον Υφυπουργό και
πιστεύω θα ακούσουµε και τον Υπουργό σε λίγο, η Αργολίδα έχει
το τεράστιο πρόβληµα καθυστερήσεων στο έργο του Αναβάλου.
Πιστεύουµε, κύριε Υπουργέ, επειδή το γνωρίζετε πάρα πολύ, θα
προχωρήσετε σύντοµα τις διαδικασίες και τα έργα ολοκλήρωσης
τόσο στο Αργολικό Πεδίο όσο και στη επέκταση προς την Ερµιο-
νίδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Να συνεχίσουµε τώρα µε την κ. Ασηµίνα Σκόνδρα παρακαλώ
για έξι λεπτά.

Αµέσως µετά ολοκληρώνουµε µε τον κ. Στέλιο και θα πάρουν
για δύο λεπτά οι εισηγητές για δευτερολογία, εφόσον το επιθυ-
µούν. Και θα κλείσει ο κύριος Υπουργός, σύντοµα.

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ιστορική µέρα, πράγµατι, η σηµερινή και παράξενη θα έλεγα
από την εναλλαγή των συναισθηµάτων και τις µνήµες που ζων-
τανεύουν. Γιορτάζουµε από τη µία µεριά τα σαράντα έξι χρόνια
αποκατάστασης της δηµοκρατίας στην πατρίδα µας από τον
εθνάρχη µας, τον Κωνσταντίνο Καραµανλή, και η ευθύνη και το
χρέος το δικό µας είναι να την διασφαλίσουµε και αλώβητη να
την παραδώσουµε στις επόµενες γενιές.

Παράλληλα σήµερα ο Ελληνισµός απανταχού της γης νιώθει
πίκρα και αγανάκτηση για την ψευδεπίγραφη επίδειξη ισχύος του
Τούρκου Προέδρου στην Αγία Σοφία. Όµως ότι και να κάνουν η
Αγία Σοφία παραµένει αγέρωχη και καθαγιασµένη, σύµβολο του
χριστιανισµού και παγκόσµιας ακτινοβολίας πολιτιστικό µνηµείο
που ανήκει σε όλους µας και ανήκει σε όλη την ανθρωπότητα.
Και µπορεί σήµερα εµάς να µας προκαλούν, όµως για εκείνους
είναι η προσβολή που γονατίζουν µέσα στον ορθόδοξο ελληνικό
ναό.

Σήµερα, επίσης, πονάει η ψυχή µας και για έναν άλλο λόγο,
για τα δύο χρόνια από την τραγωδία στο Μάτι και οι αδικοχαµέ-
νοι µε τραγικό θάνατο και οι συγγενείς τους που θρηνούν ζητούν
δικαίωση.

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Σε
µόλις ένα χρόνο η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έφερε
σε αυτή την Αίθουσα, συζητήθηκαν, ψηφίστηκαν και έγιναν νόµοι
του κράτους περίπου εκατό νοµοσχέδια. Εδώ πρέπει να οµολο-
γήσουµε όλοι ότι πρόκειται για ένα πολύ πλούσιο νοµοθετικό
έργο. Όλα αυτά τα νοµοσχέδια, ανεξαρτήτου θέµατος, τοµέα και
Υπουργείου, έχουν ένα κοινό στρατηγικό σηµείο. Μεταξύ των
όποιων άλλων διατάξεων υπακούουν και στο σχεδιασµό διαµόρ-
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φωσης του κατάλληλου περιβάλλοντος, ώστε η όποια µικρή ή
µεγάλη επιχειρηµατική, παραγωγική ή εµπορική δραστηριότητα
να µπορεί να αναπτυχθεί και να βρει εύφορο έδαφος, για να καρ-
ποφορήσει και να αποδώσει. Θεραπεύουν, λοιπόν, παθογένειες
της δηµόσιας διοίκησης. Ρυθµίζουν και απλοποιούν νοµικά και
διοικητικά πλαίσια. Αίρουν γραφειοκρατικά εµπόδια. Αποσαφη-
νίζουν, τακτοποιούν και καλύπτουν κενά σε χρόνια πάσχοντα θέ-
µατα.

Την πολιτική αυτή ακολουθεί και εφαρµόζει και η ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο κ. Βορίδης
και οι άξιοι Υφυπουργοί του. Τόσο στο σηµερινό νοµοσχέδιο όσο
και στα προηγούµενα, τα οποία κατέθεσαν, δίνει χώρο να ανα-
πνεύσουν οι άνθρωποι της παραγωγής που θέλουν να επενδύ-
σουν και να δηµιουργήσουν. Απλουστεύει διαδικασίες. Μειώνει
διοικητικά βάρη. Και καθορίζει, επακριβώς, τα απαιτούµενα για
ίδρυση και λειτουργία κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, µονάδων
υδατοκαλλιέργειας, εκτροφείων ζώων συντροφιάς και κτηνιατρι-
κών κλινικών.

Σωστή και δίκαιη, κύριε Υπουργέ, η ρύθµιση του καθορισµού
των πενήντα ηµερών από την υποβολή αίτησης του ενδιαφερο-
µένου για να απαντήσουν οι αρµόδιες υπηρεσίες, διαφορετικά
να θεωρείται σιωπηρή έγκριση του αιτήµατος. Δεν νοείται το ίδιο
το δηµόσιο- αντί να είναι αρωγός και να εκτελεί τον σκοπό στον
οποίο οφείλει την ύπαρξη του, δηλαδή να υπηρετεί τον πολίτη -
να στέκεται εµπόδιο και να καθυστερεί χρόνια µία δραστηριό-
τητα, στερώντας οφέλη από τον ενδιαφερόµενο αλλά και την
τοπική κοινωνία.

Θα σταθώ και στην απλούστευση διαδικασιών των κτηνοτρο-
φικών εγκαταστάσεων τόσο από το πλήθος των κτηνοτρόφων
που υπάρχουν στην Καρδίτσα όσο και από την υπηρεσιακή µου
σχέση µαζί τους, γνωρίζω πολύ καλά το πρόβληµα που αντιµε-
τωπίζουν και το πόσο µεγάλος ανασταλτικός παράγοντας είναι
στην επαγγελµατική τους δραστηριότητα και στην επέκταση της.
Η ρύθµιση αυτή θα τους διευκολύνει και θα τους ενισχύσει, έτσι
ώστε να διατηρηθούν στο επάγγελµα και να βελτιωθεί η ανά-
πτυξή τους.

Σηµαντική είναι, επίσης, η ρύθµιση επαναφοράς του ανώτατου
ορίου αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ. Θα συµβάλει στην οικονο-
µική εξυγίανση του οργανισµού και στον σωστό χρόνο πληρω-
µών των πληγέντων παραγωγών, και φυσικά στην καταβολή όλου
του ποσού όπως γινόταν µέχρι το 2015, διότι µετά η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ πλήρωνε και µε δόσεις και µε χρονοκαθυστέ-
ρηση.

Ουσιαστική, επίσης, κύριε Υπουργέ, είναι η ευκαιρία που δίνε-
ται στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» να συνάπτει συµβάσεις µε τους ΟΤΑ.
Αξιοποιώντας η τοπική αυτοδιοίκηση τα επιστηµονικά κεκτηµένα
του οργανισµού, θα στηρίζει και θα προάγει τον πρωτογενή
τοµέα προς όφελος των ίδιων των παραγωγών και των τοπικών
αγροτικών οικονοµιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Η παράταση δυνατότητας στείρας και ο πληθυσµιακός έλεγ-
χος των αγριόχοιρων, όσο κι αν ακούγεται περίεργο σε κάποι-
ους, είναι πολύ σηµαντικό, ειδικά για κάποιες περιοχές µεταξύ
των οποίων και η Καρδίτσα. Σκεφτείτε ότι το πλήθος είναι τέτοιο,
που καταστρέφουν ολόκληρες φυτείες και κυκλοφορούν κοντά
σε κατοικηµένες περιοχές προξενώντας ακόµα και ατυχήµατα,
χώρια από τον κίνδυνο εξάπλωσης της αφρικανικής πανώλης.

Σωστή και ρεαλιστική εκπέµποντας επενδυτικό πνεύµα, κύριε
Υπουργέ, είναι η διάταξη της παραχώρησης προς χρήση ανεκ-
µετάλλευτων ακινήτων του δηµοσίου για επενδύσεις υπαγµένων
στον αναπτυξιακό νόµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ο αριθµός και
η ταχύτητα των νοµοσχεδίων που εισάγετε, δείχνει την κάθετη
απόφασή σας να βγάλετε από το τέλµα τον πρωτογενή τοµέα
και να τον καταστήσετε και πάλι προσοδοφόρο στους υπάρχον-
τες αγρότες και ελκυστικό στους νέους. Πέραν των άλλων, βα-
σική προϋπόθεση και το γνωρίζετε, είναι η µείωση του κόστους
παραγωγής. 

Κυρίαρχη παράµετρος στο κόστος είναι η άρδευση. Πιστεύω
ότι εκεί πρέπει να ρίξουµε βάρος και υπάρχουν τρόποι να εξα-

σφαλιστεί νερό και αρκετό σε ποσότητα και φθηνό σε τιµή, ρί-
χνοντας κατακόρυφα και το συνολικό κόστος. Θα σας πω για πα-
ράδειγµα ότι στην Καρδίτσα η άρδευση κοστίζει σε αγρότες
µέχρι και 70 ευρώ το στρέµµα, ενώ αλλού αγρότες ποτίζουν µε
7 ευρώ το στρέµµα. Την ίδια στιγµή υπάρχει νερό να ικανοποι-
ήσει όλες τις ανάγκες, όµως άλλο χύνεται στη θάλασσα, όπως
του Αχελώο, και άλλο χάνεται στο δρόµο µέχρι τα χωράφια, διότι
δεν υπάρχουν τα κατάλληλα αρδευτικά έργα. 

Ξέρω ότι τα έργα δεν είναι στη δική σας αρµοδιότητα, κύριε
Υπουργέ, όµως είναι η παραγωγή και το κόστος καλλιέργειας,
και θα ήθελα από αυτό το Βήµα να σας ζητήσω να συµβάλλετε
δυναµικά, ώστε να ολοκληρωθούν τα έργα του Αχελώου και να
σωθούν και οι αγρότες του Θεσσαλικού Κάµπου και το περιβάλ-
λον, κάτι που είναι πάγια θέση της Νέας Δηµοκρατίας και ειληµ-
µένη απόφαση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία ως λαϊκό
κόµµα στη µακρά της πορεία έχει καταγράψει την ιδιαίτερη
σχέση που έχει µε τον αγροτικό κόσµο, τον κόσµο της παραγω-
γής και του µόχθου τους θεµατοφύλακες της παράδοσης και της
υπαίθρου, τους ακρίτες που σε πολλά σηµεία της χώρας φυλάνε
Θερµοπύλες. Ως φιλελεύθερη παράταξη αναγνωρίζει ως στα-
θερό πυλώνα της οικονοµίας τον πρωτογενή τοµέα, γιατί µπορεί
να παραγάγει πλούτο, να εξασφαλίσει αυτάρκεια στη χώρα, να
ισορροπήσει το εµπορικό µας ισοζύγιο, γιατί µπορεί να γίνει η
βάση µιας νέας εκβιοµηχάνισης της χώρας, να στηριχθεί σε
αυτόν η δευτερογενής και τριτογενή µεταποίηση. 

Μπορεί να απορροφήσει δισεκατοµµύρια ευρώ από ευρω-
παϊκά κονδύλια. Μπορεί να δηµιουργήσει χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας. Έχει πολλά περιθώρια ανάπτυξης, και η Κυβέρνησή µας
δροµολογεί µεθοδικά τις αλλαγές που θα δώσουν την ώθηση
που χρειάζεται για να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο και πάλι στην
ανασυγκρότηση της χώρας. 

Όσο για σας, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα σας έλεγα να ψηφί-
σετε το σηµερινό και όσα ακόµα νοµοσχέδια αφορούν τον αγρο-
τικό κόσµο. Θα ήταν µια έµπρακτη συγγνώµη για όσα τους
κάνατε την περίοδο που κυβερνήσατε, τότε που επιχειρήσατε
κατά το σταλινικό σας πρότυπο, να φτιάξετε τις κολεκτίβες και
τους αγρότες-κολίγους και πάλι στα χωράφια τους, τότε µε την
υπερφορολόγηση, την αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών, την
αύξηση του ΦΠΑ στα εφόδια, την προκαταβολή φόρου, την κα-
τάργηση της επιστροφής του ΦΠΑ στο πετρέλαιο, και άλλα που
είχατε στα σκαριά και ευτυχώς δεν προλάβατε. Νοµίζετε ότι οι
αγρότες τα ξέχασαν. Όχι, τα θυµούνται! Και ξέρετε τι λένε; Μια
φορά Αριστερά, ποτέ ξανά Αριστερά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ολοκληρώνουµε µε τον κ. Στύλιο. Μετά θα πάρουν τον λόγο
οι εισηγητές για δευτερολογίες από δύο λεπτά και θα κλείσει ο
κύριος Υπουργός, ο όποιος θα έχει µια σύντοµη παρέµβαση.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα σαράντα έξι χρόνια

µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας σε αυτές τις δύσκολες
στιγµές που περνά η πατρίδα µας, αποδεικνύεται για ακόµα µια
φορά ότι οι επιλογές του εθνάρχη µας Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή, η πίστη του στους θεσµούς της αστικής δηµοκρατίας και
η συµµετοχή µας στην Ενωµένη Ευρώπη ως ισότιµο µέλος απο-
τελούν ένα ασφαλές λιµάνι για τη χώρα µας όταν βρίσκεται σε
δύσκολες και ανεξέλεγκτες καταστάσεις. Συνεχίζουµε στα χνά-
ρια του µε αλήθεια, σοβαρότητα και αίσθηµα πατριωτικής ευθύ-
νης.

Τώρα, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, ο πρωτογενής τοµέας είναι
ένας τοµέας υψηλής προστιθέµενης αξίας για τη χώρα µας. Είναι
ο τοµέας που παράγει πλούτο, εξάγει στηρίζει την ύπαιθρο και
τις παραµεθόριες περιοχές. Δίνει διάσταση και ύπαρξη στον
τόπο µας. Είναι ο τοµέας εκείνος που µπορεί και πρέπει να παίξει
τον δικό του πρωταγωνιστικό ρόλο στο νέο παραγωγικό µοντέλο
της πατρίδας µας. 

Οι πολιτικές ενίσχυσής του δεν µπορούν να είναι πλέον µόνο
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επιδοµατικές. Πρέπει να είναι αναπτυξιακές, να αντιµετωπίζουν
τον αγρότη ως έναν σύγχρονο επιχειρηµατία, ως έναν τεχνο-
κράτη, να δηµιουργούν ένα περιβάλλον φιλικό στην παραγωγή
και την καινοτοµία, να του δίνουν κίνητρα και ευκαιρίες να σταθεί
ανταγωνιστικά στις παγκόσµιες αγορές, να του δίνουν κίνητρα
για συνεργασίες, για συνέργειες, έτσι ώστε να έχει καλύτερη
πρόσβαση σε χρηµατοδότηση, σε αγορές, σε νέα περιβάλλοντα. 

Η πολιτική της Κυβέρνησής µας και του αρµόδιου Υπουργείου
προς αυτή την κατεύθυνση κινείται από την πρώτη µέρα ανάλη-
ψης των καθηκόντων της, στην κατεύθυνση της παραγωγής
πλούτου για τους αγρότες τους, γεωργούς, τους κτηνοτρόφους,
τους αλιείς, στην παραγωγή πλούτου για τη χώρα. Ο πρωτογε-
νής τοµέας είναι αυτός ο οποίος ενισχύει την εξωστρέφεια της
πατρίδας µας και δίνει δύναµη µε τις εξαγωγές του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου κινείται
στην παραπάνω λογική. Στοχεύει στην απλούστευση των αδει-
οδοτήσεων των οικονοµικών δραστηριοτήτων, την άρση γραφει-
οκρατικών εµποδίων και την ενίσχυση των επενδύσεων στον
πρωτογενή τοµέα. Είναι µια προσπάθεια που έρχεται ως συνέ-
χεια του νόµου για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, που ψηφί-
στηκε από την Βουλή µετά από εισήγηση της Κυβέρνησης. Είναι
µια προσπάθεια που έρχεται ως συνέχεια του νόµου που πρό-
σφατα ψηφίσαµε περί αναβάθµισης και εκσυγχρονισµού του
αγροτικού τοµέα, µε ουσιαστικές ρυθµίσεις που αφορούσαν
στην αυστηροποίηση των προστίµων για τα προϊόντα ονοµασίας
προέλευσης και ήδη οι κτηνοτρόφοι µας βλέπουν την τιµή του
γάλακτος να αυξάνεται και να υπάρχει µεγαλύτερη ζήτηση. 

Είναι η συνέχεια µιας πολιτικής, όπου οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές των αγροτών είναι στην κατώτατη κλίµακα, στα 120 ευρώ το
µήνα, ενώ µε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ θα ξεπερνούσαν τα 200 ευρώ
το µήνα. Είναι µια συνέχεια της πολιτικής, που έχει λιγότερη φο-
ρολόγηση στους αγρότες. Είναι µια συνέχεια της πολιτικής, που
την επόµενη εβδοµάδα θα ψηφίσουµε την κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος για τους παραγωγούς, τους γεωργούς και τους
κτηνοτρόφους. Είναι, λοιπόν, µια πολιτική η οποία δίνει περισσό-
τερους βαθµούς ελευθερίας στον παραγωγικό τοµέα της χώρας
µας. 

Με το σχέδιο νόµου που συζητούµε µειώνουµε τη γραφειοκρα-
τία και τα διοικητικά βάρη, καθορίζοντας µε σαφήνεια τα απαι-
τούµενα δικαιολογητικά για την έκδοση των εγκρίσεων ίδρυσης
και λειτουργίας επιχειρήσεων. Το κυριότερο είναι ότι προβλέπε-
ται καθορισµένος χρόνος πενήντα ηµερών από την υποβολή της
αίτησης, εντός του οποίου οι αρχές οφείλουν να απαντήσουν. Αν
παρέλθει το χρονικό διάστηµα χωρίς απάντηση θεωρείται σιω-
πηρή έγκριση του αιτήµατος. Και όλα αυτά µέσω µιας νέας πλατ-
φόρµας µε τον τίτλο «Notify business». Δεν χρειάζεται να έρχεται
σε επαφή και να έχει συναλλαγή και συνδιαλλαγή ο πολίτης µε
τις υπηρεσίες. 

Συνεπώς, η συγκεκριµένη ρύθµιση απηχεί την ικανοποίηση ενός
πάγιου αιτήµατος της επιχειρηµατικής κοινότητας προς όφελος
της οικονοµίας, της απασχόλησης, της δηµιουργίας νέων περισ-
σότερων θέσεων εργασίας. Και αυτό γίνεται χωρίς καµµία έκ-
πτωση στον έλεγχο και την εποπτεία της δραστηριότητας. 

Επίσης, µε το παρόν σχέδιο νόµου επαναφέρεται η ρύθµιση
ως ανώτατο όριο αποζηµίωσης από τον ΕΛΓΑ στους δικαιούχους
ασφαλισµένους. Το ποσό δεν µπορούσε να υπερβαίνει τα 70.000
ευρώ ανά δικαιούχο, ενώ προβλεπόταν διπλασιασµός της απο-
ζηµίωσης για καλλιέργειες δύο περιόδων εντός του ίδιου έτους.
Η συγκεκριµένη ρύθµιση έρχεται να αποκαταστήσει τη ζηµιά που
επέφερε η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ στον οργανισµό της τάξης των 3
εκατοµµυρίων την περίοδο 2016 - 2018. 

Και να θυµίσω την πρόσφατη απόφαση της Κυβέρνησης, για
πρώτη φορά από το 2011, να χορηγηθεί ο ΕΛΓΑ µε κρατικά χρή-
µατα 35 εκατοµµυρίων ευρώ που δίνουν βιωσιµότητα και στέκε-
ται ο οργανισµός.

Είναι µία σηµαντική, µία γενναία απόφαση που δείχνει έµπρα-
κτα ότι η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, µε πράξεις στηρίζει τον πρωτογενή τοµέα της πατρίδας
µας.

Με δυο λέξεις, αναφέροµαι στις εξής ρυθµίσεις του νοµοσχε-
δίου:

Πρώτον, στη θεσµοθέτηση του αδικήµατος της ιχθυοκλοπής
και της ιχθυοκτονίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερον, στη δυνατότητα της θήρας αγριόχοιρων και των ηµί-
αιµων χοίρων καθ’ όλη τη διάρκεια του κυνηγετικού έτους -τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό- ή της κυνηγετικής περιόδου.
Είναι µια σηµαντική νοµοθετική παρέµβαση, που συµβάλλει και
στον περιορισµό της αφρικανικής πανώλης στη χώρα µας και
υπήρξαν πολύ σηµαντικές και ουσιαστικές αποφάσεις από την
ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Τρίτον, στην επίλυση της εκκρεµότητας σχετικά µε το καθε-
στώς των νοµίµως υφισταµένων κτηρίων που βρίσκονται σε γη
υψηλής παραγωγικότητας. Και εκεί, κύριε Υπουργέ, θα µπο-
ρούσε να υπάρξει από εσάς µια πρωτοβουλία στο µέλλον, να
συγκροτήσετε µία επιτροπή επιστηµονική, τεχνοκρατική, για να
γίνει χαρακτηρισµός των γαιών στο σύνολο της χώρας, ούτως
ώστε να ξέρουµε ποια γη είναι υψηλής παραγωγικότητας, ποια
είναι µεσαίας και ποια είναι χαµηλότερης. Να ξεκαθαριστεί και
αυτό το τοπίο, µέσα στα πολλά που έχετε να πράξετε ακόµα.

Θα είναι µεγάλη µου παράλειψη να µην αναφερθώ στην ανα-
γραφή της προέλευσης του γάλακτος, -που και αυτό συµβάλλει
στην τόνωση, στην ενίσχυση των ελληνικών γαλακτοκοµικών
προϊόντων- µία σηµαντική απόφαση από την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο κινείται στη
σωστή κατεύθυνση. Αντανακλά τη φιλοσοφία και την κουλτούρα
της Κυβέρνησης, που δεν είναι άλλη από το άνοιγµα της οικονο-
µίας, τη δηµιουργία ευκαιριών για τους πολλούς και την αύξηση
του ατοµικού και του εθνικού πλούτου της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Μπακαδήµα είναι εδώ;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Δεν θα µιλήσει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Βι-

λιάρδο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µιλήσω µόνο για να διορθώσω µερικά λάθη.
Πρώτον, ο Υφυπουργός σας είπε πως τα φωτοβολταϊκά στη

Γερµανία είναι στο 18%. Λάθος είναι στο 8,2%. Έχω εδώ ένα γρά-
φηµα. Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά. Το γράφηµα είναι από
τις 10 Ιουνίου του 2020, οπότε καταλαβαίνετε ότι είναι αρκετά
πρόσφατο. Στη σελίδα 10 της µελέτης, η οποία περιέχει το γρά-
φηµα και µπορείτε να τη διαβάσετε, γράφει ότι τα φωτοβολταϊκά
επιτρέπονται από το 2010 µόνο σε άγονη γη και κατά µήκος αυ-
τοκινητοδρόµων. Δηλαδή, ακριβώς το αντίθετο από αυτό που
είπε ο Υφυπουργός σας. Κάτι δεν πάει καλά.

Στη σελίδα 17, θα διαβάσετε ότι τα φωτοβολταϊκά δεν επιχο-
ρηγούνται γενικά, και στη σελίδα 20 ότι τα φωτοβολταϊκά αυξά-
νουν το κόστος ηλεκτρισµού των νοικοκυριών.

Τώρα θα καταθέσω µία εικόνα για τα Πρακτικά για το πώς είναι
στη Γερµανία τα φωτοβολταϊκά, για να δείτε ότι δεν έχει απολύ-
τως καµµία σχέση µε την Ελλάδα. Είναι πάνω από την αγροτική
γη. Κάτω είναι η αγροτική γη. Δεν την ενοχλεί καθόλου. Σε καµ-
µία περίπτωση δεν είναι όπως είναι στην Ελλάδα.

Δεύτερον, εσείς είπατε πως δεν υπάρχουν στο νοµοσχέδιο τα
φωτοβολταϊκά. Είναι λάθος. Είναι στο άρθρο 7. Το διαβάζω: Γρά-
φει καθαρά «Σε αγροτεµάχια που χαρακτηρίζονται από τη διεύ-
θυνση… …απαγορεύεται η άσκηση οποιασδήποτε άλλης
δραστηριότητας, εκτός από την αγροτική εκµετάλλευση, αγροτική
δραστηριότητα, κατά την έννοια του νόµου… …και την παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας από σταθµούς ΑΠΕ». Είναι ξεκάθαρο αυτό.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν είναι νέα διάταξη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Το ίδιο σας είπε και ο Βουλευτής της
Λάρισας. Ο δικός σας Βουλευτής το επιβεβαίωσε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι υφιστάµενη διάταξη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Εντάξει, αλλά το γράφει µέσα στο νο-
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µοσχέδιο. Αυτό ακριβώς εµείς είδαµε και σε αυτό ακριβώς ανα-
φερθήκαµε.

Μετά ο εισηγητής είπε ότι τα φωτοβολταϊκά είναι για αγρότες
µόνο. Δεν είναι για αγρότες. Θα καταθέσω για τα Πρακτικά ένα
άρθρο από εφηµερίδα, που λέει ξεκάθαρα ότι ο κ. Μαρινάκης
αγόρασε τρεις χιλιάδες στρέµµατα στη Λάρισα για κατασκευή
φωτοβολταϊκών σε χωράφια.

Επίσης, ο κ. Βλάχος υπονόησε πως µε κεντρική κατεύθυνση
του πρωτογενούς τοµέα εννοούσαµε την κρατική παρέµβαση.
Είναι, επίσης, λάθος. Δεν έχει καµµία σχέση. Αναφέραµε στην
επιτροπή το παράδειγµα της Ισπανίας, η οποία καθορίζει ποσό-
τητες καλλιέργειας ανάλογα µε αυτές που µπορεί να πουλήσει.

Τέλος, σας ζητήσαµε και εµείς και το ΚΚΕ να αποσύρετε την
παράγραφο 5 του άρθρου 6, επειδή τη θεωρούµε άδικη, αυτή,
δηλαδή, που αφορά την επιστροφή των ποσών από τους αγρό-
τες. Είναι άδικη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Μανωλάκου έχει τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα αναφερθώ λίγο στη φιέστα της

τουρκικής κυβέρνησης. Είναι προκλητική, είναι απαράδεκτη να
µετατρέψει την Αγιά Σοφιά, αυτό το παγκόσµιας πολιτιστικής
κληρονοµιάς µνηµείο, σε τζαµί. Κλιµακώνεται η προκλητικότητα
της Τουρκίας βήµα-βήµα. Οξύνει θρησκευτικούς και εθνικιστι-
κούς ανταγωνισµούς, που αξιοποιούνται από τους ισχυρούς της
γης για τη διαίρεση των λαών.

Όµως, είναι προκλητικές και γλυκανάλατες οι αντιδράσεις και
των ΗΠΑ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτοί είναι οι σύµµαχοι;
Αυτοί είναι οι προστάτες του Διεθνούς Δικαίου; Ή είναι αυτές οι
δυνάµεις που ανέχονται -αν δεν ενθαρρύνουν- την τουρκική προ-
κλητικότητα; Εµείς λέµε αν δεν είχε τις πλάτες τους, δεν θα προ-
χώραγε ο Ερντογάν.

Όµως, κυρίως, πήρα τον λόγο για να πω για την κοινή ανακοί-
νωση που έχουν εκδώσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Τουρκίας. Εκφράζουµε την ανησυχία
µας και τα δύο κόµµατα για τις τελευταίες επικίνδυνες εξελίξεις
στις σχέσεις των δύο κρατών, και καταδικάζουµε ενέργειες που
κινούνται στην κατεύθυνση όξυνσης και της πολεµικής σύγκρου-
σης. Σηµειώνουµε σε αυτή την κοινή ανακοίνωση, πως η από-
φαση της τουρκικής ηγεσίας να προχωρήσει στη µετατροπή της
Αγίας Σοφιάς σε τζαµί κινείται στην κατεύθυνση της αξιοποίησης
των θρησκευτικών ζητηµάτων για τον φανατισµό και τη διαίρεση
των λαών, ενώ αποτελεί και επίθεση ενάντια στις κοσµικές δυνά-
µεις στην Τουρκία. Και τα δύο κόµµατά µας υποστηρίζουµε να
µείνει η Αγιά Σοφιά δηµόσιο µουσείο, σαν ένα από τα καλύτερα
διατηρηµένα ιστορικά µνηµεία της παγκόσµιας πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς της ανθρωπότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και, βεβαίως, εκτιµάµε ότι η εµφύλια διαµάχη στη Λιβύη, έχει
προκληθεί µε την ιµπεριαλιστική επέµβαση του ΝΑΤΟ και ενι-
σχύεται από ξένες δυνάµεις. Επιδιώκουν τη διαµόρφωση διακρα-
τικών συµφωνιών για θαλάσσιες ζώνες, παραβιάζουν το Διεθνές
Δίκαιο της θάλασσας, ώστε να αξιοποιηθούν αυτές σαν πλεονε-
κτήµατα στην ελληνοτουρκική διαφορά για την υφαλοκρηπίδα
και την ΑΟΖ, και ναρκοθετεί παραπέρα ακόµα πιο πολύ την ει-
ρήνη και την ασφάλεια των λαών. Καταθέτουµε συνολικά αυτή
την κοινή ανακοίνωση για τα Πρακτικά, για να µαθευτεί.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω µε την υπουργική τροπολογία. Είπαµε και στην αρχική
οµιλία ότι είναι σε θετική κατεύθυνση η ρύθµιση για τους αγρότες
και τους άλλους ιδιοκτήτες που έχουν κληρονοµήσει πατρική πε-
ριουσία στο Καστέλι της Κρήτης και βεβαίως, την ψηφίζουµε.

Όµως, είχαν δίκιο και οι άλλοι συνάδελφοι που µίλησαν, ότι
είναι τελείως διαφορετικό θέµα το ζήτηµα για την αλιεία, για τα
γρι-γρι ηµέρας και νύχτας. Υπάρχει ένας προβληµατισµός. Θέ-
λουµε να τον λάβετε υπ’ όψιν. Είναι ένας προβληµατισµός που
αφορά µία µικρή µερίδα από τους ιδιοκτήτες των γρι-γρι, που
αποκτούν επιπλέον πλεονεκτήµατα. Μας κάνει να εκφραστούµε
µε το λευκό σε αυτό το σηµείο. Ζητάµε να υπάρξει διαφορετικός
τρόπος, δηλαδή να υπάρξουν δύο τροπολογίες, γιατί είναι  δύο
διαφορετικά θέµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Πάνα, θα δευτερολογήσετε;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Τελιγιορίδου για δύο λεπτά.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τελικά, από το πρωί εδώ ακούγοντας όλους τους συναδέλ-

φους της Νέας Δηµοκρατίας, εγώ οµολογώ ότι έχω πειστεί. Αυτή
η Κυβέρνηση είναι µια κυβέρνηση «πρώτη φορά Δεξιά».

Για πρώτη φορά εµφανίζεστε στο πολιτικό σκηνικό. Δεν έχετε
καµµία ευθύνη για ό,τι έχει γίνει τις προηγούµενες δεκαετίες στη
χώρα. Δεν έχετε καµµία ευθύνη για τη χρεοκοπία, καµµία ευθύνη
για τη συρρίκνωση των εισοδηµάτων, των ελπίδων και των ζωών
των Ελλήνων πολιτών.

Και ευτυχώς που υπάρχετε και εµφανιστήκατε ξαφνικά στο πο-
λιτικό σκηνικό, γιατί για δεκαετίες ο ΣΥΡΙΖΑ κατέστρεφε την Ελ-
λάδα, για δεκαετίες ο ΣΥΡΙΖΑ κυβερνούσε και έφερε όλα αυτά
τα δεινά που µας οδήγησαν στην οικονοµική κρίση της τελευ-
ταίας δεκαετίας.

Κοιτάξτε να δείτε: Όσο και αν παρουσιάζετε τα πράγµατα
όπως θέλετε, ο ελληνικός λαός έχει και κρίση έχει και αντίληψη.
Και ένας από τους λόγους για τους οποίους η χώρα οδηγήθηκε
στην οικονοµική κρίση, ήταν οι δικές σας κυβερνήσεις που δεν
είχαν στρατηγικό στόχο και είχαν αποδοµήσει την παραγωγική
βάση της χώρας, και, δυστυχώς, φοβάµαι ότι σήµερα επανέρχε-
στε στις παλιές κακές συνταγές.

Θα πρέπει, λοιπόν, όσο είναι καιρός, να επαναπροσδιορίσετε
την πολιτική σας ιδιαίτερα σε στιγµές µεγάλης κρίσης µε αυτή
την πανδηµία.

Το νοµοσχέδιό σας -επειδή δεν έχω χρόνο- σύντοµα να σας
πω ότι είναι άνευρο, είναι άψυχο και δεν έχει προοπτική.

Και δυστυχώς, αυτό δεν το κατανοείτε. Και, µάλιστα, έρχεστε
εδώ να µας πείτε τι καλή πολιτική κάνετε, και αυτό µας το επιβε-
βαιώνετε µε τα λόγια των βιοµηχάνων, του συνδέσµου βιοµηχά-
νων. Αυτά τα ακούτε, τα λόγια των Ελλήνων αγροτών τα ακούτε;

Να σας µεταφέρω, λοιπόν, εγώ µια κουβέντα που είχα στην
εκλογική µου περιφέρεια την προηγούµενη βδοµάδα, όπου ένας
κτηνοτρόφος που περιµένει από µέρα σε µέρα να πάρει ό,τι του
αναλογεί από τα 32 εκατοµµύρια ευρώ µου είπε: «Εσείς µας πή-
ρατε το αρνί, αυτοί θα µας πάρουν και το µαντρί». Έτσι, λοιπόν,
νιώθουν οι Έλληνες κτηνοτρόφοι.

Τώρα για την τροπολογία θα πω δυο λόγια. Για το Καστέλι
είναι θετικό.

Κύριε Υπουργέ, όµως, θα µας αναγκάσετε να ψηφίσουµε
«παρών», γιατί όσον αφορά το άλλο κοµµάτι, ευνοεί τον αθέµιτο
ανταγωνισµό απέναντι στο γρι-γρι της νύχτας. Τα γρι-γρι της
µέρας έχουν τη δυνατότητα να αλιεύσουν ως γρι-γρι νύχτας µε
την αλλαγή του διχτυού. Δεν βγαίνουν από την παραγωγική δια-
δικασία. Άρα, εδώ δεν καταλαβαίνουµε, ποιος προφανής λόγος
οδηγεί σε αυτή την τροπολογία!

Και, µάλιστα, φαίνεται ότι µε το ισχύον καθεστώς ευνοείται
πάρα πολύ η διαχείριση ιχθυαποθεµάτων, που θεωρούµε ότι µε
την εντατικοποίηση και µε την αλλαγή που πάτε να κάνετε θα έχει
αρνητικό αποτέλεσµα, οπότε αναγκαστικά, εάν δεν το αλλάξετε,
εµείς θα ψηφίσουµε «παρών».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
Ο κ. Σενετάκης έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να συµφωνήσω µε την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ και εγώ, να πω
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ακριβώς ότι στηριζόµαστε στην κρίση του ελληνικού λαού. Η
κρίση του ελληνικού λαού είναι αυτή που διαµόρφωσε αυτή την
πλειοψηφία που έχουµε αυτή τη στιγµή στο Κοινοβούλιο, η κρίση
του ελληνικού λαού έχει τοποθετήσει τον κ. Βορίδη στα υπουρ-
γικά έδρανα. Σε αυτή στηριζόµαστε, αυτούς προσπαθούµε να
πείσουµε και από αυτή κρινόµαστε και θα κριθούµε στο τέλος
της τετραετίας. Οπότε συµφωνούµε, συµφωνούµε και για την πο-
λιτική µας.

Τώρα για το νοµοσχέδιο η συζήτηση στις επιτροπές πρακτικά
δεν ανέδειξε σηµαντικές διαφορές. Άλλωστε, πολλές από τις δια-
τάξεις είναι η συνέχεια του «δεν προλάβαµε», όπως πολλές δια-
τάξεις δεν πρόλαβε να φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Συνεχίζουµε, προσθέτουµε στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ κάποια
άρθρα και γενικότερα, όπως είπαµε και στις επιτροπές, στα νο-
µοσχέδια του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
και δη µε τον κ. Βορίδη γίνεται µια προσπάθεια να γίνεται ένας
γόνιµος διάλογος. Υπάρχουν διαφωνίες σε κάποια θέµατα αλλά
υπάρχουν και συµφωνίες, και εδώ είµαστε για να ανταλλάσσουµε
επιχειρήµατα. Και αυτός είναι ο σωστός διάλογος που πρέπει να
γίνεται στις επιτροπές και στο Κοινοβούλιο.

Πήρα, κυρίως, τον λόγο και εγώ για να µιλήσω για την τροπο-
λογία που αφορά τον τόπο µου, το Καστέλι, το Ηράκλειο και το
Καστέλι συγκεκριµένα. Να ευχαριστήσω την ηγεσία του Υπουρ-
γείου αλλά και του συναρµόδιου Υπουργείου του Υποδοµών,
διότι είναι ένα θέµα που προέκυψε, για το οποίο δεν ευθύνεται
κάποιος, από µια κακή νοµοθέτηση. Ήρθαµε να διευθετήσουµε
ένα πρόβληµα του παρελθόντος και χαίροµαι που όλοι συµφω-
νείτε να προχωρήσουµε στην ψήφιση αυτής της τροπολογίας.

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Αν το ξεχωρίσετε αυτό, είναι οµό-

φωνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
Είµαι σίγουρος ότι σύντοµα θα εκφράσετε όλα αυτά που θέ-

λετε, έχετε αυτή την ικανότητα.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και όλους τους συναδέλφους για την ευρεία συµ-

µετοχή στη συζήτηση. Θα αναφερθώ λίγο σε αυτή.
Επιτρέψτε µου, όπως κάνατε όλοι, να αναφερθώ πολύ σύν-

τοµα σε κάτι το οποίο µας θυµώνει, µας στενοχωρεί, µας εξορ-
γίζει. Η µετατροπή της Αγιάς Σοφιάς σε τζαµί θέλω να ξέρουµε
όλοι ότι δεν κάνει κάτι κακό στην Αγιά Σοφιά. Η Αγιά Σοφιά για
εκατοντάδες χρόνια υπήρξε τζαµί και εν συνεχεία υπήρξε µου-
σείο, ενώ όλοι ξέρουµε ότι είναι η σπουδαιότερη εκκλησιά του
κόσµου. Δεν έχασε κάτι από την αξία της η Αγιά Σοφιά, δεν έχασε
τίποτε από αυτή τη χρήση εναντίον της αρχικής της κατασκευής
και του αρχικού της προορισµού. Όλους αυτούς τους αιώνες
εξακολουθούσε να αποτελεί σύµβολο του χριστιανισµού, σύµ-
βολο της οικουµενικότητας της ορθοδοξίας.

Άρα, µε αυτή την άθλια πράξη ο Ερντογάν δεν αποµειώνει την
Αγιά Σοφιά, την Τουρκία αποµειώνει, τους Τούρκους αποµειώνει,
το δικό τους έθνος προσβάλλει και όχι την Αγιά Σοφιά.

Για εµάς, η Αγιά Σοφιά ήταν και παραµένει η συλλογική µας
µνήµη και ταυτότητα. Είναι ο αυτοκράτοράς µας που πέφτει µα-
χόµενος, είναι η «Κόκκινη Μηλιά», είναι ο «Μαρµαρωµένος Βασι-
λιάς», είναι όλες αυτές οι µνήµες της Βυζαντινής Αυτοκρατορίας,
της ορθόδοξης αυτοκρατορίας, της ταυτότητάς µας, του κορµού
µας.

Μένει κάτι για το σήµερα, όµως, ότι απέναντι σε ένα κράτος
το οποίο συµπεριφέρεται µε τέτοια βαρβαρότητα, οφείλει η διε-
θνής κοινότητα και η Ελλάδα να απαντήσει. Η Κυβέρνηση ενερ-
γεί, προκειµένου να επιτύχει µία συντονισµένη απάντηση, αλλά
είναι ξεκάθαρο, είναι σαφές ότι αυτοί που βιάζουν µε αυτόν τον
τρόπο τα παγκόσµια ιστορικά µνηµεία που συνδέονται –ξαναλέω-
µε τέτοιες ισχυρές µνήµες και τέτοια ισχυρή ταυτότητα, δεν πρέ-
πει να µένουν ατιµώρητοι, δεν πρέπει να µένουν χωρίς κυρώσεις.

Έρχοµαι στη συζήτησή µας. Σας ευχαρίστησα, θεωρώ ότι είναι

µία εξαιρετικά δηµιουργική συζήτηση. Επιτρέψτε µου λίγο να
ανοίξω µία κουβέντα µαζί σας, γιατί µου γεννήθηκαν διάφορες
απορίες.

Ξανάκουσα αυτή τη συζήτηση ότι δεν έχουµε σχέδιο και το νο-
µοσχέδιο δεν έχει σχέδιο, ότι δεν έχουµε στρατηγική και όλα
αυτά τα σχετικά. Εντάξει, ωραία, τα ακούω. Τώρα εσείς φαντά-
ζοµαι ότι έχετε. Για να λέτε ότι εµείς δεν έχουµε, εσείς έχετε. Και
φαντάζοµαι ότι είχατε και τεσσεράµισι χρόνια να το ξεδιπλώσετε.

Έρχεστε, λοιπόν, και λέτε ότι εγώ δεν έχω σχέδιο και δεν έχω
στρατηγική για τον πρωτογενή τοµέα. Σε έναν χρόνο έχουµε
φέρει τρία νοµοσχέδια, σε τεσσεράµισι χρόνια φέρατε τρία νο-
µοσχέδια. Το ένα νοµοσχέδιό σας ήταν για τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς, συζητήσαµε και είδαµε τα αποτελέσµατά του. Το
άλλο νοµοσχέδιό σας ήταν οι βοσκήσιµες γαίες δηλαδή τα δια-
χειριστικά σχέδια βόσκησης. Δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτε
για αυτό. Και το τρίτο νοµοσχέδιό σας, ήταν για το ζήτηµα της
ρύθµισης µε την αναγραφή, µε τη δήλωση των τιµολογίων –
αυτής της ρύθµισης- το οποίο δεν εφαρµόστηκε.

Συγγνώµη, εσείς είστε που είχατε στρατηγική και µου κάνετε
κριτική ότι δεν έχω εγώ στρατηγική; Πού ήταν αυτός ο µαγικός
νόµος, ο οποίος θα έλυνε όλα τα ζητήµατα του πρωτογενούς
τοµέα; Πού ήταν αυτή η µοναδική και εξαιρετική νοµοθεσία; Γιατί
δεν µας την ξεδιπλώσατε να υποκλιθούµε και να έχουµε µείνει
άφωνοι;

Διότι εγώ εκείνο που έχω κάνει αυτόν τον ένα χρόνο, εγώ που
δεν έχω στρατηγική, είναι το εξής: Έφτιαξα το σχέδιο για τις διε-
παγγελµατικές οργανώσεις και ανθούν οι διεπαγγελµατικές ορ-
γανώσεις. Άλλαξα τον νόµο για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς
σε κατεύθυνση που δεν σας αρέσει. Έχουµε ιδεολογική διαφω-
νία σ’ αυτό, τι να κάνουµε; Ο καθένας ό,τι πιστεύει. 

Έκανα, επίσης, την ποινικοποίηση για τα ΠΟΠ και τα ΠΓΕ προ-
ϊόντα, για να αντιµετωπίσω τις ελληνοποιήσεις, για τις οποίες δεν
σας είδα να έχετε κάνει κάτι. Έφτιαξα το πλαίσιο για την ανα-
διοργάνωση του µηχανισµού ελέγχων, πάλι µε το νοµοσχέδιο
αυτό που έγινε, φτιάξαµε το µελισσοκοµικό µητρώο, βάλαµε σε
έλεγχο την ανθοπαραγωγή και κάναµε ειδική νοµοθεσία για να
αντιµετωπίσουµε την αφρικανική πανώλη, και είµαστε η µόνη ευ-
ρωπαϊκή χώρα η οποία αντιµετώπισε µε τέτοια επιτυχία την αφρι-
κανική πανώλη, ρύθµισα τις αναστολές των ποινικών διώξεων
των ανθρώπων οι οποίοι σύρονταν σε δικαστήριο για τους συνε-
ταιρισµούς που είναι σε εκκαθάριση, λύσαµε εν µέσω πανδηµίας
το ζήτηµα των εργατών γης και της µετάκλησής τους, λύσαµε εν
µέσω πανδηµίας το ζήτηµα του εργοσήµου, φέραµε τη διάταξη
µε την οποία κάναµε το επίδοµα ανεργίας επίδοµα εργασίας για
τους εργάτες γης, λύσαµε το θέµα των συνταξιούχων που µπο-
ρούν να πάνε να εργαστούν στα χωράφια, µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ,
µειώσαµε τη φορολογία των συνεταιριστικών σχηµάτων, µει-
ώσαµε τη φορολογία, κάναµε την επιστροφή στον φόρο του
οίνου, µειώσαµε τους φορολογικούς συντελεστές. 

Και τώρα, σήµερα, απλοποιούµε τις αδειοδοτήσεις, λύσαµε τα
χρονίζοντα θέµατα που τα είχατε στα χέρια σας τεσσεράµισι χρό-
νια και δεν κάνατε τίποτε για τις ΠΟΑΥ, και ρυθµίζουµε και το θέµα
των αγριόχοιρων που εσείς το κοιτούσατε. Εµείς δεν έχουµε στρα-
τηγική! Φαντάσου και να είχαµε! Όµως, έχουν στρατηγική αυτοί
που µας εγκαλούν ότι δεν έχουµε στρατηγική! Και κοιτάς τη νο-
µοθεσία και είναι ανύπαρκτη. Δεν κάνατε τίποτα τεσσεράµισι χρό-
νια! Τρία νοµοσχέδια εκ των οποίων τα δύο δεν υλοποιήθηκαν. Το
νοµοσχέδιο για τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης, πολύ κρίσιµο,
το υλοποιώ εγώ σήµερα µε τα διαχειριστικά σχέδια. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Έτσι είναι! Τι να κάνουµε, κύριε Αραχωβίτη µου; Δεν έχεις µια

υπογραφή!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δεν έχετε υλοποιήσει τίποτα ακόµα!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μα, έχετε δώσει δύο νοµοθετικές αναβολές στην
εφαρµογή των προβλέψεων για τα διαχειριστικά σχέδια. Και
τώρα στον έναν χρόνο εµείς παίρνουµε ήδη αποφάσεις περιφε-
ρειακών συµβουλίων, για να βγουν οι προκηρύξεις και να φτιά-
ξουµε τις προγραµµατικές συµβάσεις.

Άρα, λοιπόν, γιατί µπαίνετε σε αυτή την κριτική; Δεν την κατα-
λαβαίνω. Είναι µία άστοχη κριτική. Ακούστε! Είναι µία άστοχη κρι-
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τική και καταλαβαίνει και ο κόσµος ότι είναι µια άστοχη κριτική.
Το αισθάνεται ο κόσµος. Ο κόσµος της αγροτιάς, ο κτηνοτροφι-
κός κόσµος, οι αλιείς µας καταλαβαίνουν ότι αυτό είναι ένα
άσφαιρο πράγµα. Αφήστε τα «δεν έχετε στρατηγική». Μια χαρά
είναι η στρατηγική και µια χαρά την έχουµε και µια χαρά την υλο-
ποιούµε. Ελάτε να συζητήσουµε επί των συγκεκριµένων θεµά-
των. 

Να σας πω τώρα τι παθαίνετε. Εγώ ξέρω τι έχετε πάθει τώρα
και έχω και µια συµπόνια και µια κατανόηση. Τα έχω αυτά! Γιατί;
Να σας πω, λοιπόν, τι έχετε πάθει τώρα. Φέραµε το προηγούµενο
νοµοσχέδιο το οποίο και ψηφίστηκε µε διακόσιες ενενήντα δύο
ψήφος ψήφους εδώ µέσα! Έχει γίνει αυτό! Και πήγαιναν µετά
και τους µάλωναν οι δικοί τους. Λέει «Έτσι θα κάνουµε αντιπολί-
τευση; Άµα πηγαίνετε και ψηφίζετε όλα τα νοµοσχέδια, τι αντι-
πολίτευση θα κάνουµε;». Πρέπει, λοιπόν, τώρα να διαφωνήσουν. 

Πρόσεξε, τώρα, τη δυσκολία: Πού να διαφωνήσεις; Δεν µπο-
ρείς να διαφωνήσεις! Γιατί; Ντε και καλά τώρα και µε το ζόρι θα
διαφωνήσουν στην αδειοδότηση. Πώς θα διαφωνήσεις στην
αδειοδότηση, που να έχει αρχή, µέση και τέλος και που να έχει
µια λογική; Πρώτα απ’ όλα, διότι µέχρι να πάρετε τη γραµµή
«κάντε τη διαφωνία», ήσασταν στο «είναι δικές µας οι διατάξεις».
Πρόσεξε τώρα: Ήρθαν στην επιτροπή και έλεγαν: «Μα, τι κάνετε;
Φέρνετε δικές µας διατάξεις». Τώρα, λοιπόν, επειδή δεν γίνεται
να ψηφιστεί πάλι το νοµοσχέδιο µε διακόσιες ενενήντα δύο ψή-
φους, πρέπει να πούµε ότι δεν µας αρέσουν οι διατάξεις. Έλα,
όµως, που έχουµε πει ότι είναι δικές µας. Άρα, τώρα δεν µας αρέ-
σουν οι δικές µας διατάξεις. Εδώ, λοιπόν, λέω ξανά ότι αυτό είναι
καιροσκοπική αντιπολίτευση, είναι αντιπολίτευση της πλάκας.
Ελάτε και καθίστε σοβαρά και πείτε τι είναι αυτό το οποίο δεν
σας αρέσει. 

Εδώ, λοιπόν, λέτε ότι δεν είναι σηµαντικό το ζήτηµα της αδει-
οδότησης. Κατ’ αρχάς είναι ή δεν είναι σηµαντικό; Για να συνεν-
νοηθούµε, είναι σηµαντικό ή δεν είναι σηµαντικό; Διότι εγώ εδώ
θα σας πω µία πραγµατική ιστορία, για να δούµε αν είναι σηµαν-
τικό. Άνθρωπος ο οποίος θέλει να φτιάξει µεταποιητική µονάδα,
παλεύει να αδειοδοτηθεί. Έχει πάει στις υπηρεσίες και είναι αδύ-
νατον να βγάλουν άκρη και οι υπηρεσίες και αυτός. Ο άνθρωπος
αρχίζει τα τηλέφωνα και το πράγµα φτάνει στον Υπουργό. Φαν-
τάσου τώρα, έτσι; Άδεια πήγε να πάρει! Δεν ζήτησε τίποτα ο άν-
θρωπος. Μία άδεια θέλει να πάρει, να λειτουργήσουν οι
µηχανισµοί! Ο πολίτης θα φτάνει στον Υπουργό, για να παίρνει
τηλέφωνο ο Υπουργός τους υπαλλήλους της ΔΑΟΚ, µπας και κα-
ταφέρουν και φύγει κανένας φάκελος από κανένα γραφείο από
εδώ να πάει εκεί; Αυτό είναι λειτουργία; Δες την απελπισία, την
αγωνία, το δράµα αυτού του ανθρώπου, που θέλει να δραστη-
ριοποιηθεί επαγγελµατικά και δεν µπορεί να πάρει µία άδεια!
Έχει φτιάξει τον φάκελό του, έχει φτιάξει τα χαρτιά του, τα πήγε
και τα κατέθεσε και δεν του λένε ότι λείπει κάτι, δεν του λένε ότι
θέλουν κάτι, αλλά κάθονται. Κάθονται! Ενάµιση χρόνο κάθονται
τα χαρτιά! Και παλεύει ο άλλος να δραστηριοποιηθεί επαγγελ-
µατικά. Και µου λέτε ότι δεν είναι σηµαντικό; Δεν είναι σηµαντικό
αυτό που ο άλλος µπορεί να προχωρήσει, να ξεκινήσει τη δου-
λειά του και εν συνεχεία να πάει να τον ελέγξει η υπηρεσία; 

Τα βλέπετε όλα θεωρητικά, γιατί δεν έχετε σχέση µε αυτό το
οποίο ζει ο πραγµατικός κόσµος κάθε µέρα. Τα βλέπετε έτσι, δη-
λαδή να κάτσουµε εδώ να φιλοσοφήσουµε αν το χαρτί θα πάει
έτσι και αν η διοίκηση θα γίνει αλλιώς. Και δεν βλέπετε την αγω-
νία των ανθρώπων να ανοίξουν µια δουλειά. Εµείς, λοιπόν, λύ-
νουµε αυτό το πράγµα και δεν το ψηφίζετε. Μένετε εκτός από
αυτό και µου λέτε ότι δεν έχει αξία, δεν έχει σηµασία αυτή η επί-
σπευση, αυτό που είναι ο βασικός κορµός του νοµοσχεδίου και
είναι και αρκετά αναλυτικό; 

Αυτό το άλλο που µου άρεσε πάρα πολύ, είναι αυτό που είπε
η κ. Τελιγιορίδου. Αυτό πρέπει να το πω γιατί είναι από τα αγα-
πηµένα µου. Ακούστε τώρα ποια είναι η χαρά του Αριστερού
αυτές τις µέρες. Επειδή έγινε ο κορωνοϊός, αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν κρατικές ενισχύσεις. Όµως σε πάρα πολλά επίπεδα, σε
πάρα πολλούς τοµείς της οικονοµίας υπάρχουν κρατικές ενισχύ-
σεις και υπάρχει και µια παρέµβαση και στο επίπεδο του δανει-
σµού και στο επίπεδο της εγγυήσεως δανείων από το κράτος και
στον µηχανισµό των άµεσων κρατικών ενισχύσεων. Σηκώνετε,

λοιπόν, τώρα ο Αριστερός και λέει: «Είδατε; Η αξία του κράτους,
χάρη στο κράτος κρατιέται η οικονοµία». Χάρηκαν οι κρατιστές.
Νοµίζουν τώρα ότι δικαιώνεται η αντίληψή τους. 

Στο σηµείο αυτό, θα κάνω δύο παρατηρήσεις ιδεολογικού χα-
ρακτήρα επ’ αυτών. Πρώτον, µε αυτά που λέτε αυτοϋπονοµεύε-
στε. Ο κορωνοϊός είναι έκτακτη ανάγκη. Άρα, µας λέτε ότι στην
πραγµατικότητα σε συνθήκες κανονικότητας δεν το χρειαζόµα-
στε όλο αυτό και ότι το χρειαζόµαστε µόνο σε συνθήκες έκτα-
κτης ανάγκης. Άρα, υποστηρίζετε µια ιδέα έκτακτης ανάγκης και
κρίσης.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κάνετε λογικό άλµα. Απόδειξη του
δίκιου µας ήταν!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα σας πω, όµως, το εξής και εκεί θα µαλώσω
την κ. Μανωλάκου, γιατί οι περισσότεροι από αυτούς έχουν πε-
ράσει από εσάς. Εσείς υποτίθεται ότι θα έπρεπε να τους έχετε
διδάξει τον µαρξισµό-λενινισµό. Θα έπρεπε να τους έχετε εξη-
γήσει επιτέλους ότι οι κρατικές µεταβιβάσεις σε συνθήκες καπι-
ταλιστικής λειτουργίας, δεν αποτελούν αριστερή πολιτική. Θα
έπρεπε να τους έχετε εξηγήσει ότι αυτό πάντα γίνεται σε συνθή-
κες κρίσης της οικονοµίας, ακριβώς για να ισορροπήσει το οικο-
νοµικό σύστηµα. 

Ναι, αλλά αν δεν τους τα έχετε µάθει αυτά, αλίµονό µου αν
κάνω εγώ τώρα διδασκαλία µαρξισµού-λενισνισµού στον ΣΥΡΙΖΑ!
Τέτοια ώρα, τέτοια λόγια! Έπρεπε να τα έχετε λύσει αυτά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κάνετε λογικά άλµατα! 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν είναι αριστερά αυτό, είναι σο-

σιαλδηµοκρατία!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ναι, αλλά έχουν περάσει από εσάς και λέω ότι
δεν τα έµαθαν καλά. Αυτό λέω! Αυτό είναι, λοιπόν.

Προσέξτε τώρα! Έρχοµαι στην περαιτέρω συζήτησή µας. Κατ’
αρχάς έχω µερικά καλά νέα, τα οποία πρέπει να σας πω πως εν-
διαφέρουν φίλους µου από εδώ. 

Ήταν ωραίο το επιχείρηµα –δεν ξέρω ποιος το είπε, δεν θυµά-
µαι- που λέει τα εξής: Στα νοµοσχέδια τα οποία είναι εύκολα για
κριτική, συνήθως έρχονται οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης
προκειµένου να κάνουν πολιτικό ταµείο, προκειµένου να αξιοποι-
ήσουν αυτό το οποίο είναι εύκολο για κριτική. Μα, δεν σας είδαµε
σήµερα. Δεν σας είδαµε. Είδαµε τριάντα Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας και τέσσερις Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν ήρ-
θατε, αφού είναι χάλια το νοµοσχέδιο να το αποδοµήσετε, και να
πάτε σπίτι χαρούµενοι ότι νικήσατε;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Το απαξίωσαν!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν σας είδαµε τίποτα να κάνετε! Σιωπή! Άκρα
του τάφου σιωπή, εκ καθήκοντος και εξ επαγγέλµατος παρουσία
που λέµε!

Άρα, λοιπόν, προσέξτε. Υπάρχουν και ορισµένα συγκεκριµένα
καλά νέα, τα οποία θέλω να µοιραστώ µαζί σας.

Κυρία Τελιγιορίδου, σας τα είπα εγώ από την επιτροπή λες και
τα ήξερα. Ούτε µάντης να ήµουν! Σας λέω να µην επενδύετε σ’
αυτά. Επενδύετε στους χρόνους και να, βλέπετε, βγαίνουν ανά-
ποδα.

Ήρθαν οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Τι κάνουµε
τώρα; Τι γίνεται; Εκεί που είχατε επενδύσει ότι δεν γίνεται τίποτα
και δεν κάνει και δεν ράνει και δεν θα γίνει, εγκρίθηκαν και τα
σπαράγγια, εγκρίθηκαν και τα 15 εκατοµµύρια ευρώ για τους πα-
ραγωγούς λαϊκών αγορών, εγκρίθηκαν και τα ποσά για την αιγο-
προβατοτροφία!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τόσο γρήγορα; Αφού εχθές…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ε, µα! Είδες µερικά πράγµατα, Χρήστο µου;
Και τους λέω χθες «Βρε, µην κάνετε τέτοια αντιπολίτευση,

γιατί δεν ξέρεις πώς βγαίνουν τα πράγµατα»! Δηλαδή, δεν είναι
ότι δεν έχουν µάθει µαρξισµό-λενινισµό αλλά ούτε αντιπολίτευση
στο Κοινοβούλιο δεν έχουν µάθει να κάνουν. Δηλαδή, έχουµε
πλήρη έλλειψη γνώσεων εδώ! Χρειαζόµαστε τα βασικά! Να επεν-
δύετε εκεί που µπορείτε να επενδύσετε αντιπολιτευτικά, όχι σ’
αυτά τα οποία καταρρέουν σε είκοσι τέσσερις ώρες!

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΖ’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17073



Σας είπε, επίσης, η κυρία Υφυπουργός, κάτι το οποίο είναι πολύ
σηµαντικό. Υπεγράφησαν και οι τρεις ΠΟΑΥ που σε συνδυασµό
µε την απλοποίηση για τις υδατοκαλλιέργειες, διαµορφώνουν ένα
εξαιρετικά ευνοϊκό τοπίο για έναν πάρα πολύ δυναµικό κλάδο. Και
σας άκουσα να λέτε το εξής απίθανο: Αφορά, λέει, κάτι λίγους.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Το νοµοσχέδιό σας δεν τους αφορά
όλους!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Το νοµοσχέδιό µου αφορά την αδειοδότησή τους. Οι
υδατοκαλλιέργειες είναι ένας από τους πιο δυναµικούς κλάδους
της ελληνικής οικονοµίας αµιγώς εξαγωγικός ,και πρέπει να απο-
τελεί στρατηγική κατεύθυνση της στήριξής µας. Και για µας απο-
τελεί. Για σας…

Άκουσα και τον κ. Αποστόλου κάτι να λέει για την ΚΑΠ. Δώστε
µου δύο λεπτάκια, γιατί θέλω να σας πω τους αριθµούς, για να τε-
λειώνουµε και µε αυτό το ζήτηµα και για να τα λύνουµε. 

Δεν κατάλαβα πάλι τι θέλετε να πείτε. Εκεί που ξεκινούσαµε µε
αρχικά σενάρια µείωσης 10%, αυτή τη στιγµή η πρόταση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής µιλάει για 19.308.000.000 ευρώ, δηλαδή
στην πραγµατικότητα για µία µείωση της τάξης του 0,7%. Ουσια-
στικά είναι σταθερές τιµές! Αυτό δεν είναι επιτυχία της ελληνικής
διαπραγµάτευσης, ότι δηλαδή εξασφαλίζει σταθερές τιµές για την
Κοινή Αγροτική Πολιτική, µε αύξηση στον δεύτερο επενδυτικό πυ-
λώνα που είναι και κρίσιµος της τάξης του 4,8%;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)

Θα ήθελα λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν έχω µιλήσει
ακόµα για το νοµοσχέδιο.

Και λέω τώρα, λοιπόν, το εξής: Δεν ξέρω τι αναλύσεις κάνει
τώρα ο κ. Αποστόλου. Βγάζει κάτι νούµερα, τα λέει έτσι, τα λέει
αλλιώς. Τα νούµερα είναι συγκεκριµένα και πρέπει να τα πούµε,
για να ξέρουµε τι γίνεται.

Μιλάµε για τον πρώτο πυλώνα 14.916, για τον δεύτερο πυλώνα
4.018, µαζί µε τα 374, τα οποία προστίθενται ως µπόνους από τη
διαπραγµάτευση, πηγαίνουµε στον δεύτερο πυλώνα στα 4.392 και
µας κάνει ένα σύνολο 19.308.

Θέλετε να τα σηµειώσετε να τα ξέρετε, ώστε να µην ξανακού-
σουµε άλλα νούµερα και να το λήγουµε σιγά-σιγά και αυτό το
θέµα; Το λέω, διότι αντικειµενικά αυτό οι αγρότες µας καταλαβαί-
νουν ότι είναι µία πάρα πολύ σηµαντική επιτυχία, καθώς τους δια-
σφάλισε σταθερούς πόρους και περιέχουν τα νούµερα αυτά και
την εξωτερική σύγκλιση. Αυτά είναι µε την εξωτερική σύγκλιση
µέσα.

Άρα, λοιπόν, όπως είπαµε –κι εσείς τα έχετε χειριστεί και µπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε- δύο µεγάλα αγκάθια, δύο µεγάλα προ-
βλήµατα, δύο µεγάλες αγωνίες που είχαµε σε σχέση µε την ΚΑΠ,
που είναι ο προϋπολογισµός και η εξωτερική σύγκλιση –δεν λέω
ότι είναι οι µόνες, έχουµε κι άλλες- που µπορούσαν να οδηγήσουν
σε πολύ µεγάλη µείωση των άµεσων ενισχύσεων αλλά και του
επενδυτικού πυλώνα, αυτά παραµένουν σταθερά και ο επενδυτι-
κός πυλώνας αυξάνει.

Αυτό, λοιπόν, δεν θα χαιρετιστεί ως επιτυχία από εσάς; Δηλαδή,
αν τώρα αυτό το συγκεκριµένο αποτέλεσµα το είχατε φέρει εσείς
εδώ πέρα, δεν θα χοροπηδούσατε από χαρά; Δεν θα ερχόσασταν
να µας πείτε ότι αυτό είναι ένα καλό αποτέλεσµα για τους αγρό-
τες; Άρα, λοιπόν, και στο σηµείο αυτό τα πράγµατα είναι συγκε-
κριµένα.

Τώρα, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Θεωρώ ότι αδικείτε απολύτως
το νοµοσχέδιο λέγοντας ότι δεν έχει κορµό. Έχει έναν πολύ συγ-
κεκριµένο κορµό διατάξεων που είναι οι αδειοδοτήσεις, και είναι
πολύ σηµαντικός όλος από µόνος του.

Επιτρέψτε µου να απαντήσω σε µία µόνο κριτική που άκουσα
,κυρίως, από φιλοζωικές –όχι τόσο πολύ εδώ- για το θέµα του άρ-
θρου 3 την απλοποίηση αδειοδότησης στην εκτροφή. Θα ήθελα
να διευκρινίσω για µία ακόµη φορά –το είπα στην επιτροπή, το λέω
όµως και στην Ολοµέλεια- ότι αυτό δεν αφορά και δεν επηρεάζει
σε τίποτα τις ρυθµίσεις του ν.4061/2012, που ρυθµίζουν τα ζητή-
µατα της εκτροφής και των επαγγελµατιών εκτροφέων. Δεν επη-
ρεάζει! Δεν αλλάζει τον επαγγελµατία εκτροφέα. Δεν αλλάζει τους
ορισµούς, δεν αλλάζει προϋποθέσεις, δεν αλλάζει το τι κάνει ο
ερασιτέχνης εκτροφέας, δεν παρεµβαίνει καθόλου σ’ αυτό. Δη-

λαδή, όλο το ουσιαστικό περιεχόµενο, αν θέλετε, για την εκτροφή
παραµένει σταθερό αυτό που ήταν. Το µόνο το οποίο κάνει, είναι
ότι απλοποιεί µία διαδικασία αδειοδοτήσεως.

Θεωρώ ότι δεν είναι βάσιµες οι ενστάσεις και οι επιφυλάξεις. Εν
πάση περιπτώσει, δεν µπορεί να κωλύουµε µία αδειοδότηση, γιατί
ενδεχοµένως το επιχείρηµα είναι ότι δεν είναι καλός ο ελεγκτικός
µηχανισµός. Αυτό είναι ένα ζήτηµα άλλης τάξης, που δεν αντιµε-
τωπίζεται µε την κωλυοµένη αδειοδότηση. Αυτό είναι σαν να λες
«δεν θέλω να δίνω άδειες, επειδή δεν µπορώ κατ’ αποτέλεσµα να
ελέγξω τον τρόπο, µε τον οποίο θα λειτουργήσει αυτός που θα
πάρει την άδεια». Όµως, αυτό δεν είναι ένα σωστό επιχείρηµα.

Τώρα αρχίζω να κάνω συγκεκριµένες ερωτήσεις προς την Αν-
τιπολίτευση. Οι διατάξεις για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
που έχει δηµιουργηθεί µε τους αγριόχοιρους ,απ’ όλες τις πτέ-
ρυγες οµολογήθηκε ότι είναι ένα µεγάλο πρόβληµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Πολύ µεγάλο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν έπρεπε αυτό να µπει σαν διάταξη για να αν-
τιµετωπιστεί, προκειµένου να υπάρξει ρυθµιστική της θήρας η
οποία να καλύπτει αυτό το ζήτηµα; Αυτή είναι µία πραγµατικό-
τητα πια. Δεν θα την ψηφίσετε αυτή τη διάταξη;

Η διάταξη η οποία έχει επίσης µέσα τα θέµατα του χειρισµού
θηραµάτων αφορά ένα κεντρικό ζήτηµα, διότι έχουµε τεράστια
θέµατα στον χειρισµό των θηραµάτων και δη του αγριόχοιρου,
διότι υπάρχει ο κίνδυνος της αφρικανικής πανώλης. Δεν πρέπει
να υπάρξει χώρος κατάλληλα οργανωµένος, όπου να γίνεται ο
χειρισµός του θηράµατος; Αυτό είναι µία διάταξη η οποία δεν
είναι θετική; Δεν είναι σωστή; Δεν πρέπει να την κάνουµε; 

Η διάταξη µε την οποία παρατείνουµε τη ρύθµιση που έχουµε
κάνει για τους εργάτες γης δεν είναι σωστή; Θα την καταψηφί-
σετε; Τη θέλουν όλοι οι αγρότες, τη θέλουν οι παραγωγοί µας.
Θα την καταψηφίσετε; 

Μου κάνετε κριτική για το θέµα του ΕΛΓΟ και είδα και κάτι αιτή-
σεις που έρχονται από τον σύλλογο των εργαζοµένων. Ακούστε
κάτι που θέλω να το πω ξανά και να το ξεκαθαρίσω, γιατί ενδεχο-
µένως δεν έγινε κατανοητό. Έχει χαθεί ένα δικαστήριο απ’ αυτούς
τους ανθρώπους. Εξεδόθη µία πρωτόδικη απόφαση, κατεβλήθη-
σαν –ορθώς- ως προσωρινά εκτελεστά ποσά από τον ΕΛΓΟ προς
τους εργαζόµενους και εν συνεχεία βγήκε το εφετείο που ανέ-
τρεψε την πρωτόδικη απόφαση, πράγµα που σηµαίνει ότι τα ποσά
αυτά έχουν καταβληθεί αχρεωστήτως. Γνωστοποιείται σε σας
αυτή η απόφαση τον Οκτώβριο του 2018. Οι διοικήσεις του ΕΛΓΟ
είναι ακάλυπτες, διότι ή πρέπει να πάνε σε άµεση είσπραξη του
ποσού, αφού έχουν αχρεωστήτως καταβάλει εις εκτέλεση της
αποφάσεως ή πρέπει να υπάρξει κάποια ρύθµιση, που θα δίνει τη
δυνατότητα τα ποσά αυτά τα οποία κατεβλήθησαν να ανακτηθούν
µε έναν τρόπο επιεική, δίκαιο και, εν πάση περιπτώσει, που να δι-
ευκολύνει τους εργαζόµενους.

Άκουσα ένα επιχείρηµα που λέει «παρεµβαίνετε σε µία ιδιωτική
διαφορά». αυτό έρχεται από την πλευρά των εργαζοµένων. Δεν
θέλουν να παρέµβω; Να την αποσύρω τη διάταξη; Ποιος τους
συµβουλεύει να λένε τέτοια πράγµατα; Εάν αποσύρω τη διάταξη,
την επόµενη µέρα το πρωί πρέπει να εισπραχθεί το σύνολο του
ποσού. Αυτά λένε; Και τους λέµε «κάνε τους µία ρύθµιση, στην
οποία έχουν παράταση δύο ετών και να πληρώσουν αυτό το ποσό
σε δέκα χρόνια». Αυτή είναι η ρύθµιση. Και λένε τώρα ότι θέλουν
να την αποσύρω; Για το καλό τους δεν τους κάνω τη χάρη!

Φέρνουµε τη ρύθµιση για τον ΕΛΓΑ, όπου µε τον ΕΛΓΑ έχουν
γίνει δύο πράγµατα.

Δώσαµε 35 εκατοµµύρια. Από το 2011 δεν έχει δώσει κανένας
1 ευρώ. Δεν άκουσα να µας πείτε µπράβο. Να µου πει ο Αραχω-
βίτης, θέλω. Να µου πει η Τελιγιορίδου θέλω. Να έρθουν εδώ και
να µου πούνε «µπράβο, µπράβο, Βορίδη!». Αυτό θέλω. Δεν
άκουσα να µου πείτε µπράβο. Αυτό γίνεται και θέλω να τονιστεί
εις εκτέλεσιν νοµικής υποχρεώσεως. Ο νόµος του 2011 ,προβλέ-
πει ότι θα χρηµατοδοτείται ο ΕΛΓΑ µε 20% επί των εισπρακτέων
ασφαλιστικών εισφορών. Αυτή είναι η πρόβλεψη. 

Προσέξτε: Δεν το έχει δώσει κανένας. Έρχεται και το δίνει η
Κυβέρνησή µας. Γιατί το δίνει; Διότι η αλήθεια είναι ότι δεν υπάρ-
χει στον κόσµο -µελέτη αυτό που σας λέω- ασφαλιστικό σύστηµα
στο οποίο να µην υπάρχει κρατική συµµετοχή κάποιας µορφής.
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Δεν έχουν όλοι κρατικό φορέα. Μπορεί κάποιοι να έχουν αµιγώς
ιδιωτικά ασφαλιστικά συστήµατα. Μόνο που εκεί υπάρχει συµµε-
τοχή του κράτους στην καταβολή του ασφαλίστρου. Και ερχό-
µαστε και το δίνουµε, για να ισοσκελίσουµε και να φτάσουµε σε
ένα αποτέλεσµα όσον αφορά τα σηµαντικά ελλείµµατα τα οποία
έχει ο ΕΛΓΑ. 

Και κάνουµε και µια δεύτερη παρέµβαση εξορθολογισµού. Τι
λέµε; Υπάρχουν οι θηριώδεις αποζηµιώσεις των 200.000. Για να
πάρει κάποιος αποζηµίωση διακόσια χιλιάρικα, προφανώς δεν
είναι και κανένας φουκαράς αγρότης. Μιλάµε τώρα για µεγάλους
αγρότες. Δίνουν οι συγκεκριµένοι 1,5 εκατοµµύριο και πληρώνει
γι’ αυτούς ο ΕΛΓΑ 5,5 εκατοµµύρια κάθε χρόνο. Και δεν θα το
ψηφίσετε αυτό; Προσέξτε: Αυτοί δε, κύριε Αραχωβίτη, είναι εκα-
τόν εβδοµήντα. Από αυτούς τους εκατόν εβδοµήντα κάποιοι τα
παίρνουν τη µία χρονιά, κάποιοι τα παίρνουν την άλλη χρονιά. Γι’
αυτούς τους εκατόν εβδοµήντα το κόµµα της Αριστεράς δεν θα
ψηφίσει τη διάταξη του εξορθολογισµού, για να αρχίσουµε να
µαζεύουµε αυτό το οποίο γίνεται στον ΕΛΓΑ; 

Προσέξτε, δεν είναι χρήσιµη η διάταξη, µε την οποία δίνουµε
τη δυνατότητα όταν υπάρχει στρατηγική επένδυση να δίνουµε
στον στρατηγικό επενδυτή -στρατηγικές επενδύσεις ξέρουµε
ποιες είναι, αυτές που έχουν πάρει απόφαση έγκρισης από την
επιτροπή τη συγκεκριµένη, µόνο πολύ µεγάλες επενδύσεις- µία
γη που την έχει το Υπουργείο και δεν χρησιµοποιεί; Δεν είναι
σωστή η ρύθµιση αυτή; Ή δεν είναι σωστή η ρύθµιση η οποία δίνει
τη δυνατότητα σε ακίνητα που βρίσκονται σε γη υψηλής παραγω-
γικότητας αλλά έχουν χάσει την αρχική τους χρήση -για κάποιο
λόγο είχαν χρησιµοποιηθεί-, να µπορούν να χρησιµοποιηθούν
τώρα για µεταποίηση αγροτικών προϊόντων; Με δυο λόγια να µπο-
ρεί ο άνθρωπος εκεί που παράγει, να κάνει µέσα ένα συσκευαστή-
ριο. Αυτή η ρύθµιση δεν είναι σωστή; Δεν θα την ψηφίσετε; Δεν
είναι σωστή η ρύθµιση η οποία απαγορεύει τη σφαγή των αλόγων; 

Στην τροπολογία για το Καστέλι, απ’ ό,τι βλέπω, συµφωνήσατε
όλοι.

Υπάρχει τώρα το θέµα µε τα δίχτυα. Μου λέτε: Δεν µας αρέσει
η ρύθµιση που κάνετε για το νυχτερινό ψάρεµα µε τα γρι -γρι -
σάς λέω ότι είναι πολύ σωστή η ρύθµιση, αλλά ας µην µπούµε
στις λεπτοµέρειές της- και δεν θα την ψηφίσουµε την τροπολο-
γία, γιατί έχει µέσα δύο διατάξεις. Αυτό που είπε ο Κεγκέρογλου
µε το κουνιαδάκι, «µαζί µε τη νύφη θα πάρουµε και το κουνια-
δάκι». Αυτό όµως είναι ζήτηµα της Βουλής. Δεν είναι δικό µου
ζήτηµα. Γιατί είναι ζήτηµα της Βουλής; Διότι σε τελευταία ανά-
λυση εσείς αποφασίζετε αν θέλετε να ψηφίσετε άρθρο άρθρο
µία συγκεκριµένη ρύθµιση ή την τροπολογία ως έχει. Εµάς όµως
τι µας λένε στο πλαίσιο της καλής νοµοθέτησης; Ε, µη φέρνετε
και πολλές τροπολογίες. Από τη µια µεριά να µη φέρνουµε πολ-
λές τροπολογίες, από την άλλη µεριά τις θέλουµε όλες µαζί, και
από την άλλη µεριά δεν θέλουµε να τις ψηφίσουµε µε το άρθρο.
Εν πάση περιπτώσει, κάντε ό,τι σας φωτίσει ο θεός. Εµείς κά-
νουµε αυτό το οποίο πρέπει να κάνουµε και στο ζήτηµα αυτό. 

Και έρχοµαι να τελειώσω, λέγοντας το εξής: Την επόµενη
φορά που θα ανοίξουµε συζητήσεις, θέλω λίγο να µην πετάτε κε-
φάλαια και να φεύγετε. Είπατε διάφορα, κύριε Αραχωβίτη. Για
παράδειγµα, για την υπουργική απόφαση για τα δικαιώµατα φύ-
τευσης αµπέλου. 

Εσάς σας άρεσε η δική σας. Μπράβο σας. Δεν µου λέτε, το
ξέρετε ότι υπάρχει ένα αίτηµα από την πλευρά των αµπελοπα-
ραγωγών και των οινοπαραγωγών για περισσότερα δικαιώµατα
του 1% επί του συνολικού δικαιώµατος της χώρας. Το ξέρετε
αυτό; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Αυτό είναι άλλο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι. Θα σας πω. Από πού έχει τεθεί αυτός ο πε-
ριορισµός; Πάµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ζητάµε και λέµε:
Αυτό το 1% είναι λίγο. Εµείς θέλουµε κι άλλο για να µεγαλώ-
σουµε την αµπελοπαραγωγή µας. Τι µας λέει η Ευρωπαϊκή
Ένωση; Μα δεν το χρησιµοποιείτε. Χρησιµοποιείτε το 60% από
το 1%. Γιατί δεν το χρησιµοποιείτε; Δείτε µε τις αποφάσεις σας
ποιοι τα άφηναν, που ναι µεν τα έπαιρναν αλλά δεν τα εκµεταλ-
λεύονταν δε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δεν υπήρχε ρευστότητα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ναι, δεν υπήρχε.

Εµείς είµαστε αναπτυξιακό Υπουργείο, δεν είµαστε Υπουργείο
που κάνει κοινωνική πολιτική. Στην Κυβέρνηση υπάρχει Υπουργείο
που κάνει κοινωνική πολιτική. Είναι δίπλα. Η κ. Μιχαηλίδου είναι.
Εµείς είµαστε αναπτυξιακό Υπουργείο. Είµαστε Υπουργείο, που
θέλουµε να µεγαλώσουµε την πρωτογενή παραγωγή. Είµαστε
Υπουργείο, που θέλουµε να µεγαλώσουµε τις εξαγωγές. Είµαστε
Υπουργείο, που θέλουµε να φτιάξουµε το ισοζύγιό µας των αγρο-
τικών προϊόντων. Οι επιλογές που θα κάνουµε θα είναι αναπτυξια-
κές.

Αυτό που κάνετε είναι κλασική «λάσπη στον ανεµιστήρα». Όχι
µε την έννοια της σπίλωσης αλλά µε την έννοια ότι πετάτε διά-
φορα και επειδή σου λέει «πού να τα πιάσει τώρα να τα απαντή-
σει; Θα φωνάζει ο Πρόεδρος, γιατί ήδη µιλάει τριάντα δύο λεπτά,
έχω πει εγώ κάτι και ό,τι µείνει. Βάλατε µέσα τη δακοκτονία, βά-
λατε τα λάδια, βάλατε τον πράσινο τρύγο. Τα βάλατε όλα µέσα.
Κάθε θέµα έχει την απάντησή του. Όλα έχουν µία απάντηση. Το
θέµα είναι ότι οι παραγωγοί τις ξέρουν τις απαντήσεις.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Η αλήθεια είναι ότι
εκείνο το οποίο κάνουµε, είναι να αντιµετωπίζουµε χρονίζοντα
ζητήµατα τα οποία µας τα έχετε κληροδοτήσει, αφηµένα για χρό-
νια, ανεπίλυτα για χρόνια, από µικρά έως µεγάλα, µας τα θέτουν
οι συνάδελφοί µας  Βουλευτές που είναι κοντά στη λαϊκή κοινω-
νική βάση της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι η αγροτιά, που είναι
οι αλιείς µας, που είναι κτηνοτρόφοι µας. Και όλα αυτά τα χρο-
νίζοντα ζητήµατα ένα προς ένα µεθοδικά πιάνουµε και τα επι-
λύουµε. Ταυτόχρονα ξεδιπλώνουµε µία κεντρική αναπτυξιακή
στρατηγική, που φέρνει βήµα βήµα την πρωτογενή παραγωγή
στον επόµενο αιώνα, στην επόµενη φάση, στην προοπτική της.

Και αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο που προχωράει
και ολοκληρώνει ακριβώς την επίλυση όλων αυτών των µεγάλων
και δύσκολων προβληµάτων που έχουν οι παραγωγοί µας. Οι πα-
ραγωγοί µας το καταλαβαίνουν και είµαι σίγουρος ότι και η κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία σε αυτή την Αίθουσα το καταλαβαίνει
και το στηρίζει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον Υπουργό.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων, και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Απλούστευση πεδίου
άσκησης οικονοµικών δραστηριοτήτων αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την
αρχή του νοµοσχεδίου, είκοσι άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο και το σύνολο. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα θα πρέπει να κυ-
λίσετε την οθόνη αφής.

Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται κάθε φορά ο
αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, την τροπολογία,
το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε, έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Απλούστευση πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστηριοτή-
των αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων και άλλες διατάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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Υπ. τροπ. 416/27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων: «Απλούστευση πεδίου άσκησης οικονοµικών δραστηριο-
τήτων αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και άλλες διατάξεις»» έγινε δεκτό επί της αρχής, επί
των άρθρων και στο σύνολό του κατά πλειοψηφία και έχει ως
εξής:

«Απλούστευση πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστηριο-
τήτων αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΕΙΣ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΕΩΝ
Άρθρο 1 Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας

µονάδων υδατοκαλλιέργειας
Άρθρο 2 Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας

κτηνιατρικών δραστηριοτήτων
Άρθρο 3 Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας

επιχειρήσεων εκτροφής, αναπαρα-
γωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς

Άρθρο 4 Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’  ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 5   Αδικήµατα ζωοκλοπής, ιχθυοκλοπής,
ζωοκτονίας και ιχθυοκτονίας 

Άρθρο 6   Ρυθµίσεις Ελληνικού Γεωργικού 
Οργανισµού - ΔΗΜΗΤΡΑ 
(ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗΤΡΑ)

Άρθρο 7   Αξιοποίηση αγροτικού κεφαλαίου
Άρθρο 8    Δαπάνες Ταµείου Γεωργίας και 

Κτηνοτροφίας
Άρθρο 9 Καθορισµός ανώτατου ορίου 

καταβολής αποζηµιώσεων από τον 
Οργανισµό Ελληνικών Γεωργικών 
Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.) σε δικαιούχους

Άρθρο 10  Εναρµόνιση κανονισµού κατάστασης
προσωπικού ΕΛ.Γ.Α. µε τις διατάξεις
του ν. 3528/2007 (Α’ 26)

Άρθρο 11   Εισφορά γάλακτος
Άρθρο 12  Υποχρεωτική επισήµανση προέλευσης

στο γάλα - Αξιολόγηση εφαρµογής 
µέτρων

Άρθρο 13   Ειδικά εποικιστικά θέµατα
Άρθρο 14   Θήρα αγριόχοιρων – εγκαταστάσεις

χειρισµού θηραµάτων
Άρθρο 15   Ρυθµίσεις κτηνιατρικών 

φαρµακευτικών προϊόντων
Άρθρο 16   Σταβλικές εγκαταστάσεις
Άρθρο 17  Απαγόρευση χρησιµοποίησης κάθε 

είδους ζώου σε κάθε είδους θεάµατα
και άλλες συναφείς δραστηριότητες

Άρθρο 18 Αλιεία µε κυκλικά δίχτυα ηµέρας
Άρθρο 19 Αναγκαστική απαλλοτρίωση γεωργικών

κλήρων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ  Γ’  ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ   – ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ

ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 20   Τελικές  διατάξεις
Άρθρο 21  Μεταβατικές  διατάξεις
Άρθρο 22 Καταργούµενες διατάξεις  
Άρθρο 23    Έναρξη ισχύος 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΕΙΣ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΕΩΝ

Άρθρο 1
Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων 

υδατοκαλλιέργειας

Μετά το άρθρο 83 του ν. 4442/2016 (Α’ 230) προστίθεται Κε-
φάλαιο ΙΕ’ ως εξής: 

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΕ’
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΙΔΡΥΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΜΟΝΑ-

ΔΩΝ ΥΔΑΤΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ ΕΝΤΑΤΙΚΗΣ ΚΑΙ 
ΗΜΙΕΝΤΑΤΙΚΗΣ ΜΟΡΦΗΣ

Άρθρο 84
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εµπίπτουν οι
δραστηριότητες υδατοκαλλιέργειας µε Κωδικούς Αριθµούς Δρα-
στηριοτήτων (ΚΑΔ) 03.21 και 03.22, που περιλαµβάνονται στην
1η Οµάδα του Παραρτήµατος, καθώς και µε ΚΑΔ 01.49.19, σχε-
τικά µε τα υδρόβια και αµφίβια ζώα.

Άρθρο 85
Ίδρυση και λειτουργία µονάδων υδατοκαλλιέργειας

1. α) Η ίδρυση των µονάδων υδατοκαλλιέργειας, που εµπίπτουν
στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου, υπάγεται στη δια-
δικασία έγκρισης του άρθρου 7, σύµφωνα µε το άρθρο 21 και την
παρ. 1 του άρθρου 22 του          ν. 4282/2014 (Α’ 182).

β) Εξαίρεση αποτελούν οι χερσαίες µονάδες υδατοκαλλιέρ-
γειας γλυκού νερού που εγκαθίστανται σε ιδιωτικές, µη δασικές
χερσαίες εκτάσεις, εκτός περιοχών του δικτύου NATURA 2000,
και υπάγονται στην κατηγορία Β’ του       ν. 4014/2011 (Α’ 209), η
ίδρυση των οποίων υπάγεται στη διαδικασία γνωστοποίησης του
άρθρου 5, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 22 του ν.
4282/2014.

2. Η λειτουργία των µονάδων υδατοκαλλιέργειας, που εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου, υπάγεται
στη διαδικασία γνωστοποίησης του άρθρου 5, σύµφωνα µε το
άρθρο 22Α του ν. 4282/2014.

3. Αρµόδια αρχή για την παραλαβή της αίτησης έγκρισης ίδρυ-
σης και την εισήγηση για τη χορήγησή της ή για την παραλαβή
και κοινοποίηση της γνωστοποίησης ίδρυσης των µονάδων υδα-
τοκαλλιέργειας, καθώς και για την παραλαβή και κοινοποίηση
της γνωστοποίησης λειτουργίας αυτών είναι η Διεύθυνση Αγρο-
τικών Υποθέσεων της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εντός
των ορίων της οποίας εγκαθίσταται η µονάδα υδατοκαλλιέρ-
γειας.

Άρθρο 86
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4282/2014

Πλαίσιο ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας
Στον ν. 4282/2014 επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
1. Στην παρ. 2 του άρθρου 1, η περ. α’ αντικαθίσταται, µετά

την περ. α’ προστίθενται νέες περ. β’ και γ’, οι υφιστάµενες περ.
β’ και γ’ αντικαθίστανται και αναριθµούνται σε περ. δ’ και ε’ αντί-
στοιχα, οι υφιστάµενες περ. δ’, ε’ και στ’ αναριθµούνται σε στ’,
ζ’ και η’ αντίστοιχα και το άρθρο 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1
Πεδίο Εφαρµογής - Ορισµοί

1. Με τις διατάξεις του παρόντος καθορίζεται το θεσµικό πλαί-
σιο ανάπτυξης του τοµέα των υδατοκαλλιεργειών, στο πλαίσιο
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της αειφόρου λειτουργίας του, ως προς την παραχώρηση χρή-
σης θαλάσσιας και λιµναίας υδάτινης έκτασης για εγκατάσταση
µονάδας υδατοκαλλιέργειας, εντατικής ή ηµιεντατικής µορφής,
καθώς και ως προς τη διαδικασία έγκρισης ίδρυσης µονάδας
υδατοκαλλιέργειας και γνωστοποίησης ίδρυσης και γνωστοποί-
ησης λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέργειας ίδιας µορφής, η
οποία µπορεί να εγκαθίσταται σε υδάτινη ή σε χερσαία έκταση. 

2. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος, επιπλέον
των ορισµών των άρθρων 3 και 4 της υπ’  αρ. 31722/4.11.2011
(Β’ 2505) απόφασης της Επιτροπής Συντονισµού της Κυβερνητι-
κής Πολιτικής στον Τοµέα του Χωροταξικού Σχεδιασµού και της
Αειφόρου Ανάπτυξης, ισχύουν οι ακόλουθοι ορισµοί:

α) «Έγκριση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας»: Η από-
φαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µε την
οποία χορηγείται η έγκριση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας, µετά από εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών
Υποθέσεων, σύµφωνα µε το Κεφάλαιο ΙΕ’ του ν. 4442/2016 (Α’
230). Στην έγκριση ίδρυσης για πλωτές µονάδες εµπεριέχεται
και η έγκριση για την παραχώρηση χρήσης της υδάτινης έκτα-
σης. 

β) «Γνωστοποίηση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας»: Η
γνωστοποίηση που ο φορέας µονάδας υδατοκαλλιέργειας υπο-
βάλλει στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων για την
ίδρυση µονάδας υδατοκαλλιέργειας γλυκού νερού που εγκαθί-
σταται σε ιδιωτική, µη δασική χερσαία έκταση, εκτός περιοχών
του δικτύου NATURA 2000, και υπάγεται στην κατηγορία Β’ του
ν. 4014/2011 (Α’ 209), σύµφωνα µε το Κεφάλαιο ΙΕ’ του ν.
4442/2016. 

γ) «Γνωστοποίηση λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέργειας»:
Η γνωστοποίηση που ο φορέας µονάδας υδατοκαλλιέργειας
υποβάλλει στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, πριν
από την έναρξη λειτουργίας της µονάδας, σύµφωνα µε το Κεφά-
λαιο ΙΕ’ του ν. 4442/ 2016. 

δ) «Αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων»: Η Διεύθυνση
Αγροτικών Υποθέσεων της Γενικής Διεύθυνσης Δασών και Αγρο-
τικών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, στα διοικητικά
όρια της οποίας είναι εγκατεστηµένη η µονάδα υδατοκαλλιέρ-
γειας. Η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων είναι αρµόδια για την
παραλαβή της αίτησης έγκρισης ίδρυσης και για την εισήγηση
χορήγησής της ή για την παραλαβή και κοινοποίηση της γνωστο-
ποίησης ίδρυσης των µονάδων υδατοκαλλιέργειας, καθώς και
για την παραλαβή και κοινοποίηση της γνωστοποίησης της λει-
τουργίας τους.

ε) «Αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία»: Η κτηνιατρική υπηρεσία
της Περιφέρειας ή της Περιφερειακής Ενότητας, στα διοικητικά
όρια της οποίας είναι εγκατεστηµένη η µονάδα υδατοκαλλιέρ-
γειας, και η οποία είναι αρµόδια για την εφαρµογή της κτηνια-
τρικής νοµοθεσίας.

στ) «Αναµίσθωση»: Η ανανέωση της παραχώρησης υδάτινης
έκτασης, η οποία αρχικά είχε παραχωρηθεί, σύµφωνα µε το
άρθρο 4.

ζ) «Μετεγκατάσταση πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας»: Η
µετακίνηση του συνόλου των πλωτών εγκαταστάσεων της µονά-
δας σε άλλη υδάτινη έκταση, εκτός της µισθωµένης, και σε από-
σταση τουλάχιστον διακοσίων πενήντα (250) µέτρων από τα όρια
της αρχικά µισθωµένης υδάτινης έκτασης.

η) «Επέκταση πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας»: Η αύξηση
της υδάτινης έκτασης που µισθώνεται σε σχέση µε την αρχικά
µισθωµένη.»

2. Ο τίτλος του Κεφαλαίου Γ’ τροποποιείται ως εξής: 

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΓΚΡΙΣΗ Η ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ ΙΔΡΥΣΗΣ ΚΑΙ 
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΜΟΝΑΔΑΣ 

ΥΔΑΤΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ»

3. Στο άρθρο 20, ο τίτλος, η παρ. 1 και η παρ. 4 αντικαθίσταν-
ται, η περ. β’ της παρ. 2 καταργείται, οι περ. γ’ έως και ι’ της παρ.
2 αναριθµούνται σε περ. β’ έως και θ’ αντίστοιχα, µετά την παρ.
4 προστίθεται παρ. 5 και το άρθρο 20 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 20
Ίδρυση µονάδας υδατοκαλλιέργειας

1. Για τη χορήγηση της έγκρισης ίδρυσης µονάδας υδατοκαλ-
λιέργειας, εντατικής ή ηµιεντατικής µορφής, σε πλωτές ή χερ-
σαίες εγκαταστάσεις, εξετάζεται αν πληρούνται οι προϋποθέσεις
για την έναρξη δραστηριότητας υδατοκαλλιέργειας.

2. Στην έγκριση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας περιλαµ-
βάνονται τα εξής:

α) Η έγκριση και η διάρκεια µίσθωσης της υδάτινης έκτασης,
αν πρόκειται για πλωτές εγκαταστάσεις, ή η απόδειξη της νόµι-
µης χρήσης της χερσαίας έκτασης.

β) Τα στοιχεία ταυτότητας ή η επωνυµία του φορέα της µονά-
δας υδατοκαλλιέργειας.

γ) Τα στοιχεία της θέσης της µονάδας και ειδικότερα:
γα) η Περιφερειακή Ενότητα και ο Δήµος,
γβ) η ονοµασία θέσης και
γγ) οι συντεταγµένες της µισθωµένης υδάτινης έκτα-

σης.
δ) Τα τεχνικά χαρακτηριστικά της µονάδας και ειδικότερα:

δα) η χρησιµοποιούµενη µέθοδος,
δβ) τα καλλιεργούµενα είδη και
δγ) η δυναµικότητα όσον αφορά τους τόνους ανά έτος.

ε) Το µίσθωµα της έκτασης και ειδικότερα:
εα) το ποσό σε ευρώ ανά στρέµµα και έτος,
εβ) ο τρόπος καταβολής και
εγ) η διαδικασία αναπροσαρµογής.

στ) Οι όροι και οι προϋποθέσεις που έχουν τεθεί από τις συ-
ναρµόδιες υπηρεσίες.

ζ) Τα στοιχεία που αφορούν στην εγκατάσταση της µονάδας
και ειδικότερα:

ζα) η προθεσµία εγκατάστασης,
ζβ) η διαδικασία εγκατάστασης και
ζγ) τα αγκυροβόλια.

η) Τα στοιχεία που αφορούν στις απαγορεύσεις αλιείας και
διέλευσης στην υδάτινη έκταση.

θ) Οι υπόλοιποι όροι και προϋποθέσεις λειτουργίας της µονά-
δας.

3. α) Η έγκριση ίδρυσης της πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας ισχύει για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί η µίσθωση της θα-
λάσσιας ή λιµναίας υδάτινης έκτασης. Η ισχύς της έγκρισης
ίδρυσης δεν επηρεάζεται, αν ο φορέας της µονάδας, πριν από
τη λήξη της, έχει κινήσει τη διαδικασία ανανέωσης της ισχύος
της, στο σύνολό της ή σε µέρος των όρων της, αν αυτοί εξακο-
λουθούν να πληρούνται. Αν η ισχύς της έγκρισης ίδρυσης της
µονάδας λήξει και δεν ανανεωθεί για λόγους που δεν οφείλονται
σε υπαιτιότητα του φορέα της µονάδας, εφαρµόζεται η παρ. 6
του άρθρου 13.

β) Η έγκριση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας σε χερ-
σαίες εγκαταστάσεις ισχύει για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί η
παραχώρηση της χερσαίας έκτασης ή πληρούνται οι επιµέρους
όροι και προϋποθέσεις χορήγησής της, αν η χερσαία έκταση
είναι ιδιόκτητη και πάντως όχι περισσότερο από είκοσι (20) έτη.
Η ισχύς της έγκρισης ίδρυσης δεν επηρεάζεται αν ο φορέας της
µονάδας, πριν από τη λήξη της, έχει κινήσει τη διαδικασία ανα-
νέωσης της ισχύος της, στο σύνολο ή µέρος των όρων της, αν
αυτοί εξακολουθούν να πληρούνται.

4. Ειδικά για την ίδρυση χερσαίας µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας γλυκού νερού, εντατικής ή ηµιεντατικής µορφής, που εγ-
καθίσταται σε ιδιωτική, µη δασική χερσαία έκταση, εκτός
περιοχής του δικτύου NATURA 2000, και περιλαµβάνεται στην
κατηγορία Β’ του ν. 4014/2011, υποβάλλεται γνωστοποίηση ίδρυ-
σης, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 22.

5. Για την υποβολή αίτησης χορήγησης έγκρισης ίδρυσης µο-
νάδας υδατοκαλλιέργειας της παρ. 1 ή γνωστοποίησης ίδρυσης
µονάδας υδατοκαλλιέργειας της παρ. 4, ο φορέας υδατοκαλ-
λιέργειας υποχρεούται σε καταβολή παραβόλου. Το ύψος του
παραβόλου για την υποβολή αίτησης χορήγησης έγκρισης ίδρυ-
σης µονάδας υδατοκαλλιέργειας κυµαίνεται από πενήντα (50)
έως εκατό (100) ευρώ, ενώ για την υποβολή γνωστοποίησης
ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας κυµαίνεται από εκατό (100)
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έως εκατόν πενήντα (150) ευρώ, σύµφωνα µε το άρθρο 11 του
ν. 4442/2016 και την κοινή υπουργική απόφαση που εκδίδεται µε
βάση την εξουσιοδοτική διάταξη του άρθρου 87 του ν.
4442/2016.»

6. Στο άρθρο 21, το πρώτο, δεύτερο και τρίτο εδάφιο της περ.
α’ της παρ. 2, η υποπερ. στστ’ της περ. α’ της παρ. 2, η οποία
αναριθµείται σε υποπερ. αε’, και οι περ. γ’ και δ’ της παρ. 2 αντι-
καθίστανται, η υποπερ. αα’ της περ. α’ της παρ. 2 καταργείται
και οι υποπερ. ββ’ έως στστ’ της περ. α’ της παρ. 2 αναριθµούν-
ται σε αα’ έως αε’ αντίστοιχα, το πρώτο και δεύτερο εδάφιο της
υποπερ. δδ’ της περ. α’ της παρ. 2, όπως αναριθµείται σε υπο-
περ. αγ’, ενοποιούνται σε ένα εδάφιο και το άρθρο 21 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 21
Διαδικασία χορήγησης έγκρισης ίδρυσης πλωτής 

µονάδας υδατοκαλλιέργειας

Για τη χορήγηση έγκρισης ίδρυσης πλωτής µονάδας υδατο-
καλλιέργειας ακολουθείται η ακόλουθη διαδικασία:

1. α) Για τη µίσθωση της υδάτινης έκτασης απαιτείται η έκδοση
απόφασης προέγκρισης µίσθωσης από τον Συντονιστή της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης. Για την έκδοση της απόφασης του προ-
ηγούµενου εδαφίου, ο ενδιαφερόµενος υποβάλλει αίτηση µε
φάκελο δικαιολογητικών, σύµφωνα µε την υπ’  αρ.
646/69401/27.6.2017        (Β’ 2284) απόφαση των Αναπληρωτών
Υπουργών Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, στην αρµόδια Διεύθυνση Αγρο-
τικών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης.

β) βα) Αν ο φάκελος είναι πλήρης, η Διεύθυνση Αγροτικών
Υποθέσεων, µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την υποβολή του, τον
διαβιβάζει στις υπηρεσίες του άρθρου 17 για γνωµοδότηση, µε
σχετικό ερώτηµα για τη µίσθωση της έκτασης.

ββ) Αν ο φάκελος δεν είναι πλήρης, η Διεύθυνση Αγροτικών
Υποθέσεων ενηµερώνει εγγράφως τον ενδιαφερόµενο προκει-
µένου να συµπληρωθεί, µέσα σε προθεσµία ενός (1) µήνα. Αν πα-
ρέλθει άπρακτη η προθεσµία αυτή, η αίτηση απορρίπτεται και τα
δικαιολογητικά επιστρέφονται.

γ) Μετά από τη γνωµοδότηση των υπηρεσιών του άρθρου 17,
ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης εκδίδει απόφαση
προέγκρισης µίσθωσης της υδάτινης έκτασης, µετά από εισή-
γηση της Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων, η οποία κοινοποι-
είται στον ενδιαφερόµενο.

2. α) Μετά από την έκδοση της απόφασης προέγκρισης µίσθω-
σης, σύµφωνα µε την παρ. 1, ο ενδιαφερόµενος υποβάλλει αί-
τηση χορήγησης της έγκρισης ίδρυσης της µονάδας
υδατοκαλλιέργειας στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέ-
σεων της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Η αίτηση, η οποία
συµπληρώνεται υπηρεσιακά από τη Διεύθυνση Αγροτικών Υπο-
θέσεων µε την απόφαση προέγκρισης µίσθωσης της υδάτινης
έκτασης, συνοδεύεται από αποδεικτικό καταβολής παραβόλου,
σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 20, καθώς και από τα ακό-
λουθα δικαιολογητικά:

αα) Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΜΠΕ) µε τα απα-
ραίτητα δικαιολογητικά, σύµφωνα µε τα άρθρα 2, 3, 4 και 11,
καθώς και το Παράρτηµα ΙΙ του ν. 4014/2011, αν πρόκειται για
µονάδες κατηγορίας Α’ του ίδιου νόµου. Πριν από την υποβολή
της ΜΠΕ µπορεί να έχει ακολουθηθεί η διαδικασία της γνωµο-
δότησης µε την υποβολή φακέλου Προκαταρκτικού Προσδιορι-
σµού Περιβαλλοντικών Απαιτήσεων (ΠΠΠΑ), σύµφωνα µε τον ν.
4014/ 2011. Αν πρόκειται για µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατη-
γορίας Α’, λόγω της θέσης εγκατάστασης και λειτουργίας τους
εντός προστατευόµενης περιοχής του δικτύου NATURA 2000,
εφαρµόζεται και το άρθρο 10 του ν. 4014/2011.

αβ) Σχετική δήλωση του µελετητή ή του ενδιαφερόµενου για
την υπαγωγή σε Πρότυπες Περιβαλλοντικές Δεσµεύσεις (ΠΠΔ)
µε τα απαραίτητα δικαιολογητικά που προβλέπονται, σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4014/2011, αν πρόκειται για
µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατηγορίας Β’ του ίδιου νόµου.

αγ) Για τις χερσαίες, συνοδευτικές και υποστηρικτικές εγκα-
ταστάσεις της πλωτής µονάδας, πιστοποιητικό ιδιοκτησίας ή

συµβόλαιο µίσθωσης ακινήτων ή έγκριση επέµβασης σε δασική
έκταση, σύµφωνα µε τα άρθρα 13 και 14 του ν. 2971/2001 (Α’
285), τα άρθρα 4, 7, 8, 9, 10 και 11 του ν. 4061/2012 (Α’ 66) και
το άρθρο 45 του           ν. 998/79 (Α’ 289), κατά περίπτωση. Αν
στην περιοχή ίδρυσης της µονάδας δεν έχουν καθορισθεί οι
οριογραµµές του αιγιαλού και της παραλίας, ο ενδιαφερόµενος
υποβάλλει σχετική αίτηση καθορισµού τους στην Κτηµατική Υπη-
ρεσία, σύµφωνα µε τον ν. 2971/2001. Ειδικά για την κατασκευή
θερµοκηπίων καλλιέργειας υδρόβιων οργανισµών και υπέργειων
δεξαµενών καλλιέργειας υδρόβιων ζώων εφαρµόζεται ανάλογα
η περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του από 24.5.1985 προεδρικού
διατάγµατος  (Δ’ 270), ανεξάρτητα από τα υλικά κατασκευής
τους.

αδ) Τα δικαιολογητικά που αφορούν στην άδεια χρήσης νερού,
αν αυτό απαιτείται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νο-
µοθεσίας. Δεν απαιτείται άδεια χρήσης νερού σε περίπτωση χρή-
σης θαλάσσιων υδάτινων εκτάσεων, ανεξάρτητα από την
απόστασή τους από την ακτή.

αε) Τα δικαιολογητικά που απαιτούνται για την έκδοση από-
φασης έγκρισης κτηνιατρικών υγειονοµικών όρων και χορήγησης
κωδικού αριθµού, η οποία αφορά στην τήρηση των κτηνιατρικών
υγειονοµικών όρων για την υγεία των ζώων υδατοκαλλιέργειας
που προβλέπονται στην κείµενη κτηνιατρική νοµοθεσία. 

β) βα) Αν πρόκειται για µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατηγο-
ρίας Α’ του ν. 4014/2011, ο φάκελος διαβιβάζεται άµεσα από τη
Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων στην αρµόδια υπηρεσία περι-
βάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας για
έργα και δραστηριότητες κατηγορίας Α1 ή στην αρµόδια Υπηρε-
σία Περιβάλλοντος της Αποκεντρωµένης Διοίκησης για έργα και
δραστηριότητες κατηγορίας Α2, για την αξιολόγησή του και την
έκδοση της Απόφασης Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων
(ΑΕΠΟ), κατόπιν γνώµης της αρµόδιας Διεύθυνσης Υδάτων της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης ως προς τη συµβατότητα της χρή-
σης των υδάτων µε τα προβλεπόµενα στα οικεία Σχέδια Διαχεί-
ρισης Λεκανών Απορροής Ποταµών Υδατικών Διαµερισµάτων.
Κατά τον έλεγχο της πληρότητας του φακέλου από την κατά πε-
ρίπτωση αρµόδια υπηρεσία περιβάλλοντος δεν ζητείται ξανά η
γνωµοδότηση των υπηρεσιών του άρθρου 17, οι οποίες έχουν
ήδη γνωµοδοτήσει για την έκδοση της απόφασης προέγκρισης
µίσθωσης. Η ΑΕΠΟ διαβιβάζεται από την κατά περίπτωση αρµό-
δια υπηρεσία περιβάλλοντος στη Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέ-
σεων και κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο.

ββ) Αν πρόκειται για µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατηγορίας
Β’ του ν. 4014/2011, η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, µετά
από τον έλεγχο των δικαιολογητικών της υποπερ. αβ’ της περ.
α’ της παρ. 2, συµπληρώνει το Παράρτηµα Δ’, «Κατάλογος των
εφαρµοζόµενων ΠΠΔ», της κοινής υπουργικής απόφασης υπ’ αρ.
50129/ 1392/10.9.2013 (Β’ 2405), το οποίο προσαρτάται στην έγ-
κριση ίδρυσης της πλωτής µονάδας και αποτελεί αναπόσπαστο
µέρος αυτής.

γ) Στη συνέχεια, ο φάκελος, ο οποίος έχει συµπληρωθεί ανά-
λογα, σύµφωνα µε την περ. β’, διαβιβάζεται από τη Διεύθυνση
Αγροτικών Υποθέσεων στην αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία για
την έκδοση κτηνιατρικής βεβαίωσης ότι πληρούνται οι κτηνιατρι-
κοί υγειονοµικοί όροι για την υγεία των ζώων υδατοκαλλιέργειας
που προβλέπονται στην κείµενη κτηνιατρική νοµοθεσία. Όταν
πρόκειται για µονάδες εκτροφής οστρακοειδών, στην κτηνια-
τρική βεβαίωση διατυπώνεται και γνώµη ως προς τη δυνατότητα
ένταξης σε Κατηγοριοποιηµένες Περιοχές Παραγωγής Ζώντων
Διθύρων Μαλακίων, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΚ) 853/2004
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου (L 139) και
τον Εκτελεστικό Κανονισµό (ΕΕ) 2019/627 της Επιτροπής (L 131).
H αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία διαβιβάζει την κτηνιατρική βε-
βαίωση στη Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης.

δ) Μετά από την ολοκλήρωση της διαδικασίας που προβλέπε-
ται στην παρούσα, ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης χορηγεί την έγκριση ίδρυσης πλωτής µονάδας
υδατοκαλλιέργειας, µετά από εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυν-
σης Αγροτικών Υποθέσεων, µέσα σε προθεσµία τριάντα (30) ηµε-

17080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρών. Η αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης κοινοποιεί την έγκριση ίδρυσης στις
υπηρεσίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης, στις κτηνιατρικές
υπηρεσίες, στις δασικές και κτηµατικές υπηρεσίες, κατά περί-
πτωση, στις υπηρεσίες που γνωµοδοτούν κατά την προέγκριση
µίσθωσης και στους δήµους, µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ηµε-
ρών από τη χορήγησή της. Αν η προθεσµία των τριάντα (30) ηµε-
ρών παρέλθει άπρακτη, η χορήγηση της έγκρισης τεκµαίρεται
ότι έχει γίνει δεκτή, η οικεία Αποκεντρωµένη Διοίκηση ενηµερώ-
νει σχετικά τις συναρµόδιες υπηρεσίες του προηγούµενου εδα-
φίου µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ηµερών από την άπρακτη
παρέλευσή της και ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει από τον
Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης τη χορήγηση σχετι-
κής βεβαίωσης.

3. Αν ο φάκελος των δικαιολογητικών της παρ. 2 δεν είναι πλή-
ρης, µε την επιφύλαξη της παρ. 2 του άρθρου 3 και της παρ. 3
του άρθρου 4 του ν. 4014/2011, η αρµόδια Υπηρεσία ενηµερώνει
εγγράφως µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την παραλαβή του φα-
κέλου τον ενδιαφερόµενο, προκειµένου να τον συµπληρώσει,
µέσα σε προθεσµία ενός (1) µήνα από την παραλαβή της έγγρα-
φης ενηµέρωσης, κοινοποιώντας στη Διεύθυνση Αγροτικών Υπο-
θέσεων, όπου απαιτείται. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία του
ενός (1) µήνα, ενηµερώνεται η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων,
όπου απαιτείται, η οποία απορρίπτει την αίτηση και επιστρέφει
τα δικαιολογητικά στον ενδιαφερόµενο.

4. Κοινά δικαιολογητικά που προβλέπονται στις επιµέρους δια-
τάξεις της νοµοθεσίας υποβάλλονται µία φορά.»

5. Στο άρθρο 22, το πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 1 αν-
τικαθίσταται, η υποπερ. αα’ της περ. α’ της παρ. 1 καταργείται,
οι υποπερ. ββ’ έως στστ’ της περ. α’ της παρ. 1 αναριθµούνται
σε υποπερ. αα’ έως αε’ αντίστοιχα, η υποπερ. ββ’ της περ. α’ της
παρ. 1, όπως αναριθµείται σε υποπερ. αα’, τροποποιείται, η υπο-
περ. στστ’ της περ. α’ της παρ. 1, όπως αναριθµείται σε υποπερ.
αε’ και η περ. β’ της παρ. 1 αντικαθίστανται, µετά την παρ. 2 προ-
στίθεται παρ. 3 και το άρθρο 22 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 22
Διαδικασία χορήγησης έγκρισης ίδρυσης µονάδας υδατοκαλ-

λιέργειας σε χερσαίες εγκαταστάσεις εκτροφής

«1. α) Για τη χορήγηση έγκρισης ίδρυσης µονάδας υδατοκαλ-
λιέργειας αποκλειστικά σε χερσαίες εγκαταστάσεις εκτροφής, ο
ενδιαφερόµενος υποβάλλει αίτηση προς την αρµόδια Διεύθυνση
Αγροτικών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, η οποία
συνοδεύεται από αποδεικτικό καταβολής παραβόλου, σύµφωνα
µε την παρ. 5 του άρθρου 20, και τα ακόλουθα δικαιολογητικά:

αα) Πιστοποιητικό ιδιοκτησίας ή συµβόλαιο µίσθωσης ακινή-
των ή έγκριση επέµβασης σε δασική έκταση, σύµφωνα µε τα
άρθρα 13 και 14 του ν. 2971/2001, τα άρθρα 4, 7, 8, 9, 10 και 11
του ν. 4061/2012 και το άρθρο 45 του ν. 998/1979 (Α’ 289), κατά
περίπτωση.

αβ) Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΜΠΕ) µε τα απα-
ραίτητα δικαιολογητικά, σύµφωνα µε τα άρθρα 2, 3, 4 και 11,
καθώς και το Παράρτηµα ΙΙ του ν. 4014/2011, αν πρόκειται για
µονάδες κατηγορίας Α’ του ίδιου νόµου. Αν πρόκειται για µονά-
δες υδατοκαλλιέργειας κατηγορίας Α’, λόγω της θέσης εγκατά-
στασης και λειτουργίας τους εντός προστατευόµενης περιοχής
του δικτύου NATURA 2000, εφαρµόζεται επιπλέον το άρθρο 10
του ν. 4014/2011.

αγ) Σχετική δήλωση του µελετητή ή του ενδιαφερόµενου για
την υπαγωγή σε ΠΠΔ µε τα απαραίτητα δικαιολογητικά, σύµ-
φωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 8 του                 ν. 4014/2011, αν
πρόκειται για µονάδες κατηγορίας Β’ του ίδιου νόµου.

αδ) Τα δικαιολογητικά που αφορούν στην άδεια χρήσης νερού,
αν αυτά απαιτούνται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νο-
µοθεσίας. Δεν απαιτείται άδεια χρήσης νερού σε περίπτωση άντ-
λησης ύδατος από θαλάσσιες υδάτινες εκτάσεις, ανεξάρτητα
από την απόστασή τους από την ακτή.

αε) Τα δικαιολογητικά που απαιτούνται για την έκδοση από-
φασης έγκρισης κτηνιατρικών υγειονοµικών όρων και χορήγησης
κωδικού αριθµού, η οποία αφορά στην τήρηση των κτηνιατρικών

υγειονοµικών όρων για την υγεία των ζώων υδατοκαλλιέργειας
που προβλέπονται στην κείµενη κτηνιατρική νοµοθεσία. 

β) Μετά από την υποβολή της αίτησης της περ. α’, εφαρµό-
ζονται ανάλογα οι περ. β’, γ’ και δ’ της παρ. 2 του άρθρου 21.

2. Τα δύο τελευταία εδάφια της υποπερ. αγ’ της περ. α’ της
παρ. 2, καθώς και οι παρ. 3 και 4 του άρθρου 21, εφαρµόζονται
ανάλογα και στις µονάδες υδατοκαλλιέργειας σε χερσαίες εγκα-
ταστάσεις εκτροφής.

3. α) Ειδικά για την ίδρυση µονάδας υδατοκαλλιέργειας γλυ-
κού νερού, που εγκαθίσταται σε ιδιωτική µη δασική χερσαία
έκταση εκτός περιοχών του δικτύου NATURA 2000 και υπάγεται
στην κατηγορία Β’ του ν. 4014/ 2011, ο ενδιαφερόµενος υποβάλ-
λει γνωστοποίηση ίδρυσης της µονάδας στην αρµόδια Διεύ-
θυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας Αποκεντρωµένης
Διοίκησης και λαµβάνει αποδεικτικό υποβολής, το οποίο τηρεί
µαζί µε τα δικαιολογητικά της περ. β’. Η αρµόδια Διεύθυνση
Αγροτικών Υποθέσεων παραλαµβάνει σε κάθε περίπτωση τη
γνωστοποίηση, η οποία υποβάλλεται από τον φορέα της δραστη-
ριότητας µε ευθύνη του για τα περιλαµβανόµενα σε αυτήν στοι-
χεία.

β) Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης ίδρυσης, ο φο-
ρέας υποχρεούται να διαθέτει τα αναγκαία δικαιολογητικά, τα
οποία δεν συνυποβάλλονται µε τη γνωστοποίηση, αλλά τηρούν-
ται στην έδρα της µονάδας επικαιροποιηµένα και παραµένουν
διαθέσιµα για έλεγχο. Τα δικαιολογητικά που απαιτούνται είναι
τα εξής:

βα) Πιστοποιητικό ιδιοκτησίας ή συµβόλαιο µίσθωσης ακινή-
των ή έγκριση επέµβασης σε δασική έκταση, σύµφωνα µε τα
άρθρα 13 και 14 του ν. 2971/2001, τα άρθρα 4, 7, 8, 9, 10 και 11
του ν. 4061/2012 ή το άρθρο 45 του    ν. 998/1979 (Α’ 289), κατά
περίπτωση.

ββ) Υπαγωγή της δραστηριότητας σε ΠΠΔ, µε ευθύνη της αρ-
µόδιας υπηρεσίας περιβάλλοντος της Περιφέρειας, σύµφωνα µε
το άρθρο 8 του ν. 4014/2011.

βγ) Άδεια χρήσης νερού. 
βδ) Κτηνιατρική βεβαίωση ότι πληρούνται οι κτηνιατρικοί υγει-

ονοµικοί όροι για την υγεία των ζώων υδατοκαλλιέργειας που
προβλέπονται στην κείµενη κτηνιατρική νοµοθεσία, η οποία εκ-
δίδεται από την αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία, µετά από την
υπαγωγή της δραστηριότητας σε ΠΠΔ.

βε) Η πράξη µε την οποία καθορίζονται οι οριογραµµές αιγια-
λού και παραλίας, όπου απαιτείται. 

βστ) Για την κατασκευή θερµοκηπίων καλλιέργειας υδρόβιων
οργανισµών ή υπέργειων δεξαµενών καλλιέργειας υδρόβιων ορ-
γανισµών, ανεξαρτήτως υλικών κατασκευής τους, βεβαίωση πα-
ρέκκλισης από τους όρους δόµησης, σύµφωνα µε την περ. α’ της
παρ. 2 του άρθρου 2 του από 24.5.1985 προεδρικού διατάγµατος
(Δ’ 270). 

βζ) Αποδεικτικό καταβολής του παραβόλου σύµφωνα µε την
παρ. 5 του άρθρου 20.

γ) Η αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης κοινοποιεί στις υπηρεσίες περιβαλ-
λοντικής αδειοδότησης, στις κτηνιατρικές υπηρεσίες, στις δασι-
κές και κτηµατικές υπηρεσίες, κατά περίπτωση, στις υπηρεσίες
που γνωµοδοτούν και στους δήµους τη γνωστοποίηση ίδρυσης
µονάδας υδατοκαλλιέργειας, που προβλέπεται στην παρ. 3,
µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ηµερών από την υποβολή της.»

6. Μετά το άρθρο 22 προστίθεται άρθρο 22Α ως εξής: 

«Άρθρο 22Α
Γνωστοποίηση λειτουργίας µονάδων 

υδατοκαλλιέργειας

1. α) Πριν τεθεί µία µονάδα υδατοκαλλιέργειας σε λειτουργία,
µετά από την έγκριση ή τη γνωστοποίηση της ίδρυσής της και
την υπογραφή της σύµβασης µίσθωσης του άρθρου 4 για τις
πλωτές µονάδες υδατοκαλλιέργειας, ο φορέας της υποχρεούται
να υποβάλλει γνωστοποίηση λειτουργίας στην αρµόδια Διεύ-
θυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης, για την οποία λαµβάνει αποδεικτικό υποβολής, το οποίο
τηρεί µαζί µε τα δικαιολογητικά της περ. β’. Η αρµόδια Διεύ-
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θυνση Αγροτικών Υποθέσεων παραλαµβάνει σε κάθε περίπτωση
τη γνωστοποίηση, η οποία υποβάλλεται από τον φορέα της δρα-
στηριότητας, µε ευθύνη του για τα περιλαµβανόµενα σε αυτήν
στοιχεία.

β) Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης λειτουργίας, ο
φορέας υποχρεούται να διαθέτει τα αναγκαία δικαιολογητικά, τα
οποία δεν συνυποβάλλονται µε τη γνωστοποίηση, αλλά τηρούν-
ται στην έδρα της µονάδας επικαιροποιηµένα και παραµένουν
διαθέσιµα για έλεγχο. Τα δικαιολογητικά που απαιτούνται είναι
τα εξής:

βα) Έγκριση ίδρυσης ή αποδεικτικό υποβολής γνωστοποίησης
ίδρυσης.

ββ) Οικοδοµική άδεια ή ανάλογη έγκριση της αρµόδιας αρχής. 
βγ) Απόφαση έγκρισης κτηνιατρικών υγειονοµικών όρων και

χορήγησης κωδικού αριθµού για την τήρηση των κτηνιατρικών
υγειονοµικών όρων για την υγεία των ζώων υδατοκαλλιέργειας
που προβλέπονται στην κείµενη κτηνιατρική νοµοθεσία. Η από-
φαση έγκρισης κτηνιατρικών υγειονοµικών όρων και χορήγησης
κωδικού αριθµού εκδίδεται µετά από την ολοκλήρωση των προ-
βλεπόµενων εγκαταστάσεων και τη διενέργεια αυτοψίας.

γ) Η αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης κοινοποιεί στις υπηρεσίες περιβαλ-
λοντικής αδειοδότησης, στις κτηνιατρικές υπηρεσίες, στις δασι-
κές και κτηµατικές υπηρεσίες, κατά περίπτωση, στις υπηρεσίες
που γνωµοδοτούν και στους δήµους τη γνωστοποίηση λειτουρ-
γίας του παρόντος, µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ηµερών από
την υποβολή της.

2. Η τοποθέτηση του ζωικού κεφαλαίου και η έναρξη λειτουρ-
γίας της µονάδας υδατοκαλλιέργειας πραγµατοποιούνται έπειτα
από την υποβολή της γνωστοποίησης λειτουργίας.

3. Αν πρόκειται να µεταβληθούν για οποιονδήποτε λόγο τα
στοιχεία της γνωστοποίησης λειτουργίας, ο φορέας της µονάδας
υδατοκαλλιέργειας υποχρεούται να υποβάλλει γνωστοποίηση
της µεταβολής στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, για την οποία λαµβάνει
αποδεικτικό υποβολής. Πριν από την υποβολή της γνωστοποί-
ησης της µεταβολής, ο φορέας της µονάδας υποχρεούται να
διαθέτει τα απαιτούµενα για τη µεταβολή δικαιολογητικά, τα
οποία δεν συνυποβάλλονται µε τη γνωστοποίηση, αλλά τηρούν-
ται µαζί µε το αποδεικτικό υποβολής της γνωστοποίησης στην
έδρα της µονάδας και παραµένουν διαθέσιµα για έλεγχο. Ως
προς την κοινοποίηση της µεταβολής της γνωστοποίησης λει-
τουργίας, εφαρµόζεται ανάλογα η περ. γ’ της παρ. 1.»

7. Μετά από την παρ. 2 του άρθρου 23 προστίθεται παρ. 3 και
το άρθρο 23 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 23
Ανανέωση - τροποποίηση έγκρισης ίδρυσης 

µονάδων υδατοκαλλιέργειας

1. α) Η έγκριση ίδρυσης πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας
ανανεώνεται µε απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 7, αν πληρούν-
ται οι προϋποθέσεις του άρθρου 20.

β) Η έγκριση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας σε χερ-
σαίες αποκλειστικά εγκαταστάσεις ανανεώνεται µε απόφαση του
Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, αν πληρούνται οι
προϋποθέσεις του άρθρου 20.

γ) Για την ανανέωση της έγκριση ίδρυσης των περ. α’ και β’ ο
φορέας της εγκατάστασης υποβάλει σχετική αίτηση στην αρµό-
δια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, τρεις (3) µήνες τουλάχι-
στον πριν από τη λήξη ισχύος αυτής. Αν η αίτηση ανανέωσης έχει
υποβληθεί εµπρόθεσµα, η έγκριση ίδρυσης της µονάδας εξακο-
λουθεί να ισχύει για όσο χρόνο βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία
ανανέωσής της.

δ) Αν διοικητικές πράξεις ή άδειες των επιµέρους όρων της έγ-
κρισης ίδρυσης λήγουν πριν από τη λήξη ισχύος της ως άνω έγ-
κρισης, αυτές ανανεώνονται, σύµφωνα µε την ισχύουσα για κάθε
µία από αυτές νοµοθεσία, µετά από σχετική αίτηση στην αρµόδια
Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων και µε µέριµνα της Διεύθυνσης
αυτής.

ε) Αν η έγκριση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας δεν ανα-
νεωθεί ή λήξει, εφαρµόζεται η παρ. 6 του άρθρου 13.

2. Η έγκριση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας τροποποι-
είται µε απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης στις ακόλουθες περιπτώσεις:

α) µετά από αίτηση του φορέα της µονάδας, στην οποία τεκ-
µηριώνεται η ανάγκη τροποποίησης, ή

β) αν είναι αναγκαία η αλλαγή των όρων και των προϋποθέ-
σεων χορήγησης της έγκρισης ίδρυσης της µονάδας. Στην πα-
ρούσα περίπτωση, η αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων
ενηµερώνει άµεσα τον φορέα της µονάδας.

3. Αν πρόκειται να µεταβληθούν τα στοιχεία της γνωστοποί-
ησης ίδρυσης µίας µονάδας υδατοκαλλιέργειας, ο φορέας
αυτής υποχρεούται να υποβάλει γνωστοποίηση της µεταβολής
στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, για την οποία λαµβάνει αποδεικτικό
υποβολής, πριν από την επιδιωκόµενη µεταβολή. Πριν από την
υποβολή της γνωστοποίησης της επιδιωκόµενης µεταβολής, ο
φορέας της µονάδας υποχρεούται να διαθέτει τα απαιτούµενα
για τη µεταβολή δικαιολογητικά, τα οποία δεν συνυποβάλλονται
µε τη γνωστοποίηση, αλλά τηρούνται µαζί µε το αποδεικτικό υπο-
βολής της γνωστοποίησης στην έδρα της µονάδας και παραµέ-
νουν διαθέσιµα για έλεγχο. Η αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών
Υποθέσεων της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης κοινοποιεί
στις υπηρεσίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης, στις κτηνιατρι-
κές υπηρεσίες, στις δασικές και κτηµατικές υπηρεσίες, κατά πε-
ρίπτωση, στις υπηρεσίες που γνωµοδοτούν και στους δήµους,
τη µεταβολή της γνωστοποίησης ίδρυσης της παρούσας µέσα
σε προθεσµία πέντε (5) ηµερών από την υποβολή της.»

8. Στο άρθρο 25, το πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 1 αν-
τικαθίσταται, µετά την παρ. 3 προστίθεται παρ. 3α και το άρθρο
25 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 25
Διοικητικές Κυρώσεις

1. α) Σε όσους καταλαµβάνουν αυθαίρετα θαλάσσιες ή λι-
µναίες υδάτινες εκτάσεις και ασκούν υδατοκαλλιεργητικές δρα-
στηριότητες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του
Κεφαλαίου ΙΕ’ του ν. 4442/2016 και του παρόντος νόµου, χωρίς
να έχουν αιτηθεί και αποκτήσει την απαιτούµενη έγκριση ίδρυ-
σης, επιβάλλεται πρόστιµο από τρεις χιλιάδες (3.000) έως
τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 15 του                   ν. 4442/2016, όπως εξειδικεύεται µε την
κοινή υπουργική απόφαση που εκδίδεται σύµφωνα µε την εξου-
σιοδοτική διάταξη του άρθρου 87 του ν. 4442/2016. Μέσα σε
προθεσµία είκοσι (20) ηµερών από τη διαπίστωση της παράβα-
σης και την παραλαβή της έκθεσης ελέγχου, οι αυθαίρετες εγ-
καταστάσεις αποµακρύνονται και το κόστος επιβαρύνει όσους
έχουν καταλάβει αυθαίρετα τις εκτάσεις και ασκούν τις δραστη-
ριότητες σύµφωνα µε την παρούσα. Αυθαίρετη κατάληψη νοείται
και η µη ελεύθερη, στην πρότερη κατάσταση, απόδοση στο Ελ-
ληνικό Δηµόσιο των υδάτινων εκτάσεων, σύµφωνα µε την παρ. 6
του άρθρου 13.

β) Μετά τη λήξη της προθεσµίας των είκοσι (20) ηµερών επι-
βάλλεται επιπλέον πρόστιµο πεντακοσίων (500) ευρώ για κάθε
ηµέρα κατάληψης της ανωτέρω υδάτινης έκτασης και οι εγκατα-
στάσεις κατάσχονται και δηµεύονται µε απόφαση του Συντονιστή
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά από εισήγηση των αρµό-
διων ελεγκτικών αρχών της παρ. 4 και εκποιούνται υπέρ του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου µέσα σε επτά (7) ηµέρες από την απόφαση
δήµευσης του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µε
πρόχειρο πλειοδοτικό διαγωνισµό. Τον διαγωνισµό διενεργεί τρι-
µελής επιτροπή, η οποία αποτελείται από έναν εκπρόσωπο της
αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων, έναν εκπρόσωπο
της αρµόδιας υπηρεσίας αλιείας της οικείας Περιφέρειας και
έναν εκπρόσωπο της αρµόδιας υπηρεσίας του Λιµενικού Σώµα-
τος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, αν πρόκειται για θαλάσσια υδά-
τινη έκταση, ή της Ελληνικής Αστυνοµίας, αν πρόκειται για
λιµναία υδάτινη έκταση. Η τριµελής επιτροπή συγκροτείται µε
απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µε την
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οποία καθορίζονται η σύνθεση, η ιδιότητα των µελών, ο τρόπος
λειτουργίας της και κάθε ειδικότερο ζήτηµα. Σε περίπτωση που
ο διαγωνισµός αποβεί άγονος δύο φορές εκδίδεται πρωτόκολλο
καταστροφής. Οι σχετικές δαπάνες καταστροφής καταλογίζον-
ται µε το πρωτόκολλο καταστροφής σε βάρος του κατόχου των
εγκαταστάσεων, βεβαιώνονται ως δηµόσιο έσοδο και εισπράτ-
τονται σύµφωνα µε το ν.δ. 356/1974 (Α’ 90).

Για τη διαδικασία βεβαίωσης µεριµνά η οικονοµική υπηρεσία
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης.

γ) Αν η εξακρίβωση της ταυτότητας του παραβάτη της παρού-
σας παραγράφου δεν είναι δυνατή, ο Συντονιστής της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης προβαίνει στη δηµοσίευση πρόσκλη-
σης σε µια τοπική εφηµερίδα και σε µια ηµερήσια εφηµερίδα της
έδρας της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Με την πρό-
σκληση καλείται ο κάτοχος εγκαταστάσεων να αποµακρύνει
αυτές από τις δηµόσιες υδάτινες εκτάσεις, µέσα σε προθεσµία
τριάντα (30) ηµερών από την ηµεροµηνία της τελευταίας δηµο-
σίευσης. Μετά από την άπρακτη παρέλευση της προθεσµίας
αυτής και αν οι παραβάτες δεν συµµορφωθούν, εφαρµόζεται η
διαδικασία της περ. β’.

2. Στον φορέα µονάδας υδατοκαλλιέργειας, ο οποίος δεν επι-
τρέπει την είσοδο στη µονάδα των εκπροσώπων των ελεγκτικών
αρχών της παρ. 4 ή αρνείται ή παρεµποδίζει µε οποιονδήποτε
τρόπο τον έλεγχο για τη διαπίστωση της παράβασης της παρ. 1
ή αρνείται να δώσει ή δίνει ψευδείς ή µη πλήρεις ή ανακριβείς
πληροφορίες και στοιχεία που του ζητούνται, επιβάλλεται πρό-
στιµο από χίλια (1.000) ευρώ έως τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ.

3. α) Σε όσους παραβιάζουν τις διατάξεις της παρ. 1 του άρ-
θρου 16, επιβάλλονται οι κυρώσεις που προβλέπονται στην περ.
γ’ της παρ. 1 του άρθρου 11 του         ν.δ. 420/1970 (Α’ 27), σύµ-
φωνα µε τις παρ. 2 έως και 5 του άρθρου 11.

β) Σε όσους παραβιάζουν τις διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου
16, επιβάλλεται πρόστιµο πεντακοσίων (500) ευρώ.

3α. α) Στον φορέα µονάδας υδατοκαλλιέργειας σε χερσαίες
εγκαταστάσεις, που ασκεί υδατοκαλλιεργητική δραστηριότητα
χωρίς να έχει αιτηθεί και αποκτήσει την απαιτούµενη έγκριση
ίδρυσης, επιβάλλεται πρόστιµο από τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ
έως τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ, σύµφωνα µε την παρ. 2 του
άρθρου 15 του ν. 4442/2016.

β) Στον φορέα µονάδας υδατοκαλλιέργειας, που παραλείπει
την υποβολή γνωστοποίησης ίδρυσης ή γνωστοποίησης λειτουρ-
γίας ή γνωστοποιεί αναληθή στοιχεία ή παραλείπει την υποβολή
γνωστοποίησης σε περίπτωση µεταβολής στοιχείων της γνωστο-
ποίησης, επιβάλλεται πρόστιµο από εκατό (100) ευρώ έως είκοσι
χιλιάδες (20.000) ευρώ, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 15
του ν. 4442/2016.

γ) Ως προς τις αρµόδιες αρχές, τη διαδικασία, τα κριτήρια επι-
µέτρησης, την είσπραξη και βεβαίωση των προστίµων της πα-
ρούσας, καθώς και ως προς τη δυνατότητα υποβολής ένστασης
κατά της απόφασης επιβολής τους, εφαρµόζονται οι σχετικές
διατάξεις του άρθρου 15 του ν. 4442/2016.

4. Αρµόδιες ελεγκτικές αρχές για τη διαπίστωση των παραβά-
σεων των παρ. 1, 2 και της περ. β’ της παρ. 3 είναι οι Διευθύνσεις
Αγροτικών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, οι αρµό-
διες υπηρεσίες αλιείας των Περιφερειών και Περιφερειακών Ενο-
τήτων, καθώς και οι αρµόδιες, κατά περίπτωση, λιµενικές και
αστυνοµικές υπηρεσίες στον τοµέα αρµοδιότητάς τους, οι
οποίες και συντάσσουν αιτιολογηµένη έκθεση ελέγχου.

5. α) Τα πρόστιµα των παρ. 1, 2 και της περ. β’ της παρ. 3 επι-
βάλλονται µε απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης, µετά από εισήγηση των αρµόδιων ελεγκτικών αρχών
της παρ. 4, µε βάση την έκθεση ελέγχου. Η απόφαση επιβολής
προστίµου κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο.

β) Πριν από την επιβολή του προστίµου, ο παραβάτης καλείται
εγγράφως να διατυπώσει τις απόψεις του µέσα σε προθεσµία
δέκα (10) ηµερών από την παραλαβή της έγγραφης κλήσης.

6. Για τον καθορισµό του ύψους των προστίµων του παρόντος,
ως κριτήρια επιµέτρησης, λαµβάνονται υπόψη και συνεκτιµώνται,
κατά περίπτωση και σε συνδυασµό, το εµβαδόν της υδάτινης
έκτασης που έχει καταληφθεί αυθαίρετα, το µέγεθος της µονά-
δας υδατοκαλλιέργειας, η φύση και η πολλαπλότητα της παρά-

βασης, καθώς και η υποτροπή ως προς την ίδια παράβαση.
7. Τα διοικητικά πρόστιµα των παρ. 1, 2 και της περ. β’ της παρ.

3 εισπράττονται, σύµφωνα µε το ν.δ. 356/1974, βεβαιώνονται από
την αρµόδια ΔΟΥ και αποδίδονται υπέρ του Ταµείου Γεωργίας
και Κτηνοτροφίας. Η παρακολούθηση της διαδικασίας υλοποί-
ησης των αποφάσεων επιβολής προστίµων και της πορείας απο-
πληρωµής και είσπραξής τους διενεργείται από την οικονοµική
υπηρεσία της αρχής έκδοσης της απόφασης.

8. Κατά της απόφασης επιβολής προστίµου της περ. α’ της
παρ. 5, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να υποβάλει ένσταση ενώπιον
του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία κα-
τατίθεται στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, µέσα
σε δέκα (10) ηµέρες από την επίδοσή της σε αυτόν. Η Διεύθυνση
Αγροτικών Υποθέσεων διαβιβάζει την ένσταση στη Διεύθυνση
Υδατοκαλλιεργειών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, η οποία εισηγείται στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων την ακύρωση, ολικά ή µερικά, ή την τροποποί-
ηση της απόφασης επιβολής προστίµου ή την απόρριψη της
ένστασης, µετά από εξέταση της νοµιµότητας και της ουσίας
της.»

9. Στο άρθρο 27, οι παρ. 1, 3, 5 και 8 αντικαθίστανται, προστί-
θεται παρ. 9 και το άρθρο 27 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 27
Μεταβατικές διατάξεις

1. α) Μονάδες υδατοκαλλιέργειας που κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος:

αα) λειτουργούν χωρίς έγκριση ίδρυσης ή γνωστοποίηση ίδρυ-
σης κατά περίπτωση για το σύνολο ή µέρος των εγκαταστάσεών
τους, αλλά 

αβ) αποδεδειγµένα παράγουν προϊόν και
αγ) έχουν υποβάλει αίτηση αδειοδότησης µέχρι 29.8.2018,

µπορούν να προσαρµοστούν στις διατάξεις του παρόντος έως
τις 31.3.2021.

Οι µονάδες της παρούσας καταβάλουν µίσθωµα από
29.8.2014 για την υδάτινη έκταση στην οποία είναι εγκατεστηµέ-
νες. Για τον καθορισµό του ύψους, καθώς και τον τρόπο είσπρα-
ξης και απόδοσης του µισθώµατος της παρούσας, εφαρµόζονται
η παρ. 3 του άρθρου 11 και το άρθρο 12.

β) Έως τις 31.3.2021 αναστέλλεται η ισχύς των διοικητικών
πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων, κατεδάφισης και κα-
ταστροφής, που έχουν εκδοθεί, οι οποίες και ανακαλούνται ορι-
στικά, αν εκδοθεί η έγκριση ίδρυσης ή γνωστοποιηθεί η ίδρυση
της µονάδας, κατά περίπτωση.

γ) Η παρούσα δεν εφαρµόζεται:
γα) σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας, στις οποίες έχουν κατα-

γραφεί από τις αρµόδιες αρχές παραβάσεις της συναφούς σχε-
τικής νοµοθεσίας, όπως της περιβαλλοντικής, της νοµοθεσίας
περί χωροταξικού σχεδιασµού και της νοµοθεσίας για την προ-
στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, για τις οποίες υπάρχει αντικειµενική αδυναµία άρσης των
παραβάσεων, 

γβ) σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας, οι οποίες, χωρίς να αιτη-
θούν την παραχώρηση του συνόλου της υδάτινης έκτασης που
έχουν εγκατασταθεί, έχουν καταλάβει αυτήν αυθαίρετα και

γγ) σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας µε υπέρβαση της µισθω-
µένης υδάτινης έκτασης σε ποσοστό µεγαλύτερο του 10%. Αν η
έγκριση ίδρυσης της µονάδας υδατοκαλλιέργειας έχει λήξει, ο
υπολογισµός του ποσοστού υπέρβασης γίνεται µε βάση την τε-
λευταία έγκριση ίδρυσης της µονάδας ή σύµβαση µίσθωσης.

2. Κατά τη µεταβατική περίοδο της παρ. 1 οι µονάδες υδατο-
καλλιέργειας µπορούν να εντάσσονται σε επιδοτούµενα προ-
γράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η καταβολή όµως της
τελικής πληρωµής της επιδότησης τελεί πάντα υπό τον όρο της
προηγούµενης απόκτησης της έγκρισης ίδρυσης ή της γνωστο-
ποίησης ίδρυσης, κατά περίπτωση.

3. Άδειες ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέρ-
γειας που βρίσκονται σε ισχύ κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, εξακολουθούν να είναι σε ισχύ µέχρι τη λήξη τους. Κατά
τη διάρκεια της ισχύος τους, εφαρµόζονται οι διατάξεις που
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ίσχυαν κατά το χρόνο έκδοσής τους και δεν απαιτείται για τις µο-
νάδες που είναι κάτοχοι των αδειών αυτών να υποβάλουν αίτηση
για χορήγηση έγκρισης ίδρυσης ή γνωστοποίηση ίδρυσης ή γνω-
στοποίηση λειτουργίας.

4. Αιτήσεις για ανανέωση έγκρισης ίδρυσης µονάδας υδατο-
καλλιέργειας, που έχουν εκδοθεί µε βάση προηγούµενο νοµικό
πλαίσιο και των οποίων ο χρόνος ισχύος λήγει, εξετάζονται σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στον παρόντα νόµο.

5. Αιτήσεις για αδειοδότηση µονάδων υδατοκαλλιέργειας που
έχουν υποβληθεί πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος και
δεν έχουν περατωθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του, εξετάζονται
και διεκπεραιώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
και ενηµερώνονται οι φορείς για τις απαραίτητες ενέργειες. Οι
µονάδες υδατοκαλλιέργειας του παρόντος εξαιρούνται από την
υποχρέωση καταβολής παραβόλων, όπως αυτά προβλέπονται
στην παρ. 5 του άρθρου 20.

6. Υφιστάµενες στις 29.8.2014 µισθώσεις εξακολουθούν να
ισχύουν και τα µισθώµατα που προβλέπονται σε αυτές καταβάλ-
λονται µέχρι τη λήξη τους και αναπροσαρµόζονται, σύµφωνα µε
όσα ίσχυαν για τις µισθώσεις αυτές πριν τις 29.8.2014.

7. Μέχρι την έκδοση των κανονιστικών πράξεων, για τις οποίες
χορηγείται εξουσιοδότηση µε τον παρόντα νόµο, εξακολουθούν
να ισχύουν οι κανονιστικές πράξεις που έχουν εκδοθεί.

8. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας του ΟΠΣ-ΑΔΕ του άρθρου 14
του ν. 4442/2016, η γνωστοποίηση ίδρυσης µονάδας υδατοκαλ-
λιέργειας της παρ. 3 του άρθρου 22 και η γνωστοποίηση λειτουρ-
γίας µονάδας υδατοκαλλιέργειας του άρθρου 22Α υποβάλλονται
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης µε
χρήση της ηλεκτρονικής πλατφόρµας
www.notifybusiness.gov.gr, αν είναι τεχνικά δυνατό, διαφορετικά
υποβάλλονται στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων
σε έντυπη µορφή. Μετά από την ενεργοποίηση του ΟΠΣ - ΑΔΕ,
η διαδικασία χορήγησης έγκρισης ίδρυσης µονάδας υδατοκαλ-
λιέργειας του άρθρου 21 και της παρ. 1 του άρθρου 22, η διαδι-
κασία γνωστοποίησης ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας της
παρ. 3 του άρθρου 22 και η διαδικασία γνωστοποίησης λειτουρ-
γίας του άρθρου 22Α διεκπεραιώνονται αποκλειστικά µέσω του
συστήµατος αυτού. 

9. Όπου στις κείµενες διατάξεις γίνεται αναφορά: 
α) σε «άδεια ίδρυσης και λειτουργίας», νοείται η «έγκριση ίδρυ-

σης» και
β) στον «Γενικό Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης»,

νοείται ο «Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης.»

Άρθρο 87
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µπορεί να ρυθµίζονται και να εξειδικεύονται ειδικότερα
ζητήµατα, τεχνικές λεπτοµέρειες και διαδικαστικά θέµατα, σχε-
τικά µε τη γνωστοποίηση ίδρυσης και τη γνωστοποίηση λειτουρ-
γίας του παρόντος Κεφαλαίου και τις κυρώσεις του άρθρου 25
του ν. 4282/2014, καθώς και να καθορίζονται τα υποδείγµατα των
εντύπων γνωστοποίησης ίδρυσης και γνωστοποίησης λειτουρ-
γίας.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ρυθµί-
ζεται κάθε ειδικότερο ζήτηµα που αφορά στα παράβολα της παρ.
5 του άρθρου 20 του ν. 4282/2014, όπως το ύψος, ο χρόνος και
τρόπος καταβολής τους.

Άρθρο 88
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος της κανονιστικής πράξης που θα εκδο-
θεί για την εκ νέου ενσωµάτωση των άρθρων 4, 5 και 6 της Οδη-
γίας 2006/88/ΕΚ του Συµβουλίου (ΕΕ L 328 της 24.11.2006, σελ.
14) καταργούνται τα άρθρα 4, 5 και 6 του π.δ. 28/2009 (Α’ 46),
όπως ισχύουν.

Άρθρο 2
Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας 

κτηνιατρικών δραστηριοτήτων

Μετά το άρθρο 88 του ν. 4442/2016 προστίθεται Κεφάλαιο ΙΣΤ’
ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΣΤ’
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΙΔΡΥΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ

ΚΤΗΝΙΑΤΡΙΚΩΝ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ

Άρθρο 89
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εµπίπτουν οι
δραστηριότητες µε Κωδικούς Αριθµούς Δραστηριότητας (ΚΑΔ)
75.00, Κτηνιατρικές Δραστηριότητες, που περιλαµβάνονται στη
10η Οµάδα του Παραρτήµατος και αφορούν την ίδρυση και λει-
τουργία κτηνιατρείων και κτηνιατρικών κλινικών, εξαιρουµένων
των κτηνιατρικών γραφείων παραγωγικών ζώων του άρθρου 19
του                      ν. 3698/2008 (Α’ 198).

Άρθρο 90
Ίδρυση και λειτουργία κτηνιατρείων 

και κτηνιατρικών κλινικών

1. Η ίδρυση των κτηνιατρικών κλινικών που εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου, υπάγεται σε διαδι-
κασία έγκρισης, σύµφωνα µε το άρθρο 7 του παρόντος, κατά τα
λοιπά εφαρµοζοµένων των διατάξεων του ν. 604/1977 (Α’ 163). 

2. Η λειτουργία των κτηνιατρείων και των κτηνιατρικών κλινι-
κών, που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφα-
λαίου, υπάγεται σε διαδικασία έγκρισης, σύµφωνα µε το άρθρο
7 του παρόντος, κατά τα λοιπά εφαρµοζοµένων των διατάξεων
του ν. 604/1977. 

3. Οι εγκρίσεις ίδρυσης των κτηνιατρικών κλινικών και οι εγ-
κρίσεις λειτουργίας των κτηνιατρείων και των κτηνιατρικών κλι-
νικών εκδίδονται εντός προθεσµίας πενήντα (50) ηµερών. Σε
περίπτωση παρόδου άπρακτης της προθεσµίας αυτής, οι εγκρί-
σεις θεωρούνται σιωπηρώς χορηγηθείσες, σύµφωνα µε το
άρθρο 8, και ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει από τις αρµό-
διες αρχές του άρθρου 91 τη χορήγηση σχετικής βεβαίωσης.

Άρθρο 91
Αρµόδιες αρχές

Αρµόδια αρχή για την έγκριση της ίδρυσης κτηνιατρικών κλι-
νικών και την έγκριση λειτουργίας κτηνιατρείων και κτηνιατρικών
κλινικών είναι οι κτηνιατρικές υπηρεσίες της οικείας Περιφερει-
ακής Ενότητας, εντός των ορίων της οποίας πρόκειται να εγκα-
τασταθεί η κτηνιατρική δραστηριότητα. Εφόσον η κτηνιατρική
δραστηριότητα διαθέτει παραρτήµατα εντός των ορίων αρµοδιό-
τητας δύο ή περισσοτέρων Περιφερειακών Ενοτήτων, απαιτείται
έγκριση από κάθε Περιφερειακή Ενότητα.

Άρθρο 92
Παράβολο

Για την έγκριση ίδρυσης των κτηνιατρικών κλινικών που εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου καταβάλ-
λεται άπαξ παράβολο ύψους τριάντα (30) ευρώ και για την
έγκριση λειτουργίας των κτηνιατρείων που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου καταβάλλεται άπαξ παρά-
βολο ύψους δεκαπέντε (15) ευρώ. Ποσοστό 80% των εσόδων
από τα παράβολα του πρώτου εδαφίου εισπράττεται υπέρ του
οικείου Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης και το 20% υπέρ του
Κρατικού Προϋπολογισµού, προκειµένου να καλυφθούν σχετικές
δαπάνες της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, σύµφωνα µε το άρθρο 11.
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Άρθρο 93
Τροποποίηση του ν. 604/1977 – Πλαίσιο ίδρυσης και 
λειτουργίας κτηνιατρείων και κτηνιατρικών κλινικών

Στον ν. 604/1977 επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
1. Στο άρθρο 6, προστίθενται εδάφια στο τέλος της περ. α’ και

στο τέλος της περ. β’ της παρ. 1, η παρ. 2 αντικαθίσταται και το
άρθρο 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 6
Έγκριση λειτουργίας κτηνιατρείων και κτηνιατρικών 

κλινικών - Άδεια λειτουργίας ενδιαιτηµάτων ζώων

1. Για τη λειτουργία κτηνιατρείου και κτηνιατρικής κλινικής
απαιτείται έγκριση λειτουργίας και για τη λειτουργία ενδιαιτήµα-
τος ζώων απαιτείται άδεια λειτουργίας, η οποία χορηγείται από
την προϊστάµενη κτηνιατρική αρχή της οικείας Περιφερειακής
Ενότητας ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου, εφόσον:

α) Προκειµένου περί κτηνιατρείων µικρών ή µεγάλων ζώων:
αα) Υποδεικνύεται µε την αίτηση κτηνίατρος, ως επιστηµονικός

υπεύθυνος, ο οποίος πληροί τις προϋποθέσεις που ορίζονται
στις παρ. 2 και 3 του  άρθρου 10.

αβ) Συνυποβάλλεται τοπογραφικό διάγραµµα µε κάτοψη των
εγκαταστάσεων και των απαιτούµενων χώρων σε κλίµακα 1:50.

αγ) Συνυποβάλλεται περιγραφική έκθεση του εξοπλισµού του
καταστήµατος.

Η κτηνιατρική υπηρεσία της οικείας Περιφερειακής Ενότητας
αναζητά αυτεπαγγέλτως αντίγραφο Ποινικού Μητρώου γενικής
χρήσης του διοικητικού υπεύθυνου και του επιστηµονικού υπεύ-
θυνου, όπως ορίζονται στο άρθρο 10.

β) Προκειµένου περί κλινικής:
βα) Υφίσταται έγκριση ίδρυσης αυτής.
ββ) Υποδεικνύεται µε την αίτηση κτηνίατρος, ως επιστηµονικός

υπεύθυνος, ο οποίος πληροί τις προϋποθέσεις που ορίζονται
στις παρ. 2 και 3 του άρθρου 10.

βγ) Συνυποβάλλεται τοπογραφικό διάγραµµα µε κάτοψη των
εγκαταστάσεων και του οικοπέδου σε κλίµακα 1:50, και

βδ) Συνυποβάλλεται περιγραφική έκθεση του εξοπλισµού του
καταστήµατος.

Η κτηνιατρική υπηρεσία της οικείας Περιφερειακής Ενότητας
αναζητά αυτεπαγγέλτως αντίγραφο Ποινικού Μητρώου γενικής
χρήσης του διοικητικού υπεύθυνου και του επιστηµονικού υπεύ-
θυνου, όπως ορίζονται στο άρθρο 10.

γ) Προκειµένου περί ενδιαιτήµατος ζώων:
γα) Υφίσταται άδεια ίδρυσης αυτού.
γβ) Υποβάλλεται µε την άδεια υπεύθυνη δήλωση κτηνιάτρου,

κατόχου αδείας ασκήσεως επαγγέλµατος σε ισχύ, ότι αναλαµ-
βάνει την υγειονοµική επίβλεψη και εποπτεία του ενδιαιτήµατος.

γγ) Συνυποβάλλεται τοπογραφικό διάγραµµα µε κάτοψη των
εγκαταστάσεων και του οικοπέδου σε κλίµακα 1:50.

γδ) Συνυποβάλλεται έκθεση περιγραφική του εξοπλισµού του
καταστήµατος.

2. α) Η έναρξη λειτουργίας ή η µεταφορά ενδιαιτήµατος ζώων
δηλώνονται εγγράφως εντός δέκα (10) ηµερών προς την αρµό-
δια κτηνιατρική αρχή και το οικείο αστυνοµικό τµήµα. 

β) Σε περίπτωση µεταφοράς κτηνιατρικής κλινικής ή κτηνια-
τρείου, η κτηνιατρική υπηρεσία της Περιφερειακής Ενότητας,
εντός των ορίων της οποίας έχει µεταφερθεί η κτηνιατρική κλι-
νική ή το κτηνιατρείο, ενηµερώνει εγγράφως την κτηνιατρική
υπηρεσία της Περιφερειακής Ενότητας εντός της οποίας η κτη-
νιατρική κλινική ή το κτηνιατρείο ήταν εγκατεστηµένα πριν από
τη µεταφορά, µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από τη µεταφορά.»

2. Στο άρθρο 7, ο τίτλος, το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 και η
παρ. 2 αντικαθίστανται και το άρθρο 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7
Κωλύµατα χορήγησης έγκρισης ίδρυσης και λειτουργίας κτη-

νιατρικής κλινικής και έγκρισης λειτουργίας 
κτηνιατρείου

1. Έγκριση ίδρυσης και έγκριση λειτουργίας κτηνιατρικής κλι-
νικής, καθώς και έγκριση λειτουργίας κτηνιατρείου δεν χορη-
γούνται:

α) Σε όσους έχουν καταδικασθεί για ποινικά αδικήµατα τα
οποία συνεπάγονται αποστέρηση θέσεων και αξιωµάτων ή απα-
γόρευση άσκησης επαγγέλµατος. 

β) Σε όσους έχουν καταδικασθεί για παράβαση ποινικών δια-
τάξεων του ν. 4139/2013 (Α’ 74). 

2. Τα πρόσωπα της παρ. 1 δεν µπορεί να ορίζονται διοικητικοί
ή επιστηµονικοί υπεύθυνοι κτηνιατρικής κλινικής ή κτηνιατρείου.»

3. Το άρθρο 9 αντικαθίσταται ως εξής:

« Άρθρο 9
Μεταβίβαση σε τρίτους και µεταφορά ενδιαιτήµατος 

ζώων, κτηνιατρείου και κτηνιατρικής κλινικής 

α) Με εξαίρεση την κληρονοµική διαδοχή και υπό την προϋπό-
θεση της τήρησης του άρθρου 7, η µεταβίβαση σε τρίτους και η
µεταφορά της εκµετάλλευσης των ενδιαιτηµάτων ζώων θεω-
ρούνται ίδρυση νέων, για τα οποία εφαρµόζονται οι ισχύουσες
διατάξεις κατά τον χρόνο της µεταβίβασης ή της µεταφοράς.

β) Σε περίπτωση µεταβίβασης κτηνιατρείου και κτηνιατρικής
κλινικής σε τρίτους, εφαρµόζεται η παρ. 1 του άρθρου 9 του ν.
4442/2016 (Α’ 230), υπό την προϋπόθεση ότι συνεχίζουν να τη-
ρούνται οι όροι χορήγησης της έγκρισης λειτουργίας του κτη-
νιατρείου και της έγκρισης ίδρυσης και λειτουργίας της
κτηνιατρικής κλινικής. 

γ) Η µεταφορά των κτηνιατρείων και των κτηνιατρικών κλινικών
θεωρείται ίδρυση νέων, για τα οποία εφαρµόζονται οι ισχύουσες
διατάξεις κατά τον χρόνο της µεταφοράς για την ίδρυση και τη
λειτουργία τους.»

4. Στο άρθρο 10, οι παρ. 1 και 4 αντικαθίστανται και το άρθρο
10 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 10
Διοικητική και επιστηµονική ευθύνη λειτουργίας

1. Τη διοικητική ευθύνη λειτουργίας κτηνιατρείου, κτηνιατρι-
κής κλινικής ή ενδιαιτήµατος ζώων έχει το φυσικό πρόσωπο, στο
όνοµα του οποίου εκδίδεται η έγκριση λειτουργίας κτηνιατρείου
και κτηνιατρικής κλινικής ή η άδεια λειτουργίας ενδιαιτήµατος
ζώων και, εφόσον η έγκριση ή η άδεια λειτουργίας εκδίδεται στο
όνοµα νοµικού προσώπου, ο νόµιµος εκπρόσωπός του ή άλλο
φυσικό πρόσωπο που ορίζεται από αυτόν και έχει γνωστοποιηθεί
στις αρµόδιες αρχές.

2. Την επιστηµονική ευθύνη κτηνιατρείου και κτηνιατρικής κλι-
νικής έχει ο κτηνίατρος που ορίζεται µε την έγκριση λειτουργίας,
ο οποίος πρέπει να κατέχει πτυχίο κτηνιατρικής ηµεδαπού ή αλ-
λοδαπού Πανεπιστηµίου ή ισότιµου ανώτατης σχολής, άδεια
άσκησης του κτηνιατρικού επαγγέλµατος στην Ελλάδα και να
είναι εγγεγραµµένος σε αναγνωρισµένο κτηνιατρικό σύλλογο. 

3. Το πρόσωπο που έχει την επιστηµονική ευθύνη απαλλάσσε-
ται από αυτήν από την κοινοποίηση προς την αρµόδια αρχή έγ-
γραφης δήλωσης του διοικητικού υπεύθυνου περί απαλλαγής
από τα καθήκοντά του ή µετά από την πάροδο δεκαπέντε (15)
ηµερών από την υποβολή της παραίτησής του. Η αντικατάσταση
του επιστηµονικού υπεύθυνου είναι υποχρεωτική εντός δέκα (10)
ηµερών από την αποχώρησή του µε οποιονδήποτε τρόπο. Σε
κάθε περίπτωση, η αντικατάσταση γνωστοποιείται στην αρµόδια
αρχή.

4. Οι ιδιότητες του διοικητικού και επιστηµονικού υπεύθυνου
του κτηνιατρείου ή της κτηνιατρικής κλινικής µπορούν να συµπί-
πτουν στο ίδιο πρόσωπο, εφόσον αυτό είναι κτηνίατρος, σύµ-
φωνα µε την παρ. 2.

5. Προκειµένου περί ενδιαιτήµατος ζώων, την υγειονοµική επί-
βλεψη και εποπτεία έχει ο κτηνίατρος που ορίζεται για τον σκοπό
αυτόν, ο οποίος την αποδέχεται µε δήλωσή του, η οποία γνωστο-
ποιείται στην αρµόδια αρχή.»

5. Στο άρθρο 12, οι παρ. 2 και 5 αντικαθίστανται και το άρθρο
12 διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 12
Έλεγχος λειτουργίας – Κυρώσεις

1. Ο έλεγχος της λειτουργίας των κτηνιατρείων, κτηνιατρικών
κλινικών και ενδιαιτηµάτων ζώων διενεργείται από τις αρµόδιες
κτηνιατρικές και υγειονοµικές αρχές.

2. Αν κατά τον έλεγχο κτηνιατρικών κλινικών και ενδιαιτηµάτων
ζώων αποδειχθεί ότι: 

α) έπαυσε να ισχύει µία από τις προϋποθέσεις χορήγησης της
έγκρισης λειτουργίας των κτηνιατρικών κλινικών ή της άδειας λει-
τουργίας των ενδιαιτηµάτων, όπως αποχώρηση και µη αντικατά-
σταση εντός εύλογου χρόνου επιστηµονικού ή διοικητικού
υπεύθυνου, 

β) ο διοικητικός ή επιστηµονικός υπεύθυνος κτηνιατρικής κλι-
νικής ή ενδιαιτήµατος ζώων επέδειξαν ασύγγνωστη αµέλεια κατά
την εκτέλεση των εργασιών τους, 

γ) δεν διαθέτουν τα απαραίτητα όργανα και σκεύη για την κα-
νονική λειτουργία τους, 

δ) διαπιστώθηκαν άλλες παραβάσεις του παρόντος νόµου, επι-
βάλλεται στους διοικητικούς υπεύθυνους των κτηνιατρικών κλι-
νικών και των ενδιαιτηµάτων πρόστιµο ύψους από εκατό (100)
ευρώ έως πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ ή επιβάλλεται προσωρινή
διακοπή λειτουργίας τους έως έξι (6) µήνες ή επιβάλλονται σω-
ρευτικά οι δύο κυρώσεις της παρούσας. Σε περίπτωση υποτρο-
πής, µπορεί να επιβληθεί και οριστική διακοπή λειτουργίας της
κτηνιατρικής κλινικής ή του ενδιαιτήµατος.

3. Προκειµένου περί κτηνιατρείων, αν κατά τον έλεγχο απο-
δειχθεί ότι δεν υφίσταται µία από τις προϋποθέσεις που προβλέ-
πονται στο π.δ. 463/1978 (Α’ 96), επιβάλλονται στον διοικητικό
υπεύθυνο του κτηνιατρείου οι κυρώσεις της παρ. 2. 

4. Οι κυρώσεις των παρ. 2 και 3 επιβάλλονται µε απόφαση του
αρµόδιου οργάνου της οικείας Περιφέρειας, µετά από εισήγηση
της κτηνιατρικής υπηρεσίας της οικείας Περιφερειακής Ενότη-
τας και εκτελούνται από όργανα της κτηνιατρικής υπηρεσίας της
οικείας Περιφερειακής Ενότητας µε τη συνδροµή των αστυνοµι-
κών αρχών. 

5. α) Σε όποιον λειτουργεί χωρίς να έχει αιτηθεί και αποκτήσει
την απαιτούµενη έγκριση ίδρυσης και λειτουργίας κτηνιατρικής
κλινικής ή την απαιτούµενη έγκριση λειτουργίας κτηνιατρείου
επιβάλλονται διοικητικό πρόστιµο από πεντακόσια (500) ευρώ
έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ και η οριστική διακοπή λειτουρ-
γίας της κτηνιατρικής κλινικής ή του κτηνιατρείου. Οι κυρώσεις
της παρούσας επιβάλλονται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου
της οικείας Περιφέρειας, µετά από εισήγηση της κτηνιατρικής
υπηρεσίας της οικείας Περιφερειακής Ενότητας και η κύρωση
της οριστικής διακοπής λειτουργίας εκτελείται από όργανα της
κτηνιατρικής υπηρεσίας της οικείας Περιφέρειας Ενότητας µε
τη συνδροµή των αστυνοµικών αρχών.

β) Στα ενδιαιτήµατα ζώων που λειτουργούν χωρίς άδεια ίδρυ-
σης και λειτουργίας, επιβάλλονται το διοικητικό πρόστιµο της
παρ. 2 και η οριστική διακοπή της λειτουργίας τους, η οποία
εκτελείται από όργανα της κτηνιατρικής υπηρεσίας της οικείας
Περιφέρειας, µε τη συνδροµή των αστυνοµικών αρχών.»

Άρθρο 94
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορεί να ρυθµίζονται
ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε τις διοικητικές κυρώσεις της
περ. α’ της παρ. 5 του άρθρου 12 του ν. 604/1977, όπως ιδίως η
κλιµάκωση αυτών, σύµφωνα µε το άρθρο 15 του παρόντος.

Άρθρο 95 
Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις 

1. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται άδεια ιδρύσεως
ή άδεια λειτουργίας κτηνιατρείων ή κτηνιατρικών κλινικών που
υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου, εφε-
ξής νοείται η έγκριση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου
αυτού.

2. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται αρµόδια αρχή
αδειοδότησης για τις δραστηριότητες που υπάγονται στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου, εφεξής νοούνται οι αρµό-
διες αρχές του άρθρου 91.

3. Μετά από την ενεργοποίηση του ΟΠΣ - ΑΔΕ του άρθρου 14,
η διαδικασία χορήγησης έγκρισης ίδρυσης κτηνιατρικών κλινικών
της παρ. 1 του άρθρου 90 και η διαδικασία χορήγησης έγκρισης
λειτουργίας κτηνιατρείων και κτηνιατρικών κλινικών της παρ. 2
του άρθρου 90 διεκπεραιώνονται αποκλειστικά µέσω του συστή-
µατος αυτού.

4. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, το άρθρο 1 του από
18.10.1925 του ν.δ. (Α’ 322), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
14 του ν. 604/1977, καταργείται.

5. Η παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 604/1977 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Η Επιτροπή, ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου, η
οποία συνοδεύεται από τεχνική µελέτη σχετικά µε την κτιριακή
συγκρότηση της υπό ίδρυσης µονάδας, καθώς και από χρηµα-
τικό παράβολο υπέρ του Δηµοσίου, το οποίο καθορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, αν
πρόκειται για ενδιαίτηµα ζώου και το παράβολο του άρθρου 92
του                      ν. 4442/2016, αν πρόκειται για κτηνιατρική
κλινική, διενεργεί αυτοψία στο ακίνητο και εξετάζει αν πληρούν-
ται οι προϋποθέσεις του π.δ. 463/1978 (Α’ 96) µέσα σε έναν (1)
µήνα από την κατάθεση της αίτησης. Στα µέλη της Επιτροπής
δεν καταβάλλεται πρόσθετη αµοιβή.»

Άρθρο 3
Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας επιχειρήσεων 

εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας 
ζώων συντροφιάς 

Μετά το άρθρο 95 του ν. 4442/2016 (Α’ 230) προστίθεται Κε-
φάλαιο ΙΖ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΖ’
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΙΔΡΥΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ

ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ ΕΚΤΡΟΦΗΣ, ΑΝΑΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΚΑΙ ΕΜΠΟ-
ΡΙΑΣ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ 

Άρθρο 96
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εµπίπτουν οι
δραστηριότητες µε Κωδικούς Αριθµούς Δραστηριότητας (ΚΑΔ)
01.49.12.04, «Εκτροφή ωδικών πτηνών», και 01.49.19.03,
«Εκτροφή Σκύλων, Γατών και λοιπών Ζώων Συντροφιάς», που πε-
ριλαµβάνονται στην 1η Οµάδα του Παραρτήµατος και αφορούν
την ίδρυση και λειτουργία επιχειρήσεων εκτροφής, αναπαραγω-
γής και εµπορίας ζώων συντροφιάς.

Άρθρο 97
Ίδρυση και λειτουργία δραστηριοτήτων εκτροφής, 

αναπαραγωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς

1. Η ίδρυση των δραστηριοτήτων εκτροφής, αναπαραγωγής
και εµπορίας ζώων συντροφιάς που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρ-
µογής του παρόντος Κεφαλαίου, υπάγεται σε διαδικασία έγκρι-
σης, σύµφωνα µε το άρθρο 7 του παρόντος, κατά τα λοιπά
εφαρµοζοµένου του άρθρου 6 του ν. 4039/2012 (Α’ 15), καθώς
και του ν. 604/1977     (Α’ 163) περί ενδιαιτηµάτων ζώων. 

2. Η λειτουργία των δραστηριοτήτων εκτροφής, αναπαραγω-
γής και εµπορίας ζώων συντροφιάς, που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου, υπάγεται σε διαδικασία
έγκρισης, σύµφωνα µε το άρθρο 7 του παρόντος, κατά τα λοιπά
εφαρµοζοµένου του άρθρου 6 του ν. 4039/2012 (Α’ 15), καθώς
και του ν. 604/ 1977 περί ενδιαιτηµάτων ζώων, εκτός από: 

α) την περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 604/ 1977, για
την υποχρέωση δήλωσης της έναρξης λειτουργίας ή της µετα-
φοράς στο οικείο αστυνοµικό τµήµα, 

β) την περ. α’ του άρθρου 9 του ν. 604/1977, για τη µεταβίβαση
της εκµετάλλευσης των ενδιαιτηµάτων ζώων σε τρίτους, για την
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οποία εφαρµόζεται η παρ. 1 του άρθρου 9 και 
γ) την περ. β’ της παρ. 5 του άρθρου 12 του ν. 604/ 1977, για

την κύρωση του προστίµου σε περίπτωση λειτουργίας χωρίς έγ-
κριση ίδρυσης και λειτουργίας, για την οποία εφαρµόζεται το
άρθρο 100. 

3. Η έγκριση ίδρυσης και η έγκριση λειτουργίας δραστηριοτή-
των εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς
εκδίδονται εντός προθεσµίας πενήντα (50) ηµερών. Σε περί-
πτωση παρόδου άπρακτης της προθεσµίας της παρούσας, οι εγ-
κρίσεις θεωρούνται σιωπηρώς χορηγηθείσες, σύµφωνα µε το
άρθρο 8, και ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει τη χορήγηση
σχετικής βεβαίωσης από την αρµόδια αρχή του άρθρου 98.

Άρθρο 98
Αρµόδιες αρχές

Αρµόδια αρχή χορήγησης της έγκρισης ίδρυσης και της έγ-
κρισης λειτουργίας των δραστηριοτήτων εκτροφής, αναπαρα-
γωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς είναι οι κτηνιατρικές
υπηρεσίες της οικείας Περιφερειακής Ενότητας, εντός των
ορίων της οποίας πρόκειται να εγκατασταθεί η δραστηριότητα
της εκτροφής ζώων συντροφιάς. Εφόσον η δραστηριότητα
εκτροφής ζώων συντροφιάς διαθέτει παραρτήµατα εντός των
ορίων αρµοδιότητας δύο ή περισσοτέρων Περιφερειακών Ενο-
τήτων, απαιτείται έγκριση από κάθε Περιφερειακή Ενότητα.

Άρθρο 99
Παράβολο

Για την έγκριση ίδρυσης δραστηριοτήτων εκτροφής, αναπα-
ραγωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς που εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου καταβάλλεται άπαξ
παράβολο ύψους πενήντα (50) ευρώ. Ποσοστό 80% των εσόδων
από τη θέσπιση του ανωτέρω παραβόλου εισπράττεται υπέρ του
οικείου Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης και το 20% υπέρ του
Κρατικού Προϋπολογισµού, προκειµένου να καλυφθούν σχετικές
δαπάνες της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, σύµφωνα µε το άρθρο 11.

Άρθρο 100
Κυρώσεις

Σε όποιον λειτουργεί χωρίς να έχει αιτηθεί και αποκτήσει την
απαιτούµενη έγκριση ίδρυσης και λειτουργίας δραστηριότητας
εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς  του
παρόντος Κεφαλαίου, επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο από χίλια
(1000) έως είκοσι χιλιάδες (20.000) ευρώ. Τα πρόστιµα του πα-
ρόντος επιβάλλονται σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 15, µε
απόφαση του αρµοδίου οργάνου της οικείας Περιφέρειας, µετά
από εισήγηση της κτηνιατρικής υπηρεσίας της οικείας Περιφε-
ρειακής Ενότητας και εισπράττονται σύµφωνα µε την παρ. 4 του
άρθρου 15.

Άρθρο 101
Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις

1. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται άδεια ίδρυσης ή
λειτουργίας των δραστηριοτήτων εκτροφής, αναπαραγωγής και
εµπορίας ζώων συντροφιάς που υπάγονται στο πεδίο εφαρµο-
γής του παρόντος Κεφαλαίου, εφεξής νοείται η έγκριση, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου αυτού.

2. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται αρµόδια αρχή
αδειοδότησης για τις δραστηριότητες εκτροφής, αναπαραγωγής
και εµπορίας ζώων συντροφιάς που υπάγονται στο πεδίο εφαρ-
µογής του παρόντος Κεφαλαίου, εφεξής νοούνται οι αρµόδιες
αρχές του άρθρου 98.

3. Μετά από την ενεργοποίηση του Ολοκληρωµένου Πληρο-
φοριακού Συστήµατος Άσκησης Δραστηριοτήτων και Ελέγχων
(ΟΠΣ - ΑΔΕ) του άρθρου 14 του παρόντος, η διαδικασία χορή-
γησης έγκρισης ίδρυσης και έγκρισης λειτουργίας δραστηριο-
τήτων εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας ζώων συντροφιάς

των παρ. 1 και 2 του άρθρου 97 αντίστοιχα, διεκπεραιώνονται
αποκλειστικά µέσω του συστήµατος αυτού.

4. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, η παράβαση µε αύ-
ξοντα αριθµό 13 του πίνακα της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν.
4039/2012 καταργείται.

Άρθρο 4
Απλούστευση ίδρυσης και λειτουργίας 

κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων

1. Μετά από το άρθρο 101 του ν. 4442/2016, προστίθεται Κε-
φάλαιο ΙΗ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΗ’
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΙΔΡΥΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΚΤΗΝΟ-

ΤΡΟΦΙΚΩΝ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΕΩΝ

Άρθρο 102
Πεδίο εφαρµογής

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, στο πεδίο εφαρµογής του πα-
ρόντος Κεφαλαίου εµπίπτουν οι δραστηριότητες µε Κωδικούς
Αριθµούς Δραστηριότητας (ΚΑΔ) 01.41, 01.42, 01.43, 01.44,
01.45, 01.46, 01.47, 01.49, καθώς και 01.50, µόνο για το τµήµα
της δραστηριότητας που σχετίζεται µε την κτηνοτροφική εγκα-
τάσταση που λειτουργεί εντός της µικτής γεωργοκτηνοτροφικής
δραστηριότητας, οι οποίοι περιλαµβάνονται στην 1η Οµάδα του
Παραρτήµατος. Όπου στους ΚΑΔ της παρούσας περιλαµβάνεται
ως δραστηριότητα η παραγωγή προϊόντων, αυτή αφορά µόνο
στη δραστηριότητα παραγωγής του προϊόντος εντός των εγκα-
ταστάσεων εκτροφής.

2. Από το πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εξαι-
ρούνται:

α) Η δραστηριότητα του ΚΑΔ 01.42 «Διάθεση σπέρµατος βο-
οειδών και βουβαλιών» (ΚΑΔ 01.42.2).

β) Οι ακόλουθες δραστηριότητες του ΚΑΔ 01.49: 
βα) Εκτροφή ωδικών πτηνών (ΚΑΔ 01.49.12.04).
ββ) Εκτροφή ερπετών, συµπεριλαµβανοµένων φιδιών και θα-

λάσσιων χελωνών, που εκτρέφονται σε αγροκτήµατα και διατί-
θενται ζώντα (ΚΑΔ 01.49.13).

βγ) Εκτροφή βατράχων (ΚΑΔ 01.49.19.01).
βδ) Εκτροφή σκυλιών, γατών και λοιπών ζώων συντροφιάς

(ΚΑΔ 01.49.19.03).
βε) Παραγωγή µελισσοσµηνών σε κυψέλες (ΚΑΔ 01.49.19.04).
βστ) Παραγωγή άλλων ζωικών προϊόντων που παράγονται σε

αγροκτήµατα (ΚΑΔ 01.49.2), εκτός της εκτροφής σαλιγκαριών
που διατίθενται νωπά, απλής ψύξης, κατεψυγµένων, αποξηρα-
µένων, παστών ή σε άλµη (ΚΑΔ 01.49.23), που εµπίπτει στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου.

γ) Οι δραστηριότητες που αφορούν σφαγειοτεχνικές εγκατα-
στάσεις, οι εκθέσεις ζώων, οι ζωολογικοί κήποι, τα εκτροφεία θη-
ραµατικών ειδών, οι εκτροφές περιστεριών, οι εκτροφές
εντόµων, οι εκτροφές σκωλήκων, οι πειραµατικές εγκαταστά-
σεις, οι εκτροφές οικόσιτων ζώων, όπως ορίζονται στην υπ’ αρ.
Υ1β/2000/29.3.1995    (Β’ 343), κοινή απόφαση των Υπουργών
Υγείας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Περιβάλλον-
τος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων, τα καταστήµατα λιανικής
διάθεσης ζώων, τα κέντρα περίθαλψης άγριων ζώων, τα ενδιαι-
τήµατα φιλοξενίας ζώων συντροφιάς και οι χώροι προσωρινής
φιλοξενίας και περίθαλψης αδέσποτων ζώων συντροφιάς.

Άρθρο 103
Ίδρυση και λειτουργία κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων

1. Η ίδρυση και η λειτουργία κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων
που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου
για δραστηριότητες που κατατάσσονται στις υποκατηγορίες Α1
και Α2, σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 1958/13.1.2012 (Β’ 21) απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, υπάγονται στη διαδικασία έγκρισης του άρθρου 7 του πα-
ρόντος νόµου, κατά τα λοιπά εφαρµοζοµένου του άρθρου 6Α
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του ν. 4056/2012 (Α’ 52). 
2. Η ίδρυση κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων που εµπίπτουν

στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου για δραστηριό-
τητες που κατατάσσονται στην κατηγορία Β’, σύµφωνα µε την
υπ’ αρ. 1958 /13.1.2012 απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής , υπάγεται στη διαδικασία έγ-
κρισης του άρθρου 7 του παρόντος νόµου, κατά τα λοιπά εφαρ-
µοζοµένου του άρθρου 6Β του ν. 4056/2012. Η λειτουργία των
εγκαταστάσεων αυτών υπάγεται στη διαδικασία γνωστοποίησης
του άρθρου 5 του παρόντος, κατά τα λοιπά εφαρµοζοµένου του
άρθρου 6Β του ν. 4056/2012.

3. Η ίδρυση κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων που εµπίπτουν
στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου δυναµικότητας
κάτω των ορίων της κατηγορίας Β’, σύµφωνα µε την υπ’ αρ.
1958/13.1.2012 απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, υπάγεται στη διαδικασία έγκρισης
του άρθρου 7 του παρόντος, κατά τα λοιπά εφαρµοζοµένου του
άρθρου 6Γ του ν. 4056/2012. Η λειτουργία των εγκαταστάσεων
αυτών υπάγεται στη διαδικασία γνωστοποίησης του άρθρου 5
του παρόντος, κατά τα λοιπά εφαρµοζοµένου του άρθρου 6Γ του
ν. 4056/2012. 

Άρθρο 104
Αρµόδιες αρχές

Αρµόδια αρχή για την έγκριση ίδρυσης και για την έγκριση λει-
τουργίας ή την παραλαβή και κοινοποίηση της γνωστοποίησης
λειτουργίας των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων που εµπίπτουν
στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου, είναι η Διεύ-
θυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής της οικείας Περι-
φερειακής Ενότητας (ΔΑΟΚ), εντός των ορίων της οποίας
πρόκειται να εγκατασταθεί η κτηνοτροφική εγκατάσταση. Αν η
κτηνοτροφική εγκατάσταση εκτείνεται εντός των ορίων αρµοδιό-
τητας δύο ή περισσοτέρων Περιφερειακών Ενοτήτων, αρµόδια
είναι η ΔΑΟΚ, στη χωρική αρµοδιότητα της οποίας βρίσκεται ο
λειτουργικός χώρος της κτηνοτροφικής εγκατάστασης, όπως
αυτός ορίζεται στην παρ. 9 του άρθρου 1 του ν. 4056/2012.

Άρθρο 105
Μεταβολές γνωστοποίησης λειτουργίας

Αν πρόκειται να µεταβληθούν για οποιονδήποτε λόγο τα στοι-
χεία της γνωστοποίησης λειτουργίας κτηνοτροφικής εγκατάστα-
σης, που εµπίπτει στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος
Κεφαλαίου, ο φορέας της κτηνοτροφικής εγκατάστασης υποχρε-
ούται σε γνωστοποίηση της µεταβολής στην αρµόδια ΔΑΟΚ.
Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης της µεταβολής, ο φο-
ρέας της κτηνοτροφικής εγκατάστασης υποχρεούται να διαθέτει
τα τυχόν απαιτούµενα για τη µεταβολή δικαιολογητικά, τα οποία
δεν συνυποβάλλονται µε τη γνωστοποίηση, αλλά τηρούνται µαζί
µε το αποδεικτικό υποβολής της γνωστοποίησης στην έδρα της
εγκατάστασης, κατά τη διάρκεια της λειτουργίας της, και παρα-
µένουν διαθέσιµα για έλεγχο. Η αρµόδια ΔΑΟΚ υποχρεούται να
κοινοποιεί τη γνωστοποίηση της µεταβολής των στοιχείων εντός
πέντε (5) εργάσιµων ηµερών, στις αρµόδιες υπηρεσίες στις
οποίες έχει κοινοποιηθεί η αρχική γνωστοποίηση λειτουργίας.

Άρθρο 106
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4056/2012 – Πλαίσιο

ίδρυσης και λειτουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων

Στον ν. 4056/2012 επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
1. Η παρ. 2 του άρθρου 3 καταργείται.
2. Το άρθρο 6 του ν. 4056/2012 αντικαθίσταται από τα άρθρα

6Α, 6Β και 6Γ ως εξής:

«Άρθρο 6Α
Ίδρυση και λειτουργία κτηνοτροφικών 

εγκαταστάσεων των υποκατηγοριών Α1 και Α2

1. Για την ίδρυση και λειτουργία των κτηνοτροφικών εγκατα-

στάσεων για δραστηριότητες που κατατάσσονται στις υποκατη-
γορίες Α1 και Α2, σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 1958/13.1.2012 από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής (Β’ 21), απαιτείται η έκδοση έγκρισης ίδρυσης και έγ-
κρισης λειτουργίας.

2. Για τη χορήγηση της έγκρισης ίδρυσης κτηνοτροφικής εγ-
κατάστασης των υποκατηγοριών Α1 και Α2 της παρ. 1, ο φορέας
της κτηνοτροφικής εγκατάστασης υποβάλλει στην αρµόδια
ΔΑΟΚ αίτηση, η οποία συνοδεύεται από τα ακόλουθα δικαιολο-
γητικά: 

α) Απόφαση Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων της υπό ίδρυση
κτηνοτροφικής εγκατάστασης.

Στην περίπτωση εκτάσεων δασικού χαρακτήρα ακολουθείται
η διαδικασία του επιτρεπτού της επέµβασης. 

β) Έγγραφα που αποδεικνύουν την ιδιοκτησία ή τις νόµιµες
προϋποθέσεις χρήσης του γηπέδου της κτηνοτροφικής εκµετάλ-
λευσης, όπως συµβόλαιο και πιστοποιητικό µεταγραφής αυτού
ή συµβολαιογραφική πράξη ενοικίασης µε µεταγραφή στο οικείο
υποθηκοφυλακείο ή απόφαση παραχώρησης ή απόφαση ενοι-
κίασης ή απλό µισθωτήριο, το οποίο πρέπει να έχει υποβληθεί
στην αρµόδια Δ.Ο.Υ. ή ιδιωτικό συµφωνητικό το οποίο πρέπει να
έχει υποβληθεί στην αρµόδια Δ.Ο.Υ. ή δικαστική απόφαση νοµί-
µως µεταγεγραµµένη ή συµβολαιογραφική δήλωση αποδοχής
κληρονοµιάς, κληρονοµητήριο και έκθεση περιγραφής ακινήτων
ή κάθε άλλο έγγραφο που προβλέπεται από την ισχύουσα νοµο-
θεσία και περιέχει εγγραπτέα πράξη σύστασης δικαιωµάτων κυ-
ριότητας ή αντίγραφο δήλωσης στοιχείων ακινήτων Ε9.

γ) Ζωοτεχνική µελέτη η οποία περιλαµβάνει:
γα) Το είδος και τον αριθµό των ζώων που θα εκτρέφονται

στην κτηνοτροφική εγκατάσταση.
γβ) Τον τύπο σταυλισµού των ζώων.
γγ) Τοπογραφικό διάγραµµα του γηπέδου στο οποίο θα κατα-

σκευαστεί η κτηνοτροφική εγκατάσταση.
γδ) Αρχιτεκτονικά σχέδια των κτιριακών εγκαταστάσεων που

θα κατασκευαστούν.
γε) Περιγραφή της παραγωγικής διαδικασίας και του τρόπου

διαχείρισης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης.
γστ) Την τήρηση των ελαχίστων αποστάσεων µεταξύ της κτη-

νοτροφικής εγκατάστασης και χώρων ή δραστηριοτήτων του Πα-
ραρτήµατος του άρθρου 20, καθώς και πηγών ύδατος.

Εντός πενήντα (50) ηµερών από την υποβολή της αίτησης έγ-
κρισης ίδρυσης, η αρµόδια ΔΑΟΚ εξετάζει την αίτηση και τα δι-
καιολογητικά που τη συνοδεύουν και χορηγεί την έγκριση για την
ίδρυση της κτηνοτροφικής εγκατάστασης ή απορρίπτει την αί-
τηση αιτιολογηµένα. Σε περίπτωση παρόδου άπρακτης της προ-
θεσµίας του προηγούµενου εδαφίου, οι εγκρίσεις ίδρυσης
θεωρούνται σιωπηρώς χορηγηθείσες, σύµφωνα µε το άρθρο 8
του     ν. 4442/2016 και ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει από
την αρµόδια ΔΑΟΚ τη χορήγηση σχετικής βεβαίωσης.

Η έγκριση ίδρυσης ισχύει για χρονικό διάστηµα δύο (2) ετών
µε δυνατότητα παράτασης ενός (1) έτους, εφόσον κατά τη διάρ-
κεια ισχύος της έγκρισης έχει ξεκινήσει η υλοποίηση της εγκα-
τάστασης και έχει υποβληθεί σχετικό αίτηµα παράτασης, µε τους
λόγους για τους οποίους απαιτείται η παράταση.

3. Μετά από την ολοκλήρωση της κατασκευής των εγκαταστά-
σεων των υποκατηγοριών Α1 και Α2 της παρ. 1 και πριν από τη
µεταφορά ζωικού κεφαλαίου σε αυτές, ο φορέας της κτηνοτρο-
φικής εγκατάστασης υποβάλλει στην αρµόδια ΔΑΟΚ αίτηση για
τη χορήγηση έγκρισης λειτουργίας της κτηνοτροφικής εγκατά-
στασης. Η αίτηση συνοδεύεται από:

α) Έγκριση ίδρυσης.
β) Οικοδοµική άδεια των κτιριακών εγκαταστάσεων ή έγκριση

κατασκευής ή βεβαίωση απαλλαγής από την υποχρέωση έκδο-
σης οικοδοµικής άδειας ή απόφαση εξαίρεσης από την κατεδά-
φιση ή βεβαίωση περαίωσης κατά τη διαδικασία νοµιµοποίησης
αυθαιρέτου, σύµφωνα µε τον ν. 4495/2017 (Α’ 167).

γ) Έγκριση και διακριτικό αριθµό σύµφωνα µε το άρθρο 7 του
π.δ. 216/2003 (Α’ 181), στην περίπτωση εγκατάστασης εκτροφής
ωοπαραγωγών ορνίθων.

δ) Βεβαίωση του άρθρου 3 του π.δ. 224/1998 (Α’ 175) και δια-
κριτικό αριθµό του άρθρου 4 της υπ’ αρ. 2063/141781/11.11.2014
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(Β’ 3091) απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, στην περίπτωση πτηνοτροφικών επιχειρή-
σεων πολλαπλασιασµού, επιλογής, καθώς και εκκολαπτηρίων. 

ε) Διακριτικό αριθµό, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του     π.δ.
224/1998, στην περίπτωση πτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων
εκτροφής πουλερικών απόδοσης για εµπορία ως οικόσιτων.

στ) Αριθµό καταχώρισης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης,
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία για τις κτηνοτροφικές εγκα-
ταστάσεις, που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος
και δεν υπάγονται στις περ. γ’, δ’ και ε’. Ο αριθµός αυτός χορη-
γείται σε κάθε περίπτωση µετά από την ολοκλήρωση της κατα-
σκευής των κτιριακών εγκαταστάσεων και πριν από τη µεταφορά
ζωικού κεφαλαίου σε αυτές. 

4. Εντός εξήντα (60) ηµερών από την υποβολή της αίτησης έγ-
κρισης λειτουργίας: 

α) ελέγχονται η αίτηση και τα δικαιολογητικά που τη συνο-
δεύουν, 

β) πραγµατοποιείται επιτόπιος έλεγχος από την επιτροπή
σταυλισµού του άρθρου 4 και συντάσσεται σχετικό πρακτικό το
οποίο υποβάλλεται στην αρµόδια ΔΑΟΚ και 

γ) εφόσον συντρέχουν οι όροι λειτουργίας της κτηνοτροφικής
εγκατάστασης, σύµφωνα µε την έγκριση ίδρυσής της, η αρµόδια
ΔΑΟΚ χορηγεί την έγκριση λειτουργίας της κτηνοτροφικής εγ-
κατάστασης ή σε διαφορετική περίπτωση απορρίπτει την αίτηση
αιτιολογηµένα. Σε περίπτωση παρόδου άπρακτης της προθε-
σµίας του προηγούµενου εδαφίου, οι εγκρίσεις λειτουργίας θε-
ωρούνται σιωπηρώς χορηγηθείσες, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του
ν. 4442/2016 (Α’ 230) και ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει
από την αρµόδια ΔΑΟΚ τη χορήγηση σχετικής βεβαίωσης.

Άρθρο 6Β
Ίδρυση και λειτουργία κτηνοτροφικών 

εγκαταστάσεων της Κατηγορίας Β’

1. Για την ίδρυση των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων για τις
δραστηριότητες που κατατάσσονται στην κατηγορία Β’, σύµ-
φωνα µε την υπ’ αρ. 1958 /13.1.2012 απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής (Β’ 21),
απαιτείται η έκδοση έγκρισης ίδρυσης και για τη λειτουργία των
εγκαταστάσεων αυτών απαιτείται η γνωστοποίηση λειτουργίας.

2. Για τη χορήγηση της έγκρισης ίδρυσης των κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων της παρ. 1, ο φορέας της κτηνοτροφικής εγκα-
τάστασης υποβάλλει στην αρµόδια ΔΑΟΚ αίτηση η οποία συνο-
δεύεται από τα ακόλουθα δικαιολογητικά: 

α) Δήλωση υπαγωγής σε Πρότυπες Περιβαλλοντικές Δεσµεύ-
σεις (ΠΠΔ), συνοδευόµενη από τα απαραίτητα δικαιολογητικά,
σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 46296/8.8.2013 (Β’ 2002) κοινή απόφαση
του Αναπληρωτή Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής.

Στην περίπτωση εκτάσεων δασικού χαρακτήρα ακολουθείται
η διαδικασία του επιτρεπτού της επέµβασης.

β) Έγγραφα που αποδεικνύουν την ιδιοκτησία ή τις νόµιµες
προϋποθέσεις χρήσης του γηπέδου της κτηνοτροφικής εκµετάλ-
λευσης, όπως συµβόλαιο και πιστοποιητικό µεταγραφής αυτού
ή συµβολαιογραφική πράξη ενοικίασης µε µεταγραφή στο οικείο
υποθηκοφυλακείο ή απόφαση παραχώρησης ή απόφαση ενοι-
κίασης ή απλό µισθωτήριο, το οποίο πρέπει να έχει υποβληθεί
στην αρµόδια Δ.Ο.Υ. ή ιδιωτικό συµφωνητικό το οποίο πρέπει να
έχει υποβληθεί στην αρµόδια Δ.Ο.Υ. ή δικαστική απόφαση νοµί-
µως µεταγεγραµµένη ή συµβολαιογραφική δήλωση αποδοχής
κληρονοµιάς, κληρονοµητήριο και έκθεση περιγραφής ακινήτων
ή κάθε άλλο έγγραφο που προβλέπεται από την ισχύουσα νοµο-
θεσία και περιέχει εγγραπτέα πράξη σύστασης δικαιωµάτων κυ-
ριότητας, ή αντίγραφο δήλωσης στοιχείων ακινήτων Ε9. 

γ) Ζωοτεχνική µελέτη η οποία περιλαµβάνει:
γα) Το είδος και τον αριθµό των ζώων που θα εκτρέφονται

στην κτηνοτροφική εγκατάσταση.
γβ) Τον τύπο σταυλισµού των ζώων.
γγ) Τοπογραφικό διάγραµµα του γηπέδου στο οποίο θα κατα-

σκευαστεί η κτηνοτροφική εγκατάσταση.

γδ) Αρχιτεκτονικά σχέδια των κτιριακών εγκαταστάσεων που
θα κατασκευαστούν.

γε) Περιγραφή της παραγωγικής διαδικασίας και του τρόπου
διαχείρισης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης.

γστ) Την τήρηση των ελαχίστων αποστάσεων µεταξύ της κτη-
νοτροφικής εγκατάστασης και χώρων ή δραστηριοτήτων του Πα-
ραρτήµατος του άρθρου 20, καθώς και πηγών ύδατος. 

Εντός πενήντα (50) ηµερών από την υποβολή της αίτησης έγ-
κρισης ίδρυσης, η αρµόδια ΔΑΟΚ εξετάζει την αίτηση και τα δι-
καιολογητικά που τη συνοδεύουν και χορηγεί την έγκριση για την
ίδρυση της κτηνοτροφικής εγκατάστασης ή απορρίπτει την αί-
τηση αιτιολογηµένα. Σε περίπτωση παρόδου άπρακτης της προ-
θεσµίας του προηγούµενου εδαφίου, οι εγκρίσεις ίδρυσης
θεωρούνται σιωπηρώς χορηγηθείσες, σύµφωνα µε το άρθρο 8
του     ν. 4442/2016, και ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει από
την αρµόδια ΔΑΟΚ τη χορήγηση σχετικής βεβαίωσης.

Η έγκριση ίδρυσης ισχύει για χρονικό διάστηµα δύο (2) ετών
µε δυνατότητα παράτασης ενός (1) έτους, εφόσον κατά τη διάρ-
κεια ισχύος της έγκρισης έχει ξεκινήσει η υλοποίηση της εγκα-
τάστασης και έχει υποβληθεί σχετικό αίτηµα παράτασης, µε τους
λόγους για τους οποίους απαιτείται η παράταση.

3. α) Μετά από την ολοκλήρωση της κατασκευής των εγκατα-
στάσεων της κατηγορίας Β’ της παρ. 1 και πριν από τη µεταφορά
ζωικού κεφαλαίου σε αυτές, ο φορέας της κτηνοτροφικής εγκα-
τάστασης υποβάλλει γνωστοποίηση για τη λειτουργία της κτη-
νοτροφικής εγκατάστασης στην αρµόδια ΔΑΟΚ, η οποία του
χορηγεί αποδεικτικό υποβολής. Η ΔΑΟΚ παραλαµβάνει σε κάθε
περίπτωση τη γνωστοποίηση, η οποία υποβάλλεται από τον
φορέα της δραστηριότητας µε ευθύνη του για τα περιλαµβανό-
µενα σε αυτήν στοιχεία. Μετά από την υποβολή της γνωστοποί-
ησης, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ξεκινήσει τη λειτουργία της
δραστηριότητας. Η ΔΑΟΚ υποχρεούται να κοινοποιεί τη γνωστο-
ποίηση εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών κατά περίπτωση στις
αρµόδιες κτηνιατρικές αρχές, στις αρµόδιες περιβαλλοντικές και
υγειονοµικές υπηρεσίες, στις αρµόδιες δασικές υπηρεσίες και
υπηρεσίες δόµησης και σε τυχόν άλλη αρχή κατά την κρίση της
αρµόδιας ΔΑΟΚ, προκειµένου αυτές να λάβουν γνώση περί της
έναρξης λειτουργίας και να ασκούν τους κατά νόµον προβλεπό-
µενους ελέγχους. 

β) Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης λειτουργίας, ο
φορέας της κτηνοτροφικής εγκατάστασης υποχρεούται να δια-
θέτει τα αναγκαία δικαιολογητικά, τα οποία δεν συνυποβάλλονται
µε τη γνωστοποίηση, αλλά τηρούνται µαζί µε το αποδεικτικό υπο-
βολής της γνωστοποίησης στην έδρα της εγκατάστασης κατά τη
διάρκεια της λειτουργίας της και παραµένουν διαθέσιµα για
έλεγχο. Τα δικαιολογητικά αυτά είναι τα εξής:

βα) Έγκριση ίδρυσης που έχει χορηγηθεί από την αρµόδια
ΔΑΟΚ, µε την οποία έγινε και η υπαγωγή σε ΠΠΔ, σύµφωνα µε
την υπ’ αρ. 46296/8.8.2013 κοινή απόφαση των Υπουργών Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής.

ββ) Οικοδοµική άδεια των κτιριακών εγκαταστάσεων ή έγκριση
κατασκευής ή βεβαίωση απαλλαγής από την υποχρέωση έκδο-
σης οικοδοµικής άδειας ή απόφαση εξαίρεσης από την κατεδά-
φιση ή βεβαίωση περαίωσης κατά τη διαδικασία νοµιµοποίησης
αυθαιρέτου σύµφωνα µε τον ν. 4495/2017.

βγ) Αντίγραφο της ζωοτεχνικής µελέτης, η οποία υποβλήθηκε
κατά τη διαδικασία χορήγησης της έγκρισης για την ίδρυση της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης.

βδ) Έγκριση και διακριτικό αριθµό σύµφωνα µε το άρθρο 7
του π.δ. 216/2003, στην περίπτωση εγκατάστασης εκτροφής ωο-
παραγωγών ορνίθων.

βε) Βεβαίωση του άρθρου 3 του π.δ. 224/1998 και διακριτικό
αριθµό του άρθρου 4 της υπ’ αρ. 2063/141781/ 11.11.2014 (Β’
3091) απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, στην περίπτωση πτηνοτροφικών επιχειρήσεων
πολλαπλασιασµού, επιλογής, καθώς και εκκολαπτηρίων. 

βστ) Διακριτικό αριθµό σύµφωνα µε το άρθρο 8 του π.δ.
224/1998 στην περίπτωση πτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων
εκτροφής πουλερικών απόδοσης για εµπορία ως οικόσιτων.

βζ) Αριθµό καταχώρισης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης
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σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία για τις κτηνοτροφικές εγκα-
ταστάσεις που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος
και δεν υπάγονται στις υποπερ. βδ’, βε’ και βστ’. Ο αριθµός
αυτός χορηγείται σε κάθε περίπτωση µετά από την ολοκλήρωση
της κατασκευής των κτιριακών εγκαταστάσεων και πριν από τη
µεταφορά ζωικού κεφαλαίου σε αυτές. 

Άρθρο 6Γ
Ίδρυση και λειτουργία κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων δυναµι-

κότητας κάτω των ορίων της Κατηγορίας Β’

1. Για την ίδρυση κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων δυναµικότη-
τας κάτω των ορίων της Κατηγορίας Β’, σύµφωνα µε την υπ’ αρ.
1958 /13.1.2012 (Β’ 21) απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, απαιτείται η έκδοση έγκρισης
ίδρυσης και για τη λειτουργία των εγκαταστάσεων αυτών απαιτεί-
ται η γνωστοποίηση λειτουργίας.

2. Για τη χορήγηση της έγκρισης ίδρυσης των εγκαταστάσεων
της παρ. 1, ο φορέας της κτηνοτροφικής εγκατάστασης υποβάλ-
λει στην αρµόδια ΔΑΟΚ αίτηση η οποία συνοδεύεται από τα εξής
δικαιολογητικά:

α) Βεβαίωση της αρµόδιας υπηρεσίας Δόµησης περί υπαγωγής
ή µη της έκτασης, στην οποία βρίσκεται το γήπεδο όπου θα κατα-
σκευαστεί η κτηνοτροφική εγκατάσταση, σε συγκεκριµένες δε-
σµεύσεις του χωρικού σχεδιασµού.

β) Πράξη χαρακτηρισµού της έκτασης και τελεσιδικία αυτής,
εφόσον στην περιοχή δεν έχουν αναρτηθεί ή θεωρηθεί δασικοί
χάρτες. Στην περίπτωση ύπαρξης αναρτηµένου ή θεωρηµένου δα-
σικού χάρτη, λαµβάνεται υπόψη ο χαρακτήρας ή η µορφή που
απεικονίζεται στον χάρτη, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 5
του   ν. 4467/2017 (Α’ 56).

Όταν πρόκειται για δασικού χαρακτήρα έκταση, ακολουθείται
η διαδικασία του επιτρεπτού της επέµβασης και εκδίδεται αρµο-
δίως απόφαση έγκρισης επέµβασης, σύµφωνα µε τις κείµενες δια-
τάξεις της δασικής νοµοθεσίας.

γ) Έγκριση από τις αρµόδιες αρχαιολογικές υπηρεσίες, εφόσον
η περιοχή εµπίπτει στις διατάξεις του            ν. 3028/2002 (Α’ 153).

δ) Για περιοχές του δικτύου Natura 2000, Ειδική Οικολογική
Αξιολόγηση και σχετική απόφαση Περιφερειάρχη µε τυχόν πρό-
σθετους όρους.

ε) Έγγραφα που αποδεικνύουν την ιδιοκτησία ή τις νόµιµες
προϋποθέσεις χρήσης του γηπέδου της κτηνοτροφικής εκµετάλ-
λευσης, όπως συµβόλαιο και πιστοποιητικό µεταγραφής αυτού ή
συµβολαιογραφική πράξη ενοικίασης µε µεταγραφή στο οικείο
υποθηκοφυλακείο ή απόφαση παραχώρησης ή απόφαση ενοικία-
σης ή απλό µισθωτήριο το οποίο πρέπει να έχει υποβληθεί στην
αρµόδια Δ.Ο.Υ. ή ιδιωτικό συµφωνητικό το οποίο πρέπει να έχει
υποβληθεί στην αρµόδια Δ.Ο.Υ. ή δικαστική απόφαση νοµίµως µε-
ταγεγραµµένη ή συµβολαιογραφική δήλωση αποδοχής κληρονο-
µιάς, κληρονοµητήριο και έκθεση περιγραφής ακινήτων ή κάθε
άλλο έγγραφο που προβλέπεται από την ισχύουσα νοµοθεσία και
περιέχει εγγραπτέα πράξη σύστασης δικαιωµάτων κυριότητας, ή
αντίγραφο δήλωσης στοιχείων ακινήτων Ε9.

στ) Ζωοτεχνική µελέτη η οποία περιλαµβάνει:
στα) Το είδος και τον αριθµό των ζώων που θα εκτρέφονται

στην κτηνοτροφική εγκατάσταση.
στβ) Τον τύπο σταυλισµού των ζώων.
στγ) Τοπογραφικό διάγραµµα του γηπέδου στο οποίο θα κατα-

σκευαστεί η κτηνοτροφική εγκατάσταση.
στδ) Αρχιτεκτονικά σχέδια των κτιριακών εγκαταστάσεων που

θα κατασκευαστούν.
στε) Περιγραφή της παραγωγικής διαδικασίας και του τρόπου

διαχείρισης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης.
στστ) Περιγραφή του τρόπου διαχείρισης των αποβλήτων που

θα προκύπτουν από τη λειτουργία της κτηνοτροφικής εγκατάστα-
σης. 

στζ) Την τήρηση των ελαχίστων αποστάσεων µεταξύ της κτη-
νοτροφικής εγκατάστασης και χώρων ή δραστηριοτήτων του Πα-
ραρτήµατος του άρθρου 20, καθώς και πηγών ύδατος.

Εντός πενήντα (50) ηµερών από την υποβολή της αίτησης έγ-
κρισης ίδρυσης, η αρµόδια ΔΑΟΚ εξετάζει την αίτηση και τα δι-

καιολογητικά που τη συνοδεύουν και χορηγεί την έγκριση για την
ίδρυση της κτηνοτροφικής εγκατάστασης ή απορρίπτει την αίτηση
αιτιολογηµένα. Σε περίπτωση παρόδου άπρακτης της προθεσµίας
του προηγούµενου εδαφίου, οι εγκρίσεις ίδρυσης θεωρούνται
σιωπηρώς χορηγηθείσες, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν.
4442/2016, και ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει από την αρ-
µόδια αρχή τη χορήγηση σχετικής βεβαίωσης. 

Η έγκριση ίδρυσης ισχύει για χρονικό διάστηµα δύο (2) ετών µε
δυνατότητα παράτασης ενός (1) έτους, εφόσον κατά τη διάρκεια
ισχύος της έγκρισης έχει ξεκινήσει η υλοποίηση της εγκατάστα-
σης και έχει υποβληθεί σχετικό αίτηµα παράτασης µε τους λόγους
για τους οποίους απαιτείται η παράταση.

3. α) Μετά από την ολοκλήρωση της κατασκευής των εγκατα-
στάσεων κάτω των ορίων της κατηγορίας Β’ της παρ. 1 και πριν
από τη µεταφορά ζωικού κεφαλαίου σε αυτές, ο φορέας της κτη-
νοτροφικής εγκατάστασης υποβάλλει γνωστοποίηση για τη λει-
τουργία της κτηνοτροφικής εγκατάστασης στην αρµόδια ΔΑΟΚ,
η οποία του χορηγεί αποδεικτικό υποβολής. Η ΔΑΟΚ παραλαµβά-
νει σε κάθε περίπτωση τη γνωστοποίηση, η οποία υποβάλλεται
από τον φορέα της δραστηριότητας µε ευθύνη του για τα περι-
λαµβανόµενα σε αυτήν στοιχεία. Μετά από την υποβολή της γνω-
στοποίησης, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ξεκινήσει τη λειτουργία
της δραστηριότητας. Η ΔΑΟΚ υποχρεούται να κοινοποιεί τη γνω-
στοποίηση εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών κατά περίπτωση
στις αρµόδιες κτηνιατρικές αρχές, στις αρµόδιες περιβαλλοντικές
και υγειονοµικές υπηρεσίες, στις αρµόδιες δασικές υπηρεσίες και
υπηρεσίες δόµησης και σε τυχόν άλλη αρχή κατά την κρίση της
αρµόδιας ΔΑΟΚ, προκειµένου αυτές να λάβουν γνώση περί της
έναρξης λειτουργίας και να ασκούν τους κατά νόµον προβλεπό-
µενους ελέγχους. 

β) Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης λειτουργίας, ο φο-
ρέας της κτηνοτροφικής εγκατάστασης υποχρεούται να διαθέτει
τα αναγκαία δικαιολογητικά, τα οποία δεν συνυποβάλλονται µε τη
γνωστοποίηση, αλλά τηρούνται µαζί µε το αποδεικτικό υποβολής
της γνωστοποίησης στην έδρα της εγκατάστασης κατά τη διάρ-
κεια της λειτουργίας της και παραµένουν διαθέσιµα για έλεγχο.
Τα δικαιολογητικά αυτά είναι τα εξής:

βα) Έγκριση ίδρυσης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης.
ββ) Οικοδοµική άδεια των κτιριακών εγκαταστάσεων ή έγκριση

κατασκευής ή βεβαίωση απαλλαγής από την υποχρέωση έκδοσης
οικοδοµικής άδειας ή απόφαση εξαίρεσης από την κατεδάφιση ή
βεβαίωση περαίωσης κατά τη διαδικασία νοµιµοποίησης αυθαιρέ-
του σύµφωνα µε τον ν. 4495/2017.

βγ) Αντίγραφο της ζωοτεχνικής µελέτης, η οποία υποβλήθηκε
κατά τη διαδικασία χορήγησης της έγκρισης για την ίδρυση της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης.

βδ) Βεβαίωση του άρθρου 3 του π.δ. 224/1998 και διακριτικό
αριθµό του άρθρου 4 της υπ’ αρ. 2063/141781/ 11.11.2014 (Β’
3091) απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, στην περίπτωση πτηνοτροφικών επιχειρήσεων
πολλαπλασιασµού, επιλογής, καθώς και εκκολαπτηρίων. 

βε) Διακριτικό αριθµό, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του π.δ.
224/1998, στην περίπτωση πτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων
εκτροφής πουλερικών απόδοσης για εµπορία ως οικόσιτων.

βστ) Αριθµό καταχώρισης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης,
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία για τις κτηνοτροφικές εγκα-
ταστάσεις, που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος και
δεν υπάγονται στις υποπερ. βδ’ και βε’. Ο αριθµός αυτός χορη-
γείται σε κάθε περίπτωση µετά από την ολοκλήρωση της κατα-
σκευής των κτιριακών εγκαταστάσεων και πριν από τη µεταφορά
ζωικού κεφαλαίου σε αυτές.»

3. Στο άρθρο 10, η υποπερ. Αα’ της περ. β’ της παρ. 1 και η παρ.
5 αντικαθίστανται, µετά την υποπερ. Γγ’ της περ. β’ της παρ. 1, η
οποία αναριθµείται σε βγ’, προστίθεται υποπερ. Βδ’, η παρ. 3 κα-
ταργείται, οι παρ. 4, 5, 6, 7, 8 και 9 αναριθµούνται σε 3, 4, 5, 6, 7
και 8 αντίστοιχα και το άρθρο 10 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 10
Διοικητικές κυρώσεις και µέτρα

1. Σε όσες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις διαπιστώνεται παρά-
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βαση ή παράλειψη τήρησης των όρων και περιορισµών που κα-
θορίζονται µε τις αποφάσεις της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτι-
κής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής της οικείας Περιφερειακής
Ενότητας (ΔΑΟΚ), µε απόφαση της αρµόδιας ΔΑΟΚ, µετά από
εισήγηση της επιτροπής σταυλισµού, επιβάλλονται σε βάρος του
φορέα της κτηνοτροφικής εγκατάστασης οι παρακάτω κυρώ-
σεις:

α) Ανάκληση της άδειας εγκατάστασης και διακοπή της λει-
τουργίας της κτηνοτροφικής εγκατάστασης, όταν διαπιστώνον-
ται παραβάσεις για τις οποίες υπάρχει αντικειµενική αδυναµία
άρσης τους. Η ανάκληση της άδειας εγκατάστασης είναι ορι-
στική και:

αα) Ολική, στις περιπτώσεις που οι παραβάσεις αφορούν στο
σύνολο των υποδοµών της κτηνοτροφικής εγκατάστασης ή σε
τµήµα των υποδοµών, τόσο ουσιώδες, ώστε να επηρεάζεται απο-
φασιστικά η νόµιµη λειτουργία µονάδας. Με την ολοκλήρωση
των διαδικασιών, που προβλέπονται στις παρ. 4 και 5 και την επι-
βεβαίωση της αντικειµενικής αδυναµίας άρσης τους, διακόπτεται
η λειτουργία στο σύνολο της εγκατάστασης.

αβ) Μερική, στις περιπτώσεις που οι παραβάσεις αφορούν σε
τµήµα των υποδοµών της κτηνοτροφικής εγκατάστασης χωρίς
να επηρεάζεται ουσιαστικά η λειτουργία της, ώστε το εναποµεί-
ναν τµήµα να δύναται να λειτουργήσει αυτοτελώς και να πλη-
ρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις. 

Με την ολοκλήρωση των διαδικασιών που προβλέπονται στις
παρ. 4 και 5 και την επιβεβαίωση της αντικειµενικής αδυναµίας
άρσης τους, διακόπτεται η λειτουργία στο τµήµα των υποδοµών
στο οποίο διαπιστώνονται οι παραβάσεις. Στις υποπερ. Αα’ και
αβ’, η κύρωση επιβάλλεται κατά την κρίση της αρµόδιας ΔΑΟΚ
µετά από εισήγηση της επιτροπής σταυλισµού.

β) Τα πρόστιµα επιβάλλονται ανάλογα µε τη φύση της παρά-
βασης, το µέγεθος των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων και την
κατάταξη τους σε κατηγορίες, σε σχέση µε την περιβαλλοντική
επιβάρυνση που προκαλούν, ως εξής:

βα) Σε περίπτωση παράλειψης γνωστοποίησης µεταβολής
στοιχείων της γνωστοποίησης λειτουργίας των άρθρων 6B και
6Γ ή παροχής αναληθών στοιχείων κατά την αρχική γνωστοποί-
ηση λειτουργίας ή τη µεταβολή της, επιβάλλεται σε βάρος του
φορέα της κτηνοτροφικής εγκατάστασης διοικητικό πρόστιµο χι-
λίων (1.000) ευρώ για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις της Κα-
τηγορίας Β και πεντακοσίων (500) ευρώ για τις κτηνοτροφικές
εγκαταστάσεις δυναµικότητας κάτω των ορίων της Κατηγορίας
Β. Εφόσον η αρµόδια ΔΑΟΚ µετά από σχετική εισήγηση της επι-
τροπής σταυλισµού του άρθρου 4 κρίνει ότι η παράλειψη γνω-
στοποίησης αφορά στοιχεία ήσσονος σηµασίας, µπορεί να
επιβάλλει στον φορέα το µέτρο της έγγραφης σύστασης προς
συµµόρφωση, αντί των ανωτέρω διοικητικών προστίµων.

ββ) Πρόστιµο από πεντακόσια (500) ευρώ έως δεκαπέντε χι-
λιάδες (15.000) ευρώ, σε βάρος του φορέα της κτηνοτροφικής
εγκατάστασης, εφόσον κατά τη λειτουργία των κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων καταγραφούν παραβάσεις που δεν επισύρουν
τη διακοπή της λειτουργίας των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων
και είναι δυνατή η άρση τους µε την εκτέλεση βελτιωτικών εργα-
σιών.

βγ) Πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ έως είκοσι χι-
λιάδες (20.000) ευρώ, σε βάρος του φορέα της κτηνοτροφικής
εγκατάστασης, εφόσον κατά τη λειτουργία των κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων καταγραφούν παραβάσεις που προκαλούν εκτε-
ταµένη βλάβη στο περιβάλλον, θέτοντας σε κίνδυνο τη δηµόσια
υγεία και δεν είναι δυνατόν να αρθούν µε την εκτέλεση βελτιωτι-
κών εργασιών οπότε και διακόπτεται η λειτουργία της εγκατά-
στασης. 

βδ) Σε περίπτωση λειτουργίας κτηνοτροφικής εγκατάστασης
χωρίς έγκριση ίδρυσης και έγκριση ή γνωστοποίηση λειτουργίας,
που απαιτούνται σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ, επιβάλ-
λονται οι κυρώσεις της υποπερ. ββ’.

2. Οι κυρώσεις των περ. α’ και β’ της παρ. 1 επιβάλλονται ανε-
ξάρτητα ή σε συνδυασµό, ανάλογα µε τη σοβαρότητα της παρά-
βασης, τη συχνότητα, την υποτροπή, την προκαλούµενη
περιβαλλοντική και υγειονοµική επιβάρυνση.

3. Τα πρόστιµα καταβάλλονται εντός προθεσµίας ενός (1)

µηνός από την οριστική και ανέκκλητη επιβολή τους. Μετά από
την παρέλευση της εν λόγω προθεσµίας τα πρόστιµα διπλασιά-
ζονται και διακόπτεται άµεσα η λειτουργία της κτηνοτροφικής
εγκατάστασης, ακόµη και εάν δεν είχε επιβληθεί η σχετική κύ-
ρωση στην αρχική απόφαση επιβολής κυρώσεων.

4. Μετά από τη διαπίστωση των παραβάσεων και πριν από την
επιβολή των κυρώσεων, η αρµόδια ΔΑΟΚ, µετά από εισήγηση
της επιτροπής σταυλισµού, καλεί εγγράφως σε ακρόαση, µε
αποδεικτικό επίδοσης από όργανο της αρµόδιας ΔΑΟΚ, τον
φορέα της κτηνοτροφικής εγκατάστασης ή τον νόµιµο εκπρό-
σωπό του, προκειµένου να εκθέσει τις απόψεις του και να κατα-
θέσει υπόµνηµα, εντός προθεσµίας πέντε (5) ηµερών από την
ηµέρα επίδοσης σε αυτόν του σχετικού εγγράφου.

5. Η επιτροπή σταυλισµού, αφού λάβει υπόψη τις απόψεις του
ενδιαφερόµενου και εφόσον κρίνει ότι:

α) Είναι εφικτή η αποκατάσταση της νόµιµης λειτουργίας των
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων µε την εκτέλεση βελτιωτικών ερ-
γασιών και η συνέχιση της λειτουργίας τους υπό τις ίδιες συνθή-
κες και δεν απειλούνται η δηµόσια υγεία και το περιβάλλον,
εισηγείται στην αρµόδια ΔΑΟΚ την έκδοση σχετικής απόφασης,
στην οποία καθορίζονται επακριβώς οι απαιτούµενες βελτιώσεις
και η προθεσµία εντός της οποίας πρέπει να υλοποιηθούν. Η
προθεσµία αυτή, δεν µπορεί να υπερβαίνει τους τρεις (3) µήνες
και µπορεί να παραταθεί σε περιπτώσεις καθυστερήσεων στην
υλοποίηση των απαιτούµενων βελτιωτικών εργασιών, εξαιτίας
εξωγενών παραγόντων, που δεν οφείλονται σε υπαιτιότητα του
ενδιαφερόµενου και η οποία δεν µπορεί να ξεπερνά το ήµισυ της
αρχικής.

β) Δεν είναι εφικτή η άρση των παραβάσεων που διαπιστώθη-
καν και η συνέχιση της λειτουργίας των κτηνοτροφικών εγκατα-
στάσεων απειλεί άµεσα τη δηµόσια υγεία και το περιβάλλον,
εισηγείται στην αρµόδια ΔΑΟΚ την έκδοση απόφασης επιβολής
κυρώσεων, σύµφωνα µε την παρ. 1.

6. Στις περιπτώσεις που επιβληθεί η κύρωση της διακοπής της
λειτουργίας της εγκατάστασης, στη σχετική απόφαση τίθεται
ορισµένη προθεσµία αποµάκρυνσης του ζωικού κεφαλαίου που
υπάρχει σε αυτή. Η προθεσµία για την αποµάκρυνση του ζωικού
κεφαλαίου ορίζεται µέχρι τρεις (3) µήνες µε δυνατότητα παρά-
τασης µέχρι ένα (1) µήνα, σε περιπτώσεις εξωγενών παραγόν-
των, που δεν οφείλονται σε υπαιτιότητα του φορέα της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης. Η αποµάκρυνση του ζωικού κε-
φαλαίου γίνεται εντός της ορισθείσας προθεσµίας µε την απο-
κλειστική ευθύνη και δαπάνη του φορέα της κτηνοτροφικής
εγκατάστασης. Αν µετά από την παρέλευση της σχετικής προ-
θεσµίας και της παράτασης αυτής ο φορέας δεν έχει αποµακρύ-
νει από τη µονάδα το ζωικό κεφάλαιο, τότε τα ζώα θεωρούνται
ως ανεπιτήρητα και για τη διαχείριση τους εφαρµόζονται αναλό-
γως οι διατάξεις του άρθρου 17. Η διακοπή της λειτουργίας της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης πραγµατοποιείται µε επίσπευση
του προϊσταµένου της αρµόδιας ΔΑΟΚ µετά από την αποµά-
κρυνση του ζωικού κεφαλαίου, η οποία διενεργείται από τα συ-
νεργεία περισυλλογής ανεπιτήρητων ζώων της παρ. 4 του
άρθρου 17, υπό την εποπτεία της επιτροπής σταυλισµού, µε τη
συνδροµή των αστυνοµικών αρχών. Η αρµόδια ΔΑΟΚ, µετά από
την αποµάκρυνση του ζωικού κεφαλαίου και αφού ενηµερώσει
τον φορέα της κτηνοτροφικής εγκατάστασης, ζητά τη διακοπή
παροχής ηλεκτρικού ρεύµατος στη συγκεκριµένη εγκατάσταση
από τον διαχειριστή του δικτύου ή του συστήµατος ηλεκτροδό-
τησης, ο οποίος υποχρεούται να προβεί στη ζητούµενη διακοπή
εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από τη σχετική ειδοποίηση.
Μετά και τη διακοπή της ηλεκτροδότησης της κτηνοτροφικής εγ-
κατάστασης σφραγίζει, παρουσία της αστυνοµικής αρχής και
του φορέα της κτηνοτροφικής εγκατάστασης ή του νοµίµου εκ-
προσώπου του, τον παραγωγικό εξοπλισµό της, την αποθήκη και
τις επικίνδυνες εγκαταστάσεις και συντάσσει σχετικό πρωτό-
κολλο.

7. Οι διοικητικές κυρώσεις και τα πρόστιµα του παρόντος επι-
βάλλονται πέραν των ποινικών, αστικών ή άλλων κυρώσεων που
προβλέπονται από άλλες διατάξεις. Τα πρόστιµα αποτελούν
πόρο της οικείας Περιφέρειας και εισπράττονται, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν.δ 356/ 1974 (Α’ 90). 
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8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού ρυθµίζονται ειδικότερα
ζητήµατα εφαρµογής των διατάξεων του παρόντος. Με όµοια
απόφαση µπορεί να αναπροσαρµόζεται το ύψος των προστίµων
που προβλέπονται στον νόµο αυτό.»

4. Στο άρθρο 14, η παρ. 1 αντικαθίσταται, οι παρ. 3, 4 και 5 κα-
ταργούνται, οι παρ. 6, 7 και 8 αντικαθίστανται και αναριθµούνται
σε παρ. 3, 4 και 5 αντίστοιχα, η παρ. 9 αναριθµείται σε παρ. 6,
µετά από την παρ. 6 προστίθενται παρ. 7, 8, 9, 10, 11 και 12 και
το άρθρο 14 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 14
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, οι οποίες λειτουργούν
χωρίς άδεια λειτουργίας ή άδεια εγκατάστασης κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, υποχρεούνται µέχρι τις 31.12.2022 να λά-
βουν έγκριση ίδρυσης και έγκριση λειτουργίας ή να λάβουν έγ-
κριση ίδρυσης και να προβούν σε γνωστοποίηση λειτουργίας,
κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μέχρι τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων, κατε-
δάφισης, που τυχόν έχουν εκδοθεί, και αυτές ανακαλούνται ορι-
στικά, εφόσον εκδοθεί η έγκριση λειτουργίας ή ο φορέας της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης προβεί σε γνωστοποίηση λειτουρ-
γίας, µετά από τη συγκέντρωση όλων των απαραίτητων δικαιο-
λογητικών σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μετά από την παρέλευση της προθεσµίας της παρούσας, η
κτηνοτροφική εγκατάσταση µπορεί να λάβει έγκριση λειτουργίας
ή να προβεί σε γνωστοποίηση λειτουργίας, κατά περίπτωση,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ, αφού κατα-
βληθεί οποιοδήποτε χρηµατικό πρόστιµο έχει επιβληθεί.

Οι διατάξεις της παρούσας δεν εφαρµόζονται σε κτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις, στις οποίες έχουν καταγραφεί από τις αρµό-
διες αρχές παραβάσεις, για τις οποίες υπάρχει αντικειµενική
αδυναµία άρσης.

2. Η ρύθµιση της παρ. 1 ισχύει και για όσες κτηνοτροφικές µο-
νάδες είναι εγκατεστηµένες χωρίς άδεια σε δάση, δασικές ή δη-
µόσιες εκτάσεις, εφόσον εξασφαλίσουν την άδεια του Δασάρχη
που προβλέπεται στο άρθρο 13.

3. Οι άδειες λειτουργίας και οι άδειες εγκατάστασης που
έχουν εκδοθεί για ορισµένη χρονική διάρκεια και βρίσκονται σε
ισχύ κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, εξακολουθούν να
ισχύουν µέχρι τη λήξη τους. Κατά τη διάρκεια της ισχύος τους
εφαρµόζονται οι διατάξεις που ίσχυαν κατά το χρόνο της έκδο-
σής τους.

4. Αιτήµατα για χορήγηση άδειας προέγκρισης κτηνοτροφικής
εγκατάστασης τα οποία έχουν υποβληθεί πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος και δεν έχουν περατωθεί µέχρι την έναρξη
ισχύος της, εξετάζονται από την αρµόδια ΔΑΟΚ, ως αιτήµατα χο-
ρήγησης έγκρισης ίδρυσης της κτηνοτροφικής εγκατάστασης,
σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ. Στις περιπτώσεις αυτές δεν
υποβάλλονται εκ νέου όσα εκ των απαιτούµενων δικαιολογητικών
για την έκδοση έγκρισης ίδρυσης είχαν υποβληθεί από τον εν-
διαφερόµενο φορέα κατά τη διαδικασία χορήγησης άδειας προ-
έγκρισης και παραµένουν σε ισχύ.

5. Φορείς κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων για τις οποίες έχει
χορηγηθεί άδεια προέγκρισης έως την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, υποβάλλουν αίτηµα για χορήγηση έγκρισης ίδρυσης της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης, σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και
6Γ. Στις περιπτώσεις αυτές η άδεια προέγκρισης που έχει χορη-
γηθεί παραµένει σε ισχύ, δεν υποβάλλονται εκ νέου όσα εκ των
απαραίτητων δικαιολογητικών για την έκδοση έγκρισης ίδρυσης
είχαν υποβληθεί από τον ενδιαφερόµενο φορέα για τη χορήγηση
άδειας προέγκρισης και αυτά παραµένουν σε ισχύ.

6. Πριν από τον προβλεπόµενο έλεγχο για την έκδοση της έγ-
κρισης λειτουργίας του άρθρου 6Α, στις περιπτώσεις υποβολής
από τον ενδιαφερόµενο φορέα ανακριβών δηλώσεων και στοι-
χείων κατά τη διαδικασία έκδοσης αυτής, οι εργασίες που πραγ-
µατοποιούνται, εκτελούνται αποκλειστικά µε ευθύνη του

ενδιαφερόµενου φορέα και βαρύνουν αποκλειστικά τον ίδιο. Η
αρµόδια αρχή δεν δεσµεύεται για τη χορήγηση της έγκρισης λει-
τουργίας του άρθρου 6Α, ακόµη και εάν έχει χορηγηθεί η έγ-
κριση ίδρυσης του άρθρου αυτού.

7. Όπου στον παρόντα νόµο και στις κείµενες διατάξεις ανα-
φέρεται προέγκριση εγκατάστασης και άδεια εγκατάστασης των
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νοείται αντίστοιχα έγκριση ίδρυσης και έγκριση ή γνω-
στοποίηση λειτουργίας.

8. Όπου στον παρόντα νόµο και στις κείµενες διατάξεις ανα-
φέρεται ανάκληση άδειας εγκατάστασης κτηνοτροφικών εγκα-
ταστάσεων, από την έναρξη ισχύος του παρόντος νοείται η
διακοπή λειτουργίας για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που
υπόκεινται σε γνωστοποίηση λειτουργίας, σύµφωνα µε τα άρθρα
6Β και 6Γ και µε τη διαδικασία αποµάκρυνσης του ζωικού κεφα-
λαίου της παρ. 6 του άρθρου 10. 

9. Ειδικές διοικητικές ενστάσεις οι οποίες έχουν υποβληθεί
σύµφωνα µε το άρθρο 11, όπως αυτό ίσχυε πριν την κατάργησή
του, οι οποίες δεν έχουν εξεταστεί από την επιτροπή ενστάσεων,
εξετάζονται από την αρµόδια ΔΑΟΚ ως αιτήσεις θεραπείας του
άρθρου 24 του ν. 2690/ 1999 (Α’ 45).

10. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας του ΟΠΣ-ΑΔΕ του άρθρου
14 του ν. 4442/2016, οι γνωστοποιήσεις λειτουργίας κτηνοτρο-
φικών εγκαταστάσεων της παρ. 3 του άρθρου 6Β και της παρ. 3
του άρθρου 6Γ υποβάλλονται µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης
της Δηµόσιας Διοίκησης µε χρήση της ηλεκτρονικής πλατφόρ-
µας www.notifybusiness.gov.gr, αν είναι τεχνικά δυνατό, διαφο-
ρετικά υποβάλλονται στην αρµόδια ΔΑΟΚ σε έντυπη µορφή.
Μετά από την ενεργοποίηση του ΟΠΣ – ΑΔΕ οι εγκρίσεις ίδρυ-
σης και οι εγκρίσεις λειτουργίας των κτηνοτροφικών εγκαταστά-
σεων των παρ. 2 και 3 του άρθρου 6Α αντίστοιχα, οι εγκρίσεις
ίδρυσης και οι γνωστοποιήσεις λειτουργίας των παρ. 2 και 3 του
άρθρου 6Β αντίστοιχα, καθώς και οι εγκρίσεις ίδρυσης και οι
γνωστοποιήσεις λειτουργίας των παρ. 2 και 3 του άρθρου 6Γ αν-
τίστοιχα, διεκπεραιώνονται αποκλειστικά µέσω του συστήµατος
αυτού.

11. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας του ΟΠΣ-ΑΔΕ, η µεταβολή
της γνωστοποίησης λειτουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων
του άρθρου 105 του ν. 4442/2016 υποβάλλεται µέσω της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης µε χρήση της ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας www.notifybusiness.gov.gr, αν είναι τε-
χνικά δυνατό, διαφορετικά υποβάλλεται στην αρµόδια ΔΑΟΚ σε
έντυπη µορφή. Μετά από την ενεργοποίηση του ΟΠΣ - ΑΔΕ, η
διαδικασία γνωστοποίησης µεταβολών του άρθρου 105 του ν.
4442/2016 διεκπεραιώνεται αποκλειστικά µέσω του συστήµατος
αυτού.

12. Όπου στον παρόντα νόµο και στις κείµενες διατάξεις ανα-
φέρεται Αρµόδια Αδειοδοτούσα Αρχή (ΑΑΑ) για τις δραστηριό-
τητες που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος
Κεφαλαίου, εφεξής νοείται η αρµόδια αρχή του άρθρου 104 του
ν. 4442/2016.»

Άρθρο 107
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µπορεί να ρυθµίζονται ειδικότερα τεχνικά ζητήµατα σχετικά
µε τη διαδικασία γνωστοποίησης λειτουργίας κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων του παρόντος Κεφαλαίου.

Άρθρο 108
Τελικές και καταργούµενες διατάξεις

1. Το άρθρο 84 του ν. 4442/2016 αναριθµείται σε άρθρο 109.
2. Στην Οµάδα 1η µε τίτλο «ΓΕΩΡΓΙΑ, ΔΑΣΟΚΟΜΙΑ ΚΑΙ ΑΛΙ-

ΕΙΑ», του Παραρτήµατος του ν. 4442/2016, µετά τον ΚΑΔ 01.49
προστίθεται ΚΑΔ ως εξής:

«01.50 Μικτές γεωργοκτηνοτροφικές δραστηριότητες».
3. Το άρθρο 11 του ν. 4056/2012 καταργείται.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 5
Αδικήµατα ζωοκλοπής, ιχθυοκλοπής, 

ζωοκτονίας και ιχθυοκτονίας

Τα άρθρα 1, 2, 3, 4 και 5 του ν. 1300/1982 (Α’ 129) αντικαθί-
στανται ως εξής:

«Άρθρο 1
Ζωοκλοπή - ιχθυοκλοπή και ζωοκτονία - ιχθυοκτονία

1. Ζωοκλοπή και ιχθυοκλοπή: Με φυλάκιση τουλάχιστον δύο
(2) ετών και χρηµατική ποινή από εκατό (100) έως πεντακόσιες
(500) ηµερήσιες µονάδες, ύψους κάθε µίας από τριάντα (30) έως
διακόσια (200) ευρώ, τιµωρείται η κλοπή ίππων, όνων, ηµιόνων,
βοοειδών, βουβαλοειδών, αιγοπροβάτων, χοίρων, κυψελών µε-
λισσών ή του περιεχοµένου τους, καθώς και ιχθύων, µαλακίων,
καρκινοειδών ή άλλων υδρόβιων οργανισµών που εκτρέφονται ή
αναπτύσσονται σε πάσης φύσεως υδατοκαλλιέργειες σε καθο-
ρισµένους υδάτινους χώρους και χερσαίες εκτάσεις, η εκµετάλ-
λευση των οποίων ανήκει ή έχει νοµίµως παραχωρηθεί για τον
σκοπό αυτό σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο.

2. Ζωοκτονία και ιχθυοκτονία: Με τις ποινές της παρ. 1 τιµω-
ρείται η θανάτωση µε πρόθεση ζώων και υδρόβιων οργανισµών
της παρ. 1 και η καταστροφή ή βλάβη κυψελών µελισσών ή του
περιεχοµένου τους µε πρόθεση, καθώς και υδατοκλωβών, δεξα-
µενών και λοιπών εγκαταστάσεων και εξοπλισµού υδατοκαλλιερ-
γειών ή του περιεχοµένου τους.

3. Αν η πράξη της ζωοκλοπής ή της ζωοκτονίας έχει ως αντι-
κείµενο ζώα που βρίσκονται στον περίβολο ή σε στεγασµένο
χώρο της οικίας του ιδιοκτήτη τους ή σε ειδικό για τη φύλαξη
αυτών περιφραγµένο χώρο ή αν τα ζώα χρησιµοποιούνται για τη
διατροφή της οικογένειας του ιδιοκτήτη τους, επιβάλλεται φυ-
λάκιση τριών (3) τουλάχιστον ετών ή χρηµατική ποινή, µε τα όρια
της περ. β’ της παρ. 2 και της παρ. 3 του άρθρου 57 του Ποινικού
Κώδικα.

Άρθρο 2
Διακεκριµένες περιπτώσεις

Αν η πράξη δεν τιµωρείται βαρύτερα, σύµφωνα µε τον Ποινικό
Κώδικα, τα αδικήµατα του άρθρου 1 τιµωρούνται µε κάθειρξη
µέχρι δέκα (10) ετών και χρηµατική ποινή από τριακόσιες (300)
έως χίλιες (1.000) ηµερήσιες µονάδες, ύψους καθεµίας από πε-
νήντα (50) έως διακόσια (200) ευρώ, στις ακόλουθες περιπτώ-
σεις:

α) Αν έγινε από δύο ή περισσότερα άτοµα, από κοινού.
β) Αν κατά την τέλεση της πράξης χρησιµοποιήθηκε βία ή

απειλή βίας ή άλλης παράνοµης πράξης ή έγινε χρήση των
µέσων αυτών για τη διατήρηση της κατοχής των κλεµµένων ή θα-
νατωµένων ζώων ή ιχθύων ή µαλακίων ή καρκινοειδών ή άλλων
υδρόβιων οργανισµών.

γ) Αν ο δράστης (αυτουργός ή συµµέτοχος) οπλοφορούσε.
δ) Αν ο δράστης είναι κρεοπώλης, ιχθυοπώλης, επαγγελµατίας

αλιέας, εστιάτορας, διευθυντής ξενοδοχείου και δηµόσιων γε-
νικά κέντρων ή άλλος επαγγελµατίας, συναφών µε τα παραπάνω
επαγγελµάτων.

Άρθρο 3
Αποδοχή και διάθεση προϊόντων ζωοκλοπής ή 
ιχθυοκλοπής και ζωοκτονίας ή ιχθυοκτονίας- 

Κατάσχεση

1. Με τις ποινές της παρ. 1 του άρθρου 1 τιµωρείται όποιος µε
πρόθεση κρύβει, αγοράζει, παίρνει ως ενέχυρο ή για οποιοδή-
ποτε άλλο λόγο δέχεται ζώα ή σφάγια ή µέρη από σφάγια ή κυ-
ψέλες ή το περιεχόµενο κυψελών ή ζώντες ή νεκρούς ιχθύες ή

µαλάκια ή καρκινοειδή ή άλλα είδη υδρόβιων οργανισµών που
προέρχονται από αδικήµατα του άρθρου 1 ή µεταβιβάζει σε
άλλον την κατοχή τους ή συνεργεί στη µεταβίβασή τους.

2. Αν ο υπαίτιος επιχειρεί τις πράξεις της παρ. 1 κατ’ επάγ-
γελµα ή η ζηµιά που προκλήθηκε στον παθόντα είναι µεγαλύτερη
των εκατόν είκοσι χιλιάδων (120.000) ευρώ, τότε επιβάλλονται οι
ποινές του άρθρου 2.

3. Ζώντα ζώα ή ολόκληρα σφάγια ή µέρη από σφάγια ή κυψέ-
λες ή το περιεχόµενο κυψελών ή ζώντες ή νεκροί ιχθύες, µαλά-
κια, καρκινοειδή ή άλλα είδη υδρόβιων οργανισµών της παρ. 1
του άρθρου 1, τα οποία προέρχονται από αδικήµατα των άρθρων
1, 2 και 3 κατάσχονται και αποδίδονται αµέσως στον ιδιοκτήτη
τους, προσωρινά από την αστυνοµική ή λιµενική αρχή και ορι-
στικά ύστερα από διάταξη του Εισαγγελέα. Σε κάθε άλλη περί-
πτωση εκποιούνται µε πρόχειρο πλειστηριασµό, µε φροντίδα της
αστυνοµικής ή λιµενικής αρχής. Το προϊόν της εκποίησης κατα-
τίθεται στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων και το δικαστή-
ριο αποφασίζει για την τύχη του.

Άρθρο 4
Αποζηµίωση παθόντος – Ευθύνη εις ολόκληρον

1. Τα πρόσωπα που είναι υπαίτιοι των αδικηµάτων των άρθρων
1, 2 και 3 ευθύνονται αστικά ο καθένας για ολόκληρο το ποσό
της  αντίστοιχης αποζηµίωσης και της χρηµατικής ικανοποίησης
για ηθική βλάβη του παθόντα.

2. Το ποσό της επιδικαζοµένης από τα πολιτικά δικαστήρια
χρηµατικής ικανοποίησης του παθόντα, λόγω ηθικής βλάβης από
την τέλεση αδικηµάτων των άρθρων 1, 2 και 3, δεν µπορεί να
είναι µικρότερο από το διπλάσιο της αξίας των κλεµµένων ή θα-
νατωµένων, σύµφωνα µε τα άρθρα 1 και 2 ή διακινηθέντων σύµ-
φωνα µε το άρθρο 3 ζώων ή λοιπών εκτρεφόµενων οργανισµών
της παρ. 1 του άρθρου 1.

3. Οι συµµέτοχοι των αδικηµάτων των άρθρων 1, 2 και 3 ευθύ-
νονται αστικά εις ολόκληρον, ο καθένας µε τους αυτουργούς,
για ολόκληρο το ποσό της χρηµατικής ικανοποίησης λόγω ηθι-
κής βλάβης και της αποζηµίωσης του παθόντα, τις ενδεχόµενες
αποδόσεις και τα δικαστικά έξοδα της ποινικής δίκης στα οποία
υποβλήθηκε ο παθών για την υποστήριξη της κατηγορίας.

Άρθρο 5
Παρεπόµενες ποινές – Λοιπές κυρώσεις

1. Τα µεταφορικά ή πλωτά µέσα ή ψυκτικοί χώροι που χρησι-
µοποιήθηκαν για τη διάπραξη αδικηµάτων των άρθρων 1, 2 και 3
ή για τη µεταφορά κλεµµένων ή θανατωµένων ζώων, ιχθύων, µα-
λακίων, καρκινοειδών ή άλλων υδρόβιων οργανισµών ή για τη
συντήρηση προϊόντων από αδικήµατα των άρθρων 1, 2 και 3, κα-
τάσχονται και παραδίδονται στην πλησιέστερη τελωνειακή αρχή
για φύλαξη µέχρι την εκδίκαση της υπόθεσης, εκτός αν η µετα-
φορά τους είναι δυσχερής, οπότε σφραγίζονται και παραδίδον-
ται για φύλαξη στην πλησιέστερη αστυνοµική ή λιµενική αρχή,
εφαρµόζονται δε σε αυτές τις περιπτώσεις οι διατάξεις του Τε-
λωνειακού Κώδικα. Αν δεν καταστεί δυνατή η ανεύρεση και πα-
ράδοση στην Τελωνειακή Αρχή του µεταφορικού ή πλωτού
µέσου που κατασχέθηκε, τότε το δικαστήριο καθορίζει µε την κα-
ταδικαστική του απόφαση την αξία του µεταφορικού ή πλωτού
µέσου, που εισπράττεται από τον καταδικασθέντα σύµφωνα µε
το ν.δ. 356/1974 (Α’ 90).

2. Μαζί µε τα µεταφορικά και πλωτά µέσα της παρ. 1 κατά-
σχονται και οι κρατικές πινακίδες κυκλοφορίας αυτών, η άδεια
κυκλοφορίας ή εκτέλεσης πλόων και η άδεια ικανότητας οδηγού
ή χειριστή του δράστη. Αν επακολουθήσει καταδίκη, τα µεταφο-
ρικά µέσα δηµεύονται και εκποιούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 2960/ 2001 (Α’ 265). Οι κρατικές πινακίδες, η άδεια κυκλο-
φορίας ή εκτέλεσης πλόων και η άδεια ικανότητας οδηγού ή χει-
ριστή του δράστη αφαιρούνται και αποστέλλονται για ακύρωση
στην υπηρεσία που τις χορήγησε.

3. Η αφαίρεση και η ακύρωση των αδειών της παρ. 2 αποτε-
λούν κώλυµα για τη χορήγηση νέας άδειας στον αµετακλήτως
καταδικασθέντα για τα αδικήµατα των άρθρων 1, 2 και 3, πριν
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περάσει τριετία από την έκτιση της ποινής. Σε περίπτωση νέας
καταδίκης προσώπου του προηγουµένου εδαφίου για τα ίδια αδι-
κήµατα εντός εξαετίας από την έκτιση της ποινής για την αρχική
καταδίκη, το κώλυµα είναι ισόβιο. 

4. Αν τα αδικήµατα των άρθρων 1, 2 και 3 έγιναν από κρεοπώ-
λες, ιχθυοπώλες, επαγγελµατίες αλιείς, εστιάτορες, διευθυντές
ξενοδοχείων και δηµόσιων γενικά κέντρων ή άλλους επαγγελµα-
τίες συναφών επαγγελµάτων, κατά παράβαση της επαγγελµατι-
κής τους υποχρέωσης, το δικαστήριο, εφόσον κατά του υπαιτίου
απαγγέλλεται ποινή στερητική της ελευθερίας, απαγγέλλει υπο-
χρεωτικά και ανικανότητα άσκησης επαγγέλµατος για χρονικό
διάστηµα από ένα (1) έως πέντε (5) χρόνια, αν για την άσκηση
αυτού απαιτείται άδεια της αρχής. Η ανικανότητα αυτή έχει ως
αποτέλεσµα την οριστική ανάκληση της σχετικής άδειας.

5. Κτηνοτροφικό δάνειο ή επιδότηση ή οικονοµική ενίσχυση
άλλης µορφής για την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας ή της υδατο-
καλλιέργειας από οποιοδήποτε φορέα ή φορολογική απαλλαγή,
δεν χορηγείται από το κράτος στον καταδικαζόµενο για τα αδι-
κήµατα των άρθρων 1, 2 και 3 πριν περάσουν τρία (3) χρόνια από
την έκτιση της ποινής. Με την καταδικαστική απόφαση για τα αδι-
κήµατα των άρθρων 1, 2 και 3 κηρύσσονται ληξιπρόθεσµες, κατά
την ηµέρα που η απόφαση θα καταστεί αµετάκλητη, όλες οι οφει-
λές του καταδικαζόµενου προς τους κρατικούς φορείς. Οι αµε-
τάκλητες αποφάσεις διαβιβάζονται στον αρµόδιο Εισαγγελέα και
στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων για την εφαρµογή των
οριζόµενων στην παρούσα.»

Άρθρο 6
Ρυθµίσεις Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού - 

ΔΗΜΗΤΡΑ (ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗΤΡΑ)

1. Το πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 100
του ν. 3852/2010 (Α’ 87) αντικαθίσταται και η περ. α’ διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«1. α) Για τη µελέτη και εκτέλεση έργων και προγραµµάτων
ανάπτυξης µιας περιοχής, καθώς και για την παροχή υπηρεσιών
και την υλοποίηση προµηθειών κάθε είδους, οι δήµοι, οι περιφέ-
ρειες, οι σύνδεσµοι δήµων, τα δίκτυα δήµων και περιφερειών του
άρθρου 101, οι περιφερειακές ενώσεις δήµων, η Κεντρική
Ένωση Δήµων Ελλάδας και η Ένωση Περιφερειών Ελλάδας, τα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου (ν.π.δ.δ.), τα οποία συνιστούν
ή στα οποία συµµετέχουν οι προαναφερόµενοι φορείς, καθώς
και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου (ν.π.ι.δ.), στα οποία συµ-
µετέχουν ή συνιστούν η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδας και η
Ένωση Περιφερειών Ελλάδας, οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευ-
σης και αποχέτευσης, η Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης Αποχέτευσης (Ε.Δ.Ε.Υ.Α.), οι επιχειρήσεις των Ο.Τ.Α.
που ανήκουν στον δηµόσιο τοµέα σύµφωνα µε την παρ. 6 του
άρθρου 1 του ν. 1256/1982 (Α’ 65), τα δηµοτικά και περιφερειακά
ιδρύµατα, καθώς και κοινωφελή ιδρύµατα και κληροδοτήµατα
και τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, µπορούν να συνάπτουν
προγραµµατικές συµβάσεις µε το Δηµόσιο ή µε την Εγνατία Οδό
Α.Ε. ή µε τη Μονάδα Οργάνωσης της Διαχείρισης Αναπτυξιακών
Προγραµµάτων (ΜΟΔ) Α.Ε. ή µε την Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίων
Α.Ε (ΕΤΑΔ Α.Ε.) ή µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων ή
µε τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ ή µεταξύ τους ή µε ν.π.δ.δ. ή µε τους
φορείς των παρ. 1, 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 12 του ν. 4412/2016
(Α’ 147), µεµονωµένα ή από κοινού. Στις προγραµµατικές συµ-
βάσεις στις οποίες µετέχει το Δηµόσιο, µπορεί να εκπροσωπείται
και από τον Συντονιστή της αποκεντρωµένης διοίκησης, στην
οποία εκτελείται η προγραµµατική σύµβαση. Οι ανωτέρω συµ-
βάσεις υπόκεινται στον προσυµβατικό έλεγχο νοµιµότητας του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. Οι προγραµµατικές συµβάσεις, στις
οποίες ένας εκ των συµβαλλοµένων είναι Ο.Τ.Α. α’ ή β’ βαθµού,
δεν εµπίπτουν στις διατάξεις του άρθρου 225.».

2. Στην παρ. Γ του άρθρου 13α του ν. 4310/2014        (Α’ 258)
προστίθεται εδάφιο µετά από το πρώτο εδάφιο της περ. γ’, κα-
ταργείται το τελευταίο εδάφιο της περ. γ’ και η παρ. Γ διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«Γ. Τα ερευνητικά ινστιτούτα αγροτικής έρευνας της Γενικής
Διεύθυνσης Αγροτικής Έρευνας του Ελληνικού Γεωργικού Ορ-

γανισµού - ΔΗΜΗΤΡΑ (ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ), που εποπτεύονται
από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων διέπονται
από τις διατάξεις του παρόντος ως προς:

α) τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις πρόσληψης και εξέλιξης
του ερευνητικού προσωπικού, καθώς και τα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις αυτού,

β) τους Διευθυντές των Ινστιτούτων και τα Επιστηµονικά Συµ-
βούλια των Ινστιτούτων και

γ) την ανάληψη και τη διαχείριση των ερευνητικών προγραµ-
µάτων και έργων.

Τις αρµοδιότητες του διοικητικού συµβουλίου του ερευνητικού
κέντρου ασκεί το διοικητικό συµβούλιο του ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗΤΡΑ,
το οποίο συγκροτείται όπως προβλέπει το ειδικό θεσµικό πλαίσιο
του Οργανισµού. Για τα λοιπά θέµατα εφαρµόζονται οι διατάξεις
του ειδικού θεσµικού τους πλαισίου.»

3. Η παρ. 5 του άρθρου 36 του ν. 4589/2019 (Α’ 13) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Η περ. α’ του άρθρου 134 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), η υπο-
περ. α’ της περ. Α’ και η περ.  Δ’ της παρ. 1 του άρθρου 135 του
ιδίου νόµου εφαρµόζονται από την έναρξη ισχύος του, ήτοι από
την 1η.1.2017, στον διοριζόµενο ή νόµιµο προσωρινό αναπλη-
ρωτή Γενικό Διευθυντή Αγροτικής Έρευνας του ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ».

4. Η περ. µζ’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3213/2003 (Α’ 309)
αντικαθίσταται ως εξής:

«µζ) Το προσωπικό του Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων
(Ε.Ο.Φ.), του Ενιαίου Φορέα Ελέγχου Τροφίµων (Ε.Φ.Ε.Τ.), του
Οργανισµού Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων
Προσανατολισµού και Εγγυήσεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.), του Υπουρ-
γείου Τουρισµού και της Γενικής Διεύθυνσης Διασφάλισης Ποι-
ότητας Αγροτικών Προϊόντων του ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗΤΡΑ που ασκεί
καθήκοντα ελεγκτικής µορφής ή χορήγησης αδειών κάθε µορ-
φής, καθώς και οι προϊστάµενοι των αντίστοιχων µονάδων οποι-
ασδήποτε βαθµίδας των παραπάνω υπηρεσιών.»

5. Η επιστροφή των αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών σχε-
τικά µε την ειδική παροχή του άρθρου 14 του      ν. 3016/2002 (Α’
110) στο Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ» από
τους εργαζόµενούς του θα πραγµατοποιηθεί κατά κεφάλαιο,
αφορολόγητα, µε τη µέριµνα των οικονοµικών υπηρεσιών του ορ-
γανισµού, σε εκατόν είκοσι (120) άτοκες δόσεις, της πρώτης
δόσης αρχοµένης µετά διετία από της δηµοσιεύσεως του παρόν-
τος. 

Άρθρο 7
Αξιοποίηση αγροτικού κεφαλαίου

Μετά το τρίτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 6 του άρθρου 56
του ν. 2637/1998 (Α’ 200), προστίθεται εδάφιο και η περ. α’ δια-
µορφώνεται ως εξής:

«α) Σε αγροτεµάχια που χαρακτηρίζονται από τη Διεύθυνση
Αγροτικής Ανάπτυξης της οικείας περιφερειακής ενότητας ως
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας, απαγορεύεται η άσκηση
οποιασδήποτε άλλης δραστηριότητας, εκτός από την αγροτική
εκµετάλλευση - αγροτική δραστηριότητα, κατά την έννοια του ν.
3874/2010            (Α‘ 151), και την παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από σταθµούς Α.Π.Ε.. Κάθε επέµβαση στις εκτάσεις αυτές
είτε για τη µεταβολή του προορισµού τους και τη διάθεσή τους
για άλλες χρήσεις είτε για την εκτέλεση έργων ή τη δηµιουργία
εγκαταστάσεων ή παροχή άλλων εξυπηρετήσεων µέσα σε αυτές,
έστω και χωρίς µεταβολή της κατά προορισµό χρήσης τους,
αποτελεί εξαιρετικό µέτρο και ενεργείται πάντοτε µε βάση τους
όρους και τις προϋποθέσεις που ορίζονται µε κοινή απόφαση
των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που εκδίδεται
µέσα σε δύο (2) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος και
µόνο για λόγους που εξυπηρετούν τον γεωργικό χαρακτήρα της
αγροτικής εκµετάλλευσης ή την εγκατάσταση σταθµών Α.Π.Ε..
Η απαγόρευση αυτή δεν ισχύει εφόσον πρόκειται για εκτέλεση
στρατιωτικών έργων, που αφορούν στην εθνική άµυνα της
Χώρας, καθώς και για την εκτέλεση µεγάλων αναπτυξιακών
έργων του Δηµοσίου και των Ο.Τ.Α., πρώτου και δεύτερου βαθ-
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µού, για την κατασκευή δικτύων µεταφοράς και διανοµής ηλε-
κτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου, υποσταθµών και εν γένει
για την εκτέλεση κάθε έργου που αφορά στην υποδοµή του ηλε-
κτρικού συστήµατος και του δικτύου φυσικού αερίου ή για περι-
πτώσεις Στρατηγικών Επενδύσεων του      ν. 3894/2010, ιδίως για
επενδύσεις που αφορούν και συνδέονται µε τη µεταποίηση αγρο-
τικών προϊόντων και τη βιοµηχανία τροφίµων. Κτίρια και εγκατα-
στάσεις νοµίµως υφιστάµενα προ της 3.12.2019 επί
αγροτεµαχίων που έχουν χαρακτηρισθεί ως αγροτικές γαίες
υψηλής παραγωγικότητας, µπορούν να αλλάξουν χρήση, ώστε
να αξιοποιηθούν για µεταποίηση αγροτικών προϊόντων. 

Ειδικά η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από φωτοβολταϊ-
κούς σταθµούς εγκατεστηµένης ισχύος µεγαλύτερης ή ίσης του
1 MW απαγορεύεται σε αγροτεµάχια που χαρακτηρίζονται ως
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας, συµπεριλαµβανοµένων
των περιοχών της Αττικής, καθώς και των περιοχών της Επικρά-
τειας που έχουν ήδη καθοριστεί ως αγροτική γη υψηλής παρα-
γωγικότητας από εγκεκριµένα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια
(Γ.Π.Σ.) ή Σχέδια Χωρικής Οικιστικής Οργάνωσης Ανοιχτής
Πόλης (Σ.Χ.Ο.Ο.Α.Π.) του ν. 2508/1997 (Α’124), σε Ζώνες Οικι-
στικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.) του άρθρου 29 του ν. 1337/1983 (Α’ 33),
και σε Τοπικά Χωρικά Σχέδια του ν. 4447/2016 (Α’ 241), εκτός αν
διαφορετικά προβλέπεται στα εγκεκριµένα αυτά σχέδια. Ειδικά
η παραγωγή ενέργειας από φωτοβολταϊκούς σταθµούς εγκατε-
στηµένης ισχύος µικρότερης ή ίσης του 1 MW επιτρέπεται σε
αγροτεµάχια που χαρακτηρίζονται ως αγροτική γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας, συµπεριλαµβανοµένων των περιοχών της Αττι-
κής, καθώς και των περιοχών της Επικράτειας που έχουν ήδη
καθοριστεί ως αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας από εγκε-
κριµένα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια (Γ.Π.Σ.) ή Σχέδια Χωρικής
Οικιστικής Οργάνωσης Ανοιχτής Πόλης (Σ.Χ.Ο.Ο.Α.Π.) του ν.
2508/1997 (Α’ 124), σε Ζώνες Οικιστικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.) του
άρθρου 29 του ν. 1337/1983 (Α’ 33) και σε Τοπικά Χωρικά Σχέδια
του ν. 4447/2016   (Α’ 241), υπό την προϋπόθεση ότι οι φωτοβολ-
ταϊκοί σταθµοί, για τους οποίους χορηγούνται δεσµευτικές προ-
σφορές σύνδεσης από τον αρµόδιο Διαχειριστή, καλύπτουν
αγροτικές εκτάσεις που αθροιζόµενες µε τις αγροτικές εκτάσεις
που καλύπτουν φωτοβολταϊκοί σταθµοί που έχουν ήδη τεθεί σε
λειτουργία ή έχουν χορηγηθεί δεσµευτικές προσφορές σύνδε-
σης και τις εκτάσεις που καλύπτουν φωτοβολταϊκοί σταθµοί που
εγκαθίστανται σύµφωνα µε την παρ. 11 του άρθρου 51 του ν.
4178/2013 (Α’ 174), δεν υπερβαίνουν το 1% του συνόλου των
καλλιεργούµενων εκτάσεων της κάθε Περιφερειακής Ενότητας.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Εσωτερικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδί-
δεται µέσα σε δύο (2) µήνες από τη θέση σε ισχύ της παρούσας
διάταξης καθορίζεται η ισχύς σε MW, των φωτοβολταϊκών σταθ-
µών που επιτρέπεται να εγκατασταθούν σε αγροτική γη υψηλής
παραγωγικότητας σε κάθε Περιφερειακή Ενότητα και προσδιο-
ρίζονται οι ενέργειες των αρµόδιων υπηρεσιών. Για τον ανωτέρω
καθορισµό χρησιµοποιούνται τα στοιχεία της Ετήσιας Γεωργικής
Στατιστικής Έρευνας του έτους 2017 της Ελληνικής Στατιστικής
Αρχής και λαµβάνεται υπόψη µία τυπική στρεµµατική κάλυψη
ανά µονάδα ισχύος των φωτοβολταϊκών σταθµών. Με την από-
φαση αυτή δύναται να επιβάλλονται περιορισµοί ως προς το
είδος των καλλιεργούµενων εκτάσεων, ενώ µπορεί να περιορίζε-
ται και το ως άνω ποσοστό σε συγκεκριµένες Περιφερειακές
Ενότητες. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορεί να
προσδιορίζονται περιορισµοί στον τρόπο θεµελίωσης των βά-
σεων στήριξης των φωτοβολταϊκών συστηµάτων, καθώς και υπο-
χρεώσεις για την αποκατάσταση του γηπέδου µετά την
αποξήλωση φωτοβολταϊκών σταθµών.»

Άρθρο 8
Δαπάνες Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας

Δαπάνες που πραγµατοποιήθηκαν τα έτη 2012, 2017 και 2018
µέσω της παγίας προκαταβολής και τακτικών ενταλµάτων, εντός
των εγγεγραµµένων πιστώσεων του Ταµείου Γεωργίας και Κτη-
νοτροφίας, αποκαθίστανται µε την έκδοση χρηµατικών ενταλµά-

των εντός του οικονοµικού έτους 2020 κατά παρέκκλιση κάθε γε-
νικής ή ειδικής διάταξης.

Άρθρο 9
Καθορισµός ανώτατου ορίου καταβολής αποζηµιώσεων 

από τον Οργανισµό Ελληνικών Γεωργικών 
Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.) σε δικαιούχους

Μετά την παρ. 4 του άρθρου 6 του ν. 3877/2010           (Α’ 160)
και πριν την παρ. 6 του ιδίου άρθρου, προστίθεται παρ. 5 ως
εξής: 

«5. Ως ανώτατο όριο αποζηµίωσης το οποίο µπορεί να κατα-
βάλει ο ΕΛ.Γ.Α. στους δικαιούχους ορίζεται η µεγαλύτερη απο-
ζηµίωση που µπορεί να δοθεί µε βάση τους κανονισµούς
ασφάλισης φυτικού και ζωικού κεφαλαίου του ΕΛ.Γ.Α., οι οποίοι
ισχύουν κάθε φορά, δεν µπορεί όµως να υπερβαίνει συνολικά
ανά δικαιούχο και ανά έτος τις εβδοµήντα χιλιάδες (70.000)
ευρώ. Ειδικά για καλλιέργειες που καλλιεργούνται σε δύο (2) πε-
ριόδους εντός του ιδίου έτους (εαρινή και φθινοπωρινή), το ανώ-
τατο όριο ανά δικαιούχο αποζηµίωσης, προσδιορίζεται µέχρι το
διπλάσιο του οριζοµένου στο προηγούµενο εδάφιο ορίου των
εβδοµήντα χιλιάδων (70.000) ευρώ. Η διάταξη αυτή εφαρµόζεται
και ως προς τις Δηλώσεις Καλλιέργειας - Εκτροφής (Δ.Κ.Ε.) του
έτους 2020.»

Άρθρο 10
Εναρµόνιση κανονισµού κατάστασης προσωπικού ΕΛ.Γ.Α. µε

τις διατάξεις του ν. 3528/2007 (Α’ 26)

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 14 του ν. 1790/1988 (Α’ 134),
προστίθεται εδάφιο και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Με κανονισµό κατάστασης προσωπικού, που εκδίδεται
µέσα σε έναν χρόνο από την έναρξη ισχύος του παρόντος, κα-
θορίζεται το σύνολο των οργανικών θέσεων τακτικών και έκτα-
κτων υπαλλήλων του ΕΛ.Γ.Α. που κατανέµονται σε κλάδους ή
ειδικότητες και διαρθρώνονται σε βαθµούς και καθορίζονται τα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα των υποψηφίων για τον διορι-
σµό τους στις θέσεις αυτές. Ειδικότερα, µε τον κανονισµό αυτόν
ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν τη στελέχωση των υπηρεσιών
του ΕΛ.Γ.Α., τη µετεκπαίδευση και επιµόρφωση του προσωπικού,
τα καθήκοντα και τις ευθύνες, τον χρόνο  εργασίας του, τη µι-
σθοδοσία του, τις πάσης φύσης άδειες, τη µετάθεση, απόσπαση
και µετακίνησή του, τη µετάταξη, προαγωγή και ένταξή του, την
αρχαιότητά του και τις ηθικές αµοιβές, την πειθαρχική δικαιοδο-
σία και διαδικασία, τα πειθαρχικά αδικήµατα και τις ποινές, τη
λύση της υπαλληλικής σχέσης, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχε-
τικό µε την υπηρεσιακή σχέση και κατάσταση του προσωπικού
αυτού. Οι υπάλληλοι του ΕΛ.Γ.Α. απολύονται αυτοδικαίως από
την υπηρεσία µε τη συµπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου έτους
της ηλικίας τους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον    ν. 3528/2007
(Α’ 26).»

Άρθρο 11
Εισφορά γάλακτος

Η υποπερ. αα’ της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 13 του ν.
3698/2008 (Α’ 198), αντικαθίσταται και η παρ. 3 διαµορφώνεται
ως εξής:

«3. Η ανωτέρω εισφορά καταβάλλεται ως εξής:
α) Ο παραγωγός/κτηνοτρόφος γάλακτος που παραδίδει το

γάλα του σε επιχειρήσεις συγκέντρωσης - µεταποίησης ή σε επι-
χειρήσεις εµπορίας γάλακτος της χώρας υποχρεούται να κατα-
βάλει ειδική εισφορά µηδέν κόµµα είκοσι πέντε (0,25%) στην ανά
κιλό αξία όλων των ειδών του γάλακτος.

β) Οι επιχειρήσεις της παρ. 2 καταβάλλουν ειδική εισφορά
µηδέν κόµµα πενήντα (0,50%) στην ανά κιλό αξία όλων των ειδών
γάλακτος και γαλακτοκοµικών προϊόντων της παρ. 1, όταν γι’
αυτά χρησιµοποιούν την υποστηρικτική - υλικοτεχνική και εργα-
στηριακή υποδοµή του «ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΓΕΩΡΓΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ
- ΔΗΜΗΤΡΑ» (ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ). Για τις επιχειρήσεις της πα-
ρούσης, η ειδική εισφορά µειώνεται περαιτέρω:
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αα) Στο µηδέν κόµµα σαράντα πέντε (0,45%), στην ανά κιλό αξία
του νωπού αγελαδινού γάλακτος και στο µηδέν κόµµα σαράντα
(0,40%), στην ανά κιλό αξία των λοιπών ειδών γάλακτος και γαλα-
κτοκοµικών προϊόντων της παρ. 1, όταν γι’ αυτά χρησιµοποιούν
την εργαστηριακή υποδοµή του ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗΤΡΑ για τις αναλύ-
σεις και πραγµατοποιούν µε φροντίδα και ευθύνη τους µόνο τη
δειγµατοληψία. Το κόστος των αναλωσίµων (φιαλίδια, χηµικά αν-
τιδραστήρια), όπως και το κόστος της αποστολής των υλικών δειγ-
µατοληψίας και των δειγµάτων γάλακτος από και προς τα
Εργαστήρια του ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗΤΡΑ καλύπτεται εξ ολοκλήρου από
τον προϋπολογισµό του Οργανισµού. Η δειγµατοληψία τελεί υπό
την έγκριση και εποπτεία του ΕΛ.Γ.Ο.-ΔΗΜΗΤΡΑ στα Εργαστήρια
Ελέγχου Ποιότητας Γάλακτος και γίνεται σύµφωνα µε την ενω-
σιακή νοµοθεσία και τα διεθνή πρότυπα.

ββ) Στο µηδέν κόµµα τριάντα πέντε (0,35%), στην ανά κιλό αξία
του νωπού αγελαδινού γάλακτος και µηδέν κόµµα είκοσι (0,20%),
στην ανά κιλό αξία των λοιπών ειδών γάλακτος και γαλακτοκοµι-
κών προϊόντων της παρ. 1, όταν γι’ αυτά δεν χρησιµοποιείται η ερ-
γαστηριακή υποδοµή του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ.

Τα εργαστήρια των αυτοελεγχόµενων ή τα ιδιωτικά εργαστήρια
που χρησιµοποιούνται για τις αναλύσεις του γάλακτος πρέπει να
έχουν εγκριθεί ή καταχωρισθεί από την αρµόδια Κτηνιατρική Αρχή
ή τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ. Οι αναλύσεις γίνονται σύµφωνα µε την
ενωσιακή νοµοθεσία και τα διεθνή πρότυπα.»

Άρθρο 12
Υποχρεωτική επισήµανση προέλευσης στο γάλα - 

Αξιολόγηση εφαρµογής µέτρων

1. Στις παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 5 του ν. 4492/2017 (Α’ 156),
όπου αναφέρεται ο όρος «Προέλευση», αντικαθίσταται από τον
όρο: «Προέλευση Γάλακτος» και το άρθρο 5 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 5
Υποχρεωτική επισήµανση προέλευσης στο γάλα

1. Η επισήµανση της προέλευσης του γάλακτος και του γάλα-
κτος ως συστατικού στα γαλακτοκοµικά προϊόντα, προσυσκευα-
σµένα ή µη, που αναφέρονται στο Παράρτηµα ΙΙ, είναι
υποχρεωτική και περιλαµβάνει τις εξής ενδείξεις:

α) «χώρα αρµέγµατος»: το όνοµα της χώρας όπου έγινε το άρ-
µεγµα,

β) «χώρα επεξεργασίας»: το όνοµα της χώρας όπου έγινε η επε-
ξεργασία του γάλακτος,

γ) «χώρα συσκευασίας»: το όνοµα της χώρας όπου έγινε η συ-
σκευασία του προϊόντος.

2. Αν το άρµεγµα, η επεξεργασία και η συσκευασία του γάλα-
κτος και του γάλακτος ως συστατικού σε γαλακτοκοµικά προϊόντα
έχουν γίνει στην ίδια χώρα, η ένδειξη προέλευσης στο τελικό προ-
ϊόν µπορεί να αποδοθεί ενιαία ως «Προέλευση Γάλακτος: Όνοµα
χώρας.»

3. Αν το άρµεγµα, η επεξεργασία και η συσκευασία του γάλα-
κτος και του γάλακτος ως συστατικού σε γαλακτοκοµικά προϊόντα
έχουν γίνει σε περισσότερα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η ένδειξη προέλευσης γάλακτος στο τελικό προϊόν µπορεί να απο-
δοθεί ενιαία ως «προέλευση γάλακτος Ε.Ε..»

4. Αν το άρµεγµα, η επεξεργασία και η συσκευασία του γάλα-
κτος και του γάλακτος ως συστατικού σε γαλακτοκοµικά προϊόντα
έχουν γίνει σε περισσότερες χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η ένδειξη προέλευσης γάλακτος στο τελικό προϊόν µπορεί να απο-
δοθεί ενιαία ως «προέλευση γάλακτος εκτός Ε.Ε..»

5. Η αναγραφή των ενδείξεων των παρ. 1, 2, 3 και 4 γίνεται σύµ-
φωνα µε το άρθρο 13 του Κανονισµού (ΕΕ) 1169/2011 και µε
τρόπο ανεξίτηλο, τόσο για τα προσυσκευασµένα όσο και για τα
µη προσυσκευασµένα τελικά προϊόντα στα σηµεία λιανικής πώλη-
σης.»

2. Μετά από την παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4492/2017 προστί-
θεται παρ. 1α ως εξής:

«1α. Πριν από τη λήξη των εθνικών µέτρων των άρθρων 5 και 6
στις 31.12.2021, η Διεύθυνση Αξιοποίησης και Τεχνολογίας Τρο-

φίµων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων επα-
ναξιολογεί την αποτελεσµατικότητα της εφαρµογής τους, προκει-
µένου να ληφθούν σχετικές αποφάσεις από τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε την επιφύλαξη αρνητικής
γνώµης της Επιτροπής στο πλαίσιο του άρθρου 45 του Κανονι-
σµού (ΕΕ) 1169/2011 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 25ης Οκτωβρίου 2011 (L 304).»

Άρθρο 13
Ειδικά εποικιστικά θέµατα

1. Μετά την παρ. 17 του άρθρου 36 του ν. 4061/2012 (Α’ 66),
προστίθεται παρ. 18 ως εξής:

«18. Οι αποφάσεις που εκδόθηκαν σύµφωνα µε τις παρ. 1, 3 και
4 του άρθρου 123 του Αγροτικού Κώδικα δεν ανακαλούνται, εφό-
σον οι ενδιαφερόµενοι πραγµατοποίησαν τον σκοπό για τον οποίο
εκδόθηκε η απόφαση και παρήλθε εικοσαετία από τον χρόνο µε-
ταγραφής του σχετικού παραχωρητηρίου ή της απόφασης.»

2. Η περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4061/2012 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«α) Κατά χρήση, έναντι τιµήµατος, ακίνητα άνω των εκατό (100)
στρεµµάτων για οποιονδήποτε σκοπό, όπως δραστηριότητες του
πρωτογενή τοµέα ή ακίνητα, ανεξαρτήτως εµβαδού, για επενδύ-
σεις άνω των τριών εκατοµµυρίων (3.000.000) ευρώ, όπως ίδρυση
ή επέκταση βιοτεχνικών και βιοµηχανικών εγκαταστάσεων, ίδρυση
ή επέκταση ξενοδοχειακών µονάδων και επενδύσεις σε ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας ή ακίνητα κάτω των εκατό (100) στρεµµά-
των για οποιονδήποτε σκοπό, µε την επιφύλαξη όσων ορίζονται
στην παρ. 2 του άρθρου 4 του παρόντος. Η παραχώρηση της χρή-
σης, έναντι τιµήµατος, γίνεται κατόπιν δηµοπρασίας σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στο άρθρο 10 και µετά από εισήγηση της Διεύθυν-
σης Διαχείρισης Ακίνητης Περιουσίας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων. Ακίνητα, ανεξαρτήτως εµβαδού, επιτρέ-
πεται να παραχωρούνται κατά χρήση, έναντι τιµήµατος, για στρα-
τηγικές επενδύσεις σε αιτούντες, νοµικά ή φυσικά πρόσωπα,
χωρίς δηµοπρασία. Για την παραχώρηση απαιτείται βεβαίωση της
αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων
ότι η επένδυση του ενδιαφερόµενου είναι στρατηγική, σύµφωνα
µε την κείµενη νοµοθεσία. Το ετήσιο τίµηµα καθορίζεται από την
Επιτροπή Δηµοπρασίας του άρθρου 10 του παρόντος νόµου. Εφό-
σον καταθέσουν αίτηση περισσότεροι του ενός ενδιαφερόµενοι,
που πληρούν τις προϋποθέσεις για παραχώρηση της χρήσης του
ίδιου ακινήτου, τηρείται σειρά προτεραιότητας. Τιµήµατα που
έχουν καθοριστεί από την Επιτροπή Δηµοπρασίας εξακολουθούν
να ισχύουν.» 

Άρθρο 14
Θήρα αγριόχοιρων – εγκαταστάσεις 

χειρισµού  θηραµάτων

1. Προστίθεται παρ. 8 στο άρθρο 261 του ν.δ. 86/1969 (Α’ 7) ως
εξής:

«8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και του κατά περί-
πτωση συναρµοδίου Υπουργού, είναι δυνατόν να επιτρέπεται η
θήρα αγριόχοιρων και ηµίαιµων χοίρων κατά τη διάρκεια του κυ-
νηγετικού έτους ή της κυνηγετικής περιόδου κατά παρέκκλιση
από τις ισχύουσες διατάξεις και σε περιοχές όπου δεν επιτρέπεται
αυτή για λόγους δηµόσιας υγείας, επιτακτικού δηµόσιου συµφέ-
ροντος, υγείας και προστασίας των ζώων, καθώς και για λόγους
προστασίας της αγροτικής παραγωγής και πρόληψης σοβαρών
ζηµιών στις καλλιέργειες.»

2. Προστίθεται παρ. 10 στο άρθρο 57 του ν. 998/1979 (Α’ 289)
ως εξής:

«10. Επιτρέπεται η επέµβαση σε εκτάσεις δασικού χαρακτήρα
για τη δηµιουργία εγκαταστάσεων χειρισµού θηραµάτων, καθώς
και των συνοδών αυτών έργων. Δικαιούχος της ανωτέρω επέµβα-
σης είναι ο εκάστοτε αρµόδιος φορέας ή το εκάστοτε αρµόδιο όρ-
γανο της κεντρικής ή αποκεντρωµένης διοίκησης ή της
περιφέρειας ή ο οικείος Ο.Τ.Α., οι κατά χωρική αρµοδιότητα αντι-
στοίχως συνεργαζόµενοι µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας, κυνηγετικές οµοσπονδίες και κυνηγετικοί σύλλογοι, κα-
τόπιν εκδόσεως έγκρισης επέµβασης, κατά τα οριζόµενα στην
παρ. 2 του άρθρου 45 του ν. 998/1979, µε την επιφύλαξη της παρ.
4 της ανωτέρω διάταξης, και µε τις υποχρεώσεις που θέτει η παρ.
8 της ιδίας διάταξης.»

Άρθρο 15
Ρυθµίσεις κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων

Το άρθρο 8 του ν. 2538/1997 (Α’ 242) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 8
Ισχύς, τροποποίηση, ανάκληση και µεταβίβαση 

της άδειας λιανικής και χονδρικής πώλησης  
κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων

1. Η άδεια λιανικής πώλησης κτηνιατρικών φαρµακευτικών
προϊόντων του άρθρου 5, καθώς και η άδεια χονδρικής πώλησης
κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων χορηγούνται άπαξ και
ισχύουν για όσο χρονικό διάστηµα εξακολουθούν να υφίστανται
οι προϋποθέσεις για τη χορήγησή τους.

2. Οποιαδήποτε µεταβολή των προϋποθέσεων χορήγησης της
άδειας λιανικής ή χονδρικής πώλησης κτηνιατρικών φαρµακευτι-
κών προϊόντων γνωστοποιείται στην αρµόδια κτηνιατρική αρχή της
οικείας περιφέρειας ή περιφερειακής ενότητας εντός πέντε (5)
ηµερών από την ηµεροµηνία της µεταβολής. Ειδικά, σε περίπτωση
αλλαγής του υπεύθυνου επιστήµονα, η σχετική άδεια τροποποιεί-
ται µετά από αίτηση του ενδιαφερόµενου στην αρµόδια κτηνια-
τρική αρχή της οικείας περιφέρειας ή περιφερειακής ενότητας
εντός πέντε (5) ηµερών από την ηµεροµηνία της µεταβολής. 

3. α) Ανάκληση της άδειας λιανικής ή χονδρικής πώλησης κτη-
νιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων πραγµατοποιείται στις πε-
ριπτώσεις:

αα) αλλαγής της επωνυµίας της επιχείρησης,
αβ) µεταφοράς ή µετεγκατάστασης της επιχείρησης,
αγ) συνταξιοδότησης του κατόχου της άδειας,
αδ) αποχώρησης του υπευθύνου επιστήµονα εφόσον δεν έχει

οριστεί άλλος υπεύθυνος,
αε) διακοπής της λειτουργίας της επιχείρησης,
Ειδικά για τις υποπερ. αα’ και αβ’, υποβάλλεται αίτηση του εν-

διαφερόµενου για τη χορήγηση νέας άδειας στην αρµόδια κτη-
νιατρική αρχή της οικείας περιφέρειας ή περιφερειακής
ενότητας εντός πέντε (5) ηµερών από την ηµεροµηνία της µετα-
βολής. Η αίτηση εξετάζεται από την επιτροπή της παρ. 5 του άρ-
θρου 6. Έως την έκδοση της νέας άδειας, το κατάστηµα λιανικής
ή χονδρικής πώλησης κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων
µπορεί να λειτουργεί προσωρινά βάσει της άδειας που έχει χο-
ρηγηθεί. 

β) Αφαίρεση της άδειας λιανικής ή χονδρικής πώλησης κτη-
νιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων πραγµατοποιείται στις πε-
ριπτώσεις παράβασης των διατάξεων για την κυκλοφορία των
κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων για χρονικό διάστηµα
από πέντε (5) ηµέρες έως έξι (6) µήνες.

4. Δεν επιτρέπεται η µε οποιονδήποτε τρόπο µεταβίβαση ή εκ-
χώρηση της άδειας λιανικής ή χονδρικής πώλησης κτηνιατρικών
φαρµακευτικών προϊόντων.

5. Η άδεια λιανικής ή χονδρικής πώλησης κτηνιατρικών φαρ-
µακευτικών προϊόντων τροποποιείται, αφαιρείται ή ανακαλείται
µε απόφαση του οικείου περιφερειάρχη ή άλλου εξουσιοδοτη-
µένου οργάνου. Οι  αποφάσεις αυτές επιδίδονται µε απόδειξη
στον κάτοχο της άδειας και κοινοποιούνται στη Διεύθυνση Προ-
στασίας των Ζώων, Φαρµάκων και Κτηνιατρικών Εφαρµογών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και στον
Ε.Ο.Φ..»

Άρθρο 16
Σταβλικές εγκαταστάσεις

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 5 του        ν.
4056/2012 (Α’ 52) αντικαθίσταται και η παρ. 3 του άρθρου 5 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«3. Οι ελάχιστες αποστάσεις, µεταξύ κτηνοτροφικών εγκατα-
στάσεων και χώρων ή δραστηριοτήτων που χρήζουν προστα-
σίας, αναφέρονται στους πίνακες 1 και 2 του Παραρτήµατος του
άρθρου 20 και έχουν αµφίδροµη ισχύ, µε την έννοια ότι εφαρµό-
ζονται κατά τον ίδιον τρόπο στις περιπτώσεις που στην περιοχή
όπου ήδη λειτουργεί νόµιµα κτηνοτροφική εγκατάσταση πρόκει-
ται να γίνει ανάληψη νέου έργου ή δραστηριότητας. Αν µετά την
εγκατάσταση οποιασδήποτε κατηγορίας κτηνοτροφικής µονά-
δας εκδοθούν οικοδοµικές άδειες για κατοικίες, ξενοδοχεία, σχο-
λεία, στρατόπεδα ή άλλη δραστηριότητα που αναφέρεται στην
παρ. 1, η κτηνοτροφική εκµετάλλευση δεν επηρεάζεται από τις
νεότερες δραστηριότητες. Αν η εγκατάσταση των λοιπών δρα-
στηριοτήτων χωρεί βάσει χωροταξικού ή πολεοδοµικού σχεδίου,
το οποίο δεν περιέχει µεταβατικές ρυθµίσεις, υφίσταται στην πε-
ρίπτωση αυτή υποχρέωση µετεγκατάστασης της κτηνοτροφικής
εγκατάστασης εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος, η οποία
πραγµατοποιείται υπό την προϋπόθεση της προηγούµενης και
πλήρους αποζηµίωσης του ιδιοκτήτη της κτηνοτροφικής εγκα-
τάστασης από τον φορέα, υπέρ του οποίου επιβάλλεται η µετεγ-
κατάσταση. Οι όροι, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία της
µετεγκατάστασης, καθώς και το ύψος της αποζηµίωσης καθορί-
ζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
του τυχόν συναρµόδιου Υπουργού, ύστερα από εισήγηση της
αρµόδιας επιτροπής σταβλισµού και της αρµόδιας ΔΑΟΚ . Κατά
της απόφασης αυτής ο θιγόµενος µπορεί να προσφύγει στο αρ-
µόδιο Διοικητικό Πρωτοδικείο για τον δικαστικό προσδιορισµό
πλήρους αποζηµίωσής του. Κατ’ εξαίρεση των ανωτέρω, για τα
νησιά οι αποστάσεις που αναφέρονται στο Παράρτηµα του άρ-
θρου 20 του παρόντος, ισχύουν µειωµένες κατά είκοσι τοις εκατό
(20%). Στις υφιστάµενες σταβλικές εγκαταστάσεις των Ανώτατων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, Ερευνητικών και Νοσηλευτικών Ιδρυ-
µάτων, των Επαγγελµατικών Σχολών (ΕΠΑ.Σ.) του ν. 3475/2006
(Α’ 146), αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων ή άλλων εκπαιδευτικών δοµών, ιππικών σωµατείων
και ιππικών εγκαταστάσεων αθλητικού, ψυχαγωγικού, θεραπευ-
τικού και εκπαιδευτικού σκοπού, φυσικών ή νοµικών προσώπων,
εντός ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, που δεν πληρούν τις
προϋποθέσεις του Παραρτήµατος του άρθρου 20 και τις δεσµεύ-
σεις του χωρικού σχεδιασµού στη συγκεκριµένη περιοχή στην
οποία βρίσκονται, χορηγείται άδεια εγκατάστασης. Η λειτουργία
των ιππικών σωµατείων και ιππικών εγκαταστάσεων αθλητικού,
ψυχαγωγικού, θεραπευτικού και εκπαιδευτικού σκοπού αποδει-
κνύεται από το καταστατικό λειτουργίας τους ή από σχετική βε-
βαίωση της Ελληνικής Οµοσπονδίας Ιππασίας ή από έγγραφο
φορολογικής ή άλλης δηµόσιας αρχής.»

Άρθρο 17
Απαγόρευση χρησιµοποίησης κάθε είδους ζώου σε 

κάθε είδους θεάµατα και άλλες 
συναφείς δραστηριότητες

H παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 4039/2012 (Α’ 15) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«3. Απαγορεύεται η εκτροφή, η εκπαίδευση και η χρησιµοποί-
ηση ζώων για οποιοδήποτε είδος µάχης. Επίσης απαγορεύονται
η εκτροφή, η χρησιµοποίηση και η εξαγωγή σκύλων, γατών και
ιπποειδών για παραγωγή γούνας, δέρµατος, κρέατος ή για την
παρασκευή φαρµακευτικών ή άλλων ουσιών.»

Άρθρο 18
Αλιεία µε κυκλικά δίχτυα ηµέρας

Η περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 11 του από 23.3/8.4.1953 βα-
σιλικού διατάγµατος (Α’ 81) αντικαθίσταται και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Απαγορεύεται η αλιεία:
α) Με κυκλικά δίχτυα ηµέρας κατά τους µήνες Ιούλιο και Αύ-

γουστο κάθε χρόνου και µόνον κατά τη διάρκεια της ηµέρας, η
οποία ορίζεται από την ανατολή µέχρι τη δύση του ήλιου, καθώς
και κατά την ηµέρα Σάββατο και την επόµενη της πανσελήνου
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ηµέρα Κυριακή, από την ανατολή του ηλίου της ηµέρας αυτής
µέχρι την ανατολή του ήλιου της επόµενης.

β) Με κυκλικά δίχτυα νύχτας κατά το χρονικό διάστηµα από 15
Δεκεµβρίου κάθε χρόνου µέχρι τέλος Φεβρουαρίου του επόµε-
νου χρόνου.»

Άρθρο 19
Αναγκαστική απαλλοτρίωση γεωργικών κλήρων

Οι γεωργικοί κλήροι, που απαλλοτριώνονται αναγκαστικά στο
πλαίσιο του έργου που πραγµατοποιείται βάσει της «Σύµβασης
Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης - Κατασκευής - Χρηµατο-
δότησης - Λειτουργίας - Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του Νέου
Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης και Μελέτης - Κατα-
σκευής και Χρηµατοδότησης των Οδικών του Συνδέσεων», η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 4612/2019 (Α’ 77), εξαι-
ρούνται από το πεδίο εφαρµογής της διάταξης του άρθρου 1 του
α.ν. 431/1968 (Α’ 115) αναδροµικά, από την έναρξη ισχύος του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - 
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 20
Τελικές διατάξεις

1. Η προθεσµία διενέργειας τακτικής γενικής συνέλευσης των
αγροτικών συνεταιρισµών, όπως αυτή προβλέπεται στο πρώτο
εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 12 του ν. 4673/2020 (Α’ 52) και σε
καταστατικά αγροτικών συνεταιρισµών, µόνο για το έτος 2020
παρατείνεται µέχρι και τις 31.10.2020.

2. Η υποπερ. αδ’ της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν.
4691/2020 (Α’ 108) αντικαθίσταται και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«1. Για την εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού
(ΕΕ) 2017/625, ως κεντρικές αρµόδιες αρχές για την οργάνωση,
την εποπτεία, τον συντονισµό και τη διενέργεια των επίσηµων
ελέγχων και των άλλων επίσηµων δραστηριοτήτων που διεξάγον-
ται για την εξακρίβωση της συµµόρφωσης µε τους κανόνες που
θεσπίζονται σε εθνικό και ενωσιακό επίπεδο για τους τοµείς της
παρ. 2 του άρθρου 1 του ίδιου Κανονισµού, ορίζονται οι Γενικές
Διευθύνσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(ΥΠΑΑΤ) δια των Διευθύνσεών τους και ο εποπτευόµενος από το
ΥΠΑΑΤ Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων (ΕΦΕΤ), ως εξής:

α) Για τον τοµέα της περ. α’:
αα) η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής για τα τρόφιµα ζωικής

προέλευσης που παράγονται στις εγκαταστάσεις και τις επιχει-
ρήσεις πρωτογενούς παραγωγής της περ. α’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 3 του π.δ. 79/2007 (Α’ 95), όπως ισχύει,

αβ) η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων για τα τρόφιµα φυτικής προ-
έλευσης σε κάθε στάδιο της πρωτογενούς παραγωγής, καθώς
και κατά την τυποποίηση και συσκευασία των πρωτογενών αυτών
προϊόντων,

αγ) η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας για τα υπολείµµατα γεωργι-
κών φαρµάκων και για τα µη µεταποιηµένα τρόφιµα φυτικής προ-
έλευσης, όπως αυτά ορίζονται στο άρθρο 2 του Κανονισµού (ΕΚ)
υπ’ αρ. 852/2004,

αδ) Ο ΕΦΕΤ για όλα τα τρόφιµα που δεν εµπίπτουν στις υπο-
περ. αα’, αβ’ και αγ’, καθώς και για τα υλικά και αντικείµενα που
προορίζονται να έρθουν σε επαφή µε τρόφιµα.

β) Για τον τοµέα της περ. β’:
βα) η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας για τον τοµέα της σκόπιµης

ελευθέρωσης στο περιβάλλον γενετικώς τροποποιηµένων οργα-
νισµών (ΓΤΟ) µε σκοπό την παραγωγή τροφίµων και ζωοτροφών,
όσον αφορά τους σπόρους προς σπορά (πολλαπλασιαστικό
υλικό),

ββ) η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων για τον τοµέα της σκόπιµης
ελευθέρωσης στο περιβάλλον γενετικώς τροποποιηµένων οργα-
νισµών (ΓΤΟ) µε σκοπό την παραγωγή τροφίµων, όσον αφορά
όλες τις υπόλοιπες κατηγορίες σπόρων εκτός των σπόρων προς
σπορά,

γ) Για τον τοµέα της περ. γ’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας.
δ) Για τον τοµέα της περ. δ’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής.
ε) Για τον τοµέα της περ. ε’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής.
στ) Για τον τοµέα της περ. στ’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρι-

κής.
ζ) Για τον τοµέα της περ. ζ’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας.
η) Για τον τοµέα της περ. η’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας.
θ) Για τον τοµέα της περ. θ’ η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων.
ι) Για τον τοµέα της περ. ι’ η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων.»
3. Η προθεσµία που τάσσεται µε την παρ. 1 του τεσσαρακο-

στoύ δεύτερου άρθρου της από 1.5.2020 Πράξεως Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 90), έτσι ώστε εργοδότης ο οποίος επιθυµεί να
προσλάβει πολίτη τρίτης χώρας να δύναται να υποβάλλει αίτηση,
κατά παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας και σύµφωνα µε όσα
ορίζονται στο άρθρο αυτό, στην αρµόδια Υπηρεσία Αλλοδαπών
και Μετανάστευσης της Αποκεντρωµένης Διοίκησης του τόπου
διαµονής του, προκειµένου να τον µετακαλέσει για απασχόληση
στην εποχιακή αγροτική οικονοµία, παρατείνεται µέχρι τις
31.12.2020.

Άρθρο 21
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Οι άδειες λιανικής ή χονδρικής πώλησης κτηνιατρικών φαρ-
µακευτικών προϊόντων που έχουν χορηγηθεί για ορισµένη χρο-
νική διάρκεια και είναι σε ισχύ µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος εξακολουθούν να ισχύουν και µετά την έναρξη ισχύος
του, σύµφωνα µε το άρθρο 15.

2. Στις περιπτώσεις για τις οποίες εκκρεµεί η έκδοση απόφα-
σης ανανέωσης, τροποποίησης ή ανάκλησης αδειών πώλησης
κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος εφαρµόζονται το άρθρο 15 και η παρ. 1 του πα-
ρόντος. 

Άρθρο 22
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) Η παρ. 5 του άρθρου 17 του ν.δ. 420/1970 (Α’ 27). 
β) Η υπ’ αρ. 5433/72585/29.06.2016 κοινή απόφαση των

Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(Β’ 1939). 

γ) Το άρθρο 14, καθώς και οι υποπερ. στ’ της περ. 1 και στ’
της περ. 3 της παρ. Γ’ του άρθρου 3 του            π.δ. 97/2017
(Α’138).

Άρθρο 23
Έναρξη ισχύος 

1. Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η ισχύς της διάταξης της παρ. 3 του άρθρου 6 αρχίζει από
1η.1.2017.

Αθήνα,.............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

17098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

10. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα
παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.49’ λύεται η συνεδρίαση για τη
Δευτέρα 27 Ιουλίου 2020 και ώρα 11.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Διϋπηρε-
σιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς, ρύθµιση της οικονοµικής δρα-
στηριότητας, αντιµετώπιση του παράνοµου εµπορίου, πρόστιµα
για τη διακίνηση και εµπορία αποµιµητικών/παραποιηµένων προ-
ϊόντων, ρύθµιση θεµάτων για τη βιοµηχανία, τις ιδιωτικές επεν-
δύσεις, τις συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, την
έρευνα, την καινοτοµία και το Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελλάδος
και λοιπές διατάξεις» και β) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων. 
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

11. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

14.  ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».


